
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 21484 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Αναγνωστοπού-

λου και Κ. Σκρέκα, σελ. 21377, 21437 
3.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον χαµό δύο νέων αν-

θρώπων στην πυρκαγιά που µαίνεται στο Ξυλόκαστρο, σελ.
21378, 21379, 21386, 21389, 21391, 21402, 21404, 21408,
21411, 21414, 21415, 21418, 21421, 21425, 21437 

4. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών:  
i. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας καταθέτει

την έκθεσή της για την Α' Σύνοδο της Κ' Κοινοβουλευτικής
Περιόδου, σύµφωνα µε το άρθρο 43Α παράγραφος 6 του Κα-
νονισµού της Βουλής. , σελ. 21379 

ii. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ελληνισµού της Διασποράς
καταθέτει την  Έκθεσή της για την Α' Σύνοδο της Κ' Βουλευ-
τικής Περιόδου, σύµφωνα µε το άρθρο 43Α παράγραφος 6
του Κανονισµού της Βουλής. , σελ. 21383 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 21442 
6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 21377, 21378, 21379,

21383, 21386, 21391, 21393, 21394, 21398, 21399, 21401,
21402, 21404, 21417, 21418, 21419, 21421, 21425, 21431,
21434, 21435, 21436, 21437, 21442, 21443, 21444, 21449,
21451, 21454, 21457, 21459, 21460, 21462, 21467, 21484 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης, απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνη-
τής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη λειτουργία του  ν.π.δ.δ
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης»., σελ. 21378 - 21471 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης «Ολοκλή-
ρωση της κτηµατογράφησης, απλοποίηση διαδικασιών, χρή-
ση τεχνητής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη λειτουργία του
ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης»., σελ. 21377 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών «Κύρωση σύµβασης παραχώρη-
σης υπηρεσιών για τη χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντή-
ρηση και εκµετάλλευση της Αττικής οδού». , σελ. 21437 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21409 - 21431
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 21395 - 21409
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21377 – 21391, 21393 – 

21395, 21459 - 21484
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 21431 - 21459
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 21391 - 21393

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον χαµό δύο νέων αν-
θρώπων στην πυρκαγιά που µαίνεται στο Ξυλόκαστρο:

ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 21386
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 21404
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 21421
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 21408
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 21402
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 21379
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 21437
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 21402
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 21378
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 21415
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 21391
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 21411
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 21425
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21389
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 21428
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 21414
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 21418

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 21442

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21417, 21418, 21419,21421, 

21425
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 21399, 21401, 21402, 21404
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21377, 21378, 21379,21382, 

21386, 21391, 21394,21459, 
21460, 21462, 21467, 21484

ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 21386, 21462
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 21451
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 21401
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 21399
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 21393, 21398, 21399,21401, 
21404

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 21399, 21402, 21418
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 21431, 21434, 21435,21436, 

21437, 21442, 21443,21444, 
21449, 21451, 21454, 21457

ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 21393
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 21393
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21462
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 21393
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 21393
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 21398

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 21441
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 21423
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 21381, 21463, 21464
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 21449
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 21395, 21398
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 21427
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 21458
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 21386
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ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 21432
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 21443, 21444, 21450
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 21456
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 21404, 21461
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 21413
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 21440
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 21421, 21422
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 21457
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 21455
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 21408
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 21401
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 21427
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 21402, 21461
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 21409
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 21379, 21458, 21464, 21465
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 21453
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 21426
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 21383, 21462
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 21437
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 21406
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 21424, 21425
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 21400, 21417, 21418,21431, 

21434, 21435, 21439,21440, 
21443, 21449, 21454,21455, 
21459

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 21393, 21394, 21399,21400, 

21401, 21402
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 21419
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 21450
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 21378, 21465
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 21415, 21419, 21434,21439, 

21440
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 21430
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 21391, 21393
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 21436
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 21430
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 21451
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 21439, 21440
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 21411
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 21431
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 21425
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 21407
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ. , σελ. 21400, 21444, 21466
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 21433
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 21393, 21394
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΐΔΗΣ Π. , σελ. 21438
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 21387, 21462
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 21389
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 21428
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 21414
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 21435
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 21443, 21444
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 21422
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 21453, 21544
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 21418
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 21441

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 21452



Αθήνα, σήµερα την 1η Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Η συνάδελφος κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστοπούλου ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 5 Οκτωβρίου
έως 9 Οκτωβρίου 2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Έχω επίσης την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής

Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης
καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης: «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης,
απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και δια-
τάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»,
λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, απλοποίηση
διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη
λειτουργία του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατά-
ξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Σεπτεµβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης

- Μιχαήλ Λοβέρδος για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καληµέρα σας

και καλό µήνα. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω, κατ’ αρχάς, εκφράζοντας τα βαθιά

συλλυπητήριά µου και τη βαθιά οδύνη όλων µας -και διερµηνεύω
και τις απόψεις των συναδέλφων όλης αυτής της Αίθουσας, πάν-
τως σίγουρα της Νέας Δηµοκρατίας- για τον χαµό δύο νέων αν-
θρώπων στην πυρκαγιά που µαίνεται στο Ξυλόκαστρο. Η αγωνία
όλων µας είναι να κατασβεστεί η πυρκαγιά οριστικά, να ανοίξουν
οι δρόµοι και να προχωρήσουµε οµαλά πιο κάτω, γιατί -κακά τα
ψέµατα- η κλιµατική κρίση είναι ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα που
επηρεάζει όλους µας. 

Σήµερα θα µιλήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο,
που κατά τη γνώµη µου αποτελεί -και θα φανεί στην πράξη- µια
από τις σηµαντικότερες µεταρρυθµίσεις που έχει φέρει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 και µετά. Και νοµίζω
ότι το βάρος που δίνει η Κυβέρνηση στο γεγονός αυτό αποτυ-
πώνεται και στην απόφαση του ίδιου του Πρωθυπουργού να µι-
λήσει αµέσως µετά την ολοκλήρωση των εισηγήσεων των
εισηγητών στην Ολοµέλεια της Βουλής σήµερα. Όπως βλέπετε,
εγώ σέβοµαι πάντα τον Κανονισµό. Ο Κανονισµός λέει να µιλάς
εκτός χειρογράφου, από στήθους. Αυτό θα προσπαθήσω να
κάνω, µολονότι για εισηγητές είναι πάρα πολύ δύσκολο. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε έχει να κάνει µε την ολο-
κλήρωση του Κτηµατολογίου, µια πάρα πολύ δύσκολη κατά-
σταση, η οποία διήρκησε ίσως πάνω από τριάντα χρόνια.
Θυµάµαι το 1985 όταν µπήκα Βουλευτής… Όχι Βουλευτής, δεν
είµαι τόσο παλιός, δεν είµαι σαν τον Τραγάκη. Μπήκα ως δηµο-
σιογράφος εδώ στη Βουλή, ως κοινοβουλευτικός συντάκτης το
1985. Τότε άρχισαν να γίνονται κάποιες συζητήσεις για το Εθνικό
Κτηµατολόγιο, οι οποίες εντάθηκαν τις αρχές της δεκαετίας του
‘90 και από το ‘95 και έπειτα ήταν επιτακτική ανάγκη της χώρας
να ολοκληρώσουµε το Κτηµατολόγιο. Το τι έχει ακουστεί για
αυτήν τη θλιβερή και αµαρτωλή για κάποιους ιστορία, είναι άλλο
να το λέµε και άλλο το να το ακούµε τώρα πια. Ακούγεται σαν
παλιά, σαν αρχαία ιστορία, αλλά δεν είναι. Αυτή η αρχαία ιστορία
κάποτε πρέπει να τελειώσει και πρέπει να ολοκληρωθεί. Και αυτή
είναι η απόφαση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, να
ολοκληρωθεί εντός του προσεχούς έτους, του 2025, τριάντα
χρόνια µετά την τυπική εκκίνησή του. 

Αυτό είναι το θέµα της µεταρρύθµισης. Το Εθνικό Κτηµατολό-
γιο, που για τριάντα χρόνια ήταν το γιοφύρι της Άρτας, οληµερίς
το χτίζαµε, το βράδυ γκρεµιζόταν, να γίνει επιτέλους ένα σύγ-
χρονο Εθνικό Κτηµατολόγιο, όπως ισχύει σε όλες τις χώρες της
Ευρώπης, όπως ίσχυε και σε ορισµένες περιοχές της Ελλάδος.

Στα Δωδεκάνησα ας πούµε –είναι ο κ. Υψηλάντης εδώ- υπήρχε
Κτηµατολόγιο από πριν λόγω της ιταλικής κατοχής. Στην Κύπρο
υπήρχε Κτηµατολόγιο από πριν λόγω της βρετανικής κατοχής.
Εµείς εδώ στην Ελλάδα σταθήκαµε ανίκανοι να το φτιάξουµε για
τόσα χρόνια. Η Κυβέρνηση του Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας αποφάσισε αυτό να το αλλάξει και θα το αλλάξει. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το σχέδιο. Μέσα στο 2025 ολοκληρώνεται
το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Δεν είναι τίποτα παραπάνω από αυτό.
Τίποτα παραπάνω. Δεν αφορά ούτε τυχόν διαφωνίες µεταξύ των
εργαζοµένων στο Κτηµατολόγιο, ποιος πρέπει να παίρνει τι και
ποια θέση να έχει. Δεν αφορά ούτε τους αναπληρωτές γενικούς
διευθυντές του Κτηµατολογίου. Δεν αφορά τις προσωπικές µας
αγκυλώσεις ή µη. Αφορά µόνον τη γρήγορη και επ’ ωφελεία του
Έλληνα πολίτη ολοκλήρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου.

Τα λέω αυτά γιατί κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επι-
τροπών και της ακρόασης των φορέων άκουσα πολλά και διά-
φορα, τα οποία δεν είχαν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο.
Μοιραίο είναι να βγαίνουν και οι προσωπικές πικρίες. Ανθρώπινο
είναι. Αλλά εδώ ήρθαµε να στηρίξουµε µια µεγάλη µεταρρύθ-
µιση, µια µεταρρύθµιση που εκτιµούµε ότι θα αλλάξει τον τρόπο
µε τον οποίο λειτουργεί ακόµη και η εθνική οικονοµία. Διότι κα-
ταλαβαίνετε ότι όταν έχουµε ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο
σε όλη την Ελλάδα, όταν θα έχουν αρθεί όλες αυτές οι αµφισβη-
τήσεις οι οποίες οδηγούσαν ακόµα και σε βεντέτες τα παλαι-
ότερα χρόνια, να ξέρει ποιος, τι, πού του ανήκει, όπως
καταλαβαίνετε θα είναι µια εντελώς διαφορετική πραγµατικότητα
και αυτό θα συµβάλει και στην ανάπτυξη και της κτηµαταγοράς
και της οικονοµίας γενικότερα. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό αυτό το
έργο να ολοκληρωθεί άµεσα κατά το δυνατόν.

Θα µου πείτε: Θα γίνει; Και άλλες φορές έχουµε ακούσει ότι
κάτι ολοκληρώνεται, ακούγονται προθέσεις, αλλά στην πράξη
δεν γίνεται. Εγώ είµαι βέβαιος ότι θα γίνει και είµαι βέβαιος ότι
θα γίνει για δύο λόγους. Πέραν του ότι η Κυβέρνηση είναι απο-
φασισµένη να το ολοκληρώσει, ο δεύτερος λόγος –ο οποίος είναι
πάρα πολύ σηµαντικός και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουµε-
είναι ότι στην εποχή µας υπάρχουν τα τεχνικά µέσα για να ολο-
κληρωθεί, παρά τις αγκυλώσεις της δηµόσιας γραφειοκρατίας,
οι οποίες συνεχίζουν να υφίστανται –κακά τα ψέµατα. Το βαθύ
κράτος, όπως αρεσκόµεθα να το αποκαλούµε, έχει ακόµα αντι-
στάσεις και ισχυρές και µερικές φορές και στο όνοµα κάποιων
συνδικαλιστικών συµφερόντων βρίσκει υποστηρικτές και µέσα
στη Βουλή. 

Όµως εµείς θα το ολοκληρώσουµε γιατί τώρα έχουµε τη δυ-
νατότητα χάρη στις ψηφιακές τεχνολογίες που δεν υπήρχαν στο
παρελθόν. Όταν ξεκίνησε το Κτηµατολόγιο, πριν από τριάντα και
πλέον χρόνια, δεν υπήρχαν ούτε τα Google Maps, ούτε δορυφό-
ροι, ούτε τα drones, ούτε η τεχνητή νοηµοσύνη, που τώρα όλα
αυτά τίθενται στην υπηρεσία του ελληνικού κράτους και στην
υπηρεσία εν τέλει του Έλληνα πολίτη. 

Και ο τρίτος λόγος είναι ότι στην ηγεσία του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης βρίσκεται ένας άνθρωπος µε πολύ µε-
γάλη εµπειρία σε αυτοδιοικητικά και σε αυτά θέµατα, όπως είναι
ο Δηµήτρης Παπαστεργίου, και ένας νέος συνάδελφος και πολι-
τικός µε πολύ ισχυρή θέληση, όπως είναι ο Κώστας Κυρανάκης.
Ελπίζω ότι θα το δούµε αυτό στην πράξη να ολοκληρώνεται
εντός του προσεχούς έτους. 

Πέρα λοιπόν από αυτή την πρόθεση –γιατί στις προθέσεις
λέµε όλα καλά είναι και είπα για ποιο λόγο αισιοδοξώ ότι η πρό-
θεση θα γίνει και πραγµατικότητα, αλλά και είµαι βέβαιος γι’
αυτό-, υπάρχει κάτι το οποίο είναι ακόµα σηµαντικότερο. Με τη
δοµή του νοµοσχεδίου, την οποία και εγώ δεν τη γνώριζα, την
έµαθα τις τελευταίες εβδοµάδες, λαµβάνονται µέτρα για να αρ-
θούν αδικίες, γραφειοκρατικές ανοησίες που ίσχυαν επί δεκαε-
τίες, για να µην πω από συστάσεως του ελληνικού κράτους. Αυτό
είναι, κατά τη γνώµη µου, πολύ σηµαντικό, ίσως σηµαντικότερο
και από την πρόθεση ολόκληρου του Κτηµατολογίου. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα που εγώ δεν το ήξερα και ήταν
βέβαια πάγιο αίτηµα της ΠΟΜΙΔΑ, της Πανελλήνιας Οµοσπον-
δίας Ιδιοκτητών Ακινήτων. Έχεις σε µια πολυκατοικία ένα διαµέ-
ρισµα εκατό τετραγωνικά. Τώρα, µε τις ψηφιακές δυνατότητες
που σου δίνονται, στο συµβόλαιο µπορεί να γράφει εκατό τετρα-
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γωνικά, αλλά στην πραγµατικότητα είναι εκατόν εννέα τετραγω-
νικά γιατί τώρα µπορεί να αποτυπωθεί το εµβαδόν πολύ πιο γρή-
γορα και πολύ πιο έγκυρα. Για να γίνει όµως η µετατροπή στο
συµβόλαιο και στους τίτλους, πρέπει να συµφωνήσουν όλοι οι
συνιδιοκτήτες στην ίδια πολυκατοικία. Δεν το γνώριζα καν. Δεν
µου είχε τύχει. Υποθέτω οι περισσότεροι εδώ µέσα δεν το γνώ-
ριζαν. Κι όµως αυτό ήταν µεγάλο εµπόδιο για να γίνουν οι αγο-
ραπωλησίες και να καταγραφούν ορισµένα πράγµατα και στο
Κτηµατολόγιο. Μεγάλη ανατροπή χρειαζόταν, συµφωνίες όλων
των συνιδιοκτητών στην ίδια πολυκατοικία και αν δεν κατέληγαν
σε συµφωνία, έπρεπε να πάνε στο δικαστήριο, που το δικαστήριο
όπως ξέρετε για να βγάλει απόφαση –οι περισσότεροι εδώ µέσα
δικηγόροι είστε- πρέπει να περιµένουν µερικά χρόνια. Ελπίζω µε
την άλλη νοµοθεσία που έχει φέρει αυτή η Κυβέρνηση, ο Γιώρ-
γος Φλωρίδης και ο Γιάννης Μπούγας, να επιταχυνθούν οι διαδι-
κασίες έκδοσης δικαστικών αποφάσεων, αλλά µέχρι στιγµής
χρειαζόντουσαν ακόµα και χρόνια. Άρα λοιπόν τέτοιες γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις οι οποίες δεν είχαν απολύτως κανένα
νόηµα προχωρούν κανονικά και δεν θα υπάρξει κανένα πρό-
βληµα. 

Άλλο ήταν για τα αγνώστου ιδιοκτήτου ακίνητα –κυρίως στην
περιφέρεια συνέβαινε αυτό-, σε εκτάσεις που ενδεχοµένως κά-
ποτε να είχαν χαρακτηριστεί δασικές, σε ακατοίκητες περιοχές
ή περιοχές που δεν έχουν πολύ πληθυσµό. Εκεί λοιπόν δίνονται
λύσεις και απλοποιούνται οι διαδικασίες, ούτως ώστε να µπορεί
να ξεπεραστεί αυτή η κατάσταση γρήγορα χωρίς δικαστική από-
φαση. 

Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών δύο θέ-
µατα ηγέρθησαν, κυρίως από την Αντιπολίτευση, πέραν από τα
προσωπικά και υπαλλήλους του Κτηµατολογίου και τους γενι-
κούς διευθυντές και τους αναπληρωτές γενικούς διευθυντές. Επί
της ουσίας, δύο ήταν οι σοβαρές ενστάσεις που άκουσα από τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Το ένα αφορά την εικοσιτετράωρη λειτουργία πλέον του Κτη-
µατολογίου. Ναι, ναι. Το Κτηµατολόγιο θα µπορεί να λειτουργεί
είκοσι τέσσερις ώρες, όχι φυσικά µε υπαλλήλους, δεν θα είναι
είκοσι τέσσερις ώρες βάρδιες υπαλλήλων, επτά µέρες την εβδο-
µάδα. Όµως, επειδή υπάρχουν οι τεχνολογικές διαδικασίες και
οι τεχνολογικές δυνατότητες, θα µπορεί οποιοσδήποτε να κάνει
πράξεις επί του ακινήτου του µέσω του διαδικτύου ακόµα και τα
µεσάνυχτα της Κυριακής, κάτι που πριν από µερικά χρόνια θα
ήταν αδιανόητο. 

Σε αυτό υπήρξε µια ένσταση, την οποία εγώ την άκουσα µε
πολύ µεγάλο σεβασµό, από τον εισηγητή της Μειοψηφίας, τον
κ. Καραµέρο, ότι ενδεχοµένως αυτό να το εκµεταλλευτούν κά-
ποιοι servicers, από αυτά τα κοράκια που λέει πολύ συχνά η Αρι-
στερά που τρώνε το ακίνητο του λαϊκού ανθρώπου, να κάνουν
µια πράξη προτού προλάβει να κάνει τη µεταβίβαση ο ιδιοκτήτης.
Αυτό το άκουσε και ο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης, και έδωσε νο-
µίζω µια πολύ λογική απάντηση λαµβάνοντας υπ’ όψιν αυτό το
ενδεχόµενο. Δεν υπάρχει τέτοιο ενδεχόµενο, διευκρινίστηκε,
αλλά ήταν µια ένσταση την οποία λάβαµε υπ’ όψιν µας. 

Κατά τα άλλα όµως, το να δουλεύει είκοσι τέσσερις ώρες το
εικοσιτετράωρο το Κτηµατολόγιο και να γίνονται πράξεις, δεν
βλέπω πού υπάρχει πρόβληµα. Όπως επίσης δεν βλέπω κανένα
απολύτως πρόβληµα, αντιθέτως, είναι πολύ θετικό, λύνονται τα
χέρια πολλών πολιτών. Ενδεχοµένως να µη βολεύει κάποιους ερ-
γαζόµενους στο Κτηµατολόγιο –αυτό είναι µια άλλη ιστορία-,
αλλά λύνονται τα χέρια αυτών που κρατάνε. 

Και το δεύτερο το οποίο έχει επίσης µεγάλη σηµασία είναι
αυτό που έγινε ένσταση από ορισµένους εισηγητές –νοµίζω την
κ. Καραγεωργοπούλου της Πλεύσης Ελευθερίας- σχετικά µε τη
χρήση τεχνητής νοηµοσύνης. Το είπα για να το διευκρινίσω µια
και καλή. Όταν µιλάµε για τεχνητή νοηµοσύνη που µπαίνει στις
διαδικασίες του Κτηµατολογίου, δεν µιλάµε για τη δηµιουργία
cyborg, που έχουν ανεξάρτητη βούληση και θέληση και θα δούµε
ξανά τον «TERMINATOR» µε τον Σβαρτσενέγκερ στο Εθνικό Κτη-
µατολόγιο. Δεν µιλάµε για κάτι τέτοιο. Μιλάµε αποκλειστικά και
µόνον για την τεχνολογική δυνατότητα που δίνεται στους εργα-
ζόµενους στο Κτηµατολόγιο αντί να διαβάζουν οι ίδιοι τα συµβό-
λαια, να τα διαβάζει η τεχνητή νοηµοσύνη πολύ πιο γρήγορα και

πολύ πιο αποτελεσµατικά εις όφελος πάντα του Έλληνα πολίτη
που υπάρχει στο µυαλό καθενός εξ ηµών. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, εγώ θέλω να είµαι -και είµαι,
προσπαθώ όσο γίνεται- δίκαιος και να λέω τα του Καίσαρος τω
Καίσαρι. Εγώ δεν έµαθα να µασάω τα λόγια µου και ούτε να κα-
λοπιάνω κανέναν. Αντιθέτως, η τάση µου ως παλαιός δηµοσιο-
γράφος είναι να είµαι επικριτικός. Στη συγκεκριµένη περίπτωση
όµως θα πρέπει να πω ότι εντυπωσιάστηκα από την ωριµότητα
και την εργατικότητα και τον τρόπο µε τον οποίον λειτούργησε
επ’ ωφελεία, όχι µόνο του νοµοσχεδίου αυτού, αλλά γενικότερα
των αρµοδιοτήτων που έχει, ο Υφυπουργός Κώστας Κυρανάκης. 

Θέλω να τον συγχαρώ από τα βάθη της καρδιάς µου, γιατί, δεν
του το είχα, για να είµαι ειλικρινής. Δεν είναι φίλος µου, δεν κά-
νουµε παρέα. Άλλωστε, είναι και πολύ µικρότερός µου, θα µπο-
ρούσα να ήµουν και πατέρας του. Όµως, ο Κυρανάκης και τα
παιδιά που βρίσκονται από πίσω του -κάποιοι εξ αυτών είναι πιο
µικροί και από τα δικά µου παιδιά- έκαναν εξαιρετικό έργο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα καλό νοµοσχέδιο. Δεν το λέω
επειδή είµαι Νέα Δηµοκρατία και είναι νοµοσχέδιο της Νέας Δη-
µοκρατίας. Το λέω αντικειµενικά. Είναι ένα καλό νοµοσχέδιο και
πρέπει να ψηφιστεί. Πρέπει να ψηφιστεί από όλους µας. 

Και επειδή έκαναν καλή δουλειά, θέλω να τους δώσω τα εύ-
σηµα για έναν επιπλέον λόγο. Γιατί τον τελευταίο καιρό ακούµε
ότι η νέα γενιά της χώρας, οι νέοι πολιτικοί, είναι άχρηστοι. Δεν
ισχύει. Όπως σε όλες τις γενιές, υπάρχουν άχρηστοι και χρήσι-
µοι, καλοί και κακοί, ικανοί και ανίκανοι. Κι εδώ έχουµε ικανούς
ανθρώπους, που πρέπει να τους το αναγνωρίσω. 

Ταυτόχρονα, επειδή είναι ένα καλό νοµοσχέδιο, το οποίο θα
έπρεπε να το ψηφίσουµε όλοι, βάλτε στη µπάντα κάποιες αγκυ-
λώσεις κοµµατικές. Δεν έχει ιδεολογικό ή πολιτικό περιεχόµενο
αυτό το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο που θα έρθει αύριο για την
παραχώρηση της Αττικής Οδού από το ΤΑΙΠΕΔ έχει ιδεολογικά
και πολιτικά χαρακτηριστικά. Θα το συζητήσουµε και θα το συ-
ζητήσουµε έντονα. Αυτό όµως δεν έχει. Είναι ένα καθαρά τεχνικό
νοµοσχέδιο, που αφορά την προστασία του πολίτη και την ολο-
κλήρωση ενός εθνικού έργου, όπως είναι το Κτηµατολόγιο, που
όλοι θέλουµε να ολοκληρωθεί. 

Θα είµαστε εδώ να τα ξαναπούµε, αν και δεν ξέρω τι ώρα, γιατί
λίγο µετά τις δώδεκα, µόλις τελειώσουν οι εισηγητές, θα έρθει ο
Πρωθυπουργός, αµέσως µετά υποθέτω ότι θα περάσουν δύο -
τρεις ακόµη πολιτικοί αρχηγοί και θα έρθουν και οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι. Συνεπώς όσοι γραφτήκατε για να µιλήσετε το
βραδάκι, θα τα ξαναπούµε. 

Να είστε καλά! Καλό σας µεσηµέρι! Και εδώ θα είµαστε, για
να τα πούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η Ειδική Μόνιµη Επι-

τροπή Οδικής Ασφάλειας καταθέτει την έκθεσή της για την Α’
Σύνοδο της Κ’ Κοινοβουλευτικής Περιόδου, σύµφωνα µε το
άρθρο 43Α παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής.

Η εν λόγω έκθεση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα έκθεση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν κατα-
χωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF
στον παρακάτω ηλεκτρονικό σύνδεσµο:

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-
e77fc230adef/%CE%95%CE%9A%CE%98%CE%95%CE%A3%C
E%97_%CE%9A_%CE%91_%CE%9F%CE%94%CE%99%CE%9
A%CE%97%CE%A3%20%CE%91%CE%A3%CE%A6%CE%91%
CE%9B%CE%95%CE%99%CE%91%CE%A3_%CE%A4%CE%9
5%CE%9B%CE%99%CE%9A%CE%9F.pdf)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Καραµέρος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τρίτη ηµέρα και πλέον, µέσα
στον Οκτώβριο, καίγεται η χώρα. Δύο νεκροί, χιλιάδες στρέµ-
µατα στάχτη, µαζί µε περιουσίες, και µια Κυβέρνηση που
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έσπευσε να δώσει το σήµα λήξης της αντιπυρικής περιόδου έναν
µήνα πριν. 

Επειδή οι Υπουργοί και αρκετοί Βουλευτές ήσασταν στη ΔΕΘ,
φαντάζοµαι ότι θυµάστε το πάρτι που διοργάνωσε το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης στο Ξενοδοχείο «ΜΕΤ» στις 7 Σεπτεµβρίου,
δίνοντας ουσιαστικά το σήµα λήξης της αντιπυρικής περιόδου.
Έναν µήνα πριν τη λήξη της! Κι αν δεν το θυµάστε, θα σας το
θυµίσω και θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Κοιτάξτε: «Σας περιµένουµε αύριο 8 η ώρα το βράδυ στο «The
MET Hotel» να τιµήσουµε µαζί όσους συνέβαλαν στην αντιπυρική
περίοδο, παρουσία και του Πρωθυπουργού», µε την υπογραφή
του Υπουργού Πολιτικής Προστασίας. Και ο Πρωθυπουργός θα
έρθει σήµερα στη Βουλή, 1η Οκτωβρίου, την ώρα που καίγεται η
Κορινθία για τρίτη ηµέρα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί στην πολιτική
προστασία, στην καταστροφή του δασικού πλούτου και του πε-
ριβάλλοντος. Και το λέω, γιατί µπορεί να µεταφέρατε το Κτηµα-
τολόγιο στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, όµως είναι
ένα ζήτηµα χωροταξίας και περιβάλλοντος. Αυτή όµως ήταν η
προσέγγιση που είχατε σε όλα τα οικολογικά - περιβαλλοντικά
ζητήµατα αυτά τα έξι χρόνια διακυβέρνησης. 

Δεν είναι µόνο το sms. Θυµάστε τι έγινε το καλοκαίρι στη βο-
ρειοανατολική Αττική, µια πυρκαγιά που ξεκίνησε από τον Βαρ-
νάβα και έφτασε στο Χαλάνδρι. Και είκοσι ηµέρες µετά ο κ.
Μητσοτάκης και ο κ. Κικίλιας έκαναν πάρτι στο ΜΕΤ στο περιθώ-
ριο της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης. 

Και δεν θα µπω στην ουσία για τα συµβόλαια µε τα «AIR TRAC-
TORS», τα αεροπλάνα τα οποία χρέωσαν 150 εκατοµµύρια ευρώ
στην Ιβηρική το ισπανικό δηµόσιο, και τα φέρατε εδώ. Αλλά, θα
έχουµε την ευκαιρία κατά τη διάρκεια της συζήτησης, παρουσία
και του Πρωθυπουργού, από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας και τους εκπροσώπους µας να τοποθετηθούµε. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, είδα χθες την κυβερ-
νητική ΕΡΤ να ανακοινώνει µε πηχυαίους τίτλους την ολοκλή-
ρωση της κτηµατογράφησης: «Βουλή, το νοµοσχέδιο για την
ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης». Λίγο φιλόδοξο είναι. 

Ρωτήστε σε κάθε γωνιά της χώρας, όπως στη δική µου εκλο-
γική περιφέρεια, την ανατολική Αττική, τι λένε οι πολίτες στα
Σπάτα και στο Κορωπί, για παράδειγµα, αν στην πραγµατικότητα
έχει ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση ή στην ουσία θεσµοθετείτε
την εκκρεµότητα και ενισχύετε την ανασφάλεια δικαίου, βάζον-
τας και ολίγον «πιπέρι» τεχνητής νοηµοσύνης στα «λάχανα». Γιατί
αυτό κάνετε. Θα µιλήσω αναλυτικά για την τεχνητή νοηµοσύνη. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κατά τη γνώµη µας, οδή-
γησε την υπόθεση της ολοκλήρωσης του Κτηµατολογίου σε
λάθος δρόµο. Έκρινε ότι η υπαγωγή στο Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης θα έλυνε το πρόβληµα. Ουσιαστικά µετακινή-
σατε την εποπτεία του νοµικού προσώπου στο Υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, για να ελέγξει η πρώτη σύνθεση της
Κυβέρνησης τη ροή των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, που σε συνδυασµό µε το πλεονασµατικό οικονο-
µικό αποτέλεσµα του φορέα συµβάλλει στο κρίσιµο έργο της
ολοκλήρωσης του κτηµατογράφησης. 

Εν ολίγοις, η αρχική σύνθεση της Κυβέρνησης και του γρα-
φείου του Πρωθυπουργού επέλεξε να µετατρέψει την υπόθεση
Κτηµατολόγιο σε µια µεγάλη ψηφιακή δουλειά. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και τη βιώνετε και εσείς στο Υπουργείο σε αυτή
τη δεύτερη περίοδο. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα µετά από την αλλαγή του επο-
πτεύοντος Υπουργείου και την άντληση των ευρωπαϊκών κονδυ-
λίων; Να φτάσουµε σε ένα σηµείο αιχµής για την ασφάλεια των
κοινοτικών πόρων. Και αυτό αποδεικνύεται και από το νοµοσχέ-
διο που φέρνετε στη Βουλή προς ψήφιση. Και το ακούσαµε και
από τον υπεύθυνο της ΕΥΣΤΑ στην ακρόαση των φορέων στη
συνεδρίαση της δεύτερης επιτροπής. 

Ειπώθηκε ότι: «Η δηµόσια ανάρτηση είναι κοντά στο στόχο του
85% και µε αυτό το νοµοσχέδιο πρόκειται να επιτύχουµε το ορό-

σηµο». Θα µας επιτρέψετε, κύριοι Υπουργοί, να διατηρούµε επι-
φυλάξεις. Τόσον καιρό επισηµάναµε το πρόβληµα που συνεπά-
γεται η χαµηλή προθυµία των πολιτών να δηλώσουν τις
περιουσίες τους, ειδικά στην περιφέρεια, και την ανασφάλεια δι-
καίου που δηµιουργεί σε αυτούς το αµάχητο τεκµήριο του δη-
µοσίου, η διπλή δήλωση της ίδιας περιουσίας και το µπέρδεµα
που θα προκύψει µε τα ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη. 

Οφείλουµε να παραδεχτούµε ότι στις δύσκολες περιπτώσεις
σε ζητήµατα αµφισβητήσεων περιουσίας δεν προχωράτε σε ένα
ουσιαστικό βήµα ολοκλήρωσης. Η δηµόσια ανάρτηση µε πλήθος
αγνώστων ιδιοκτησιών, δηλαδή µε εκκρεµότητες, δεν οδηγεί
στην ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης και αυτό, κατά τη
γνώµη µας, µπορεί να πυροδοτήσει εξελίξεις ακόµα και ως προς
τη δυνατότητα απορρόφησης των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. 

Παραπέµπετε τη συζήτηση για το αµάχητο τεκµήριο του δη-
µοσίου στο µέλλον. Παραπέµπετε τις διαφορές στις δηλώσεις
περιουσιών στη δικαιοσύνη, µε όλες τις καθυστερήσεις που αυτό
συνεπάγεται. Και προχωράτε περιορισµένα σε µια ευνοϊκή πα-
ράταση, χωρίς όριο για τις καθαρές περιπτώσεις από την πλευρά
της καταχώρισης τίτλων και νοµικών πράξεων. 

Ας ελπίσουµε µόνο να µην δούµε µια κατάσταση αποδιάρθρω-
σης τους επόµενους µήνες, µε το δηµόσιο να διεκδικεί κατά το
δοκούν ιδιωτικές περιουσίες, πρακτική που δυστυχώς αναδει-
κνύουν συµπολίτες µας διαχρονικά στις διαδικασίες διαβούλευ-
σης για τα νοµοσχέδια του Κτηµατολογίου που φέρνετε στο
εθνικό Κοινοβούλιο. 

Κύριε Υφυπουργέ, δεν συναινούµε επί της αρχής στο νοµο-
σχέδιο, καθώς και σε διατάξεις του πρώτου, δεύτερου και τρίτου
µέρους, µε κάποιες εξαιρέσεις που θα εξηγήσω, γιατί χρέος µας
είναι να διατυπώνουµε µια κρυστάλλινη νοµοθεσία -χρέος µας
ως Εθνική Αντιπροσωπεία-, που δεν αφήνει στη ροή των γεγονό-
των τη διευθέτηση της κτηµατογράφησης και δεν αφήνει ανοιχτά
«παράθυρα»  υπονόµευσης οποιασδήποτε πρωτοβουλίας προ-
σπαθεί να επιλύσει το πρόβληµα. Συνεπώς δεν υπερψηφίζουµε
τις διατάξεις των άρθρων 1 έως 6.

Σε ορισµένες διατάξεις δεν έχουµε διαφωνία στρατηγικής,
όπως στην περίπτωση της εφαρµογής τεχνητής νοηµοσύνης του
άρθρου 11. Όµως, είναι χρέος µας να δούµε τι συµβαίνει στο διε-
θνές περιβάλλον και πώς θα γίνει η ενσωµάτωση αυτής της τε-
χνολογίας. Να µην είναι ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα το να
έρθει εδώ ο κ. Μητσοτάκης και να πει ότι βάζουµε την τεχνητή
νοηµοσύνη στο Κτηµατολόγιο, να βάλουµε δηλαδή ουσιαστικά
έναν πύραυλο και πίσω τον αραµπά. Πιστεύετε ότι θα λειτουρ-
γήσει αυτό; 

Ας δούµε τι γίνεται στην Ευρώπη. Την προηγούµενη εβδοµάδα
είχαµε µια ανησυχητική εξέλιξη για την αγορά και την κοινωνία,
ας πούµε, της τεχνητής νοηµοσύνης πανευρωπαϊκά. Κολοσσοί
όπως η «APPLE», η «META» και η γαλλική «MISTRAL» δεν υπέ-
γραψαν το σύµφωνο για την τεχνητή νοηµοσύνη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µάλιστα ορισµένα προϊόντα τεχνολογίας συγκρατή-
θηκαν στην ενσωµάτωση εφαρµογών τεχνητής νοηµοσύνης για
να αποφύγουν το ορθώς αυστηρό ευρωπαϊκό πλαίσιο.

Η αποχώρηση του πρώην αρµόδιου Επιτρόπου Τιερί Μπρετόν
έχει, επίσης, οδηγήσει σε ένα ιδιότυπο πάγωµα των εξελίξεων.
Ας µην ανοίξω τα θέµατα των επιτρόπων και το τι συζητάει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αυτή την εβδοµάδα µε τον διορισµό του κ. Τζι-
τζικώστα και της κ. Βόζεµπεργκ στην αρµόδια επιτροπή TRAN
για να καλύψετε τα ίχνη της τραγωδίας των Τεµπών. Αυτή είναι
µιας άλλης τάξεως συζήτηση την οποία κάνουµε στο επίπεδο του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών την Πέµπτη µε αφορµή
την Αττική Οδό.

Πάντως, µιλώντας για την τεχνητή νοηµοσύνη είναι θετικό ότι
σε αυτή τη συµφωνία της Ευρώπης συγκαταλέγονται η «MI-
CROSOFT», µε την οποία έχετε προγραµµατική σύµβαση, αλλά
και η «OpenAI». Χρειαζόµαστε, όµως, τόσο πανευρωπαϊκά όσο
και εθνικά ένα πλαίσιο που θα θέτει κανόνες στη χρήση της τε-
χνητής νοηµοσύνης και φυσικά θα ελέγχει την εφαρµογή της.
Ήµασταν θετικοί στη φιλοσοφία και τη δηµιουργία της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας. Βέβαια, εµείς λέγαµε να είναι ανε-
ξάρτητη αρχή. Σας επισηµάναµε, όµως, από τον Απρίλιο την ει-
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δική περίσταση που καλείται να αντιµετωπίσει η αρχή από πλευ-
ράς ανθρώπινων και υλικών πόρων και συµφωνήσατε σε αυτό.
Ωστόσο, δεν έχουµε δει πρόοδο. Η αρχή δεν είναι ακόµα σε θέση
να επιτελέσει τον ρόλο της και έχουν µεσολαβήσει έξι µήνες. 

Είδα µε πολύ ενδιαφέρον και σεβασµό τον κ. Μπλέτσα, τον
διορισµένο από εσάς, κύριε Υπουργέ, Πρόεδρο της Εθνικής
Αρχής, έναν σηµαντικό άνθρωπο του εργαστηρίου του MIT και
ενός εκ των εφευρετών του υπολογιστή των 100 δολαρίων. Όλα
αυτά είναι πολύ σηµαντικά, αλλά ο άνθρωπος είναι σε µια καρέ-
κλα και περιµένει. Δεν θα πρέπει να στελεχωθεί; Δεν θα συζητή-
σουµε στην Ολοµέλεια το ζήτηµα των κυβερνοεπιθέσεων τον
Ιούλιο που προσπαθήσετε κι εσείς και ο Πρόεδρος του Κτηµα-
τολογίου να υποβαθµίσει στην επιτροπή. Όµως το πρόβληµα
είναι µια πραγµατικότητα. 

Άρα, είµαστε έτοιµοι για την ενσωµάτωση της τεχνητής νοη-
µοσύνης; Θα πρέπει πρώτα να ενσωµατώσουµε σύντοµα και
άρτια στο εθνικό δίκαιο τον νέο κανονισµό, ούτως ώστε σε εφαρ-
µογές που τίθεται άµεσα σε λειτουργία, όπως αυτή του άρθρου
11, να είµαστε σε θέση να σταθµίσουµε κινδύνους και να έχουµε
πλάνα αντιµετώπισής τους. Σε µια εφαρµογή που δεν διαφω-
νούµε ότι είναι λειτουργική δεν µπορούµε να συναινέσουµε
χωρίς πρώτα να έχουµε προχωρήσει τα βήµατα αυτά. Δεν µπορεί
χωρίς δίπλωµα οδήγησης να θέλετε να οδηγήσετε µια Ferrari,
για να µην µπω κι εγώ σε αυτά που έλεγε ο φίλος µου ο Γιάννης
Λοβέρδος για τον Σβαρτσενέγκερ κ.λπ..

Η τεχνητή νοηµοσύνη είναι απλή. Τη χρησιµοποιούν οι πολίτες,
τα νεαρά παιδιά στα κινητά τους τηλέφωνα. Πρόκειται για απλά
γλωσσικά µοντέλα. Όµως εδώ όταν µιλάµε για τις περιουσίες
των πολιτών και για το σύστηµα ασφάλειας δικαίου, χρειάζεται
πολύ µεγαλύτερη προσοχή.

Στέκοµαι, επίσης, στη διάταξη του άρθρου 12 για την εικοσι-
τετράωρη δυνατότητα υποβολής νοµικών πράξεων. Γνωρίζουµε
ότι τουλάχιστον σε µεγάλο µέρος της κοινωνίας και ιδίως στα
φυσικά πρόσωπα οι συναλλαγές δεν καταλαµβάνουν τέτοιο χρο-
νικό εύρος στη διάρκεια της ηµέρας. Τα νοµικά τµήµατα των
funds, όµως, βρίσκονται σε επαγρύπνηση και αυτό το φαινόµενο
µπορεί να οδηγήσει σε αρκετά προβλήµατα µε συναλλαγές που
µπορούν να έχουν καταχωρηµένο κάποιο βάρος, χωρίς να είναι
γνωστό στους συναλλασσόµενους. Χρειάζεται κάποιο χρονικό
περιθώριο για τον νοµικό έλεγχο, χρειάζονται δικλείδες ασφα-
λείας για την επιβάρυνση µιας συναλλαγής που εφόσον αλλά-
ζουν οι συνθήκες, έχει κάθε δικαίωµα να θεωρηθεί άκυρη.

Χθες αναφέρατε και ο ίδιος τρεις καταχωρήσεις συναλλαγών
στις οποίες κερδίζει η πρώτη. Τι γίνεται, όµως, στις άλλες συναλ-
λαγές; Πρέπει να είµαστε συγκεκριµένοι. Και όσον αφορά αυτό
που είπατε -το οποίο θα δούµε πώς το έχετε γράψει τώρα- για
την απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Κτηµατολογίου,
υπάρχουν προβλήµατα για το πώς θα αποδίδεται το δίκαιο σε τέ-
τοιες περιπτώσεις, ποιος θα είναι ο όγκος των αµφισβητούµενων
πράξεων και για όλα αυτά που αντιλαµβάνεστε πλήρως.

Για να είµαι δίκαιος, πέρα από το άρθρο 11 που αφορά την τε-
χνητή νοηµοσύνη και το άρθρο 12 που αφορά την εικοσιτετρά-
ωρη δυνατότητα υποβολής πράξεων, υπάρχουν και διατάξεις
που λύνουν ορισµένα προβλήµατα στο Μέρος Γ’ του νοµοσχε-
δίου και συγκεκριµένα στα άρθρα 13 έως 19. 

Στέκοµαι λίγο περισσότερο στο άρθρο 15 µε τίτλο: «Διόρθωση
κτηµατολογικής εγγραφής σε περίπτωση αποδοχής αντιρρή-
σεων κατά δασικού χάρτη». Με τους δασικούς χάρτες υπήρξαν
πολύ µεγάλα προβλήµατα. Περιουσίες που είχαν νόµιµους τίτ-
λους ιδιοκτησίας ή αφορούσαν περιπτώσεις χρησικτησίας βασι-
σµένες στη νοµοθεσία και φυσικά πρόδηλα δεν αποτελούσαν
δασικές εκτάσεις, δηµιουργούσαν παραπάνω βάρη στους ιδιο-
κτήτες και τους οικιστές, µε αποτέλεσµα κάποιοι συµπολίτες µας
να µην έχουν εξασφαλίσει ως ιδιοκτησία την κατοικία που έχτισαν
µε κόπο. Τουλάχιστον τρεις γενιές ταλαιπωρούνται µε αυτή την
κατάσταση στον Δήµο Λαυρεωτικής, στην Κερατέα. Και αυτό
είναι θετικό που το λύνετε και για άλλες περιοχές και της Αττικής
και όλης της Ελλάδας.

Υπάρχουν συµπολίτες µας που τεκµηριωµένα υπέβαλαν αντίρ-
ρηση κατά δασικού χάρτη, διαθέτουν εµπράγµατα δικαιώµατα,
δικαιώθηκαν και βρίσκονταν µέχρι και σήµερα µετέωροι. Είναι,

λοιπόν, θετικό. Στηρίζουµε λύσεις, όπως αυτή που διασφαλίζει
την περιουσία τους και δηλώνουµε προφανώς ενεργοί σε κάθε
πρωτοβουλία που θέτει ως στόχο µια καθηµερινότητα χωρίς εκ-
κρεµότητες, χωρίς ανησυχία, αλλά µε ασφάλεια και δυνατότητες
ανάπτυξης. 

Σε ανάλογη κατεύθυνση, συµφωνούµε και µε τις διατάξεις του
άρθρου 16 για τη δυνατότητα µονοµερούς διόρθωσης συµβο-
λαίων και επισηµαίνουµε την ανάγκη διαλειτουργικότητας αυτών
των διαδικασιών, ούτως ώστε µια πράξη να παράγει θετικά απο-
τελέσµατα για όλα τα µέρη που έχουν εύλογο ενδιαφέρον, όπως
οι συνιδιοκτήτες ή οι όµοροι ιδιοκτήτες.

Υπάρχουν, επίσης, διατάξεις όπως αυτές του Μέρους Δ’ ή οι
εξουσιοδοτικές διατάξεις που ουσιαστικά παρεµβαίνουν επί των
πρακτέων της διοίκησης, την οποία στο Κτηµατολόγιο έχει ορίσει
η ηγεσία του Υπουργείου εν αναµονή της εφαρµογής της διαδι-
κασίας µέσω ΑΣΕΠ, δικού σας νοµοθετήµατος. Κάποιες αναδει-
κνύουν προβλήµατα υποστελέχωσης ή κινήτρου και αφορούν τα
άρθρα 20 και 21, ενώ άλλες δείχνουν να διαχειρίζονται ορισµένες
εκκρεµότητες. Ωστόσο, τα αποτελέσµατα που πρόκειται να πα-
ράξουν θα είναι ορατά στη διοικητική καθηµερινότητα του Κτη-
µατολογίου και συνεπώς, εκτός εµβέλειας του νοµοθετικού
έργου. Θα κριθούν, δηλαδή, στην πράξη.

Οι διατάξεις του Μέρους Ε’ και τα άρθρα 25-29 δείχνουν να
κινούνται στη σωστή κατεύθυνση, αλλά φέρνουν πάλι στο προ-
σκήνιο µια στρατηγική που καθώς προχωράµε, αναθεωρείται και
προσαρµόζεται από τις προσδοκίες της επικοινωνίας στις δυνα-
τότητες της καθηµερινότητας. Θα τις υπερψηφίσουµε, γιατί
παρά την καθυστέρηση των πράξεων της Κυβέρνησης, κάποιες
ρυθµίσεις της διαλειτουργικότητας των φορέων ή προστασίας
ραδιοφωνικών προγραµµάτων της ΕΡΤ µάς βρίσκουν σύµφω-
νους.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, προσερχόµαστε κάθε φορά σε µια νοµοθετική διαδικασία
καλοπροαίρετα. Κατανοούµε τις πρακτικές δυσκολίες ειδικά σε
χρονίζοντα ζητήµατα, όπως είναι το Κτηµατολόγιο. Από την
πλευρά µας εξηγήσαµε τους λόγους που διαµορφώνουν την αρ-
νητική µας ψήφο επί της αρχής, αλλά και τη στήριξή µας σε κά-
ποια άρθρα, προκειµένου να συµβάλουµε κι εµείς υπεύθυνα µε
αυτές τις διατάξεις στην επίλυση προβληµάτων.

Από αύριο ανοίγουν νέα ζητήµατα για την κτηµατογράφηση.
Απαιτείται προσαρµογή στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο και µε-
γάλη προσοχή, ώστε να µην οδηγήσει αυτό το νοµοσχέδιο σε
απώλεια ευρωπαϊκών πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας και σε αδιέξοδο στην κτηµατογράφηση αναφορικά
µε τις διεκδικήσεις των περιουσιών αγνώστου ιδιοκτήτη που πα-
ραµένουν και ταλαιπωρούν τους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι δύναµη παραγωγικής
αντιπολίτευσης. Ασκούµε κριτική στις αστοχίες, καλούµε για
δράσεις σε ελλειµµατικές παρεµβάσεις και θα συνεχίσουµε µε
αυστηρά κριτήρια και αξιόπιστα επιχειρήµατα να ελέγχουµε την
Κυβέρνηση και να διεκδικούµε ένα καλύτερο αύριο για τους πο-
λίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Στο σηµείο αυτό, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-

κτρονικής εγγραφής των οµιλητών.
Επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ -

Κίνηµα Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, δεν θα µπορούσα να ξεκινήσω τη σηµερινή µου οµιλία
αν δεν αναφερόµουν στο πώς οι εκτελεστικοί νόµοι για την
έναρξη της κτηµατογράφησης και τη λειτουργία του Κτηµατολο-
γίου, όπως είναι ο ν.2308/1995 και ο ν.2664/1998, µε όλες βέβαια
τις αδυναµίες και τις αστοχίες τους, είναι νοµοθετήµατα των κυ-
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βερνήσεων του ΠΑΣΟΚ.
Το ΠΑΣΟΚ αντιµετώπισε εξαρχής το θέµα αυτό µε όλη τη σο-

βαρότητα και υπευθυνότητα που του αναλογεί, την ίδια στιγµή,
βέβαια, που οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις είχαν βρει ακόµη
ένα πεδίο στείρας πολιτικής αντιπαράθεσης και σκανδαλολογίας.
Αυτή εξάλλου είναι και η καταγεγραµµένη ιστορική αλήθεια.

Τριάντα σχεδόν χρόνια µετά από την ψήφιση του ν.2308/1995,
το ΠΑΣΟΚ δικαιούται να οµιλεί και να κρίνει και αυτό το νοµο-
σχέδιο. Το ΠΑΣΟΚ αντιτάχθηκε στην ολέθρια «τοµή Σταθάκη»
που επήλθε στο Κτηµατολόγιο µε τον ν.4512/2018 επί κυβερνή-
σεων ΣΥΡΙΖΑ. 

Η Νέα Δηµοκρατία, διαδεχόµενη βέβαια την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όχι µόνο δεν προέβη σε διόρθωση των ανεδαφικών
προβλέψεων του νόµου, αλλά συνέχισε την ίδια ακριβώς πολιτική
µε τα γνωστά σε όλους αποτελέσµατα, φέρνοντας αλλεπάλλη-
λες και αποσπασµατικές ρυθµίσεις µε τον νόµο που επέφερε
ήττα στη σηµερινή εικόνα διάλυσης ίσως του φορέα. 

Αντιλαµβανόµαστε πως µε το παρόν σχέδιο νόµου η Κυβέρ-
νηση λόγω της δέσµευσης του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη απέναντι στο Ταµείο Ανάκαµψης, καθώς και σε όλους
τους πολίτες, έχει βάλει ως στόχο µέχρι το τέλος του 2025 να
έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες του Κτηµατολογίου. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Νέα Δηµοκρατία µε το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο βαφτίζει κατ’ εµάς τον ξαφνικό θάνατο της κτη-
µατογράφησης ως «ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης», µε µια
διαδικασία που όπως εισάγεται παρακάµπτει –στην πραγµατικό-
τητα κατ’ εµάς, ακυρώνει νοµικά- τη διαδικασία του άρθρου 6α
του ν.2308/1995. Κι αυτό έχει µεγάλη σηµασία και θα δείτε γιατί.
Μέσω αυτής παρέχεται στον ιδιώτη το δικαίωµα ακρόασης που
κατοχυρώνεται από τη διάταξη του άρθρου 2 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος. Η διάταξη του άρθρου 3 του νοµοσχεδίου είναι
προδήλως αντισυνταγµατική και θα έχει ως κατάληξη την ακύ-
ρωση των αποφάσεων του διοικητικού συµβουλίου του φορέα
εν συνόλω στα διοικητικά δικαστήρια, δίνοντας ίσως και τη χαρι-
στική βολή στον θεσµό.

Αυτό που επιχειρεί το νοµοσχέδιο αυτό είναι να δηµιουργήσει
µια εικονική πραγµατικότητα για να αποφύγει τις ευθύνες. Η πρό-
σφατη κυβερνοεπίθεση αποκάλυψε τα κενά ασφαλείας του συ-
στήµατος στο Κτηµατολόγιο.

Η συζήτηση του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή της Βου-
λής και η ακρόαση των φορέων επιβεβαίωσε την αίσθηση προ-
χειρότητας που αναδύεται στο νοµοσχέδιο και είναι χαρα-
κτηριστική της επικίνδυνης ελαφρότητας µε την οποία αντιµετω-
πίζει η Κυβέρνηση το θέµα. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι, τερµατίζει, όπως είπαµε,
αιφνίδια και µε έναν άκοµψο τρόπο, αντί να ολοκληρώσει τη δια-
δικασία της κτηµατογράφησης. Τα κενά κατά περιοχές είναι
πολύ µεγάλα στα νησιά µας, στη Θράκη, στην Κρήτη, παντού.
Θα καλύπτονται µε την πάροδο του χρόνου από δω και µπρος
και κατά τη φυσική ροή των δικαιοπραξιών. Δηλαδή, θα πας να
πουλήσεις ένα ακίνητο, θα πας να το λύσεις. Θα πας να χαρίσεις
κάτι, θα πας να το λύσεις. Μια αντίληψη όµως που στην αρχή της
σύνταξης του Κτηµατολογίου είχε συζητηθεί αναλυτικά πριν από
είκοσι πέντε χρόνια και είχε απορριφθεί, τώρα η µερική επανα-
φορά αυτής της αντίληψης της µεταφοράς του προβλήµατος
στον πολίτη δηµιουργεί προβλήµατα. 

Ποια είναι η αρχική φιλοσοφία; Είναι πως το Κτηµατολόγιο
είναι µια διαδικασία συλλογική και συνολική. Υπήρχε το στάδιο
των µελετών, της προανάρτησης, της ανάρτησης, των ενστά-
σεων, υπήρχε η διόρθωση λαθών και µετέπειτα οι τελικές αναρ-
τήσεις. Με το παρόν σχέδιο νόµου οδηγούµαστε στη διαδικασία
κλεισίµατος της κτηµατογράφησης, έχοντας πλέον ένα «αγνω-
στολόγιο» και όχι Κτηµατολόγιο. 

Αν υπάρχει κάτι για το οποίο µπορούµε να δώσουµε συγχαρη-
τήρια στην Κυβέρνηση, είναι αυτό το παιχνίδι της πλάνης και της
διαφήµισης των επιτευγµάτων της. Ο επιτακτικός τερµατισµός
του Κτηµατολογίου αυτή τη στιγµή και η µεταφορά των µελετών
στις οποίες δεν έχει γίνει ανάρτηση στο ήδη κορεσµένο λειτουρ-
γούν Κτηµατολόγιο, όπως χαρακτηρίζεται στον νόµο, δηµιουργεί
µια σειρά προβλήµατα όπως ανεπαρκείς και ανέλεγκτες βάσεις,
ανασφάλεια δικαίου για τους πολίτες που δεν γνωρίζουν τα δι-

καιώµατά τους, µη συµµόρφωση µε τους στόχους και τα ορό-
σηµα ούτε έναντι των χρηµατοδοτών του έργου, αλλά ούτε
έναντι του Ταµείου Ανάκαµψης, καθώς επίσης αυξάνει τις αβε-
βαιότητες και τις πιθανότητες µακροχρόνιων διενέξεων στα δι-
καστήρια. 

Ένα άλλο πρόβληµα που υπάρχει στο νοµοσχέδιο και επιση-
µάναµε εµείς και στις επιτροπές, χωρίς όµως να έχουµε λάβει
µια πειστική απάντηση από τον Διοικητή της Ειδικής Υπηρεσίας
Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης κ. Καβαλάκη, είναι ο κίν-
δυνος να χάσει η χώρα µας τις επόµενες πληρωµές από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Θα τις χάσει. Υπάρχει µεγάλη πιθανότητα να
συµβεί αυτό, διότι το Ταµείο Ανάκαµψης δεν χρηµατοδοτεί την
Ελλάδα µόνο για την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου τυπικά,
δηλαδή της ανάρτησης στο τέλος της κτηµατογράφησης, αλλά
και για µία ουσιαστικά περαιωµένη διαδικασία. Άλλο να είναι πε-
ραιωµένη και άλλο τυπικά να έχει κλείσει.

Στο «Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδος
2.0» καθορίζονται οι στόχοι, όπως το 85% και το 95% των δικαιω-
µάτων ιδιοκτησίας να φτάσουν στο στάδιο της δηµόσιας ανάρ-
τησης στο δεύτερο τρίµηνο του 2024 και 2025. Αυτοί οι στόχοι
αποτελούν προαπαιτούµενο για την υποβολή της πέµπτης και
έκτης αίτησης πληρωµής από το ταµείο.

Επιπλέον, µέχρι το δεύτερο τρίµηνο του 2025 πρέπει να ολο-
κληρωθεί η µετάβαση στη νέα οργανωτική δοµή του «Ελληνικού
Κτηµατολογίου» µε την κατάργηση όλων των υποθηκοφυλα-
κείων, κάτι που αποτελεί βέβαια προαπαιτούµενο για την εκταµί-
ευση της όγδοης πληρωµής. 

Ωστόσο ποιο είναι τώρα το πρόβληµα; Πολλοί κάτοχοι δεν
γνωρίζουν πού είναι τα ακίνητά τους ή δεν θεωρούν ότι αξίζει να
τα δηλώσουν ακόµα. Αυτά τα ποσοστά αδήλωτων δικαιωµάτων
µε βάση επίσηµα στοιχεία είναι τουλάχιστον 15%. Θα πρέπει να
οδηγήσουν σε αναθεώρηση του απόλυτου αριθµού δικαιωµάτων
που προσδιόρισαν τα ποσοστά των στόχων που αναφέρονται στο
σχέδιο ανάκαµψης. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου συγ-
κρούονται –και αυτό θα είναι το πραγµατικό πρόβληµα µε το Τα-
µείο Ανάκαµψης- µε τις δεσµεύσεις σας έναντί τους, καθώς
θεωρείτε πως µε την ανάρτηση των κτηµατολογικών πινάκων και
διαγραµµάτων στην ιστοσελίδα του «Ελληνικού Κτηµατολογίου»,
ανεξαρτήτως τρόπου και ποιότητας σύνταξής τους, καλύπτονται
οι απαιτήσεις του τοµέα. Έλα ντε, που δεν θα είναι έτσι!

Ωστόσο, το κείµενο που έχετε υπογράψει εσείς µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση –δηλαδή, µεταξύ Ελλάδας και Ευρωπαϊκής Ένω-
σης- ορίζει ρητά ότι οι διαδικασίες πρέπει να ολοκληρωθούν
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.2308/1995 –γι’ αυτό ανέφερα
στην αρχή της οµιλίας µου αυτόν τον νόµο- όπως τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 3 του ν.4821/2021. Τι έλεγαν δηλαδή αυτοί οι νόµοι;
Έλεγαν ότι πρέπει να ολοκληρωθούν, σύµφωνα µε τις ισχύουσες
διατάξεις του νόµου, τις προβλέψεις υπουργικών αποφάσεων,
τις προδιαγραφές που εσείς καταργείτε σήµερα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Η απάντηση του διοικητή της υπηρεσίας για το Ταµείο Ανά-
καµψης ήταν ενδεικτική, θεωρώντας ότι η χρηµατοδότηση πι-
στεύει ότι δεν θα διακοπεί.

Ως ΠΑΣΟΚ, ως ένα υπεύθυνο κόµµα, θα θέλαµε να καταθέ-
σουµε σήµερα εδώ οκτώ προτάσεις σε εσάς, τις οποίες θεω-
ρούµε πως πρέπει να υιοθετήσει η Κυβέρνηση και αφορούν την
ασφαλέστερη και καλύτερη µετάβαση στο Κτηµατολόγιο. 

Κατ’ αρχάς, θέλουµε να καταργηθεί σήµερα η διάταξη της πα-
ραγράφου 1 του νέου άρθρου 11α του ν.2308/1995, όπως προ-
τείνεται µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου σας. Και µόνο η ύπαρξή
της µπορεί να οδηγήσει στο να δοθεί παράταση, να φύγει δη-
λαδή η υποχρέωση κλεισίµατος της κτηµατογράφησης τώρα
στις 25 Νοεµβρίου του 2024 και αυτό να πάει στις 31 Μαρτίου
του 2025 τουλάχιστον, όπως σας πρότεινε οµόφωνα ο Δικηγορι-
κός Σύλλογος, ο Συµβολαιογραφικός Σύλλογος και όλοι οι φο-
ρείς. 

Δεύτερον, να ξεκινήσει η διαπραγµάτευση µε το Ταµείο Ανά-
καµψης, κύριε Υπουργέ. Τουλάχιστον εµείς δεν είµαστε υπέρ του
να χαθούν χρήµατα από τον ελληνικό λαό. Προς Θεού! Να ξεκι-
νήσετε τώρα διαπραγµάτευση προκειµένου να παραταθεί η προ-
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θεσµία ολοκλήρωσης της κτηµατογράφησης τουλάχιστον έως
τον Ιούλιο του 2026. Σας το λέµε. Δεν υπάρχει περίπτωση να τε-
λειώσετε. Σε περίπτωση που δεν έχουν ολοκληρωθεί όλες οι µε-
λέτες µέχρι τότε, θα εφαρµοστεί η πρόβλεψη της παραγράφου
2 του άρθρου 11α. Τόσο η ελληνική πλευρά, όσο και το Ταµείο
Ανάκαµψης, από την εποχή που αρµόδιος Επίτροπος ήταν ο
Μπαρνιέ –τον ξέρετε- έχουν µεγάλη εµπειρία και διαπραγµατευ-
τική τεχνογνωσία στο θέµα του Κτηµατολογίου. Τώρα αρχίστε
νέες διαπραγµατεύσεις.

Τρίτον, για τις ενεργές µελέτες που υπάρχουν αυτή τη στιγµή
να επαναπροσδιοριστούν οι χρόνοι, να γίνουν δεσµευτικές ηλε-
κτρονικές διαδικασίες συµµετοχής των ιδιωτών πολιτών και να
επαναπροσδιοριστούν οι ελεγκτικές διαδικασίες, για να καθορι-
στούν νέα ορόσηµα. Και η ολοκλήρωση των κινηµατογραφήσεων
να συνεχίσει βάσει των ισχυουσών διατάξεων, κάτι το οποίο είναι
δέσµευσή σας έναντι του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Τέταρτον, να αξιοποιηθεί το γεγονός ότι για πρώτη φορά οι
προθεσµίες ολοκλήρωσης της κινηµατογράφησης είναι ξεκάθα-
ρες και αµετακίνητες -εκεί συµφωνούµε- ανατρέποντας την αρ-
νητική εικόνα των συνεχών παρατάσεων.  Αυτή η πρόταση που
σας έκανα θα είναι µια ολοκληρωτική και τερµατική προθεσµία
και για να γλιτώσουµε τις επιπτώσεις του Ταµείου Ανάκαµψης,
αλλά και για να γνωρίζει κάθε πολίτης να γνωρίζει τι και πώς. 

Πέµπτον, οι δικαιούχοι πολίτες δεν θα πρέπει να επιβαρύνον-
ται µε πρόσθετα κόστη ή µε διαδικασίες στις οποίες έχουν ήδη
συµµετάσχει. 

Έκτον, να αξιοποιηθεί το διαθέσιµο έµπειρο, επιστηµονικό δυ-
ναµικό, προφανώς και το µελετητικό, στα όρια που επιτρέπουν
οι συµβάσεις. Να ληφθούν µέτρα για την εύρυθµη λειτουργία
του λειτουργούντος Κτηµατολογίου.

Μόνο µια µικρή παρατήρηση. Ξέρω ότι ο κ. Κυρανάκης, ο
Υπουργός, θα πει, θέλετε εσείς να συνεχίσετε µε τους µελετητές
που ήδη έχουµε ξοδέψει 650 εκατοµµύρια ευρώ; Το ξέρω ότι θα
το πείτε αυτό. Μα, το θέµα είναι ότι τώρα οι επιστηµονικοί τοπο-
γράφοι που θα έρθουν, θα ολοκληρώσουν το Κτηµατολόγιο; Δεν
µπορούν, κύριε Υπουργέ, µην έχουµε αυταπάτες. Να ληφθεί υπ’
όψιν το επιστηµονικό υπόβαθρό τους.

Έβδοµον, να ληφθούν µέτρα για την εύρυθµη λειτουργία του
λειτουργούντος Κτηµατολογίου. Ποια θα είναι αυτά τα µέτρα;
Δεν προβλέπεται σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όγδοον, η σύσταση, οι προϋποθέσεις και η λειτουργία του σώ-
µατος πιστοποιηµένων µηχανικών να συµβαδίζει µε τις ανάγκες
που καλούνται να καλύψουν. 

Προχωρώντας, όµως, παρακάτω θα ήθελα να σχολιάσω µε όσο
χρόνο έχω και κάποια άρθρα, ξεκινώντας από το άρθρο 11 για την
τεχνητή νοηµοσύνη. Το ΠΑΣΟΚ ως ένα κόµµα προόδου και µεταρ-
ρυθµίσεων δεν θα µπορούσε να είναι κατά του συγκεκριµένου άρ-
θρου. Και σας είπα και στις επιτροπές, εµείς θα υπερψηφίσουµε,
κύριε Υπουργέ, πολλά από τα άρθρα σας, τα οποία τα θεωρούµε
και στη σωστή κατεύθυνση. Το λέµε αυτό εµείς και ως προς το
πρώτο µέρος της φιλοσοφίας και  βάσει των κίνδυνων που σας εί-
παµε θα καταψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, αλλά θα
υπερψηφίσουµε πολλά άρθρα στο άλλο µέρος. 

Στο άρθρο 11 τώρα, για την τεχνητή νοηµοσύνη. Είναι θετικό,
θα το υπερψηφίσουµε, παρ’ όλο που η διαδικασία ελέγχου πρά-
ξεων θα επεξεργάζεται την τεχνητή νοηµοσύνη και δεν αναφέ-
ρονται πλήρως στο άρθρο οι ασφαλιστικές δικλείδες. Δηλαδή, ο
Κανονισµός είναι γενικός, όπως ξέρετε, στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και θα θέλαµε περισσότερη εξειδίκευση στο άρθρο.

Πάµε τώρα στο άρθρο 12 για το εικοσιτετράωρο της δυνατό-
τητας καταχώρισης των εγγραπτέων πράξεων. Θετικό και αυτό.
Δηλαδή, να επιταχύνει το Κτηµατολόγιο για εγγραπτέες πράξεις,
αλλά θα πρέπει να εναρµονιστεί και µε το ωράριο των δικαστικών
επιµελητών. Οι δικαστικοί επιµελητές είναι ένα σοβαρός θεσµός
της δικαιοσύνης του τρίτου πυλώνα. Δηλαδή, τη δυνατότητα επί-
δοσης κατάσχεσης έως επτά ώρες καθηµερινά. Δεν είναι δύ-
σκολο να κάνετε µια προσθήκη. Οπότε, διασφαλίζουµε και
σεβόµαστε και τους δικαστικούς επιµελητές 

Άρθρο 18. Έπειτα από παρέµβαση του ΠΑΣΟΚ και εµού χθες
στην επιτροπή, η οποία εισακούστηκε κι από εσάς -και αυτό είναι
θετικό να γίνει η κοινοποίηση, αλλάξατε το άρθρο, θα το υπερ-

ψηφίσουµε και νοµίζουµε ότι είναι σε σωστή κατεύθυνση. 
Οι ψηφιακές επιδόσεις των εγγράφων στους Έλληνες πολίτες,

άρθρο 28. Αναφέροµαι µόνο στα πολύ συγκεκριµένα και σηµαν-
τικά. Μας βρίσκει κι αυτό σύµφωνους. Όµως υπάρχουν κατηγο-
ρίες συµπολιτών µας, όπως είναι άνθρωποι της τρίτης ηλικίας,
οι οποίοι δεν έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο και διαµένουν σε
ακριτικές περιοχές. Η απόφαση κοινοποίησης σοβαρών διοικη-
τικών αποφάσεων προβλέπει ο νόµος να γίνεται µόνο µε e-mail
και στα κινητά τηλεφώνων, είναι ελλιπές. Πρέπει να προστεθούν
και των σταθερών τηλεφώνων. Ιδίως, όταν ένας πολίτης λέει:
«Εγώ δεν θέλω να πω ψηφιακή κοινοποίηση, που να ξέρω το e-
mail και το κινητό µου, η κοινοποίηση µπορεί να γίνει στα ΚΕΠ. 

Εµείς λέµε ότι ο υπάλληλος του ΚΕΠ θα παίρνει τηλέφωνο µε
σταθερό στον πολίτη, για να του αναφέρει ότι εδώ υπάρχει µια
κοινοποίηση ή αλλιώς θα προσθέσετε και η κοινοποίηση να γίνε-
ται από τους δικαστικούς επιµελητές, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή,
σε περίπτωση που ο πολίτης δεν επιλέξει τον τρόπο της ψηφια-
κής κοινοποίησης αυτών των διοικητικών πράξεων, τουλάχιστον
ο δικαστικός επιµελητής να το φέρει στο χωριό του ή από τα ΚΕΠ
να τον πάρουν τηλέφωνο. 

Κυρίες και κύριοι, η παράταξη του ΠΑΣΟΚ ως ένα κίνηµα αυ-
τόφωτο πάνω σε ό,τι αφορά την πρόοδο, την επιστήµη και τη δι-
καιοσύνη δεν µπορεί παρά να καταψηφίσει, δυστυχώς, επί της
αρχής αυτό το νοµοσχέδιο. Αναγνωρίζουµε -σας το λέω ξανά-
κάποιες προσπάθειες οι οποίες έχουν να κάνουν, κυρίως, µε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις και περιµένουµε από εσάς κύριοι Υπουρ-
γοί, κύριοι Υφυπουργοί, να φέρετε ένα καινούργιο νοµοσχέδιο,
όποτε εσείς νοµίζετε, όπου θα απλουστεύσετε τις διαδικασίες
στο εν λειτουργία Κτηµατολόγιο για το τι θα γίνει µε το θέµα των
αγνώστων ιδιοκτητών, µε το θέµα του αµάχητου τεκµηρίου,
όπως δεσµευτήκαµε στην επιτροπή θα κάνετε διαβούλευση. Δη-
λαδή, τι είναι το αµάχητο τεκµήριο, επειδή µας ακούνε και οι συµ-
πολίτες µας; Ότι τα πιλοτικά µέρη, όπου έκλεισε το
Κτηµατολόγιο από το 1995-1999, υπάρχει αµάχητο τεκµήριο ότι
αυτά είναι του κράτους, περιέρχονται στο δηµόσιο, Τι να τα κάνει
το ελληνικό κράτος τόσα ακίνητα; Να φέρετε ένα νοµοσχέδιο
στο οποίο να βρούµε λύση όλοι µαζί για το τι θα γίνει σε βάθος
χρησικτησίας. Θα το δούµε. Δώστε αυτήν την παράταση, κύριε
Υπουργέ σήµερα. Μην το κλείνετε 25 Νοεµβρίου του 2024. Πι-
στέψτε µε, µόνο προβλήµατα θα σας φέρει. Δώστε µία παρά-
ταση, όχι όµως, παράταση, όπως παλιά, αλλά µια οριστική και
αµετάκλητη. Σας το λέµε εδώ πέρα όλοι, σας είπαν όλοι οι φο-
ρείς, σας λένε όλα τα κόµµατα της Αριστεράς και της Δεξιάς.
Δώστε αυτήν την παράταση και φέρτε ένα νοµοσχέδιο, για να
δούµε πώς θα διευκολύνουµε περαιτέρω, ώστε οι πολίτες να
διορθώσουν τα λάθη τους διαδικαστικά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η Ειδική Μό-
νιµη Επιτροπή Ελληνισµού της Διασποράς καταθέτει την έκθεσή
της για την Α’ Σύνοδο της Κ’ Βουλευτικής Περιόδου, σύµφωνα
µε το άρθρο 43Α παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής.

Η εν λόγω έκθεση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα έκθεση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν κατα-
χωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF
στον παρακάτω ηλεκτρονικό σύνδεσµο:

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-
e77fc230adef/%CE%95%CE%9A%CE%98%CE%95%CE%A3%C
E%97_%CE%9A_%CE%91_%CE%95%CE%9B%CE%9B%CE%9
7%CE%9D%CE%99%CE%A3%CE%9C%CE%9F%CE%A5-
%CE%94%CE%99%CE%91%CE%A3%CE%A0%CE%9F%CE%A
1%CE%91%CE%A3_%CE%A4%CE%95%CE%9B%CE%99%CE
%9A%CE%9F_1.pdf

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):Τον λόγο τώρα έχει
η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα  Ελλάδας κ.
Μαρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Οι καταιγιστικές και επικίνδυνες εξελίξεις στη Μέση Ανατολή
δεν επιτρέπουν να ξεκινήσουµε µε τίποτε άλλο την οµιλία µας
σήµερα, παρά µε το να καλέσουµε σε επαγρύπνηση τον λαό. Επι-
βάλλουν εδώ και τώρα να εκφραστεί η µαζική λαϊκή καταδίκη των
εγκληµάτων του Ισραήλ που συνεχίζει ακάθεκτο να µακελεύει
τους λαούς. Επιβάλλουν να δυναµώσει ο αγώνας ενάντια στην
εµπλοκή της χώρας µας και η αλληλεγγύη στους λαούς που µα-
τώνουν εξαιτίας των ιµπεριαλιστικών σχεδίων και πολέµων. Το
κράτος - τροµοκράτης Ισραήλ βάζει κυριολεκτικά µπουρλότο στη
Μέση Ανατολή µε τις ευλογίες και µε τη στήριξη των συµµάχων
σας κύριοι των ΗΠΑ - ΝΑΤΟ Ευρωπαϊκής Ένωσης προχωράει σε
ένα γενικευµένο πόλεµο εναντίον των λαών της Μέσης Ανατο-
λής, αλλά µε πολύ επικίνδυνες και απρόβλεπτες συνέπειες για
την ευρύτερη περιοχή και διεθνώς. 

Βοµβαρδίζει σήµερα τρεις χώρες, ενώ έχει ξεκινήσει τη χερ-
σαία εισβολή στο Λίβανο, πραγµατοποιώντας επιδροµή ακόµα
και σε προσφυγικό καταυλισµό στο νότιο Λίβανο, τον µεγαλύ-
τερο καταυλισµό Παλαιστινίων προσφύγων στη χώρα. Συνεχίζει
τον ανελέητο βοµβαρδισµό στη Βηρυτό, βοµβαρδίζει τη Δαµα-
σκό, νωρίτερα την Υεµένη, συνεχίζει τη γενοκτονία του παλαιστι-
νιακού λαού στη Γάζα και τη δυτική όχθη. 

Οι δολοφονίες πολιτικών ηγετών που προηγήθηκαν, αλλά και
οι απειλές εναντίον του Ιράν αποδεικνύουν ότι βρίσκεται σε εξέ-
λιξη ένα σχέδιο κλιµάκωσης του πολέµου και των ιµπεριαλιστι-
κών επεµβάσεων, ο αντίκτυπος των οποίων υπερβαίνει κατά πολύ
τα όρια της Μέσης Ανατολής. Είστε, όµως, κύριοι της Κυβέρνη-
σης συνένοχοι και βαθιά εκτεθειµένοι σε όλα τα εγκλήµατα. Είναι
βαθιά εκτεθειµένοι όλοι όσοι συνεχίζουν να αναµασούν τα φαι-
δρά προσχήµατα περί αυτοάµυνας που χρησιµοποιεί το Ισραήλ
και οι σύµµαχοί του, που έχουν προ πολλού καταρρεύσει µπρο-
στά στα συνεχιζόµενα εγκλήµατα και είναι πρώτα και κύρια βε-
βαίως, η Κυβέρνηση που από την πρώτη στιγµή υιοθέτησε και
συνεχίζει να προβάλει αυτά τα προσχήµατα προεξάρχοντος του
Πρωθυπουργού που δεν χάνει ευκαιρία να δίνει τα διαπιστευτή-
ριά του στο κράτος - δολοφόνο -θέλουµε να δούµε αν θα αρθρώ-
σει µια κουβέντα σήµερα στην οµιλία του- όπως βεβαίως από την
πρώτη στιγµή έκανε και τα άλλα κόµµατα που έχουν καταπιεί τη
γλώσσα τους για το έγκληµα που συντελείται και για τους µεγά-
λους κινδύνους που έχει αναλάβει κι ο ίδιος ο λαός µας από την
εµπλοκή της χώρας µας σε αυτό το µακελειό. 

Η Κυβέρνηση είναι συνένοχη γιατί συνεχίζει να παρέχει πολύ-
µορφη πολιτική, οικονοµική, αλλά και στρατιωτική στήριξη στο
Ισραήλ και τους συµµάχους του, όπως είναι και η αποστολή της
ελληνικής φρεγάτας στην Ερυθρά Θάλασσα, που εµπλέκει τον
λαό µας σε επικίνδυνες περιπέτειες. 

Συνεπώς, και τα ευχολόγια του κ. Μητσοτάκη περί αποκλιµά-
κωσης και σταθερότητας δεν συνιστούν παρά εξόφθαλµη και
προκλητική υποκρισία, από τη στιγµή που στηρίζετε µε τα µπού-
νια τον εµπρηστή στην περιοχή.

Όπως βεβαίως έγιναν φύλλο και φτερό µε τραγικό δυστυχώς
τρόπο τα όσα είπε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγες ηµέρες στη
ΔΕΘ περί βελτίωσης χρόνο µε τον χρόνο και µίας µόνο πυρκα-
γιάς που ξέφυγε στην ανατολική Αττική, µαζί και µε την µόνιµη
προπαγάνδα περί ακραίων καιρικών φαινοµένων, όταν η πυρκα-
γιά που ακόµα καίει στην Κορινθία άφησε πίσω της την τραγική
απώλεια δύο εθελοντών που προσπαθούσαν να βοηθήσουν τους
συγχωριανούς τους στην αντιµετώπιση της πυρκαγιάς, µεγάλες
απώλειες σε σπίτια, δάση και καλλιεργήσιµες εκτάσεις. Και να
σηµειώσω ότι βρισκόµαστε στην 1η του Οκτώβρη, κύριοι Υπουρ-
γοί. Μάλιστα λίγο πριν ετοιµαζόσασταν να διώξετε και τους επο-
χικούς πυροσβέστες µε άγνωστο το τι µέλλει γενέσθαι για
επόµενες χρονιές.

Σας καλούµε εδώ και τώρα να διατεθούν όλα τα µέσα για την
κατάσβεση της πυρκαγιάς, που δυστυχώς για ακόµα µία φορά
αποδεικνύονται ανεπαρκή µπροστά στην παντελή έλλειψη πρό-
ληψης και δασοπροστασίας και βεβαίως χωρίς τις γνωστές κω-
λυσιεργίες να στηριχθούν οι πληγέντες, να ξεκινήσει η πλήρης
αποκατάσταση των ζηµιών και να ληφθούν τώρα επειγόντως
µέτρα πρόληψης για τον ορατό κίνδυνο κατολισθήσεων στις κα-
µένες εκτάσεις µε τις πρώτες βροχές. 

Να, λοιπόν, πώς αποδεικνύεται εµπρηστική και επικίνδυνη η

πολιτική σας, που θέλει το αστικό κράτος ισχυρό και πανέτοιµο
να προσφέρει «γη και ύδωρ», για να εξελίσσονται επικίνδυνα ιµ-
περιαλιστικά σχέδια και ανταγωνισµοί, αλλά ανίσχυρο και ανί-
κανο να προστατεύσει τον λαό από τα φυσικά φαινόµενα και τις
καταστροφές και να ικανοποιήσει τις σύγχρονες ανάγκες του. 

Από αυτήν την άποψη, ακόµα και σύγχρονα και χρήσιµα εργα-
λεία, όπως είναι βεβαίως το Κτηµατολόγιο και η αξιοποίηση των
σύγχρονων τεχνολογικών µέσων για τον εκσυγχρονισµό τους,
στο πλαίσιο του αστικού κράτους αυτά δεν χρησιµοποιούνται,
δεν γίνονται προς όφελος των λαϊκών συµφερόντων, για τη δια-
σφάλιση, για παράδειγµα, της µικρής ιδιοκτησίας του λαού, για
την προστασία των δασών, του περιβάλλοντος, της δηµόσιας εν
γένει περιουσίας. 

Όπως, όµως, έχουµε πει και άλλες φορές όταν συζητούσαµε
αντίστοιχα πολλά νοµοσχέδια για το Κτηµατολόγιο, τον εκσυγ-
χρονισµό, την επιτάχυνση, την ολοκλήρωση, όπως κάθε φορά
νοηµατοδοτούνται από την κάθε κυβέρνηση, η ουσία της κάθε
φορά ρύθµισης είναι ότι δεν επιδιώκει τίποτα άλλο, παρά την επι-
τάχυνση της εµπορίας της γης και την αντιµετώπιση προβληµά-
των που εµποδίζουν ή δεν διευκολύνουν αυτήν την εµπορία, στο
πλαίσιο βεβαίως της αστικής πολιτικής για τη γη - εµπόρευµα.

Εν προκειµένω η µεγάλη σας αγωνία είναι πώς θα διευκολυν-
θεί η επέλαση των επενδυτών - κορακιών. Γι’ αυτό όλοι σας εν
χορώ, από τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, τη
Νέα Αριστερά -και πάει λέγοντας βεβαίως- εκφράζετε µε µια
φωνή την αγωνία για τα ορόσηµα του Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτά
σας κόπτουν, για να κινηθούν γρήγορα και σε καθαρό τοπίο στη
γη τα µεγάλα εµβληµατικά επενδυτικά σχέδια, γεγονός που προ-
ϋποθέτει βεβαίως και συγκέντρωση της γης στα λίγα χέρια και
καµµιά πρεµούρα δεν έχετε βεβαίως για τον κόσµο που ταλαι-
πωρείται τόσα χρόνια µε βάρη και κόστη δυσθεώρητα. 

Έτσι, το νοµοσχέδιο εντάσσεται στη γενικότερη κατεύθυνση κα-
τοχύρωσης εµπραγµάτων δικαιωµάτων στα ακίνητα, εξασφαλίζον-
τας συµπληρωµατικά µέτρα για να ξεβαλτώσει η αγορά ακινήτων,
που σε συνδυασµό και µε τις πρόσφατες αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας είναι βέβαιο ότι θα οδηγήσουν σε ακόµη µε-
γαλύτερη συγκέντρωση της γης σε µεγάλες επενδύσεις για τα
διάφορα έργα και αναγκαίες βέβαια για το κεφάλαιο αλλαγές στις
χρήσεις γης που καθυστερούσαν. Είναι, παραδείγµατος χάριν, χα-
ρακτηριστικό ότι περιµένουν στην ουρά τεράστιες ξενοδοχειακές
επιχειρήσεις, τουριστικά χωριά σε βόρεια Εύβοια, Δαδιά, Αττική,
δηλαδή εκεί ακριβώς που εκδηλώθηκαν καταστροφικές πυρκαγιές
από το 2021 µέχρι και σήµερα και την ίδια στιγµή έντεκα χιλιάδες
έργα είναι στη µεγάλη λίστα του ΑΔΜΗΕ για τα περιβόητα πάρκα
των ΑΠΕ. Με το ξεπέρασµα των καθυστερήσεων θα ξεµπλοκά-
ρουν για τους διάφορους οµίλους κεφάλαια από φτηνά τραπεζικά
δάνεια και άλλες κρατικές ενισχύσεις. 

Σε αυτήν τη βάση εισάγετε το νοµοσχέδιο, το οποίο, παρά τα
όσα ισχυρίζεστε περί βελτιώσεων και διορθώσεων, θα έχει ως
αποτέλεσµα την απώλεια κρατικής γης, τη νοµιµοποίηση ανύ-
παρκτων ιδιοκτησιών ή προβληµατικών ιδιοκτησιακών καταστά-
σεων, τη νοµιµοποίηση παράνοµων αλλαγή στη χρήση και τον
χαρακτήρα των εκτάσεων και βεβαίως, ακόµη και για τις µικρές
ιδιοκτησίες, το ενδεχόµενο της απώλειας της γης, που µε µεγάλη
δυσκολία µπορεί να απέκτησαν τα προηγούµενα χρόνια. Για πα-
ράδειγµα, το χρονικό πλαίσιο που βάζει για την ολοκλήρωση της
παράδοσης των µελετών κτηµατογράφησης για να µπουν σε κα-
θεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου σύµφωνα µε τον προ-
γραµµατισµό ολοκλήρωσης του Κτηµατολογίου εντός του 2025,
είναι δεδοµένο ότι δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να συµβα-
δίσουν µε την ολοκλήρωση των δασικών χαρτών και των αντιρ-
ρήσεων που έχουν ασκηθεί. Άλλωστε µέχρι σήµερα έχουν
εξεταστεί λιγότερο από το 10% των αντιρρήσεων. Με δεδοµένες
µάλιστα τις τραγικά υποστελεχωµένες δασικές υπηρεσίες, είναι
ένα χρονικό όριο που οδηγεί σε κινδύνους για σοβαρές καταπα-
τήσεις, εκχερσώσεις για κλοπή κρατικής γης και σε µεγαλύτερη
βεβαίως οικονοµική επιβάρυνση των µικρών και µεσαίων ιδιοκτη-
τών. 

Στην πράξη, λοιπόν, οδηγεί σε κατάργηση των περιορισµών
στη χρήση γης προς όφελος του µεγάλου κεφαλαίου, βοηθάει
την επιτάχυνση της συγκέντρωσης της γης και των απαραίτητων
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τεχνικών έργων στο πλαίσιο της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Γι’ αυτό και θεωρούµε ότι κάθε άλλο παρά αντιµετωπί-
ζεται η µεγάλη ταλαιπωρία, οι καθυστερήσεις και τα έξοδα για
τον λαό, που οδηγούν πολλές φορές τους ιδιοκτήτες µικρών
εκτάσεων να εγκαταλείπουν ή να ξεπουλάνε όσο-όσο τις ιδιοκτη-
σίες τους, προκειµένου να µην επωµιστούν ένα κόστος που πολ-
λές φορές φτάνει ή και ξεπερνάει την αξία του ακινήτου τους.
Αναλαµβάνουν αντίθετα τις διαδικασίες πρόθυµες εταιρείες, που
και µέσω αυτού του τρόπου καταφέρνουν να συγκεντρώνουν γη
για τα διάφορα επενδυτικά τους σχέδια, τουριστικά, real estate
και όχι µόνο. 

Και έρχεστε τώρα εδώ, κύριοι Υπουργοί, να εµφανιστείτε και
ως πολέµιοι των ιδιωτικών συµφερόντων. Κάπου έλεος! Και βε-
βαίως δεν µπορείτε να µην αναγνωρίσετε -βοούν- τα χοντρά, τα
τεράστια σφάλµατα των αναδόχων στη χάραξη των ιδιοκτησιών
που ταΐστηκαν επίσης χοντρά όλα αυτά τα χρόνια. Δεν µπορούν
να κρυφτούν τα προβληµατικά αποτελέσµατα της κτηµατογρά-
φησης που σε ορισµένες περιοχές, όπως η Μυτιλήνη, η Λευκάδα
και αλλού, µιλάµε για κωµικοτραγικά αποτελέσµατα µιας µάλλον
κατά φαντασίαν κτηµατογράφησης που την παραµικρή σχέση
δεν έχει µε την πραγµατικότητα. 

Και λέµε, κύριε Υπουργέ, ότι αν αυτά τα προβλήµατα δεν µπό-
ρεσαν να λυθούν όλα αυτά τα χρόνια που ήταν ακόµα ανοιχτή η
διαδικασία της κτηµατογράφησης, καταλαβαίνουµε ότι δεν
υπάρχει καµµία απολύτως ελπίδα να λυθούν, αν δεν σκύψετε σο-
βαρά πάνω σε αυτά. Αν δεν γίνουν στην πραγµατικότητα από την
αρχή οι διαδικασίες, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις µέχρι τώρα νοµι-
κές αναγνωρίσεις που έχουν πραγµατοποιηθεί, δεν πρόκειται να
γίνουν στο εν λειτουργία Κτηµατολόγιο.

Ποιος τελικά πλήρωσε δηλαδή τα «σπασµένα» αυτής της προ-
βληµατικής διαδικασίας; Την πλήρωσαν οι ανάδοχοι; Μήπως βρέ-
θηκε πουθενά κάποια υπηρεσία να µην παραλάβει το προβλη-
µατικό τους έργο, που τους υποχρέωσε να ξανακάνουν σωστά
και από την αρχή αζηµίως την κτηµατογράφηση; Όχι βέβαια. Την
πλήρωσε ο κοσµάκης που αναγκάστηκε να πληρώσει ξανά και
ξανά τοπογράφους, µηχανικούς, συµβολαιογράφους και πάει λέ-
γοντας, πολύ περισσότερο βεβαίως αν χρειάζεται να καταφύ-
γουν στα δικαστήρια, κάτι που µε βεβαιότητα δεν πρόκειται να
αποφευχθεί ούτε τώρα.

Διότι, παρά τις διακηρύξεις, ακόµη και αν σας αναγνωρίσουµε
τις όποιες καλές προθέσεις για την απλοποίηση πράγµατι κά-
ποιων διαδικασιών, δεν απαντάτε στο αγωνιώδες ερώτηµα που
εξέφρασαν και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο Κτηµατολόγιο. Πώς
θα γίνουν παράλληλα αυτές οι διαδικασίες σε υποστελεχωµένες
υπηρεσίες, µε τις χιλιάδες των εκκρεµοτήτων, όταν οι ίδιοι οι
υπάλληλοι µιλάνε για µια «βόµβα» έτοιµη να εκραγεί; Αυτή είναι
ακριβώς και η ζωντανή εµπειρία που έχουµε όσοι ερχόµαστε σε
επαφή µε το Κτηµατολόγιο, µε τις µεγάλες καθυστερήσεις, την
ταλαιπωρία και τα έξοδα. 

Και αντί για πλήρη στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό µε εργα-
σιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, διορθώνοντας και τις διάφο-
ρες µισθολογικές και συνταξιοδοτικές αδικίες, στις οποίες
έχουµε ήδη αναφερθεί, έρχεστε να µπάσετε από την πίσω πόρτα
τώρα του κατά τα άλλα κρατικού φορέα -για να µην δουλευόµα-
στε κι εδώ τώρα ότι σας έπιασε ο πόνος για τη δηµόσια περιου-
σία και το κράτος- τις εταιρείες, ιδιωτικοποιώντας και εργο-
λαβοποιώντας τις υπηρεσίες του ελέγχου κ.λπ., µε τη διαδικασία
των διαπιστευµένων µηχανικών ή δικηγόρων κ.λπ.. 

Στην ουσία µιλάµε για µεγάλες µελετητικές εταιρείες, στις
οποίες δουλεύουν µε µισθούς πείνας και τεράστια εντατικοποί-
ηση οι µηχανικοί και οι οποίες, παρά τις όποιες εγγυήσεις έρχε-
στε να προσθέσετε στο νοµοσχέδιο που οµολογούν στην
πραγµατικότητα και αυτούς τους κινδύνους για τους οποίους µι-
λούσαν και οι ίδιοι οι σύλλογοι των µηχανικών, δηλαδή όταν τους
βάζετε να δηλώνουν υπεύθυνα ότι δεν έχουν σύγκρουση συµφε-
ρόντων -τώρα γελάει ο κόσµος-, υπάρχει πολύ µεγαλύτερος κίν-
δυνος για πιέσεις για να ικανοποιηθούν τα συµφέροντα των
ενδιαφερόµενων οµίλων επενδυτών απ’ ό,τι βεβαίως έτσι κι αλ-
λιώς µπορεί να γίνεται και στο ίδιο το αστικό κράτος και στους
φορείς του. 

Σε αυτές τις συνθήκες λοιπόν δεν µπορεί παρά να προβληµα-

τίζει τουλάχιστον η χρήση και της τεχνητής νοηµοσύνης, ένα ερ-
γαλείο δηλαδή που στα χέρια της κυρίαρχης τάξης και του αστι-
κού κράτους όχι µόνο µετατρέπεται σε άλλοθι για τις µη
προσλήψεις, που, µε δεδοµένη την υποστελέχωση και τις απερί-
γραπτες καθυστερήσεις, είναι προφανές ότι, παρά τις περί του
αντιθέτου διαβεβαιώσεις ότι δήθεν η εισήγηση δεν θα δεσµεύει
την κρίση του αποφασίζοντος προσώπου, δεν µπορεί να αποκλει-
στεί ότι αυτή θα καθίσταται καθοριστικό στοιχείο της απόφασης
λόγω και της πίεσης του φόρτου των µεγάλων εκκρεµοτήτων. 

Την ίδια στιγµή είναι κάτι παραπάνω από βάσιµος ένας προ-
βληµατισµός για το πώς θα αξιοποιηθούν τα συγκεντρωµένα
προσωπικά δεδοµένα, σε µια εποχή που κυριολεκτικά µεγάλες
επιχειρήσεις σφάζονται για τη συγκέντρωση και αξιοποίησή τους
µε τις καταγγελίες και τα σχετικά σκάνδαλα συνεχώς να πληθαί-
νουν.

Όπως επίσης και µια σειρά ρυθµίσεων που θα µπορούσαν να
έχουν θετικό πρόσηµο σκοντάφτουν σε αυτήν την κεντρική σας
επιλογή της µη στελέχωσης των υπηρεσιών, των περιορισµένων
πόρων κ.λπ., όπως για παράδειγµα οι διατάξεις που αναθέτουν
στους δήµους τη διατήρηση των αρχείων των καταργούµενων
υποθηκοφυλακείων. Με τι προσωπικό και µε τι πόρους θα φυ-
λάσσουν, θα συντηρούν  κ.λπ. ένα τόσο ευαίσθητο υλικό; 

Ακόµα και αυτή η σωστή παράταση της δυνατότητας ατελούς
υποβολής δηλώσεων της κυριότητας για τους ΟΤΑ στο άρθρο
5, µε τι προσωπικό θα γίνει αυτό µέσα σε µόλις δεκαπέντε µέρες
που δίνεται παράταση; Από τις ανύπαρκτες νοµικές υπηρεσίες
που σε πολλούς δήµους µπορεί να αποτελούνται ακόµα και από
έναν µόνο δικηγόρο; 

Θα µπορούσατε να λύσετε και κάποιες άλλες τέτοιες εκκρε-
µότητες, όπως για παράδειγµα τη δυνατότητα άµεσης κτηµατο-
γράφησης των σχολικών µονάδων του κάθε δήµου, προκειµένου
να λυθούν µεγάλα προβλήµατα που παρουσιάζονται από τη µη
παράδοση από τον ΟΣΚ των αδειών και των τοπογραφικών και
µε την ύπαρξη σχολείων που δεν µπορούν να κατοχυρωθούν
λόγω αυτού του νοµικού κενού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Βεβαίως υπάρχουν ορισµένες ρυθµίσεις θετικά βήµατα, µε τις

οποίες µπορεί να λύνονται κάποια προβλήµατα, όµως θεωρούµε
ότι µε τον τρόπο που επιχειρείτε µε τόσες εκκρεµότητες να πε-
ράσετε στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, προκειµένου βεβαίως να
είστε συνεπείς στα περιβόητα ευρωενωσιακά ορόσηµα, είναι
τουλάχιστον προδιαγεγραµµένο ότι ακόµα και αυτά τα όποια θε-
τικά βήµατα θα πέσουν στο κενό, αφού θα δηµιουργηθεί τελικά
ακόµη µεγαλύτερη ανασφάλεια, έξοδα και ταλαιπωρίες για τους
µικροϊδιοκτήτες, αλλά και µεγάλες ευκαιρίες για τους µεγάλους,
για αλλαγές χρήσεων γης, αποχαρακτηρισµούς, καταπατήσεις
κ.λπ.. 

Όπως για παράδειγµα µε τη δυνατότητα που δίνετε για µετα-
βίβαση ακινήτων µεταξύ φορέων της γενικής κυβέρνησης µε
µόνο υπουργικές αποφάσεις που µπορεί να διευκολύνει αυτές
τις διαδικασίες για αποχαρακτηρισµούς και αλλαγές χρήσεων
γης, όπως βεβαίως και εξουσιοδοτικές διατάξεις που συνήθως
περνάνε κάτω από τα ραντάρ, που µε υπουργικές αποφάσεις
κοµµένες και ραµµένες στα συµφέροντα του αστικού κράτους
και τα δηµοτικά συµβούλια που έχουν σχηµατιστεί µε τους γνω-
στούς καλπονοθευτικούς νόµους να δίνεται η δυνατότητα να
περνάνε εύκολα ακίνητα των δήµων από το δηµόσιο στο ΤΑΙΠΕΔ
και αλλού. 

Κλείνω λοιπόν. Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο γιατί η µέχρι
σήµερα ασκούµενη πολιτική της γης και του Κτηµατολογίου στην
πραγµατικότητα εξυπηρετεί τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, εξυπηρετεί το κεφάλαιο, τους µεγαλοκαπιταλιστές,
τους καταπατητές στον κατασκευαστικό κλάδο και όχι µόνο και
βεβαίως δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα για την προστασία
του περιβάλλοντος, των δασών και για τον λαό που ταλαιπωρεί-
ται χρόνια µε αυτές τις πολύ κοστοβόρες και χρονοβόρες διαδι-
κασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Γραµµένος.
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Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
Επισηµαίνω σε όλους τους οµιλητές ότι έχουν εγγραφεί

τριάντα πέντε οµιλητές. Καταλαβαίνετε ότι πρέπει να τηρήσουµε
όλοι τους χρόνους µας.

Ευχαριστώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα δευτερολο-

γήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν µου επιτρέπετε,

το έχω πει, η δευτερολογία είναι ένα αυτοτελές δικαίωµα. Θα
σας δώσω την ανοχή που χρειάζεται και θα έχετε και το δικαίωµα
της δευτερολογίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την
ανοχή σας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, πριν το-
ποθετηθώ θα µου επιτρέψετε να εκφράσουµε τα ειλικρινή µας
συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο νέων συµπολιτών µας
που απανθρακώθηκαν στην προσπάθειά τους να σώσουν ανθρώ-
πινες ζωές και συγκεκριµένα δύο νέα παλικάρια, δύο οικογενει-
άρχες που έτρεξαν να σώσουν έναν συνάνθρωπό τους βοσκό
που εκείνη τη στιγµή βρισκόταν ανάµεσα στην πύρινη λαίλαπα. 

Δύο νέοι άνθρωποι που έθεσαν τη ζωή τους σε κίνδυνο, την
οποία τελικά έχασαν, αψηφώντας τη φωτιά για να κάνουν αυτό
που θα έπρεπε να κάνετε εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης. Θα
έπρεπε να έχετε προστατεύσει αυτούς τους ανθρώπους, αλλά
και τη δηµόσια περιουσία, τα δάση µας. Έχετε την υποχρέωση
να το κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να µας προστατεύσετε.
Έχετε την υποχρέωση να είστε σε ετοιµότητα, γι’ αυτό άλλωστε
διοικείτε και τη χώρα, γι’ αυτό άλλωστε έχετε λάβει θέσεις και
πόστα ευθύνης για να µας προστατεύσετε, αλλά δυστυχώς το
επιτελικό δήθεν κράτος σας καίγεται καθηµερινά, όπως χιλιάδες
στρέµµατα δάσους, καθώς επίσης και ανθρώπινες ζωές που χά-
νονται εξαιτίας της ανάλγητης πολιτικής σας. 

Ο κρατικός µηχανισµός για άλλη µια φορά αποδείχθηκε ανί-
κανος, αφού η φωτιά κατάφερε να διανύσει µια τεράστια από-
σταση σαράντα χιλιοµέτρων και να κάνει στάχτη ό,τι βρήκε στο
πέρασµά της. Απ’ ότι φαίνεται όµως, κύριοι, και απ’ ό,τι βλέ-
πουµε, τα λεφτά υπάρχουν στα κρατικά ταµεία για να µοιράζον-
ται σε πολυτέλειες και σε στολίσµατα Υπουργείων. 

Για τη µονιµοποίηση των εποχικών πυροσβεστών, τον εξοπλι-
σµό τους και τα µέσα που θα έπρεπε να υπάρχουν στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, λεφτά, από ό,τι φαίνεται, δεν υπάρχουν.

Φώναζαν οι πυροσβέστες µας ότι δεν υπάρχει ανθρώπινο δυ-
ναµικό να στελεχώσει την Πυροσβεστική και να µπορέσει να βρε-
θεί σε ένα πύρινο µέτωπο για να αντιµετωπίσουµε τις φυσικές
καταστροφές. Το φώναζαν, αλλά εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης
αγοράζατε drones. Αυτό σας ενδιέφερε. Λες και τα drones τελικά
αποδεικνύονται αποτελεσµατικά. Όχι, καµµία αποτελεσµατικό-
τητα. Καθηµερινά πετάει ελικόπτερο της Πυροσβεστικής πάνω
από τα κεφάλια µας για την δήθεν πρόληψη. Δαπανώνται χιλιά-
δες ευρώ για καύσιµα και ώρες -που οι πιλότοι µας πετάνε τα
ελικόπτερα- αλλά τελικά δεν υπάρχει καµµία αποτελεσµατικό-
τητα. 

Αυτούς τους πυροσβέστες που στείλατε χθες και προχθές και
επιχειρούν και σήµερα στην Κορινθία, αγαπητοί της Κυβέρνησης,
ο κ. Κικίλιας φρόντισε να τους αναγγείλει την απόλυσή τους, ότι
δεν θα συνεχίσουν να είναι µαζί τους. Δώστε λοιπόν, χρήµατα
για να στελεχωθεί η Πυροσβεστική, η Αστυνοµία και όλα τα Σώ-
µατα Ασφαλείας. 

Θα ήθελα επίσης, να αναφερθώ εν συντοµία και σε ένα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα, αυτό της παραβατικότητας και της βίας των
ανηλίκων. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται µια έξαρση περι-
στατικών µπούλινγκ, βίας και παραβατικότητας, ειδικά σε ό,τι
αφορά σε φαινόµενα καταστροφών, εµπρησµών, βανδαλισµών
σε σχολικούς χώρους, φαινόµενα σχολικού εκφοβισµού, για τα
οποία το Υπουργείο Παιδείας απ’ ό,τι φαίνεται, δεν κάνει απολύ-
τως τίποτα. 

Το έχουµε ξαναπεί. Υπήρχε µια διακοµµατική οµάδα ανθρώ-
πων που υποτίθεται θα συνεδρίαζαν -µέσα σε αυτή ήµουν και
εγώ τα προηγούµενα χρόνια- για να αντιµετωπίσουµε µε ειδικούς
το µπούλινγκ στα σχολεία, αλλά δεν συνεδρίασε ούτε µια φορά,
αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης. Βλέπουµε φαινόµενα ακόµα

και σε γυµνάσια. Υπάρχουν καταγγελίες -θα καταγγείλω και εγώ
από αυτό το Βήµα- µέσα σε γυµνάσιο των νοτίων προαστίων παι-
διά πουλούν ναρκωτικά, σε µαθητές γυµνασίου. Έχω αποδείξεις,
έχω ονόµατα, άµα θέλετε µπορείτε να µε καλέσετε να σας πω.
Αναγκαζόµαστε να πάρουµε κι αυτόν τον ρόλο, να δείχνουµε -
τελικά- τι γίνεται µέσα στα σχολεία µας. 

Διαπιστώνουµε, λοιπόν, µετά λύπης µας, ότι είµαστε αντιµέ-
τωποι µε φαινόµενα που διαρκώς γιγαντώνονται, µε αποτέλεσµα
όλα τα προαναφερόµενα να µην αποτελούν πλέον καµµία είδηση
στα ελληνικά σπίτια. Και µέσα σε όλα αυτά έχουµε µια πολιτεία
παντελώς απούσα. Κι όλα αυτά συµβαίνουν γιατί η Κυβέρνηση
δείχνει ανίκανη και ανεπαρκής να µας προστατεύσει, να προστα-
τεύσει τους Έλληνες πολίτες. Λέµε ανίκανη, γιατί δεν υπάρχουν
ουσιαστικές παρεµβάσεις και δράσεις τέτοιες, αποτροπής τέ-
τοιων περιστατικών που να µας κάνουν, τουλάχιστον, να νιώ-
θουµε ασφαλείς. 

Και επειδή εµείς στην Ελληνική Λύση µιλάµε πάντα µε στοι-
χεία, θα σας πω και θα σας αναφέρω µια έρευνα της εφηµερίδας
«ΤΑ ΝΕΑ» που έγινε στις 30 Σεπτεµβρίου του 2024. Τι λέει αυτή
η έρευνα; Το πρώτο οκτάµηνο του 2024 έχουν καταγραφεί -
ακούστε- επτά χιλιάδες εκατόν ογδόντα υποθέσεις παραβατικών
ενεργειών και παιδιών και έχουν συλληφθεί οκτώ χιλιάδες εννια-
κόσια εβδοµήντα οκτώ παιδιά, αγόρια και κορίτσια, ηλικίας µέχρι
δεκαοκτώ ετών. Τα ακούει ο ελληνικός λαός αυτά; Μιλάµε για
οκτώ χιλιάδες εννιακόσια εβδοµήντα οκτώ αγόρια και κορίτσια
και µιλάει ο συντάκτης για συλλήψεις, όχι προσαγωγές. Έχει
σχηµατιστεί, λοιπόν, και η δικογραφία και µπορεί αυτά τα παιδιά
να έχουν παραπεµφθεί και στον εισαγγελέα ανηλίκων. Αύξηση
46% στις συλλήψεις ανηλίκων για διάφορες παραβάσεις, λέει ο
συντάκτης της εφηµερίδας «ΤΑ ΝΕΑ». 

Έχουµε 68,9% αύξηση στις συλλήψεις γονιών και παραµέληση
ανηλίκων. Το 25% των συλλήψεων ανηλίκων αφορά σε παιδιά
έως δεκατεσσάρων ετών. Αυτό δεν σας λέει τίποτα; Το µέλλον
της χώρας είναι αυτό. Τα παιδιά µας, που τα στέλνουµε στα σχο-
λεία µας για να µάθουν γράµµατα και όχι να συνδιαλέγονται και
να συναναστρέφονται µε παραβατικούς, εξωσχολικούς και µη.
Εννιακόσιες τριάντα έξι συλλήψεις γονιών το τελευταίο οκτά-
µηνο. Συλλαµβάνονται και οι γονείς. Έχουν τεράστιο µερίδιο ευ-
θύνης οι γονείς. Ζητάµε, λοιπόν, επιτακτικά να πάρετε µέτρα
τώρα -τώρα όµως- για τα παιδιά µας, όχι αύριο. 

Πάµε στο σχέδιο νόµου τώρα. Όπως επισηµάναµε και στις επι-
τροπές, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι Υπουργοί, στο σύνολο
τους τα άρθρα του νοµοσχεδίου είναι αποσπασµατικά και κάπως
πρόχειρα να αντιµετωπίσουν ένα τεράστιο πρόβληµα, αυτός της
δυσλειτουργικότητας του ελληνικού Κτηµατολογίου. Να υπενθυ-
µίσουµε για ακόµα µια φορά ότι το έργο του Κτηµατολογίου τα-
λαιπωρεί τους ενδιαφερόµενους για πολλές δεκαετίες, ενώ
σήµερα αναρίθµητες ιδιοκτησίες πολιτών µένουν στον αέρα, πε-
ριοχές ολόκληρες λιµνάζουν στην άκαρπη κτηµατογράφηση, ενώ
η εξυπηρέτηση των πολιτών και επαγγελµατιών από τα κτηµατο-
λογικά γραφεία αποτελεί συνώνυµο του εφιάλτη των δύσκαµ-
πτων δηµοσίων υπηρεσιών. 

Για τους λόγους αυτούς, οι διατάξεις δεν κρίνονται σε καµµία
περίπτωση επαρκείς για να επιλύσουν το µεγάλο αυτό αγκάθι
του ελληνικού Κτηµατολογίου, παρά µόνο αποσπασµατικά επι-
χειρούν να επιταχύνουν κάποιες επιµέρους διαδικασίες. 

Στο άρθρο 11 προβλέπεται η εφαρµογή της πλατφόρµας Νο-
µικού Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων µε τη χρήση συστήµατος
τεχνητής νοηµοσύνης, της περιβόητης –ξαναλέω- τεχνητής νοη-
µοσύνης. 

Βέβαια, όπως έχουµε πει και στο παρελθόν, κύριοι Υπουργοί,
η τεχνητή νοηµοσύνη µπορεί να διευκολύνει διαδικασίες, αλλά
σε καµµία απολύτως περίπτωση δεν πρέπει να αντικαταστήσει
τον άνθρωπο. 

Και ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, υπάρχει το άλλο θέµα εδώ:
Πόσοι, τελικά, άνθρωποι θα χάσουν τη δουλειά τους γιατί θα
τους αντικαταστήσει η τεχνητή νοηµοσύνη; Ας το πείτε αυτό
στον κόσµο και σε αυτούς που εργάζονται αυτή τη στιγµή. Προ-
φανώς, όταν λέω θα χάσουν τη δουλειά τους, καταλαβαίνετε τι
εννοώ, κύριε Κυρανάκη. Ότι ή θα µετακινηθούν σε ένα άλλο
πόστο ή µπορεί εν τέλει να βγουν και εκτός δηµοσίου. Δεν ξέρετε
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µεθαύριο τι µπορεί να νοµοθετήσετε εδώ µέσα. 
Προφανώς, η χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης µπορεί να αρ-

κείται σε τυπικό έλεγχο µιας αίτησης, αλλά από την άλλη αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει η πιθανότητα λάθους. Και σίγουρα
το ενδεχόµενο απόρριψης της αίτησης, θα σηµαίνει και περαι-
τέρω ταλαιπωρία του πολίτη, του δικηγόρου, αλλά και του συµ-
βολαιογράφου που κάνει την πράξη. 

Θέση µας, λοιπόν, είναι ότι η τεχνητή νοηµοσύνη σε καµµία
περίπτωση δεν πρέπει να υποκαταστήσει τον ανθρώπινο νου και
ειδικά πάνω στο κοµµάτι που άπτεται της νοµικής επιστήµης.
Είναι πολύ σοβαρό να αντικαταστήσουµε µε τεχνητή νοηµοσύνη
τους δικηγόρους και τους συµβολαιογράφους. 

Και κάτι ακόµα. Το εργαλείο της τεχνητής νοηµοσύνης δεν
αποτελεί ασφαλή τρόπο ελέγχου µιας αίτησης. Σε περίπτωση λά-
θους, ο αιτών θα πρέπει να ταλαιπωρηθεί ξανά. Θα ταλαιπωρη-
θεί, λοιπόν, διπλά σε περίπτωση λάθους. 

Όσον αφορά, λοιπόν, στην αποθήκευση των αρχείων από τους
δήµους µετά από την ψηφιοποίησή τους από το «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο», αυτό πρέπει να ρυθµιστεί, εφόσον ξεκαθαρίσει
ποιος θα θεωρείται κατάλληλος χώρος φύλαξης από τους δή-
µους ή τις δηµόσιες υπηρεσίες. Αλλιώς, ελλοχεύει ο κίνδυνος χι-
λιάδες συµβόλαια συµπολιτών µας -για τα οποία έχουν µοχθήσει
και έχουν καταβάλει, σίγουρα, τεράστια ποσά- να καταλήγουν σε
µουχλιασµένος και υγρούς διαδρόµους ή στην ύπαιθρο, όπως
είδαµε πρόσφατα φωτογραφίες από τα δικαστήρια στην Ευελπί-
δων, όπου χιλιάδες δικογραφίες βρίσκονταν πεταµένες στον
προαύλιο χώρο του κτηρίου. 

Η φιλοδοξία, λοιπόν, για τη δηµιουργία ενός ενιαίου συστήµα-
τος µπορεί να οδηγήσει σε πολύ σοβαρές αδυναµίες και αδιέ-
ξοδα, καθώς οι πολίτες και οι επαγγελµατίες παραµένουν στο
σκοτάδι σχετικά µε τα δικαιώµατά τους και τις υποχρεώσεις
τους, καθώς και τις υποχρεώσεις του δηµοσίου. Υπάρχουν σί-
γουρα κρίσιµα ερωτήµατα που παραµένουν αναπάντητα. 

Πρώτον, έχει δηλώσει το δηµόσιο όλα τα δικαιώµατα που του
αναλογούν; Και δεύτερον, έχουν ενσωµατωθεί οι δασικοί χάρτες
και οι αντιρρήσεις τους; Αυτή, λοιπόν, η έλλειψη σαφήνειας και
καταγραφής οδηγεί σίγουρα σε προχειρότητα και σε µια σύγ-
χυση, καθιστώντας αµφίβολη την εφαρµογή των ενιαίων περι-
βόητων κανόνων του Κτηµατολογίου. 

Το νέο, λοιπόν, νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει τις εκκρεµότητες
που απαιτούν επείγουσα προσοχή. Οι πολίτες πληρώνουν για
ασφάλεια συναλλαγών, αλλά µε τόσες εκκρεµότητες αυτή η
ασφάλεια, σίγουρα, παραµένει ένα µακρινό όραµα γι’ αυτούς.
Επιπλέον, οι διορθώσεις που θα απαιτηθούν, θα επιβαρύνουν
τους πολίτες µε υψηλά κόστη -το ξαναείπαµε αυτό- χωρίς καµµία
στήριξη, σίγουρα, από τις δηµόσιες υπηρεσίες σας. 

Κύριε Υπουργέ, χρειάζεται γενναία ενίσχυση των φορέων του
Κτηµατολογίου και σοβαρή διαβούλευση για να εξασφαλίσουµε,
σίγουρα, ένα βιώσιµο και λειτουργικό σύστηµα. Δυστυχώς, το
Κτηµατολόγιο θα συνεχίσει να λειτουργεί ως µια πηγή προβλη-
µάτων και είµαστε εδώ να τα ξαναπούµε. Το µόνο που θα επι-
τευχθεί είναι κανένας πολίτης και κανένας επαγγελµατίας να µη
γνωρίζει, τελικά, τι ισχύει σε κάθε νόµο -τον οποίο φέρνετε εδώ
για να ψηφίσουµε- στη χώρα. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο αναγκαζόµαστε, για άλλη µια φορά,
να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιό σας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, δεν έκανα κατάχρηση του
χρόνου, ίσα-ίσα που άφησα κιόλας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε και για την οικονοµία στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά,

η κ. Θεοπίστη Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ίσως

χρειαστώ δύο-τρία λεπτά παραπάνω, γιατί εχθές δέχθηκα µια
αήθη και πρωτοφανή επίθεση από τον κ. Κυρανάκη. Πρωτοφανές
για έναν Υπουργό να απευθύνεται έτσι σε Βουλευτές.

Στη χθεσινή, µου, λοιπόν, παρέµβαση έκανα µια τοποθέτηση
για το έργο του Κτηµατολογίου, τους συντελεστές του, την πα-
ρανόηση που γίνεται όταν δεν το βλέπουµε, δεν το παρακολου-
θούµε στην ολότητά του. Έκανα µια κριτική στις οµιλίες και τα

επιχειρήµατα του Υπουργού επικριτική, αναδεικνύοντας µια
σειρά αντιφάσεων, αλλά επιδιώκοντας να είναι τεκµηριωµένη.
Και κατέληγα: Από όλα τα γεγονότα που έχουν ακολουθήσει την
υποβολή σε διαβούλευση του νοµοσχεδίου, επισηµαίνω τρία.
Πρώτον, τη δήλωση του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης, ότι το Κτηµατολόγιο θα ολοκληρωθεί το 2027.
Πρόκειται για επαρκή χρονικό ορίζοντα, ώστε να αποφευχθούν
ολέθρια σφάλµατα. Δεύτερον, την παρατήρηση του διοικητή της
Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, ότι γί-
νονται αποδεκτές από το Ταµείο µικρής κλίµακας αλλαγές στις
προδιαγραφές µε τις οποίες η ελληνική πλευρά έχει δεσµευτεί
να συντάξει το Κτηµατολόγιο. Όλοι κατανοούµε πως αυτή η πα-
ρατήρηση δεν αφορά στις προβλέψεις του νοµοσχεδίου όπως
αυτό κατατέθηκε. Τρίτον, τον οδικό χάρτη που πρότεινε η γενική
διευθύντρια την Παρασκευή στον Σύνδεσµο Μελετητικών Γρα-
φείων Κτηµατολογίου. Αν και δεν συµφωνώ µε την κατάργηση
της προανάρτησης σε όσες µελέτες δεν έχει πραγµατοποιηθεί,
παρ’ ότι µεταφέρονται εργασίες στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο
µε δυσµενέστερες προδιαγραφές από άποψης στελέχωσης, εξο-
πλισµού και λογισµικού, οι θεµελιώδεις αρχές της φιλοσοφίας
σύνταξης του Κτηµατολογίου φαίνεται να µην παραβιάζονται κα-
ταλυτικά.

Εάν, λοιπόν, οι εξαιρετικά αρνητικές συνέπειες των ρυθµίσεων
του νοµοσχεδίου, όπως κατατέθηκε στη διαβούλευση και βελ-
τιωµένο στη Βουλή, δεν θα εφαρµοστούν, προτείνουµε τα εξής.
Πρώτον, την απόσυρση της διάταξης της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 11Α του ν.2308, όπως προτείνεται να προστεθεί µε το
άρθρο 3 του παρόντος νοµοσχεδίου. Δεν υπάρχει λόγος να πα-
ραµείνει και αν παραµείνει, θα υπάρχει πάντα ο κίνδυνος της
προσφυγής. Δεύτερον, τη σύνταξη χρονοδιαγράµµατος για όλες
τις µελέτες µε τις εξής προϋποθέσεις: Πρώτον, να διασφαλίζεται
η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, δηλαδή η περαίωση των κτη-
µατογραφήσεων έως το δεύτερο τρίµηνο του 2027. Δεύτερον,
να µην υπάρξουν εµπλοκές στις εκταµιεύσεις του Ταµείου Ανά-
καµψης. Τρίτον, για όλες τις µελέτες να εξαντληθεί το περιθώριο
υλοποίησης των φάσεών της µε την τρέχουσα διαδικασία. Τέταρ-
τον, η προθεσµία που προβλέπεται στο άρθρο 5 του ν.5076/2023
να µετατεθεί το νωρίτερο στις 31-3-2025 και πέραν αυτής, να
απαγορευθεί η κατάθεση εκπρόθεσµων δηλώσεων. Η προθεσµία
της 30ής Νοεµβρίου του 2024 δεν επαρκεί για να ανατραπεί η αί-
σθηση ότι το Κτηµατολόγιο συνδέεται µε παρατάσεις χωρίς συ-
νέπειες. Αντίθετα, µια πειστική καµπάνια για την τελική
προθεσµία θα εκτινάξει τον αριθµό των νέων δηλώσεων.

Για το πρώτο και το τέταρτο σηµείο έχουµε καταθέσει ενοποι-
ηµένα σχετική τροπολογία ως Νέα Αριστερά. Βεβαίως, άκουσα
τον Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ να λέει ακριβώς αυτά τα σηµεία, να
συµφωνεί δηλαδή και αυτό είναι καλό. Βέβαια, ξέχασε να πει ότι
έχουµε καταθέσει τροπολογία ως Νέα Αριστερά.

Τι από τα παραπάνω προκάλεσε την έκρηξη του Υφυπουργού,
µε υπαινιγµούς για την ηθική και πολιτική διαδροµή και στάση
µου; Τις αόριστες, άσχετες µε τα επιχειρήµατα που εξέθεσα κα-
ταγγελίες, τις αισθάνθηκα σαν υποτίµηση και απόπειρα φίµωσης.
Απαξιώνει όλους τους µελετητές. Ουσιαστικά, µας είπε ότι ό,τι
έχει γίνει από τους µελετητές είναι προς εξυπηρέτηση συµφε-
ρόντων.

Άρα, πρέπει να καταργηθεί το Κτηµατολόγιο, κύριε Υπουργέ,
ή πρέπει να καταργηθούν οι µελέτες συλλήβδην και να µείνει,
από τη µια πλευρά, το αποδυναµωµένο δηµόσιο και από την
άλλη, λίγοι όµιλοι -που προνοµιακά προωθείτε παντού- µε ελεγ-
χόµενες πάντα διαδικασίες.

Διότι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας βασίζεται στην από-
λυτη συγκεντροποίηση των αναθέσεων σε πολύ λίγα σχήµατα.
Κληρονόµησαν στο Κτηµατολόγιο µια κατάσταση που πραγµα-
τικά όλα τα ελληνικά µελετητικά γραφεία έχουν πάρει αντικεί-
µενο και έχουν αντιµετωπίσει ένα πολύ δύσκολο έργο. Αυτό δεν
το αντέχουν. Το αποτύπωµα είναι θετικό, παρά τα λάθη που γί-
νονται και έχουν γίνει.

Ο Υφυπουργός µιλάει υποτιµητικά για τους µελετητές και όχι
µόνο, σαν να πρόκειται για κάτι άθλιους που έχουν κάνει πολύ
κακή δουλειά.

Στην υφιστάµενη διαδικασία, όµως, κύριε Υπουργέ, ο µελετη-
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τής δεν είναι αυτός που παίρνει την τελική επιλογή για σύγ-
κρουση µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτών ή ιδιώτη µε ιδιώτη για µια
συγκεκριµένη έκταση γης, όπως αναφερθήκατε. Ο µελετητής
κάνει τη µελέτη του, εισηγείται, ελέγχεται από το Κτηµατολόγιο.
Ο προϊστάµενος του Κτηµατολογίου, µε τη σφραγίδα του «Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου», στέλνει τις εγγραφές στο λειτουργούν
ή τις στέλνει στις επιτροπές εκδίκασης των ενστάσεων και αυτές
αποφασίζουν.

Τι δεν καταλαβαίνετε; Την τελική ευθύνη την έχει το «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» και όχι οι µελετητές. Άρα, στην υφιστάµενη δια-
δικασία δεν αποφασίζει ο µελετητής, που συµβατικά είναι υπό
την απειλή δρακόντειων ποινών, αν παραβεί την επιστηµονική δε-
οντολογία, ενώ στην προτεινόµενη µε το νοµοσχέδιο, ο ιδιώτης,
δηλαδή ο πιστοποιηµένος µηχανικός που εισάγεται, είναι αυτός
που αποφασίζει.

Λέµε ότι υπήρχε µια διαδικασία πιο ευέλικτη, µε καλύτερες δια-
δικασίες από αυτές που έχει το λειτουργούν, µε αυστηρούς ελέγ-
χους από την Υπηρεσία και τις τριµελείς επιτροπές, µε ελέγχους
κυρίως από όλους τους πολίτες, ταυτόχρονα, και παραδίδεται
το έργο.

Αντίθετα, ο κ. Κυρανάκης λέει ότι θα προσφεύγει ο πολίτης
όποτε θέλει, θα το ελέγχει ένας πιστοποιηµένος ιδιώτης µηχανι-
κός και µετά, αν δεν υποβάλει εµπρόθεσµα ή έγκαιρα ο ιδιώτης
ένσταση, η απόφαση του πιστοποιηµένου µηχανικού είναι τελε-
σίδικη.

Δεν ζητήσαµε, κύριε Υπουργέ, καµµία παράταση των συµβά-
σεων µε συγκεκριµένες εταιρείες-επενδυτές. Είπαµε να ολοκλη-
ρωθούν οι συµβάσεις τους. Ουσιαστικά, δηλαδή, είπαµε αυτό
που πρότεινε η γενική διευθύντρια την Παρασκευή στον Σύνδε-
σµο Μελετητικών Γραφείων Κτηµατολογίου. Το αρνείστε; Αν και
θεωρούµε λάθος την κατάργηση της φάσης προανάρτησης σε
όσες µελέτες δεν έχει πραγµατοποιηθεί, είπαµε ότι είναι ένα
βήµα προς τη θετική κατεύθυνση.

Αν θέλετε, µπορώ να σας καταθέσω και τον οδικό χάρτη, γιατί
δεν κάνετε καµµία νύξη στην εισήγησή σας.

Ο Υφυπουργός δεν απάντησε στις ερωτήσεις που κατέθεσα.
Μου τις ζήτησε εγγράφως. Άφησε υπονοούµενα ότι, αναζητών-
τας τον αριθµό των αγνώστων ανά περιοχή -φαντάζοµαι ότι αυτό
εννοούσε- κλείνουµε το µάτι τους καταπατητές.

Όµως, δεν ζήτησα κάτι τέτοιο, κύριε Υπουργέ! Λέµε ότι, στέλ-
νοντας σε αυτή τη φάση, που δεν έχουν ολοκληρωθεί, τις µελέ-
τες στο λειτουργούν, θα είναι πολύ µεγάλος ο αριθµός των
αγνώστων. Και ρωτήσαµε να µας πείτε: Πόσο εκτιµάτε ότι θα
είναι αυτός ο αριθµός των αγνώστων; Σας λέµε: Πείτε µας πόσο
µεγαλύτερος θα είναι ο αριθµός των αγνώστων, αν στέλνετε τις
µελέτες ηµιτελείς; Οι καταπατητές δεν περιµένουν ούτε εµάς
ούτε εσάς για να µάθουν.

Τάχα υπερασπίζεται το δηµόσιο, την ίδια ώρα που αυξάνει την
ύλη για τους δηµοσίους υπαλλήλους, στην οποία δεν θα µπορέ-
σουν να ανταπεξέλθουν, γιατί είναι ελάχιστοι σε σχέση µε τις
απαιτήσεις της κτηµατογράφησης. Εποµένως. εκ των πραγµά-
των, δεν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν, ώστε µετά να δικαιο-
λογήσει µια πρόταση ιδιωτικοποίησης καταργώντας τους.

Η Κυβέρνηση σχεδόν σε κάθε νοµοσχέδιο αποσύρει το κρά-
τος. Εκχωρεί δηµόσια περιουσία και δηµόσια εργαλεία, σε συγ-
κεκριµένους πάντα µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Τι να
πρωτοθυµηθούµε; Έφυγα. Μετά νοµίζω ότι υπάρχει µετάλλαξη.
Άκουσα τον κ. Σταϊκούρα να λέει περήφανος για τη σύµβαση πα-
ραχώρησης της «Αττικής Οδού», το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, το
λιµάνι του Ηρακλείου, σε ενεργειακούς καθετοποιηµένους πα-
ραγωγούς. Προσφάτως, είχαµε απειλές για ιδιωτικοποίηση του
νερού, ΔΕΥΑ κ.λπ..

Εποµένως και βεβαίως, δεν αγαπάτε εν γένει τον ιδιωτικό
τοµέα. Παραδείγµατος χάριν, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
τους µικροµεσαίους αναδόχους κ.λπ., δεν τους αγαπάτε. Αγα-
πάτε αυτούς τους λίγους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους
που εµπλέκονται σχεδόν σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας.

Μετά από αυτά, θα είχαµε πάρα πολλά να συζητήσουµε για
Δεξιά και Αριστερά και για όσα άλλα επικαλέστηκε ο Υπουργός,
να συµµετάσχουµε δηλαδή στο πεδίο που επιθυµεί, αφού ο ίδιος
δεν επιλέγει να συζητήσει σε επίπεδο επιχειρηµάτων επί του νο-

µοσχεδίου, ενός επικίνδυνου νοµοσχεδίου, που, αντί να ολοκλη-
ρώνει τη διαδικασία κτηµατογράφησης, την οδηγεί σε µια ξαφ-
νική και απρόβλεπτη διακοπή.

Η Κυβέρνηση διακηρύσσει ότι πλησιάζουµε το τέλος αυτού
του πολυετούς έργου. Όµως, αντί να δηµιουργεί συνθήκες ολο-
κλήρωσης, αποσταθεροποιεί τη διαδικασία µε προτάσεις που θα
επιφέρουν µακροχρόνιες και σοβαρές συνέπειες για τους πολί-
τες και τη νοµική ασφάλεια της χώρας.

Και εξηγούµαι: Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι οποιαδήποτε ρύθµιση
που αποσκοπεί στη διευκόλυνση της καθηµερινότητας των πο-
λιτών µάς βρίσκει σύµφωνους. Και υπάρχουν τέτοιες διατάξεις
το νοµοσχέδιο.

Επίσης, αναγνωρίζω ότι στο νοµοσχέδιο που κατατέθηκε
υπάρχουν βελτιώσεις σε σχέση µε αυτό της διαβούλευσης και
βεβαίως, είναι προς θετική κατεύθυνση και οι νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που µέχρι στιγµής έχουν έρθει.

Η Κυβέρνηση επιλέγει να επικεντρώνεται στις θετικές, κατά
την άποψή της, διατάξεις που αφορούν στη χρήση της τεχνητής
νοηµοσύνης, στην απελευθέρωση των δικαιοπραξιών και αγνοεί
παντελώς τις σοβαρές επιπτώσεις που θα έχει η αλλαγή της φι-
λοσοφίας σύνταξης του Κτηµατολογίου.

Πού είναι, λοιπόν, το πρόβληµά µας; Το νοµοσχέδιο θέτει ως
στόχο τη µετάβαση του συνόλου της χώρας σε καθεστώς λει-
τουργούντος Κτηµατολογίου εντός του 2025, καταργώντας τις
διαδικασίες ελέγχου των µελετών µε τη συµµετοχή των πολιτών.
Οι µελέτες κτηµατογράφησης παραδεχόµαστε όλοι ότι συχνά
έχουν λάθη. Άρα, χρειάζονται απαραίτητα ελέγχους πριν πάνε
στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο.

Οι έλεγχοι µέχρι σήµερα -θέλω να γίνει κατανοητό- γίνονται µε
δύο τρόπους. Ο πρώτος τρόπος είναι η προανάρτηση, η ανάρ-
τηση και ο τρίτος βαθµός ελέγχου των πολιτών. Όλη αυτή τη δια-
δικασία το νοµοσχέδιο την καταργεί, αφού λέει ότι πάει
κατευθείαν στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο. Ο δεύτερος τρόπος
ελέγχου είναι της υπηρεσίας. Κάνει δειγµατοληπτικό έλεγχο σε
τριακόσια µόλις δικαιώµατα και καθυστερεί πολύ. Δηλαδή, δεν
υπάρχει ουσιαστικός έλεγχος σε όλες τις µελέτες. 

Και τι µας είπε ο κύριος Υφυπουργός; Τη στέλνω απευθείας,
λέει, στο λειτουργούν και όποτε θέλει πηγαίνει ο πολίτης να το
δηλώνει, να το ελέγχει ο πιστοποιηµένος µηχανικός και σε δεύ-
τερο βαθµό θα το διορθώνουν οι υπηρεσιακοί παράγοντες. Άρα,
ο πιστοποιηµένος µηχανικός αντικαθιστά τη διαδικασία της προ-
ανάρτησης και της ανάρτησης. Αυτό ακριβώς προβλέπει το νο-
µοσχέδιο.

Θα επιµείνω λίγο στην προανάρτηση. Η προανάρτηση είναι
ένα από τα κρίσιµα στάδια της διαδικασίας κτηµατογράφησης,
γιατί δίνει τη δυνατότητα σε κάθε ιδιοκτήτη να ελέγξει χωρίς κό-
στος και χωρίς ανάγκη ειδικών την ορθότητα της επεξεργασίας
των στοιχείων που έχει υποβάλει. Μέσω της προανάρτησης µπο-
ρούν να υποβληθούν διευκρινίσεις ή αιτήµατα για επανεξέταση
δεδοµένων που εισήγαγε ο µελετητής. Στη διαδικασία αυτή ο
ιδιοκτήτης είναι ο πιο απαιτητικός ελεγκτής, όλοι µαζί οι ιδιοκτή-
τες, είτε το σύνολο των εγγραφών. 

Η τρέχουσα διαδικασία απαιτεί την εξέταση οριογραµµής, για
παράδειγµα, µε τη συµµετοχή όλων των όµορων ιδιοκτητών, κάτι
που θυµίζει παζλ. Κάθε κοµµάτι πρέπει να ταιριάζει απόλυτα µε
το επόµενο. Αυτή η µεθοδολογία εξασφαλίζει ότι οι ιδιοκτησίες
αναγνωρίζονται και επιβεβαιώνονται από όλους τους εµπλεκό-
µενους. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό, οι όµοροι. Αντίθετα, η προ-
τεινόµενη διαδικασία εξετάζει µόνο την ατοµική προσφυγή,
ανεξάρτητα από το αν υπάρχουν δηλωµένες οι όµορες ιδιοκτη-
σίες ή όχι. Αυτό αποτελεί τον πυρήνα της διαφοράς στη φιλοσο-
φία των δύο µεθόδων. 

Το σχέδιο νόµου που έχουµε µπροστά µας απέχει πολύ από
το να είναι µια πρόταση για την ολοκλήρωση της κτηµατογρά-
φησης, αφού θα αναρτηθούν πίνακες και διαγράµµατα ως πρώ-
τες εγγραφές στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, τη στιγµή που η
σύνταξή τους δεν διασφαλίζει κανέναν κανόνα. Έλεγχος δεν θα
υπάρχει, ασφάλεια δικαίου δεν θα υπάρχει. Το επίπεδό τους θα
είναι χαµηλότερο των πιλοτικών προγραµµάτων. Η µετατροπή
τους σε οριστικές εγγραφές δεν θα προσδιορίζεται χρονικά, θί-
γοντας έτσι θεµελιώδεις ισχύουσες διατάξεις ως προς το αµά-
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χητο τεκµήριο.
Το λειτουργούν αδυνατεί να ανταποκριθεί στο φορτίο που έχει

ήδη και καµία πρόβλεψη δεν υπάρχει για στελέχωση και εκσυγ-
χρονισµό του. Δεν είναι δυνατόν να µιλάµε για οριστικοποίηση
των πρώτων εγγραφών, όταν το ηλεκτρονικό σύστηµα του Κτη-
µατολογίου πέφτει κάθε µέρα και δεν µπορούν να καταχωρηθούν
πράξεις. Το Κτηµατολόγιο, παρά τις εξαιρετικά φιλότιµες προ-
σπάθειες των υπαλλήλων του, είναι έντονα υποστελεχωµένο. Ο
Πρόεδρος του σωµατείου εργαζοµένων στο Κτηµατολόγιο πε-
ριέγραψε το Κτηµατολόγιο ως «βόµβα που περιµένουν όλοι να
σκάσει», στο οποίο προστίθεται µε το παρόν νοµοσχέδιο το
βάρος της κτηµατογράφησης εντός λειτουργούντος Κτηµατολο-
γίου. 

Σε γενικές γραµµές, το νοµοσχέδιό σας παραβιάζει, πρώτον,
τη φιλοσοφία µε την οποία έχει κτιστεί το Κτηµατολόγιο. Μέχρι
σήµερα η σύνταξη του Κτηµατολογίου ήταν καθολική, ενιαία και
ταυτόχρονη για κάθε ΟΤΑ. Τώρα οδηγούµαστε σε αποσπασµα-
τική σύνταξη ανά περίπτωση, ανά ακίνητο, ανά χρονικό διά-
στηµα, που διαστρεβλώνει τη συνολική προσέγγιση.

Ως µοναδικό επιχείρηµα για τις ρυθµίσεις αναφέρεται η ολο-
κλήρωση της ένταξης της χώρας στο λειτουργούν Κτηµατολο-
γίου το 2025, ώστε η χώρα να αποκτήσει ενιαίο ψηφιακό
σύστηµα κ.λπ.. Επιµένω, κύριε Υπουργέ. Ο Πρωθυπουργός στη
ΔΕΘ δήλωσε ότι η ολοκλήρωση των διαδικασιών Κτηµατολογίου
θα γίνει το 2027. Και σας καταθέτω στα Πρακτικά και απόσπασµα
από την επίσηµη οµιλία του Πρωθυπουργού προς επιβεβαίωση. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου οδηγούν σε άλλη
πραγµατικότητα. Μέσα στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο θα συνυ-
πάρχουν περιοχές που βρίσκονται σε διαφορετικά στάδια σύν-
ταξης των µελετών, µε ανάρτηση, χωρίς ανάρτηση, µε προ-
ανάρτηση και αυτή η ασάφεια δηµιουργεί κατηγορίες ακινήτων
µε διαφορετικά καθεστώτα. Να µην τα αναφέρω. 

Δεύτερον, παραβιάζει τις δεσµεύσεις της πολιτείας απέναντι
στους πολίτες-ιδιοκτήτες. Οι πολίτες είναι οι βασικοί χρηµατο-
δότες του έργου και καλούνται να επωµιστούν επιπλέον κόστος
που µέχρι τώρα επιβάρυνε τον φορέα. Μεταφέρεται τώρα πια
στους ίδιους. Επωµίζονται το κόστος του δικαστικού επιµελητή,
του πιστοποιηµένου µηχανικού, του µηχανικού και δικηγόρου
που θα συντάξει τα υποµνήµατα προκειµένου ο πιστοποιηµένος
µηχανικός να διατυπώσει την απόφασή του εντός δεκαηµέρου
και κάποιες άλλες διαδικασίες. Το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µε
την αποκλειστική χρηµατοδότηση από τους κατόχους ιδιοκτη-
σιακών δικαιωµάτων έχει καταστεί αυτοχρηµατοδοτούµενος και
πλεονασµατικός φορέας. Σύµφωνα µε την ανάλυση συνεπειών
ρύθµισης, προβλέπεται να αυξήσει περαιτέρω το πλεόνασµά του
µε µείωση των δαπανών και αύξηση των εσόδων. Αυτή είναι η
στρατηγική της Κυβέρνησης. 

Τρίτον, παραβιάζει τις δεσµεύσεις της χώρας απέναντι στο Τα-
µείο Ανάκαµψης. Σύµφωνα µε το κείµενο που έχει υπογραφεί µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ελλάδας, οι διαδικασίες
πρέπει να ολοκληρωθούν βάσει των ισχυόντων νόµων, υπουργι-
κών αποφάσεων, προδιαγραφών και συµβάσεων αναθέσεων των
µελετών, δηλαδή όλα αυτά που επιχειρεί να καταργήσει το νο-
µοσχέδιο. Σε αυτό το νοµοσχέδιο παρατηρείται εισαγωγή διατά-
ξεων µε παραπλανητικό χαρακτήρα, οι οποίες παρουσιάζονται
ως δήθεν ολοκλήρωση της διαδικασίας κτηµατογράφησης, µε
σκοπό να παρακαµφθούν οι υποχρεώσεις προς το Ταµείο Ανά-
καµψης. Και δεν µιλάµε για µικρές αποκλίσεις τεχνικού χαρα-
κτήρα. Ρωτήστε, κύριε Υφυπουργέ, την υπηρεσία τι σηµαίνουν
µικρές αποκλίσεις. Μιλάµε για δραµατικές στην κυριολεξία αλ-
λαγές στον τρόπο σύνταξης του Κτηµατολογίου.

Και εδώ να σας πω και κάτι. Καθώς πλησιάζουµε στην ολοκλή-
ρωση του σχεδίου του Ταµείου Ανάκαµψης 2.0, είναι βέβαιο ότι
τέτοιες πρακτικές θα πολλαπλασιαστούν. Το µήνυµα που θα µε-
ταδοθεί από το Κοινοβούλιο στους διαχειριστές των προγραµ-
µάτων είναι να µην ανησυχούν, καθώς κοινοβουλευτικά θα επι-
κυρωθεί η ολοκλήρωση των έργων που έχουν αναλάβει, ακόµα

και αν δεν έχουν ολοκληρωθεί στην πραγµατικότητα. 
Αυτό που εντυπωσιάζει, τόσο στη διαβούλευση όσο και εν όψει

της συζήτησης στη Βουλή, είναι η παντελής κατάθεση στοιχείων
που δεδοµένα το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» έχει. Από την πρώτη
επιτροπή σας ζητούσα να καταθέσετε στοιχεία. Στην τρίτη επι-
τροπή µου ζητήσατε να καταθέσω εγγράφως τις ερωτήσεις προ-
κειµένου να µου απαντήσετε. Καταθέτω στα Πρακτικά,
εποµένως, και τις ερωτήσεις που σας έστειλα και προφανώς δεν
έχω λάβει απολύτως καµµία απάντηση. Δεν δίνετε κανένα στοι-
χείο για να µην εκτεθείτε, κύριε Υπουργέ. Και επίσης, σας καλώ,
βεβαίως, να δεχτείτε την τροπολογία που καταθέσαµε, όπως
προανέφερα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνοντας, σε ό,τι αφορά στο Κτηµατολόγιο, µιλάµε για
ένα έργο που αντιµετώπισε και αναµετρήθηκε µε τις τεράστιες
αδυναµίες του ελληνικού κράτους από την ίδρυσή του, όπου
διαρκώς δικαιώνονταν νοµοθετικά όσοι παραβίαζαν και καταπα-
τούσαν τις προγενέστερες διατάξεις του ιδιοκτησιακού δικαίου,
δηµιουργώντας ένα χαοτικό πλαίσιο. Μιλάµε για ένα έργο που
έγινε και εξελίσσεται µε την πλέον σύγχρονη τεχνολογία, όπου
έχει συµβάλει ένα πολύ µεγάλο τµήµα του επιστηµονικού δυνα-
µικού της χώρας, όπου υπήρχαν καθυστερήσεις, µερικές φορές
σηµαντικές και απαράδεκτες. Αλλά για δύο πράγµατα είµαστε
βέβαιοι, ότι για το µεγαλύτερο ποσοστό των έως τώρα καθυστε-
ρήσεων ευθύνονται οι πολιτικές ηγεσίες και ότι αν ψηφιστεί αυτό
το νοµοσχέδιο, θα περιληφθείτε από τους διαδόχους σας στη
λίστα αυτών που συνέβαλαν στις πολύ µεγάλες καθυστερήσεις. 

Θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και βεβαίως, θα υπερψηφί-
σουµε τις όποιες θετικές διατάξεις έχει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
ο κ. Γεώργιος Ρούντας.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε

Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η πραγ-
µατικότητα στην πατρίδα µας κάθε µέρα γράφεται όλο και µε πιο
µελανά γράµµατα. Και το λέω αυτό εξαιτίας του τραγικού γεγο-
νότος της απώλειας της ζωής των δύο συνανθρώπων µας στην
πυρκαγιά της Κορινθίας, η οποία ακόµη µαίνεται, οι οποίοι προ-
σπάθησαν να κάνουν το αυτονόητο. Θέλω να δώσω θερµά συλ-
λυπητήρια στις οικογένειές τους και να ευχηθούµε ο Θεός να
αναπαύσει τις ψυχές τους. Δυστυχώς, ούτε η Κορινθία µπόρεσε
να γλιτώσει από αυτή την καταστροφή, όπως και πάρα πολλές
άλλες περιοχές της χώρας µας. Και απ’ ό,τι φαίνεται, το επιτελικό
κράτος άλλες φορές καίγεται και άλλες φορές πληµµυρίζει,
όπως έγινε στη Θεσσαλία και στο Στεφανοβίκειο, και στα απο-
καΐδια που µένουν µετά ξαφνικά αναπτύσσονται ανεµογεννήτριες
και φωτοβολταϊκά. 

Υπάρχει, δυστυχώς, όµως, και άλλη µία φωτιά η οποία καίει τα
σπλάχνα της κοινωνίας µας και είναι αυτή που φέρει το όνοµα
της νεανικής εγκληµατικότητας. Ήταν τραγικό το γεγονός το
οποίο µάθαµε τις τελευταίες ηµέρες για τον βιασµό ενός πεντά-
χρονου από δύο συµµαθητές του, συνοµηλίκους του. Και πόσες
άλλες συµµορίες ανηλίκων παιδιών, τα οποία αντί να παίζουν µε-
ταξύ τους σε ένα κλίµα χαράς, αγάπης και φιλίας, συγκροτούν
εγκληµατικές συµµορίες και προβαίνουν σε πράξεις βίας. Τελικά
έµειναν τα παιδιά µας απροστάτευτα. Εγκαταλείφθηκαν χωρίς
παιδεία, χωρίς αγάπη, χωρίς στοργή και χωρίς όρια. 

Οι αντεθνικές πολιτικές της κοµµατοκρατίας που εφαρµόστη-
καν τόσα χρόνια κατέστρεψαν τον ιερό θεσµό της οικογένειας
και άφησαν τα παιδιά έρµαια στα νύχια του πανσεξουαλισµού
και της σαρκολατρείας. Και το λέω αυτό για να το επισηµάνω σε
σχέση µε το νόµο για το γάµο ΛΟΑΤΚΙ που έφερε η Κυβέρνησή
σας, για να πω ότι αν µέχρι στιγµής έχουµε αυτά τα φαινόµενα,
φανταστείτε τι άλλο µπορεί να µας βρει στο µέλλον, δυστυχώς. 
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Και δεν ξέρω κατά πόσο θα αφορά αυτό, να θυµίσω ότι δεν θα
περίµενε και κάτι άλλο καλύτερο κάποιος από την Κυβέρνηση
σας, η οποία στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής χαρακτη-
ρίζεται από ενδοτικότητα και υποχωρητικότητα και το λέω για το
γεγονός µε τα θαλάσσια πάρκα. Τη στιγµή που ξαφνικά αντέ-
δρασε η Τουρκία, µαζευτήκατε, κάνατε πίσω και περιορίσατε τα
θαλάσσια πάρκα εντός ελληνικών χωρικών υδάτων και µέχρι τα
έξι ναυτικά µίλια στο Αιγαίο. 

Προφανώς, έχετε ως οδηγό τα κατευναστικά κείµενα του
ΕΛΙΑΜΕΠ, τα οποία θεωρούν ότι η χωροθέτηση των θαλάσσιων
πάρκων είναι µονοµερής ενέργεια εκ µέρους της Ελλάδας, η
οποία παραβιάζει τη διακήρυξη των Αθηνών και άρα νοµιµοποι-
είται η Τουρκία να αντιδρά. 

Μη συνεχίσω άλλο, όµως, θα προχωρήσω στο νοµοσχέδιο.
Όπως σας είπα και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, θεωρούµε ότι κατά βάση είναι ένα προβληµατικό νοµο-
σχέδιο. Θα το καταψηφίσουµε, αλλά θα ψηφίσουµε θετικά σε
ορισµένα άρθρα τα οποία θεωρούµε ότι είναι σε σωστή κατεύ-
θυνση και για τα οποία εξάλλου σας καταθέσαµε και σχετικές
προτάσεις νοµοτεχνικής βελτίωσης. 

Ως προς το Κτηµατολόγιο, µέχρι σήµερα, λοιπόν, µε το υφι-
στάµενο νοµικό καθεστώς οι κτηµατολογικές εγγραφές, σχετικά
µε το ιδιοκτησιακό δικαίωµα στα εµπράγµατα δικαιώµατα, ήταν
προϊόν µιας σχολαστικής έρευνας και κοπιώδους νοµικής εργα-
σίας και η ίδια η κτηµατογράφηση απαντούσε σε ένα σηµαντικό
ερώτηµα στο ποιος κατέχει τι, ποιο είναι δηλαδή, το εµπράγµατο
δικαιώµα που κατέχει ο κάθε Έλληνας πολίτης και όποιος κρινό-
ταν, λοιπόν, κατά τη διάρκεια της κτηµατογράφησης ότι ήταν ο
δικαιούχος, αναγραφόταν στο σχετικό κτηµατολογικό φύλλο και
έτσι όλοι µαζί µπορούσαµε να στηριχθούµε σε αυτή την εγ-
γραφή. Καθοριζόταν δηλαδή, ένα ασφαλές ιδιοκτησιακό καθε-
στώς και µπορούσαµε όλοι να έχουµε την ασφάλεια ότι ο κάθε
πολίτης γνωρίζει την ιδιοκτησία του και µάλιστα, αυτές οι πρώτες
κτηµατολογικές εγγραφές εθεωρούντο και ακριβείς, δηλαδή κα-
θιερώνεται το τεκµήριο της ακρίβειας. 

Δυστυχώς, όµως, οι διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου –και
λέω δυστυχώς, για όλους τους Έλληνες πολίτες, για τους δικη-
γόρους, για τους µηχανικούς, για όλον τον ελληνικό λαό- καταρ-
γούν αυτό το τεκµήριο. Και γιατί το λέω; Γιατί δεν θα έχει ακόµη
ολοκληρωθεί ο έλεγχος για το ιδιοκτησιακό καθεστώς στο στά-
διο της κτηµατογράφησης και έτσι το κτηµατολόγιο δεν θα
απαντά στο ερώτηµα ποιος είναι ο ιδιοκτήτης του εκάστοτε ακι-
νήτου. Κι όπως λέει το ίδιο το νοµοσχέδιο µέσα στα άρθρα του,
στα κτηµατολογικά φύλλα θα είναι εγγεγραµµένες κάποιες υπο-
σηµειώσεις. 

Ποιες θα είναι, όµως, αυτές οι σηµειώσεις και τι αναφέρουν;
Πρόκειται για αριθµούς πρωτοκόλλου δηλώσεων, ενστάσεων και
αιτήσεων διορθώσεων που έχουν κάνει χιλιάδες Έλληνες πολίτες
και οι οποίες προφανώς δεν θα έχουν εξεταστεί µέχρι να ολο-
κληρωθεί το Κτηµατολόγιο, το οποίο θέλετε να το παραδώσετε
άρον-άρον. 

Άρα, λοιπόν, τι σηµαίνει; Ότι οι πολίτες περιµένουν να ολοκλη-
ρωθεί σωστά. Αυτή την προσαρµογή των πολιτών τη µαταιώνετε,
γιατί θα ανοίξει το Κτηµατολόγιο χωρίς να έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
οι εκατοντάδες χιλιάδες κτηµατολογικές δηλώσεις και οι ενστά-
σεις και οι αιτήσεις διόρθωσης των σφαλµάτων. Και δεύτερον,
δεν έχουµε καµµία απολύτως χρονική ένδειξη για το πότε θα
ολοκληρωθούν αυτές. 

Να υπενθυµίσω ότι και στην ακρόαση των φορέων οι υπάλλη-
λοι ανέφεραν ότι έχουν ήδη βεβαρηµένο φόρτο εργασίας και
πάνω σε αυτόν τον µεγάλο φόρτο εργασίας θα κληθούν επιπρο-
σθέτως να λύσουν κι αυτά τα χιλιάδες προβλήµατα. Είναι η ίδια
λογική που έχει το Υπουργείο Δικαιοσύνης σε σχέση µε τον δι-
καστικό χάρτη που απλά ανακυκλώνει δικαστές και δικαστικούς
υπαλλήλους, δεν προσλαµβάνει καινούργιους και απλά καταργεί
υπηρεσίες. 

Είναι απορίας άξιον το ποιος θα ασχοληθεί µε όλες αυτές τις
εκκρεµότητες και το αποτέλεσµα ότι εκατοντάδες χιλιάδες ιδιο-
κτησίες δεν θα µπορούν να βρεθούν εντός συναλλαγής. Γιατί
ποιος θα πάει να αγοράσει µία ιδιοκτησία, η οποία στο κτηµατο-
λογικό φύλλο από κάτω αναγράφει ότι έχει εκκρεµότητες, έχει

ενστάσεις;
Ένα δεύτερο σηµείο που θα θέλαµε να θίξουµε –σας το θίξαµε

και στις επιτροπές- είναι το ζήτηµα µε τις γεωµετρικές µεταβο-
λές. Επικρίνουµε την ίδια τη διαδικασία, σε σχέση µε τις υποχρε-
ωτικές επιδόσεις µε την καταχώρηση στην ψηφιακή θυρίδα του
πολίτη. Γιατί πρέπει υποχρεωτικά να υπάρχει εξάρτηση του πο-
λίτη µε την ψηφιακή θυρίδα µέσα σε αυτόν τον ψηφιακό κόσµο;
Υπάρχουν πάρα πολλοί Έλληνες πολίτες που δεν είναι εξοικειω-
µένοι µε αυτή την κατάσταση. Έφερα και παραδείγµατα ακριτι-
κές περιοχές, άνθρωποι που ενδεχοµένως έχουν πληγεί από
φυσικές καταστροφές. Πρόκειται για µία επικίνδυνη πρακτική
που µπορεί πολύ εύκολα να οδηγήσει σε µια απώλεια δικαιωµά-
των, σε περίπτωση που ο πολίτης είτε δεν αντιληφθεί άµεσα κάτι
το οποίο θα έχει έρθει στην ηλεκτρονική του θυρίδα, δηλαδή να
έχει επιδοθεί, ή το οποίο δεν θα το καταλάβει καθόλου. Το λέω
αυτό γιατί σε επόµενο άρθρο στην παράγραφο 12 αναφέρεται
ότι η αδράνεια του θιγοµένου –δηλαδή µία από τις παραπάνω
δύο περιπτώσεις- θα εκλαµβάνεται ως αποδοχή της τροποποί-
ησης. 

Ένα άλλο σηµείο που θέλουµε, επίσης, να θίξουµε είναι το ζή-
τηµα της 24ωρης λειτουργίας της ψηφιακής υποβολής πράξεων.
Σε αυτό είµαστε αρνητικοί και νοµίζω σχολιάστηκε και από άλ-
λους συναδέλφους όλης της Αντιπολίτευσης. Γιατί η επιβολή κα-
τασχέσεων, υποθηκών, απαλλοτριώσεων και άλλων επιβα-
ρυντικών για την ιδιοκτησία του πολίτη µέτρων σε χρόνο που
αναπαύεται ή ακόµα και σε επίσηµες αργίες θα δηµιουργήσει
τροµερή ανασφάλεια και σε πολίτες και στους επαγγελµατίες.
Είναι νοµίζω ένα ελάχιστο δείγµα σεβασµού και στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και προς τους πολίτες. Γιατί ξέρετε αυτή η
δυνατότητα υποβολής πράξεων θα ωφελήσει προφανώς και
όλους τους κακόπιστους, βλέπε funds. 

Θα ήθελα να αναφέρω και κάτι ακόµα, στο άρθρο 27, και σας
διαβάζω ακριβώς τι αναφέρεται. Λέει ότι κάθε πολίτης καταχωρεί
υποχρεωτικά στη βάση κατ’ ελάχιστον τον αριθµό κινητού τηλε-
φώνου, εφόσον υφίσταται, και είτε τη διεύθυνση ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου είτε την ταχυδροµική διεύθυνση. Αυτό, λοιπόν, ση-
µαίνει ότι κάθε πολίτης υποχρεωτικά θα πρέπει να καταχωρεί
κατ’ ελάχιστον το κινητό του τηλέφωνο. Άρα, θα πρέπει υποχρε-
ωτικά κατ’ ελάχιστον να είναι κάτοχος κινητού και προφανώς
smart κινητού. Άρα, λοιπόν, γενικότερα η κατοχή «έξυπνου» κι-
νητού τηλεφώνου καθίσταται υποχρεωτική. Νοµίζω ότι αυτή η
εξυπηρέτηση είναι µια παγίδα και η κεντρική βάση, στην οποία
καταχωρείται αυτό το κινητό, είναι η βάση η οποία σχετίζεται µε
τον προσωπικό αριθµό, είναι η βάση εκεί όπου γίνεται η επιβε-
βαίωση της ταυτότητας του πολίτη έναντι των συστηµάτων του
δηµοσίου φορέα. Εδώ, λοιπόν, το «έξυπνο» τηλέφωνο καθίσταται
ο µοναδικός και υποχρεωτικός τρόπος συναλλαγής του πολίτη
µε τον δηµόσιο φορέα. 

Ένα ακόµα στοιχείο το οποίο τυγχάνει της κριτικής µας είναι
η επιλογή για τη δυνατότητα διακίνησης δηµοσίων εγγράφων.
Θεωρούµε ότι είναι εξαιρετικά επικίνδυνη και θα ανοίξει τον
δρόµο σε καταχρήσεις εκ µέρους της διοίκησης και θα προκα-
λέσει απώλειες προθεσµιών.

Και προς το τέλος οµιλίας να επισηµάνω δύο σηµεία. Εχθές
στην επιτροπή δύο από τους Βουλευτές του κόµµατός σας, ο κ.
Κυριαζίδης της Δράµας και ο κ. Στύλιος της Άρτης, σάς ανέφε-
ραν κάποιες ειδικές περιπτώσεις προβληµάτων που έχουν να κά-
νουν µε τις διανοµές σε πρόσφυγες και τους οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς. Αυτά είναι λίγα από τα χιλιάδες γκρίζα σηµεία
που έχουν ανάγκη από ερµηνεία και εννοείται ότι η επίλυσή τους
δεν συµφέρει προφανώς κανείς από τους πολίτες να τους οδη-
γήσει σε αγωγές στα δικαστήρια. Όλοι γνωρίζουµε ότι και οικο-
νοµικά επιβαρύνονται οι πολίτες και είναι και διαδικασίες
χρονοβόρες. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι ο οδηγός τον οποίο αναφέραµε και τον
οποίο προφανώς και καλά κάνατε τον ενηµερώσατε τέτοιου εί-
δους περιπτώσεις –αυτό σας αναφέραµε, το οποίο δεν το κατα-
λάβατε- δεν πρέπει να περιέχει απλά µια check list εγγράφων
προς κατάθεση συµβολαίων. Χρειαζόµαστε –να το πω- case stud-
ies, δηλαδή πραγµατικές υποθέσεις προβληµάτων που αφορούν
σε όλη την επικράτεια. Έτσι, λοιπόν, θα επικρατήσει µια οµοι-
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οµορφία επίλυσης προβληµάτων. 
Αυτό, λοιπόν, που σας προτείναµε είναι να υπάρχει ένα επί-

σηµο όργανο, το οποίο θα απαντά όχι σε απλά ερωτήµατα κατα-
χώρησης δικαιολογητικών ενός συµβολαίου, αλλά σε τέτοια
προβλήµατα, όπως πολύ σωστά οι συνάδελφοί σας σάς ανέφε-
ραν εχθές. Και πραγµατικά είναι ανάγκη αυτό, γιατί θα ωφελη-
θούν όλοι οι Έλληνες πολίτες. 

Κλείνοντας, σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της τεχνητής νοηµοσύ-
νης, προφανώς και δεν µιλάµε για ροµπότ, cyborg, όπως µε πολύ
γλαφυρό τρόπο ο συνάδελφος εισηγητής ανέφερε, αλλά θεω-
ρούµε ότι η χρήση εργαλείων της τεχνητής νοηµοσύνης ελλο-
χεύει πολλούς κινδύνους. Αφ’ ενός µεν Έλληνες εργαζόµενοι θα
χάσουν τις θέσεις εργασίας τους, αφ’ ετέρου δε υπάρχει ένας
πολύ µεγάλος κίνδυνος από την ύπαρξη συστηµικών σφαλµάτων
των αλγορίθµων. 

Και το λέω αυτό εξ αφορµής περιπτώσεων στην Ολλανδία,
όπου πολλοί Ολλανδοί πολίτες από ένα λάθος του αλγόριθµου
κρίθηκε ότι δεν έπρεπε να λαµβάνουν το οικογενειακό επίδοµα.
Ήταν ένα µεγάλο λάθος του αλγόριθµου που προκάλεσε πολύ
µεγάλη κοινωνική αναταραχή στην Ολλανδία και έφερε σε πολύ
δύσκολη θέση τους Ολλανδούς πολίτες, εδικαιούντο δηλαδή, το
οικογενειακό επίδοµα και το κράτος ήρθε να τους ζητήσει ανα-
δροµικά –περίπου για µια δεκαετία- όλα αυτά τα χρήµατα. Κατα-
λαβαίνετε τώρα πόσο µεγάλη αναστάτωση δηµιουργήθηκε από
ένα συστηµικό λάθος ενός αλγόριθµου.

Όσον αφορά γενικά, σαν µια ευρύτερη συζήτηση για τεχνητή
νοηµοσύνη, θα ήθελα να πω ότι παρατηρείται παγκοσµίως, οι νο-
µοθεσίες να τρέχουν ασθµαίνοντας πίσω από τις τεχνολογίες, οι
οποίες εξελίσσονται κάθε µέρα µε ταχύτατους ρυθµούς, ενώ θα
έπρεπε να συµβαίνει το αντίθετο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλοι καταλαβαίνουµε ότι η σταδιακή και συνεχής και σε βάθος
χρόνου εφαρµογή της τεχνητής νοηµοσύνης σε όλο το φάσµα
της νοµοθεσίας, όπως αυτή τη στιγµή γίνεται η αρχή, είναι σχε-
δόν σίγουρο ότι θα οδηγήσει και σε εφαρµογή της τεχνητής νοη-
µοσύνης σχεδόν αναπόφευκτα και στη δικαιοσύνη. Αυτό πρέπει
να µας προβληµατίσει πάρα πολύ. 

Είµαστε σε ένα κρίσιµο σηµείο, που διαφαίνεται ο µεγάλος κίν-
δυνος της µετάβασης από την έννοµη τάξη του ανθρωποκεντρι-
σµού στην έννοµη τάξη του µετανθρωπισµού. Και ήδη τελείται η
τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση. Ή θα µπορούσαµε, ενδεχο-
µένως, να την ερµηνεύσουµε και να τη χαρακτηρίσουµε ως «η
πρώτη βιοτεχνολογική επανάσταση». Και µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο
θα πρέπει να διαφυλάξουµε µε κάθε τρόπο τη µοναδική αξία του
ανθρώπου. 

Εν όψει µάλιστα και του ευρύτερου διαλόγου που ανοίγει για
τη συνταγµατική Αναθεώρηση, θα ήθελα να υπενθυµίσω το
άρθρο 2 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, το οποίο λέει ότι ο σε-
βασµός και η προστασία της αξίας του ανθρώπου αποτελούν την
πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας. Εδώ, λοιπόν, καθιερώνε-
ται ο ανθρωποκεντρικός χαρακτήρας του Συντάγµατός µας, τον
οποίο πρέπει πάση θυσία να τον προστατεύσουµε. Η Νίκη θα
κάνει καθετί για να τον προστατεύσει. 

Ύστερα από αυτά, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, καταψη-
φίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Αρ-
χηγός της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να
ξεκινήσω εκφράζοντας τη βαθιά µου οδύνη για την τραγική απώ-
λεια δύο συµπολιτών µας στην πολύ δύσκολη φωτιά στην Κοριν-
θία, µια φωτιά η οποία έρχεται να επιβεβαιώσει για ακόµα µια
φορά ότι αυτά τα οποία γνωρίζαµε σχετικά µε τη διάρκεια της
αντιπυρικής περιόδου –µάλλον- πρέπει να αναθεωρηθούν. 

Ο αρµόδιος Υπουργός θα δώσει συνέντευξη Τύπου, για να

ενηµερώσει για την εξέλιξη της προσπάθειας αντιµετώπισής της.
Ο κρατικός µηχανισµός είναι πλήρως κινητοποιηµένος και ελπίζω
και εύχοµαι σύντοµα να τελειώσουµε µε αυτή την εκκρεµότητα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Παίρνω τον λόγο σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι
τόσο για να περιγράψω τις διατάξεις του υπό συζήτηση νοµο-
σχεδίου -αυτό εξάλλου πιστεύω ότι έγινε αναλυτικά και στην επι-
τροπή από τους Βουλευτές και θα γίνει και στη συνέχεια στη
διάρκεια της συνεδρίασης- όσο για να επισηµάνω το οικονοµικό,
κοινωνικό, αλλά, θα έλεγα, και τεχνολογικό αποτύπωµα του Κτη-
µατολογίου, να υπογραµµίσω πόσο αναγκαίο είναι να ολοκληρω-
θεί γρήγορα, αλλά κυρίως να συνδέσω τις αλλαγές που αυτό
επιφέρει µε το συνολικό σχέδιο εκσυγχρονισµού της χώρας µας. 

Δεν είναι τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, ότι η συγκεκριµένη µεταρ-
ρύθµιση περιµένει να υλοποιηθεί ουσιαστικά από την ίδρυση του
ελληνικού κράτους. Πρώτος ο Καποδίστριας θέσπισε την κατα-
γραφή των εθνικών γαιών και ιδιοκτησιών, για να ακολουθήσει ο
Όθωνας µε το πρώτο περί κτηµατολογίων διάταγµα το µακρινό
1836, απόπειρες ωστόσο που για παραπάνω από εκατόν πενήντα
χρόνια έµειναν µετέωρες, αιχµαλωτίζοντας στο χάος τόσο τη δι-
οίκηση όσο και τους πολίτες. Φτάσαµε έτσι στη δεκαετία του
1990 να «ξαναπιάσουµε το νήµα», αλλά και πάλι αδράνειες, νόµοι
- µπαλώµατα και ατελείς ρυθµίσεις µάς έκαναν ουσιαστικά το
µόνο ευρωπαϊκό κράτος χωρίς κτηµατολόγιο τον 21ο αιώνα. 

Πρόκειται για µία εκκρεµότητα που έπρεπε να έλθει αυτή η Κυ-
βέρνηση για να λύσει, γιατί, ναι, το 2025 η πατρίδα µας θα δια-
θέτει επιτέλους Κτηµατολόγιο, έναν ακριβή χάρτη της δηµόσιας
και ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας, µε οριοθετηµένα πλέον δάση
και αιγιαλό, µε ξεκάθαρα αποτυπωµένο τι ανήκει στο κράτος, τι
ανήκει στον πολίτη και µε σαφείς κανόνες που θα διευκολύνουν
τη συλλογική ανάπτυξη, αλλά και τις ατοµικές συναλλαγές. Και
όλα αυτά χωρίς «παραθυράκια» αυθαιρεσίας και ανοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρόκειται για ένα προφανώς εξαιρετικά πολύτιµο εργαλείο,

µε «DNA» ψηφιακό -θα επανέλθω σε αυτό στη συνέχεια- και φυ-
σικά «πρόσωπο» φιλικό, για όποιον θέλει να αγοράσει, να που-
λήσει, να µεταβιβάσει ένα σπίτι ή ένα οικόπεδο. Θα επιτρέπει
στον επενδυτή να γνωρίζει µε ασφάλεια τον χώρο της δράσης
του και θα προσφέρει στην πολιτεία καλύτερους τρόπους ώστε
να αξιοποιεί τα ακίνητα που διαθέτει, αλλά και να βελτιώνει τις
υποδοµές της. 

Τα οφέλη αυτής της µεγάλης θεσµικής τοµής θα ξεδιπλωθούν
σταδιακά και σε πολλά επίπεδα: Στην οικονοµία, διευκολύνοντας
νέες επενδύσεις, νέα επιχειρηµατικά σχέδια. Στην αγορά της κα-
τοικίας, απεγκλωβίζοντας χιλιάδες ακίνητα, πόσο µάλλον σε µια
εποχή που η χώρα αντιµετωπίζει στεγαστική κρίση. Στο περιβάλ-
λον, αντιµετωπίζοντας τη µάστιγα των καταπατήσεων. Αλλά, και
γενικότερα, ρυθµίζοντας µε διαφάνεια έναν κρίσιµο τοµέα ο
οποίος επηρεάζει πολλές όψεις της καθηµερινής ζωής. 

Αρκεί να σκεφτούµε ότι πάνω στους ψηφιακούς χάρτες ακρι-
βείας που έχουµε πλέον στη διάθεσή µας θα αποτυπώνονται τα
δεδοµένα του Κτηµατολογίου µαζί µε αυτά της πολεοδοµίας, της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής, τα δίκτυα οπτικών ινών, οι δασικές
και προστατευόµενες περιοχές, τα µνηµεία, οι αρχαιολογικοί
χώροι σε όλη την επικράτεια. 

Έτσι, µε βάση αυτή την ξεχωριστή ταυτότητα κάθε περιοχής,
θα µπορεί ο καθένας να γνωρίζει πού και τι µπορεί να χτίζει. Μια
εταιρεία θα µπορεί να εντοπίζει το κατάλληλο σηµείο για να εγ-
καταστήσει ένα εργοστάσιο, ένα ερευνητικό κέντρο, ένα ξενο-
δοχείο. Και η δηµόσια διοίκηση αποκτά πια µια πολύ καλή εικόνα
της πραγµατικότητας, γιατί σταδιακά όλα αυτά τα στοιχεία θα
ενοποιηθούν και µε τα δεδοµένα του Ε9. 

Κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό και συµπληρωµατικό προς αυτή
τη µεγάλη θεσµική µεταρρύθµιση είναι ότι στο Κτηµατολόγιο,
προφανώς, θα στηριχθεί και το µεγάλο χωροταξικό πρόγραµµα
«Κωνσταντίνος Δοξιάδης», τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέ-
δια, τα οποία ήδη δροµολογούνται σε ολόκληρη τη χώρα. Είναι
µία από τις σηµαντικότερες -έχω µιλήσει πολλές φορές γι’ αυτή-
αφανείς µεταρρυθµίσεις, την οποία δροµολογεί αυτή η Κυβέρ-
νηση. Είναι σχέδια τα οποία θα µας επιτρέψουν να λάβουµε υπ’
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όψιν τις ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής, να οργανώσουµε τον
χώρο, τις χρήσεις γης, τους όρους δόµησης, σε κάθε γωνιά της
πατρίδας µας. 

Όσα συζητάµε συνεπώς σήµερα δεν λύνουν µόνο προβλήµατα
του χθες, αλλά κυριολεκτικά οικοδοµούν το αύριο. Και τρεις είναι
οι σηµαντικές νέες προβλέψεις που εισάγονται σήµερα προς ψή-
φιση. Και θα ήθελα εν συντοµία να αναφερθώ σε αυτές, γιατί
όλες τους έχουν δύο κοινά χαρακτηριστικά: Πρώτον, τη χρήση
της τεχνολογίας για την επιτάχυνση των διαδικασιών, για να φτά-
σουµε εγκαίρως στο επιθυµητό αποτέλεσµα. Και δεύτερον, την
κοινωνική ευαισθησία, αλλά κυρίως την εµπιστοσύνη την οποία
δείχνουµε στους ίδιους τους πολίτες, παρέχοντάς τους ευκαι-
ρίες να συµµετέχουν οι ίδιοι τελικά στη διαµόρφωση του Κτηµα-
τολογίου και αίροντας αχρείαστα νοµικά εµπόδια τα οποία µέχρι
και σήµερα υπάρχουν. 

Ξεκινώ µε την αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης, ενός ερ-
γαλείου για το οποίο γίνεται πολύς λόγος, αλλά πολλές φορές
δυσκολευόµαστε να αντιληφθούµε πώς µπορεί να κάνει τη δου-
λειά του δηµοσίου καλύτερη και να βελτιώσει την παραγωγικό-
τητά του. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα ξεκάθαρο απτό παράδειγµα. Η τε-
χνητή νοηµοσύνη χρησιµοποιείται για να µπορεί να κάνει τον
πρώτο νοµικό έλεγχο των συµβάσεων. Τον τελικό έλεγχο, προ-
φανώς, θα τον έχει πάντα ο προϊστάµενος του Κτηµατολογίου.
Αλλά, η τεχνολογία µπορεί να συγκρίνει υφιστάµενα κείµενα µε
ισχύοντες κανόνες και να εισηγείται την έγκριση ή τη βελτίωση
µιας πράξης. Και είναι η πρώτη φορά που η τεχνητή νοηµοσύνη
χρησιµοποιείται.

Συγχαρητήρια στο Υπουργείο, στον Υπουργό και στον Υφυ-
πουργό, που ανέπτυξαν εγχώρια αυτή την εφαρµογή, πατώντας
πάνω σε τεχνογνωσία η οποία είναι δηµόσια διαθέσιµη. Είναι το
πρώτο απτό παράδειγµα του πως η τεχνητή νοηµοσύνη µπορεί
να βελτιώσει κάθετα την παραγωγικότητα της δηµόσιας διοίκη-
σης. 

Πριν από λίγες εβδοµάδες, είχα την ευκαιρία να επισκεφτώ και
ένα γραφείο του Κτηµατολογίου στη Λάρισα και να διαπιστώσω ο
ίδιος την ταχύτητα µε την οποία µπορούµε πια να εκδίδουµε πρά-
ξεις µέσα σε δέκα-δεκαπέντε λεπτά για διαδικασίες οι οποίες µπο-
ρεί να χρειαζόντουσαν µιάµιση και δύο ώρες. Οπότε, πραγµατικά
συγχαρητήρια όχι µόνο σε εσάς, αλλά και στους προγραµµατι-
στές, στους δηµόσιους υπαλλήλους οι οποίοι εργάστηκαν για να
αναπτύξουν αυτή την πολύ σηµαντική τεχνολογία. 

Νοµίζω ότι η επόµενη µεγάλη πρόκληση, κύριοι Υπουργοί,
είναι να δούµε ποιες άλλες επαναλαµβανόµενες, θα έλεγα, δια-
δικασίες µπορούν να αυτοµατοποιηθούν µε αυτόν τον τρόπο και
να χρησιµοποιήσουµε εργαλεία τεχνητής νοηµοσύνης, για να
βελτιώσουµε σηµαντικά την παραγωγικότητα των υπαλλήλων και
συνολικά του δηµόσιου τοµέα.

Να πω, προφανώς, ότι οι λύσεις οι οποίες έχουν υιοθετηθεί
από το Υπουργείο είναι απολύτως σύµφωνες µε τον ευρωπαϊκό
κανονισµό «AI ACT» για την τεχνητή νοηµοσύνη και θα αναµένω
µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τις προτάσεις σας για το πως µπορεί
αυτό το εργαλείο, όπως είπα, να επεκταθεί και σε άλλους τοµείς
της δηµόσιας διοίκησης.

Η δεύτερη σηµαντική αλλαγή συνδέεται µε τη δυνατότητα του
πολίτη να διορθώνει ή να συµπληρώνει στοιχεία τα οποία συνδέ-
ονται και αφορούν στην ιδιοκτησία του, κάτι που πλέον θα γίνεται
µε απλό τρόπο. Θα γίνεται εξωδικαστικά, αλλά στις περιπτώσεις,
βέβαια, που δεν θίγονται άλλοι ιδιοκτήτες. Μάλιστα, γι’ αυτό θα
λειτουργεί από τον Ιανουάριο η πλατφόρµα metaboles.ktimatolo-
gio.gr, γιατί σίγουρα οι ατέλειες που έρχονται από το παρελθόν
είναι πολλές. Για παράδειγµα, στα όρια, στο εµβαδόν των οικο-
πέδων, των κτισµάτων οι σύγχρονες µετρήσεις έχουν κατά κα-
νόνα µικρές αποκλίσεις από τις παλαιότερες. Μία κατοικία που
στα αρχικά σχέδια µπορεί να εµφανιζόταν ότι ήταν εκατό τετρα-
γωνικά, µπορεί στην ηλεκτρονική ταυτότητα του κτηρίου να προ-
κύπτει ότι είναι εκατόν τρία ή εκατόν τέσσερα τετραγωνικά. Οι
σηµερινές χρήσεις συχνά δεν αντιστοιχούν σε εκείνες των πα-
λιών συµβολαίων. Αλλαγές, λοιπόν, αυτού του τύπου θα µπορούν
να γίνονται πλέον µονοµερώς, όπως εξάλλου το ήθελαν ανέκα-
θεν οι ιδιοκτήτες. Και είναι αλήθεια ότι ιδιαίτερα στις πολυκατοι-

κίες είναι πρακτικά αδύνατος ο εντοπισµός διαφορών και η εν
συνεχεία συµφωνία όλων των ιδιοκτητών. Πρόκειται, λοιπόν, για
µία πρωτοβουλία η οποία αίρει µια µεγάλη ταλαιπωρία, την
οποία, τελικά, προκαλούσαν µικρά προβλήµατα. 

Την ίδια ακριβώς στόχευση έχει και η µετατροπή παλαιών προ-
συµφώνων σε οριστικά συµβόλαια, όπως επίσης και η δυνατό-
τητα να µην ακυρώνονται τα κανονικά συµβόλαια, όταν αντιµε-
τωπίζονται αυθαιρεσίες των προηγούµενων ιδιοκτητών. Παράλ-
ληλα, έχουµε και την τριετή παράταση η οποία δίνεται για να
ρυθµιστούν πράξεις σχετικά µε τα κληροτεµάχια τα οποία κατα-
τµήθηκαν παράνοµα στο παρελθόν. Όλα αυτά είναι λύσεις οι
οποίες απαντούν σε υπαρκτές εκκρεµότητες.

Τέλος, η τρίτη µας παρέµβαση απευθύνεται σε όσους αµέλη-
σαν, παρά τη διαρκή ενηµέρωση, να δηλώσουν την περιουσία
τους εγκαίρως, µε αποτέλεσµα αυτά τα ακίνητα να εµφανίζονται
ως αγνώστου ιδιοκτήτη. Πολίτες αυτής της κατηγορίας θα έχουν
µια δεύτερη ευκαιρία να τα δηλώσουν όχι στο δικαστήριο, αλλά
στο κτηµατολογικό γραφείο και εφόσον, βέβαια, έχουν τους σχε-
τικούς τίτλους ή τις πράξεις αποδοχής κληρονοµιάς. 

Δεκτές, ακόµα, θα γίνονται και αποφάσεις αποχαρακτηρισµού
επί δασικών χαρτών, κατόπιν αντιρρήσεων των ιδιοκτητών. Εκεί
οι κτηµατολογικές εγγραφές θα τροποποιούνται αρχικά αυτό-
µατα υπέρ του πολίτη. Με τον τρόπο αυτό, το δηµόσιο δεν θα
υποχρεώνεται στις υποχρεωτικές, πλην όµως απολύτως τυπικές
και τελικά αχρείαστες, προσφυγές µε τις πολύχρονες και στο
τέλος παντελώς αναποτελεσµατικές δικαστικές διαµάχες.

Συµπερασµατικά, θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τούµε σήµερα έρχεται ουσιαστικά να επιταχύνει την ολοκλήρωση
του Κτηµατολογίου έως και τα τέλη του 2025 µε ρυθµίσεις που
δεν κλείνουν τα µάτια στην πραγµατικότητα. Γι’ αυτό και, όπως
διαπιστώνετε, το νοµοσχέδιο αναγνωρίζει και παρεµβαίνει σε
υπαρκτές αδυναµίες, ενώ από την άλλη επιδιώκει να καταστήσει
και τους πολίτες συµµάχους σε αυτή τη µεγάλη εθνική προσπά-
θεια. Μιλάµε, φυσικά, για µία διαδικασία η οποία είναι δυναµική.
Σε µια χώρα µε τίτλους κτήσης από τον 19ο αιώνα ή και παλαι-
ότερα και µε τόπους που ενσωµατώθηκαν σταδιακά στο ελληνικό
κράτος, τα πράγµατα, προφανώς, δεν ήταν και δεν είναι εύκολα.
Συνεπώς, είναι αυτονόητο ότι οι ενστάσεις, οι διορθώσεις και οι
προσφυγές δεν θα εκλείψουν αυτόµατα. Όµως, αυτό σε καµµία
περίπτωση δεν σηµαίνει άλλη καθυστέρηση. Η µεταρρύθµιση
αυτή έπρεπε να γίνει και γίνεται πράξη. 

Επίσης, δυστυχώς, δεν θα καταργηθούν και µονοµιάς οι δια-
φορές, καθώς από τη φύση της, κάτι που ξέρετε καλά, κάθε
οριοθέτηση περιουσίας έναντι µιας γειτονικής φέρνει στο φως
ασυµφωνίες, κάποτε και συγκρούσεις. Αυτές θα πρέπει να επι-
λύονται εξωδικαστικά και όπου αυτό δεν είναι εφικτό, προφανώς
µέσω της νοµικής οδού. Ωστόσο, και πάλι δεν µπορούµε να πε-
ριµένουµε τέτοια φαινόµενα να τελεσιδικήσουν για να προχωρή-
σει το Κτηµατολόγιο. Άλλωστε, η κτηµατογράφηση είναι µια
συνεχής διαδικασία. Στην πατρίδα µου, την Κρήτη, ξεκίνησε το
2018, ενώ µόλις το τελευταίο έτος είχαµε σοβαρή πρόοδο, γιατί
στο µεταξύ κάθε µέρα γινόντουσαν αγοραπωλησίες, µεταβιβά-
σεις, αποδοχές αναπαράγοντας, δυστυχώς, µαζί τους τα λάθη
τα οποία κληρονοµούνται από το αρρύθµιστο παρελθόν.

Εδώ, λοιπόν, το γοργόν και χάριν έχει. Αν το σκεφτείτε, έχουµε
ήδη επιτύχει να πάµε από το 39% της κτηµατογράφησης στο
52% σήµερα και από τη στιγµή που οι κτηµατολογικές βάσεις εν-
σωµατωθούν στο Κτηµατολόγιο, ο ιδιοκτήτης θα κάνει µία µόνο
δήλωση σε έναν µόνο δηµόσιο φορέα. Το πότε ακριβώς θα συµ-
βεί αυτό, θα το κρίνει τελικά το ίδιο το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλες τις παραµέτρους, όπως και το πότε
οι πράξεις θα γίνονται πια µόνο ηλεκτρονικά.

Μάλιστα, όσο προχωράει η ενσωµάτωση, τόσο θα αυξάνονται
και οι απαιτήσεις. Γι’ αυτό και ο φορέας θα ενισχύεται µε πιστο-
ποιηµένους µηχανικούς που θα εξετάζουν γρήγορα τις αντιρρή-
σεις, όπως επίσης και µε εξουσιοδοτηµένους δικηγόρους που
θα κάνουν τον νοµικό έλεγχο των πράξεων και θα εισηγούνται
τις αποφάσεις καταχώρισής τους, αλλά και µε προσλήψεις επι-
κουρικού προσωπικού όπου αυτό είναι απαραίτητο, ιδίως στα
νησιά µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω αυτή την παρέµβασή
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µου υπογραµµίζοντας και πάλι τον αναπτυξιακό, κοινωνικό και
τεχνολογικό χαρακτήρα αυτής της µεγάλης µεταρρύθµισης που
εξετάζουµε. Είναι µία πολύ σηµαντική παρέµβαση που, ουσια-
στικά, θα ορίσει πλέον µε κανόνες το περιβάλλον της καθηµερι-
νότητας όλων. Θα προστατεύσει τη δηµόσια περιουσία αλλά και
την ιδιωτική δίνοντάς της µεγαλύτερη αξία. Θα τονώσει τις επεν-
δύσεις, αλλά απελευθερώνοντας ταυτόχρονα και την αγορά των
ακινήτων. Και όλα αυτά µε γνώµονα, όπως είπα, την εξυπηρέ-
τηση του πολίτη αξιοποιώντας προς όφελός του την τεχνολογία.

Η αλήθεια είναι ότι κανείς δεν θυµάται σήµερα ότι άλλοτε στη-
νόταν επί ώρες στην ουρά για να λάβει µία βεβαίωση. Τώρα τη
λαµβάνει αµέσως µε το gov.g» που ίσως είναι η σηµαντικότερη
οριζόντια µεταρρύθµιση που υλοποιήθηκε από αυτή την Κυβέρ-
νηση, κάτι που σήµερα θεωρούµε δεδοµένο και µέρος της πραγ-
µατικότητάς µας. Όµως, δεν ήταν έτσι. Κάποιοι έκαναν πράξη το
gov.gr, ώστε να το απολαµβάνουν σήµερα οι πολίτες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κατά τον ίδιο τρόπο, σύντοµα δεν θα θυµάται ότι η ιδιοκτησία

του δεν θα παραµένει κρυµµένη µέσα σε έναν λαβύρινθο από
χαρτιά και γραφειοκρατία και θα ξεχάσει την εικόνα την οποία
θυµάται από τα υποθηκοφυλακεία. Και δεν µιλάω για ένα µακρινό
µέλλον. Σήµερα στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη το 90% των
πράξεων των υποβολών γίνεται ήδη ηλεκτρονικά. Εκατόν πε-
νήντα πέντε εκατοµµύρια σελίδες -επαναλαµβάνω, εκατόν πε-
νήντα πέντε εκατοµµύρια σελίδες!- αρχείων των
υποθηκοφυλακείων έχουν ήδη ψηφιοποιηθεί. Ήταν µια µακρά και
µια κουραστική, θα έλεγα, διαδικασία.

Οι δικηγόροι µπορούν να κάνουν από το γραφείο τους την
έρευνα που θέλουν. Μεταγραφές αγοραπωλησιών γίνονται
πλέον µε τη χρήση του ακίνητα.gov.gr σε µία µόλις µέρα. Αυτό
το κύµα προόδου και εκσυγχρονισµού θα επεκταθεί σε ολόκληρη
την επικράτεια και σε κάθε δράση του δηµοσίου.

Αυτός ο ψηφιακός µετασχηµατισµός που λαµβάνει υπ’ όψιν
του τις τεράστιες ευκαιρίες που ανοίγονται από την τεχνητή νοη-
µοσύνη, όπως είπα, για τη βελτίωση της παραγωγικότητας του
δηµόσιου τοµέα είναι ένας εκσυγχρονισµός που βαδίζει γοργά
και οι ρυθµοί απλώνονται παντού, στις πολεοδοµίες, στα δικα-
στήρια, στο ΕΣΥ, στον ΕΦΚΑ, στην ΑΑΔΕ, αλλά και σε όλα τα δε-
δοµένα τα οποία διατηρεί το κράτος, ανοίγοντας νέες
προοπτικές για την πολιτεία και την οικονοµία, για την επιχειρη-
µατικότητα, αλλά, κυρίως, για την κοινωνία. 

Ναι, µιλάµε συνεπώς –και να κλείσω µε αυτή την παρατήρηση-
για µία ακόµα από τις αλλαγές που κάποιοι και σε αυτή την Αί-
θουσα θα έλεγαν ότι δεν γίνονται. Να, όµως, που γίνονται, όπως
τα µη κρατικά πανεπιστήµια…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…όπως η επιστολική ψήφος, όπως οι δωρεάν προληπτικές εξε-

τάσεις, οι ψηφιακές συναλλαγές, η σύνδεση των POS µε τις τα-
µειακές µηχανές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έτσι, λοιπόν, έναν χρόνο µετά το µετρό της Θεσσαλονίκης,

για το οποίο επίσης κάποιοι δεν πίστευαν…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όπως οι υποκλοπές! Όπως τα Τέµπη!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν σας ακούω! Λίγο πιο δυνατά!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όπως οι υποκλοπές! Όπως τα Τέµπη!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η

Ελλάδα, κυρία Κωνσταντοπούλου, προς µεγάλη σας θλίψη, γιατί
µία µίζερη Ελλάδα επιδιώκετε στην Αντιπολίτευση, θα έχει το
δικό της Κτηµατολόγιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλάζει η χώρα και αλλάζει προς το καλύτερο! Και από την

πλευρά µας αποδεικνύουµε πως ό,τι είπαµε το κάνουµε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κάντε λοιπόν και εσείς ό,τι απαιτούν οι καιροί. Διευκολύνετε
την καθηµερινότητα εκατοµµυρίων πολιτών και υπερψηφίστε

αυτό το νοµοσχέδιο, προτάσσοντας επιτέλους για µία φορά το
συµφέρον του τόπου και της κοινωνίας!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μη φύγετε, κύριε Μητσοτάκη.
Θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ! Σεβαστείτε τη Βουλή και τον Κανονισµό της Βουλής που
τον παραβιάζετε συνεχώς, κυρία Κωνσταντοπούλου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νίκος Παππάς, Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ζητήσει κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εσείς είστε τελευ-
ταία στη σειρά, γιατί τελευταία σας έταξε ο σοφός ελληνικός
λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Προσβάλλετε πολύ, όµως, κύριε Πρό-

εδρε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, προσβάλλετε

πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε

Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε, µε
όλον τον σεβασµό, ακόµα και όταν τηρείτε την τάξη, θα ήταν
καλό να αποφεύγετε τέτοιου τύπου αξιολογήσεις για όλους µας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε λίγο να τηρή-
σετε εσείς την τάξη υπ’ αυτάς τα συνθήκας, να δω πως θα το κά-
νετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δεν έχω καµµία τέ-
τοια δουλειά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία) ...αλλά και οι δικές σας
υποχρεώσεις δεν είναι εκτός της κρίσεως…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας πληροφορώ ότι
η κ. Κωνσταντοπούλου µου ζήτησε να µιλήσει πριν από εσάς και
µου είπε ότι κακώς ζητάτε τον λόγο και ότι δεν τον έχετε ζητήσει.
Θέλετε να τη φωνάξω;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Σας ευχαριστώ, λοι-
πόν, για την τήρηση του Κανονισµού. Τα περί σοφίας
περιττεύουν. Αυτό ήθελα να πω, αν επιτρέπετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, εντάξει. Δεν
φτάνει που προσπαθώ να απαλύνω λίγο την ατµόσφαιρα της φα-
σαρίας και της τοξικότητας, µου λέτε ότι κάνω και λάθος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δυστυχώς, δεν είναι
απαλή η ατµόσφαιρα έξω, κύριε Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Φεύγει ο Πρωθυπουργός!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Δεν πειράζει, δεν πει-
ράζει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Κύριε Παπαστεργίου, θα µας δει από το κλειστό κύκλωµα και
θα θυµηθείτε και εσείς κάτι –δεν ξέρω αν ήσασταν Δήµαρχος
Τρικάλων τότε- γιατί τον άκουσα µε έπαρση να µιλάει για την ψη-
φιακή µετάβαση και θυµήθηκα ότι ένα από τα πρώτα ζητήµατα
που είχαµε να αντιµετωπίσουµε λόγω του τρόπου µε τον οποίο
χειρίστηκε τα θέµατα της ψηφιακής πολιτικής, ήταν η αιρεσιµό-
τητα 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ για ψηφιακά έργα του 2014.
Έχω εδώ τη σχετική επιστολή…

(Στο σηµείο αυτό κάποιοι Βουλευτές αποχωρούν από την Αί-
θουσα)

Να διακόψω για να αποχωρήσουν όσοι Βουλευτές της Νέας
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Δηµοκρατίας επιθυµούν, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε. Θα αποχωρήσουν ησύχως όσοι θέλουν να αποχωρή-
σουν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο Πρωθυπουργός πρώτα απ’ όλα που ήρθε σαν τον
κλέφτη και έφυγε σαν τον κλέφτη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Κωνσταντοπούλου!

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Παπαστεργίου
και κύριε Κυρανάκη, να του θυµίσετε, λοιπόν, δύο γεγονότα σε
σχέση µε την ψηφιακή µετάβαση και την ενσωµάτωση των νέων
τεχνολογιών στην Ελλάδα. Το πρώτο αφορά στην επιστολή που
κρατώ στα χέρια µου και είναι η επιστολή του τότε Επιτρόπου
Τηλεπικοινωνιών που είχε στην αρµοδιότητά του και τις νέες τε-
χνολογίες, του κ. Χαν, ο οποίος προειδοποιούσε για τον τρόπο
λειτουργίας των αρµόδιων Υπουργείων στην ενσωµάτωση των
νέων τεχνολογιών και έλεγε ότι η Ελλάδα θα χάσει 1,2 δισεκα-
τοµµύριο, αν δεν βάλετε µυαλό. Και παραλήπτες τότε ήταν ο κ.
Χρυσοχοΐδης, ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Σαµαράς και ο κ. Χατζηδά-
κης. 

Προσέξτε, ο κ. Μητσοτάκης συνέδεσε το όνοµά του µία δε-
καετία πριν, µε έναν ύψιστο κίνδυνο να χάσει η Ελλάδα χρήµατα
για την ψηφιακή µετάβαση 1,2 δισεκατοµµύριο –επιστολή-«καµ-
πάνα»- επειδή υπήρχε αδιαφάνεια στην εκτέλεση των ψηφιακών
έργων. Και ω του θαύµατος, πάλι επί Κυριάκου Μητσοτάκη, η Ευ-
ρωπαία εισαγγελέας ασχολείται µε την αδιαφάνεια στους διαγω-
νισµούς-αναθέσεις στα ψηφιακά έργα στην Ελλάδα! Είναι η
λεπτή κόκκινη γραµµή που συνδέει τη θητεία του κ. Μητσοτάκη
πριν και µετά σε σχέση µε την ψηφιακή µετάβαση! 

Δεν θα ακολουθήσουµε εµείς τη δική του προσέγγιση, τη µη-
δενιστική. Θα ήθελα να τον ενηµερώσω ότι ο Υπουργός του,
τώρα της Παιδείας -Ψηφιακής Διακυβέρνησης προ καιρού- είχε
αναγνωρίσει τα πολύ σηµαντικά βήµατα τα οποία έκανε η δική
µας διακυβέρνηση µε τη συγκρότηση του Υπουργείου Ψηφιακής
Πολιτικής, µε την άρση της αιρεσιµότητας –διότι µε κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ γλίτωσε η χώρα αυτά τα χρήµατα για να κάνει ψηφιακά
έργα- και µε βήµατα πάνω στα οποία πάτησε για να στήσει και
το «Gov.gr».

Κύριε Παπαστεργίου, είστε και προχωρηµένος πάνω σ’ αυτά
τα θέµατα. Και ως Δήµαρχος Τρικάλων είχατε κάνει µια δουλειά
την οποία είχα την τύχη ως Υπουργός να τη δω. Βεβαίως, έχουµε
να κάνουµε πολλά βήµατα ακόµα ούτως ώστε οι ψηφιακές υπη-
ρεσίες να είναι προσβάσιµες στον πολίτη. Εδώ είµαστε και θα τα
παρακολουθούµε. 

Όµως, παρακαλώ, µία απόσταση από τον µηδενισµό θα βοη-
θούσε την ποιότητα του πολιτικού διαλόγου. Ήρθε ο κύριος
Πρωθυπουργός σε αυτή την Αίθουσα. Συγγνώµη, δεν συµβαίνει
τίποτα άλλο σε αυτή τη χώρα; Έχουµε µόνο το νοµοσχέδιό σας
για το Κτηµατολόγιο; Δεν καίγεται η Κορινθία για τρίτη ηµέρα;
Δεν έχει να πει τίποτα στην Εθνική Αντιπροσωπεία; Γύρισε από
τον ΟΗΕ, συναντήθηκε µε τον Ερντογάν. Δεν θεωρεί κοµµάτι των
υποχρεώσεών του να ενηµερώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία; Ή
να καλυφθούµε όλοι πίσω από τον κ. Γεραπετρίτη ο οποίος θα
έρθει στην αρµόδια επιτροπή στο τέλος αυτής της εβδοµάδας;

Όχι! Έχουµε αιτηθεί –και να του το µεταφέρετε, κύριε Παπα-
στεργίου και κύριε Κυρανάκη, συγγνώµη για την ονοµαστική ανα-
φορά, εσείς είστε στα κυβερνητικά έδρανα- ότι έχουµε αξιώσει
και απαιτούµε λεπτοµερή ενηµέρωση για το τι γίνεται µε τα
εθνικά µας θέµατα. 

Τον άκουσα µε προσοχή, όχι, δυστυχώς, µε την κατάλληλη σο-
βαρότητα και στο ύφος, να λέει ότι συλλυπάται τις οικογένειες
των δύο θυµάτων της φωτιάς στην Κορινθία. Βεβαίως, όλοι µας
συλλυπούµαστε τις οικογένειες των θυµάτων. Όλοι είµαστε ευ-
γνώµονες για την υπερπροσπάθεια που καταβάλλουν οι πυρο-
σβέστες µας. Όµως, θα σας πούµε και κάτι. Δεν υπάρχει «θα τα
πούµε µετά». Θα τα πούµε τώρα. Θα τα πούµε τώρα που τα φώτα
της δηµοσιότητας, δυστυχώς και εν τω µέσω των τραγικών εξε-
λίξεων, είναι στραµµένα προς τα εκεί και θα έπρεπε να είναι σε

αυτή την Αίθουσα ο κ. Μητσοτάκης να µας εξηγήσει γιατί η Πυ-
ροσβεστική µας έχει τέσσερις χιλιάδες οργανικά κενά. Γιατί
έχουν καεί τέσσερα εκατοµµύρια στρέµµατα από το 2021; Γιατί
σταµατούν πλέον οι φωτιές στη θάλασσα και στον οικιστικό ιστό; 

Εσείς αισθάνεστε όµορφα; Αισθάνεστε πολιτικά ασφαλείς
όταν ανεβαίνει ένας Πρωθυπουργός σ’ αυτό εδώ το Βήµα, ζει και
βιώνει η χώρα µας αυτά τα τραγικά γεγονότα και δεν βρίσκει µία
κουβέντα να πει γι’ αυτά και εκστοµίζει λόγους περί Κτηµατολο-
γίου; Πραγµατικά δεν συµβαίνει τίποτα σε αυτή τη χώρα; Τίποτα
δεν έχει να πει γι’ αυτά; Φοβάται µήπως «γκριζάρει» η εικόνα του
στα δελτία των ειδήσεων, εάν απολογηθεί για την πυρκαγιά στην
Κορινθία ή εάν έχει έστω και µια εξήγηση για τον ξυλοδαρµό
µέχρι θανάτου ενός συνανθρώπου µας στον Άγιο Παντελεήµονα
και το γεγονός ότι βρέθηκε ακόµα ένας συνάνθρωπός µας απαγ-
χονισµένος στο Α.Τ. Οµονοίας;

Δεν θεωρεί ότι πρέπει να δώσει εξηγήσεις; Δεν σας προσβάλ-
λει εσάς, κύριοι της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας αυτή η
στάση; Πώς είναι δυνατόν; Κατατέθηκε µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα εχθές. Ούτε και γι’ αυτό καµµία κουβέντα; 

Τι φτωχή παράσταση ήταν αυτή που έδωσε εδώ ο κ. Μητσο-
τάκης; Δεν θεωρεί ότι υπάρχει ατζέντα θεµάτων για την οποία
πρέπει να δώσει εξηγήσεις, να καταλάβουµε και εµείς εάν είναι
περήφανος ή αν θεωρεί ότι πρέπει να απολογηθεί για κάτι. 

Μηδενική πρόληψη και θωράκιση. Αυτή είναι η επιλογή σας.
Περιορισµένη εκ των πραγµάτων επιχειρησιακή δυνατότητα και,
βεβαίως, ανεπαρκής αποκατάσταση των πληγέντων σε όλες τις
καταστροφές. Παρ’ ότι υπάρχουν τα διαθέσιµα κονδύλια για την
Πολιτική Προστασία, είστε στο 2% της δαπάνης από τα διαθέ-
σιµα κονδύλια. Δεν είναι κάτι για το οποίο µπορείτε να διεκδικείτε
δάφνες νικητή, είναι σαφές, και τα αποτελέσµατα τα βιώνει η ελ-
ληνική κοινωνία. 

Όπως ξέρετε, θα θέλατε πάρα πολύ να αναβάλουµε τη συζή-
τηση για αυτά τα τραγικά γεγονότα. Είναι σαφές ότι θα θέλατε
πάρα πολύ να αναβληθεί και να σβήσει και η συζήτηση για το έγ-
κληµα των Τεµπών, το οποίο έχει κάποιες πάρα πολύ σοβαρές
πτυχές, τις οποίες εµείς δεσµευόµαστε να µην αφήσουµε να φύ-
γουν από τη δηµόσια συζήτηση. Και µε αυτή την έννοια, ακούµε
µε πολύ µεγάλη προσοχή τη δηµόσια παρέµβαση της κ. Καρυ-
στιανού, η οποία εγείρει ερωτήµατα για την τοποθέτηση Έλληνα
Επιτρόπου µε την αρµοδιότητα µεταφορών. 

Η Κυβέρνησή σας εκεί έχει εγκληµατικές ευθύνες και για την
εγκατάλειψη του σιδηροδρόµου και, βεβαίως, ακόµα περισσό-
τερο για την προσπάθεια συσκότισης, «αρχιερέας» της οποίας
είναι ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος απουσιάζει από την Αί-
θουσα. Η προσπάθεια συσκότισης -και το λέµε µε πάσα ευθύνη
και όσο πιο απλά γίνεται- έχει αρχιερέα, αρχιτέκτονα, σχεδιαστή
και υλοποιητή τον ίδιο τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας. 

Από αυτές τις ευθύνες δεν θα ξεφύγει και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία θα εξαντλήσει κάθε κοινοβουλευτικό µέσο, για να
έρθει η αλήθεια στο φως σε σχέση µε τα πεπραγµένα σας όχι
µόνο πριν, αλλά και µετά το έγκληµα και την τραγωδία. Διότι στε-
λέχη της Κυβέρνησής σας έχουν παραδεχθεί -φαντάζοµαι κατό-
πιν εντολών του Πρωθυπουργού, εκτός εάν δεν ξέρει τι του
γίνεται- ότι βρέθηκαν εκεί για να συντονίσουν και να υλοποιηθεί
η διευθέτηση του χώρου του δυστυχήµατος, για να φτάσουµε να
βρίσκουµε υπολείµµατα ανθρώπινων µελών σε άλλα χωράφια,
έναν και πλέον χρόνο µετά από το έγκληµα. 

Επαίρεται ο κ. Μητσοτάκης ακόµα και για την υλοποίηση του
προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ». Τόσα χρόνια µετά, µε δύο χρόνια καθυ-
στερήσεων όπου έπρεπε να ολοκληρώνεται το 2025, λέει ότι θα
εκσυγχρονίσει και θα πάρει εκατόν πενήντα καινούργια οχήµατα,
τη στιγµή µάλιστα, που η µεγάλη πλειοψηφία των οχηµάτων της
Πυροσβεστικής µας είναι είκοσι και τριάντα ετών, όπως είναι µε-
γάλης ηλικίας και οι πυροσβέστες µας. Δεν βρήκε χρόνο, δεν θε-
ώρησε υποχρέωσή του να πει κάτι γι’ αυτά. Σήµερα ήρθε στη
Βουλή, εµφανίστηκε. 

Εµείς επανερχόµαστε, το έχουµε καταθέσει το αίτηµα για µια
προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση στη Βουλή για το θέµα της
Πολιτικής Προστασίας. 

Όπως ανέφερα και πριν, αξιώνουµε λεπτοµερή ενηµέρωση
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από τον κ. Μητσοτάκη για την εξέλιξη των εθνικών θεµάτων. Δια-
φαίνεται από δηλώσεις Τούρκων αξιωµατούχων, αλλά και του
Τούρκου Προέδρου ότι υπάρχουν, λέει, εξελίξεις. Ποιες είναι
αυτές οι εξελίξεις, σε ποια κατεύθυνση, σε ποιο πλαίσιο; Ο κ. Μη-
τσοτάκης πρέπει να µας εξηγήσει τι ακριβώς διαπραγµατεύεται,
διότι δεν θέλουµε να θεωρήσουµε ότι έχουµε υποπέσει στην
αφέλεια ως χώρα ότι η στρατηγική της γαλάζιας πατρίδας της
Τουρκίας -η οποία είναι σταθερή, είναι µεθοδευµένη, είναι διαρ-
κής- είναι συµβατή µε ήρεµα νερά, µε τη διασφάλιση των εθνικών
συµφερόντων και τη διασφάλιση της ειρήνης και της σταθερό-
τητας στην περιοχή. Και εκεί θα θέλαµε εξηγήσεις, διότι λευκή
επιταγή για τη διαχείριση αυτών των θεµάτων από την Αριστερά
δεν πρόκειται να πάρετε. 

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον ότι ο κ. Μητσοτάκης αναλαµβάνει
νέα πρωτοβουλία για την ακρίβεια. Και ήρθαν οι δηλώσεις της κ.
Φον Ντερ Λάιεν να πουν ότι οι επιπτώσεις πλέον του πολέµου
δεν είναι τόσο σηµαντικές, όπως και διαρροές κιόλας από την
Κοµισιόν ότι η Κοµισιόν δεν απαγορεύει σε καµµία χώρα να βάλει
πλαφόν στις τιµές ενέργειας. Ούτε γι’ αυτό ο κ. Μητσοτάκης είχε
να πει τίποτα στην εθνική Αντιπροσωπεία. Υποθέσαµε, για να σας
είµαστε ειλικρινείς, ότι θα άνοιγε το θέµα του προστίµου σε ένα
διυλιστήριο, το οποίο µπήκε πρόσφατα. Ούτε γι’ αυτό µας ανέ-
φερε τίποτα, διότι θα του αντιτείναµε ότι διάλεξε καθυστερηµένα
την πολύ χαµηλή φορολόγηση των υπερκερδών, τα οποία αρ-
νούνταν µέχρι πριν από λίγο καιρό ότι υπάρχουν και, άρα, το
αδιέξοδο των επιλογών θα ήταν κάτι παραπάνω από πασιφανές.

Για να µην υπερβώ τον χρόνο, θέλω να υπογραµµίσω τα εξής:
Η χώρα µας είναι ενώπιον πολύ µεγάλων προκλήσεων και η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο δεν µπορεί να τις αντι-
µετωπίσει, αλλά τις πολλαπλασιάζει. Υπάρχει η πρόκληση της
κλιµατικής κρίσης και κατάρρευσης. Πόσο περήφανοι είστε για
το έργο σας, όταν τρία-τέσσερα χρόνια τώρα δεν έχει γίνει ούτε
ένα αντιπληµµυρικό έργο στη Θεσσαλία; Παρ’ όλο που σας
άφησε η δική µας διακυβέρνηση, στον δικό σας περιφερειάρχη,
60 εκατοµµύρια ευρώ για αντιπληµµυρικά και είχατε διαθέσιµα
τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, αφήσατε τα φαινόµενα να
επαναλαµβάνονται χωρίς να υπάρχει καµµιά θωράκιση. 

Η χώρα ζει, επίσης, δηµογραφική κατάρρευση. Καταγράφον-
ται εκατόν πενήντα χιλιάδες θάνατοι και εβδοµήντα χιλιάδες γεν-
νήσεις τα δύο τελευταία χρόνια. Φυσικό φαινόµενο; Δεν υπάρχει
η κυβερνητική πολιτική που µπορεί να παρέµβει εκεί; Έχετε καµ-
µία ιδέα; Δεν µπορεί η συντηρητική παράταξη να απαντήσει σε
αυτή την πρόκληση. Ακόµα και στο επίπεδο της οικονοµίας µία
συνταγή ακολουθείτε, την υπερσυγκέντρωση της οικονοµικής
δραστηριότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για να τηρήσω και εγώ τον Κανονισµό,
όπως και εσείς ευλαβικά τηρείτε πάντα. 

Για τη νεανική βία συγκροτήσατε µία επιτροπή εµπειρογνωµό-
νων τον Μάρτη που µας πέρασε. Σας συνέστησε αυτή η επιτροπή
εµπειρογνωµόνων να χαµηλώσει η ηλικία στην οποία µπορεί να
προκύψει κράτηση και την πάτε, λέει, στα δεκατέσσερα; Να την
πάµε και στα δώδεκα και στα δέκα, να βάζουµε τα παιδιά µας
στη φυλακή, να µην ψάξουµε να δούµε τι συµβαίνει, γιατί ανα-
παράγονται αυτά τα φαινόµενα. Να µην υπάρξει πρόληψη. Να
πούµε ότι η απάντηση και σε αυτό το φαινόµενο είναι η ποινή. 

Η χώρα, λοιπόν, χρειάζεται µια µεγάλη προοδευτική αλλαγή,
διότι έχει αποδεχθεί ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να δώσει
διέξοδο ούτε στην κλιµατική κρίση, ούτε στη δηµογραφική κα-
τάρρευση, ούτε στην οικονοµική κρίση, η οποία βαθαίνει και επα-
νέρχονται τα προβλήµατα και σε αυτή τη µεγάλη προοδευτική
δηµοκρατική αλλαγή ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα ενι-
σχυθεί και θα πρωταγωνιστήσει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Θα είµαστε εδώ, για να σας ζητάµε απαντήσεις. Έχουµε κα-
ταθέσει αίτηµα να συγκληθεί η Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου για τα τεράστια λάθη που υπάρχουν στον ΟΠΕΚΕΠΕ µε τις
αποζηµιώσεις και τις ενισχύσεις. Έχουµε ζητήσει να συγκληθεί
η Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων για τις υπέρογκες χρεώσεις

τραπεζών. Ούτε αυτό θα το κάνετε; Σας καταθέσαµε τροπολογία
για την προστασία των δανειοληπτών. Την αρνηθήκατε. Και επα-
νερχόµαστε µε την επίκαιρη ερώτησή µας για τα ζητήµατα της
ακρίβειας. Μπορείτε µόνο να πολλαπλασιάζετε τις κρίσεις και το
µέλλον που προδιαγράφεται από την πολιτική σας δεν θα είναι
το µέλλον του ελληνικού λαού. Αυτή η κατεύθυνση θα αλλάξει
και θα αλλάξει µε µια µεγάλη δηµοκρατική αλλαγή και διαδικα-
σία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος. Θα ακολου-
θήσει η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νίκης κ. Νατσιού και στη συνέχεια θα µιλήσει η Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Πραγµατικά, πόσο άσχηµα ένιωσε ο Έλληνας Πρωθυπουργός
να ζητάει ο ίδιος να µιλήσει στους Βουλευτές και στο ελληνικό
Κοινοβούλιο και να έχει µόλις τριάντα οκτώ Βουλευτές του από
κάτω. Από αυτό φαίνεται ότι είστε σε αποδροµή, διαλύεστε. Αυτή
είναι η αλήθεια. Σας κρατάει µόνο η εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μετρήθηκαν τα κεφάλια. Τριάντα οκτώ ήσασταν. Εκατόν πε-

νήντα οκτώ συν έναν προσκολληµένο έχετε στα νοµοσχέδια. Δυ-
στυχώς αποδεικνύεται ότι έχετε πρόβληµα συνθέσεως. Το
χειρότερο από όλα είναι ότι ο Πρωθυπουργός διέπραξε µία ύβρι:
Μίλησε για τον Καποδίστρια. Να του υπενθυµίσουµε του Πρω-
θυπουργού ότι ο Καποδίστριας εκποίησε όλη την οικογενειακή
του περιουσία για να τη δώσει στο φτωχό ελληνικό κράτος. Δεν
εκποίησε τη χώρα για να πλουτίζουν οι ολιγάρχες και οι πολιτικοί.
Να τα ξεκαθαρίσουµε λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Είχε δίκιο ο κ. Παππάς. Πραγµατικά

κάποτε είχε δηλώσει εδώ ο Πρωθυπουργός -και τον άκουσα και
εγώ µε έκπληξη- ότι ήταν πολιτικός κρατούµενος έξι ετών κάπου
στο Παρίσι. Δεν είναι πολιτικός κρατούµενος ο Πρωθυπουργός,
είναι πολιτικός τουρίστας. Έρχεται όποτε θέλει στη Βουλή, µι-
λάει όποτε θέλει στη Βουλή, φεύγει από τη Βουλή, απαξιώνει το
Κοινοβούλιο, τους Βουλευτές, τη δηµοκρατία και ζητάει να τον
σεβόµαστε εµείς. Ήρθε ως τουρίστας εδώ, ενώ η Ελλάδα έχει
τόσα προβλήµατα. Πέρα από τα εθνικά, τα ελληνοτουρκικά, την
κόντρα Βουλγαρίας - Σκοπίων για το όνοµα, την ιστορία µε την
Αλβανία και την άρση του βέτο, είχαµε τις πυρκαγιές. Ζήτησε το
ΠΑΣΟΚ µια συζήτηση για τις πυρκαγιές. Την αποφεύγει ο Πρω-
θυπουργός. Γιατί την αποφεύγει; Διότι έχει µάθει να είναι ρίψα-
σπις και να πηγαίνει στα κανάλια να λέει µόνο ό,τι θέλει αυτός.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή είναι η αλήθεια για τον Έλ-
ληνα Πρωθυπουργό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πείτε µου εσείς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας:

Πόσο ανίκανο είναι ένα κράτος; Πόσο ανίκανη µια κυβέρνηση
που µε 24 βαθµούς θερµοκρασία καίγεται η Κόρινθος και καίγον-
ται περιουσίες και καίγονται άνθρωποι. Έχει 24 βαθµούς. Το αν-
τιλαµβάνεστε; Δεν υπάρχει κανένα άλλο µέτωπο σε όλη την
Ελλάδα και καίγεται η Κόρινθος. Και ούτε µία παραίτηση! Ούτε
ένα «συγγνώµη»! Θλίψη, λέει, για τους νεκρούς. Βαρεθήκαµε τη
θλίψη σας. Αφού είστε τεθλιµµένες ή τεθλιµµένοι σηκωθείτε και
φύγετε, να πάµε σε εκλογές για να σωθεί ο τόπος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα αφήσετε τίποτα όρθιο. Κάντε µια γύρα σε όλη την Ελ-

λάδα. Κάψατε τον Έβρο. Κάψατε τη Ροδόπη. Κάψατε την Κα-
βάλα. Κάψατε τη Δράµα. Κάψατε τη δυτική Μακεδονία. Κάψατε
την Πίνδο. Κάψατε την Κόρινθο. Κάψατε την Αθήνα. Τι θα αφή-
σετε όρθιο; Πείτε µου τι πρέπει να γίνει για να φύγετε, να ανα-
λάβετε µια ευθύνη.

Και δεν θα πω τι δεν κάνετε ακριβώς. Έχω να κάνω µία ερώτηση
στον Πρωθυπουργό που µε έπαρση και αλαζονεία µάς είπε ότι τα
διόδια µειώθηκαν. Θα µειωθούν. Ωραιότατα. Ας µας πει, λοιπόν,
σε ποια χώρα της Ευρώπης πληρώνουν τόσο ακριβά διόδια οι κά-
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τοικοι και οι πολίτες, όπως στην Ελλάδα, για να κάνουµε µια σύγ-
κριση. Και ας µας πει και κάτι άλλο ο Πρωθυπουργός: Τα διόδια
είναι για τα αυτοκίνητα από ό,τι ξέρω, αλλά αν δεν έχεις βενζίνη
να βάλεις, δεν περνάς ούτε από τα διόδια. Θα µειώσει την τιµή
των καυσίµων ή θα συνεχίσει τη φοροληστρική πολιτική και την
επιβολή του ειδικού φόρου και του ΦΠΑ πάνω στα καύσιµα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτές είναι οι ερωτήσεις που πρέπει να απαντήσει, αλλά δεν

απαντά. Έρχεται, κάνει τον µονόλογό του και φεύγει. Αυτός είναι
ο Πρωθυπουργός. Έτσι τον µάθατε. Τον µάθατε να τον έχετε σε
µια γυάλινη κλούβα και να τα βλέπει όλα καλά και να έχει τους
συµβούλους του να του λένε παραµύθια. Παράδειγµα: Δεν θα
πω για την αξία των διοδίων, θα το προσπεράσω, αλλά θα πω για
το νοµοσχέδιο. Μένουν ή δεν µένουν εκτός κτηµατικής αγοράς
χιλιάδες ιδιοκτησίες άνω των τεσσάρων στρεµµάτων, ναι ή όχι;
Καταστρέφονται οι µικροϊδιοκτήτες, ναι ή όχι; Χιλιάδες µικροί
κλήροι χάνουν την αξία τους, ναι ή όχι; Ποια θα είναι η µοναδική
διέξοδος; Είναι η επιλογή η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας του
ακρονεοφιλελευθερισµού: να ξεπουληθούν σε µεγάλους ξενο-
δόχους αυτές οι µικρές περιουσίες. Σε συνδυασµό µε τον νόµο
για την τουριστική ανάπτυξη, δεν πρόκειται να ξαναγίνει ποτέ
µικρή οικογενειακή επιχείρηση στην Ελλάδα. Όλα για τους οµί-
λους, όλα για τα πεντάστερα, όλα για τα εξάστερα, όλα για τους
φίλους σας, τους κολλητούς, τους πλουτοκράτες! Αυτοί είστε
στη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα τώρα να πάµε σε ένα θέµα που αγγίζει όλη την ελ-

ληνική κοινωνία. Θα πάµε στην παιδική εγκληµατικότητα και πα-
ραβατικότητα και θέλω να τα ακούσετε όλοι οι Βουλευτές όσο
µπορείτε καλύτερα. Κάνω έκκληση σε όλους. 

Ο Πρωθυπουργός πάλι ρίχνει την ευθύνη στους άλλους. Πάλι
λέει ότι φταίνε οι οικογένειες. Ωραιότατα. Σε µια κοινωνία όµως
που τα παιδιά των ολιγαρχών, τα παιδιά των πολιτικών µε το που
τελειώνουν το πανεπιστήµιο βρίσκουν θέση µε βύσµα αναξιοκρα-
τίας, σε µια εποχή που ο Αρχηγός του κόµµατος µπορεί να βο-
λέψει το παιδί του όπου θέλει, όποτε θέλει, ακόµη και στην
Ευρωβουλή, το παιδί του φτωχού στο Περιστέρι, το παιδί του
φτωχού στη Θεσσαλονίκη στο Κορδελιό δεν τα βλέπει αυτά, ότι
ο πατέρας του δεν έχει να αγοράσει ψωµί ή γάλα, ενώ τα παιδιά
των υπολοίπων βολεύονται; Δεν νιώθει µια ψυχολογική βία; Η ψυ-
χολογική βία είναι σηµαντικότερη της φτώχειας, από τους πλου-
τοκράτες και τα παιδιά των πλουσίων. Άρα ας κοιτάξουµε τη βία
της φτώχειας, τη βία της αδικίας, τη βία της αναξιοκρατίας, να
επιλύσουµε αυτά τα προβλήµατα του ελληνικού λαού και µετά
να µιλάει ο Πρωθυπουργός για ευθύνες της οικογένειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και έχω να πω και κάτι άλλο. Τα έχουµε µπερδέψει λίγο τα

πράγµατα δυστυχώς τις τελευταίες δεκαετίες. Πέρα από την έλ-
λειψη αξιών, ηθικών φραγµών, παραδοσιακών αξιών που έχουµε
προσπεράσει και έχουµε διαγράψει πολλοί και µε νόµο, όπως η
Νέα Δηµοκρατία, µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων -το προ-
σπερνώ αυτό-, περάσαµε σε ένα στάδιο που µπερδεύουµε την
ελευθερία µε την ελευθεριότητα. Άλλο ελευθερία, άλλο ελευθε-
ριότητα. Τι λέει η µάνα και ο γονιός; Μη χτυπήσει το παιδί. Μην
πάθει κάτι το παιδί. Μη δηµιουργηθεί ψυχικό πρόβληµα στο
παιδί. Μη µιλάς άσχηµα στο παιδί. Μην πιέζεις το παιδί. Όλα
αυτά δηµιουργούν έλλειψη αναχωµάτων σε ένα παιδί, το οποίο
το µεγαλώνουµε τελείως διαφορετικά χωρίς αξίες, µε έναν φιλο-
τοµαρισµό, µε έναν τρόπο άκοµψο, χωρίς ηθικούς φραγµούς, µε
συνέπεια το παιδί να γίνεται µε διάθεση ελευθεριότητας και όχι
ελευθερίας. Έχει µόνο δικαιώµατα και καµµία υποχρέωση. Γι’
αυτό και το µάθηµα πολιτικής αγωγής πρέπει να διδάσκεται σο-
βαρά στα ελληνικά σχολεία, για να ξέρει το παιδί ποιες είναι οι
υποχρεώσεις του και ποιες είναι και τα δικαιώµατά του.

Θα ήθελα, όµως, να µιλήσω και λίγο στην Αριστερά. Θα σας
διαβάσω στίχους. Αν υπήρχε δικαιοσύνη και δικαστής στη χώρα
και Πρωθυπουργός θα έπρεπε να συλληφθούν όλοι αυτοί οι πε-
ριβόητοι τράπερς, που υποκινούν τον εκχυδαϊσµό, τον εκµαυλι-
σµό, τη διακίνηση και την πρόκληση βίας καθηµερινά µέσα από
τα τραγούδια τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Και επειδή ζούµε έξω από την κοινωνία και τα παιδιά µας στο
διαδίκτυο και στο TikTok βλέπουν πράγµατα που εµείς δεν βλέ-
πουµε πολλές φορές, θα σας πω µερικά πράγµατα για το πώς
αυτή η µουσική δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στον ψυχισµό
των παιδιών. YouTube, TikTok, social media, όλες οι δηµοσιεύ-
σεις έχουν εκατοντάδες προβολές. Κάνοντας µία έρευνα απλή
θα δείτε πώς µπορείς να συγκεντρώσεις τα ακατάλληλα που
ακούγονται. Ο Πρωθυπουργός αν θέλει να πάρει µέτρα, θα
έπρεπε η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου τώρα να συλλάβει
όλους αυτούς τους κυρίους που βουλιάζουν τα παιδιά µας µέσα
στη βία: 

«Μοίραζα πακέτα όλη µέρα. Ήµουν on call». Πακέτα είναι τα
ναρκωτικά. «Πόδια µου πρησµένα σαν να παίρναν Winstrol.
Άφησα το Yugi να προσέχει το κιλό. Τον έπιασα να κλέβει και του
µάµησα -αισχρή βρισιά». «Chain τόσο χοντρό που το φωνάζω Βε-
νιζέλο». Και συνεχίζει. Είναι τραγούδι αυτό. Γελάτε. Ένα εξά-
χρονο παιδί δεν µπορεί να φιλτράρει αυτά που ακούει. Δεν
µπορεί να τα φιλτράρει το παιδάκι αυτό. Έπρεπε να υπάρχει ο
εισαγγελέας να τον συλλάβει τον κύριο. Σας διαβάζω κι άλλα:
«Γαλάζιο αίµα, δεν µου έδωσαν στέµµα. Ο πρώτος βασιλιάς που
έχει κόκκινο αίµα… -βρίζει εδώ- µία ζωή… -αισχρή βρισιά- µην
κοιτά την µπέµπα -βρίζει ξανά- µια ζωή στους δρόµους σπέρµα
από πλέµπα. Θέλεις τα αλάνια; Θέλεις τα Gabbana; Θέλεις τα
Versace; Θέλεις τα Mazerati; Δεν θα µε δεις… -βρίζει- πάλι feat.
µε τον Μαρτάκη. «Κάνω νταλαβέρια µε τον θείο -ναρκωτικά. Δεν
αφήνω αποδεικτικά στοιχεία στο σηµείο. Από πάνω µέχρι κάτω
όλα primo. Στο «ΠΡΟΠΟ» σκάω µε µάσκα και αδειάζω το ταµείο-
υποκίνηση σε ληστεία». Θέλω ένα glock 26 και ένα rugel. Δεν
πληρώνω και ο ίδιος είµαι shooter –δολοφόνος». «Ανυποµονώ να
πάµε να τους βρούµε. Τους πιάνουµε στον ύπνο µάγκα σαν τον
Freddy Krueger. Δεν υποτιµάω, απλά δεν ανησυχώ. Είσαι ρου-
φιάνα κατσαρίδα, σήκω φύγε από δω, πριν σε πατήσω και σε
αφήσω νεκρό. Είµαι slime, είµαι φίδι, παίζει να επιτεθώ. Δεν θέλω
τον χρόνο µαζί σου. Ήρθα να δω το χαρτί σου. Φέρε το πιστόλι
στην τσέπη. Πυροβόλα όπου πρέπει».

Αυτά είναι τραγούδια για τα παιδιά. Η τραπ είναι µουσική που
ακούγεται συνεχώς. Πρόταση τώρα από το Κοινοβούλιο, όχι από
οπουδήποτε, αν πραγµατικά ο Πρωθυπουργός θέλει να λύσει το
πρόβληµα. Απαιτούµε άµεση παρέµβαση από τον εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου ώστε να συλληφθούν αυτοί οι τράπερς που
υποκινούν σε βία τα παιδιά µας και διαδίδουν το έγκληµα, υπό
το πρόσχηµα της τραπ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί υπάρχει και η άλλη τραπ, η νεανική µουσική χωρίς τα πι-

στολίδια, χωρίς τα µαχαίρια, χωρίς τη βία, χωρίς τον βιασµό. Μι-
λάνε και για βιασµό εδώ µέσα. 

Να εφαρµοστεί άµεσα το άρθρο 184: Διέγερση σε πράξεις εγ-
κληµάτων. Κατάργηση αυτών των τραγουδιών, υπάρχει λύση.
Πώς; Να σας πω εγώ και πολύ πιο εύκολα απ’ ό,τι τα κάνει ο
Πρωθυπουργός, γιατί δεν ξέρουν οι συνάδελφοι. 

Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν έχει µια οµάδα ανθρώπων οι οποίοι
διυλίζουν τις ειδήσεις, τα ελληνικά hoaxes, που όποτε τους βο-
λεύει η είδηση βγαίνει fake news και κατεβαίνει. Μπορεί επίσης
στο TikTok, µου λένε οι ειδικοί, να βάλεις ban, να ζητήσεις από
την εταιρεία ή να επιβάλλει πρόστιµα στην εταιρεία για αναπα-
ραγωγή εικόνων - βίντεο µίσους. 

Τα παιδιά µας µεγαλώνουν έτσι. Όταν σπέρνεις µίσος και βία
θα εισπράξει βία και µίσος, είναι δεδοµένο. Αλλά αφήνουµε ανε-
ξέλεγκτο το µίσος, αφήνουµε τη βία στους ανήλικους. 

Απαγορεύσαµε βέβαια τα ακραία, ακούστε, ακαριαία έδωσε
εντολή η Ευρωπαϊκή Ένωση και απαγορεύτηκαν όλα τα ρωσικά
µέσα στο διαδίκτυο. Εκεί µπόρεσε ο Πρωθυπουργός. Όλα τα ρω-
σικά ΜΜΕ απαγορεύτηκαν στην Ευρώπη. Εδώ µπορούµε να το
κάνουµε αυτό; 

Αφήνετε, λοιπόν, ανεξέλεγκτες τις πλατφόρµες. Κυνηγήσατε
τα wikileaks, ναι ή όχι; Επιτρέπετε σε διαδικτυακούς κολοσσούς
να διαλύουν την κοινωνία. Είναι οι πλατφόρµες, λοιπόν. Λέµε να
απαγορευτεί τώρα.

Και να κάνω και ένα ερώτηµα. Πείτε µου, ρε παιδιά, ένα πεν-
τάχρονο παιδάκι βιάστηκε στην Αλεξανδρούπολη από δύο άλλα
πεντάχρονα. Αυτά τα παιδιά το φαντάστηκαν; Κάπου το είδαν,
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κάπου το είδαν το βίντεο, κάπου είδαν την κίνηση αυτή, κάπου
το είδαν µε τα µατάκια τους πέντε χρονών παιδάκια. Βίασαν µε
µολύβι ένα άλλο παιδάκι. Το καταλαβαίνετε αυτό; Κάπου το
είδαν. Πού το είδαν; Πού είναι η πολιτεία να προστατεύσει τα
παιδιά αυτά; Με µολύβι βιάστηκε ένα πεντάχρονο από δύο πεν-
τάχρονα. Το καταλαβαίνουµε αυτό; Δεν αναρωτιέται κανένας;
Δεν πρέπει να σταµατήσει αυτή η ιστορία; 

Ευχολόγια, λέµε τα δικά µας και φεύγουµε. Σας λέµε ότι µπο-
ρούµε να λύσουµε το πρόβληµα, υπάρχουν τρόποι. Όπως κατε-
βάζει τις σελίδες η Νέα Δηµοκρατία του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ,
όταν δεν της αρέσει, της Ελληνικής Λύσης ή άλλων κοµµάτων,
µπορούµε να βάλουµε φίλτρα, γίνεται.

Πέντε χρονών; Δύο παιδάκια το βάλανε στην τουαλέτα και του
έβαλαν το µολύβι, το βίαζαν; Σοβαρολογούµε; Κάπου το είδαν
αυτό το πράγµα, το επαναλαµβάνω, κάπου το είδαν. 

Δυστυχώς τα χειρότερα έρχονται, γιατί η έλλειψη παιδείας, η
απουσία γονιών, η µηδενική σχέση για αξίες και παραδοσιακές
αξίες που πρέπει να υπηρετήσουµε, όλα αυτά θα µεγιστοποι-
ήσουν το πρόβληµα για την επόµενη γενιά. 

Εάν αυτή η Βουλή που βλέπει το πρόβληµα και θέλει να το
λύσει δεν δώσει λύση, θα είµαστε η χειρότερη Βουλή που πέ-
ρασε ποτέ για την παιδική βία, οι χειρότεροι Βουλευτές και οι χει-
ρότεροι Υπουργοί και η χειρότερη Κυβέρνηση, γιατί υπάρχουν
λύσεις. Και τα λέω µε πολύ απλά λόγια. 

Τι λέτε εσείς, ακούστε. Φταίει ο γονιός, λέει ο Πρωθυπουργός,
φταίει το σχολείο. Να ρωτήσω κάτι; Φταίει ο γονιός, φταίει το
σχολείο. Έχετε πάει σε ένα γυµνάσιο, σε ένα λύκειο να δείτε πώς
είναι ενδεδυµένοι οι καθηγητές, αν εµπνέουν σεβασµό; Αξύρι-
στοι, άπλυτοι, διδάσκουν τα παιδιά µας. Έχετε πάει σε γονείς να
τους πείτε «Ρε παιδιά, έχετε πρόβληµα οικονοµικό να σας βοη-
θήσουµε;»; Υπάρχει η κυβερνητική αλληλεγγύη; Δεν υπάρχει. Η
πολιτειακή αλληλεγγύη δεν υπάρχει. Τι ψάχνουµε να βρούµε
λύση στο πρόβληµα; Μα, η λύση υπάρχει.

Και κοιτάξτε λίγο, όταν ο γονιός σε ένα δεκαεξάχρονο δεν του
επιτρέπει να κάνει αλλαγή φύλου, σύµφωνα µε τον νόµο της
Νέας Δηµοκρατίας, τιµωρείται ο γονιός. Το ξέρετε αυτό; Όταν
ένα παιδάκι δεκαπεντάχρονο, όµως, πάει και κάνει κάτι, τιµωρεί-
ται πάλι ο γονιός. Το παιδί δεν έχει ευθύνη; Και πώς το παιδί θα
µάθει την ευθύνη του; Πολιτική αγωγή, το επαναλαµβάνουµε, για
να ξέρει και δικαιώµατα και υποχρεώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Το λέω αυτό γιατί λέτε ότι ο γονιός φταίει για όλα. Να το
ακούσω κι αυτό. Και να σας ρωτήσω και κάτι. Αφού ο γονιός
φταίει για όλα, κύριε Πλεύρη µου, επειδή είστε και γονιός εσείς,
το παιδάκι το πεντάχρονο και το εξάχρονο πρέπει να µάθει σε-
ξουαλική οµοφυλοφιλική διαπαιδαγώγηση; Ο γονιός δεν πρέπει
να του το µάθει; 

Θα κάνω µια πρόταση σε όλους σας. Να πηγαίνουν σε σεµι-
νάρια οι γονείς και να διδάσκουν τα παιδιά τους, όπως γίνεται
στη Γερµανία. Γιατί πρέπει να το φέρετε σώνει και καλά το µά-
θηµα χωρίς να ρωτήσετε τους γονείς, αφού είναι υπεύθυνοι οι
γονείς; Ρωτώ εσάς. Υπεύθυνοι, λέτε, είναι οι γονείς, το είπε ο
Πρωθυπουργός. Ωραία, είναι οι γονείς. Τότε το µάθηµα που το
κάνατε µε τη βία, γιατί ασκείτε βία πάνω σε παραδοσιακές αρχές,
πάνω σε νοµοτελειακές αρχές της χώρας, γιατί δεν δίνετε το δι-
καίωµα να γίνονται σεµινάρια τα Σαββατοκύριακα στους ανθρώ-
πους να διδάξουν τα παιδιά τους και τους βάζετε υποχρεωτικά
το µάθηµα; Είναι υποχρεωτικό το µάθηµα, δεν είναι προαιρετικό.

Δηλαδή όποτε βολεύει την Κυβέρνηση είναι υπεύθυνος ο γο-
νέας, οπότε δεν βολεύει την Κυβέρνηση, υπεύθυνη είναι η Κυ-
βέρνηση. Δεν είναι έτσι. Και να σας πω και κάτι πολύ απλό;
Επαναφέρετε τουλάχιστον στο δηµοτικό την ποδιά γιατί δηµι-
ουργεί κοινωνικές αδικίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένα πλούσιο παιδί µπορεί να φοράει Gucci, µπορεί να φοράει

Versace, µπορεί να φοράει ρούχα καλά. Κουνάτε το χέρι σας,
κύριε, αλλά έχετε λύσει το οικονοµικό πρόβληµά σας εσείς. 

Επειδή υπάρχουν παιδιά στη δυτική Αθήνα που δεν έχουν καλά
ρουχαλάκια, νιώθουν άσχηµα για τα άλλα παιδάκια που έχουν
καλά ρουχαλάκια. Και όταν δεν µπορεί να πάρει τα καλά ρουχα-

λάκια, θα ασκήσει βία. Ποια είναι η βία; Θα σου κλέψω το κινητό,
θα σου πάρω το µπουφάν. Το καταλαβαίνουµε αυτό; Επιτέλους
αντιληφθείτε τα εγκλήµατα που κάναµε ως χώρα, ως πολιτεία. 

Δεν τους αρέσει. Τι να κάνουµε; Είστε της προόδου εσείς.
Εµείς είµαστε της συντηρήσεως. Θα σας πω κάτι που είναι νο-
µοτελειακό. Δεν υπάρχει πρόοδος χωρίς συντήρηση. Στο ψυγείο
σας βάζετε τα τρόφιµα για να τα φάτε την επόµενη µέρα γιατί
θέλουν συντήρηση. Μόνο πρόοδος οδήγησε εδώ, οδηγεί εδώ,
στον εκχυδαϊσµό, στον εκµαυλισµό, στην ισοπέδωση, στη βία,
στην εγκατάλειψη παραδοσιακών αρχών και αξιών. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και την κοιτάµε κατάµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε λοιπόν και στην αµφίεση. Εδώ, ρε παιδιά, ακόµη και

τώρα τα κόµµατά σας έχετε κάνει αχούρια τα πανεπιστήµια.
Έχετε κάνει παρατάξεις µέσα στα πανεπιστήµια και πάνε και ζω-
γραφίζουν εκεί «ΚΚΕ(µ-λ)», «Ελληνική Λύση», «Νέα Δηµοκρατία»,
«ΔΑΠ», «ΠΚΣ» κ.λπ.. 

Σε ποια Ευρώπη υπάρχουν αυτά, κύριε; Σε ποια Ευρώπη; Εί-
µαστε Ευρωπαίοι; Ούτε Αφρικανοί δεν είµαστε. Το πανεπιστήµιο
της Ουγκάντα, κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ, είναι πιο καθαρό,
πιο άρτιο και καλύτερο από το ελληνικό -στη θέα του, δεν µιλάω
για το έµψυχο υλικό. 

Το λέω για να ξέρετε, αν δεν µπει φραγή στην ασυδοσία, στην
ελευθεριότητα, θα έχουµε χειρότερες καταστάσεις από εδώ και
στο εξής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Προειδοποιούµε. Όταν κυβερνήσουµε, λοιπόν,, γιατί τα κάνατε

όπως τα κάνατε όλοι σας, θα δείτε ποια είναι η λύση, η Ελληνική
Λύση κατά της βίας και κυρίως κατά της αδικίας, κατά της φτώ-
χιας, κατά της πείνας που δεν µπόρεσε κανένα κόµµα να ανα-
τρέψει.

Πάµε να σας πω τώρα, λοιπόν, για τη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας, γιατί διαµαρτύρεστε όλοι. Να σας πω ποια είναι η σωστή
πλευρά της ιστορίας, κύριε Πλεύρη µου, που την ακολουθεί ο
Πρωθυπουργός; Ακούστε, η σωστή πλευρά της ιστορίας είναι
λάθος, κατά την άποψή µας. Διότι στην επέτειο του Άουσβιτς,
εκεί που έψηναν τους Εβραίους τα τέρατα οι ναζί, η Πολωνία δεν
θα καλέσει τη Ρωσία, που η Σοβιετική Ρωσία απελευθέρωσε τους
Εβραίους στο Άουσβιτς.

Επίσης, ακούστε τώρα, στην Ιαπωνία οι Αµερικανοί έριξαν τη
βόµβα, αλλά δεν καλούν τη Ρωσία και καλούν τους Αµερικανούς
που έριξαν τη βόµβα. Αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας
που υπηρετείτε, του ναζισµού και του απολυταρχισµού. Αυτοί
είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είµαστε µια ανάποδη χώρα. Να δώσω ένα παράδειγµα. Κύριε

ναύαρχέ µου, ξέρετε γιατί λυπάµαι; Γιατί διαψεύσατε κάθε ελ-
πίδα ότι θα σωφρονιστείτε. Είστε αµετανόητοι ως Κυβέρνηση,
ως κόµµα και δεν αλλάζετε ρότα. Προσπαθούµε να σας υποδεί-
ξουµε τον ορθό δρόµο της λογικής και δεν τον ακούτε. 

Ακούστε τώρα. Αφού καλωσορίσουµε τον Πρωθυπουργό µετά
από δυόµισι µήνες που ήρθε στη Βουλή, να µας εξηγήσει τι εν-
νοούσε στον ΟΗΕ, γιατί είπατε κάτι πολύ εύστοχο για τα ελλη-
νοτουρκικά, ότι -το διαβάζω αυτούσιο- «Το εθνικό συµφέρον
υπολείπεται του παγκόσµιου συµφέροντος»; 

Εγώ αυτό θα τον ρωτούσα. Είπε στον ΟΗΕ ότι το παγκόσµιο
συµφέρον είναι πάνω από το εθνικό συµφέρον. Να µας εξηγήσει,
τι εννοεί ο ποιητής. Γιατί αν δεν µας εξηγήσει, κάτι σηµαίνει. Είναι
ικανός να θυσιάσει την Ελλάδα για οποιοδήποτε σωστό της πλευ-
ράς της ιστορίας του. Όχι, πάνω απ’ όλους, πάνω απ’ όλα είναι
το εθνικό συµφέρον της χώρας και κανένα άλλο παγκόσµιο συµ-
φέρον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα σε µερικά λαθάκια, επειδή ξέρετε το Υπουργείο.

Είναι αλήθεια ότι υπάρχει µηνιαίος έλεγχος στους γιατρούς τους
συµβεβληµένους µε τον ΕΟΠΥΥ να µην γράφουν εξετάσεις σε
ασθενείς, ακόµα και αν πρέπει; Έγγραφο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Γίνεται µηνιαίος έλεγχος, για να δούµε πόσες θεραπείες βγά-
ζουν; Γιατί; Για πείτε µου. Επιτρέπει η Κυβέρνηση σε εταιρείες
ιδιωτικές να ζητάνε υποχρεωτικό εµβολιασµό για να προσλάβουν
κάποιους; Εδώ τα έχω τα έγγραφα, πάρτε τα: Απαιτούµενα δι-
καιολογητικά κ.λπ.. Ναι έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ορίστε; Σοβαρά; Δηλαδή στον ιδιωτικό τοµέα µπορεί να
κάνει ο καθένας ό,τι γουστάρει. Αυτό µου λες τώρα. Δεν υπάρχει
µέριµνα και πρόνοια της πολιτείας στην καταστρατήγηση των
συνταγµατικών δικαιωµάτων για ίσες ευκαιρίες, να παρέµβει το
Υπουργείο. Τι είναι αυτά που λέτε; Τι είναι αυτά που λέτε, κύριε
Πλεύρη; Μπορεί η κάθε επιχείρηση να κάνει ό,τι γουστάρει; Τι
είναι αυτό που λέτε; 

Επίσης, είναι αλήθεια ότι είπε ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, ο εκλε-
κτός σας συνάδελφος, ότι Αµερικανός τουρίστας εντυπωσιά-
στηκε τόσο πολύ µε το ΕΣΥ που αποφάσισε να µετακοµίσει στην
Ελλάδα; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι γελάτε; Το είπε ο άνθρωπος παιδιά σε κανάλι στον «ΣΚΑΪ».

Το χειρότερο ξέρετε, δεν είναι ότι το είπε ο Άδωνις. Το χειρότερο
είναι ότι τον πιστεύουν κάποιοι, οι ψηφοφόροι του. Το χειρότερο
είναι αυτό. Μιλάµε για «ανέκδοτο» Κυβέρνηση µε «ανέκδοτα»
Υπουργούς. Είναι αδιανόητοι, αµετανόητοι. Δεν ξέρουν τι τους
γίνεται. 

Επίσης, θέλω να καταγγείλω κάτι. Δεν κατάλαβα γιατί η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε ξαφνικά να καταργήσει στους ΟΤΑ το γάλα.
Ξέρετε τι έγκληµα κάνατε; Εδώ είναι και ο πρόεδρος των γαλα-
κτοβιοµηχάνων. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε, πάρτε τα έγγραφα εδώ, γιατί ακούσατε κι άλλοι την

κοµπινούλα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Τους υπόσχονται επίδοµα 300 ευρώ το έτος. Του χρόνου µπο-
ρεί να το διαγράψουν κιόλας, ότι δεν ισχύει, ενώ το γάλα το
έπαιρναν οι άνθρωποι. Τι κάνετε έτσι όµως; Εκατόν σαράντα χι-
λιάδες λίτρα έδιναν στους ΟΤΑ. Με αυτόν τον τρόπο και ο κτη-
νοτρόφος βολευόταν και οι µικρές παραγωγικές µονάδες. Τώρα
τι κάνετε; Θέλετε να σκοτώσετε κτηνοτρόφους και κτηνοτροφία.
Εντολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τους λέτε θα πάρετε ένα επίδοµα 300 ευρώ τον χρόνο. Και του

χρόνου ποιος ζει ποιος πεθαίνει δηλαδή και θα τελειώσει το επί-
δοµα. Δεν πάει έτσι. Είστε η Κυβέρνηση των αχρήστων! 

Δεν σας πω τα µαντάτα που έρχονται. Θα ρωτήσω αν βγήκαν
άχρηστα δύο εκατοµµύρια εισιτήρια στο µετρό, που δεν υπάρχει,
στη Θεσσαλονίκη και διακόσιες χιλιάδες «έξυπνες» κάρτες; Διότι
τα προϊόντα που πήρε η Κυβέρνηση, ο φορέας, ήταν ακατάλληλα
προς χρήση. Λεφτά του ελληνικού λαού. Σκορπάνε εκατοµµύρια
δεξιά και αριστερά. Δηµοσίευµα της «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ». Στα Πρα-
κτικά και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Για να καταλάβετε πόσο άχρηστοι είναι. Άχρηστοι, ρε παιδιά!
Μας είχαν πρήξει µε το «άριστοι»! Είχαν ξεχάσει ένα γράµµα
όµως ανάµεσα το «χ», άχρηστοι. Γι’ αυτό κι έρχεται η τρόικα και
θα τα πούµε. 

Κλείνοντας, να σας πω, επειδή µας βοµβαρδίζεται µε την πρά-
σινη ανάπτυξη, έχετε µάθει τι έγραψε ο Τύπος ο διεθνής; Κύριε

Πλεύρη, κύριοι συνάδελφοι τι θα γίνει; Εξορύξεις θα κάνει ποτέ
ο Πρωθυπουργός; Εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια κυβικά
µέτρα λέει η «EXXON MOBIL», κοιτάσµατα νοτίως της Κρήτης,
που σηµαίνει τζάµπα πετρέλαιο, τζάµπα φυσικό αέριο, τζάµπα
καύσιµα στον Έλληνα ή σε καλύτερες τιµές, πολύ φθηνότερο.
Γιατί δεν κάνετε εξορύξεις επιτέλους, για να έχει φθηνά καύσιµα
ο Έλληνας, η Ελληνίδα, η παραγωγική βάση, οι βιοµήχανοι κι
όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες; Πείτε µου γιατί; Σας ρωτώ.

Ξέρω λίγο πριν τις εκλογές θα το ανακοινώσετε, όπως είχε
κάνει και ο Σαµαράς τότε, όταν ήθελε να γίνει κυβέρνηση. «Θα
κάνω ΑΟΖ», έλεγε, «θα κάνω εξορύξεις», έλεγε. Παραµύθια της
Χαλιµάς. Μια ζωή παραµυθάδες, µια ζωή Μινχάουζεν, µια ζωή
ψεύτες -δεν θα πω κλέφτες- µια ζωή αυτό ήσασταν, δυστυχώς.
Παραµυθιάζετε τον κόσµο. 

Η αλήθεια λοιπόν, είναι µία και µοναδική. Η πολιτική σύγ-
κρουση σήµερα στην Ελλάδα έχει δύο πόλους. Έχει αλλάξει
πεδίο και επίπεδο. Είναι µεταξύ των δήθεν κοσµοπολιτών της
Νέας Δηµοκρατίας και των υπολοίπων κοµµάτων και των πατριω-
τών, αυτών που αγαπούν την πατρίδα τους. 

Τρέµει, λοιπόν, το σύστηµα. Είναι δεδοµένο και φαίνεται από
την Ευρώπη. Βρήκαν έναν τρόπο να αποδυναµώσουν το πατριω-
τικό κίνηµα, είτε διασπώντας το είτε δηµιουργώντας ρήγµατα
είτε µε fake news, να διασπάσουν την ένωση των πατριωτικών
δυνάµεων. 

Εµείς λέµε το εξής σε κάθε πατριώτη της Νέας Δηµοκρατίας
ψηφοφόρο: Ο µοναδικός πατριωτικός πόλος που ενώνει την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες υπάρχει, υφίσταται, είναι η Ελληνική
Λύση. Μπορούν να ακουµπήσουν πάνω µας, µπορούν να στα-
θούν δίπλα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και γιατί λέω ότι υπάρχουν οι δύο πόλοι; Πού διαφωνεί ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ στα ελληνοτουρκικά, στο σκοπιανό, στο αλβανικό µε τη Νέα
Δηµοκρατία; Ας µας πει. Πού διαφωνεί µε το Χρηµατιστήριο
Ενέργειας, πού διαφωνεί µε τα funds, αφού νοµοθετήσατε τα
ίδια πράγµατα και οι τρεις; Εδώ είναι το ερώτηµα. 

Και όντως, αν µετανοήσατε, κύριε Παππά, ζητήστε συγνώµη,
ότι κάνετε λάθη. Δηλαδή τα funds ήταν σωστή επιλογή, οι τρά-
πεζες, τα κόκκινα δάνεια το Χρηµατιστήριο Ενέργειας ήταν σω-
στές επιλογές;

Άρα, λοιπόν, επειδή όλοι εσείς, όταν είστε αντιπολίτευση τα
λέτε καλά, όταν είστε Κυβέρνηση, τα κάνετε στραβά, γι’ αυτό
λέω ότι ο πόλος, ο πατριωτικός, µε τις λύσεις τις δεδοµένες, είναι
η Ελληνική Λύση.  

Γιατί; Γιατί είµαστε η ένωση των Ελλήνων.  Είµαστε το κόµµα
της ελπίδας και φαίνεται από τις δηµοσκοπήσεις της Νέας Δη-
µοκρατίας. Είµαστε πρώτοι στους αναξιοπαθούντες, αδυνάτους
πολίτες σε επιλογή. Η Ελληνική Λύση, λοιπόν, επειδή είναι ένα
πολυσυλλεκτικό κόµµα, πήρε -ακούστε- µε βάση τις δηµοσκοπή-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας: 1,3% από αριστερούς, 2,4% από
κεντροαριστερούς, 8,6% από δεξιούς, 8,4% από κεντροδεξιούς,
10,2% από κεντρώους.  

Αυτό αποδεικνύει ότι δεν υπάρχει µάχη µεταξύ Αριστεράς και
Δεξιάς, αλλά µεταξύ γκλοµπαλιστών και πατριωτών.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτών είναι ως επιλογή µεταξύ φτωχών και αδυνάτων και ολι-

γαρχών, καπιταλιστών και αδυνάµων. Εµείς είµαστε στη µία
πλευρά των αδυνάµων, αδυνάτων και οι άλλοι όλοι είναι στους
ολιγάρχες, στους καπιταλιστές. Γι’ αυτό εµείς επιµένουµε. Μπο-
ρεί να βλέπετε εφιάλτες, κύριε Μαρκόπουλε. 

Είναι εδώ ο κ. Μαρκόπουλος; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι στο εξωτερικό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αγνοείται. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Στο εξωτερικό είναι, ε; Αγνοείται η τύχη του; Τον
άκουσα, λοιπόν, τον καλό συνάδελφο που προκάλεσε στα Τέµπη
ως πρόεδρος της επιτροπής. Για µένα, πραγµατικά, ήταν µια
πολύ απαίσια παρουσία του Προέδρου, να λέει ότι βλέπει εφιάλ-
τες που ανεβαίνει η Ελληνική Λύση.  

Άκουσα από τον Άδωνι Γεωργιάδη να λέει ότι «έκανα αγώνα
για να µην πάρει ψήφο στις ευρωεκλογές ο Βελόπουλος». Ακούω
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τον κ. Σκανδαλίδη στον «ΣΚΑΪ» να λέει ότι φοβάται ότι θα είµαστε
αξιωµατική αντιπολίτευση.  

Τι φοβάστε; Καλά κάνετε και φοβάστε, διότι αν υπηρετείτε την
ολιγαρχία, καλά κάνετε και φοβάστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν υπηρετείτε τα συµφέροντα, καλά κάνετε και φοβάστε. Ο

φόβος σας, η δύναµή µας. Είµαστε το κόµµα της ελπίδας.  Είµα-
στε το κόµµα των αδυνάτων. Θα κάνουµε το αδύνατο δυνατό για
την Ελλάδα και τους Έλληνες.  

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ένας, δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε. Πέντε Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και όταν ήρθε ο Πρωθυπουργός σαν τον κλέ-
φτη -σαν τον κλέφτη ήρθε στη Βουλή- δεν ήταν ούτε το 1/3 της
Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας. Σας µέτρησα. Ούτε πενήντα
Βουλευτές παρόντες για την οµιλία του κ. Μητσοτάκη.  

Στην οµιλία του Κώστα Καραµανλή για τα Τέµπη ήσασταν πα-
ρόντες περισσότεροι και χειροκροτούσατε περισσότερο!

Τι να συµπεράνει ο πολίτης από αυτή σας τη στάση; Τι να συµ-
περάνει από έναν Πρωθυπουργό; Ζήτησα να µου βρουν πότε
ήρθε τελευταία φορά στη Βουλή και δεν θα σας το πω -θα το
αφήσω αίνιγµα- γιατί δεν πιστεύω αυτό που µου είπαν, την ηµε-
ροµηνία που ήρθε τελευταία φορά ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή.
Δεν το πιστεύω!

Εσείς θυµάστε, κύριε Χατζηδάκη;
Εσείς, κύριε Κωτσέ, θυµάστε; Διότι ακούσαµε τον κύριο Πρω-

θυπουργό να λέει: «Δεν θυµάται ο κόσµος τότε που περίµενε στις
ουρές;». Αλήθεια; Ο κ. Μητσοτάκης νοµίζει ότι δεν περιµένει σή-
µερα ο κόσµος στις ουρές; «Δεν θυµάται», λέει, «ο κόσµος αυτά»;
Έχει περάσει µια βόλτα από τα δικαστήρια; Διότι είχε κάνει µια
ποµπώδη οµιλία για µια άλλη µεταρρύθµιση καταπληκτική.

Σήµερα, µας είπε για αυτή τη µεταρρύθµιση του Κτηµατολο-
γίου, που είναι το άλλο ανέκδοτο! Είναι το µετρό της Θεσσαλο-
νίκης, το Κτηµατολόγιο και θα βρούµε σιγά-σιγά και τι άλλη
εξαγγελία σέρνεται επί δεκαετίες, την εγκαινιάζουν οι κυβερνή-
σεις, την εξαγγέλλουν ο ένας µετά τον άλλον οι Πρωθυπουργοί
και όλοι επιχαίρουν ότι µας µεταρρύθµισαν.

Μη µας µεταρρυθµίζετε άλλο! Σας παρακαλούµε πάρα πολύ!
Αυτορυθµιστείτε λίγο και µη µας µεταρρυθµίζετε άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Στα σοβαρά τώρα, κύριε Κυρανάκη, λυπάµαι πάρα πολύ! Δεν
είναι εικόνα Κυβέρνησης αυτή! Λέτε ότι φέρατε µια φοβερή µε-
ταρρύθµιση και είστε παρών µόνος σας! Μπράβο, πάντως, που
παραµένετε µε γενναίο τρόπο να φυλάτε τα κυβερνητικά έδρανα
την ώρα που µιλάει αυτή η ενοχλητική Αντιπολίτευση, αλλά δεν
είναι εικόνα Κυβέρνησης! Πού είναι ο Πρωθυπουργός;

Του φώναξα: «Μη φύγετε, κύριε Μητσοτάκη! Μη φύγετε. Κα-
θίστε λίγο να ακούσετε τον αντίλογο, που είναι µια βασική προ-
ϋπόθεση στη δηµοκρατία και στη δηµοκρατική λειτουργία».

Όµως, φαίνεται ότι δεν έχετε καµµία σχέση ούτε µε τη δηµο-
κρατία ούτε µε τη δηµοκρατική λειτουργία. Το αποδείξατε κιό-
λας...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς, κυρία Πρόεδρε, έχετε µε
τη δηµοκρατία καµµία σχέση;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Κυριαζίδη, ζηλέψατε τη δόξα του κ. Μαρκόπου-
λου και θα µετανιώσετε και εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, δεν έχετε
τον λόγο!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Καθόταν και καταµετρούσε έναν
- έναν τους Βουλευτές!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα το µετανιώσετε και εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καθίστε, σας παρα-
καλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πού το είδατε αυτό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βουλευτές, κύριε, έδειχνα. Ντρέπεστε που είστε Βου-
λευτές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, η Πρό-
εδρος θα πει την άποψή της, όπως εκείνη εκτιµά και εσείς καθί-
στε. Δεν έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Κυριαζίδη, επειδή είστε συνταξιούχος αστυνοµι-
κός, θα σας συµβούλευα, αντί να ορθώνεστε εκεί σαν άλλος
παλληκαράς, γιατί τελικά, οι παλληκαράδες δεν ήταν οι έντεκα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς είστε παλληκαρού!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Οι παλληκαράδες ήταν ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τασού-
λας, που έκαναν το κοµµάτι τους και αποχώρησαν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κυριαζίδη, µην
το κάνετε αυτό! Μην το κάνετε! Δεν βοηθάτε. Όταν έχετε τον
λόγο, θα πείτε ό,τι θέλετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, το κάνει η Πρόεδρος, κυρία
Πρόεδρε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όταν έχει τον λόγο, πάντως, εγώ θα περιµένω να πει,
πρώτον, τι λέει για το γεγονός ότι πεθαίνουν άνθρωποι.

Βλέπετε: Του λένε οι δικοί του «φύγε καλύτερα έξω, µην εκτί-
θεσαι άλλο!». Στον Μαρκόπουλο δεν πρόλαβαν να το πουν εγ-
καίρως. Εξετέθη ανεπανόρθωτα.

Θα φύγετε ή θα µείνετε τελικά;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μας βάλατε και συστήµατα παρα-

κολούθησης;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συστήµατα παρακολούθησης, κύριε Κυριαζίδη, να βά-
λουµε εµείς, είναι ύβρις!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όχι, όχι! Αυτά τα έχετε κάνει εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Λοιπόν, σταµατήστε

τώρα!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ακούστε, κύριε Μάντζο! Φαίνεται ότι είναι σοβαρό το
θέµα. Διότι, αν ένας Βουλευτής, όταν του λέω αυτό που βλέπω,
ότι του λένε «φύγε» -διότι του λέει ο κ. Χατζηδάκης «φύγε, άστο»-
και το πρώτο που σκέφτεται είναι ότι του βάλαµε συστήµατα πα-
ρακολούθησης και µε συστήµατα παρακολούθησης ακούω από
εδώ και εκεί τι λέει, προφανώς, υπάρχει διάχυτη στη Νέα Δηµο-
κρατία η αίσθηση ότι ούτε ελεύθερος είναι ο λόγος ούτε ελεύ-
θερη είναι η συνεννόηση, έχουµε παρακολουθούµενους
Υπουργούς, παρακολουθούµενους Βουλευτές και όλοι είναι υπό-
λογοι.

Είπα «σαν τον κλέφτη» τον κ. Μητσοτάκη. Έπρεπε να πω «σαν
τον ωτακουστή».

Όλοι, λοιπόν, είναι υπόλογοι στον ωτακουστή Πρωθυπουργό,
σε εκείνον ο οποίος έδωσε τις εντολές για τις παρακολουθήσεις,
σε εκείνον ο οποίος δεν έχει πει κουβέντα για το σκάνδαλο των
υποκλοπών και για το δεύτερο σκάνδαλο, που είναι εν εξελίξει,
της συγκάλυψης του εγκλήµατος των υποκλοπών. Τους φάνηκε
πολύ καλή ιδέα να ζητήσουν από την εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου να βγάλει ένα ανακοινωθέν, που παρόµοιο είχε βγει πότε;
Στη δολοφονία Λαµπράκη. Στη δολοφονία Λαµπράκη βγήκε πα-
ρόµοιο ανακοινωθέν, που έλεγε ατύχηµα και ουδέν συνέβη.

Και αντίστοιχο ανακοινωθέν έβγαλε η εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου, για να πει ότι δεν έτρεξε τίποτε που παρακολουθούσε η
ΕΥΠ εν ενεργεία Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη, εν ενεργεία Ευρω-
βουλευτή και υποψήφιο Αρχηγό κόµµατος της Αντιπολίτευσης,
τον κ. Ανδρουλάκη, εν ενεργεία αρχηγό του Στρατού, δηµοσιο-
γράφους, θεσµικούς παράγοντες, εισαγγελείς, ανθρώπους µε
αντικείµενο ευθύνης εξαιρετικά κρίσιµο.

Και φάνηκε καλή ιδέα στον κ. Άδωνι Γεωργιάδη -που ήταν και
αυτός παρακολουθούµενος από το «Predator» αυτός και δεν τον
πειράζει, όπως µας είπε- µόλις βγήκε αυτό το πόρισµα της εισαγ-
γελέως του Αρείου Πάγου, το ανακοινωθέν, να έρθει εδώ στη
Βουλή και να ωρύεται ότι η δικαιοσύνη µίλησε και ότι όλοι όσοι
κατήγγελλαν τις υποκλοπές και τις παρακολουθήσεις και κατήγ-
γελλαν τον κ. Μητσοτάκη, τον κ. Δηµητριάδη, τον κ. Κοντολέων
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ή Κοντολέοντα -ανάλογα αν το κλείνει κανείς όπως προτιµάτε-
έπρεπε να ζητήσουν συγγνώµη. Έτσι µας είπε ο κ. Γεωργιάδης.

Έρχεται ο Πρωθυπουργός µετά από όλα αυτά να µιλήσει στη
Βουλή, αφού η δικαιοσύνη µίλησε και δεν λέει κουβέντα. Έρχεται
ο Πρωθυπουργός µετά από όλα αυτά και µετά από όλη τη φα-
σαρία που έχουµε κάνει γιατί δεν πατάει στη Βουλή. Διότι δεν
έχετε, δυστυχώς, την κουλτούρα της αντιπαράθεσης και γιατί,
ναι, φοβάστε την αντιπαράθεση. Φοβάστε την αντιπαράθεση.

Πού ακούστηκε Πρωθυπουργός να έρχεται να µιλάει σε πε-
νήντα Βουλευτές από τους εκατόν πενήντα οκτώ σιγά-σιγά και
ήπια κιόλας, µη τον ακούσουν και πολλοί Αρχηγοί της Αντιπολί-
τευσης και εµφανιστούν και να φεύγει πάλι σαν τον κλέφτη, όπως
ήρθε σαν τον κλέφτη; Πού ακούστηκε Πρωθυπουργός να επι-
στρέφει από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ και να µη δίνει λογα-
ριασµό πουθενά;

Σας περιµένω. Τόσοι λίγοι που είστε, τουλάχιστον να ακούσετε
εσείς να τα πείτε στους άλλους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Δεν απαγορεύεται…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι. Φυσικά, δεν απαγορεύεται. Απλώς δεν είθισται και
δεν είναι και πρέπον. Θέλετε να τα πείτε; Να φύγω; Να περιµένω
µήπως έρθει ο κ. Μητσοτάκης; Διότι εδώ υποτίθεται ότι συζητάµε
την τεράστια µεταρρύθµιση και φυλλοροείτε και έχετε να πείτε
για άλλα πράγµατα. Μήπως να καταργηθεί και αυτή η λειτουργία,
να τα λέει ο κ. Μητσοτάκης σε συνεντεύξεις Τύπου, χωρίς ερω-
τήσεις και να αποφασίσετε ότι βάλατε συνολικά στον γύψο τη
δηµοκρατική λειτουργία.

Να σας θυµίσω ότι πριν από πέντε µέρες κυρώσατε πρωτό-
κολλο συνεργασίας µε στρατιωτική δικτατορία. Κυρώσατε πρω-
τόκολλο συνεργασίας µε τη Γκαµπόν, όπου έχει γίνει
πραξικόπηµα τον Αύγουστο του ’23. Εσείς το υπογράψατε πριν
το πραξικόπηµα και το φέρατε µετά το πραξικόπηµα. Πενήντα
χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας εσείς φέρατε
πρωτόκολλο να νοµιµοποιήσει η Ελλάδα µια στρατιωτική δικτα-
τορία. Πήρα την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και της ζήτησα να
εξετάσει, αν δεν έχει δηµοσιεύσει αυτόν τον νόµο, να µην τον δη-
µοσιεύσει, γιατί εκτίθεται η χώρα µας.

Βεβαίως, πήρα την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και για να της
πω ότι και προσωπικά και η Πλεύση Ελευθερίας εµµένουµε και
επιµένουµε στην δηµοσιοποίηση των πρακτικών του Συµβουλίου
των Πολιτικών Αρχηγών της 6ης Ιουλίου του 2015. Και φυσικά δεν
πειθόµαστε από την επιχειρηµατολογία, που όχι µε µεγάλη σι-
γουριά, διατύπωσε η ίδια στην επιστολή που µου έστειλε, µε
βάση την οποία λέει ότι «θεωρώ ότι δεν µπορούν να δοθούν τα
Πρακτικά». Εγώ θεωρώ ότι µπορούν και πρέπει να δοθούν. Επα-
νέρχοµαι στο ζήτηµα και εµµένω σε αυτό και νοµίζω ότι είναι συν-
θήκη διαφάνειας και προϋπόθεση δηµοκρατικής λειτουργίας να
µάθουν οι πολίτες τι ακριβώς συνέβη την εποµένη του δηµοψη-
φίσµατος και πώς και ποιοι απεργάσθηκαν την παραβίαση της
λαϊκής ετυµηγορίας του 62% «όχι». 

Σε αυτήν την άτυπη συζήτηση που έγινε, αλλά και σηµαντική,
των πολιτικών Αρχηγών µε την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας στις
24 Ιουλίου ο Πρωθυπουργός, που έφυγε τώρα, συµφώνησε και
είπε «εµείς δεν θα είχαµε καµµία αντίρρηση να δοθούν στη δη-
µοσιότητα». Ο κ. Κουτσούµπας, ο µόνος Αρχηγός που ήταν και
τότε και τώρα, µετ’ επιτάσεως είπε να δοθούν στη δηµοσιότητα.
Ο κ. Κασσελάκης, τότε Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ, είπε «αν αφορά τη
διαφάνεια, εγώ το στηρίζω να δοθούν στη δηµοσιότητα» και κα-
νείς δεν αντέλεξε. Φαίνεται, βέβαια, ότι στο παρασκήνιο υπάρ-
χουν πολλοί και συγκεκριµένα κυρίως δύο, που δεν θέλουν µε
τίποτα να δοθούν αυτά τα Πρακτικά στη δηµοσιότητα και επι-
στρατεύουν κάθε µεθόδευση για να µη δοθούν. 

Μας χαρακτηρίζει, βέβαια, εµάς στην Πλεύση Ελευθερίας όχι
απλώς η υποµονή, αλλά κυρίως η επιµονή. Γιατί, όπως είπα και
το 2015, τα ψέµατα έχουν ταχύτητα, η αλήθεια έχει διάρκεια. Κι
εµείς έχουµε και διάρκεια και επιµονή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Τώρα, στον Πρωθυπουργό που ήρθε και έφυγε σαν τον κλέ-
φτη δίνω -είναι νωρίς ακόµα, ήρθε κιόλας πριν µιλήσει η εισηγή-

τριά µας, διέκοψε την ροή των εισηγητών για να µιλήσει εκείνος-
ήρθε, λοιπόν, και έφυγε σαν τον κλέφτη και αυτά τα οποία του
δίνω τη δυνατότητα να επανέλθει για να τα απαντήσει –Σήµερα;
Αύριο; Σε πέντε µήνες; Όταν ξαναέρθει στη Βουλή- είναι τα εξής:

Πρώτον, κύριε Μητσοτάκη, είχατε πραγµατικά το θράσος,
αλλά και την απερισκεψία να µιλήσετε για διαφάνεια σε αυτή εδώ
την Αίθουσα. Μα, είστε ο πρωταγωνιστής της συσκότισης και της
συγκάλυψης. Θέλετε διαφάνεια; 

Του τα στέλνετε, παρακαλώ, µε µήνυµα, κύριε Παπαστεργίου;
Ναι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Απαγορεύεται; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, ίσα-ίσα. Στείλετε του το, µήπως θελήσει… 

Βλέπω και ο κ. Κυρανάκης παίρνει τηλέφωνο. Ελπίζω να τον
ειδοποιήσετε να έρθει να µας απαντήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): …(Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν σας άκουσα. Δεν σας άκουσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Όταν πείτε για το νοµοσχέδιο κάτι, θα σας προσέ-
ξουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όταν πούµε για το νοµοσχέδιο, θα µας απαντήσετε; Νο-
µίζω ότι έχει κάνει γύρω στις έξι εισηγήσεις η κ.
Καραγεωργοπούλου. Φαντάζοµαι την έχετε ακούσει και δεν της
έχετε απαντήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Θα περιµένω. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα σας απαντήσω, κύριε Παπαστεργίου. Εν τω µεταξύ,
ειδοποιήστε και δώστε λίγο χρόνο στον κ. Μητσοτάκη µήπως και
έρθει. 

Κύριε Μητσοτάκη, λοιπόν, που είστε απών και ελπίζω να σας
ειδοποιούν οι Υπουργοί σας τηλεφωνικά, µηνυµατικά, µε καπνό,
µε όποιον άλλο τρόπο, απαντήστε µας: Δέχεστε στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής να προσέλθει η εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου, όπως προβλέπεται από το άρθρο 43 του Κα-
νονισµού της Βουλής, για να απαντήσει σε ερωτήσεις των Βου-
λευτών σε σχέση µε τη λειτουργία της εισαγγελίας και της
δικαιοσύνης και ειδικά σε σχέση µε το σκάνδαλο και έγκληµα των
υποκλοπών; Δέχεστε να διαβιβασθεί στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας της Βουλής το περίφηµο πόρισµα του Αντεισαγγε-
λέως του Αρείου Πάγου, του κ. Αχιλλέα Ζήση, Προέδρου της
Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδος, που και αυτός για να µην έρθει
εδώ να απαντήσει στην Αντιπολίτευση δεν προσέρχεται πια ούτε
στην ακρόαση φορέων; Τον προτείναµε και εκλήθη στην ακρό-
αση φορέων ο συντάξας το πόρισµα και δεν ενεφανίσθη και
έστειλε µήνυµα ότι δεν θα έρθει δυστυχώς ούτε προσωπικά ούτε
διαδικτυακά. Γενικώς δεν εµφανίζεται και στέλνει ηλεκτρονικό
µήνυµα. 

Η ίδια δηλαδή τακτική που ακολούθησε και χθες ο κ. Χατζηδά-
κης, άλλος άφαντος, παρακολουθούµενος Υπουργός, τον οποίο
ρώτησα µε επίκαιρη ερώτηση τι ενέργειες έχει κάνει ως Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας για το ζήτηµα της παρακολούθησής του,
πώς διασφαλίζει την ακεραιότητα της δράσης του, πώς διαβε-
βαιώνει ότι δεν εµφανίζει ο ίδιος ζητήµατα εθνικής ασφάλειας,
όπως λέει η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, και συνολικά τι έχει
πράξει και τι θα πράξει. Και ξέρετε τι έκανε; Κύριε Παπαστερ-
γίου, ξέρετε τι έκανε ο κ. Χατζηδάκης; Κύριε Κυρανάκη, ξέρετε
εσείς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Πείτε µας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ξέρετε. Δήλωσε αναρµόδιος. Δήλωσε αναρµόδιος
να απαντήσει για τον εαυτό του.

Οπότε, έχουµε έναν Πρωθυπουργό που είναι άφαντος και έρ-
χεται ίσα-ίσα να µην το καταλάβει κανείς, ούτε τα 2/3 της Κοινο-
βουλευτικής του Οµάδας να µην το καταλάβει, και φεύγει.
Έχουµε έναν Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος δεν εµφανίζεται
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στη Βουλή. Από 31 Ιουλίου έχει να φανεί και δηλώνει αναρµόδιος
για τον εαυτό του. Έχουµε µία εισαγγελέα του Αρείου Πάγου
που την καλύπτει η κυβερνητική Πλειοψηφία και την προστατεύει
να µην κληθεί στη Βουλή και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας της Βουλής. Και έχουµε και έναν αντεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, Πρόεδρο της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδας, ο οποίος
δεν έρχεται σε ακρόαση φορέων ούτε για άλλα νοµοσχέδια, µην
τυχόν και του θέσουµε ερωτήσεις για τις υποκλοπές. Και µας µι-
λάτε για διαφάνεια; Και µας µιλάτε για διαφάνεια; 

Και έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός και λέει για τη διαφάνεια που
θα τη διασφαλίσει µε το Κτηµατολόγιο; Ψηφιοποίηση, λέει, 150
εκατοµµυρίων σελίδων! Έχει αλήθεια γίνει; Του είπατε κάτι τέτοιο;
Έχει γίνει ψηφιοποίηση 150 εκατοµµυρίων σελίδων; Ή έχει γίνει
φωτογράφηση, κύριε Κυρανάκη; Και πώς έχει γίνει αυτή η ψηφιο-
ποίηση; Θα µας πει ο κ. Παπαστεργίου που ήθελε να πούµε για το
νοµοσχέδιο. Πώς έχει γίνει αυτή η ψηφιοποίηση; Έχει γίνει lege
artis µε εφαρµογή των κανόνων διαφύλαξης των αρχείων και των
τόµων ή φτάσανε να µεταφέρονται τόµοι σε κούτες και φορτηγά
και να σκίζονται στην πορεία; Ποια είναι η αλήθεια;

Οι υπάλληλοι οι οποίοι είναι επιφορτισµένοι µε αυτά τα αντι-
κείµενα δρουν ελεύθερα; Εκπληρώνουν τα καθήκοντά τους; Ή
όταν τους ρωτάς κάτι, απαντάνε «πού βρήκατε το e-mail µου;»;
Δηµόσιοι υπάλληλοι και δηµόσιοι λειτουργοί, µε δηµόσια ανακοι-
νωµένη θέση και αποστολή, που µόλις ερωτώνται για κάτι που
καίει λένε «πού βρήκατε το mail µου;». Αυτή είναι η διαφάνεια
στη δηµόσια διοίκηση; Αυτή τη διαφάνεια οραµατίζεσθε για το
Κτηµατολόγιο που «θα» είναι έτοιµο; 

Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης εδώ και έφυγε, προφανώς διότι ήθελε
να περιγράψει µακέτες και υπ’ αυτή την έννοια καλά του λένε ότι
ταυτίζεται µε τον Σηµίτη και µε την περίοδο Σηµίτη. Θυµάστε τον
Σηµίτη που όταν τον κατηγορούσαν για µακέτες, έλεγε: «είναι
µακέτο αυτό το έργο;». Εδώ λοιπόν µας περιέγραψε µακέτες,
«θα έχουµε, θα βλέπουµε» -λέει- «ψηφιοποιηµένα, καταπληκτικά
γεωγραφικά…». 

Οι κάµερες που αποτυπώνουν τις αµαξοστοιχίες, κύριοι, που
συγκρούσθηκαν στα Τέµπη, λειτούργησαν στις µακέτες σας; Λει-
τούργησαν; Και αν λειτούργησαν, γιατί διαγράφηκαν τα αρχεία
τους; Η µαγνητοφώνηση των συνοµιλιών λειτούργησε; Και αν λει-
τούργησε, ποιος παρενέβη και µόνταρε τις συνοµιλίες; 

Οι κανόνες της ποινικής δικονοµίας, της αντεγκληµατικής πο-
λιτικής, της εργαστηριακής αποτύπωσης εφαρµόστηκαν στα
Τέµπη; Και αν ναι, πώς µπόρεσε ο κ. Μητσοτάκης να δώσει εν-
τολή στον κ. Τριαντόπουλο και στον κ. Αγοραστό για µπάζωµα
του χώρου, για αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, χωρίς ούτε
ένα έγγραφο και φτάσατε να εκταµιεύετε 647.000 ευρώ για πα-
ράνοµη πράξη µετά τις ενέργειες; Γιατί όχι µόνο θέλατε να κά-
νετε τη βρώµικη δουλειά, αλλά θέλατε να την πληρώσει και το
κράτος τη βρώµικη δική σας δουλειά! 

Είναι λοιπόν ύβρις –είναι ύβρις!- και ιστορική προσβολή στους
νεκρούς των Τεµπών, αλλά και στα θύµατα της πολιτικής σας να
έρχεται ο κ. Μητσοτάκης εδώ σαν τον κλέφτη –το ξαναλέω
µήπως και ευαισθητοποιηθεί και έρθει να µου απαντήσει-, να έρ-
χεται εδώ σαν τον κλέφτη να πει για διαφάνεια. 

Είναι ύβρις και ιστορική προσβολή στους νεκρούς των Τεµ-
πών, αλλά και σε όλους τους ανθρώπους που δοκιµάζονται και
σε αυτούς που µε τις πολιτικές τους αρπάζουν τα funds τις περι-
ουσίες τους, να έρχεται ο κ. Μητσοτάκης εδώ σαν τον πλασιέ να
µας πει τι εύκολα που κάποιοι αγοραστές τώρα θα βρίσκουν τις
περιουσίες. 

Είναι ύβρις και προσβολή προς τους ανθρώπους που αγωνί-
ζονται για τον δηµόσιο χώρο και για την προστασία της πρόσβα-
σης στα κοινά σε όλους πράγµατα και στις παραλίες και στον
αιγιαλό και στη θάλασσα να έρχεται ο Πρωθυπουργός, που δια-
πραγµατεύεται σήµερα µε τον Μαντωνανάκη του «GRAND RE-
SORT» την παραχώρηση παραλιών στο Λαγονήσι, και να µιλάει
για διαφάνεια και για µεταρρύθµιση, την οποία δήθεν εξασφαλί-
ζει αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Θα ήθελα να πω για τους πολίτες και για κάποιους Βουλευτές
που ίσως δεν το έχουν καταλάβει όταν ο Πρωθυπουργός έρχεται
εδώ να µιλήσει και ειδικά όταν έρχεται να µιλήσει για µεταρρύθ-
µιση, είναι για να δικαιολογήσει κάποιες εκταµιεύσεις, είναι για

να επισφραγίσει δηλαδή ότι εκπληρώνει η Κυβέρνησή του, κατά
τα µνηµονιακά πρότυπα, κάποια προαπαιτούµενα για να γίνουν
κάποιες εκταµιεύσεις. Και γι’ αυτό η προηγούµενη φορά που µί-
λησε, αν δεν κάνω λάθος, ήταν για τη φοβερή µεταρρύθµιση στη
δικαιοσύνη, που διέλυσε τα δικαστήρια και την απονοµή, την ενα-
ποµείνασα απονοµή, της δικαιοσύνης, για την οποία και σήµερα
υπήρξε διαµαρτυρία των δικηγόρων της Αθήνας µπροστά στον
Άρειο Πάγο –όπου και παρευρέθηκα-, για την οποία βοούν τα δι-
καστήρια ότι τους διαλύσατε. Τραβάνε τα µαλλιά τους οι δικα-
στικοί και οι εισαγγελικοί λειτουργοί γι’ αυτά τα οποία έχετε
νοµοθετήσει και…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Πολύ καλή νοµοθέτηση. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είπατε, κύριε…; «Πολύ καλή νοµοθέτηση»; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μιλάτε και έχετε περάσει πολύ τον

χρόνο!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Καλαφάτη, αντί να σχολιάζετε τη «νοµοθέτησή»
µου, απαντήστε µου –επειδή είστε και πρόεδρος της Επιτροπής
Φιλίας µε την Αρµενία- θα πείτε τίποτε για τη γενοκτονία στο Αρ-
τσάχ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Περιµένουν να µιλήσουν και οι Βου-
λευτές. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα πείτε τίποτε για την εκκαθάριση του πληθυσµού
στην Αρµενία;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Έχετε διπλασιάσει τον χρόνο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα πείτε τίποτε για τη γενοκτονία…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μιλάτε τριάντα λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μιλάω όσα λεπτά εσείς απουσιάζετε, οπότε τόσα λεπτά
που µιλάω, εσείς ήσασταν απών. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Σας παρακολουθώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καθίστε λίγο και ηρεµήστε, πάρτε µια ανάσα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, παρα-

καλώ, ας µην έχουµε διάλογο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …πιείτε µια γουλιά νερό και σκεφτείτε λιγάκι πριν ξανα-
µιλήσετε την ώρα που µιλάω. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Παρακαλώ ολοκληρώστε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Προεδρεύετε; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κάνω µια παρότρυνση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε παρα-

καλώ τώρα, διότι δεν γίνεται έτσι. Δεν γίνεται έτσι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Πρόεδρε, θα δούµε αν τα κάνει αυτά ο κ. Καλα-
φάτης και σε κανέναν άντρα Αρχηγό κόµµατος, γιατί
παρατηρείται αυτός ο παλληκαρισµός…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Όποιος έχει τέτοια συµπεριφορά…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …και αυτή η αντρίλα παρατηρείται, όταν µιλάω ειδικά
εγώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αυτά είναι δικά σας!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μπορείτε, λοιπόν, να συνεχίσετε και απλώς να θυµίσω
ότι έχετε θεσµική θέση στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, άρα
είναι προφανώς µε εντολή του κ. Μητσοτάκη αυτά που κάνετε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τα περί αντρίλας να τα πάρετε πίσω!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …και οι χειρονοµίες που κάνετε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τα περί αντρίλας να τα πάρετε πίσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καλαφάτη, στα-

µατήστε να διακόπτετε. Σταµατήστε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν αντέχετε, κύριοι, την Αντιπολίτευση. Δεν αντέχετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει δικαίωµα να ολο-

κληρώσει την τοποθέτησή της η Πρόεδρος. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Εδώ, κυρία Πρόεδρε, αµφισβητείται το αν έχω δικαίωµα
και να πάρω τον λόγο, τι να ολοκληρώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εντάξει, συνεχίστε,
κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μιλάµε για έλλειψη ανοχής στον αντίλογο και στην Αν-
τιπολίτευση, η οποία είναι πρωτοφανής. Πρωτοφανής!

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, ήρθε σήµερα –παρεµπιπτόντως να
τον ενηµερώσω ότι είναι η επέτειος Ανεξαρτησίας της Κύπρου-,
δεν είχε καµµία λέξη να πει για το Κυπριακό. Είπε κάποιες κου-
βέντες στην οµιλία του στον ΟΗΕ, αλλά όλη η εξωτερική πολιτική
της χώρας αναδίδει και εκπέµπει την ανοχή στην πενηντακοντα-
ετή κατοχή. Και όλη αυτή η ωραία ατµόσφαιρα µε τον Ερντογάν,
την ώρα που υπάρχει παράνοµη κατοχή στην Κύπρο, τελικώς
αποτελεί µια πρακτική νοµιµοποίησης αυτής της παράνοµης κα-
τοχής. 

Ως Ελληνίδα εξανίσταµαι γι’ αυτή τη διγλωσσία. Ως Ελληνίδα
εξεγείροµαι για το γεγονός ότι ο κ. Μητσοτάκης την ώρα που το
Ισραήλ, το κράτος του Ισραήλ, η κυβέρνηση Νετανιάχου δια-
πράττει γενοκτονία στην Παλαιστίνη και πλέον επεκτείνει τα διε-
θνή της εγκλήµατα και πέραν της Παλαιστίνης, την ώρα αυτή ο
κ. Μητσοτάκης µίλησε πάλι για το δικαίωµα του Ισραήλ στην
άµυνα. 

Δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα στην άµυνα. Δεν είναι νοητό Έλ-
ληνας πρωθυπουργός να νοµιµοποιεί σήµερα τη γενοκτονία σε
βάρος των Παλαιστινίων ούτε είναι νοητό να διακρίνει τα θύµατα.
«Σφαγιάστηκαν» -λέει- «σφαγιάστηκαν χίλιοι διακόσιοι άνθρωποι
στις 7 Οκτωβρίου του 2023». Πράγµατι, δολοφονήθηκαν και έγινε
ένα έγκληµα. Αλλά οι σαράντα ένας ή σαράντα δύο χιλιάδες άν-
θρωποι που δολοφονήθηκαν από το Ισραήλ, αυτοί δεν δολοφο-
νήθηκαν, δεν σφαγιάστηκαν, χάθηκαν. «They perished» είπε.
Χάθηκαν, δεν τους σκότωσε κανείς. 

Είναι εξαιρετικά επικίνδυνη και ύποπτη η στάση του κ. Μητσο-
τάκη στο θέµα και του Κυπριακού και του Παλαιστινιακού και της
γενοκτονίας που διαπράττεται στην Παλαιστίνη, για την οποία
από τις 23 Οκτωβρίου του 2023, πάνω από έντεκα µήνες πια, του
ζητάω να πάρει θέση, γιατί έχει ευθύνη νοµιµοποίησης των πρά-
ξεων του Νετανιάχου, στον οποίο πριν από έντεκα µήνες είπε ότι
«whatever happens, happens without too much of a humanitarian
cost». Του είπε πως «ό,τι κάνεις, ό,τι συµβεί ας συµβεί χωρίς
υπερβολικό ανθρωπιστικό κόστος». Δηλαδή, νοµιµοποίησε τις
στυγερές, αποκρουστικές, γενοκτονικές πράξεις του Νετανιά-
χου, που είναι πλέον καταζητούµενος διεθνής εγκληµατίας και
όχι ισότιµος συνοµιλητής.

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου, µετά των πολλών εµποδίων
που παρεµβλήθηκαν, µε δύο αναφορές. Η πρώτη αφορά τη µε-
γάλη σας επιτυχία, ότι επιτύχατε να προταθεί ο κ. Τζιτζικώστας,
δηλαδή στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, Επίτροπος Υποδοµών
και Μεταφορών από το κόµµα εκείνων οι οποίοι ελέγχονται για
το µεγαλύτερο έγκληµα στον τοµέα των υποδοµών και των µε-
ταφορών, το έγκληµα των Τεµπών. 

Γιατί δεν το ανέφερε ο κ. Μητσοτάκης σήµερα στην πρώτη του
οµιλία στη Βουλή µετά από αυτή τη φοβερή επιτυχία; Μα, γιατί
πλέον υπάρχει η επιστολή της Μαρίας Καρυστιανού, που ζητάει
να αποσυρθεί αυτή η υποψηφιότητα, η οποία είναι σκανδαλώδης. 

Και δεύτερον, εκκρεµεί από τα τέλη του Ιουλίου το αίτηµά µας,
το αίτηµα το δικό µου αλλά και άλλων αρχηγών, να συγκληθεί το
Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών για δύο θέµατα. Το πρώτο
αφορά τις υποκλοπές και το δεύτερο αφορά το έγκληµα των
πυρκαγιών, για το οποίο υποσχεθήκατε προ ηµερησίας διατά-
ξεως συζήτηση στη Βουλή στις αρχές του Σεπτέµβρη. Φτάσαµε
αρχές του Οκτώβρη και φαίνεται ότι θα τα πάτε του χρόνου στις
ελληνικές καλένδες τα σχετικά προγράµµατα. 

Ξέρετε, είχαµε δύο νεκρούς. Αν θέλετε, τουλάχιστον σεβα-
στείτε αυτούς. Είχαµε δύο νεκρούς από πυρκαγιά στα τέλη Σε-
πτεµβρίου. Αν δεν σέβεστε τίποτε άλλο, σεβαστείτε τουλάχιστον
αυτούς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τους σεβόµαστε απολύτως. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το βλέπω πόσο απολύτως τους σέβεστε, µε έναν Πρω-
θυπουργό που ψέλλισε κάποια συλλυπητήρια για τα µάτια και τα

αυτιά των ελαχίστων που ήσασταν εδώ, µε µία Κοινοβουλευτική
Οµάδα η οποία δεν θέτει το θέµα, µε µία Κυβέρνηση η οποία δεν
αναλαµβάνει πρωτοβουλία και µε µία προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτηση στη Βουλή, για την οποία έχει κατατεθεί και επίσηµο
έγγραφο - αίτηµα από τον κ. Ανδρουλάκη και επίσηµο δικό µου
αίτηµα προς τον κ. Τασούλα, στηρίζοντας το αίτηµα του κ. Αν-
δρουλάκη, και αυτή η συζήτηση δεν έχει γίνει. 

Αν ήταν εδώ ο κ. Μητσοτάκης, θα του έλεγα ότι εχθές που µί-
λησα µε την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τη ρώτησα: «Ενηµερώ-
σατε τον Πρωθυπουργό για το αίτηµά µας να γίνει Συµβούλιο
των Πολιτικών Αρχηγών για τις υποκλοπές και για τις πυρκα-
γιές;». Και µου απάντησε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας ότι «ναι,
κυρία Κωνσταντοπούλου, τον ενηµέρωσα στη συζήτησή µας την
τελευταία φορά που µε επισκέφθηκε». Τη ρώτησα: «Σας έδωσε
κάποια απάντηση; Είχε κάποια αντίδραση;». Μου απάντησε:
«Όχι, δεν είχε κάποια αντίδραση». 

Έτσι θα πορευθεί ο κ. Μητσοτάκης; Κάνοντας την «πάπια»
ακόµα και όταν του διαµηνύει η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας ότι
υπάρχει αίτηµα για σύγκληση του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρ-
χηγών και φεύγοντας άρον - άρον για να µην απαντήσει; 

Κυρίες και κύριοι, εσείς είστε µια Κυβέρνηση που καταρρέει
και φυλλοροεί, µια Κοινοβουλευτική Οµάδα που πια δεν µαζεύε-
ται ούτε για να ακούσει τον κ. Μητσοτάκη. Πρέπει να φέρουµε
τον κ. Κώστα Καραµανλή του Αχιλλέως να πει για τα Τέµπη για
να µαζευτείτε και να χειροκροτήσετε µε ενθουσιασµό. Είστε µια
Κυβέρνηση που δεν θέλει να έχει αντιπολίτευση και που φοβάται
την Αντιπολίτευση. 

Εµείς είµαστε η Αντιπολίτευση που δεν θέλετε να έχετε, η Αν-
τιπολίτευση που φοβάστε, η Αντιπολίτευση την οποία αξίζει ο ελ-
ληνικός λαός και ειδικά η νέα γενιά, η Αντιπολίτευση που στο
τέλος θα πετύχει επιτέλους να αφήσετε αυτά τα κενά έδρανα,
τα οποία µόνον θεωρητικά καταλαµβάνετε, και να λογοδοτήσετε
στην κοινωνία, εκεί όπου λογοδοτούν οι πραγµατικές πολιτικές
ηγεσίες. Όχι σε αφεντικά, όχι σε συµφέροντα, όχι σε κατεστη-
µένα, όχι σε στηµένα σκηνικά, αλλά στην κοινωνία. 

Εµείς σε αυτή αναφερόµαστε και θα αναφερόµαστε, αυτή µας
δίνει δύναµη και αυτή είναι ο οδηγός µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εκκρεµούν δύο ειδικοί

αγορητές, η κ. Καραγεωργοπούλου και ο κ. Δηµητριάδης από
τους Σπαρτιάτες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα να πα-
ρέµβω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν γίνεται τώρα να
πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, δεν έχουν
ολοκληρωθεί…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο Πρωθυπουργός έκοψε τη σειρά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έγιναν οι παρεµβά-

σεις από τους πολιτικούς Αρχηγούς δυστυχώς πριν ολοκληρω-
θούν οι τοποθετήσεις των εισηγητών και των ειδικών αγορητών,
αλλά δεν µπορούµε να το συνεχίσουµε τώρα αυτό. 

Εποµένως, θα ολοκληρώσει η κ. Καραγεωργοπούλου πρώτα,
θα ακολουθήσει και ο κ. Δηµητριάδης και στη συνέχεια θα
µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Και βεβαίως, µετά θα πά-
ρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Σήµερα είναι µια µέρα πένθους για περισσότερους λόγους,

όχι µόνο για την απώλεια νέων ανθρώπων στο πύρινο µέτωπο
της πυρκαγιάς στην Κόρινθο που καίει ανεξέλεγκτα για τρίτη
µέρα. Είναι µια µέρα πένθους για τον νοµικό κόσµο και για τους
πολίτες αυτής της χώρας, που δυστυχώς στο όνοµα δήθεν του
εκσυγχρονισµού που ήρθε να µας εµφανίσει ο κ. Μητσοτάκης
ως εκφραστής της Παγκόσµιας Τράπεζας θα βρεθούν να απαλ-
λοτριώνονται περιουσίες, θα βρεθεί το ατοµικό δικαίωµα στην
ιδιοκτησία δυστυχώς να µην τυγχάνει πλέον της προστασίας του
κράτους. Μια συνταγµατική επιταγή θα παραβιάζεται στο όνοµα
της ολοκλήρωσης του Κτηµατολογίου. Και όλο αυτό παρακάµ-

21402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πτεται µε µεθόδους επικοινωνιακής πολιτικής τόσο από το αρ-
µόδιο Υπουργείο, κατ’ εντολήν προφανώς του Πρωθυπουργού,
όσο και από τον ίδιο. 

Δεν είναι οριοθετηµένα τα δάση και ο αιγιαλός, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Δεν υπάρχει ασφάλεια για τους επενδυτές, καθώς δεν
υπάρχει καν ασφάλεια για τους Έλληνες πολίτες και για οποιον-
δήποτε ιδιοκτήτη σε αυτή τη χώρα. Και δεν υφίστανται αυτή τη
στιγµή µε το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίσεις τέτοιες που να δια-
σφαλίζουν ότι οι συναλλαγές θα διενεργούνται µε ασφάλεια εφε-
ξής. 

Η αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης, για την οποία υπερα-
µύνεστε της σπουδαιότητας του ρόλου της στη νοµική επιστήµη
και διατρανώνετε ότι θα επιδιώξετε σε όλη τη δηµόσια διοίκηση
την εφαρµογή της προφανώς για να προκαταλάβετε τις τυχόν
αστοχίες από την εφαρµογή της νέας σας εφεύρεσης, µας λέτε
ότι θα λειτουργήσει στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µόνο σε στά-
διο εισήγησης προς τον προϊστάµενο του Κτηµατολογίου, ο
οποίος θα παίρνει την τελική απόφαση για την καταχώριση των
πράξεων. 

Ακόµα, όµως, και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής κρίνει ότι η διάταξη η οποία αφορά στην τεχνητή νοηµο-
σύνη, κάτι για το οποίο πιθανότατα να µην σας έχουν ενηµερώ-
σει, δεν διευκρινίζει σωστά πολλά σηµεία και αφήνει
ερωτηµατικά και ζητά την επαναδιατύπωση. Ακόµα κι εσείς οι
ίδιοι αµφιβάλλετε εν τέλει για το τι µπορεί να σηµαίνει τεχνητή
νοηµοσύνη στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». 

Όπως λέει, λοιπόν, η υπηρεσία της επιστηµονικής οµάδας, η
εισήγηση δεν δεσµεύει ναι µεν κατ’ ουδένα τρόπο το αποφασίζον
όργανο, αλλά χρήζουν περαιτέρω διευκρίνησης ιδίως δύο ζητή-
µατα. Πρώτον, ποια είναι η προθεσµία κατάρτισης της εισήγη-
σης, ούτως ώστε το αποφασίζον όργανο να δύναται µετά την
πάροδο της να προβαίνει στην έκδοση πράξης χωρίς αυτή και
δεύτερον, αν η φράση - εισήγηση δεν δεσµεύει κατ’ ουδένα
τρόπο το αποφασίζον όργανο, αν έχει αυτή την έννοια, ότι δεν
απαιτείται το αποφασίζον όργανο να αιτιολογεί ενδεχόµενη απο-
κλίνουσα άποψή του.

Άρα, εδώ συµβαίνει να οµολογείται ότι οι εισηγήσεις της τε-
χνητής νοηµοσύνης ασφαλώς και θα πάσχουν, γιατί µε βάση ένα
παράδειγµα που έφερα κατά τη διάρκεια των επιτροπών είναι
αδύνατον η τεχνητή νοηµοσύνη να εισηγηθεί το ποια µπορεί να
είναι η πραγµατική και η νοµική έννοια της παραµεθορίου, όπως
ορίζεται, στις απαγορεύσεις των νόµων και τις µεταβιβάσεις ακι-
νήτων που βρίσκονται στην παραµεθόριο. Κι εδώ τίθενται θέµατα
εθνικής ασφάλειας και µάλιστα τίθενται και στον βαθµό που δεν
είναι σωστές µέχρι τώρα οι δηλώσεις του δηµοσίου στο «Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο» σε όλη την επικράτεια και σε ό,τι αφορά τον
αιγιαλό, τα θαλάσσια σύνορά µας, αλλά και σε ό,τι αφορά και τα
χερσαία σύνορά µας. Με τη δυνατότητα που υπήρχε στο δηµό-
σιο να δηλώνει την ιδιοκτησία του, πλην όµως σε πάρα πολλές
περιπτώσεις δεν το έχει πράξει, εµφανίζονται ως αγνώστου ιδιο-
κτήτη περιοχές που βρίσκονται σε χερσαία και θαλάσσια σύνορα.

Επίσης, κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές δεν
απαντήσατε αν ακόµα και στην παραµεθόριο, δεδοµένου ότι θί-
γουµε ένα πάρα πολύ ευαίσθητο θέµα, ισχύουν οι απαγορεύσεις
της νοµοθεσίας για τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Γιατί
δεν το απαντάτε; Επίσης, τι ρόλο µπορεί να παίξει η τεχνητή νοη-
µοσύνη εδώ στην υπηρεσία των servicers και των funds που µας
λέτε ότι µε νοµοτεχνική βελτίωση θα φέρετε περιορισµούς στον
τρόπο χρήσης της εικοσιτετράωρης λειτουργίας της πλατφόρ-
µας για την καταχώρηση πράξεων ηλεκτρονικά, ώστε να διασφα-
λιστεί ότι οι αγοραπωλησίες ακινήτων θα γίνονται χωρίς να
µπορεί να παρέµβει την τελευταία στιγµή µέσα στο εικοσιτετρά-
ωρο κάποιος από τους funds - servicers που επιβουλεύονται την
ατοµική ιδιοκτησία;

Όσον αφορά την τεχνητή νοηµοσύνη, µίλησα πολύ εκτενώς
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές. Όµως, θέλω να
επισηµάνω για άλλη µία φορά και στην Ολοµέλεια τους κινδύ-
νους που απορρέουν από αλγόριθµους οι οποίοι σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν είναι ασφαλείς το πώς θα κρίνουν, καθ’ όσον δεν
µπορούν να ερµηνεύσουν µε ικανοποιητικό τρόπο τις αρχές της
καλής πίστης και των χρηστών ηθών, να αξιοποιήσουν διδάγµατα

κοινής πείρας, να αναγνωρίσουν συναλλακτικά ήθη και να συµ-
περάνουν σε τι συνίσταται η εν τις ιδίοις επιµέλεια. 

Είναι πρόδηλο, λοιπόν, ότι απέχουν πολύ από την πραγµατι-
κότητα του θεσµικού υποβάθρου της αντιπροσωπευτικής δηµο-
κρατίας, της διάκρισης των εξουσιών και του κράτους δικαίου
εκείνοι οι οποίοι διαβλέπουν στο χώρο της νοµικής επιστήµης το
ενδεχόµενο µιας τέτοιας χρήσης σύγχρονων µέσων ηλεκτρονι-
κής τεχνολογίας, ώστε να υποκαθιστούν έστω και σε ορισµένες
περιπτώσεις στην πράξη τα θεσµοθετηµένα όργανα της νοµοθε-
τικής, εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας είτε κατά την παρα-
γωγή των κανόνων δικαίου, είτε κατά την ερµηνεία και εφαρµογή
τους στην πράξη.

Όσον αφορά αυτή τη δήθεν αυτόµατη παραγωγή κανόνων δι-
καίου, κατά κύριο λόγο την προσφυγή σε δήθεν αυτόµατες διοι-
κητικές πράξεις και δικαστικές αποφάσεις, γνωρίζετε πολύ καλά
ότι σε αυτές τις αυτόµατες πράξεις της τεχνητής νοηµοσύνης
και εισηγήσεις θα βασιστούν οι προϊστάµενοι που θα προσλά-
βετε µε δωδεκάµηνης ισχύος συµβάσεις και οι οποίοι µάλιστα
δεν θα έχουν το προσόν της νοµικής κατάρτισης. Σε αυτούς
απευθύνεστε και αυτοί είναι που θα κρίνουν τις δύσκολες συµ-
βάσεις. Και οι συµβάσεις στην πλειοψηφία τους θα είναι δύσκο-
λες, γιατί γνωρίζετε ότι τα συµβολαιογραφικό έγγραφα έχουν
επιφορτιστεί µε άπειρη νοµοθεσία που θα πρέπει να εφαρµόζει
ο εκάστοτε συµβολαιογράφος. Οπότε, θα είναι πρακτικά αδύνα-
τον η τεχνητή νοηµοσύνη να µπορεί να κρίνει για την κάθε εξα-
τοµικευµένη υπόθεση µε τα ξεχωριστά πραγµατικά περιστατικά
αν µπορεί να υπαχθεί ή όχι σε κάποιους κανόνες δικαίου. 

Άρα, αυτή η συλλογιστική είναι ανεδαφική, άκρως επικίνδυνη
για την ουσία του κράτους δικαίου και της αρχής της νοµιµότη-
τας, επέκεινα δε για την ίδια την ουσία κρίσιµων θεσµών της αν-
τιπροσωπευτικής δηµοκρατίας. Τα σύγχρονα, λοιπόν, µέσα
τεχνολογίας στερούνται αναµφίβολα τεχνητής συνείδησης και
αδυνατούν να επιτελέσουν στο ακέραιο µια τέτοια αποστολή. 

Επίσης, όσον αφορά στο ζήτηµα της ενεργειακής κρίσης, για
το οποίο η Κυβέρνησή σας δηλώνει πάρα πολύ ευαισθητοποι-
ηµένη, θα πρέπει να γνωρίζετε ότι στην παρέµβαση που έγινε
στο φετινό παγκόσµιο οικονοµικό φόρουµ στο Νταβός ο Διευθύ-
νων Σύµβουλος της «OpenAI» και στέλεχος της «MICROSOFT»
Sam Altman παραδέχθηκε ουσιαστικά ότι ο κλάδος της τεχνητής
νοηµοσύνης οδεύει προς ενεργειακή κρίση. Ειδικότερα, προει-
δοποίησε πως η νέα γενιά των εργαλείων της θα καταναλώνει
ασύλληπτα µεγαλύτερες ποσότητες ενέργειας από ό,τι είχε αρ-
χικά υπολογιστεί, κάτι που σηµαίνει πως αν δεν βρεθούν αποτε-
λεσµατικές λύσεις, το πρόβληµα που θα προκύψει θα είναι
µεγάλο, γιατί η τεχνητή νοηµοσύνη διψά για ενέργεια. Μιλάµε
για την ενέργεια που παράγουµε φυτεύοντας ανεµογεννήτριες,
αφού κάψαµε τα δάση µας, αυτή που αποκτούµε αποµυζώντας
κάθε φυσικό πόρο του πλανήτη και αφαιρώντας τη ζώσα πνοή
όχι βέβαια από τον πλανήτη -δεν έχει ανάγκη ο πλανήτης, γιατί
έχει τον δικό του τρόπο να αµυνθεί-, αλλά από τα παιδιά µας και
τις ερχόµενες γενιές, αυτές που στοχεύετε να αφήσετε ανέστιες
µε ένα Κτηµατολόγιο δούρειο ίππο του ακήρυχτου πολέµου προς
όφελος των συµφερόντων που εξυπηρετεί η πολιτική της Κυβέρ-
νησής σας.

Μας µιλήσατε για ψηφιοποίηση υποθηκοφυλακείων και απο-
κρύπτετε από τον ελληνικό λαό ότι αυτό που επικαλείστε ως ψη-
φιοποίηση δεν είναι παρά η αρχή της φωτογράφησης αρχείων,
για την οποία πολλά έχουν ειπωθεί για το κατά πόσον είναι ορθή
και για το κατά πόσον ελέγχονται οι υπάλληλοι των αναδόχων,
οι οποίοι κατά πλειοψηφία δεν έχουν κάποια κατάρτιση. Οι ερ-
γαζόµενοι οι οποίοι επιτελούν αυτό το έργο δεν µπορούν να κα-
ταλάβουν τι µπορεί να σηµαίνει να ξεχαστεί ένα φύλλο συµβο-
λαίου κατά τη φωτογράφιση. Άρα, η φωτογράφιση δεν είναι ψη-
φιοποίηση. Ψηφιοποίηση, όπως έχουµε εξηγήσει πάρα πολλές
φορές, σηµαίνει ότι υπάρχει µια ηλεκτρονική βάση δεδοµένων
όπου τα στοιχεία από τη φωτογράφηση έχουν µεταφερθεί
σωστά σε αυτή την ηλεκτρονική βάση δεδοµένων και είναι εφικτό
οποιοσδήποτε νοµικός να µπορέσει να ολοκληρώσει έναν νοµικό
έλεγχο στηριζόµενος στα σωστά στοιχεία που βρίσκονται σε
αυτή τη βάση δεδοµένων. Επίσης, σηµαίνει ότι φυσικά τα στοι-
χεία των προσωπικών δεδοµένων είναι προστατευµένα, για τα
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οποία επίσης δεν ξέρουµε κατά πόσο προστατεύονται αυτή τη
στιγµή µέσα στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ειδικά µετά την κυ-
βερνοεπίθεση του καλοκαιριού.

Η έρευνα στα υποθηκοφυλακεία τα οποία κλείσατε άρον άρον
χωρίς στην πραγµατικότητα να πληρούνται οι προϋποθέσεις γι’
αυτό, προκειµένου να καλύψετε τα ορόσηµα του Ταµείου Ανά-
καµψης για να εκταµιευθούν οι επόµενες δόσεις, είναι τουλάχι-
στον τραγική. Στα υποθηκοφυλακεία του Ηρακλείου Κρήτης εδώ
και τρεις µήνες, όπως µνηµονεύει και η σχετική ένωση δικηγό-
ρων, δεν µπορεί να γίνει καµµία έρευνα τίτλων, δεν µπορεί να εκ-
δοθεί κανένα αντίγραφο, κανένα πιστοποιητικό, µε αποτέλεσµα
η τοπική οικονοµία να έχει υποστεί τεράστιο οικονοµικό πλήγµα.

Το νέο Κτηµατολογικό Γραφείο Κρήτης, στο οποίο έχουν εν-
σωµατωθεί τα καταργηµένα υποθηκοφυλακεία Ηρακλείου, Μοι-
ρών, Χερσονήσου, ενώ επίκεινται και τα υπόλοιπα, έχει ελά-
χιστους υπαλλήλους. Με αυτούς τους ελάχιστους υπαλλήλους
µπορεί το Κτηµατολόγιο να διαχειριστεί αυτή τη στιγµή τις δε-
κάδες χιλιάδες εκκρεµοτήτων; Επίσης, χωρίς να έχουν περαιωθεί
αυτές οι εκκρεµότητες, εσείς βαδίζετε στην ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου; 

Και συνεχίζω. Η ένωση δικηγόρων, λοιπόν, λέει ότι είναι δρα-
µατική η αναµονή στην καταχώριση γραπτών πράξεων, στην έκ-
δοση πιστοποιητικών και αντιγράφων, στο σύστηµα καταχώρισης
πράξεων, το βασικό εργαλείο λειτουργίας του γραφείου που λει-
τουργεί. Άπραγοι και απεγνωσµένοι φεύγουν καθηµερινά επαγ-
γελµατίες και πολίτες από το γραφείο κτηµατογράφησης που
επισκέπτονται.

Πώς θα αναλάβουν δικηγόροι και µηχανικοί να προχωρήσουν
σε δικαστικές και εξωδικαστικές διαδικασίες διόρθωσης των ακι-
νήτων του λειτουργούντος Κτηµατολογίου, όπως µας λέτε, µε
υποβολή δηλώσεων, ενόσω αδυνατούν να έχουν πρόσβαση σε
τίτλους ιδιοκτησίας; Πώς θα οριστικοποιηθούν οι αρχικές, οι προ-
σωρινές κτηµατολογικές εγγραφές, ενώ δύο µήνες πριν τη λήξη
της προθεσµίας εκκρεµούν µόνο στην Κρήτη δύο χιλιάδες αιτή-
σεις και αγωγές που ο χρόνος της οριστικής καταχώρισης υπερ-
βαίνει το έτος; Ακόµα, οι δικηγόροι που θα στελεχώνουν το
Μητρώο Νοµικών Εισηγητών ακόµα δεν έχουν προσληφθεί ή
όσοι έχουν προσληφθεί αντιµετωπίζουν τεράστιες τεχνικές δυ-
σκολίες και καθυστερήσεις και στην πληρωµή τους ακόµα,
πολλώ µάλλον στην εξοικείωση µε το αντικείµενο που είναι πολύ
εξειδικευµένο και που µπορεί να το κατέχουν άριστα συµβολαι-
ογράφοι, αλλά δικηγόροι λιγότερο άριστα, οι οποίοι θα κληθούν
να εκδίδουν µε το νέο νοµοσχέδιο που θα γίνει νόµος του κρά-
τους πράξεις καταχώρισης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Υπάρχουν εξειδικευµένα θέµατα στα οποία πρέπει κανείς να
αναφερθεί και θα επιλέξω το θέµα των δήµων, στους οποίους θα
παραδώσετε, εφ’ όσον ζητηθεί από την εκάστοτε δηµοτική ενό-
τητα τα αρχεία των υποθηκοφυλακείων. Στην έκθεση της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας σάς επισηµαίνονται εύλογα ερωτήµατα. Δεν
υπάρχει ελάχιστο πλαίσιο ωραρίου λειτουργίας που να ορίζεται,
αλλά το κυριότερο είναι πως δεν υπάρχει κατάρτιση και δεν υπάρ-
χει ουσιαστικά το υπόβαθρο, η κατάρτιση εκείνη από οποιονδή-
ποτε αναλάβει ένα τέτοιο αρχείο για το πώς θα το διαχειριστεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και δεν είναι το µόνο. Οι δήµοι πολλές φορές έχουν στην πε-
ριφέρειά τους υποθηκοφυλακεία, στη χωρική αρµοδιότητα των
οποίων ανήκουν ακίνητα τα οποία αφορούν σε άλλους δήµους.
Αυτό το θέµα της τήρησης των αρχείων σε ακίνητα, που ανήκουν
σε άλλες δηµοτικές ενότητες και δήµους είναι ένα ζήτηµα το
οποίο θα δηµιουργήσει τεράστιες δυσκολίες στους πολίτες, οι
οποίοι θα αναµένουν να βρουν µία λύση στο θέµα αναζήτησης
αρχείων που έχουν απολεσθεί. Και στο µέλλον θα παίξει έναν τε-
ράστιο ρόλο η εύρεση αρχείων από τα αρχεία των Υποθηκοφυ-
λακείων και η αξιοποίησή τους και στους δασικούς χάρτες και
στις αγωγές εµπράγµατου δικαίου και σε δικαστικές διαµάχες
και αµφισβητήσεις, γιατί η δήλωση για να γίνει στο κτηµατολο-
γικό φύλλο σε λειτουργούν Κτηµατολόγιο απαιτεί ότι υπάρχει
εκείνο το στοιχείο, εκείνο το αποδεικτικό µέσο που θα είναι δη-

µόσιο έγγραφο, µε το οποίο ο κάθε πολίτης θα µπορέσει να αι-
τιολογήσει τη θέση του και τη στάση του. 

Στο άρθρο 15 του νοµοσχεδίου, στο οποίο έχετε θετικές ρυθ-
µίσεις και αναφέρεται εξειδικευµένα στον Δήµο Λαυρεωτικής,
υπάρχει κάτι το οποίο δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας. Οι αεροφω-
τογραφίες που αφορούν στις δασικές περιοχές της Λαυρεωτικής
του έτους 1967 δεν έχουν τεθεί υπ’ όψιν του αναδόχου, δεν
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν στην ανάρτηση. Αυτό θα δηµιουργήσει
πλείστα προβλήµατα στον χαρακτηρισµό τελικά των ιδιοκτησιών
τι είναι δασικό και τι όχι.

Ορθά αντιµετωπίζετε µε προσθήκη διάταξης στο ίδιο άρθρο
το ζήτηµα που θίγει η συγκεκριµένη διάταξη για τις περιοχές της
Κοιλάδας Θορικού και Κερατέας, όµως υπάρχουν σηµαντικά ζη-
τήµατα στην αµφισβήτηση ιδιοκτησιών από το ελληνικό δηµόσιο
τόσο σε ιδιοκτησίες µεταλλωρύχων οι οποίες αποκτήθηκαν στην
κυριολεξία µε αίµα από τους προγόνους και αφέθηκαν ως κλη-
ρονοµιά στις επόµενες γενιές και οι οποίες αυτή τη στιγµή αµφι-
σβητούνται σε πολύ µεγάλη έκταση στη Λαυρεωτικής από το
ελληνικό Δηµόσιο, αλλά και σε ό,τι αφορά ακόµα τον χαρακτη-
ρισµό πολλών εκτάσεων που θίγονται ως δηµόσιο δάσος, ενώ
στην καλύτερη περίπτωση -ή στη χειρότερη για το δηµόσιο- µπο-
ρεί να είναι ιδιωτικό δάσος. 

Μάλιστα, µε έκπληξη έχουµε διαπιστώσει ότι σε προσωρινούς
αναρτηµένες δασικούς χάρτες εξαιρούνται ιδιοκτησίες επωνύ-
µων από τον δασικό χαρακτηρισµό στο Σούνιο, ενώ όλων των
υπολοίπων χαρακτηρίζονται δασικές. Αυτό από µόνο του κάτι
λέει.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ανακοινώνω στο Σώµα το δελτίο ειδήσεων …..
Με συγχωρείτε, είχα το µυαλό µου στο δελτίο ειδήσεων, όπως

πάντα, αλλά δεν έγινα ακόµη δηµοσιογράφος.
Ανακοινώνω, λοιπόν, στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτή-

σεων της Τετάρτης 2 Οκτωβρίου 2024.
Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-

γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

Η µε αριθµό 1433/27-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ποια εγγειοβελτιωτικά έργα
(φράγµατα-δίκτυα κ.α.) έχουν ενταχθεί προς χρηµατοδότηση
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων;».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μία ερώτηση δεν είναι µόνο, κυρία Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είναι µία επίκαιρη
µόνο, η οποία θα συζητηθεί αύριο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πολύς ο κοινοβουλευτικός έλεγχος που έχουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτή την εβδοµάδα
είναι έτσι. Άλλες εβδοµάδες δεν είναι έτσι. Ίσα-ίσα, πολύ συχνά
είναι πολύ πυκνή η εβδοµάδα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Περιµένουµε µήπως έρθει κανένας Υπουργός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Δηµητριάδης, ει-
δικός αγορητής των Σπαρτιατών, έχει τον λόγο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πριν ξεκινήσω την αγόρευσή µου, θα ήθελα πρώτα απ’ όλα
να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των
δύο συµπολιτών µας στην Κορινθία, οι οποίοι βρήκαν τραγικό θά-
νατο στην πυρκαγιά η οποία ακόµα και σήµερα κατακαίει τα
δάση της Κορινθίας. Θα ήθελα να πω πως ελπίζουµε και ευχό-
µαστε να είναι οι τελευταίοι νεκροί που θρηνούµε σε τέτοιου εί-
δους τραγωδίες. Για τις ελλείψεις στο σύστηµα πυρόσβεσης και
στα δασαρχεία θα πω σε κάποια άλλη στιγµή, καθώς δεν είναι
της παρούσης. 

Επίσης, θα θέλαµε να καταδικάσουµε και τα πρόσφατα φαινό-
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µενα νεανικής εγκληµατικότητας και παραβατικότητας, τα οποία
µας βοµβαρδίζουν πάρα πολύ και µάλιστα κρούουµε τον κώδωνα
του κινδύνου γιατί το φαινόµενο δείχνει να λαµβάνει επικίνδυνες
διαστάσεις. Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξουν τρόποι σοβαρής αντι-
µετώπισης. 

Τώρα, θα µιλήσουµε επί του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο ου-
σιαστικά τιτλοφορείται «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης,
απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και δια-
τάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»,
λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης». Θα
ήθελα να πω πως είκοσι εννέα χρόνια µετά την εισαγωγή του δι-
καίου του Κτηµατολογίου µε τον ν.2308/1995, η ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης είναι ζητούµενο και αυτό δεν περιποιεί τιµή
διότι είµαστε η τελευταία χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν
το έχουµε ολοκληρώσει. Ακόµα και η Βουλγαρία µας πέρασε το
2009. 

Τι συνέβη; Τα αίτια ήταν πολλά. Πρώτα από όλα, εξαρχής ανα-
τέθηκαν σε ιδιώτες αναδόχους οι διεργασίες της κτηµατογρά-
φησης, οι οποίοι ανάδοχοι, δυστυχώς, δεν στάθηκαν στο ύψος
των περιστάσεων. Είτε προσλάµβαναν προσωπικό ελλιπές και ελ-
λιπώς καταρτισµένο, είτε δεν είχαν επαρκή στελέχωση, µε απο-
τέλεσµα ακόµα και σήµερα σε πάρα πολλές περιοχές να µην έχει
ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση. Κι όλα αυτά την ίδια στιγµή
που ο µέσος Έλληνας πολίτης χρηµατοδοτούσε αυτό το εθνικό
έργο, που είναι για µας εθνικό έργο και εθνική υπόθεση διότι
ακριβώς κατοχυρώνει επιτέλους την ιδιοκτησία των πολιτών.
Αρκεί να πω πως αν κάποιος αναλογιστεί πως έως και σήµερα
έχουν καταχωρηθεί στο Εθνικό Κτηµατολόγιο τριάντα ένα εκα-
τοµµύρια εµπράγµατα δικαιώµατα και πως η δήλωση του καθε-
νός δικαιώµατος κοστίζει 35 ευρώ, θα έλεγε κανείς ότι θα υπήρχε
περίπου 1.000.000.085 ευρώ στα ταµεία του Κτηµατολογίου. Αν,
µάλιστα, προσθέσει σ’ αυτά και τα έσοδα από αιτήσεις για πιστο-
ποιητικά ή αιτήσεις διόρθωσης προδήλου σφάλµατος, θα συµ-
περάνει πως οι Έλληνες πολίτες χρηµατοδοτήσαµε όλοι µαζί µε
πάρα πολλά χρήµατα το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Για µένα είναι
απαράδεκτο έως και σήµερα να µην έχει ολοκληρωθεί. 

Όµως, ήθελα να πω ότι παρά το γεγονός πως το προς ψήφιση
νοµοσχέδιο µας λέει πως ολοκληρώνει την κτηµατογράφηση,
στην πραγµατικότητα από το 2025 θα µεταβούµε σε ένα καθε-
στώς λειτουργούντος του Κτηµατολογίου, αλλά σε πολλές πε-
ριοχές δεν θα έχει ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση και οι
κτηµατολογικοί πίνακες και τα φύλλα, που θα αναρτηθούν θα
έχουν πάρα πολλά σφάλµατα και πάρα πολλές παραλείψεις.
Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Σε πολλές περιοχές -ακούσαµε µά-
λιστα και έναν φορέα να µας το λέει- ακόµα και σήµερα έχουµε
τρία εκατοµµύρια γεωτεµάχια αγνώστου ιδιοκτήτη. Τι θα συµβεί
λοιπόν; Πάρα πολλοί ιδιοκτήτες θα κληθούν να διορθώσουν τις
εσφαλµένες εγγραφές που υπάρχουν στις κτηµατολογικές βά-
σεις δεδοµένων. Ποιο θα είναι το πρόβληµα όµως; Ενώ για τα
ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη θα µπορεί να διορθωθεί µε αίτηση
διόρθωσης προδήλου σφάλµατος εξωδικαστικά, εάν ο ιδιοκτή-
της διαπιστώσει ότι κάποιος άλλος -είτε από σφάλµα, είτε από
παράλειψη- δήλωσε ως ακίνητο το δικό του ακίνητο, θα πρέπει
να καταφύγει στα δικαστήρια.

Εποµένως, λοιπόν, οι πολίτες θα υποχρεωθούν για ακόµη µία
φορά να υποβάλουν τον εαυτό τους σε µια πολυέξοδη δικαστική
διαµάχη. Και αυτά, ενώ έχουν ήδη χρηµατοδοτήσει το Κτηµατο-
λόγιο. 

Εάν σε όλα αυτά εδώ προσθέσουµε και το αµάχητο τεκµήριο
του δηµοσίου, τότε πολύ φοβάµαι ότι στην πραγµατικότητα δεν
θα υπάρξει καµµία ολοκλήρωση. Αντιθέτως, οι πολίτες πλέον θα
επωµίζονται το βάρος να διορθώσουν τα σφάλµατα και τις πα-
ραλείψεις των αναδόχων. 

Θα ήθελα, επί της ευκαιρίας να πω και το εξής: Επειδή µίλησαν
όλοι στις επιτροπές για την ανάγκη δηµιουργίας ενός ενιαίου
φορέα. Ναι, να υπάρξει ο ενιαίος φορέας, όµως, ο ενιαίος φο-
ρέας του Κτηµατολογίου -δηλαδή, το λειτουργούν Κτηµατολό-
γιο- να είναι επαρκώς στελεχωµένος -που δεν είναι, έχουµε
υποστελέχωση- και κυρίως να υπάρχει η απαραίτητη υλικοτε-
χνική υποδοµή. Θέλω να αναφέρω, µάλιστα, πως θεωρώ λίγο αν-
τίφαση να προβλέπεται η εισήγηση νοµικού ελέγχου µε τη χρήση

συστήµατος τεχνητής νοηµοσύνης και την ίδια στιγµή σε πολλά
κτηµατολογικά γραφεία της περιφέρειας να µην υπάρχει στα-
θερό ίντερνετ, να πέφτει το ίντερνετ. Το έχω ζήσει αυτό. Αυτό
για µένα συνιστά αντίφαση. Δεν µπορεί να µιλάµε για εκσυγχρο-
νισµό και να µην έχουµε σταθερό ίντερνετ σε πάρα πολλά κτη-
µατολογικά γραφεία, όπου πολλές φορές είτε έχει διακοπές είτε
αδύναµο σήµα είτε πέφτει βασικά. 

Εδώ να τονίσω πως περιµένουµε, επίσης, να υπάρξει πρόσ-
ληψη µόνιµου προσωπικού και όχι να ανατίθεται η διόρθωση των
γεωµετρικών στοιχείων σε πιστοποιηµένους µηχανικούς, αλλά
και να προβλέπεται στο νοµοσχέδιο η πρόσληψη εποχικού προ-
σωπικού µε συµβάσεις δώδεκα µηνών, ειδικά για την κάλυψη
έκτακτων αναγκών σε νησιωτικές και παραµεθόριες περιοχές.
Θα περιµέναµε, λοιπόν, πρόσληψη µόνιµου προσωπικού. Μόνο
έτσι θα µπορέσει να λειτουργήσει σωστά το Κτηµατολόγιο και
κυρίως, να υπάρχει η κατοχύρωση των δικαιωµάτων των πολιτών. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ουσιαστικά προβλέπεται για πρώτη
φορά, όπως ειπώθηκε, η εισήγηση νοµικού ελέγχου µε τη χρήση
συστήµατος τεχνητής νοηµοσύνης. Εµείς, λοιπόν, στις επιτροπές
και άλλοι συνάδελφοι είχαµε θίξει την προβληµατική που υπάρχει
και την οριοθέτηση που πρέπει να υπάρχει µεταξύ της τεχνητής
νοηµοσύνης των συστηµάτων και του ανθρώπινου παράγοντα. 

Κατά την άποψή µας, τίποτα δεν πρέπει να υποκαθιστά τον άν-
θρωπο και τον τελευταίο λόγο θα πρέπει να τον έχει ο υπάλληλος
του Κτηµατολογίου. Επίσης, είχαµε θίξει για την προβληµατική
που υπάρχει αναφορικά µε τα συστηµικά σφάλµατα του αλγό-
ριθµου που σε πολλές περιπτώσεις µπορεί να βγάλουν εσφαλ-
µένα συµπεράσµατα και εσφαλµένες εισηγήσεις. 

Δεν αναφερθήκαµε ούτε σε ροµπότ και σε εξολοθρευτές,
όπως µας είχε πει χαριτολογώντας ο κ. Λοβέρδος, ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας, απλώς είχαµε επισηµάνει µία προβληµατική η
οποία αναπτύσσεται παγκοσµίως, αναφορικά µε τα όρια και τις
δικλίδες ασφαλείας που θα πρέπει να υπάρχουν στη χρήση της
τεχνητής νοηµοσύνης. Είναι πάρα πολύ απλό. 

Επίσης να πω ότι για τη δυνατότητα εικοσιτετράωρης ψηφια-
κής υποβολής πράξεων στο Κτηµατολόγιο περιµένουµε, ακόµα
και σήµερα, µία διάταξη που θα προφυλάσσει τους πολίτες από
τυχόν αυθαίρετες καταχωρήσεις των servicers, οι οποίοι δυστυ-
χώς ακόµα και σήµερα έχουν θέσει µια θηλιά στους Έλληνες πο-
λίτες και µετά µανίας προσπαθούν να κατάσχουν τις περιουσίες
των Ελλήνων πολιτών.

Περιµένουµε, λοιπόν, µια δικλίδα ασφαλείας ειδικά γι’ αυτό το
ζήτηµα. Είχε ειπωθεί ότι θα γίνει, δεν το είδαµε. 

Ένα άλλο, για την παράδοση αρχείων υποθηκοφυλακείων σε
δήµους. Ειπώθηκε από το Υπουργείο ότι θα γίνει σε εθελοντική
βάση και ότι σε κάποιους δήµους που είναι νησιωτικοί, σε κά-
ποιες περιοχές για ιστορικούς λόγους θέλουµε να έχουµε τα αρ-
χεία των υποθηκοφυλακείων στους δήµους. Όµως, εµείς θα το
δεχτούµε µε µια προϋπόθεση: Να υπάρχει, πρώτον, ο επαρκής
χώρος φύλαξης και κυρίως να υπάρχει και το προσωπικό, το
επαρκές και κατάλληλο προσωπικό, για να µπορεί να εξυπηρετεί
τους πολίτες. Είναι µια απαραίτητη προϋπόθεση. 

Για το άρθρο 15 τώρα. Θετικό το άρθρο 15 για µας, διότι προ-
βλέπεται η διόρθωση κτηµατολογικής εγγραφής σε περίπτωση
που υπάρχει απόφαση αποδοχής αντιρρήσεων κατά του δασικού
χάρτη. Με αφορµή αυτό είχα πει στην επιτροπή χθες και σήµερα
πως θα πρέπει µε αφορµή τους δασικούς χάρτες πλέον να υπάρ-
ξει µια κατάρτιση δασολογίου. Το δασολόγιο δεν είναι ταυτό-
σηµο σαν τους δασικούς χάρτες, διότι ουσιαστικά προβλέπει την
κατηγοριοποίηση και κυρίως θα ξεκαθαρίσει επιτέλους τι είναι
δασικό και τι όχι. Διότι σε πολλές περιπτώσεις -αυτό το έχω
ζήσει- τα δασαρχεία έχουν απαρχαιωµένα δεδοµένα, τα οποία
λένε τι είναι δάσος και τι όχι, µε αποτέλεσµα ο πολίτης σήµερα
σε πολλές περιπτώσεις να προσπαθεί να αποδείξει ότι µία
έκταση που είναι πλέον χορτολιβαδική ή έχει µόνο θάµνους και
η οποία ήταν κάποτε δασική πριν από πενήντα-εξήντα χρόνια,
είναι ακόµη και σήµερα δάσος. Αυτό πρέπει να λυθεί. Το δασικό
για µας είναι επιτακτική ανάγκη και ουσιαστικά έτσι κατοχυρώ-
νουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και τον δασικό µας πλούτο,
ξέρουµε τι είναι δάσος και τι όχι. Είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό
και θα επιλύσει τα προβλήµατα των πολιτών. 
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Συµφωνούµε και για το άρθρο 16 έπειτα από τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις και της παραγράφου 1, όπου προβλέπεται η δυνατό-
τητα µονοµερούς διόρθωσης στοιχείων συµβολαίων. 

Συµφωνούµε επίσης και µε το άρθρο 18 όπου προβλέπεται η
σύνταξη µε αυτοσύµβαση οριστικών συµβολαίων µεταβίβασης
ακινήτων µε επαχθή αιτία -θα δώσει µία λύση στα προσύµφωνα-
, όπως και µε το άρθρο 19 όπου δίδεται παράταση προθεσµίας
σε επικυρώσεις ανώµαλων δικαιοπραξιών. Αυτό θα πρέπει να
γίνει σε πάρα πολλές περιοχές, ειδικά στη Χαλκιδική, όπου µε-
γάλο τµήµα των δικαιοπραξιών είναι ανώµαλες και θα πρέπει να
υπάρξει το επαρκές χρονικό διάστηµα για να διορθωθούν. Διότι
διαφορετικά θα έχουµε σοβαρό πρόβληµα.

Θα ήθελα να αναφερθώ τώρα σε κάποια προβλήµατα, κάποιες
διατάξεις που είναι προβληµατικές, τις οποίες θα πρέπει να τις
επισηµάνουµε. 

Πρώτα-πρώτα, λοιπόν, στο άρθρο 28, όπου ουσιαστικά επέρ-
χεται µια τροποποίηση στην παράγραφο 3 του άρθρου 29 του
ν.4727/2020 περί της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων. Αυτή,
λοιπόν, η τροποποίηση ουσιαστικά δηµιουργεί ένα τεκµήριο απο-
δοχής εκ µέρους του πολίτη, περί της διακίνησης των εγγράφων
ηλεκτρονικά. Προσέξτε τι λέει η διάταξη: Ότι εάν ο πολίτης δεν
δηλώσει ρητώς την αντίθεσή του για την ηλεκτρονική διακίνηση,
τότε τεκµαίρεται ότι την αποδέχεται. Για εµάς, αυτό είναι λάθος.
Θα πρέπει να γίνει το αντίθετο, θα πρέπει ο πολίτης ρητώς να
δηλώνει ο ίδιος ότι επιθυµεί την ηλεκτρονική διακίνηση και όχι
να υπάρχει τεκµήριο. Το τεκµήριο θα πρέπει να είναι η µη απο-
δοχή. 

Τι δηµιουργείται από αυτή τη διάταξη. Πρώτα απ’ όλα, πάρα
πολλοί συµπολίτες µας οι οποίοι δεν είναι εξοικειωµένοι µε την
τεχνολογία, θα έχουν µεγάλα προβλήµατα, γιατί δεν θα έχουν τα
απαραίτητα εχέγγυα ασφαλείας. Πρώτον, αυτό. Δεύτερον και πιο
σηµαντικό, ο πολίτης ο οποίος δεν είναι καθόλου δεδοµένο ότι
παρακολουθεί όλες αυτές τις αλλεπάλληλες τροποποιήσεις και
καινοτοµίες νοµικού, τεχνικού ή διαδικαστικού περιεχοµένου, θα
υποχρεούται να υποβάλει ο ίδιος αιτήσεις ηλεκτρονικά. 

Όχι! Για εµάς θα πρέπει τα δηµόσια έγγραφα και γενικώς η
διακίνηση των εγγράφων να γίνονται υποχρεωτικά από δικαστι-
κούς επιµελητές και όχι ηλεκτρονικά. Διότι οι δικαστικοί επιµε-
λητές είναι, όπως είναι γνωστό, άµεσοι δηµόσιοι λειτουργοί,
έχουν ως έργο τους, µεταξύ άλλων, την επίδοση δικογράφων και
εξωδίκων εγγράφων, καθώς και την κοινοποίηση, τη γνωστοποί-
ηση, τη διαβίβαση ή άλλη συναφή διαδικαστική πράξη µε φυσικό
τρόπο, ηλεκτρονικά µέσα, όπως ευθέως προβλέπεται και στον
Κώδικα Δικαστικών Επιµελητών. Διορίζονται δε έπειτα από εξε-
τάσεις και έχοντας τα απαραίτητα προσόντα. Εποµένως, λοιπόν,
µε την υποχρεωτική επίδοση-κοινοποίηση των εγγράφων από δι-
καστικούς επιµελητές ουσιαστικά δηµιουργούν τα απαραίτητα
εχέγγυα ασφαλείας ως προς την επίδοση των εγγράφων και όχι
ηλεκτρονικά. 

Να πω, µάλιστα, πως σε αρκετές περιπτώσεις η ηλεκτρονική
επίδοση έχει και πάρα πολλά προβλήµατα. Μπορεί είτε να σταλεί
σε λάθος e-mail είτε να περάσει στα ανεπιθύµητα και ο πολίτης
να κάθεται να τα ψάχνει -µου έχει συµβεί κι εµένα σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις και δεν θεωρώ ότι υπάρχουν τα απαραίτητα εχέγγυα
ασφαλείας και θα πρέπει να γίνεται µε επίδοση από δικαστικό
επιµελητή. Αυτή είναι η άποψή µας. 

Τέλος, θα ήθελα να πω κάτι για το άρθρο 29, όπου ουσιαστικά
προστίθεται ένα άρθρο, το 24Α στον ν.4727/2020 και παράγρα-
φος 15Α στο άρθρο 107 του ίδιου νόµου. Ουσιαστικά δηµιουρ-
γείται ένα σύστηµα αυθεντικοποίησης της εξουσιοδότησης
προσώπων, το ΣΑΕΠ. Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε πως δεν υπάρχει
κανένας απολύτως λόγος της δηµιουργίας αυτού του συστήµα-
τος, διότι η αυθεντικοποίηση των στοιχείων του πολίτη είναι απο-
λύτως εφικτή και χωρίς αυτό. 

Αντίθετα, µε την προηγούµενη διάταξη στα δεδοµένα προσω-
πικού χαρακτήρα του Έλληνα πολίτη θα επιτρέπεται να υπάρχει
πρόσβαση απεριόριστου αριθµού νοµικών προσώπων δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου, αλλά και φυσικών προσώπων, τα οποία δε-
δοµένα, όπως λέει και µέσα το νοµοσχέδιο, θα διαβιβάζονται, θα
τηρούνται και θα υφίστανται επεξεργασία, µε βάση κοινή υπουρ-
γική απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε αποτέλεσµα να µην ξέρουµε
ποια θα είναι τα κριτήρια και βασικά πώς θα γίνεται η επεξεργα-
σία. 

Επίσης, υπάρχει σοβαρή πιθανότητα να χρησιµοποιηθούν για
άλλους λόγους. Υπάρχει δε και ο µέγας κίνδυνος, ο σοβαρός κίν-
δυνος -που το ζήσαµε πρόσφατα από την κυβερνοεπίθεση στη
βάση του «Ελληνικού Κτηµατολογίου»- να χακαριστούν και γενι-
κότερα καταργείται πλήρως η ιδιωτικότητα του πολίτη. Ως εκ
τούτου λοιπόν διαφωνούµε, διότι καταργείται η ιδιωτικότητα και
τα προσωπικά δεδοµένα γίνονται αντικείµενο επεξεργασίας και
διασύνδεσης µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα, αλλά και διότι,
όπως µας απέδειξε και η εµπειρία προσφάτως, καθώς και η ρα-
γδαία εξέλιξη των µεθόδων υποκλοπής τους, δεν θεωρούµε ότι
αυτά θα είναι ασφαλή. 

Ξέρετε, το θέµα δεν είναι µόνο να ψηφιοποιήσουµε τα δεδο-
µένα, αλλά να υπάρχει και µια δικλίδα ασφαλείας για την ασφά-
λεια, η οποία δεν υφίσταται. Η πιστοποίηση δε της αυθεντικότητας
του πολίτη µπορεί να γίνεται κάθε φορά για τους σκοπούς που
κάθε φορά απαιτείται και όχι µε τον προτεινόµενο τρόπο. Εµείς
διαφωνούµε µε τον προτεινόµενο τρόπο.

Εν κατακλείδι, θα ήθελα να πω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
ουσιαστικά δεν ολοκληρώνει την κτηµατογράφηση. Αντιθέτως, δη-
µιουργεί ένα -να το πω έτσι- πεδίο ανάκτησης κτηµατολογικών
φύλλων και πινάκων µε πάρα πολλά σφάλµατα και ελλείψεις, τα
οποία θα κληθεί σε πολλές περιπτώσεις ο ίδιος ο πολίτης να διορ-
θώσει. Αυτό για εµάς δεν συνιστά ολοκλήρωση. Εµείς ναι µεν θέ-
λουµε να ολοκληρωθεί, αλλά να γίνει σωστά, µε τον σωστό και τον
πρέποντα τρόπο και να µην υπάρχει ακόµα και σήµερα ανασφά-
λεια δικαίου. 

Ταυτόχρονα δε, θα πρέπει να πω πως σε αρκετές περιπτώσεις,
όπως βλέπουµε σε κάποια άρθρα, υπάρχουν προβληµατικές δια-
τάξεις. Εµείς, λοιπόν, δεδοµένων όλων αυτών εδώ, θα καταψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο. Θα υπερψηφίσουµε, βέβαια, κάποιες
διατάξεις που είναι θετικές, αλλά θεωρούµε ότι µε τον τρόπο που
«ολοκληρώνεται» η κτηµατογράφηση, δεν θα υπάρχει ασφάλεια
δικαίου και θα συνεχίσει η ταλαιπωρία των πολιτών για αρκετό
χρονικό διάστηµα.

Ψηφίζουµε, λοιπόν, κατά του νοµοσχεδίου και ελπίζουµε κά-
ποια στιγµή να έρθει ένα καλύτερο νοµοσχέδιο, πιο βελτιωµένο,
το οποίο θα κατοχυρώνει τα ιδιωτικά δικαιώµατα των πολιτών,
αλλά και την περιουσία τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο, η ανάγκη του οποίου θεωρώ πως είναι αυ-
ταπόδεικτη. Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα µε το οποίο
τακτοποιείται µετά από εκατόν πενήντα χρόνια η ελληνική επι-
κράτεια, για να γνωρίζουν πλέον όλοι τι είναι δικό τους, πού µπο-
ρούν να επενδύσουν. 

Το νοµοσχέδιο βάζει τάξη στην κοινωνία, ενισχύει την ασφά-
λεια δικαίου και βάζει τέλος ή αν θέλετε επιεικέστερα µειώνει τις
δικαστικές διαµάχες που χρονίζουν και απαντά και στους φόβους
των πολιτών που εκφράστηκαν τελευταία ότι µε το πέρας της
διαδικασίας ολοκλήρωσης του κτηµατολογίου θα έπρεπε να ξε-
κινήσουν δικαστικούς αγώνες για να καθορίσουν τις ιδιοκτησίες
τους. 

Επί του προκειµένου, το Μέρος Β’ του παρόντος πραγµατεύε-
ται την ολοκλήρωση της ένταξης της επικράτειας στο λειτουρ-
γούν κτηµατολόγιο. Στο άρθρο 5 του δεύτερου µέρους υπάρχει
µια σηµαντική τροποποίηση του άρθρου 29 του ν.5123/2024,
όπου και προβλέπεται η παράταση ατελούς υποβολής δηλώσεων
κυριότητας από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε διαδι-
κασία κτηµατογράφησης. 

Στα άρθρα 7 έως 10 θεσπίζεται µέσω του νοµοσχεδίου µία ενι-
αία διαδικασία διόρθωσης των γεωµετρικών στοιχείων εντός του
λειτουργούντος Κτηµατολογίου µε την οποία προβλέπονται ψη-
φιακές κοινοποιήσεις αιτήσεων διόρθωσης µε χρήση ΕΜΕπ και
τεκµήριο αποδοχής τη µη υποβολή αντιρρήσεων εντός τριάντα
ηµερών, ώστε η διόρθωση να ολοκληρώνεται πλήρως, σε αντί-
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θεση µε ό,τι γινόταν µέχρι σήµερα, προβλέπεται αναβαθµισµένος
ρόλος πιστοποιηµένου µηχανικού που θα κρίνει σε περίπτωση
αντιρρήσεων οµόρων ή υπέρβασης ορίου απόκλισης. Προβλέ-
πεται επίσης δυνατότητα δευτεροβάθµιας κρίσης από πιστοποι-
ηµένο µηχανικό και νοµικό του κτηµατολογίου.

Και όλα αυτά µε ποιον στόχο; Με στόχο την ταχεία διενέργεια
των απαιτούµενων διορθώσεων, την ασφάλεια δικαίου στις συ-
ναλλαγές και τη µείωση των µακροχρόνιων δικαστικών διαµαχών.
Αξιοποιείται στο Κτηµατολόγιο µέσω του παρόντος νοµοσχεδίου
η τεχνητή νοηµοσύνη. Μέσω της λήψης, επεξεργασίας και κατα-
χώρισης στοιχείων επί υποβληθεισών αιτήσεων καταρτίζει ειση-
γήσεις προς τους αρµοδίους. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε πόσο µειώνεται ο χρόνος καταχώρι-
σης και επεξεργασίας πράξεων και πόσο ευεργετικό είναι αυτό
για τον πολίτη, αφού επιταχύνονται οι διαδικασίες και βελτιώνε-
ται η παραγωγικότητα του δηµοσίου τοµέα.

Στο ίδιο πλαίσιο επιτάχυνσης εντάσσεται και η θέσπιση δυνα-
τότητας υποβολής πράξεων επί εικοσιτετραώρου βάσεως. Απλο-
ποιείται µε το παρόν νοµοσχέδιο µέσω τροποποίησης η
διαδικασία διόρθωσης προδήλου σφάλµατος στις περιπτώσεις
οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών µέσω του καθορισµού ελέγχου
αποκλειστικά και µόνο επί των αιτήσεων και την παραδοχή αυτών
των αιτήσεων από το ίδιο το Κτηµατολόγιο ως καταχωρισθέντων
δηµοσίων εγγράφων. Σκοπός της ρύθµισης είναι η επίλυση του
ζητήµατος αναγνώρισης εµπραγµάτων δικαιωµάτων ιδιοκτητών
ακινήτων υπό τέσσερις προϋποθέσεις:

Πρώτον, να υφίσταται στα κτηµατολογικά βιβλία εγγραφή µε
φαινόµενο ως ιδιοκτήτη το ελληνικό δηµόσιο ή τη Διεύθυνση
Δασών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Δεύτερον, να υφίσταται απόφαση επιτροπής εξέτασης αντιρ-
ρήσεων, µε την οποία να έχει γίνει δεκτή η αντίρρηση κατά του
δασικού χάρτη ή εν πάση περιπτώσει το ακίνητο να βρίσκεται
εκτός των περιοχών κυρωµένου δασικού χάρτη.

Τρίτον, να προκύπτει εµπράγµατο δικαίωµα φυσικού ή νοµικού
προσώπου ή δικαιοπαρόχου αυτών από δηµόσιο έγγραφο που
καταχωρίστηκε στα βιβλία του υποθηκοφυλακείου πριν από την
περαίωση της κτηµατογράφησης ή και µετά από αυτή, εφόσον
στηρίζεται σε προηγούµενη πράξη καταχωρισθείσα στα βιβλία
του υποθηκοφυλακείου πριν από την περαίωση. 

Και, τέταρτον, η κτηµατολογική εγγραφή να ερείδεται στο τεκ-
µήριο κυριότητας του δηµοσίου επί δασικών εκτάσεων. 

Μέσω της ρύθµισης αυτής λύνεται ένα άλλο σηµαντικό πρό-
βληµα και διασφαλίζεται ότι στις περιπτώσεις αυτές ο ιδιοκτήτης
βάσει δηµοσίου εγγράφου θα διορθώνει υπέρ αυτού την κτηµα-
τολογική εγγραφή χωρίς να υποχρεωθεί να καταφύγει σε µακρο-
χρόνιες δικαστικές διαµάχες, όπως γινόταν µέχρι σήµερα. 

Δύο ακόµη σηµαντικές ρυθµίσεις του παρόντος αποτελούν η
ανάληψη των αρχείων των υποθηκοφυλακείων από τους δήµους,
καθώς, όπως ήδη ανέφερα, και η διόρθωση των κτηµατολογικών
εγγράφων από τα κτηµατολογικά γραφεία στις περιπτώσεις από-
φασης αποδοχής αντιρρήσεων, κάτι που µέχρι πρότινος απαι-
τούσε, όπως ξαναείπα, δικαστική προσφυγή. 

Με το νοµοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα διόρθωσης µονο-
µερώς των συµβολαιογραφικών πράξεων των γεωτεµαχίων µε
κτίσµα και βέβαια των οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών υπό τον
βασικό, βέβαια, όρο ότι δεν θα θίγονται υφιστάµενα συνολικά πο-
σοστά συνιδιοκτησίας της οριζόντιας ή της κάθετης ιδιοκτησίας
επί του γεωτεµαχίου, αλλά και δεν θα διαταράσσονται οι κατα-
νοµές των κοινόχρηστων δαπανών. Έτσι η επιφάνεια, το περί-
γραµµα και η χρήση της οριζόντιας ιδιοκτησίας, καθώς και των
χώρων αποκλειστικής χρήσης τους µπορούν να διορθώνονται µε
βάση µια νεότερη µέτρηση και τα ακίνητα µπορούν πλέον να µε-
ταβιβαστούν. Αντίθετα σήµερα αντίστοιχες διορθώσεις απαιτούν
τη συναίνεση των ιδιοκτητών, των εταίρων οριζοντίων ιδιοκτη-
σιών, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να επέλθει η διόρθωση και
να δηµιουργούνται µεγάλα προβλήµατα στις συναλλαγές.

Επίσης, επιλύεται το χρόνιο πρόβληµα των αποκλίσεων του
εµβαδού των οικοπέδων - γηπέδων, µε πράξη σύστασης οριζόν-
τιων ή κάθετων ιδιοκτησιών εντός ενός γενικά αποδεκτού ορίου
ανοχής. Ποιο είναι αυτό; Το 2%, που στην πράξη είχε µέχρι σή-
µερα ως συνέπεια την ανάγκη τροποποιήσεων οριζόντιων ή κά-

θετων ιδιοκτησιών, που σε πολλές περιπτώσεις ήταν αδύνατη
λόγω της µη ανεύρεσης ή της άρνησης προσέλευσης των συνι-
διοκτητών µε αποτέλεσµα να τίθενται εκτός συναλλαγής. Πλέον
οι αποκλίσεις θεωρούνται αποδεκτές, δεν απαιτείται η τροποποί-
ηση ή η διόρθωση των πράξεων σύστασης και των τίτλων κτήσης
προκειµένου να µεταβιβάζονται οι οριζόντιες ή οι κάθετες ιδιο-
κτησίες. 

Σε περίπτωση νοµιµοποίησης ο πολίτης µπορεί να διορθώνει
τον αρχικό τίτλο µονοµερώς κατόπιν της υπαγωγής της αυθαι-
ρεσίας ενισχύοντας την ασφάλεια δικαίου στις συναλλαγές. Δι-
καιώνονται αµετάκλητα οι ιδιοκτήτες που πρωτόδικα έχουν
δικαιωθεί για ακίνητα αγνώστων ή σε περιπτώσεις αναγνώρισης
της χρησικτησίας έναντι του δηµοσίου.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο µε
µια σειρά στοχευµένων ρυθµίσεων δίνει τη δυνατότητα να µιλάµε
επιτέλους µετά από δεκαετίες για την ολοκλήρωση του Εθνικού
Κτηµατολογίου µέσα στο 2025 σύµφωνα και µε τις εντολές του
Πρωθυπουργού. 

Με το νοµοσχέδιο οι πολίτες αποκτούν νέα ψηφιακά εργαλεία
διασφάλισης της ακίνητης περιουσίας τους. Οι ρυθµοί έκδοσης
των αποφάσεων καταχώρισης των ακινήτων στο Κτηµατολόγιο
επιταχύνονται, παύει η ταλαιπωρία και η γραφειοκρατία χρόνων,
η τεχνητή νοηµοσύνη µπαίνει στο σύστηµα και λειτουργεί υπο-
στηρικτικά, λύνονται άµεσα υποθέσεις στα κτηµατολογικά γρα-
φεία, αφήνοντας στην άκρη χρόνιες δικαστικές διαµάχες. 

Το νοµοσχέδιο εξασφαλίζει ταχύτερες και ασφαλέστερες συ-
ναλλαγές, µειώνει τη γραφειοκρατία, εισάγει τον τεχνολογικό εκ-
συγχρονισµό και εν τέλει συµβάλλει στην οικονοµική ανάπτυξη,
αφού ένα σύγχρονο Κτηµατολόγιο αποτελεί κλειδί για την προ-
σέλκυση επενδύσεων και την ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι, η ψηφιακή εποχή έχει χτυπήσει την πόρτα
µας εδώ και χρόνια και ήταν επιβεβληµένο ένας φορέας αµιγώς
ψηφιακός, όπως το κτηµατολόγιο, να εναρµονιστεί µε τα κελεύ-
σµατα των καιρών, για να λειτουργήσει υπέρ της ελληνικής κοι-
νωνίας και γι’ αυτό θεωρώ ότι µπορεί όλες οι πτέρυγες της
Βουλής να στηρίξουν το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»

είναι ένα εξαιρετικά κρίσιµο και σηµαντικό έργο, που βρίσκεται
σε εκκρεµότητα εδώ και τρεις δεκαετίες. Η µεταφορά της επο-
πτείας του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης ούτε σε
επιτάχυνση της διαδικασίας συνέβαλε ούτε στην απαραίτητη
ασφάλεια δικαίου για τους ιδιοκτήτες, τους δικαιούχους εµπραγ-
µάτων δικαιωµάτων επί των ακινήτων διασφάλισε, όπως αποδει-
κνύεται στην πράξη. 

Με το νοµοσχέδιο θεσµοθετείται η πλασµατική ολοκλήρωση,
στην πραγµατικότητα η «εκκρεµότητα» του Κτηµατολογίου, που
έτσι γίνεται αποδεκτό, προκειµένου να επιτευχθούν τα προβλε-
πόµενα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ορόσηµα
και να συνεχιστεί η εισροή πόρων των επόµενων δόσεων. 

Ουσιαστικά θεσµοθετείται η έναρξη ισχύος του Κτηµατολο-
γίου σε ολόκληρη τη χώρα, µέσω της ανάρτησης των δικαιωµά-
των ιδιοκτησίας που βρίσκονται σε στάδιο συλλογής και
επεξεργασίας. Αυτό γίνεται µε παράλληλη πρόβλεψη για την κα-
ταχώρηση νέων εγγραφών, δηλώσεων προδήλων σφαλµάτων
υπό καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου. 

Ο τρόπος που το νοµοσχέδιο τέθηκε σε διαβούλευση και ει-
σήχθη για συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή δείχνει ότι η Κυβέρ-
νηση, λόγω της µη ολοκλήρωσης του έργου, προώθησε και
πρακτικές εκβιασµού των εργαζοµένων, επιρρίπτοντας σε αυ-
τούς την ευθύνη για τις καθυστερήσεις. Αρχικά χρησιµοποίησε
τον εκβιασµό της ποινής της οριστικής παύσης για τους εργαζό-
µενους, στην περίπτωση που αυτοί θα καθυστερούσαν να κατα-
χωρήσουν πράξεις στα κτηµατολογικά φύλλα. Μετά το απέσυρε
διότι γνώριζε ότι θα αντιµετωπίσει την οργή των εργαζοµένων
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και βέβαια θα δηµιουργήσει ένα προηγούµενο αυστηρής εντατι-
κοποίησης του δηµοσίου τοµέα παραγνωρίζοντας ότι η υπερ-
προσπάθεια των εργαζοµένων έχει στηρίξει κρίσιµους τοµείς,
όπως η υγεία και η παιδεία.

Με το νοµοσχέδιο εισάγονται, περιορισµένα, κάποια ψηφιακά
εργαλεία για την επιτάχυνση των διαδικασιών, αλλά, βάσει των
µέχρι τώρα κυβερνητικών πεπραγµένων, υπάρχει δυσπιστία ως
προς την ορθή και αποτελεσµατική χρήση τους και ως προς την
πραγµατική συµβολή στους επιδιωκόµενους σκοπούς.

Η χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης, παρ’ ότι κατοχυρώνεται
µε παραποµπές στο Ενωσιακό Δίκαιο, δεν µπορεί να γίνεται ούτε
πρόχειρα ούτε χωρίς τα ορόσηµα και τον οδικό χάρτη που προ-
βλέπονται. Σηµαντικό σηµείο προς αυτή την κατεύθυνση που νο-
µοθετείται και βασίζεται στις προβλέψεις του νέου ευρωπαϊκού
κανονισµού είναι η εκτίµηση κινδύνων για την εφαρµογή της τε-
χνητής νοηµοσύνης. 

Στοίχηµα θα αποτελέσει, το αν η διοίκηση του Κτηµατολογίου
θα καταφέρει να προβλεφθούν και να τεθούν σε εφαρµογή όλα
τα απαραίτητα εργαλεία, έτσι ώστε να προστατευτούν τα προ-
σωπικά δεδοµένα των πολιτών από κακόβουλες ενέργειες. Πρό-
σφατα είχαµε κυβερνοεπιθέσεις στο Εθνικό Κτηµατολόγιο από
χάκερς που ακριβώς ανέδειξαν τις υφιστάµενες ανεπάρκειες και
τα κενά. 

Οι χάκερς απέκτησαν πρόσβαση σε µία από τις βάσεις δεδο-
µένων, στις οποίες διατηρούνται όλα τα στοιχεία για την ιδιοκτη-
σία στη χώρα µας. Υπεκλάπησαν κωδικοί χρηστών από
εργαζόµενους στα κεντρικά γραφεία του «Ελληνικού Κτηµατο-
λογίου» και απέκτησαν έτσι κάποιοι πρόσβαση στους υπολογι-
στές τους. Βέβαια µόλις η παραβίαση έγινε αντιληπτή, αµέσως
µπλοκαρίστηκε το σύστηµα υπολογιστών των κεντρικών γρα-
φείων, αλλά από όλα αυτά δεν προκύπτει και δεν είναι γνωστό τι
έκταση είχε η παραβίαση και ποιος ο όγκος των δεδοµένων που
υπεκλάπησαν. Το ερώτηµα παραµένει, αφού είναι άγνωστο,
πόσο θωρακισµένη είναι σήµερα η υπηρεσία έναντι τέτοιων επι-
θέσεων. 

Η εναρµόνιση µε το ισχύον Ευρωπαϊκό Δίκαιο προβλέπεται
βάσει των ιεραρχικών κανόνων δικαίου και υπερισχύει οποιασδή-
ποτε εθνικής νοµοθεσίας. Το κρίσιµο είναι η εφαρµογή της, µέσω
της ενσωµάτωσης στο Εθνικό Δίκαιο και της εκπόνησης στρατη-
γικής µε τη διαβούλευση των εµπλεκόµενων φορέων και των εν-
διαφεροµένων για τη χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης, όµως µε
ασφάλεια και διαφάνεια. 

Με το νοµοσχέδιο εισάγονται και ορισµένα θετικά µέτρα που
επιλύουν εκκρεµότητες, όπως η παράδοση των υποθηκοφυλα-
κείων στους δήµους µετά την ψηφιοποίησή τους, παρ’ ότι αυτά
έχουν περιορισµένη ισχύ και αποτελεσµατικότητα στις εκκρεµό-
τητες που συνεχίζουν να σωρεύονται στα Κτηµατολόγια και πρα-
κτικά ταλαιπωρούν τους πολίτες. 

Σε αυτό το πλαίσιο αποτυπώνεται η πρόθεση του νοµοθέτη για
ρυθµίσεις που θα επιταχύνουν τη διαδικασία της κτηµατογράφη-
σης µε ανοικτή, αλλά εκκρεµούσα τη δυνατότητα διόρθωσης αρ-
χικών εγγράφων, αλλά και τη διακήρυξη για την ευκολία µετα-
βίβασης δικαιωµάτων ακινήτων. 

Πάντως το κύριο πρόβληµα που αναδεικνύεται από τις ρυθµί-
σεις που εισάγονται είναι ότι υπάρχει στην υπηρεσία µεγάλος
όγκος εκκρεµοτήτων. Η Κυβέρνηση προχωρεί στην έναρξη
ισχύος της κτηµατογράφησης, όµως µε εκκρεµότητες. Έτσι δεν
ολοκληρώνεται το Κτηµατολόγιο. 

Το πιο κρίσιµο σε αυτό το εγχείρηµα έχει σχέση µε το µέγεθος
των αρχικών εγγραφών µετά τη λήξη της οριζόµενης προθεσµίας
που είχε τεθεί. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να εκκινήσει η λειτουρ-
γία της κτηµατογράφησης και οι πολίτες να έχουν προχωρήσει
σε σοβαρά έξοδα για να κατοχυρώσουν µια κτηµατολογική εγ-
γραφή, έστω και εκπρόθεσµα, και να έρθουν αντιµέτωποι µε την
περάτωση που θα κατοχυρώσει την περιουσία τους. Όµως πε-
ράτωση σε εκκρεµότητα ως αγνώστου ιδιοκτήτη ή ακόµη χειρό-
τερα, ως περιουσία άλλου ιδιοκτήτη, δηµιουργώντας τεράστιο
πρόβληµα ασφάλειας δικαίου.

Σχετικά µε το προσωπικό της υπηρεσίας του «Ελληνικού Κτη-
µατολογίου», η πρόβλεψη για προσλήψεις προκειµένου να καλυ-
φθούν οι κενές θέσεις ακόµη και οι θέσεις προϊσταµένων µε

προσωπικό ορισµένου χρόνου µαρτυρεί τα κενά που υφίστανται
σε αυτό, στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Με σπασµωδικές κινή-
σεις, µε «µπαλώµατα» των κενών δεν επιλύεται το πρόβληµα της
υποστελέχωσης, ενώ οι εργαζόµενοι µένουν µετέωροι και δέ-
σµιοι της ανανέωσης ή µη των συµβάσεών τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µια τελευταία παρατήρηση, κύριε Υπουργέ. 
Θα ήθελα να αναφέρω ότι η Περιφερειακή Ενότητα Αρκαδίας

υπάγεται στο Κτηµατολογικό Γραφείο Πελοποννήσου που
εδρεύει στην Τρίπολη, µε εξαίρεση την περιοχή του πρώην Υπο-
θηκοφυλακείου και µετέπειτα Κτηµατολογικού Γραφείου
Άστρους που έχει υπαχθεί στο υποκατάστηµα Ναυπλίου του Κτη-
µατολογικού Γραφείου Πελοποννήσου. Πλήρης σύγχυση και για
τους πολίτες και για τους δικηγόρους και για τους δικαστές που
θα πρέπει να βρουν απάντηση ποιο υποκατάστηµα του Κτηµα-
τολογικού Γραφείου Πελοποννήσου είναι αρµόδιο για κάθε ακί-
νητο και πού είναι η οριογραµµή µεταξύ, ας πούµε, της περιοχής
του πρώην Υποθηκοφυλακείου Λεωνιδίου και της περιοχής του
πρώην Υποθηκοφυλακείου Άστρους. 

Κάποιοι φρόντισαν γι’ αυτή τη ρύθµιση πριν την εισαγωγή του
νέου δικαστικού χάρτη που οµογενοποίησε τον πρώτο βαθµό δι-
καιοδοσίας καταργώντας τα ειρηνοδικεία, εν προκειµένω και
αυτό του Άστρους, ίσως για να προλάβουν τη διαφαινόµενη εξέ-
λιξη. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Δικαιοσύνης πρέπει να τελειώσει µε αυτήν την εκ-
κρεµότητα. 

Τελειώνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι η υπόθεση Κτηµατολό-
γιο δεν είναι µια µεταρρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως µε
περισσή αλαζονεία είπαν ο Πρωθυπουργός και άλλοι οµιλητές,
ακόµη και ο εισηγητής του νοµοσχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας.
Είναι υπόθεση της χώρας, είναι υπόθεση όλων, αρκεί η ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου να είναι πραγµατική και όχι πλασµα-
τική, όπως γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει το λόγο τώρα η

κ. Αικατερίνη Καζάνη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να εκφράσω τη

θλίψη µου για την απώλεια των δύο νέων στην πυρκαγιά στον
Νοµό Κορινθίας. Έχασαν τη ζωή τους παραδίδοντας µαθήµατα
µεγαλείου καρδιάς και αυταπάρνησης, προσπαθώντας να προ-
στατεύσουν τους συνανθρώπους τους από τις φλόγες. Υπο-
βάλλω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια και εύχοµαι καλή δύναµη
και κουράγιο στις οικογένειές τους. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πεί-
σει ότι προχωράει σε µεταρρυθµίσεις. Στην πραγµατικότητα
όµως το Υπουργείο επιχειρεί να ολοκληρώσει άτακτα και βια-
στικά τη διαδικασία της κτηµατογράφησης. Και ποιος δεν θέλει
να ολοκληρωθεί επιτέλους το Κτηµατολόγιο; Αλλά εδώ δεν πρό-
κειται για ολοκλήρωση. 

Όπως επισηµάνθηκε και από πολλούς εκπροσώπους φορέων,
η κτηµατογράφηση τερµατίζεται βίαια µε χιλιάδες ενστάσεις, χι-
λιάδες άγνωστα γεωτεµάχια και άγνωστα δικαιώµατα, οδηγών-
τας στην ανάρτηση αµφισβητήσιµων εγγραφών και δεδοµένων.
Οι εκκρεµότητες αυτές θα διευθετηθούν στο µέλλον, όταν προ-
κύψει κάποια ανάγκη, όταν δηλαδή κάποιος θελήσει να πουλήσει
ή να µεταβιβάσει κάποια ιδιοκτησία. Σε περίπτωση που διαπιστω-
θεί κάποιο πρόβληµα, τότε θα πρέπει να κάνει την οποιαδήποτε
χωρική µεταβολή.

Η ευθύνη δηλαδή µετατίθεται στον πολίτη. Η Κυβέρνηση επι-
θυµεί την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, ακόµα κι αν αυτό επι-
φέρει ποιοτικές εκπτώσεις. Η βιασύνη αυτή οφείλεται στην
ανάγκη επίτευξης των προαπαιτούµενων στόχων του Ταµείου
Ανάκαµψης, ώστε να εκταµιευθούν οι επόµενες δόσεις. Το παρόν
νοµοσχέδιο όµως δεν εγγυάται την εκταµίευση τους. Στην ακρό-
αση των φορέων ο διοικητής της ειδικής υπηρεσίας συντονισµού
του Ταµείου Ανάκαµψης δήλωσε ότι πιστεύει και θεωρεί ότι η
αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν θα επηρεαστεί. Δεν

21408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ήταν βέβαιος γι’ αυτό.
Η Κυβέρνηση θέτει σε κίνδυνο την εκταµίευση των επόµενων

πληρωµών, έρχεται σε αντίθεση µε την αρχική φιλοσοφία του
Κτηµατολογίου και δηµιουργεί ανασφάλεια δικαίου στους πολί-
τες. Και όλα αυτά µε τα πρώτα µόλις άρθρα του νοµοσχεδίου.
Ως προς το αµάχητο τεκµήριο του δηµοσίου, αναµένουµε σύν-
τοµα την έναρξη συζήτησης όπως ο Υφυπουργός ανέφερε κατά
τη συνεδρίαση της επιτροπής. Στο υπόλοιπο νοµοσχέδιο υφί-
στανται διατάξεις, οι οποίες χρήζουν παρατηρήσεων και βελτιώ-
σεων. 

Το άρθρο 14 επιτρέπει στους δήµους να διατηρήσουν το αρ-
χείο του υποθηκοφυλακείου µετά την ψηφιοποίησή του ως αρ-
χειοφυλάκιο. Δεν προβλέπεται όµως κάποια σχετική συνδροµή,
ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες στέγασης και στελέχωσης της
νέας υπηρεσίας. Σχετικές ανησυχίες έχει εκφράσει και η ΚΕΔΕ,
ζητώντας να καλυφθούν οι απαραίτητοι πόροι. Τους τελευταίους
µήνες η άµεση πρόσβαση των πολιτών και των επαγγελµατιών
στο αρχείο των υποθηκοφυλακείων είναι αδύνατη. 

Πρόκειται για ένα πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε και στην Εύ-
βοια. Χαρακτηριστικά στο Δήµο Ιστιαίας Αιδηψού το υποθηκο-
φυλακείο έπαυσε τη λειτουργία του στις 2 Σεπτεµβρίου. Πλέον
τα ακίνητά του υπάγονται στο υποκατάστηµα Χαλκίδας µε όλες
τις δυσκολίες που αυτό σηµαίνει για την προσβασιµότητα στα
αρχεία του. Το αρχείο ακόµα δεν έχει ψηφιοποιηθεί, παρά τις
διαβεβαιώσεις του Υφυπουργού ότι η διαδικασία θα είχε ολοκλη-
ρωθεί τον Απρίλιο. Μπήκαµε στον Οκτώβριο και ακόµη δεν υπάρ-
χει ενηµέρωση για το ακριβές χρονοδιάγραµµα του έργου. 

Η τοπική κοινωνία έχει εκφράσει την επιθυµία της για τη λει-
τουργία αρχειοφυλακίου από τον προηγούµενο Φεβρουάριο, επι-
θυµία που έχω γνωστοποιήσει µέσω συνεχών παρεµβάσεών µου.
Η Κυβέρνηση οφείλει να συνδράµει στην παραµονή του αρχείου
στον δήµο. Οφείλει να εξασφαλίσει στο Δήµο Ιστιαίας Αιδηψού
και στον κάθε δήµο, που το επιθυµεί, τα απαραίτητα, ώστε να
µπορέσει να καλύψει το κόστος στέγασης και λειτουργίας του
αρχειοφυλακίου, αλλιώς η αποµάκρυνση του αρχείου του θα
συντελέσει στην υποβάθµιση της περιοχής, υποβάθµιση συνεχή
καθώς ελάχιστες είναι πλέον οι υπηρεσίες µε φυσική παρουσία
σε όλη την Εύβοια. 

Κυρίες και κύριοι, ένα ακόµα θέµα που έχει προκαλέσει µε-
γάλη αναστάτωση τις τελευταίες εβδοµάδες είναι οι συγχωνεύ-
σεις και υποβάθµιση των σχολικών µονάδων. Στην Εύβοια
σχολεία τόσο σε αστικά κέντρα όσο και σε περιοχές της υπαί-
θρου από το νοτιότερο έως το βορειότερο άκρο του νησιού οδη-
γούνται σε περαιτέρω υποβάθµιση. Μαθητές απ’ όλη την Εύβοια.
Καλούνται να εγκλιµατιστούν σε διαφορετικά δεδοµένα από την
περσινή χρονιά. Σχολεία υποβαθµίζονται ακόµα και σε µονοθέσια
για µόλις έναν µαθητή και ενώ την επόµενη σχολική χρονιά ανα-
µένεται να αυξηθεί ο αριθµός των µαθητών. Τµήµατα συγχω-
νεύονται µε αποτέλεσµα να στριµώχνονται ακόµα και είκοσι οχτώ
µαθητές σε µία αίθουσα. Οι µαθητές αναγκάζονται να αλλάξουν
σχολείο, ενώ φοιτούν στην κρίσιµη τρίτη λυκείου επειδή καταρ-
γείται το τµήµα προσανατολισµού τους. Μαθητές και µαθήτριες
µε ειδικές µαθησιακές ανάγκες επηρεάζονται ακόµα περισσό-
τερο από τις αλλαγές αυτές, ειδικά αν λάβουµε υπ’ όψιν τον µει-
ούµενο αριθµό ειδικών παιδαγωγών. 

Ταυτόχρονα καµµία βελτίωση δεν παρατηρείται στα χρόνια
υφιστάµενα προβλήµατα των σχολικών µονάδων, στις προβλη-
µατικές κτιριακές υποδοµές, στην απουσία αντισεισµικού ελέγ-
χου και πυροπροστασίας, ενώ άλλη µια σχολική χρονιά ξεκίνησε
µε ελλείψεις σε διδακτικό και υποστηρικτικό προσωπικό. Το
Υπουργείο Παιδείας δεν έλαβε υπ’ όψιν του τις ειδικές ανάγκες
της Εύβοιας. Δεν έλαβε υπ’ όψιν τις συνεχείς καταστροφές που
πλήττουν το νησί τα τελευταία χρόνια, την έλλειψη υποδοµών,
την ελάχιστη πρόοδο στα έργα της ανασυγκρότησης. Αντίθετα
η Κυβέρνηση συνεχίζει να νοµοθετεί εις βάρος των κατοίκων της,
εις βάρος της καθηµερινότητάς τους και του µέλλοντός τους.
Υποβαθµίζοντας τα σχολεία υποβαθµίζονται παράλληλα και το
επίπεδο των υπηρεσιών παιδείας.

Ζητάµε από τους αρµόδιους να λάβουν υπ’ όψιν τους τις δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουν οι µαθητές, µαθητές που κατοικούν
σε περιοχές που καταστράφηκαν από πληµµύρες, από πυρκα-

γιές, σε περιοχές που απλά το κεντρικό κράτος µονίµως ξεχνά.
Και τώρα µε όλες τις δυσκολίες που βιώνουν στην καθηµερινό-
τητά τους, βρίσκουν απέναντί τους το ίδιο το Υπουργείο Παι-
δείας. 

Ζητάµε λοιπόν από τους αρµόδιους έστω και την τελευταία
στιγµή να επανεξετάσουν και να αναγνωρίσουν τις ιδιαιτερότη-
τες των περιπτώσεων που τους έχουµε καταθέσει. Να δείξει επι-
τέλους η Κυβέρνηση τη στοιχειώδη στήριξή της στους πολίτες
της Εύβοιας και πάντα µε κριτήριο το συµφέρον των µαθητών να
ανακαλέσει τις συγχωνεύσεις και καταργήσεις αυτές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ.
Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε. 

Εµφανίστηκε στην Βουλή ο κ. Μητσοτάκης και δεν βρήκε να
πει κουβέντα έστω για τα µάτια του κόσµου για το συντελούµενο
έγκληµα στη Μέση Ανατολή, για τις επικίνδυνες και καταιγιστικές
εξελίξεις που υπάρχουν και τον κίνδυνο γενίκευσης του πολέµου. 

Αλλά το αµίλητο νερό ήπιαν και οι εκπρόσωποι των άλλων κοµ-
µάτων και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ και της Ελληνικής Λύσης
και άλλων. Δεν είπαν κουβέντα γι’ αυτά που συµβαίνουν στη γει-
τονιά µας µε κίνδυνο σηµαντικό για την ευρύτερη περιοχή, στη-
ρίζοντας µε αυτόν τον τρόπο έστω και της αδιαφορίας, το
κράτος τροµοκράτη του Ισραήλ, που πέρασε σε νέα φάση στα
επικίνδυνα δολοφονικά του σχέδια και στις στρατιωτικές του επι-
χειρήσεις. Με την επιχείρησή του «Βέλη του Βορρά» εξαπέλυσαν
χερσαία εισβολή στο νότιο Λίβανο, συνεχίζοντας να δολοφονούν
τους αµάχους Παλαιστίνιους στη Λωρίδα της Γάζας, Λιβανέζους
πολίτες, επίθεση στην Υεµένη και αλλού. 

Και αυτά τα τροµοκρατικά σχέδια του Ισραήλ τα στηρίζουν µε
κάθε τρόπο οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, το ΝΑΤΟ και η
Ευρωπαϊκή Ένωση και η ελληνική Κυβέρνηση και τα άλλα κόµ-
µατα, αναµασώντας τους προκλητικούς ισχυρισµούς περί δι-
καιώµατος στην αυτοάµυνα. Και ταυτόχρονα εξοπλίζουν σαν
αστακό το κράτος τροµοκράτη µε στρατιωτικό υλικό, µε εφόδια
πολεµικά αλλά και µε µια παρουσία στρατιωτικών δυνάµεων τρο-
µακτικών διαστάσεων των Αµερικανών, των Γάλλων, των Βρετα-
νών στην ευρύτερη περιοχή που µπορεί να γενικεύσει αυτές τις
συγκρούσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και η χώρα µας βεβαίως συµµετέχει ενεργά, στηρίζοντας το
κράτος τροµοκράτη. Έχει εµπλοκή και µε στρατιωτικό υλικό, µε
τις δύο φρεγάτες. Είναι η µία που πλέει ανοικτά του Λιβάνου και
η άλλη που πλέει στην Ερυθρά Θάλασσα για να προστατεύσει
τα συµφέροντα της ασφαλούς ναυσιπλοΐας, όπως ονοµάζει τα
συµφέροντα των εφοπλιστών.

Και τη στιγµή που κλιµακώνονται οι επικίνδυνες εξελίξεις,
πραγµατοποιεί στη χώρα µας µια τεραστίων διαστάσεων πολυε-
θνική αµερικανονατοϊκή στρατιωτική άσκηση στην περιοχή της
Ανδραβίδας, εµπλέκοντας και τις υπόλοιπες βάσεις του Αράξου,
του Άκτιου αλλά και της Καλαµάτας τα αεροδρόµια. Μία τερα-
στίων διαστάσεων στρατιωτική άσκηση η «Ramstein Flag 24»,
όπου συµµετέχουν δεκατρία κράτη της λυκοσυµµαχίας µε πάνω
από εκατόν σαράντα πολεµικά αεροσκάφη τέταρτης και πέµπτης
γενιάς και πάνω από χίλια πεντακόσια άτοµα! Αν αυτό δεν απο-
τελεί γενικευµένη πρόβα πολέµου που στήνεται στην ευρύτερη
περιοχή, τι άλλο µπορεί να σηµαίνει;

Και ο λαός της περιοχής της δυτικής Ελλάδας µε κάθε τρόπο
διατρανώνει την αντίθεσή του. Εργατικά κέντρα της περιοχής
έκαναν εχθές κινητοποίηση έξω από τη στρατιωτική βάση της Αν-
δραβίδας, διεκδικώντας τα αυτονόητα, δηλαδή να µη διεξαχθεί
αυτή η πρόβα πολέµου, η στρατιωτική άσκηση, να σταµατήσει
εδώ και τώρα η εµπλοκή των ελληνικών αεροπορικών βάσεων
στα πλαίσια της άσκησης της δυτικής Ελλάδας, αλλά και συνο-
λικότερα η εµπλοκή της χώρας µας σε αυτές τις ιµπεριαλιστικές
συγκρούσεις, να απεµπλακεί άµεσα η Ελλάδα από τους ιµπερια-
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λιστικούς σχεδιασµούς των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κανένας αξιωµατικός, στρατιώτης και ναύτης να µη µεί-
νει έξω από τα σύνορα σε νατοϊκές και ευρωενωσιακές αποστο-
λές, να επιστρέψουν όλες οι αποστολές των ελληνικών Ενόπλων
Δυνάµεων από το εξωτερικό, να επιστρέψουν οι φρεγάτες, να
σταµατήσει η αποστολή στρατιωτικού υλικού στην Ουκρανία, να
κλείσουν οι αµερικανονατοϊκές βάσεις στη χώρα µας. Και βε-
βαίως, διατρανώνοντας τη θέλησή του για λευτεριά στην Παλαι-
στίνη, να αποκτήσει ο παλαιστινιακός λαός ανεξάρτητο κράτος,
µε πρωτεύουσα την Ιερουσαλήµ.

Αυτά τα επικίνδυνα σχέδια µπορεί µε την πάλη του o λαός να
τα αποτρέψει, αλλά η συνολικότερη εµπλοκή της χώρας µας δεν
παραµένει απλώς και µόνο στο στρατιωτικό πεδίο, αλλά και στις
υποδοµές. Με απύθµενο θράσος, ο Υπουργός Μεταφορών, ο κ.
Σταϊκούρας, επιβεβαίωσε στην πρόσφατη επιτροπή που έγινε για
τα σχέδια του σιδηρόδροµου, ότι πλέον αλλάζουν οι προσανα-
τολισµοί. Και ποιοι είναι αυτοί οι προσανατολισµοί; Να εξυπηρε-
τηθεί το νέο δόγµα Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή την ένωση των
τριών θαλασσών -Βαλτικής, Μαύρης Θάλασσας και Αιγαίου-
µέσα από την ανάπτυξη του σιδηρόδροµου από την Αλεξανδρού-
πολη, φτάνοντας µέχρι τη Βαλτική.

Αυτός είναι η προτεραιότητα, γιατί; Διότι µε αυτόν τον τρόπο
και θα µεταφέρονται το πολεµικό υλικό από τη βάση της Αλεξαν-
δρούπολης και στρατιωτικές δυνάµεις, αλλά και παράλληλα µε
αυτόν τον σιδηροδροµικό άξονα, θα γίνει και ο νέος ενεργειακός
άξονας για να εφοδιάζονται µε ενέργεια οι ιµπεριαλιστικοί στρα-
τοί στη βόρεια, βορειοανατολική Ευρώπη, στo πλαίσιo της κλι-
µάκωσης του πολέµου.

Και τα ζητήµατα που αφορούν στην ασφάλεια των σιδηρόδρο-
µων και να µη θρηνήσουµε νέα Τέµπη, όλα αυτά παραπέµπονται
στις καλένδες, γιατί δεν έχουµε χρήµατα να τα κάνουµε όλα µαζί!
Ποιο προέχει; Η σιδηροδροµική σύνδεση Καβάλας, Αλεξανδρού-
πολης και Θεσσαλονίκης µε τη βόρεια Ευρώπη. Αυτό προέχει για
να εξυπηρετηθούν τα σχέδια του βορειοατλαντικού ιµπεριαλιστι-
κού άξονα.

Και εδώ ο Πρωθυπουργός δεν είπε καµµία κουβέντα για τη νέα
φωτιά η οποία για τρίτη µέρα κατακαίει την ορεινή Κορινθία. Πώς
θα µπορούσε, άλλωστε, να πει; Μόνο υποκριτικά εξέφρασε τα
συλλυπητήριά του για τους δύο νεκρούς εθελοντές. Γιατί τι θα
µπορούσε να πει, όταν επιβεβαιώθηκε για ακόµη µια φορά και µε
αυτοψία επί τόπου που έκανε η αντιπροσωπεία του ΚΚΕ;

Χθες το πρωί, πήγαµε στις περιοχές όπου υπάρχουν οι φωτιές,
µέχρι την Άνω Βρυσούλα, που ήταν το ένα από τα δύο µέτωπα.
Ποιο ήταν το κύριο χαρακτηριστικό; Κανένα σχέδιο πρόληψης, κα-
νένα απολύτως σχέδιο πρόληψης, καµµία αντιπυρική ζώνη και
ταυτόχρονα, η αποσπασµατικότητα στην αντιµετώπιση από τα
εναέρια µέσα της πυρκαγιάς. Πετούσαν χωρίς σχέδιο, χωρίς προ-
γραµµατισµό. Κάποιες ώρες πετούσαν, κάποιες άλλες δεν πετού-
σαν, µε αποτέλεσµα να αναζωπυρώνεται η πυρκαγιά, για να
φτάσουµε στο σηµείο χθες το βράδυ να επεκταθεί τόσο πολύ που
υπήρχε περίπτωση να κλείσουν τα δύο ρεύµατα για πολλές ώρες
της νέας εθνικής οδού Πατρών - Αθηνών εξαιτίας της πυρκαγιάς.

Και σήµερα η ίδια κατάσταση συνεχίζεται. Εκτός από τους δύο
νεκρούς, τους τραυµατίες, έχουµε και τεράστιες επιπτώσεις και
σε κατοικίες και σε καλλιεργήσιµες εκτάσεις και βεβαίως, στα
καµένα δάση.

Επί της ουσίας, λοιπόν, τι επιβεβαιώνεται για µια ακόµη φορά;
Ότι τα λαϊκά στρώµατα της χώρας µας παραµένουν ανοχύρωτα,
ανυπεράσπιστα απέναντι στα φυσικά φαινόµενα, στις φλόγες,
στις πληµµύρες, στους σεισµούς, λόγω της επικίνδυνης επιλε-
κτικής ανικανότητας του αστικού κράτους, όπου δεν µπορεί, δεν
θέλει να προστατέψει την ανθρώπινη ζωή και ταυτόχρονα, στη-
ρίζει τις πολεµικές συγκρούσεις στην περιοχή και την επίθεση
απέναντι στα δικαιώµατα συνολικά του ελληνικού λαού.

Και σε τι αναφέρθηκε µόνο ο κύριος Πρωθυπουργός; Στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο και στην αξία της νέας
τεχνολογίας στην αναπτυξιακή διαδικασία.

Όµως, αυτό το νοµοσχέδιο είναι προαπαιτούµενο του µνηµο-
νίου του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Και µάλιστα,
για αυτό το προαπαιτούµενο, οι εκπρόσωποι και του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ και µε ιδιαίτερη θέρµη της Νέας Αριστεράς εξέφρα-

σαν την αγωνία τους να µη χαθεί το χρονοδιάγραµµα, να γίνει
γρήγορα το Κτηµατολόγιο, αδιαφορώντας για αυτά τα οποία ει-
πώθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους φορέων, όταν
βγήκε ο πρόεδρος των εργαζοµένων στο Κτηµατολόγιο και είπε
ότι οι εργαζόµενοι είναι πάρα πολύ λίγοι, είναι ωρολογιακή
βόµβα, δεν µπορούµε να ανταπεξέλθουµε σε αυτές τις συνθήκες
και να αντιµετωπίσουµε συνολικά την πρόκληση «Κτηµατολόγιο»,
γιατί δεν έχουµε προσωπικό.

Και τι κάνετε; Διαπιστευµένοι µηχανικοί, ιδιώτες, οι οποίοι θα
επιλύουν τα ζητήµατα. Εδώ θα υπάρχει σύγκρουση συµφερόν-
των. Το ανέφερε εκπρόσωπος φορέα στην επιτροπή, ότι θα
υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων. Θα ασκηθούν τεράστιες πιέ-
σεις από µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα στους διαπιστευ-
µένους µηχανικούς, για να κάνουν τα στραβά µάτια σε εγκληµα-
τικές πράξεις σε βάρος του περιβάλλοντος, των δασών, της δη-
µόσιας περιουσίας, αλλά και της µικροϊδιοκτησίας, µε αποτέλε-
σµα να συγκεντρωθεί η γη σε όλο και λιγότερα χέρια, να αλλάξει
χρήση, να εξυπηρετηθούν τα επιχειρηµατικά σχέδια, τα επενδυ-
τικά συµφέροντα.

Να, λοιπόν, πώς αξιοποιείτε τα σύγχρονα, αλλά και χρήσιµα
εργαλεία της νέας τεχνολογίας, το Κτηµατολόγιο, που είναι και
ένα χρήσιµο εργαλείο για να εξυπηρετήσετε όχι τις λαϊκές ανάγ-
κες, αλλά για να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα των επιχειρηµα-
τικών οµίλων. Και αυτό θα εξελιχθεί στην πορεία του πράγµατος,
όπως έχουν γίνει και µε όλα τα υπόλοιπα.

Και µάλιστα, µε ιδιαίτερο πολιτικό θράσος, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός αναφέρθηκε στην πορεία της ανάπτυξης. Ανάπτυξη για
ποιον; Ποιον εξυπηρετεί αυτή η ανάπτυξη; Τις λαϊκές ανάγκες,
τα δικαιώµατα των εργαζόµενων και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων ή τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων; Και
µάλιστα, έχει το πολιτικό θράσος και τα λέει σήµερα, µια µόλις
ηµέρα µετά το Υπουργικό Συµβούλιο που εγκρίθηκε το νέο Με-
σοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής µέχρι το
2028.

Και την αποκάλυψη του χαρακτήρα αυτού του δηµοσιονοµικού
προγράµµατος δίνει ένα και µόνο στοιχείο: Το υπερπλεόνασµα
των µατωµένων πρωτογενών πλεονασµάτων, το οποίο θα είναι
2,4% για τα χρόνια από το 2024 µέχρι το 2028, µε εξαίρεση το
2025, που θα είναι 2,5%.

Τι σηµαίνει αυτό, επί της ουσίας; Ότι πάνω από 30 δισεκατοµ-
µύρια την πενταετία την οποία θα διαβούµε, από το 2024 έως το
2028, θα κατευθυνθούν για την εξυπηρέτηση του κρατικού χρέ-
ους. Πάνω από 30 δισεκατοµµύρια! Ποιος θα πληρώσει αυτά τα
30 δισεκατοµµύρια; Ο λαός µέσα από τη φορολογία, τα λαϊκά
στρώµατα, για να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες των δανειστών.

Άρα, λοιπόν, τι επιβεβαιώνεται; Ότι χρήµατα υπάρχουν. Τα
παίρνουµε από τον λαό, για να εξυπηρετήσουµε τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, τις ανάγκες του αστικού κράτους για να κάνει
νατοϊκές ασκήσεις και νατοϊκούς εξοπλισµούς. Χρήµατα υπάρ-
χουν για την πολυεθνική άσκηση, αλλά για γιατρούς στην Ηλεία
δεν υπάρχουν και βεβαίως, τους δανειστές.

Αυτή είναι η καπιταλιστική σας ανάπτυξη την οποία υποστηρί-
ζετε. Αυτή είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εγκρίνει
και µάλιστα, µε τον κόφτη, ότι από αυτό το υπερπλεόνασµα των
πάνω από 30 δισεκατοµµυρίων, η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
βάλει χέρι σε αυτά τα λεφτά και να χρηµατοδοτήσει κοινωνικές
δαπάνες, γιατί είναι δεσµευµένα για την εξυπηρέτηση του δηµό-
σιου χρέους.

Κοινωνικές δαπάνες στις καλένδες από αυτό το νέο σύµφωνο
σταθερότητας και ανάκαµψης και χρήµατα για τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, για τη µετατροπή της οικονοµίας σε πολεµική οι-
κονοµία, τους στρατιωτικούς εξοπλισµούς και την εξυπηρέτηση
του κρατικού χρέους.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι πρέπει ο λαός να
συγκρουστεί µε αυτή την πολιτική που εξυπηρετεί σήµερα η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Με τις στρατηγικές επιλογές
συµφωνούν και τα άλλα κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ,
αλλά και λοιπές άλλες δυνάµεις. Δεν την αµφισβητούν, γιατί είναι
µια πολιτική η οποία θα επιδεινώνει όλο και περισσότερο τη θέση
των πλατιών λαϊκών στρωµάτων. Η αξιοποίηση από µεριάς του
κεφαλαίου της νέας τεχνολογίας θα δηµιουργήσει ακόµη χειρό-
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τερες συνθήκες ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. Θα διευρύνει
ακόµη περισσότερο την εκµετάλλευση της εργατικής τάξης και
ταυτόχρονα θα ανοίξει όλο και περισσότερο την ψαλίδα των κοι-
νωνικών ανισοτήτων στη χώρα µας, σε πανευρωπαϊκό και σε παγ-
κόσµιο επίπεδο. Γιατί τα επιτεύγµατα της νέας τεχνολογίας τα
αξιοποιούν οι κεφαλαιοκράτες µε σκοπό τη µεγέθυνση του κέρ-
δους, θυσιάζοντας στο όνοµα αυτό τα δικαιώµατα των εργαζό-
µενων και τις ανάγκες του λαού. 

Το ΚΚΕ δεν είναι τεχνοφοβικό κόµµα, κύριε Υπουργέ. Εµείς
λέµε ποιος κρατάει τα αποτέλεσµα της τεχνολογίας στα χέρια
του. Πρέπει η εργατική τάξη να πάρει αυτά τα αποτελέσµατα στα
χέρια της. Και τα χελιδόνια του σοσιαλισµού, που η επικαιρότητα
του και αναγκαιότητά του είναι σήµερα, αυτά τα επιτεύγµατα της
ανθρώπινης δραστηριότητας, της συνολικής εργασίας η οποία
έχει προηγηθεί για να αναπτυχθούν, αυτή η τεχνολογία θα τα
αξιοποιήσει για την ικανοποίηση των αναγκών του λαού, για την
απελευθέρωση από τη σκλαβιά της εργατικής τάξης, για να µπο-
ρεί να έχει ελεύθερο χρόνο να αναπτύξει την ανθρώπινή της προ-
σωπικότητα πολύπλευρα και όχι να γίνεται δαµόκλειος σπάθη
στις ανάγκες και στα δικαιώµατα της εργατικής τάξης και του
λαού.

Με βάση αυτήν την πολιτική το ΚΚΕ θα πολεµήσει την κυβερ-
νητική πολιτική και θα καλέσει τον λαό να ενισχύσει ακόµη πιο
αποφασιστικά το ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρχης πολιτικής,
το ρεύµα απειθαρχίας και συνολικότερης ρήξης και ανατροπής. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραθανασόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Νατσιός, ο Πρόεδρος της Νίκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσουµε εν πρώτοις τα

θερµά µας συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο νέων που θυ-
σιάστηκαν στις φωτιές της Κορινθίας για να βοηθήσουν συναν-
θρώπους τους. Είναι ελπιδοφόρο, γιατί ζει ακόµη το ελληνικό
φιλότιµο. 

Ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ, για το σηµερινό νοµοσχέδιο. Με
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που ολοκληρώνουν όπως-όπως
το Κτηµατολόγιο, χωρίς προηγουµένως να διεκπεραιωθούν οι
εκκρεµείς δηλώσεις, αιτήσεις και ενστάσεις, πραγµατικά µετα-
µορφώνετε, µετατρέπετε το Κτηµατολόγιο από φορέα καταγρα-
φής των ιδιοκτησιακών δικαιωµάτων των Ελλήνων σε φορέα
καταγραφής ιδιοκτησιακών εκκρεµοτήτων. Δηµιουργείτε έτσι
ένα «εκκρεµολόγιο» και µάλιστα χωρίς να υπάρχει καµµία πρό-
νοια σχετικά µε το ποιος θα επιληφθεί αυτών των εκκρεµοτήτων.

Στον νόµο προβλέπεται ότι όλες αυτές οι εκκρεµότητες που
θα διεκπεραιώνονταν από τους αναδόχους θα ανατεθούν στα
λειτουργούντα κτηµατολογικά γραφεία, που, όπως δήλωσαν οι
ίδιοι οι εκπρόσωποι των υπαλλήλων τους, δυσκολεύονται να αν-
ταποκριθούν στα καθήκοντα που ήδη έχουν. Είναι προφανές ότι
αυτές οι νέες εκκρεµότητες της κτηµατογράφησης θα επιβαρύ-
νουν τα κτηµατολογικά γραφεία σε βαθµό κατάρρευσης, οδη-
γώντας σε απόγνωση τόσο τους υπαλλήλους όσο και τους
συναλλασσόµενους. Χιλιάδες υποθέσεις θα βαλτώσουν στο -
επαναλαµβάνω- «εκκρεµολόγιο», διότι δεν έχετε προβλέψει το
εύρος της δουλειάς που θα κληθεί να αντιµετωπίσει το υπάρχον
προσωπικό. Σας καλούµε να αποσύρετε τις διατάξεις των άρ-
θρων 3 και 4, γιατί θα προκληθεί τεράστια αναστάτωση στην κοι-
νωνία.

Για το Κτηµατολόγιο του Αιγαίου, που το ξεπουλάτε κλείνον-
τας στα νησιά στα έξι µίλια και αφαιρώντας ΑΟΖ για τις βραχο-
νησίδες, µε νόµο βέβαια, δεν είπε τίποτε στη σηµερινή οµιλία του
ο κύριος Πρωθυπουργός. Και να σας πω το εξής. Το Περιφερει-
ακό Συµβούλιο Βορείου Αιγαίου απέρριψε χθες µε είκοσι µία ψή-
φους το επίµαχο άρθρο του νοµοσχεδίου για τις βραχονησίδες.
Λένε όχι. Ψηφίστηκε µόνο από την παράταξη του κ. Στεφανή. Αν
και το θέµα της σηµερινής στις οµιλίες µου θα είναι κυρίως η εγ-
κληµατικότητα των νέων, θέµα που ταλανίζει την ελληνική κοινω-
νία, σας λέµε και να µην το ξεχάσετε ποτέ: Για τα εθνικά θέµατα
δεν θα σας αφήσουµε σε χλωρό κλαρί. 

Δεν σας έχουµε βεβαίως καµµία εµπιστοσύνη. Χθες η φιλοκυ-

βερνητική εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» αποκάλυψε στην πρώτη σελίδα
ότι αλλάξατε χωροθέτηση για τα θαλάσσια πάρκα στο Αιγαίο για
να µην ενοχληθεί η Τουρκία και ότι θα τα κατασκευάσετε εντός
χωρικών υδάτων στα έξι µίλια, όπως ακριβώς κάνετε και στην
Κάσο, όπου το ιταλικό ερευνητικό πλοίο επιχειρεί πλέον µόνο
εντός των χωρικών υδάτων. Και όλα αυτά γιατί το απαίτησε ο
Τούρκος Υπουργός των Εξωτερικών, ο κ. Φιντάν. Εµείς πλέον δεν
έχουµε καµµία αµφιβολία. Θα περιµένουµε να µας το οµολογή-
σετε και στην κλειστή συνεδρίαση της Επιτροπής Εξωτερικών
και Άµυνας την ερχόµενη Πέµπτη. Κλείνετε την Ελλάδα στα έξι
µίλια. Απεµπολείτε οριστικώς τα δώδεκα µίλια. Έχετε ήδη βάλει
συνεταίρο στο Αιγαίο την Τουρκία. Γι’ αυτό αρνηθήκαµε άλλωστε
να ψηφίσουµε και την ύποπτη τροπολογία που φέρατε για την
ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας - Κύπρου, την οποία προφανώς
και επιθυµούµε, αλλά όχι µε αποτέλεσµα σε περίπτωση µαταί-
ωσης του έργου τη µείωση του ζωτικού µας χώρου στο Αιγαίο.
Υπογραφή τέτοια από εµάς δεν θα πάρετε ποτέ. Από άλλους
µπορεί να πήρατε, από εµάς όχι. Εµείς ξέρουµε ότι µεγαλούρ-
γησε τούτη η πατρίδα µε τα όχι της. Με την ευκαιρία επαναφέρω
-και κλείνω για το θέµα αυτό- την πρότασή µας για προ ηµερη-
σίας διατάξεως συζήτηση στη Βουλή για τα εθνικά µας θέµατα. 

Στο κύριο θέµα της σηµερινής µου οµιλίας τώρα, η Κυβέρνηση
συνήθως µας οµιλεί για την ανάγκη πολιτικής σταθερότητας, για
χάρη της οποίας µάλιστα σχεδιάζει να αλλάξει και τον εκλογικό
νόµο. Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει πολιτική
σταθερότητα χωρίς κοινωνική σταθερότητα και χωρίς κοινωνική
συνοχή. Αυτό που συµβαίνει εδώ και καιρό στις οικογένειες και
στα σχολεία µας και κορυφώνεται αυτές τις µέρες µε ξυλοδαρ-
µούς καθηγητών από µαθητές, µε µαχαιρώµατα µαθητών σε µα-
θητές, µε σεξουαλικές κακοποιήσεις νηπίων από νήπια,
ανήκουστα πράγµατα, µε ξυλοδαρµούς µαθητριών από µαθή-
τριες, µε δολοφονίες ανδρών από γυναίκες και το ανάποδο, πα-
ραπέµπουν σε µια κοινωνία που έχει καταρρεύσει, που δεν έχει
κώδικα αξιών, που δεν έχει ιεραρχία, που δεν έχει σεβασµό, που
δεν φοβάται την τιµωρία και τον νόµο. Είναι µια κοινωνία που ό,τι
βλέπει να συµβαίνει στα υψηλά δώµατα της εξουσίας, θα έλεγα,
το εφαρµόζει και στα χαµηλά. Και όσο βλέπει την Κυβέρνηση να
την απειλεί µε ποινές του νέου Ποινικού Κώδικα, τόσο θα απο-
θρασύνεται. 

Πολιτευόµαστε, κυρίες και κύριοι, µέσα σε έναν ωκεανό από
ταραγµένες ψυχές, από άστατες ψυχές. Και όσο αποµακρυνό-
µαστε ως έθνος από την Ορθοδοξία µας που γαληνεύει τις
ψυχές, από την παιδεία που παιδαγωγεί και τακτοποιεί και από
την οικογένεια που τις χαϊδεύει και τις µαλακώνει, τόσο τα αγρί-
µια και τα αγριµάκια που θα κυκλοφορούν στον δρόµο θα αυξά-
νονται. Ποιανού δηµιουργήµατα λέτε ότι είναι αυτή η καταρ-
ρέουσα κοινωνία; Μόνο ατοµικές ευθύνες λέτε ότι υπάρχουν;
Μα, η πολιτική και οι λοιπές εξουσίες δίνουν τον τόνο. Όταν έχει
χαθεί ο σεβασµός στο Κοινοβούλιο, στη δικαιοσύνη, στους δη-
µοσιογράφους, στους δασκάλους, στους καθηγητές, στους εκ-
παιδευτικούς, τι νοµίζετε ότι θα επικρατήσει στην κοινωνία; 

Μα, το χάος. Ο καθένας κάνει ό,τι θέλει! Και θυµάµαι τη ρήση,
αειθαλή ρήση, του µεγάλου Ντοστογιέφσκι που έλεγε «χωρίς
Θεό όλα επιτρέπονται». Αυτό βιώνουµε τώρα. Και το κάνει γιατί
γνωρίζει ότι στο τέλος θα µείνει ατιµώρητος, από τον πιο µικρό
µέχρι και τον πιο µεγάλο, σαν εκείνο τον Υπουργό παλιά που είπε
ότι τα λεφτά στους λογαριασµούς του δεν ήταν από µίζες, αλλά
δώρα από τη θεία του στη Νιγηρία και αθωώθηκε βέβαια. 

Το µυστικό για να λύσουµε το πρόβληµα -και σας το λέω ως
δάσκαλος- είναι να καταλάβουµε και να κατανοήσουµε το πρό-
βληµα και το πρόβληµα έχει τρεις διαστάσεις, είναι τριπλό: Πρώ-
τον, κανείς σήµερα δεν εµπνέεται από κανέναν. Δεύτερον, κανείς
δεν σέβεται κανέναν. Και, τρίτον, κανείς δεν φοβάται κανέναν.
Όταν θα δώσουµε τις απαντήσεις εµπράκτως στα τρία αυτά ζη-
τήµατα, σταδιακά θα φύγει το µαύρο σύννεφο που έχει εγκατα-
σταθεί πάνω από την πατρίδα µας και διεισδύει µέσα στα σπίτια
µας. 

Ακούω πολλές φορές τη θεωρία, κοινότοπη βέβαια, ότι η βία
είναι πρόβληµα των κοινωνικών ανισοτήτων και της φτώχειας,
κατά το γνωστό «όπου φτώχεια και γκρίνια». Μάλιστα. Το ακούω,
µπορεί να έχει και βάση, αλλά απαντώ ως εξής: Φτώχεια, πολύ
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χειρότερη, είχαµε και σε άλλες ιστορικές περιόδους, αλλά τόσο
θυµωµένους Έλληνες, τόσο οργισµένους Έλληνες και τόσο ακα-
θοδήγητη, αδέσποτη γενιά δεν είχαµε ποτέ! Δεν µπορεί η φτώ-
χεια να είναι δικαιολογία για την έλλειψη τρόπων, για την
ευγένεια, για την πατροπαράδοτη ευγένεια του λαού µας. 

Όλα, αγαπητοί µου, είναι θέµα παιδείας, από εκεί πρέπει να
αρχίσουµε και ο καθένας βέβαια µε το προσωπικό του παρά-
δειγµα. Προσοχή, άλλο µόρφωση και άλλο παιδεία. Ξέρω φτω-
χούς ανθρώπους που δεν έχουν µόρφωση, αλλά έχουν παιδεία
και ξέρουµε εύπορους που έχουν µόρφωση, αλλά δεν έχουν παι-
δεία. 

Είδαµε όλοι -να πάω λίγο πιο ειδικά- όλο το πανελλήνιο είδε
την τροµακτική είδηση µε τον ξυλοδαρµό -παρακαλώ- δεκατε-
τράχρονης στη Γλυφάδα από συµµαθήτριές της. Δεκατεσσάρων
χρονών παιδιά, µόλις διάβηκαν το κατώφλι του γυµνασίου! Ακού-
στηκε πως οι διαφορές των νεαρών κοριτσιών ήταν για ένα αγόρι
και επειδή το θύµα ήταν όµορφη και καλή µαθήτρια. Τρόµαξα
κυριολεκτικά, όταν άκουσα τα ηχητικά από τις απειλές των νεα-
ρών κοριτσιών προς το θύµα, απειλές που θύµιζαν ποινικούς,
µπράβους, υπόκοσµο. 

Δεν θα αναφέρω, βέβαια, αυτές τις απειλές για να µην ρί-
χνουµε νερό στο µύλο της βίας, όµως ας αναρωτηθούµε: Γιατί
αγρίεψαν τα παιδιά µας; Τι είναι αυτό που οδηγεί τους νέους να
φέρονται βίαια, χωρίς αγκυλώσεις εσωτερικές, ανενδοίαστα πριν
από την πράξη, δίχως τύψεις µετά την πράξη;

Ακόµα πιο τροµακτικό ήταν το κύµα συµπαράστασης στην
άτυχη δεκατετράχρονη που σηκώθηκε στο δηµοφιλές στους
νέους µέσο κοινωνικής δικτύωσης, το TikTok. Έφηβες και έφηβοι
δηµοσιοποίησαν τα στοιχεία των νεαρών κοριτσιών που χτύπη-
σαν τη δεκατετράχρονη, τον τόπο κατοικίας τους και καλούσαν
σε καρτέρι για τον ξυλοδαρµό τους. Πρωτόγνωρα πράγµατα για
την πατρίδα µας και σας τα λέει ένας άνθρωπος που βίωνε και
έβλεπε την αλλοίωση αυτή επί τα χείρω καθηµερινά στα σχολεία.

Πού έχουµε κάνει λάθος, αγαπητοί συνάδελφοι, στην ανα-
τροφή των παιδιών µας; Τις πταίει λοιπόν και έγιναν οι πολιτείες
µας ληµέρι της βίας και καταντήσαµε «των Ευρωπαίων περίγελα
και των αρχαίων παλιάτσοι», για να θυµηθούµε και τον Παλαµά;
Τις πταίει; Επαναλαµβάνω το ερώτηµα και δεν είναι ρητορικό,
απευθύνεται προς όλους. 

Τραβάµε λάθος δρόµο, αγαπητοί. Θα σας έλεγα φταίνε πολλά.
Φταίει η οικογένεια. Βεβαίως, το έχω πει. Η µάνα είναι ο πρώτος
και απαράµιλλος δάσκαλος του παιδιού. Έχει τρεις µαστούς,
έλεγε ένας σοφός. Οι δύο για το πολύτιµο γάλα της, αλλά υπάρχει
και ο άλλος, τρίτος µαστός, που λέγεται «στόµα», αυτός ο αστεί-
ρευτος σταλακτίτης που διδάσκει τη µητρική γλώσσα. Εκεί εντο-
πίζεται ένα µεγάλο πρόβληµα. Όταν το στόµα της µάνας είναι
γλυκό, γλυκαίνει και το παιδί. Όταν είναι ξινό, ξινίζει και το παιδί. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε και τον ρόλο του σχολείου µε τα βιβλία.
Για πολλές δεκαετίες γυρίζω και καταγγέλλω, εδώ και είκοσι χρό-
νια που υπάρχουν στην εκπαίδευση, τα άθλια περιοδικά ποικίλης
ύλης, τα οποία έχει εκδώσει το Υπουργείο Παιδείας -παιδοµαζώ-
µατος, κατ’ εµέ- το 2006. 

Δεν µου λέτε, αγαπητοί συνάδελφοι; Μιλάµε για τη βία των
παιδιών και κάποτε το σχολείο ήταν θεµατοφύλακας των τιµαλ-
φών αξιών της πατρίδας µας, ενώ σήµερα κατάντησε επιταχυν-
τής. Θέλω να ρωτήσω κάτι. Επιτρέπεται σε βιβλία γλώσσας να
διδάσκεται η βία, να παροτρύνονται τα παιδιά στη βία; Το έχω
δείξει και άλλοτε, θα το ξαναπώ. Η µητέρα της µαθήσεως είναι η
επανάληψη. 

Κείµενα στο βιβλίο γλώσσας της Ε’ δηµοτικού που υποτίθεται
τιτλοφορείται «Τα παιδιά αθλούνται». Για να διαβάσουµε τι ακρι-
βώς άθληση έκαναν τα παιδιά. Λέει το εξής: «Παίζαµε ποδό-
σφαιρο. Όλοι θέλανε να παίξουν στην επίθεση στην οµάδα του
Γκοφρουά τα πράγµατα ήταν πιο εύκολα γιατί ο Εντ µοίρασε ένα
σωρό γροθιές στις µύτες και οι παίκτες πήραν τις θέσεις τους
χωρίς πολλές διαµαρτυρίες τρίβοντας τις µύτες τους. Είναι βλέ-
πετε πολύ δυνατά τα χτυπήµατα του Εντ, ενώ ο άλλος µοίραζε -
λέει- γροθιές και στις δικές µας τις µύτες και κλωτσιές» και
συνεχίζει όλο το κείµενο έτσι. Υποτίθεται είναι από το έργο του
γνωστού Ρενέ Γκοσινί «Ο µικρός Νικόλας». Απ’ όλο το βιβλίο
αυτό έπρεπε να επιλέξουν; 

Την έχουµε δει την τακτική τους, αγαπητοί µου. Τα ίδια κάνουν
και σε άλλα βιβλία. Παίρνουν σπουδαίους συγγραφείς, παρα-
δείγµατος χάριν, Ελύτης Γ’ γυµνασίου. Θα ρωτήσετε όλοι τι έβα-
λαν από τον Ελύτη στη Γ’ γυµνασίου; Θα περιµέναµε το «Άξιον
εστί». Έβαλαν ένα ποίηµα για µια Άλφα Ροµέο. Έτσι τιτλοφορεί-
ται κάποια ποιητική -θα έλεγα- προπαιδεία του ποιητή. Έβαλαν,
πάλι στη Γ’ γυµνασίου, στην ιστορία της ελληνικής λογοτεχνίας
Μακρυγιάννη. Και λες «δόξα τω Θεώ, µπήκε ο Μακρυγιάννης σε
σχολικά βιβλία». Τι επέλεξαν; Το σηµείο που ο Μακρυγιάννης κα-
τηγορεί για κάποια πράγµατα τον Κολοκοτρώνη. Στόχος τους;
Να µειώσουν τους ήρωες, «να κι αυτοί είχαν τις αδυναµίες και τα
πάθη». Ναι, αλλά στα παιδιά προβάλλεις τον ηρωισµό. 

Να ρωτήσω και κάτι άλλο, για ένα δεύτερο βιβλίο. Είναι το βι-
βλίο για τη θεατρική αγωγή της Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού, που υποτί-
θεται θα διδάξουµε στα παιδιά θεατρική αγωγή και καλούνται τα
παιδιά να υποδυθούν έναν ρόλο. Ξέρετε τι λέει εδώ; «Είσαι δαι-
µόνιο!», ακριβώς έτσι τιτλοφορείται. Να µας εξηγήσει το Υπουρ-
γείο Παιδείας ποια είναι η παιδαγωγική αξία, εις τι αποσκοπεί ένα
κείµενο που καλούνται τα παιδιά να υποδυθούν ένα ρόλο –ποιον;-
το «είσαι δαιµόνιο». Περιµένουµε απάντηση. 

Ακόµη, δεν πρέπει να ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
την καταστρεπτική επίδραση της εικόνας, της τηλεόρασης, του
διαδικτύου, της τραπ µουσικής. Είχα αναφερθεί σε άρθρο µου
πριν από τέσσερα χρόνια όντας µάχιµος δάσκαλος για την κα-
ταστρεπτική επίδραση αυτής της µουσικής. Βλέπουν οι γονείς
τα παιδιά τους καλωδιωµένα, αλλά δυστυχώς δεν ακούν όλες τις
χυδαιολογίες και τις ύβρεις που περνούν στα αθώα αυτιά και την
ψυχούλα τους. Είναι µάστιγες της εποχής µας η τηλεόραση και
το διαδίκτυο ιδίως, µείγµα λάσπης και αίµατος. Κονιορτοποιεί
προσωπικότητες και εξαθλιώνει ψυχικά µικρούς και µεγάλους. 

Θυµίζω πως όταν άνοιξαν οι πρώτοι κινηµατογράφοι για το
κοινό στις ΗΠΑ, πριν από εκατό και πλέον χρόνια, από τις πρώτες
σκηνές που προβλήθηκαν ήταν η διαδροµή ενός τρένου. Η λήψη
της σκηνής έγινε από κάµερα που βρισκόταν πάνω στις γραµµές
του τρένου και µπροστά από την αµαξοστοιχία που εκινείτο προς
την κάµερα. Η αντίδραση του κοινού ήταν αναµενόµενη. Βλέπον-
τας το τρένο, αµαθείς όντες, άρχισαν να τρέχουν προς τις εξό-
δους. Από τότε πέρασαν πάνω από εκατό χρόνια και σε αυτό το
διάστηµα ο θεατής έµαθε να αποστασιοποιείται από το οπτικό
θέµα και να παρακολουθεί απαθής. 

Ξέρετε πόσους φόνους έχει µετρηθεί στην Αµερική ότι παρα-
κολουθεί ένα ανυπεράσπιστο παιδί; Και να σας αναφέρω ένα ευ-
φυές ρητό και λέει το εξής: Αν θες να δεις την Ελλάδα του
µέλλοντος, επισκέψου τη σηµερινή Αµερική. Έχει µετρηθεί ότι
ένα παιδί παρακολουθεί δέκα χιλιάδες φόνους ετησίως, ακόµη
και στα κινούµενα σχέδια. Τόσους πλέον παρακολουθούν και τα
Ελληνόπουλα. Τα µικρά παιδιά, αβοήθητα µπροστά στις οθόνες,
διασκεδάζουν σκοτώνοντας αντιπάλους στα ηλεκτρονικά τους
παιχνίδια και «εισπνέουν» αποσβολωµένα παντοειδείς «ακαθαρ-
σίες», φόνους, µαγείες, καρυκευµένες πορνογραφίες και λοιπές
διαστροφές. 

Μοιραία, λοιπόν, η συνεχής παρακολούθηση τι επιφέρει; Σκλή-
ρυνση των ηθικών ανακλαστικών. Νοµίζει το παιδί και στην πραγ-
µατική ζωή ότι παρακολουθεί ένα θέαµα. Το παρακολουθεί µε
απάθεια, γιατί έχει εθιστεί να το βλέπει στην τηλεόραση ή το δια-
δίκτυο. 

Φτιάξαµε ακόµη έναν κόσµο που τα παιδιά µας δεν παίζουν,
κλειδωµένα µέσα στα θαυµάσια παιδικά τους δωµάτια, που αυτό
το πράγµα τα εξοργίζει. Οι λέξεις «παιδί» και «παιγνίδι» είναι οµό-
ριζες. Ο πα�ς, του παιδός, όπως λέµε στα Αρχαία. 

Θα παραπέµψω σε ένα κείµενο του αείµνηστου δασκάλου Σα-
ράντη Καργάκου, ο οποίος έλεγε το εξής σηµαντικό. Ας τα ακούν
αυτά οι γονείς και όσο µπορούν τα παιδιά τους να τα στρέφουν
στο οµαδικό, έξω από το σπίτι, παιχνίδι: 

Ο φιλόσοφος Αναξαγόρας ο Κλαζοµένιος, ο δάσκαλος του Πε-
ρικλή, ο αποκαλούµενος από τους συγχρόνους του και «Νους»,
διότι έθετε τον νου άξονα των πάντων, έφυγε από την Αθήνα
διωγµένος και κατέφυγε στη Λάµψακο, αποικία των Φωκαέων
στον Ελλήσποντο. 

Οι "εν τέλει" της πόλεως, οι άρχοντες δηλαδή, το θεώρησαν
µεγάλη τους τιµή που ένας τέτοιος σοφός πήρε την απόφαση να
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περάσει τα στερνά του βίου στην πόλη τους και έκαναν το παν
για να τον ευχαριστήσουν. Λίγο πριν πεθάνει, του υπέβαλαν το
ερώτηµα ποια είναι η τελευταία του επιθυµία. Ο φιλόσοφος απο-
κρίθηκε: «Τούς παίδας εν ω αν αποθάνω µηνί κατ' έτος παίζειν
συγχωρείν». Δηλαδή, «τον µήνα που θα πεθάνω κάθε χρόνο να
επιτρέπετε στα παιδιά να παίζουν». 

«Το έθος ετηρείτο άχρι του νυν», σύµφωνα µε µια επιγραφή
του 3ου µ.Χ. αιώνα που βρέθηκε στη Λάµψακο. Και σηµειώνει ο
αείµνηστος Καργάκος: «Διότι είχαν κατανοήσει οι αρχαίοι πρό-
γονοι πως όταν το παιδί δεν παίξει, δεν παιδιαρίσει, θα αρχίσει
να παιδιαρίζει όταν θα αρχίσει τ’ ωρίµασµά του». 

Οι γονείς, όσοι τέλος πάντων έχουν άγρυπνα και ανοιχτά τα
µάτια της ψυχής τους και αγωνιούν πραγµατικά για τα βλαστάρια
τους, δεν βλέπουν, δεν ακούν για την απροκάλυπτη πια πολεµική
εναντίον των παιδιών τους; 

Έλεγε ο Κόντογλου στο «Ευλογηµένο Καταφύγιο» πως ένα
ανατολίτικο ρητό λέει: «Ένας τρελός έριξε µια πέτρα στη θά-
λασσα και πέσανε εκατό γνωστικοί για να τη βγάλουν». Ο τρελός
είναι εκείνος που χαλάει την παράδοση γιατί έτσι του κατέβηκε.
Και εµείς οι γνωστικοί, που αγωνιζόµαστε να σώσουµε αυτό που
πάει να καταστρέψει ο τρελός, δηλαδή την παράδοση. Η παροι-
µία, λέει ο Κόντογλου, µιλάει για έναν τρελό και για εκατό γνω-
στικούς. Αυτά το 1960. Μα, σε εµάς είναι εκατό τρελοί που
γκρεµίζουν και πέντε-έξι γνωστικοί που αγωνίζονται να µην τους
αφήσουν στο παλαβό αυτό έργο της καταστροφής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύγχρονη κοινωνία µας τα δο-
κίµασε όλα. Έφτιαξε λύσεις για όλα της τα προβλήµατα που, όχι
µόνο δεν είναι αποτελεσµατικές, αλλά έχουν αντίθετα αποτελέ-
σµατα. 

Τα τελευταία σαράντα µε πενήντα χρόνια η ελληνική κοινωνία
έχει δοκιµάσει κάθε ξενόφερτη συνταγή, κάθε µεγαλοστοµία,
κάθε δυτική πρακτική, κάθε τεχνολογικό και πολυπολιτισµικό
συνδυασµό, χωρίς να δώσει λύσεις στα προβλήµατα της ζωής. 

Οι ζωές των οικογενειών έγιναν εφιαλτικές. Οι έφηβοι και οι
νεαρές έχουν χάσει τον προσανατολισµό τους, έχουν γίνει θηρία.
Μόνο ένα δεν έχουµε δοκιµάσει ως κοινωνία -θα το ξαναπώ-, ένα
πράγµα που το εξοστρακίζουµε, το θάβουµε, το ξεχνάµε. Δεν
έχουµε δοκιµάσει ως κοινωνία να στραφούµε στην παράδοση και
την πίστη µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σε γονείς, που
βρίσκονται και σε αυτή την Αίθουσα, που είστε και ταυτόχρονα
εκπρόσωποι του λαού. 

Μη φοβηθείτε να δοκιµάσετε από το κρυστάλλινο νερό της ελ-
ληνικής παράδοσης. Μη φοβηθείτε να στραφείτε στην πίστη µας,
στον Θεό. Σε αυτή την πίστη και την παράδοση τη ρωµαϊκή στρα-
φήκαµε πάντα στα δύσκολα χρόνια και επιβιώσαµε. Ιδού ζώµεν! 

Δεν σας µιλάω ως Πρόεδρος της Νίκης, σας µιλώ ως δάσκα-
λος και ως πατέρας. Τα παιδιά µας έχουν ανάγκη τους γονείς
τους, τον πατέρα τους, τη µητέρα τους, τον παππού και τη για-
γιά, την οικογένεια. Δεν αρκεί ένα καλό χαρτζιλίκι και ο µόνος
χρόνος που µένει για τα παιδιά να είναι λίγο πριν κοιµηθούν και
να τους πούµε πόσο τα αγαπούµε. Έχουν ανάγκη εµάς τους ίδι-
ους. Για όλα αυτά βρίσκει κανείς τις απαντήσεις στην παράδοση
του σοφού λαού µας και στην Εκκλησία µας. 

Δεν σας κινεί την περιέργεια που όλο και περισσότεροι άνθρω-
ποι στη Δύση, στις ΗΠΑ, στρέφονται προς την Ορθόδοξη Εκκλη-
σία; Πιστεύετε ότι όλοι αυτοί, κοντά στα έξι εκατοµµύρια
Αµερικανοί που δεν έχουν καµµία σχέση µε την Ελλάδα, στρά-
φηκαν σε αυτό που κάποιοι προσπαθούν να ξεριζώσουν από τα
σχολεία και από τα σπίτια µας; Η πίστη δεν είναι κάτι παλαιό,
είναι καινό, µε «αι». 

Επαναλαµβάνω ότι µιλώ ως πατέρας και ως δάσκαλος. Μπορεί
ως πολιτικό κάποιοι να µην µε αποδέχονται και καλά κάνουν -
αυτό είναι η δηµοκρατία-, όµως ως δάσκαλο δεν έχουν δικαίωµα
κάποιοι να µε αµφισβητούν, γιατί χρόνια µέσα στις αίθουσες
βίωνα αυτή την προϊούσα εγκατάλειψη των παιδιών και την κα-
ταστροφή µας. Δεν έδωσε και δεν θα δώσει ποτέ λύση σε τέτοιου
είδους προβλήµατα η προτεσταντική οπτική των πραγµάτων. 

Ας αγαπήσουµε ξανά τα παιδιά µας, να τους δείξουµε µε το
παράδειγµά µας τον σωστό δρόµο και αυτά ξέρουν και θα µας
ακολουθήσουν. Δεν µπορείς να διδάσκεις µόνο µε τα λόγια. Τα

λόγια δεν έχουν καµµιά σηµασία στα παιδιά. 
Έλεγε ο αρχαίος µύθος του Αισώπου, που είναι πάρα πολύ

παιδαγωγικός -τους έχουµε πετάξει από τα σχολικά βιβλία, δεν
υπάρχουν µύθοι ωραιότατοι για τα παιδιά-, ότι «Μὴ λοξὰ περι-
πατεῖν καρκίνῳ µήτηρ, ἔλεγε, µηδὲ τῇ ὑγρᾷ πέτρᾳ τὰς πλευρὰς
προστρίβειν. Ὁ δὲ εἶπεν: Μῆτερ, σύ, ἡ διδάσκουσα, ὀρθὰ βάδιζε
καὶ βλέπων σε ζηλώσω». Δηλαδή, «µην περπατάς στραβά», έλεγε
η µητέρα καβουρίνα στο καβουράκι. Και της είπε, όπως λένε και
σε εµάς τα παιδιά, ότι περπάτα εσύ ίσια και θα µάθω κι εγώ να
περπατώ ίσια. Αυτό λένε και τα παιδιά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε ένα, θα έλεγα,
προφητικό κείµενο. Εµάς µας αρέσει να ερανιζόµαστε, να αντ-
λούµε επιχειρήµατα από την παράδοσή µας, και από την αρχαία
και από τη λεγόµενη «βυζαντινή» και από τη νεότερη. 

Τη δεκαετία του 1980 ο άγιος γέροντας Παΐσιος ο Αγιορείτης
είχε πει µε προφητικό λόγο τι ακριβώς βιώνουµε σήµερα κι αυτό
περιέχεται σε βιβλίο που εκδίδει το Ιερό Ησυχαστήριο, ο Ευαγ-
γελιστής Ιωάννης ο Θεολόγος στη Σουρωτή. 

Έλεγε ο άγιος πως σκοπός τους τώρα είναι να αποµακρύνουν
τα παιδιά από την Εκκλησία. Τα δηλητηριάζουν, τα µολύνουν µε
διάφορες θεωρίες και κλονίζουν την πίστη τους. Τα εµποδίζουν
από το καλό, για να τα αχρηστέψουν. Τα καταστρέφουν από
µικρά. Και τα παιδάκια φυσικά από «αρνάκια» γίνονται «κατσικά-
κια», όπως έλεγε µε την ωραία, απλή, αλλά αγιοπνευµατική
γλώσσα του ο άγιος. Και συνεχίζει: «Αρχίζουν µετά να χτυπούν
άσχηµα και τους γονείς τους και τους δασκάλους και αυτούς που
τα κυβερνούν». 

Αυτό συµβαίνει σήµερα. Τα παιδιά µας επαναστατούν, φωνά-
ζουν «άνθρωπον ουκ έχω», γιατί τα έχουµε εγκαταλείψει. 

Εµείς στη Νίκη εµπνεόµαστε από τη ρωµαϊκή παράδοση και
αγωνιζόµαστε -και θα αγωνιζόµαστε- µε δύναµη να θυµηθούµε,
όπως λέει ο ποιητής, τι είχαµε, τι χάσαµε και τι µας πρέπει. Τού-
τος ο τόπος θα αναστηθεί γυρνώντας πίσω και  στηριζόµενος
στα δύο θεµέλιά του που είναι η φιλοπατρία και η πίστη. 

Θα πω και κάτι άλλο. Με συγχωρείτε, ένα λεπτό θα κάνω. 
Έχω πει στην προηγούµενη οµιλία µου ότι νυχθηµερόν δέχο-

µαι τηλέφωνα από γονείς που διαµαρτύρονται για τη σεξουαλική
αγωγή, µία από τις δεξιότητες που υπάρχουν σήµερα δυστυχώς
-παλαβοµάρες, όχι δεξιότητες- στο σχολείο. 

Κυκλοφορεί µία δήλωση απαλλαγής. Προτρέπουµε τους γο-
νείς να την υποβάλουν, να πρωτοκολλείται, για να καταγράφεται
η αντίδραση της ελληνικής οικογένειας σε αυτή την παλαβοµάρα
που λέγεται «σεξουαλική αγωγή» από το νηπιαγωγείο κιόλας. Να
αντιδράσουν οι γονείς, για να καθιερωθεί µάθηµα οικογενειακής
αγωγής και όχι σεξουαλικής αγωγής από το νηπιαγωγείο, που
µόνο καταστροφή φέρνει στα παιδιά. 

Εµείς στη Νίκη θέλουµε το καθάριο ολόδροσο «δέντρο» της
ρωµαϊκής παράδοσης. Αυτό θα «ποτίζουµε», να «ανθίζει». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νίκης. 

Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητρο-
κάλλης και θα ακολουθήσουν ο κ. Σπάνιας, ο κ. Μάντζος, η κ.
Φωτίου, ο κ. Κωτσός, ο κ. Δηµοσχάκης και ο κ. Κόντης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρχικά θα ήθελα να σχολιάσω την οµιλία του κ. Μητσοτάκη

στον ΟΗΕ, η οποία δεν ήταν τίποτε άλλο παρά µία ακόµη επί-
δειξη υποχωρητικότητας και δουλικότητας απέναντι στους ξέ-
νους παράγοντες και ειδικά την Τουρκία. Αντί να στραφεί µε
σθένος και να υπερασπιστεί τα εθνικά µας συµφέροντα µε απο-
φασιστικότητα, περιορίστηκε σε γενικόλογες δηλώσεις και εκ-
κλήσεις για διάλογο µε µία χώρα που εδώ και χρόνια παραβιάζει
συστηµατικά την εθνική µας κυριαρχία. Η Ελλάδα έχει ανάγκη
από ηγεσία που θα αντιµετωπίζει µε θάρρος και αποφασιστικό-
τητα κάθε πρόκληση και όχι από πολιτικές που οδηγούν σε εθνι-
κές παραχωρήσεις και συνεχή υποχώρηση.

Όσον αφορά τα εσωτερικά ζητήµατα, παρακολούθησα χθες
τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού στο Υπουργικό Συµβούλιο.
Παρά τις φιλόδοξες υποσχέσεις, η Κυβέρνηση αποτυγχάνει σε
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βασικούς τοµείς διαχείρισης κρίσεων, όπως φάνηκε στις πυρκα-
γιές που κατέκαψαν την ανατολική Αττική το καλοκαίρι, καθώς
και στην πυρκαγιά στην Κορινθία που οδήγησε στον τραγικό θά-
νατο δύο συµπολιτών µας. Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να εκ-
φράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειές τους.

Κι ενώ το κράτος δείχνει να µην είναι επαρκώς προετοιµα-
σµένο, οι πυροσβέστες µε αυταπάρνηση και αντοχή δίνουν µία
τιτάνια µάχη για να προστατεύσουν ζωές και περιουσίες. Το έργο
τους αξίζει κάθε έπαινο, καθώς επιδεικνύουν ηρωισµό και αφο-
σίωση κάτω από εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-
διο που αφορά την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, έναν
στόχο που φαίνεται να είναι διαρκώς εκτός της προσδοκίας µας.
Μετά από δεκαετίες προσπαθειών το Κτηµατολόγιο δεν έχει
ακόµη ολοκληρωθεί. Κι όµως, σήµερα βρισκόµαστε ξανά εδώ συ-
ζητώντας ένα νοµοσχέδιο που φέρνει βελτιώσεις, αλλά αφήνει
και πολλά ανοιχτά ζητήµατα.

Είναι αλήθεια ότι αυτό το νοµοσχέδιο προχωρά σε κάποια θε-
τικά βήµατα, όπως είναι η επιτάχυνση των διαδικασιών. Όµως,
δεν µπορούµε να παραβλέψουµε τις καθυστερήσεις και τις ατέ-
λειες που εξακολουθούν να υπάρχουν. Ναι, είναι σηµαντικό το
γεγονός ότι προβλέπεται η χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης για
τη διεκπεραίωση εκκρεµών πράξεων και τη διόρθωση γεωµετρι-
κών στοιχείων, αλλά αυτό από µόνο του δεν λύνει το πρόβληµα. 

Η εµπιστοσύνη των πολιτών στο Κτηµατολόγιο συνεχίζει να
κλονίζεται. Ο νόµος εισάγει νέες δυνατότητες για τον εκσυγχρο-
νισµό της διαδικασίας, όπως είναι η λειτουργία του συστήµατος
σε εικοσιτετράωρη βάση. Όµως, ποια είναι η πραγµατική κατά-
σταση; Όπως επισηµαίνουν οι φορείς, οι δικηγόροι και οι συµ-
βολαιογράφοι, αυτή η εικοσιτετράωρη λειτουργία µπορεί να
δηµιουργήσει νέους κινδύνους. Υπάρχει ο φόβος ότι οι συµβο-
λαιογραφικές πράξεις για βάρη σε ακίνητα θα γίνονται χωρίς να
υπάρχει επαρκής έλεγχος, οδηγώντας σε συγκρούσεις και δικα-
στικές διαµάχες.

Αυτό που βλέπουµε είναι ένα βήµα µπροστά. Ταυτόχρονα,
όµως, βλέπουµε και δύο βήµατα πίσω. Ο χρόνος κυλάει και οι
πολίτες δεν έχουν ακόµα την ασφάλεια δικαίου που υπόσχεται
εδώ και χρόνια η Κυβέρνηση. Ο ίδιος ο Πρόεδρος της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Ακινήτων επεσήµανε την ανάγκη για µία πραγ-
µατική λύση όσον αφορά το αµάχητο τεκµήριο του δηµοσίου.
Χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων κινδυνεύουν να χάσουν τις περιου-
σίες τους απλά και µόνο επειδή δεν συµµετείχαν στη διαδικασία
καταγραφής.

Επιπλέον, ενώ επισηµαίνεται η ανάγκη για την ψηφιοποίηση
των αρχείων των υποθηκοφυλακείων, ας µην ξεχνάµε ότι η πρό-
οδος αυτή, όσο θετική κι αν είναι, δεν φέρνει από µόνη της την
ασφάλεια δικαίου που τόσο ανάγκη έχει ο Έλληνας πολίτης. Οι
διαδικασίες παραµένουν πολύπλοκες και γραφειοκρατικές και
όσο οι πολίτες δεν έχουν εύκολη πρόσβαση και σαφή ενηµέ-
ρωση, τόσο το πρόβληµα δεν θα λυθεί.

Αναγνωρίζω ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να δώσει µία νέα
πνοή σε αυτή τη µακροχρόνια διαδικασία που ταλανίζει τη χώρα
από το 1995 µέχρι και σήµερα. Και, ναι, η τεχνητή νοηµοσύνη και
η απλοποίηση κάποιων διαδικασιών µπορεί να βοηθήσουν στην
ταχύτερη ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου. Ωστόσο, θα πρέπει
να γίνει σαφές ότι η απλοποίηση αυτή δεν πρέπει να θυσιάσει
την ποιότητα και την ακρίβεια, κάτι που θα µπορούσε να δηµι-
ουργήσει περισσότερα προβλήµατα από αυτά που προσπαθούµε
να λύσουµε.

Είναι κρίσιµο, επίσης, να αναγνωρίσουµε τις ανησυχίες που εκ-
φράστηκαν από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών Ακινή-
των, η οποία ζητά να ανοίξει µια ευρύτερη συζήτηση για το πώς
θα µπορέσουν όσοι έχασαν την ευκαιρία να κατοχυρώσουν την
περιουσία τους να το πράξουν εύκολα και µε ασφάλεια χωρίς να
χρειαστεί να εµπλακούν σε χρονοβόρες και κοστοβόρες δικαστι-
κές διαδικασίες.

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι αυτό το νοµοσχέδιο
αποτελεί ένα βήµα, αλλά όχι το τελικό. Ναι µεν, αλλά. Ναι, είναι
θετικό ότι προχωράµε προς την ολοκλήρωση του Κτηµατολο-
γίου, αλλά δεν έχουµε φτάσει ακόµα εκεί. Πρέπει να διασφαλί-
σουµε ότι το Κτηµατολόγιο θα λειτουργεί πραγµατικά για όλους

τους πολίτες µε διαφάνεια και ασφάλεια. Δεν µπορούµε να αφή-
σουµε τους πολίτες σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας, να χάσουν
την περιουσία τους ή να µπλέξουν σε ατέρµονες γραφειοκρατι-
κές διαδικασίες. Το µέλλον του Κτηµατολογίου είναι κρίσιµο για
τη χώρα µας και έχουµε το χρέος να ολοκληρώσουµε αυτό το
έργο µε σεβασµό προς τους πολίτες και τις περιουσίες τους. Η
γη των προγόνων µας δεν είναι για να παραδίδεται εύκολα σε
κανέναν. Το Κτηµατολόγιο πρέπει να είναι η ασπίδα που θα προ-
στατέψει την ελληνική περιουσία και όχι το όπλο που θα την αφα-
νίσει. Το Κτηµατολόγιο οφείλει να εξασφαλίζει την κυριαρχία µας
σε αυτή τη γη που οι παππούδες µας έχτισαν και καλλιέργησαν
µε αίµα και θυσίες.

Δεν θα αφήσουµε τα γρανάζια της γραφειοκρατίας να κλεί-
σουν και να κλέψουν την περιουσία του απλού Έλληνα. Το Κτη-
µατολόγιο πρέπει να ολοκληρωθεί µε διαφάνεια χωρίς να
αφαιρείται ούτε σπιθαµή γης από τον νόµιµο ιδιοκτήτη της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητροκάλλη. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αριστο-

τέλης Σπάνιας και θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος. 

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να εκφράσω κι εγώ τα θερµά µου συλ-
λυπητήρια για τους δύο άνδρες που χάθηκαν µε αυτόν τον τρόπο
στη φωτιά της Κορίνθου. Ελπίζουµε να είναι οι τελευταίοι!

Συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης. Στο σχέδιο νόµου γίνονται στοχευµένες πο-
λυεπίπεδες παρεµβάσεις βοηθώντας µε τον τρόπο αυτό να
ολοκληρωθούν εντός του 2025 όλες οι διαδικασίες που αφορούν
το Κτηµατολόγιο. Γίνεται παρέµβαση για την παράδοση των µε-
λετών κτηµατογράφησης σε συγκεκριµένες περιοχές της χώρας,
έτσι ώστε να ενταχθούν στο Κτηµατολόγιο. Θεσπίζεται νέα ψη-
φιακή διαδικασία διόρθωσης των γεωµετρικών στοιχείων των ακι-
νήτων, εφαρµόζεται η τεχνική νοηµοσύνη για τη διεκπεραίωση
πράξεων που εκκρεµούν. Παρέχεται η δυνατότητα εικοσιτετρά-
ωρης υποβολής πράξεων, οι οποίες περιγράφονται αναλυτικά.
Ενισχύεται η δυνατότητα του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» για την
έκδοση αποφάσεων µε την ανάθεση έκδοσης απόφασης σε δι-
κηγόρους σε σχέση έµµισθης εντολής. Ακόµα, εξασφαλίζεται η
επικοινωνία µεταξύ των δηµοσίων υπηρεσιών και των πολιτών
στο πλαίσιο του ψηφιακού µετασχηµατισµού. Προβλέπεται
άµεση επικαιροποίηση των στοιχείων επικοινωνίας των πολιτών
βελτιώνοντας την ακρίβεια και την αξιοπιστία των δεδοµένων που
χρησιµοποιούν οι δηµόσιες υπηρεσίες. Προβλέπεται η διαπί-
στωση της ταυτότητας του κάθε φυσικού προσώπου, η χρήση
ψηφιακού συστήµατος µέσω της αυθεντικοποίησης και η επιβε-
βαίωση των βασικών εξουσιοδοτήσεων µε διασφάλιση πρόσβα-
σης στα προσωπικά δεδοµένα. 

Ακόµα, βελτιώνεται το επίπεδο της ασφάλειας κατά τη χρήση
στοιχείων ταυτοποίησης από τρίτα ψηφιακά συστήµατα φορέων
τόσο του δηµοσίου όσο και του ιδιωτικού τοµέα, πετυχαίνοντας
έτσι µια σηµαντική βελτίωση της ποιότητας των δηµοσίων υπη-
ρεσιών και προσφέροντας ταχύτερη και ακριβέστερη εξυπηρέ-
τηση στους πολίτες.

Με την ολοκλήρωση του ψηφιακού µετασχηµατισµού του δη-
µόσιου τοµέα ενισχύεται η ανάπτυξη των καινοτόµων υπηρεσιών
και εφαρµογών που βασίζεται σε ακριβή και ενηµερωµένα δεδο-
µένα, ενισχύοντας παράλληλα την τήρηση των κανόνων προστα-
σίας των προσωπικών δεδοµένων. 

Ακόµα, προβλέπεται η διακίνηση δηµοσίων εγγράφων µε τη
χρήση της τεχνολογίας της πληροφορικής και των επικοινωνιών
σε καθεστώς «opt out», έτσι ώστε η ηλεκτρονική επίδοση των εγ-
γράφων να αποτελεί κανονικό τρόπο επίδοσης, επιταχύνοντας
τις διοικητικές διαδικασίες ακολουθώντας τη µετάβαση σε ένα
σύγχρονο πλαίσιο.

Η µετάβαση στο νέο καθεστώς θα εξυπηρετήσει µακροπρόθε-
σµα το δηµόσιο συµφέρον µε τη βελτίωση της επίδοσης των δι-
οικητικών πράξεων, την αύξηση της ασφάλειας και τη µείωση
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κόστους για το δηµόσιο. 
Η εισαγωγή υποχρέωσης των πολιτών να καταχωρίζουν στη

βάση του Εθνικού Μητρώου Επικοινωνίας τον αριθµό κινητού τη-
λεφώνου και τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου ή τη δι-
εύθυνση διαµονής επικοινωνίας εξασφαλίζει την κατοχύρωση
επιβεβαιωµένων και επικυρωµένων στοιχείων επικοινωνίας των
πολιτών για την καλύτερη εξυπηρέτησή τους. Η καθιέρωση ως
προεπιλογή του συστήµατος ηλεκτρονικής επίδοσης δηµοσίων
εγγράφων συµβάλλει στην αντιµετώπιση των υφιστάµενων προ-
βληµάτων, επιταχύνοντας τη διαδικασία βεβαίωσης και είσπρα-
ξης τυχόν δηµοσίων εσόδων, µε µείωση κόστους για το δηµόσιο
και εξοικονόµηση των εξόδων εκτύπωσης και φυσικής αποστο-
λής εγγράφων. Το σύστηµα αυθεντικοποίησης και εξουσιοδότη-
σης προσώπων θα αποτελέσει πιστοποιηµένο πάροχο
αυθεντικοποίησης που θα επιβεβαιώνει την ταυτότητα των φυσι-
κών προσώπων κατά την πρόσβασή τους σε ψηφιακά συστήµατα
τόσο των φορέων του ελληνικού δηµοσίου, όσο και του ιδιωτικού
τοµέα. 

Δηµιουργείται Μητρώο Πιστοποιηµένων Μηχανικών Κτηµατο-
λογίου. Η διαδικασία διενεργείται από µέρος του «Ελληνικού
Κτηµατολογίου» κατόπιν σχετικής προγραµµατικής συµφωνίας
µε το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας. Με απόφαση του Δ.Σ. του
«Ελληνικού Κτηµατολογίου» καθορίζονται οι ειδικότερες προ-
ϋποθέσεις της πιστοποίησης. Οι µηχανικοί µετά την εγγραφή
τους διενεργούν ελέγχους και αποφασίζουν επί των αντιρρή-
σεων. Θεσπίζεται διαδικασία δευτεροβάθµιου ελέγχου επί των
αποφάσεων των πιστοποιηµένων µηχανικών από εξειδικευµένα
µέλη του προσωπικού του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» µετά την
υποβολή της προσφυγής. Επιλύεται ένα σηµαντικό πρόβληµα
των αποκλίσεων του εµβαδού οικοπέδων και γηπέδων µε πράξη
σύστασης οριζόντιων και κάθετων ιδιοκτησιών εντός του ορίου
ανοχής του 2%.

Δίνεται η δυνατότητα στους αποκτώντες εµπράγµατο δι-
καίωµα επί ακινήτου παρανόµως να εγκαιροποιήσουν τη δικαιο-
πραξία και να αποφύγουν έτσι τον κίνδυνο της προς τρίτους
εκποίησης του ακινήτου. 

Επίσης προτείνεται νοµοθετική ρύθµιση ώστε να απέχει το δη-
µόσιο και από τις εκκρεµείς κτηµατολογικές δίκες και να παραι-
τηθεί του δικαιώµατος να προσβάλλει οριστικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί υπέρ ιδιωτών και έχουν προσβληθεί µε αίτηση ή
αναίρεση από το ίδιο ως αιτηθέν διάδικο µέρος στο πρωτοδικείο
ή στο εφετείο, στις οποίες αποδεικνύεται ότι ο αιτών έχει την
πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στα επίδικα ακίνητα. Έτσι δεν
υφίστανται εκκρεµοδικίες για πολλά χρόνια οι οποίες εµποδίζουν
τις µεταβιβάσεις ακινήτων, αλλά και την ολοκλήρωση του Εθνι-
κού Κτηµατολογίου σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια. 

Επίσης προκρίνεται η αποχή του δηµοσίου από την άσκηση
των ενδίκων µέσων κατά της οριστικής απόφασης χάριν της
ασφάλειας δικαίου και της αποδέσµευσης των εν λόγω ακινήτων
από χρόνιες δικαστικές διαµάχες. 

Θεσπίζεται η δηµιουργία Κεντρικής Βάσης Μοναδικής Κατα-
χώρισης των στοιχείων επικοινωνίας όλων των πολιτών, αποκλει-
στικά µέσω της οποίας ενηµερώνονται τα αντίστοιχα δεδοµένα
των πληροφοριακών συστηµάτων των φορέων του δηµοσίου και
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου γίνονται πα-
ρεµβάσεις µε σκοπό τη διευκόλυνση της διαδικασίας εκπλήρω-
σης όλων εκείνων των διαδικασιών που έχουν σαν στόχο την
επίτευξη της δηµιουργίας και της πλήρους ανάπτυξης του Κτη-
µατολογίου στο πλαίσιο του χρονοδιαγράµµατος. Η ολοκλήρωσή
του αποτελεί µια µεγάλη µεταρρύθµιση που θα απελευθερώσει
τους Έλληνες πολίτες, το ελληνικό κράτος, από γραφειοκρατι-
κές αγκυλώσεις που κρατούσαν δέσµιους κράτος και πολίτες επί
σειρά ετών.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλάζει και γίνεται
ένα σύγχρονο κράτος που σέβεται τους πολίτες του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
Θα ακολουθήσουν η κ. Φωτίου, ο κ. Κωτσός και ο κ. Δηµοσχά-

κης.
Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα 1η Οκτωβρίου η Κυ-

πριακή Δηµοκρατία γιορτάζει την ηµέρα της ανεξαρτησίας της,
µιας ανεξαρτησίας ανολοκλήρωτης που τελεί υπό διαρκή αίρεση
και αναβολή. Πενήντα χρόνια µετά την τουρκική εισβολή, την κα-
τοχή, τους εποικισµούς, η λύση του κυπριακού προβλήµατος
βάσει του Διεθνούς Δικαίου µε διασφάλιση ακριβώς της ανεξαρ-
τησίας ολόκληρου του νησιού, είναι εθνικός στόχος. Δεν ξεθω-
ριάζει, δεν υποχωρεί, δεν θολώνει. Παραµένει ζωντανός αυτός ο
στόχος και είναι εθνική επιταγή για όλες και όλους µας. 

Στην Ελλάδα, οι πρώτες ώρες αυτού του νέου µήνα έχουν ξε-
κινήσει µε τον χειρότερο δυνατό τρόπο. Η Κορινθία καίγεται για
τρίτη ηµέρα. Δύο νεκροί ήδη, χιλιάδες στρέµµατα καµένης γης,
η φωτιά κατεβαίνει στη θάλασσα. Έχουµε εικόνες αποκάλυψης
από τις παραλίες της Λυγιάς, της Λυκοποριάς, πάνω από το Δερ-
βένι. Για πολλοστή φορά, έχουµε εικόνα οικολογικής καταστρο-
φής στην πατρίδα µας µε βαρύ και τραγικό τίµηµα. 

Κι όµως, σε αυτή τη χώρα, σε αυτή τη Βουλή ήρθε σήµερα ο
κύριος Πρωθυπουργός να µας διαβάσει αµήχανα µια προκατα-
σκευασµένη οµιλία. Και είναι να αναρωτιέται κανείς, γιατί ήρθε
από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και
δεν βρήκε να πει έστω µισή κουβέντα για όλα τα µεγάλα τα οποία
συζητήθηκαν στον κορυφαίο διεθνή Οργανισµό στη Γενική του
Συνέλευση, µε τόσες εστίες πολέµων τόσο κοντά στη χώρα µας;
Όµως, από την άλλη, ειδήσεις δεν βλέπουν; Συνεργάτες δεν
έχουν να τους ενηµερώνουν ότι η φωτιά στην Κορινθία σβήνει
στη θάλασσα; Ψέλλισε, βεβαίως, συλλυπητήρια. Και ναι, όλοι εκ-
φράσαµε τα ειλικρινή µας συλλυπητήρια στις οικογένειες των
θανόντων. Αλίµονο! Και οι σκέψεις όλων µας είναι στους πυρο-
σβέστες, στους εθελοντές, στους εποχικούς, στους κατοίκους
που δίνουν αγώνα για να σώσουν ό,τι σώζεται. Όµως, η Βουλή
και η Κυβέρνηση δεν είναι όµιλος προβληµατισµού. Οι πολίτες
κοιτάζουν σε εµάς για λύσεις, όχι απλώς για διαπιστώσεις και
ευχές. Απαντήσεις ζητούν εδώ και τώρα, όχι άλλες δικαιολογίες. 

Η αντιπυρική περίοδος είναι πλέον διευρυµένη, είναι µεγαλύ-
τερη. Το κλίµα αλλάζει. Το ξέρουµε. Μας το λένε οι µετεωρολό-
γοι χρόνια τώρα. Ποιος τους ακούει; Κι έρχεται σήµερα σε αυτή
την Αίθουσα ο Πρωθυπουργός να κρυφτεί ξανά πίσω από έναν
άφαντο Υπουργό που αρχές Σεπτεµβρίου καλούσε σε γιορτή στη
Θεσσαλονίκη παρουσία του κ. Μητσοτάκη; Τι να γιορτάσει αυτή
η Κυβέρνηση και αυτό το Υπουργείο; Τα καµένα στρέµµατα στην
Αττική; Τη νεκρή στο Χαλάνδρι από µία φωτιά που ξέσπασε στον
Βαρνάβα και τέλος Σεπτεµβρίου να καίγονται ξανά άνθρωποι
στην Κορινθία; 

Ήρθε ο Πρωθυπουργός και αν είχε κάτι να µας πει και δεν το
είπε, ενώ όφειλε να το πει σε αυτή εδώ την Εθνική Αντιπροσω-
πεία, είναι πότε θα διεξαχθεί η προ ηµερησίας διατάξεως συζή-
τηση που έχει αιτηθεί ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής Νίκος Ανδρουλάκης από τις 14 Αυγούστου -από τις 14
Αυγούστου!- για την πυρκαγιά στην Αττική. Δεν µπορεί ο Πρω-
θυπουργός να κρύβεται πίσω από τις ανεπάρκειες των Υπουρ-
γών του, διότι τις ευθύνες για το επιτελικό χάος της Κυβέρνησής
του τις φέρει αποκλειστικά και προσωπικά ο ίδιος ακέραια, διότι
είναι ένα κράτος που εκείνος οικοδόµησε και από τη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης πρόσφατα το υπερασπίστηκε εκ νέου. 

Ήρθε η ώρα ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση να δώσουν
εξηγήσεις στη Βουλή και τον ελληνικό λαό γιατί υπάρχουν ακόµα
τόσα κενά στην Πυροσβεστική Υπηρεσία, γιατί υπάρχουν ακόµα
τόσα κενά στις δασικές Υπηρεσίες που παραµένουν έξω από τον
σχεδιασµό πρόληψης και καταστολής, χωρίς στελέχη και αρµο-
διότητες. Πρέπει να λογοδοτήσουν για µία Κυβέρνηση που είναι
ικανή µόνο εκεί που θέλει. Είναι πολύ ικανή και επαρκέστατη στις
απευθείας αναθέσεις, στην ευνοιοκρατία, στην ανοχή της αι-
σχροκέρδειας και των ολιγοπωλίων, στη συγκάλυψη των σκαν-
δάλων, στην παραβίαση δικαιωµάτων, του κράτους δικαίου, της
ανεξαρτησίας των θεσµών. Ναι, εκεί είναι επαρκέστατη. 

Όσο και να κρύβεται, όµως, ο κύριος Πρωθυπουργός, η αλή-
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θεια είναι ότι το επιτελικό χάος είναι όλο δικό του. Είναι δική του
η αποτυχία ενός κράτους να προνοήσει, να προσαρµοστεί και εν
τέλει να επιτελέσει ως επιτελικό, κατά τα λοιπά, τον βασικό του
σκοπό, δηλαδή να προστατέψει την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτελικό είναι ένα κράτος το
οποίο σχεδιάζει, συντονίζει και έχει την ευθύνη και λογοδοτεί.
Επιτελικό είναι ένα κράτος που µπορεί να ανέχεται και γνωρίζει
να αποκεντρώνει την εξουσία, όχι να τη συγκεντρώνει, που µπο-
ρεί και να υλοποιεί την περιφερειακή ανάπτυξη, όχι τη νοµή του
πλούτου για λίγους. Είναι ένα κράτος που δεν βλέπει την αυτο-
διοίκηση ως αποθετήριο ευθύνης, αλλά ως αρωγό στην εθνική
προσπάθεια.

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, οι δήµοι και οι πε-
ριφέρειες είναι οιονεί ανταγωνιστές. Είναι όµως και οι χρήσιµοι
αποδιοποµπαίοι τράγοι την ώρα της κρίσης. Τους ρίχνει τις ευ-
θύνες, αλλά όχι την αρµοδιότητα. Είναι υπεύθυνοι, αλλά όχι αρ-
µόδιοι. Απολείπονται µόνοι, χωρίς πόρους και ανθρώπινο
δυναµικό. Και τα παραδείγµατα είναι πάµπολλα και στην πολιτική
προστασία και στη διαχείριση των απορριµµάτων. Είναι κρίσιµες
αρµοδιότητες που φεύγουν από τους δήµους, µένουν εκεί οι ευ-
θύνες και φυσικά δεν υπάρχει καµµία διαβούλευση για όλα αυτά
µε τους άµεσα θιγόµενους στις τοπικές κοινωνίες. 

Η διαχείριση των υδάτων στη Θεσσαλία είναι ένα χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα, οι φορείς συλλογικής διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων ή ακόµη και η ανακύκλωση. Οι δήµοι θα συλλέγουν τα
απορρίµµατα, θα εισπράττουν τα τέλη ανακύκλωσης από τους
πολίτες, αλλά αυτούς τους πόρους θα τους διαχειρίζεται ένας
γενικός γραµµατέας του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Οι δήµοι
οι ίδιοι, η ΚΕΔΕ, µιλούν ευθέως για αντισυνταγµατικότητα. 

Είναι ένα µοτίβο το οποίο επαναλαµβάνεται µονότονα και επί-
µονα: Συγκέντρωση της εξουσίας, αποκέντρωση της ευθύνης,
εξαγορά σιωπής µε αποζηµιώσεις. Ένα κράτος που δεν προλαµ-
βάνει τίποτε, αλλά τρέχει να τάξει αποζηµιώσεις σε κάθε κατα-
στροφή, για να εξασφαλίσει τη φαινοµενική κοινωνική ησυχία.
Δείτε τι έγινε στην Πεντέλη. Και ενώ περίµενε κανείς αυτή η Κυ-
βέρνηση, έστω σε επίπεδο ρηµατικό, µετά από τόσες αποτυχίες
και ανεπάρκειες να έχει διορθώσει τουλάχιστον τη ρητορική της,
είδαµε πριν από λίγες εβδοµάδες από το βήµα της Διεθνούς Έκ-
θεσης της Θεσσαλονίκης τον κύριο Πρωθυπουργό να αναφέρε-
ται ξανά σε αυτό το επιτελικό κράτος, να το υπερασπίζεται.
Αµετανόητη η Κυβέρνηση επαναλαµβάνει συνθήµατα που έχουν
αποτύχει. Λέξεις ενός newspeak το οποίο έχει χρεοκοπήσει, που
είναι συνώνυµο πια µε τη διοικητική αποτυχία. Όπως έκανε το
2004 η Νέα Δηµοκρατία επίµονα µε τον κ. Καραµανλή που επα-
νίδρυε τότε το κράτος και τα αποτελέσµατα αυτής της επανίδρυ-
σης τα είδαµε πέντε χρόνια µετά, µετά από µια πρωτοφανή
επίδειξη δηµοσιονοµικής ανευθυνότητας και πελατειακής νοο-
τροπίας. 

Αυτά επαναλαµβάνονται: Η απρονοησία, η αµεριµνησία, η ανα-
ποτελεσµατικότητα, η αποτυχία στο τέλος της ηµέρας, σε µια
σειρά κρίσιµων πεδίων πολιτικής, στην οικονοµία, όπου πλέον πι-
στοποιείται µε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα το επενδυτικό
κενό, σε συνδυασµό µε το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών. Η
αναιµική ανάπτυξη πολύ χαµηλότερη από αυτή που είχε προβλέ-
ψει η Κυβέρνηση, είναι ακριβώς αυτή που είχε προβλέψει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Ξέρετε, αυτή που την αµφισβητούσε η
Κυβέρνηση πριν από κάτι µήνες. Τα ολιγοπώλια καλά κρατούν
και αυξάνουν τον πληθωρισµό. Προκύπτει πια επιστηµονικά, δεν
το λέει µόνο το ΠΑΣΟΚ, δεν το λέει η Αντιπολίτευση, το λένε τα
επιστηµονικά και µακροοικονοµικά δεδοµένα και τα δηµοσιονο-
µικά µεγέθη. 

Στο σχολείο, µόλις σήµερα η Κυβέρνηση -που κυβερνά πια
πάνω από πέντε χρόνια- δήθεν σοκάρεται από τη νεανική παρα-
βατικότητα και τη σχολική βία και ένα έτος που έπρεπε να έχει
αφιερωθεί στον εθνικό διάλογο για την παιδεία από την προσχο-
λική αγωγή έως τη µεταδιδακτορική έρευνα στα πανεπιστήµιά
µας, πάει χαµένο και µαζί µε αυτό το χαµένο έτος πριν από τη
συνταγµατική Aναθεώρηση, χαµένες και οι τόσες προτάσεις από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής, για µία παιδεία ανθρωπιστική που θα κατατείνει ακριβώς
στην κατάρτιση και των γονέων, στην κατάρτιση και στην ψυχο-

λογική υποστήριξη των παιδιών και σε δοµές που θα αντιµετωπί-
ζουν την παραβατικότητα όχι µόνο τιµωρητικά, αλλά κυρίως προ-
ληπτικά, µε όρους κοινωνικής ευθύνης και ρεαλισµού.

Στα νοσοκοµεία που στενάζουν κάτω από τα βάρη και τα προ-
βλήµατα οι γιατροί και οι νοσηλευτές µας υποαµειβόµενοι, σε
υποστελεχωµένες δοµές, δίνουν αγώνα ζωής για όλους εµάς -
για τη ζωή µας!- εγκαταλελειµµένοι. 

Συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα, λίγα και δυνατά ισχυρά
ιδιωτικά συµφέροντα, επενδύουν στην εγκατάλειψη του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Είναι τα ίδια ακριβώς συµφέροντα που
ιδρύουν ιδιωτικές ιατρικές σχολές. Κατά παραγγελία νοµοθετών-
τας αυτή η Κυβέρνηση τους έδωσε το δικαίωµα να το κάνουν και
ο Υπουργός Υγείας επιχαίρει που Αµερικανοί τουρίστες επαινούν
την Ελλάδα για τα νοσοκοµεία της. 

Ο κ. Γεωργιάδης, ο Υπουργός Υγείας, σήµερα συνειδητοποιεί
ότι η χώρα διαθέτει Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δηµόσιο σύστηµα
υγείας, χάρη στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, του Ανδρέα Παπαν-
δρέου, του Παρασκευά Αυγερινού, του Γιώργου Γεννηµατά.
Αυτό συνειδητοποιεί ο κ. Γεωργιάδης µετά τους επαίνους που
επεφύλαξε Αµερικανός τουρίστας. Επειδή το είπε Αµερικανός
τουρίστας; Οι Έλληνες πολίτες που στενάζουν από τα προβλή-
µατα και δεν βρίσκουν ελεύθερη πρόσβαση στα νοσοκοµεία και
σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας, δεν τον απασχολούν; Τα ράντζα,
τα κενά, οι διακοµιδές σε καρότσες αγροτικών; Αυτά κι αν είναι
τουριστικά αξιοθέατα. Μια υπέροχη καρτ-ποστάλ! Φεύγουν οι
Έλληνες γιατροί και έρχονται οι Αµερικανοί τουρίστες. Αυτό µας
λέει ο κύριος Υπουργός της Υγείας. 

Στα δικαστήρια από το πρωί οι δικηγόροι διαµαρτύρονται για
το επιτελικό χάος για τις ασκήσεις επί δικαστικού χάρτου. Εδώ,
από αυτό το Βήµα µάς έλεγε ο κύριος Υφυπουργός της Δικαιο-
σύνης ότι όλα είναι έτοιµα, µην αγωνιά κανείς, το δικαστικό έτος
ξεκινά οµαλά. Ας το πείτε ξανά στους δικηγόρους της χώρας που
ετοιµάζονται να απέχουν παρατεταµένα από τα καθήκοντά τους. 

Και φυσικά στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, οι
δασικοί χάρτες εκκρεµούν. Ελπίζουµε µόνο να υπάρχουν δάση
µέχρι να ολοκληρωθούν. 

Δεν είναι, λοιπόν, θράσος, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτή η Κυβέρνηση να έρχεται σε αυτή την Αίθουσα και
να υποδύεται ρόλους, ο κύριος Πρωθυπουργός να ντύνεται Κα-
ποδίστριας, ο Υπουργός Δικαιοσύνης να ντύνεται Βενιζέλος, ένα
πολύχρωµο θέατρο του παραλόγου; Δεν είναι υποκριτικό να µι-
λάει αυτή η Κυβέρνηση για µεταρρύθµιση, να µιλάει για διαφά-
νεια η Κυβέρνηση των ρεκόρ των απευθείας αναθέσεων και των
µεγάλων ιστορικών χαµένων ευκαιριών; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για το σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, αναλώνοντας λίγα ακόµα
λεπτά από τη δευτεροµιλία µου, τοποθετήθηκε ήδη αναλυτικά
και τεκµηριωµένα ο ειδικός αγορητής µας, ο καλός µας συνά-
δελφος κ. Ιλχάν Αχµέτ. Και έτσι απαντάται και η παραίνεση -κα-
λοπροαίρετη, είµαι βέβαιος- του κ. Λοβέρδου, του εισηγητή της
Πλειοψηφίας, να στηριχτεί ένα σχέδιο νόµου το οποίο δεν έχει
δήθεν κάποιο ιδεολογικό αποτύπωµα. 

Κατ’ αρχάς, υπάρχουν πολιτικές ιδέες και αντιλήψεις σε κάθε
σχέδιο νόµου. Είναι ακριβώς αυτή η φιλοσοφία, αυτή η αρχιτε-
κτονική, ενός δήθεν επιτελικού κράτους που διατρέχει και αυτό
το σχέδιο νόµου, ενός κράτους το οποίο τρέχει ασθµαίνοντας να
προλάβει προθεσµίες, να προλάβει εκταµιεύσεις από το Ταµείο
Ανάκαµψης, να βαφτίσει «µεταρρυθµίσεις» τα πάντα, ακόµα και
παρεµβάσεις που δεν είναι µεταρρυθµίσεις, αλλά εκπλήρωση
προαπαιτούµενων σε ένα φύλλο Excel. 

Με αυτό το νοµοθέτηµα που είναι ανακόλουθo όλων των προ-
ηγούµενων από το 1995 και µετά, ούτε την υποχρέωση προς το
Ταµείο Ανάκαµψης πετυχαίνετε ούτε εκπληρώνεται η δέσµευση
του Πρωθυπουργού για ένα πλήρες Kτηµατολόγιο. Δεν διαφω-
νούµε λοιπόν για να διαφωνήσουµε, διαφωνούµε µε σειρά δια-
τάξεων. 

Καταργείται η κτηµατογράφηση και είναι σαν να κρύβετε τα
προβλήµατα κάτω από το χαλί. Πολλά δικαιώµατα θα χρειαστούν
διόρθωση, η οποία κανείς δεν ξέρει πότε θα γίνει, διότι πλέον µε-
τακυλίεται στους ιδιώτες το βάρος της ορθής αποτύπωσης της
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περιουσίας. Πολλές ιδιοκτησίες θα καταγραφούν στους πίνακες
ως «αγνώστου ιδιοκτήτη». Το είπε πολύ γλαφυρά ο συνάδελφος
Ιλχάν Αχµέτ, ένα «αγνωστολόγιο» και όχι Kτηµατολόγιο. 

Η αρχική φιλοσοφία του Εθνικού Κτηµατολογίου ήταν µια δια-
δικασία συλλογική και συνολική που χάνεται, χάνονται τα κρίσιµα
στάδια ελέγχου, διόρθωσης, προστασίας. Μεταφέρονται όλες οι
εκκρεµείς υποθέσεις στο εν λειτουργία κτηµατολόγιο. Όλη αυτή
η λογική και η φιλοσοφία της κτηµατογράφησης ανατρέπεται. 

Εάν ενδιαφερόταν αυτή η Κυβέρνηση για την ποιότητα, το
αποτέλεσµα θα ήταν να ενισχύσει τη λειτουργία της κτηµατογρά-
φησης, έτσι ώστε αυτή να ολοκληρωθεί εντός εύλογου χρόνου
µε την προκαθορισµένη διαδικασία. Όµως, απλώς τη σταµατά,
προκειµένου απλά να εµφανίσει τη µεταρρύθµιση ως ολοκληρω-
µένη, να πανηγυρίσει ότι τελείωσε η κτηµατογράφηση και να
προσποιηθεί πως είναι συνεπής µε τις χρονικές της δεσµεύσεις.
Δεν είναι, όµως, χρονικό µόνο το ζήτηµα. Δεν είναι καν χρονικό,
είναι ποιοτικό, είναι πολιτικό. Δεν είναι πότε θα ολοκληρωθεί το
κτηµατολόγιο, αλλά πώς. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο επικαλείστε ότι πρέπει να προ-
λάβουµε, επιζητά την υλοποίηση µιας ουσιαστικά περαιωµένης
διαδικασίας, όχι την τυπική ολοκλήρωση του κτηµατολογίου ως
προαπαιτούµενου. Σας επισήµανε και ο ειδικός µας αγορητής
τον κίνδυνο να χάσει η χώρα µας τις επόµενες πληρωµές από το
Ταµείο Ανάκαµψης µέσα από αυτή τη φιλοσοφία, διότι το κτηµα-
τολόγιο ήδη είναι γνωστό ότι αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα
υποστελέχωσης και καθυστερήσεων. 

Γι’ αυτό και καταθέσαµε, διά του αγορητή µας, οκτώ προτά-
σεις συγκεκριµένες για αναγκαίες παρατάσεις, για την άµεση και
εξωδικαστική διευθέτηση των διαφορών για διορθώσεις σφαλ-
µάτων, ώστε να αποφευχθεί και η λειτουργία των τεκµηρίων, τα
οποία µπορούν να οδηγήσουν και σε απώλεια περιουσίας για
ιδιοκτήτες. Και µόνο κριτήριο πρέπει να είναι -και είναι για εµάς-
η ασφάλεια του δικαίου και των συναλλαγών. 

Δεν δικαιούµαστε εποµένως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να αποτύχουµε σε αυτό το εθνικό στοίχηµα. Τριάντα
χρόνια µετά τον πρώτο νόµο για το κτηµατολόγιο, νόµο ΠΑΣΟΚ,
µια µεγάλη µεταρρύθµιση που εκκρεµεί επί δεκαετίες -ναι, µε δια-
χρονικές ευθύνες, ναι!- πρέπει να ολοκληρωθεί µε επιτυχία. Ναι,
µε αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών, αλλά και προστασία των δι-
καιωµάτων για την ασφάλεια του δικαίου στις συναλλαγές. Να δια-
µορφωθεί ένα περιβάλλον βιώσιµης και ανθεκτικής ανάπτυξης.
Όµως, για να συµβεί αυτό, απαιτείται µια κοµβική εγγύηση.

Απαιτείται η εγγύηση των σπουδαίων µεταρρυθµίσεων, που
είναι ένα κράτος σύγχρονο, λειτουργικό, αποδοτικό, ένα κράτος
µε σχέδιο, συντονισµό, µε µετρήσιµους στόχους και αποτελέ-
σµατα και λογοδοσία, ανάληψη ευθύνης, ένα κράτος πραγµατικά
επιτελικό που θα επιτελεί τον ρόλο του ως αρωγού του πολίτη,
ένα κράτος αξιοκρατικό, σύγχρονο, όχι υπερσυγκεντρωτικό. Κι
αυτό είναι ένα κράτος που είναι κοινωνική ανάγκη. Είναι αίτηµα
ενός λαού, που ζητά επιτέλους αποτελέσµατα. Ζητά τον έλεγχο
και την εξισορρόπηση της εξουσίας. Ζητά να πάψει η αλαζονεία
της εξουσίας και να διαµορφωθούν εκείνες οι συνθήκες που θα
επιτρέψουν στην πολιτεία µας να συγκρουστεί µε κατεστηµένα,
µε νοοτροπίες, µε συµφέροντα που κρατούν δέσµια τη χώρα µας
και την καταδικάζουν σε χαµηλές προσδοκίες. Αυτό προϋποθέτει
µια κυβέρνηση που θα εργαστεί προς όφελος όλων, όχι των
λίγων, που θα προστατέψει έννοιες που κακοποιήθηκαν τα προ-
ηγούµενα χρόνια από κυβερνήσεις ανεπαρκείς, έννοιες κοµβικές,
όπως η µεταρρύθµιση, η ανάπτυξη, η ασφάλεια στη ζωή των πο-
λιτών. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ως πυρήνας της δηµοκρατικής
παράταξης είναι προορισµένο να διαδραµατίσει αυτόν τον ρόλο.
Η προοδευτική διακυβέρνηση του τόπου µε τολµηρές και αξιό-
πιστες προτάσεις και θέσεις δεν είναι παραταξιακό στοίχηµα,
είναι πλέον ιστορική αναγκαιότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση ο Υφυπουργός κ.

Κυρανάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ζήτησα τον λόγο για να απαντήσω σύντοµα στον κ. Μάντζο,

τον οποίο εκτιµώ προσωπικά ιδιαίτερα και θεωρώ ότι παρουσία
του στη Βουλή έχει πολύ εποικοδοµητικό χαρακτήρα, όπως και
της συνολικής παρουσίας του ΠΑΣΟΚ στις επιτροπές. Άλλωστε
κάποιες από τις προτάσεις και παραινέσεις του ειδικού αγορητή
σας τις κάναµε δεκτές. Και επειδή στο προηγούµενο νοµοσχέδιο
για το Κτηµατολόγιο είχαµε ανοίξει έναν διάλογο περί του αιτή-
µατος από µέρους µας να µας αφήσετε να κάνουµε τη δουλειά
µας -και θεωρώ ότι έχει αξία η λογοδοσία, την οποία πρέπει να
δίνουµε εµείς προς αυτούς που σωστά µας ελέγχουν-, θα ήθελα
να σας αναφέρω κάποια στοιχεία. 

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που ψηφίσαµε τον Δεκέµβριο του
2023 για επιτάχυνση διαδικασιών τότε, οι αποφάσεις νοµικού
ελέγχου στα κτηµατολογικά γραφεία όλης της Ελλάδος διπλα-
σιάστηκαν. Από τον Ιούλιο του 2023 που είχαµε δεκατέσσερις χι-
λιάδες εξακόσιες σαράντα επτά αποφάσεις, φτάσαµε τον Ιούνιο
του 2024 να έχουµε τριάντα δύο χιλιάδες διακόσιες εξήντα τέσ-
σερις αποφάσεις, µε το ίδιο προσωπικό, αλλά µε µέτρα τα οποία
προβλέφθηκαν και θεσµοθετήθηκαν στον ν.5076 και µε ψηφιακά
εργαλεία τα οποία υλοποιήσαµε. Ειδικά στο Κτηµατολογικό Γρα-
φείο Αθηνών, για το οποίο γνωρίζετε και εσείς προσωπικά τα
προβλήµατα, τον Ιούλιο του 2023 είχαµε εξακόσιες ενενήντα
επτά αποφάσεις µόνο, µε το χάος το οποίο επικρατούσε. Τον Ιού-
νιο του 2024 είχαµε πέντε χιλιάδες τετρακόσιες πενήντα τέσσε-
ρις αποφάσεις. Σχεδόν δηλαδή δεκαπλασιασµός ή
εννιαπλασιασµός, αν θέλετε. Από τον Ιούλιο του 2023, 39% ολο-
κληρωµένη κτηµατογράφηση στη χώρα, δηλαδή περιοχές που
έχουν περάσει σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου, για
να µας είµαστε σαφείς. Από το 1995 µέχρι τον Ιούλιο του 2023,
39%. Από τον Ιούλιο του 2023 µέχρι και σήµερα έχουµε φτάσει
στο 52%. Άρα, λοιπόν, η επιτάχυνση έφερε αποτελέσµατα. Από
τον Ιανουάριο που ξεκίνησε το έργο ψηφιοποίησης των αρχείων
έχουν ήδη ψηφιοποιηθεί εκατόν πενήντα πέντε εκατοµµύρια σε-
λίδες. Σύντοµα και πάντως σίγουρα µέχρι το τέλος του 2025 µε
ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο, είναι και δικός µας στόχος,
κάθε δικηγόρος σε όλη την Ελλάδα να µπορεί να κάνει έρευνα
τίτλων στα παλιά αρχεία υποθηκοφυλακείων, όπου αυτό χρειάζε-
ται από το κινητό του, τον υπολογιστή από το γραφείο του χωρίς
να χρειάζεται καµία µετακίνηση. Είναι ένα έργο το οποίο υλοποι-
είται αποκλειστικά από πόρους του ταµείου ανάκαµψης αυτές οι
εξακόσια εκατοµµύρια σελίδες. Δεν βάζει ούτε 1 ευρώ ο Έλλη-
νας φορολογούµενος σε αυτό. Αυτό ως προς απάντηση σε
όσους λένε ότι το ταµείο ανάκαµψης πάει σε λίγους. Πάνω από
χίλια νέα παιδιά δουλεύουν σε αυτό το έργο. Πάνω από χίλια νέα
παιδιά και πάνω από είκοσι-είκοσι δύο εταιρείες µικρές και µε-
σαίες οι οποίες έχουν µπει µέσα σε αυτό το έργο. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την ανησυχία της παράταξης σας για τις
επιταγές του ταµείου ανάκαµψης, οι οποίες δήθεν παραβιάζονται
θέλω να σας πληροφορήσω ότι ο διοικητής της ΕΥΣΤΑ παρενέβη
στην επιτροπή µε την ακρόαση φορέων και είπε ότι δεν κινδυ-
νεύει καµµία χρηµατοδότηση. Το αντίθετο. Η επίτευξη των στό-
χων την οποία ούτως ή άλλως εµείς θέλουµε, διότι θέλουµε να
είµαστε συνεπείς σε αυτό που έχουµε υποσχεθεί στον Έλληνα
πολίτη, ανεξαρτήτως του τι λέει σε κείµενο το ταµείο ανάκαµψης,
η επιτάχυνση λοιπόν, η οποία νοµοθετήθηκε ήδη µε τον ν.5076
και διευρύνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι προς όφελος των
οροσήµων του ταµείου ανάκαµψης τα οποία εξασφαλίζουν ευ-
ρωπαϊκή χρηµατοδότηση στη χώρα. Και πρέπει να εξηγήσουµε
όλοι µας ότι τα ευρωπαϊκά εργαλεία δεν αφορούν µόνο ένα
κόµµα που είναι στην κυβέρνηση. Αφορούν συνολικά τα χρήµατα
τα οποία βάζει ο φορολογούµενος ή δεν βάζει ο φορολογούµε-
νος όταν παίζει σε ευρωπαϊκούς πόρους. 

Άρα λοιπόν και εσείς σαν ευρωπαϊκό κόµµα που ευαγγελίζεστε
ότι είστε, θα έπρεπε να αναγνωρίζετε ότι όταν κάνει µια προσπά-
θεια νοµοθετική, τεχνολογική ή άλλη η Κυβέρνηση για να µπο-
ρέσει να εξασφαλίσει και άλλους πόρους ή να εισρεύσουν πόροι
οι οποίοι έχουν δεσµευθεί για τη χώρα, αυτή την προσπάθεια
πρέπει να την επικροτείτε. Και σε καµµία περίπτωση, κύριε Μάν-
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τζο, δεν ισχύει αυτό που λέτε περί κατάργησης της κτηµατογρά-
φησης ή των προβληµάτων τα οποία κρύβονται κάτω από το
χαλί. 

Θέλω να σας ρωτήσω ειλικρινά, µε τον νόµο του ΠΑΣΟΚ το
1995 µε τον οποίον διενεργήθηκε και υλοποιήθηκε η κτηµατο-
γράφηση σε όλη τη χώρα εδώ και σχεδόν τριάντα χρόνια, πι-
στεύετε δεν υπάρχουν λάθη και εκκρεµότητες; Πιστεύετε δεν
υπάρχουν άγνωστες ιδιοκτησίες; Σε περιοχές όπως η Λευκάδα,
η Χίος, η Λέσβος, η Αλόννησος, η Αρκαδία που ολόκληροι οικι-
σµοί έχουν εκτοπιστεί, είναι σε άλλη περιοχή, σε άλλη γειτονιά
από εκεί που πραγµατικά είναι; Με τον δικό σας νόµο έγιναν
αυτά, µε τους αυστηρούς δήθεν ελέγχους, τους οποίους ο νόµος
σας δήθεν επέβαλλε. Δεν ισχύουν λοιπόν. Δείτε λίγο την πραγ-
µατικότητα. Γυρίστε λίγο την Ελλάδα. Πηγαίντε λίγο στον τόπο
καταγωγής του Προέδρου σας να δείτε τι έχει γίνει στην πόλη
του Ηρακλείου µε την κτηµατογράφηση, η οποία διενεργήθηκε
µε τον νόµο που ψηφίσατε εσείς και µε τα δήθεν αυστηρά κριτή-
ρια τα οποία είχατε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Εµείς λοιπόν -το επαναλαµβάνω και το λέω σε εσάς, γιατί ξέρω
ότι έχετε όντως εποικοδοµητική διάθεση- µε αυτό τον νόµο απο-
κτούµε ξανά δηµόσιο έλεγχο των δεδοµένων κτηµατογράφησης.
Σταµατάει η εποχή που ιδιώτες ανάδοχοι, ιδιωτικές εταιρείες
προέκριναν αν µία ιδιοκτησία είναι δική σας ή του γείτονά σας,
αν είναι δική σας ή του δηµοσίου και αυτό πήγαινε σε µία πρώτη
εγγραφή, η οποία έπρεπε να προσβληθεί δικαστικά. Και κάνει
λάθος ο ειδικός αγορητής όταν λέει ότι πετάµε το µπαλάκι της
ευθύνης στον πολίτη. Μέχρι τώρα ήταν στον πολίτη. Η Νέα Δη-
µοκρατία είναι αυτή η οποία άνοιξε ξανά τη διαδικασία, ώστε τα
αγνώστου να γίνουν γνωστού υπέρ του πραγµατικού ιδιοκτήτη,
εφόσον έχει µεταγεγραµµένο τίτλο, εφόσον έχει τα στοιχεία τα
οποία απαιτεί ο νόµος και η κοινή λογική. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Καλείτε στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, όχι. Δεν θα γίνει
διάλογος, κύριε συνάδελφε. Μιλήσατε δεκαοκτώ λεπτά. Δεν γί-
νεται διάλογος. Είπατε την άποψή σας. Είπε ο Υφυπουργός την
άποψή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχω και τρίτη παρέµβαση βάσει Κα-
νονισµού, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μετά την κ. Φωτίου,
τότε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ελάτε, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήλθε ο κ. Μητσοτάκης σήµερα

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, µε
ένα γραµµένο λόγο χαµηλών τόνων. Ξέχασε ότι είναι Πρωθυ-
πουργός αυτής της χώρας, στην οποία καίγεται η µισή Πελοπόν-
νησος και θρηνούµε ζωές. Ξέχασε ότι είναι Πρωθυπουργός
αυτής της χώρας, όπου ζει ένα αδιανόητο ξέσπασµα βίας ανηλί-
κων και εκείνος συνεχίζει τις αναποτελεσµατικές περαιτέρω αυ-
στηροποιήσεις νοµοθετικών πλαισίων. Τέσσερα χρόνια τώρα τα
ίδια και τα ίδια. Ξέχασε ότι είναι Πρωθυπουργός, ο οποίος ανα-
κοινώνει βάθεµα στρατηγικής συνεργασίας µε το Ισραήλ, που
γενικεύει τη σφαγή του παλαιστινιακού λαού και του λαού του
Λιβάνου στη Μέση Ανατολή και απειλούµαστε αυτή τη στιγµή
όλοι µας από ένα ολοκληρωτικό πόλεµο στην περιοχή. 

Να έρθω, όµως, στο νοµοσχέδιο.
Οι θεµελιώδεις αρχές της φιλοσοφίας σύνταξης του Κτηµατο-

λογίου παραβιάζονται καταλυτικά. Τα είπε η εκπρόσωπος µας, η
αγορήτρια µας, η Πέτη Πέρκα πολύ αναλυτικά και κατέθεσε και

συγκεκριµένη τροπολογία.
Η τροπολογία λέει: Πρώτον, πρέπει να διασφαλιστεί η ολοκλή-

ρωση του Κτηµατολογίου, δηλαδή η περαίωση των κτηµατογρα-
φήσεων έως το δεύτερο τρίµηνο του 2027. Δεύτερον, να µην
υπάρχουν εµπλοκές στις εκταµιεύσεις του Ταµείου Ανάκαµψης.
Τρίτον, για όλες τις µελέτες να εξαντληθεί το περιθώριο υλοποί-
ησης των φάσεών της µε την τρέχουσα διαδικασία. Τέταρτον, η
προθεσµία που προβλέπεται στο άρθρο 5 να µετατεθεί το νωρί-
τερο στις 31-3-2025 και πέραν αυτής να απαγορευτεί η κατάθεση
εκπρόθεσµων δηλώσεων. Η προθεσµία της 30ης Νοεµβρίου του
2024 δεν επαρκεί για να ανατραπεί η αίσθηση ότι το Κτηµατολό-
γιο συνδέεται µε παρατάσεις χωρίς συνέπειες.

Για το πρώτο και το τέταρτο σηµείο σας είπα ότι ήδη έχουµε
καταθέσει τροπολογία.

Να αναφερθώ όµως λίγο στον Υφυπουργό που του αρέσει
κάθε τόσο να παρεµβαίνει και να µιλάει για θέµατα που δεν τα
κατανοούµε ακριβώς. Παραδείγµατος χάριν, µιλάει υποτιµητικά
για τους µελετητές, και όχι µόνο, σαν να πρόκειται για κάτι άθλι-
ους που έχουν κάνει πολύ κακή δουλειά. Στην υφιστάµενη διαδι-
κασία όµως ο µελετητής δεν είναι αυτός που παίρνει την τελική
επιλογή για σύγκρουση µεταξύ δηµοσίου-ιδιωτών ή ιδιώτη µε
ιδιώτη για µια συγκεκριµένη έκταση γης, όπως αναφερθήκατε.
Ο µελετητής κάνει τη µελέτη του, εισηγείται, ελέγχεται από το
Κτηµατολόγιο. Ο προϊστάµενος του Κτηµατολογίου µε τη σφρα-
γίδα του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» στέλνει τις εγγραφές στο
λειτουργούν Κτηµατολόγιο και τις στέλνει στις επιτροπές εκδί-
κασης των ενστάσεων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κάνετε λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, µη
διακόπτετε, παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι δεν καταλαβαίνετε; Την τελική ευθύνη την
έχει το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και όχι οι µελετητές.

Στην υφιστάµενη διαδικασία, λοιπόν, είπα ότι δεν αποφασίζει
ο µελετητής, που συµβατικά είναι υπό την απειλή δρακόντειων
ποινών αν παραβεί την επιστηµονική δεοντολογία, αλλά µε το νο-
µοσχέδιο αυτό αποφασίζει ως πιστοποιηµένος µηχανικός. Ο κ.
Κυρανάκης λέει ότι θα προσφεύγει ο πολίτης όποτε θέλει. Θα
τον ελέγχει ο πιστοποιηµένος ιδιώτης µηχανικός και µετά αν δεν
υποβάλει εµπρόθεσµα ή έγκαιρα ο ιδιώτης ένσταση η απόφαση
του πιστοποιηµένου µηχανικού είναι τελεσίδικη.

Άρα ο πιστοποιηµένος µηχανικός αντικαθιστά τη διαδικασία
της προανάρτησης και της ανάρτησης. Ακριβώς αυτό είναι η
καρδιά του νοµοσχεδίου. Θα επιµείνω λίγο στην προανάρτηση.
Η προανάρτηση είναι ένα από τα κρίσιµα στάδια της διαδικασίας
κτηµατογράφησης γιατί δίνει τη δυνατότητα σε κάθε ιδιοκτήτη
να ελέγξει χωρίς κόστος και χωρίς ανάγκη ειδικών την ορθότητα
της επεξεργασίας των στοιχείων που έχει υποβάλει. Μέσω της
προανάρτησης µπορούν να υποβληθούν διευκρινήσεις ή αιτή-
µατα για επανεξέταση δεδοµένων που εισήγαγε ο µελετητής. Για
παράδειγµα, η τρέχουσα διαδικασία απαιτεί την εξέταση της
οριογραµµής µε τη συµµετοχή όλων των όµορων ιδιοκτητών,
κάτι που θυµίζει ένα παζλ. Κάθε κοµµάτι πρέπει να ταιριάξει µε
τον διπλανό του απόλυτα. Αυτή η µεθοδολογία όµως εξασφαλίζει
ότι οι ιδιοκτησίες αναγνωρίζονται και επιβεβαιώνονται από όλους
τους εµπλεκόµενους από τον διπλανό, στον παραδιπλανό, στους
όµορους.

Αντίθετα, η προτεινόµενη διαδικασία εξετάζει µόνο την ατο-
µική προσφυγή, ανεξάρτητα από το αν υπάρχουν δηλωµένες ή
όµορες διαδικασίες ή όχι. Αυτό ακριβώς αποτελεί τον πυρήνα
της φιλοσοφίας των διαφορών ανάµεσα σε εσάς και σε εµάς.

Το νοµοσχέδιο παραβιάζει τις δεσµεύσεις της πολιτείας απέ-
ναντι στους πολίτες-ιδιοκτήτες. Οι πολίτες καλούνται πλέον, κι
ας το ακούσουν αυτό οι πολίτες, να επωµιστούν επιπλέον κό-
στος, που µέχρι τώρα δεν τους βάρυνε. Μεταφέρεται τώρα δη-
λαδή στους ίδιους το κόστος του δικαστικού επιµελητή, του
πιστοποιηµένου µηχανικού, του µηχανικού και του δικηγόρου
που θα συντάξει τα υποµνήµατα προκειµένου ο πιστοποιηµένος
µηχανικός να διατυπώσει την απόφασή του εντός δεκαηµέρου
και κάποιες άλλες διαδικασίες.

Τελειώνοντας να πω ότι όσα κτήµατα είναι αγνώστου ιδιο-
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κτήτη, όπως σε πολλές παραλίες -εδώ έχουµε και ένα άλλο θέµα
που όλες αυτές τις µέρες το παραβλέπουµε- σε όσα λοιπόν κτή-
µατα είναι αγνώστου ιδιοκτήτη που δεν µεταγράφτηκαν στο υπο-
θηκοφυλακείο από αµέλεια της κτηµατικής του δηµοσίου ή του
δήµου θα διεκδικηθούν τώρα από παρακείµενους ιδιοκτήτες. Οι
ιδιοκτήτες θα πρέπει να έχουν νόµιµους τίτλους. Προφανώς. Τι
γίνεται όµως µε τις µονές, µε τα µοναστήρια δηλαδή που δεν
έχουν νόµιµους τίτλους, όπως η µονή που διεκδικεί την παραλία
Κλήµα στην Αίγινα;

Είναι γνωστό ότι οι µονές δεν ήταν υποχρεωµένες να εγγρά-
φουν τα κτήµατά τους στο υποθηκοφυλακείο. Δεν διαθέτουν το-
πογραφικά και θα δηλώνουν ό,τι θέλουν µε ένα τοπογραφικό
ιδιώτη µηχανικού. Έτσι, οι κοινόχρηστες παραλίες θα διεκδικη-
θούν από τις µονές, όπως το Κλήµα της Αίγινας, όπου τσακώνε-
ται η κτηµατική υπηρεσία µε τον δήµο για το ποιος παρέλειψε
την ολοκλήρωση των διαδικασιών µεταγραφής για τη χάραξη της
παραλίας.

Καταλαβαίνετε ότι το νοµοσχέδιο ανοίγει πολλούς ασκούς του
Αιόλου, γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Φωτίου.
Κύριε Μάντζο, έχετε ζητήσει να κάνετε παρέµβαση. Τη δι-

καιούστε, αλλά να ξέρετε ότι είναι εις βάρος των Βουλευτών.
Μέχρι τώρα έχουν µιλήσει έξι Βουλευτές, γι’ αυτό τον λόγο σας
είπα προηγουµένως έτσι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα αναλώσω πολύ λιγότερα από τον
συνολικό χρόνο της παρεµβάσεως, αναγνωρίζοντας αυτό που
λέτε.

Πρώτα και κύρια, κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ για τη λο-
γοδοσία, όπως είπατε πολύ σωστά. Είναι πράγµατι µια πολύ εποι-
κοδοµητική πολιτική συµπεριφορά, την οποία την καλωσο-
ρίζουµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, το να βλέπουµε Υπουργούς
να έρχονται και να λογοδοτούν και εκτός κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. Χαίροµαι πολύ που είχατε συγκρατήσει την ερώτηση που
σας είχα υποβάλει στη συζήτηση που είχαµε τον Δεκέµβριο. Την
καλωσορίζουµε και θα θέλαµε να δούµε τη συνέχισή της και στο
µέλλον.

Γνωρίζετε πολύ καλά και ως Υπουργός αλλά και ως νοµικός,
ότι το Κτηµατολόγιο δεν είναι µια υπόθεση όγκου, απλώς ποσό-
τητας, είναι θέµα ποιότητας. Μιλάµε για δικαιώµατα νοµικά, µι-
λάµε για τα εµπράγµατα δικαιώµατα, τη σχέση των ιδιωτών µε
τις ατοµικές ιδιοκτησίες και τα ακίνητα. Άρα συµφωνείτε µαζί µου
ότι δεν είναι µόνο θέµα όγκου.

Είπε ο ειδικός αγορητής µας και επέστησε τον κίνδυνο να
έχουµε το «αγνωστολόγιο», υπό την έννοια ότι επειδή ακριβώς
δεν έχουµε όλα τα συστήµατα και τα στάδια ελέγχου -αναφέρ-
θηκε και από τη συνάδελφό µας νωρίτερα- υπάρχει ο κίνδυνος
να έχουµε πολλές εγγραφές άγνωστων ιδιοκτησιών, ακόµα πε-
ρισσότερες σε σχέση µε σήµερα, επειδή ρωτήσατε για τον νόµο
του ΠΑΣΟΚ. Είναι προφανές ότι κάθε φορά κάθε νόµος του Κτη-
µατολογίου, κάθε σύστηµα του Κτηµατολογίου δεν µπορεί να
εξαλείψει τον κίνδυνο των αγνώστων ιδιοκτησιών. Όµως, ένα σύ-
στηµα που δεν θα έχει τον προέλεγχο, µεγιστοποιεί τον κίνδυνο
των αγνώστων ιδιοκτησιών και γι’ αυτό µιλήσαµε για τον κίνδυνο
του «αγνωστολογίου». Εδώ θα είµαστε όµως, κύριε Υπουργέ, και
επειδή βλέπω ότι ακολουθείτε τη λογοδοσία, θα περιµένουµε και
θα ασκήσουµε και τον δέοντα έλεγχο.

Κλείνω µε την αναφορά σας, κύριε Υπουργέ, στο Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας. Συµφωνώ και µε αυτό που είπατε,
ότι δεν ανήκει σε ένα κόµµα. Έτσι ακριβώς είναι. Κι εµείς αυτό
λέµε. Μάλιστα, λέµε ότι δεν θα έπρεπε οποιοδήποτε κόµµα, οποι-
αδήποτε κυβέρνηση, οποιασδήποτε απόχρωσης, να λειτουργεί
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας υπέρ λίγων και ισχυ-
ρών.

Τι γίνεται όµως, κύριε Υπουργέ, µε το παράδειγµα της έρευνας
που εκκρεµεί εις βάρος της χώρας µας, εις βάρος του δικού σας
Υπουργείου, παλαιότερων εποχών, για έργα τα οποία φέρεται
ότι έχουν δοθεί µε αδιαφανείς διαγωνιστικές διαδικασίες -εξακό-
σια έργα συνολικού ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας- σε λίγες συγκεκριµένες

εταιρείες κατά τρόπον ώστε να έχει προκληθεί έρευνα -επανα-
λαµβάνω- από την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία και την Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού; Και πρόκειται για έργα τα οποία δόθηκαν µε
διαγωνιστικές διαδικασίες για τις οποίες πολλές φορές υπήρχε
µόνο µία προσφορά. Μάλιστα, ένα από αυτά τα έργα -ώ της ει-
ρωνείας!- αφορά στο Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δηµοσίων
Συµβάσεων. Το ίδιο σύστηµα το οποίο έχει ιδρύσει η πολιτεία
µας και λειτουργεί για να παρακολουθεί, ακριβώς, ότι οι δηµό-
σιες συµβάσεις θα ανατίθενται κατά τρόπο διαφανή, πρότυπο
και ελεγχόµενο, είναι αντικείµενο έρευνας από την Ευρωπαϊκή
Εισαγγελία για αδιαφανείς διαγωνιστικές διαδικασίες. Αυτό δεν
το λες απλώς παράδοξο, το λες ύποπτο και σε κάθε περίπτωση
δεν είναι ο πρότυπος τρόπος που ένα δηµοκρατικό κράτος
έπρεπε να λειτουργεί το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός, Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κατ’

αρχάς να σηµειώσω ότι η καρδιά και το µυαλό όλων µας βρίσκον-
ται στο πλευρό των Κορινθίων, που δοκιµάζονται από την πύρινη
λαίλαπα και δίνουν τη µάχη µε τις φλόγες µαζί µε τους πυροσβέ-
στες και τους εθελοντές. 

Θα ήθελα, επίσης, να εκφράσω από βάθους καρδίας τα ειλι-
κρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο αδικοχαµέ-
νων.

Σε αυτό το σηµείο, θα µου επιτρέψετε να σταθώ στην αναληθή
αναφορά του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ ότι δήθεν στη Θεσσαλονίκη
ο Πρωθυπουργός έκανε πάρτι µε τους πυροσβέστες. Θέλω να
πιστεύω ότι προέρχεται από λανθασµένη ενηµέρωση και όχι από
σκοπιµότητα. Εκείνο που θέλω να κάνω γνωστό, αλλά και στο
Σώµα, είναι πως υπήρξε µία σεµνή, µια ταπεινή τελετή, µέσα στην
οποία ο Πρωθυπουργός ως όφειλε, εξέφρασε τα συγχαρητήριά
του και την ευγνωµοσύνη του σε αυτούς τους ανθρώπους που
έδιναν και δίνουν τη µάχη µε τις φλόγες, τους πυροσβέστες,
τους εθελοντές. Βεβαίως, σε καµµία περίπτωση δεν κήρυξε τη
λήξη της αντιπυρικής περιόδου. Τουναντίον, τι επισήµανε; Επε-
σήµανε ότι η µάχη είναι διαρκής και θα πρέπει να είµαστε ετοι-
µοπόλεµοι ανά πάσα στιγµή.

Επίσης, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι ήταν αναληθές και
αυτό που είπε και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης. Είπε ότι δήθεν το νοµοσχέδιο που βρίσκε-
ται στις Επιτροπές του Υπουργείου Εσωτερικών, καταργεί το
γάλα από τους εργαζόµενους στην τοπική αυτοδιοίκηση. Τι προ-
βλέπει το σχέδιο νόµου; Δίνει τη δυνατότητα στους ίδιους τους
αυτοδιοικητικούς, τα δηµοτικά συµβούλια, να αποφασίζουν εάν
θα δίνουν το γάλα ή εάν θα δίνουν το αντίτιµο στους εργαζόµε-
νους, προκειµένου να πάρουν το γάλα. 

Κοιτάξτε. Ή θεωρούµε ότι η αυτοδιοίκηση έχει αυθυπαρξία,
αυτοδυναµία και αυτοδιοίκητο και της δίνουµε τη δυνατότητα να
παίρνει αποφάσεις ή το καταργούµε. Και, βεβαίως, εάν δεν σε-
βόµαστε τους ίδιους τους εργαζόµενους, που τα µέτρα ατοµικής
προστασίας τα χειρίζονται οι ίδιοι. Δεν µπορώ να διανοηθώ ότι
ένας εργαζόµενος παίρνει τα χρήµατα αυτά και δεν παίρνει το
γάλα που δικαιούται ως µέσο ατοµικής προστασίας. 

Τώρα θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, το οποίο ως κεντρικό
στόχο έχει την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου µέσα στο 2025,
µέσα από την επιτάχυνση της κτηµατογράφησης, την απλού-
στευση των διαδικασιών και την αξιοποίηση της τεχνολογίας.
Πρόκειται, επί της ουσίας, για τη λύση που ερχόµαστε να δώ-
σουµε ως Κυβέρνηση και κυρίως το Υπουργείο, σε ένα σύγχρονο
«γεφύρι της Άρτας», σε ένα θέµα που ταλαιπωρεί την ελληνική
κοινωνία πάνω από τριάντα χρόνια. Δίνεται η δυνατότητα στους
πολίτες να γνωρίζουν ακριβώς την περιουσία τους, είτε θέλουν
να την αξιοποιήσουν, είτε να την προστατεύσουν, είτε αν κάποιοι
θέλουν να έρθουν να επενδύσουν να ξέρουν πού ακριβώς επεν-
δύουν και τι ακριβώς συµβαίνει στην έκταση στην οποία θέλουν
να επενδύσουν. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δεν είναι απλώς µια νοµοθετική πρω-
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τοβουλία. Είναι µία σηµαντική επένδυση για το µέλλον της χώρας
µας που επίκεντρο έχει, όπως όλη η προσπάθεια και το µέληµα
της Κυβέρνησής µας, την εξυπηρέτηση του πολίτη και τις ασφα-
λείς και γρήγορες συναλλαγές. 

Συγκεκριµένα, στόχος µας είναι όλες οι περιοχές της χώρας
να ενταχθούν πλήρως στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, προσφέ-
ροντας ακριβή και ασφαλή καταγραφή της ακίνητης περιουσίας,
να οριοθετηθούν οι περιουσίες και να µην υπάρχει ορφανή γη,
να µην υπάρχει αχαρτογράφητη γη. Επιταχύνεται η ψηφιοποίηση
και η διαδικασία επιδιόρθωσης χωρικών µεταβολών. Καθιερώνε-
ται ένα απλοποιηµένο πλαίσιο για τη διόρθωση γεωµετρικών δε-
δοµένων, όπως τα όρια των οικοπέδων, χωρίς την ανάγκη
προσφυγής πλέον στα δικαστήρια. Μέσω µιας νέας ψηφιακής
πλατφόρµας οι πολίτες ή οι επαγγελµατίες θα µπορούν να υπο-
βάλλουν τις πράξεις ηλεκτρονικά, οποιαδήποτε ώρα. Αυτό και αν
είναι κατάκτηση, γιατί όπως όλοι γνωρίζετε κάθε γραµµή που
οριοθετεί την περιουσία του ενός από τον άλλο σε πάρα πολλές
περιπτώσεις υπήρξε αιτία διαµάχης και δικαστικών εµπλοκών. 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει το Κτηµατολόγιο
είναι ο νοµικός έλεγχος των συµβολαίων. Πλέον, θα γίνεται
χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης και έτσι το Κτηµατολόγιο είναι
ο πρώτος φορέας που αξιοποιεί σε όλο του το µεγαλείο αυτή τη
δυνατότητα, προκειµένου να µειωθούν οι χρονοβόρες διαδικα-
σίες και να επιταχυνθούν οι υπηρεσίες προς τους πολίτες. Η υπο-
στηρικτική χρήση εργαλείων που έχουν να κάνουν µε την τεχνητή
νοηµοσύνη έρχονται να υπηρετήσουν τον πολίτη, να µειώσουν
τους χρόνους διεκπεραίωσης πολύπλοκων υποθέσεων και κυ-
ρίως να εξοικονοµήσουν χρόνο, άγχος και προσπάθεια για τις
Ελληνίδες και τους Έλληνες. 

Δίνεται εξωδικαστική λύση για τα οικόπεδα που αποχαρακτη-
ρίστηκαν ως δασικά. Και εδώ θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι
ως δήµαρχος αντιµετώπισα πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις µε
συµπολίτες κυρίως που έφυγαν από τα πάτρια εδάφη, τα οικό-
πεδα τους έβγαλαν κάποια δέντρα, ήρθαν οι αεροφωτογραφίες
τα χαρακτήριζαν δασικά και ενεπλάκησαν σε έναν διαρκή ατελέ-
σφορο αγώνα, προκειµένου να αποδείξουν το αυτονόητο ότι η
περιουσία είναι δικιά τους. Πλέον, και αυτό το ζήτηµα τακτοποι-
είται. 

Όπως, επίσης, και εκεί που υπήρχαν σε πολυκατοικίες ζητή-
µατα αναφορικά µε την τακτοποίηση τετραγωνικών µέτρων σε
συγκεκριµένο διαµέρισµα να µην απαιτείται η σύµφωνη γνώµη
όλων των ιδιοκτητών της πολυκατοικίας, της οριζόντιας δηλαδή
ιδιοκτησίας, προκειµένου να γίνει η τροποποίηση και η ορθή κα-
ταγραφή των τετραγωνικών ή της διόρθωσης του συµβολαίου. 

Απλοποιείται, επίσης, η διαδικασία διόρθωσης υπέρ πραγµα-
τικού ιδιοκτήτη µε έµφαση στα «αγνώστου ιδιοκτήτη»» ακίνητα
εντός σχεδίου πόλεως ή οικισµού, ώστε να µπορεί να ολοκληρω-
θεί άµεσα στο κτηµατολογικό γραφείο αντί του δικαστηρίου. 

Ένα πάγιο αίτηµα της κτηµαταγοράς ικανοποιείται. Θεσπίζεται
η δυνατότητα µονοµερούς τροποποίησης της σύστασης οριζόν-
τιας ιδιοκτησίας όταν διαπιστώνεται η µικρή διαφορά των τετρα-
γωνικών µέτρων, που σας ανέφερα πιο πριν.

Το νέο Κτηµατολόγιο αποτελεί κλειδί για την προσέλκυση των
επενδύσεων, όπως επίσης και για την ανάπτυξη της οικονοµίας,
ενώ µέσα από το νοµοσχέδιο η αγορά και η πώληση ακινήτων θα
γίνεται πιο γρήγορα και µε µεγαλύτερη ασφάλεια. Το νοµοσχέ-
διο, λοιπόν, διορθώνει σφάλµατα για τα οποία οι πολίτες δεν ευ-
θύνονται, απλοποιεί διαδικασίες, επιταχύνει διαδικασίες και επί
της ουσίας κερδίζει χρόνο, άγχος και χρήµατα για τους συµπο-
λίτες µας. 

Αυτό είναι το µέληµα της Κυβέρνησης µας. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση εργάζεται και το Υπουργείο. Μπράβο, Υπουργέ, για µία
ακόµη φορά αποδεικνύεται πόσο αποτελεσµατικός και ουσιαστι-
κός είστε απέναντι σε υπαρκτά ζητήµατα που µε απλές κινήσεις
δίνουν απάντηση στα προβλήµατα των πολιτών. Γι’ αυτό και θα
ήθελα να καλέσω και τις πτέρυγες της Μειοψηφίας και της Αντι-
πολίτευσης, ας ξεφύγουµε από την µικροκοµµατική και µικροπο-
λιτική σκοπιµότητα και να στηρίξουµε αυτό το πραγµατικά
σοβαρό αποτελεσµατικό και ευέλικτο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κωτσό.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν η κ. Ευθυµίου,
ο κ. Υψηλάντης, ο κ. Ακτύπης και η κ. Κουρουπάκη.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο λύνει τον

γόρδιο δεσµό της ολοκλήρωσης του Εθνικού Κτηµατολογίου,
ένα ζήτηµα αυτονόητο, που όµως επί δεκαετίες παρέµενε εγκλω-
βισµένο σε γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, χρονικές καθυστερή-
σεις και αδράνεια. 

Με σειρά καινοτόµων διατάξεων εξασφαλίζεται η επιτάχυνση
της κτηµατογράφησης µε χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης εντός
του 2025, δίνοντας τέλος σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας, που εµ-
πόδιζε την ανάπτυξη και τις επενδύσεις. Επιπρόσθετα, απλοποι-
ούνται οι διαδικασίες και αξιοποιούνται τα διαθέσιµα εργαλεία της
ψηφιακής τεχνολογίας µε σκοπό την επίλυση χρόνιων προβληµά-
των και την παροχή καλύτερων υπηρεσιών προς τους πολίτες.

Πλέον, όλες οι περιοχές της χώρας θα ενταχθούν πλήρως στο
Κτηµατολόγιο, προβλέποντας την ακριβή και ασφαλή καταγραφή
της ακίνητης περιουσίας όλων των Ελλήνων πολιτών και του ελ-
ληνικού δηµοσίου. 

Επιπλέον, καθιερώνεται απλοποιηµένο πλαίσιο, το οποίο δεν
υπήρχε µέχρι πρότινος µε κεντρικό άξονα την ταχύτητα, την
ασφάλεια και τη διαφάνεια κυρίως. Ειδικότερα, θα είναι επιτρε-
πτή η διόρθωση γεωµετρικών δεδοµένων, όπως τα όρια οικοπέ-
δων χωρίς την ανάγκη προσφυγής στα δικαστήρια, ενώ
παράλληλα µέσω της νέας ψηφιακής πλατφόρµας οι πολίτες και
οι επαγγελµατίες θα µπορούν να υποβάλλουν τις πράξεις τους
ηλεκτρονικά χωρίς χρονικές δεσµεύσεις. 

Μεγάλη τοµή του νοµοσχεδίου συνιστά η πρόβλεψη περί αξιο-
ποίησης της τεχνητής νοηµοσύνης µε σκοπό τη διεξαγωγή τα-
χύτερου και ασφαλέστερου νοµικού ελέγχου. Κατ’ αυτόν τον
τρόπο το Κτηµατολόγιο καθίσταται ο πρώτος δηµόσιος κεντρι-
κός φορέας στη χώρα µας, που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη
για τη λήψη διοικητικών αποφάσεων. 

Επίσης, ικανοποιείται ένα πάγιο αίτηµα της κοινωνίας που
αφορά το µείζον ζήτηµα των οικοπέδων, τα οποία είχαν χαρα-
κτηριστεί ως δασικά, καθώς προβλέπεται η επίλυση µε εξωδικα-
στική πλέον λύση. Έτσι στις περιπτώσεις όπου οι αντιρρήσεις
κατά των δασικών χαρτών γίνονται δεκτές, οι κτηµατολογικές εγ-
γραφές θα τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του ιδιοκτήτη, χωρίς
δικαστική προσφυγή όπως ίσχυε µέχρι πρότινος. 

Κύριε Υφυπουργέ, µέσα από έναν επίµονο κοινοβουλευτικό
έλεγχο, αλλά και σειρά συναντήσεων και συσκέψεων αναδείκνυα
επί µία δεκαετία την αναγκαιότητα θωράκισης των ραδιοφωνικών
σταθµών του Νοµού Έβρου -και όχι µόνον- οι οποίοι εδώ και δε-
καετίες φιµώνονται προκλητικά από τους γειτονικούς ραδιοσταθ-
µούς από τα ανατολικά και τα βόρεια σύνορά µας. 

Σας µίλησα κατ’ ιδίαν, σας µίλησα υπηρεσιακά µέσω του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου. Σας συγχαίρω γιατί είσαστε ειλικρινείς, ήσα-
σταν άµεσος και ανταποκριθήκατε στο κάλεσµά µου και στο
κάλεσµα όχι µόνον του Βουλευτού, στο κάλεσµα όλων των πολι-
τών του Έβρου. Σε αυτό τον παράνοµο και άνισο αγώνα που επι-
δίδεται η γειτονική κυρίως Τουρκία απαιτείτο για εθνικούς κυρίως
λόγους να βρεθεί µία βιώσιµη λύση, προκειµένου οι τοπικοί ρα-
διοσταθµοί να µπορέσουν να κρατήσουν ζωντανή τη φωνή της το-
πικής κοινωνίας, τη φωνή των ακριτών και να µην τροµάζουν από
αυτά τα οποία συνέβαιναν καθ’ οδόν ευρισκόµενοι µέσα στα αυ-
τοκίνητά τους, µέσα στα νοικοκυριά τους και όχι µόνο. 

Αυτό διασφαλίζεται πλέον µε νοµοθετική διάταξη του άρθρου
30, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του παρόντος νοµοσχεδίου και
για το λόγο αυτό θα ήθελα να εκφράσω και πάλι από το Βήµα
της Βουλής τις ευχαριστίες µου και την ικανοποίησή µου προς
την Κυβέρνηση, η οποία ανταποκρίθηκε έστω και καθυστερη-
µένα. 

Ειδικότερα, προβλέπεται η απρόσκοπτη και συνεχής γεωγρα-
φική κάλυψη όλης της επικράτειας στη µετάδοση του συνόλου
των ραδιοφωνικών προγραµµάτων αλλά και της «ΕΡΤ Α.Ε.», απο-
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τρέποντας την παρεµβολή άλλων σταθµών στις συχνότητές της,
προστατεύοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τις εκποµπές των ραδιο-
φωνικών προγραµµάτων. Μεταξύ άλλων δίνεται η δυνατότητα οι
ραδιοφωνικοί σταθµοί, οι κρατικοί, να χρησιµοποιούν και δευτε-
ρεύουσες θέσεις µετάδοσης και εκποµπής πέραν των προβλεπόν-
των στον ισχύοντα χάρτη συχνοτήτων, λόγω γεωµορφολογικών ή
άλλων ιδιοµορφιών ή λόγω παρεµβολών από αλλοδαπά δίκτυα,
όπως εν προκειµένω της γειτονικής Τουρκίας. 

Κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να θέσω και το µείζον ζήτηµα που
απασχολεί και προβληµατίζει εδώ και χρόνια την τοπική κοινωνία
της ακριτικής Σαµοθράκης. Σας είχα ενηµερώσει και σας είχα
γνωστοποιήσει, τόσο γραπτώς όσο και µε παρεµβάσεις µου και
προφορικά, το ζήτηµα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος. Η Σαµο-
θράκη σε αντίθεση µε άλλα τµήµατα της χώρας δεν κατακτήθηκε
διά των όπλων από τους Οθωµανούς, αλλά υπήρξε συνθηκολό-
γηση. Αυτά δεν τα λέω εγώ, τα λέει η ιστορία. Αυτό σηµαίνει αφ’
ενός πως οι κάτοικοι του νησιού δεν αποξενώθηκαν από τις πε-
ριουσίες τους και συνέχισαν να διατηρούν τα δικαιώµατά τους
και αφ’ ετέρου πως το ελληνικό δηµόσιο δεν δύναται να υποστη-
ρίξει δικαίωµα κυριότητας βασιζόµενο στη διαδοχή του οθωµα-
νικού δηµοσίου. 

Για την επίλυση της εν λόγω περίπτωσης προτείνεται η άµεση
συµπερίληψη της ακριτικής νήσου στις προβλεπόµενες από τον
ν.978/1979 εξαιρέσεις, σύµφωνα µε τον οποίο η Κρήτη, η Χίος,
η Σάµος και η Λέσβος αναγνωρίζονται ως ξεχωριστές ιστορικές
ιδιαιτερότητες, απαλλάσσοντας τους κατοίκους αυτών από το
βάρος απόδειξης ύπαρξης εµπράγµατου δικαιώµατος σε περί-
πτωση διένεξης των συµφερόντων τους µε το ελληνικό δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία δηµιουργείται ένα σύγχρονο ψηφιακό Κτηµατολό-
γιο, το οποίο προστατεύει την περιουσία των πολιτών, ενισχύει
την ασφάλεια δικαίου και προωθεί την οικονοµική ανάπτυξη. Εξα-
σφαλίζει ταχύτερες και ασφαλέστερες συναλλαγές, µείωση της
γραφειοκρατίας, τεχνολογικό εκσυγχρονισµό και οικονοµική ανά-
πτυξη, ανταποκρινόµενο και ικανοποιώντας τις σύγχρονες απαι-
τήσεις της κοινωνίας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους υπερψηφίζω τον παρόντα
νόµο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµοσχάκη. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Άννα Ευθυµίου, Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε έξι λεπτά, κυρία συνά-
δελφε, αφού µίλησε ο Πρωθυπουργός. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα πάρω και τα τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα υπάρχει µια ανοχή
στα έξι λεπτά. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα εκφράζω τα

συλλυπητήριά µου και τη µεγάλη µου θλίψη για την απώλεια των
δύο συµπολιτών µας στην πολύ δύσκολη φωτιά της Κορινθίας.
Η σκέψη µας πραγµατικά είναι σε όσους δίνουν τώρα τη µάχη
µε τις φλόγες, στους κατοίκους της περιοχής. 

Ο κρατικός µηχανισµός είναι πλήρως κινητοποιηµένος και
πραγµατικά αυτή η πολύ δύσκολη φωτιά στην Κορινθία δείχνει
ότι ίσως όσα ξέραµε για την αντιπυρική περίοδο µάλλον πρέπει
να αναθεωρηθούν. Βέβαια, εµείς προσπαθούµε πραγµατικά κάθε
χρόνο να γίνουµε ολοένα και καλύτεροι, µε τις συνθήκες δυστυ-
χώς να γίνονται ολοένα και πιο δύσκολες, αλλά πραγµατικά
έχουµε βάλει πολλά όπλα στη µάχη αντιµετώπισης των πυρκα-
γιών, είτε µε πολύ µεγαλύτερη στελέχωση της πολιτικής προστα-
σίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος, µε ειδικές µονάδες δασο-
κοµάντο, αλλά και µε προγράµµατα πρόληψης όπως το «ANTI-
NERO». Για πρώτη φορά εφαρµόστηκε ο καθαρισµός των οικο-
πέδων, που κάθε φορά θα εξελίσσεται προς το καλύτερο.
Έχουµε και το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Και νοµίζω ότι έγινε αισθητή
η διαφορά µε τα drones που πετάνε σε διάφορες περιοχές και
στην Αττική και στην πατρίδα µου τη Θεσσαλονίκη, στην περιφέ-
ρειά µου. Μέσα στην αντιπυρική περίοδο το Πυροσβεστικό Σώµα

έχει να αντιµετωπίσει τεσσεράµισι χιλιάδες πυρκαγιές. Άρα αν-
τιλαµβανόµαστε τη µεγάλη αυτή αλλαγή.

Ως προς την τοποθέτηση του κ. Παππά, την πρώτη του τοπο-
θέτηση ως Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, εµένα πραγµατικά µου προκαλεί µεγάλη έκπληξη το πώς
αντιλαµβάνεται ο κ. Παππάς το ρόλο του ως Αντιπολίτευση.
Ήρθε και από το έδρανο αυτό σε τίτλους -πραγµατικά σε τίτ-
λους- ανέφερε όλα τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας και
όλα τα προβλήµατα της πολιτικής σκηνής. Καµµία εµβάθυνση. 

Και ως προς το νοµοσχέδιο, σε µια προσφιλή τακτική, προσπά-
θησε να πετάξει λάσπη στον ανεµιστήρα, αλλά δεν είπε τίποτα.
Για το νοµοσχέδιο πραγµατικά δεν ακούσαµε τίποτα. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που σαφώς είναι υπέρ της κοινωνίας. Είναι υπέρ ή
κατά της κοινωνίας ο ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό το νοµοσχέδιο; Είναι υπέρ
ή κατά της ανάπτυξης; Νοµίζω όµως ότι µε τη σηµερινή του οµι-
λία απέδειξε πόσο βαθιά ιδεοληπτικός και δογµατικός παραµένει
ακόµα ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Και επειδή ακούστηκε στην Αίθουσα αυτή και για το µετρό
Θεσσαλονίκης, το πρόβληµα που υπάρχει µε τα εισιτήρια και τις
έξυπνες κάρτες, όσο και αν προσπαθείτε να βρείτε επιχειρήµατα
ότι δε θα λειτουργήσει το µετρό της Θεσσαλονίκης µαταιοπο-
νείτε σε αυτή την Αίθουσα πραγµατικά, διότι το µετρό στις 30
Νοεµβρίου θα δοθεί στους Θεσσαλονικείς προς χρήση. 

Τώρα ως προς τα εθνικά ζητήµατα και το ταξίδι του Πρωθυ-
πουργού στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, θα ενηµερώσει ο κ. Γε-
ραπετρίτης την αρµόδια Επιτροπή Άµυνας και Εξωτερικών που
θα συγκληθεί την προσεχή Πέµπτη. 

Μου έκανε όµως επίσης εντύπωση το ενδιαφέρον του κ. Βε-
λόπουλου για τη βία µεταξύ των ανηλίκων. Πραγµατικά πάρα
πολύ όψιµο! Πού ήταν τόσο καιρό να τοποθετηθεί για το θέµα
αυτό, όταν η Κυβέρνηση κάνει διαρκείς προσπάθειες; Μήπως
ήταν και αυτό επικοινωνιακό, για την επικοινωνία και όλα αυτά
που µας κατέθεσε εδώ και εκφώνησε από αυτό το Βήµα; Μάλι-
στα τον είδα να έρχεται να τοποθετείται ασθµαίνοντας, τρίτος
και καταϊδρωµένος, πίσω από τη Φωνή Λογικής και τη Νίκη στην
πρόταση για την επαναφορά των σχολικών ποδιών. Μάλλον προ-
σπαθεί να κατοχυρώσει, εντός εισαγωγικών, τα κεκτηµένα του. 

Και φυσικά η Κυβέρνηση έχει πάρει αρκετές πρωτοβουλίες,
σηµαντικές πρωτοβουλίες στο θέµα της αντιµετώπισης της βίας
µεταξύ ανηλίκων. Θα θυµίσω την πλατφόρµα Stop Bullying, το
οποίο πραγµατικά έχει βοηθήσει στην αύξηση των καταγγελιών.
Αλλά και αυτή την καµπάνια ενηµέρωσης που έγινε µε αυτό το
πολύ συγκλονιστικό, δυνατό βίντεο, που άγγιξε πάρα πολλούς
συµπολίτες µας -αυτό το είδαµε στην κοινωνία- και τους ευαι-
σθητοποίησε. Σαφώς υπάρχει η γραµµή «10201» στην οποία µπο-
ρούµε να προβαίνουµε σε καταγγελίες και αναφορές σε τέτοιου
είδους θύµατα, αλλά και το panic button, Safe Youth, που πραγ-
µατικά θα αποτελέσει έναν µοχλό προστασίας για τους νέους. 

Είναι ένα πρόβληµα πραγµατικά κοινωνικό και πολυπαραγον-
τικό. Έχω ασχοληθεί µε αυτό το θέµα πάρα πολύ και έχω πει ως
Πρόεδρος της οργάνωσης «Νέοι Ευρωπαίοι Οργανωµένοι Ικα-
νοί» µέσα σε σχολεία ότι το πρόβληµα πιστεύω ότι βρίσκεται
σαφώς στο να λειτουργήσουµε συνεργατικά πολιτεία, εκπαιδευ-
τικοί, σχολείο, γονείς αλλά και να κινητοποιήσουµε κυρίως το εν-
διαφέρον των γονέων. 

Τώρα ως προς το νοµοσχέδιο, ο Πρωθυπουργός µέσα από την
πολύ εύστοχη και ουσιαστική οµιλία του είπε ότι είναι ένα νοµο-
σχέδιο που έχει αναπτυξιακό κοινωνικό και τεχνολογικό χαρα-
κτήρα. Με το νέο νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση υλοποιεί µια
υποχρέωση που έχει η πολιτεία, το κράτος, δεκαετίες τώρα. Ποια
ήταν αυτή η υποχρέωση και τι κάνουµε τώρα; Καταγράφουµε και
καταλαβαίνουµε επιτέλους τι έχουµε, ποιοι το έχουµε και πού το
έχουµε. Και στόχος της ολοκλήρωσης είναι αυτό να γίνει µέχρι
το 2025. Είναι το µεγαλύτερο έργο πληροφορικής και είναι διπλό,
η κτηµατογράφηση και το άλλο η ψηφιοποίηση ώστε να αναζη-
τούµε πληροφορίες που ανατρέχουν στους τίτλους και στα λοιπά
έγγραφα του Κτηµατολογίου. 

Και είναι σηµαντικό που ο στόχος αυτός έχει τεθεί από τον
Υπουργό έναν πολύ έµπειρο άνθρωπο σε θέµατα ψηφιακής µε-
τάβασης, τον κ. Παπαστεργίου. Τώρα, το τι εξυπηρετεί, το τι
έχουµε, ποιοι το έχουµε και πού το έχουµε; Προφανώς όλη την
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κοινωνία και φυσικά ειδικότερα και κλάδους που ασχολούνται µε
το ζήτηµα αυτό, όπως είναι δικηγόροι, συµβολαιογράφοι, δικα-
στικοί επιµελητές, πολιτικοί µηχανικοί. 

Φυσικά εξυπηρετεί και την ασφάλεια δικαίου. Πλέον περνάει
στο κράτος και ο έλεγχος, αλλά και η ευθύνη της σωστής κτη-
µατογράφησης. Στην προηγούµενη διαδικασία ήταν αντίστροφα.
Αυτό το είχε ο πολίτης. Τώρα τι έχει ο πολίτης; Έχει έναν ενιαίο
φορέα και ένα σύστηµα ενιαίων κανόνων. Άρα το µπαλάκι ευθυ-
νών το πινγκ-πονγκ µεταξύ γραφείου κτηµατογράφησης, υποθη-
κοφυλακείο και κτηµατολογικών γραφείων έχει τελειώσει. Και
παράλληλα επιχειρείται απλούστευση διαδικασιών µείωση της
γραφειοκρατίας, τεχνολογικός εκσυγχρονισµός µε τη χρήση της
τεχνητής νοηµοσύνης. 

Και φυσικά όλο αυτό καταλήγει στην οικονοµική ανάπτυξη και
στην περιβαλλοντική ανάπτυξη. Γιατί στο Κτηµατολόγιο θα στη-
ριχθούν. Είναι πραγµατικά µια µεγάλη µεταρρύθµιση που πραγ-
µατοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που είναι τα
τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, το χωροταξικό δηλαδή.
Και να τονίσουµε ότι έγινε µια ουσιαστική διαβούλευση τόσο στο
OpenGov, αλλά όσο και στις επιτροπές. 

Και ο Υφυπουργός, ο κ. Κυρανάκης, έκανε δεκτές τροποποι-
ήσεις. Ήταν πολύ δεκτικός σε τροποποιήσεις, όπως είναι στο
άρθρο 7, να φέρουν εγγράφως τις προτάσεις τους οι µηχανικοί.
Στο άρθρο 16 παράγραφος 1 αποσύρθηκε η διάταξη. Στο άρθρο
18 φέρατε µια βελτιωµένη λύση πάνω σε αυτό. Άρα έγινε µια ου-
σιαστική διαβούλευση. Και η συντριπτική πλειοψηφία των φο-
ρέων είπε ότι οι διατάξεις αυτές είναι θετικές: Η Συντονιστική
Επιτροπή των Συµβολαιογραφικών Συλλόγων Ελλάδας, ο πρό-
εδρος του Πανελληνίου Συνδέσµου Εργαζοµένων του Κτηµατο-
λογίου -γιατί και αυτοί είναι πάρα πολλοί που εργάζονται εκεί και
καταβάλλουν µεγάλες προσπάθειες- ο πρόεδρος της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Ιδιοκτητών Ακινήτων, ο πρόεδρος του Διοικη-
τικού Συµβουλίου του «Ελληνικού Κτηµατολογίου». 

Άρα είναι ένα νοµοσχέδιο µε σαφέστατο θετικό αποτύπωµα και
εµπεδώνει και δύο τοµές σηµαντικές. Η µία είναι η χρήση της τε-
χνητής νοηµοσύνης. Σαφώς δεν πρέπει να την δαιµονοποιούµε.
Τουλάχιστον ως δικηγόρος µπορώ ευνόητα να καταλάβω τι κάνει
αυτή η τεχνητή νοηµοσύνη και πόσο µπορεί να διευκολύνει τον
υπάλληλο και να τον απεγκλωβίσει από έλεγχο που στην ουσία
είναι πολύ γραφειοκρατικός, αλλά πρέπει να γίνει. Αυτό λοιπόν το
αναλαµβάνει η τεχνητή νοηµοσύνη. Διαβάζει το κείµενο σε φυσική
γλώσσα, αντιλαµβάνεται τι πρέπει να καταχωρήσει και σε ποιο
πεδίο. Και µάλιστα έχουν µπει και οι ασφαλιστικές δικλείδες.

Και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τόνισε ότι δεν είναι µόνο αυτό,
αλλά συγκρίνει τα υφιστάµενα κείµενα µε ισχύοντες κανόνες και
µπορεί να εισηγείται βελτιώσεις. Φυσικά την αποφασιστική αρ-
µοδιότητα την έχει ο ανθρώπινος παράγοντας. Αλλά τι καταφέρ-
νουµε µε αυτό; Μια βελτίωση κάθετα της παραγωγικότητας της
δηµόσιας διοίκησης. Και η δεύτερη τοµή -και καταλήγω µε αυτή-
είναι ότι επιλύονται χρόνια προβλήµατα µέσω πλέον της δυνα-
τότητας που δίνεται στους συµπολίτες µας να προσθέτουν, να
συµπληρώνουν, να διορθώνουν στοιχεία που αφορούν την ιδιο-
κτησία τους είτε αφορά αυτούς το µεγάλο πρόβληµα των δασι-
κών χαρτών είτε αφορά τις µονοµερείς τροποποιήσεις των
στοιχείων των ακινήτων, όταν -να το ξαναπώ- το εµβαδό σε ένα
ακίνητο έβγαινε παραπάνω απ’ ότι ήταν. Και σε εµάς στη βόρεια
Ελλάδα είναι γνωστό θέµα η σύνταξη των οριστικών συµβολαίων
για τη µεταβίβαση ακινήτων που είχαν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία Ευ-
θυµίου.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Άρα λοιπόν είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έχει πέραν πάσης αµφιβολίας ένα θετικό αποτύπωµα. Δεν έχει
σχέση µε ιδεολογία, αλλά έχει σχέση πραγµατικά µε την εξυπη-
ρέτηση του πολίτη και την ασφάλεια του δικαίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ευθυµίου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Ακτύπης, η κ. Κουρουπάκη,
η κ. Οικονόµου, η κ. Κεφαλά, ο κ. Καππάτος και ο κ. Κόντης. 

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
το πω πολύ απλά. Δυστυχώς ένα νοµοσχέδιο το οποίο προωθεί
τη λύση αγκυλώσεων χρόνων, το αντιµετωπίσατε και πάλι µε
τρόπο κατώτερο των περιστάσεων εσείς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Γιατί φαίνεται ότι στην ένδεια την
πολιτική που έχετε περιέλθει οι περισσότεροι ή στον άκρατο λαϊ-
κισµό κάποιοι άλλοι -που νοµίζετε ότι εξυπηρετείτε τον καλώς
εννοούµενο πατριωτισµό µε αυτό τον τρόπο-, νοµίζετε ότι µπο-
ρείτε να αλλάξετε την ατζέντα µιας χώρας που επιθυµεί να προ-
χωρήσει µπροστά µε συγκεκριµένα οράµατα και µε
συγκεκριµένο σχέδιο, όπως αυτός προτείνεται από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως αυτός προτείνεται από τον
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και από την Κυβέρνησή
του.

Και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι η νοµική βάση που εξό-
χως στηρίζει σηµαντικές αλλαγές, οι οποίες κατατείνουν στην
απλούστευση των διαδικασιών, στην αξιοποίηση της τεχνολογίας
και στην επιτάχυνση της κτηµατογράφησης µε τη χρήση διαφό-
ρων µέσων και της τεχνολογίας και µε την τεχνητή νοηµοσύνη,
αλλά και εισφέρει και νέες διατάξεις που αφορούν το Εθνικό Κτη-
µατολόγιο και άλλες διατάξεις, που συνάδουν µε τη λειτουργία
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Έτσι µε τον τρόπο
αυτόν δεν επιλύουµε µόνο προβλήµατα, αλλά αναβαθµίζουµε και
τις παρεχόµενες σχετικές υπηρεσίες προς τους πολίτες. 

Το σηµαντικότερο είναι ότι µετά από πολύχρονες καθυστερή-
σεις µπαίνει ένα οριστικό ορόσηµο ολοκλήρωσης της κτηµατο-
γράφησης που προσδιορίζεται από την Κυβέρνηση στα τέλη του
2025. Όλες οι περιοχές της χώρας στο χρονικό αυτό σηµείο-ορό-
σηµο προσδοκάται να έχουν ενταχθεί πλήρως στο Εθνικό Κτη-
µατολόγιο, που σηµαίνει ότι διασφαλίζονται στο έπακρο οι
συναλλαγές µε την ακριβή και την ασφαλή καταγραφή των ακι-
νήτων στη χώρα µας. 

Ποιες είναι όµως οι σηµαντικότερες νοµοθετικές µας παρεµ-
βάσεις που στηρίζουν την προσπάθεια αυτή; 

Πρώτον, η ενιαία διαδικασία διόρθωσης των γεωµετρικών
στοιχείων. Με τον τρόπον αυτό δεν θα υπάρχει πλέον υποχρέ-
ωση να καταφεύγουµε στη δικαστική κρίση για τη διόρθωση τέ-
τοιων λαθών γεωµετρικών δεδοµένων, όπως τα όρια κ.λπ., µε τον
ρόλο κυρίως πιστοποιηµένων µηχανικών να είναι καθοριστικός,
κεντρικός και σηµαντικός. 

Δεύτερον, µέσω της ψηφιακής πλατφόρµας, όπου οι πολίτες
θα µπορούν να υποβάλλουν τις κτηµατολογικές πράξεις ηλε-
κτρονικά οποιαδήποτε ώρα. 

Τρίτον, το Κτηµατολόγιο γίνεται ο πρώτος δηµόσιος φορέας
που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητικών
αποφάσεων. Η Artificial Intelligence, η συγκεκριµένη αυτή διαδι-
κασία, θα συµβάλλει στη µείωση των χρονοβόρων διαδικασιών,
αυξάνοντας την αποτελεσµατικότητα και επιταχύνοντας τις υπη-
ρεσίες προς τους πολίτες. 

Τέταρτον, στο νοµοσχέδιο υπάρχει κοµµάτι που ρυθµίζει τα
της εξωδικαστικής λύσης για οικόπεδα που αποχαρακτηρίστηκαν
ως δασικά και επιστρέφουν στους ιδιοκτήτες τους χωρίς ταλαι-
πωρία. Στην περίπτωση συνεπώς που οι αντιρρήσεις κατά των
δασικών χαρτών γίνουν δεκτές οι κτηµατολογικές εγγραφές θα
τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του ιδιοκτήτη χωρίς δικαστική
προσφυγή. Επιπλέον, αν σε νεότερη µέτρηση προκύπτει νέο εµ-
βαδόν σε διαµέρισµα οριζόντιας ιδιοκτησίας, ο κύριος αυτής θα
µπορεί να προβαίνει στη µονοµερή τροποποίηση του συµβο-
λαίου του υπό τον όρο ότι δεν θα θίγονται τα δικαιώµατα των
υπολοίπων συνιδιοκτητών, ενώ αντίστοιχη ρύθµιση θα υπάρχει
και για τα γεωτεµάχια µε κτίσµατα. 

Απλοποιείται η διαδικασία διόρθωσης υπέρ του πραγµατικού
ιδιοκτήτη µε έµφαση στα αγνώστου ιδιοκτήτη ακίνητα εντός σχε-
δίου πόλεως ή οικισµού, ώστε να µπορεί να ολοκληρωθεί άµεσα
στο κτηµατολογικό γραφείο η διαδικασία αυτή και όχι δικαστικά. 

Ιδιαιτέρως σηµαντική για τα Δωδεκάνησα, αλλά και για άλλες
νησιωτικές περιοχές της χώρας είναι η πρόβλεψη του άρθρου
21 παράγραφος 1 του νοµοσχεδίου, σύµφωνα µε την οποία κτη-
µατολογικά γραφεία και υποκαταστήµατα του νοµικού προσώ-
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που δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» που βρίσκονται
σε νησιωτικούς δήµους ή παραµεθόριες περιοχές ή σε κτηµατο-
λογικό γραφείο ή υποκατάστηµα του φορέα όπου δεν πληρούται
καµµία από τις οργανικές διατάξεις αυτού δύνανται να καλύπτον-
ται αποκλειστικά ως τις 31-12-2025 µε πρόσληψη υπαλλήλων µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου σε κατηγορία, κλάδο και ειδι-
κότητα των αντιστοίχων θέσεων. Η διάρκεια της απασχόλησης
του προσωπικού αυτού δύναται να ανέρχεται σε δώδεκα µήνες
και η ισχύς των συµβάσεων αυτών θα παύει αυτοδικαίως µε την
πλήρωση των θέσεων κατά τις ισχύουσες διατάξεις. 

Στη βάση αυτή, κύριε Υπουργέ, αναµένουµε για τα κτηµατο-
λόγια της Δωδεκανήσου να οριστεί ανάδοχος, ο οποίος θα προ-
χωρήσει σύντοµα στην ψηφιοποίηση των πράξεων, αλλά και τον
έλεγχο της επί της ουσίας µετάπτωσης του Κτηµατολογίου βάσει
του ιταλικού κτηµατολογικού κανονισµού στα καθ’ ηµάς κατά το
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Θεωρούµε ότι είναι ένα κοµµάτι πολύ
ευαίσθητο για την ασφάλεια των συναλλαγών σε ένα από τα
πλέον εθνικώς ευαίσθητα σηµεία της ελληνικής επικράτειας και
εθνικά και αναπτυξιακά. 

Στην ουσία γίνονται παρεµβάσεις για να υλοποιήσουµε µε
ακρίβεια και συνέπεια ένα όραµα δεκαετιών που έχει ανάγκη η
χώρα. Επιταχύνουµε τη κτηµατογράφηση για να ολοκληρωθεί
ως το 2025, δίνοντας τέλος σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας που
εµπόδιζε την ανάπτυξη και τις επενδύσεις. Απλοποιούµε διαδι-
κασίες που ταλαιπωρούσαν τους πολίτες. Αξιοποιούµε την τε-
χνητή νοηµοσύνη για ταχύτερο και ασφαλέστερο νοµικό έλεγχο
και προσφέρουµε εξωδικαστικές λύσεις. Καταργούµε παράλο-
γες απαιτήσεις που εµπόδιζαν τις µεταβιβάσεις ακινήτων, όπως
η ανάγκη συναίνεσης όλων των ιδιοκτητών σε πολυκατοικίες. Δη-
µιουργούµε ένα σύγχρονο κτηµατολόγιο, που προστατεύει την
περιουσία των πολιτών, ενισχύει την ασφάλεια δικαίου και προ-
ωθεί την οικονοµική ανάπτυξη. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι απλώς µια νοµοθετική πρωτο-
βουλία, αλλά µια σηµαντική επένδυση στο µέλλον της χώρας µας
µε επίκεντρο την εξυπηρέτηση του πολίτη και την ασφάλεια για
γρήγορες συναλλαγές στα ακίνητα. Με τη συνθήκη να προχω-
ρήσουµε ταχύτερα, αποτελεσµατικότερα και ψηφιακά είναι δικό
µας καθήκον να υποστηρίξουµε αυτή την εξέλιξη καθώς αφορά
όλους µας. Στην ουσία έρχεται η Κυβέρνηση να δώσει απαντή-
σεις σε προβλήµατα δεκαετιών. Η Νέα Δηµοκρατία το αποδει-
κνύει για άλλη µια φορά ότι είναι ο φορέας που αφουγκράζεται
τον παλµό της κοινωνίας και υλοποιεί απαρέγκλιτα τις µεταρρυθ-
µιστικές παρεµβάσεις της προς όφελος των πολιτών. Γι’ αυτούς
τους λόγους, κύριε Υπουργέ, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο, προσ-
δοκώντας ταυτόχρονα να πράξει οµοίως και η Αντιπολίτευση εγ-
καταλείποντας συνάµα την αοριστολογία και τη στείρα άρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υψηλάντη. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύ-
πης Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Ζακύνθου.

Έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να δώσει λύσεις στις
σύγχρονες προκλήσεις, αλλά και σε άλυτα προβλήµατα δεκαε-
τιών. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως ακούσαµε και από τους
εξωκοινοβουλευτικούς φορείς που είχαν κληθεί στην επιτροπή,
κινείται προς την σωστή κατεύθυνση και του οποίου βασικοί στό-
χοι είναι η επιτάχυνση της κτηµατογράφησης, η απλούστευση
των διαδικασιών και η αξιοποίηση της τεχνολογίας µε σκοπό την
επίλυση χρόνιων προβληµάτων και την παροχή καλύτερων υπη-
ρεσιών προς τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα προωθούµε µια ολο-
κλήρωση ακόµα µιας σηµαντικής δέσµευσης της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Είµαστε αποφασισµένοι να ολοκληρώσουµε επιτέλους
το Κτηµατολόγιο. Γι’ αυτό εισάγουµε ρυθµίσεις που διευκολύ-
νουν τον κόσµο και µας οδηγούν το 2025 στην ολοκλήρωσή του,
µια αναγκαία διαδικασία µετά από τριάντα χρόνια στην Ελλάδα. 

Πρέπει σε αυτό το σηµείο να τονίσω τη µεγάλη προσπάθεια
της ηγεσίας του αρµόδιου Υπουργείου και ιδιαίτερα του Υφυ-
πουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, του κ. Κωνσταντίνου Κυρα-
νάκη, ο οποίος από την πρώτη στιγµή εργάζεται µε
µεθοδικότητα, ακούγοντας όλους τους εµπλεκόµενους φορείς
και φυσικά όλες τις παρατηρήσεις, τα ερωτήµατα και τις ενστά-
σεις γεγονός που αποδείχθηκε και κατά τη διάρκεια των επιτρο-
πών. 

Εµείς κάθε µέρα εργαζόµαστε για να δώσουµε απτές λύσεις
σε ζητήµατα που απασχολούν τους πολίτες. Δεν ερχόµαστε να
κάνουµε µια στείρα αντιπαράθεση για επικοινωνιακούς λόγους,
όπως επιδιώκουν άλλοι. Ερχόµαστε να συζητήσουµε, να ακού-
σουµε και να συνθέσουµε πραγµατικές λύσεις. Προχωρούµε λοι-
πόν σε ένα σηµαντικό µεταρρυθµιστικό βήµα και µια ψηφιακή
επανάσταση. 

Πρέπει να τονίσω ότι οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νοµοσχε-
δίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας κτηµατογράφησης και
την απλοποίηση των σχετικών διαδικασιών µέσω και της χρήσης
νέων ψηφιακών εργαλείων ευθυγραµµίζονται πλήρως µε τις
απαιτήσεις και του ελληνικού σχεδίου «Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας». Αναµένεται λοιπόν να συµβάλλουν καθοριστικά στην
έγκαιρη και αποτελεσµατική εκπλήρωση των προαπαιτούµενων
ορόσηµων, στην εισροή κρίσιµων ευρωπαϊκών πόρων στην ελλη-
νική οικονοµία και στη βελτίωση του επενδυτικού και επιχειρη-
µατικού περιβάλλοντος στη χώρα µέσω της ενίσχυσης της
αποτελεσµατικότητας των συναλλαγών των ακινήτων και της εν-
δυνάµωσης της ασφάλειας δικαίου όσον αφορά τα δικαιώµατα
ιδιοκτησίας. 

Επιπρόσθετα καθιερώνουµε την εξωδικαστική λύση για τα οι-
κόπεδα που αποχαρακτηρίστηκαν ως δασικά και επιστρέφουν
στους ιδιοκτήτες τους χωρίς ταλαιπωρία. Σε περιπτώσεις λοιπόν
που οι αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών γίνονται δεκτές οι
κτηµατολογικές εγγραφές θα τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ
του ιδιοκτήτη χωρίς δικαστική απόφαση.

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινούµαστε και µε τα λεγόµενα «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη». Μέσω της διαδικασίας διόρθωσης πρόδηλων
σφαλµάτων και ενώ θα λειτουργεί το Κτηµατολόγιο θα έχουν την
ευκαιρία να σώσουν ιδιοκτήτες ακίνητα που στις εγγραφές εµ-
φανίζονται ως αγνώστου ιδιοκτήτη και κατά συνέπεια θα µπο-
ρούσαν να αποτελέσουν αντικείµενο διεκδίκησης εκ µέρους του
δηµοσίου.

Πρακτικά για να το εξηγήσουµε και από το Βήµα της Βουλής,
εφόσον αποδεικνύεται µε δηµόσιο έγγραφο η ιδιοκτησία ακινή-
του, η εγγραφή θα µπορεί να διορθωθεί εντός κτηµατολογικού
γραφείου και εκτός δικαστικών αιθουσών µε διαδικασίες fast
track, υπό την προϋπόθεση ότι µε τη διόρθωση αυτή δεν επηρε-
άζεται δικαίωµα άλλου ιδιοκτήτη ή το ακίνητο δεν έχει δηλωθεί
και από άλλο πρόσωπο.

Όσοι, λοιπόν, έχουν αναγνωριστεί πρωτόδικα ως ιδιοκτήτες
έναντι του δηµοσίου που ήταν αρχικά αγνώστου ιδιοκτήτη δι-
καιώνονται οριστικά και αµετάκλητα, καθώς το δηµόσιο δεν θα
προσβάλλει τις αποφάσεις αυτές µε ένδικα µέσα.

Θέλω, επίσης, να σταθώ σε µία σηµαντική τοµή του παρόντος
νοµοσχεδίου, αυτή της χρήσης τεχνητής νοηµοσύνης στον
έλεγχο των συµβολαίων. Το Κτηµατολόγιο γίνεται ο πρώτος δη-
µόσιος φορέας που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη για τη
λήψη διοικητικών αποφάσεων. Η τεχνητή νοηµοσύνη θα συµβάλ-
λει στη µείωση χρονοβόρων διαδικασιών. Για τη χρήση αυτής της
τεχνολογίας ακούσαµε διάφορα περίεργα κατά τη διάρκεια των
επιτροπών τα οποία µάλλον έχουν σκοπό να αποπροσανατολί-
σουν την κοινή γνώµη. Βλέπετε, όταν δεν υπάρχει σοβαρός αν-
τίλογος, οι εικασίες και τα φαντάσµατα είναι η µόνιµη λύση στην
οποία προσφεύγουν ορισµένοι.

Πάµε να τα δούµε, όµως, πιο αναλυτικά. Όπως εξήγησε και ο
Υφυπουργός, στην προκειµένη περίπτωση δεν υπάρχει κάτι τρο-
µερό και πρωτόγνωρο, αλλά αντίθετα µε την υπάρχουσα τεχνο-
λογία η οποία είναι διαθέσιµη εδώ και δύο χρόνια µε τα µεγάλα
γλωσσικά µοντέλα δίνεται η δυνατότητα σε ένα πληροφοριακό
σύστηµα να διαβάζει σε φυσική γλώσσα. Τα γλωσσικά µοντέλα
τεχνητής νοηµοσύνης, όπως αυτό που χρησιµοποιούµε σε αυτή
την περίπτωση, µπορούν να διαβάζουν ένα κείµενο σε φυσική
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γλώσσα, ένα οποιοδήποτε κείµενο και αντιλαµβάνονται τι πρέπει
να καταχωρίσουν και σε ποιο πεδίο. Μετατρέπουν, δηλαδή, ένα
άναρχο για πληροφοριακά δεδοµένα σύνολο δεδοµένων, ένα
ελεύθερο κείµενο, σε µια καταχώριση, εφόσον χρειαστεί. Δεν
αποφασίζει η τεχνητή νοηµοσύνη για κάτι, δεν υποκαθιστά τον
άνθρωπο. Δίνουµε απλά τη δυνατότητα στον υπάλληλο αντί να
κάνει ώρες για να βρει την κατάλληλη πληροφορία µέσα σε ένα
συµβόλαιο να τη βρίσκει πολύ πιο γρήγορα. Δεν ανακαλύπτουµε
τον τροχό. Αξιοποιούµε στο έπακρο τα τεχνολογικά εργαλεία
προς όφελος των πολιτών.

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σας καλέσω και από αυτό εδώ το
Βήµα, κύριε Υπουργέ, να δείτε και ένα ζήτηµα που συζητήθηκε
κατά τις επιτροπές και αφορά το νησί της Ζακύνθου και τους συµ-
πολίτες µου. Σύµφωνα και µε την ενηµέρωση του Προέδρου του
Δικηγορικού Συλλόγου, η Ζάκυνθος έχει κτηµατογραφηθεί µε την
παλιά κτηµατογράφηση σε ορισµένες περιοχές, οι συντεταγµένες
της οποίας δεν µπορούν να είναι στο σηµερινό εθνικό γεωτικό σύ-
στηµα αναφοράς, µε αποτέλεσµα πολλά ακίνητα να είναι σήµερα
κτηµατογραφηµένα και να βρίσκονται σε λάθος συντεταγµένες.
Μου ανέφεραν -δεν ξέρω αν είναι αλήθεια αυτό, είναι υπερβολή
πιθανόν- ότι υπάρχουν οικόπεδα µέσα στη θάλασσα. Να δούµε το
ζήτηµα, το πώς θα διορθωθεί αυτό το πρόβληµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει
στη βελτίωση της εθνικής ανάπτυξης και φυσικά της βελτίωσης
της ζωής των πολιτών. Εµείς ως Κυβέρνηση, ως Νέα Δηµοκρα-
τία, όλα αυτά τα χρόνια κάνουµε µια ειλικρινή προσπάθεια για
την κοινωνία και τους πολίτες. Βελτιώσαµε συνολικά την κατά-
σταση που υπήρχε από την εποχή των µνηµονίων αλλά και την
εποχή των ψευδαισθήσεων και της αυταπάτης των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, ακούγοντας την κοινωνία, ακούγοντας τους πολίτες και
τα προβλήµατά τους. Όσο, λοιπόν, όλοι οι άλλοι θα ασχολούνται
µε τα εσωκοµµατικά τους, µε τις καρέκλες τους και µε την προ-
βολή του «lifestyle» τους, εµείς θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε
προς όφελος των πολιτών και της χώρας. Αυτό κάναµε και αυτό
θα συνεχίσουµε να κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος της Νίκης.

Ορίστε, κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα

προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν αφορά µόνο την τρο-
ποποίηση των διατάξεων για το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», αλλά
περιέχει και τρεις διατάξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης στις οποίες θεωρώ ότι δεν έχει δοθεί η σηµασία που
θα έπρεπε. Πρόκειται για τα άρθρα 27, 28 και 29 του νοµοσχε-
δίου και θα αναφερθώ κυρίως σε αυτά στα οποία είµαστε αντί-
θετοι, διότι η συνδυαστική εφαρµογή αυτών των τριών διατάξεων
αφ’ ενός θα αυξήσει σε ακόµη µεγαλύτερο βαθµό την ψηφιακή
εξάρτηση και τον εξαναγκασµό των πολιτών από το κράτος και
αφ’ ετέρου θα θέσει όσους δεν είναι σε θέση να διαχειριστούν
αυτές τις τεχνολογίες εκτός συναλλαγών. Οι διατάξεις συνιστούν
ένα ακόµη βήµα προς τον αδίστακτο ψηφιακό ολοκληρωτισµό
και την ψηφιακή κινεζοποίηση της ελληνικής κοινωνίας που προ-
ωθεί για ακόµα µία φορά η Κυβέρνηση.

Πρώτα από όλα, ιδρύεται ένα απαράδεκτο και αντισυνταγµα-
τικό τεκµήριο συναίνεσης στην ηλεκτρονική επίδοση εγγράφων.
Με τη διάταξη του άρθρου 28 ο πολίτης θα θεωρείται ότι έχει
λάβει γνώση και θα τρέχουν σε βάρος του προθεσµίες, µόνο και
µόνο επειδή δεν έκανε «opt-out», δηλαδή επειδή δεν εισήλθε στη
σχετική πλατφόρµα να δηλώσει ρητώς ότι δεν θέλει να λαµβάνει
επιδόσεις στην ψηφιακή θυρίδα.

Είσαστε σίγουροι ότι οι Έλληνες πολίτες γνωρίζουν την
ύπαρξη αυτής της ηλεκτρονικής θυρίδας, ώστε να εισέλθουν σε
αυτήν και να δηλώσουν ρητώς ότι δεν θέλουν να γίνονται επιδό-
σεις σε αυτή;

Μάλιστα, ο νόµος βάζει και χρονικά όρια στην άσκηση του δι-
καιώµατος εναντίωσης στις ηλεκτρονικές επιδόσεις µέχρι την 31-

12-2024. Γιατί; Ποια η σκοπιµότητα; Βάσει της διάταξης αυτής
όποιος δεν προλάβει να δηλώσει ότι δεν θέλει να του γίνονται ηλε-
κτρονικές επιδόσεις µέχρι το τέλος του χρόνου θα τεκµαίρεται ότι
θέλει να του επιδίδονται. Οι διατάξεις αυτές συνιστούν µία ακόµη
επικίνδυνη αλλά και βολική στροφή στον ψηφιακό ολοκληρωτισµό,
γιατί δίνουν τη δυνατότητα σε κάθε κυβέρνηση να στερεί αθόρυβα
και νοµότυπα σηµαντικά δικαιώµατα από πολίτες, ειδικά στις πε-
ριπτώσεις που από την ηλεκτρονική επίδοση ξεκινούν προθεσµίες
για υποβολή αντιρρήσεων ή άλλων αιτήσεων. Είναι αναµενόµενο
ότι ειδικά στις περιπτώσεις που θα τίθενται προθεσµίες οι περισ-
σότεροι ενδιαφερόµενοι θα τις χάσουν, αφού οι επιδόσεις θα γί-
νονται µόνο ηλεκτρονικά. Εποµένως, δεν είναι ρεαλιστικό να ζητάς
από τους πολίτες να είναι πάνω από την ηλεκτρονική θυρίδα εικο-
σιτέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο.

Επίσης, οι ηλεκτρονικές επιδόσεις θα επιτρέψουν στην Κυβέρ-
νηση να αποποιείται τις ευθύνες της σε διάφορες περιστάσεις
µε τη µαζική απροειδοποίητη αποστολή κοινοποιήσεων προς
τους πολίτες, όπως παραδείγµατος χάριν µετά από µία φυσική
καταστροφή. Οι ηλεκτρονικές κοινοποιήσεις εντέχνως θα µετα-
βιβάζουν την ευθύνη στους πολίτες.

Η φιλοσοφία που διακατέχει ήδη την Κυβέρνηση είναι η εξής:
«Εγώ ως Κυβέρνηση προειδοποίησα ηλεκτρονικώς, τώρα εσύ,
πολίτη, κάνε αυτό που νοµίζεις». Αυτό είναι ξεκάθαρο και στην
περίπτωση του 112 που λειτουργεί ως Κολυµβήθρα του Σιλωάµ
για το πλήθος των ανεπαρκειών του κρατικού µηχανισµού.

Τώρα µε τις ηλεκτρονικές επιδόσεις ερήµην των ενδιαφερο-
µένων πολιτών η Κυβέρνηση θα έχει πλέον τη δυνατότητα να πει
ότι ενώ ενηµέρωσε τους πολίτες, αυτοί δεν ανταποκρίθηκαν σε
ό,τι τους ζητήθηκε, άρα είναι άξιοι των τυχόν αρνητικών συνε-
πειών που θα υποστούν. Στρώνει, λοιπόν, ο συνδυασµός αυτών
των διατάξεων τον δρόµο για τη νοµιµοποίηση ψηφιακών κατα-
χρήσεων, όπου η Κυβέρνηση θα στέλνει µαζικώς διάφορα ση-
µαντικά έγγραφα στους πολίτες, απαιτώντας από αυτούς να είναι
πάνω από τη θυρίδα τους εικοσιτέσσερις ώρες το εικοσιτετρά-
ωρο για να µην χάσουν κάποιο δικαίωµα. Και φυσικά, καµµία
πρόνοια δεν λαµβάνεται για όσους δεν µπορούν να έχουν πρό-
σβαση λόγω αντικειµενικών συνθηκών, όπως οι ηλικιωµένοι, όσοι
έχουν σοβαρά προβλήµατα υγείας που δεν τους επιτρέπουν να
ασχολούνται µε την ηλεκτρονική θυρίδα, καθώς και τα θύµατα
φυσικών καταστροφών.

Τι θα πείτε σε όλους αυτούς τους ανθρώπους, αν δεν αντιλη-
φθούν εγκαίρως την επίδοση και χάσουν το δικαίωµα αµφισβή-
τησης µιας επιβαρυντικής πράξης, παραδείγµατος χάριν, το
δικαίωµα µίας ένστασης σε ένα πρόστιµο ή σε µία απορριπτική
συνταξιοδοτική απόφαση;

Το άρθρο 29 αφορά την πρόσθετη ασφάλεια και αυθεντικο-
ποίηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών µε το δηµόσιο, οπότε δεν
χρειάζεται να υποθέσουµε εµείς ότι αυτό το µέτρο συνδέεται µε
τις νέες ταυτότητες ηλεκτρονικού τύπου.

Ο ίδιος ο Υπουργός, ο κ. Παπαστεργίου, ανέφερε στην πρώτη
συζήτηση στην επιτροπή της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου τα
εξής: «Με το άρθρο 29 πλέον έχουµε έναν νέο τρόπο αυθεντικο-
ποίησης. Αυτός λέγεται διπλού παράγοντα ή τριπλού παράγοντα,
εάν χρειαστεί. Στην ουσία πλέον εισάγουµε τον νέο τρόπο αυ-
θεντικοποίησης στο ελληνικό δηµόσιο και θα τον συνδυάσουµε
µε την απόκτηση των νέων ταυτοτήτων». Με τον νέο τρόπο αυ-
θεντικοποίησης που συνδέεται µε τις νέες ταυτότητες, για να
αποδείξω την ταυτοπροσωπία µου, ότι δηλαδή εγώ είµαι εγώ, θα
έχω ανάγκη το κινητό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά ακόµη.
Στο όνοµα της ασφάλειας των συναλλαγών θα ισχύει το εξής

δόγµα: «Καταγράφοµαι, άρα υπάρχω». Όποιος δεν θα δέχεται
αυτό το σύστηµα αυθεντικοποίησης, απλά δεν θα υπάρχει και
δεν θα µπορεί να ασκήσει τα στοιχειώδη δικαιώµατά του, όπως
να ζητήσει τη συνταγογράφηση των φαρµάκων του. 

Ως Νίκη θεωρούµε ως αντίβαρο σε κάθε τάση ψηφιακού ολο-
κληρωτισµού την ελεύθερη επιλογή και το αυτεξούσιο. Το σύ-
στηµα θα πρέπει να είναι φτιαγµένο ώστε να αποδέχεται ότι
κάποιοι θα επιλέγουν να µένουν εκτός της ψηφιοποίησης για
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οποιονδήποτε λόγο και ότι δεν θα στιγµατίζονται γι’ αυτό. Πι-
στεύουµε ότι θα πρέπει να αρκεί η κατοχή του εγγράφου της
ταυτότητας για να αποδειχθεί η ταυτότητα του συναλλασσόµε-
νου και τίποτε άλλο, διαφορετικά δηµιουργείται µια ηλεκτρονική
δυστοπία όπου ο πολίτης δεν θα µπορεί να αποδείξει ότι δεν είναι
ελέφαντας, αφού άλλος θα καθορίζει ποιος είναι, ο χειριστής των
βάσεων δεδοµένων των ηλεκτρονικών ταυτοτήτων. Αρκεί µια
µικρή λαθροχειρία σε µια τέτοια βάση, την οποία κανείς δεν θα
µπορεί να αποδείξει, προκειµένου να καταστραφεί µια ζωή. 

Φέρνω το παράδειγµα του προστίµου της Αρχής Προστασίας
Δεδοµένων για τις ηλεκτρονικές ταυτότητες για να αποδείξω ότι
ο κίνδυνος είναι υπαρκτός ή µάλλον πιο σωστά εσείς µας το απο-
δείξατε.

Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα εκδόθηκε µια απόφαση της Αρχής
Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η οποία καταδίκασε το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη σε πρόστιµο των 150 χιλιά-
δων ευρώ για τις νέες ταυτότητες. Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι προφανές ότι οι προδιαγραφές των νέων ταυτοτήτων,
για τις οποίες µε τόση αυτοπεποίθηση µάς είχε µιλήσει ο κύριος
Κατσαφάδος σε ερώτηση των Βουλευτών µας, δεν ήταν νόµιµες.
Με τον πιο επίσηµο τρόπο η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προ-
σωπικού Χαρακτήρα ανέδειξε ότι ούτε τα προσχήµατα της νοµι-
µότητας δεν µπορεί να τηρήσει η Κυβέρνηση πάνω στον
ενθουσιασµό της να ψηφιοποιήσει τα πάντα.

Έρχοµαι τώρα στον κ. Παπαστεργίου, ο οποίος δυστυχώς δεν
είναι εδώ και ο οποίος είχε συνδέσει τα άρθρα 27 έως 29 µε τις
νέες ταυτότητες και την ηλεκτρονική ταυτοποίηση. Είχε πει ότι
θέλει να φέρει το κράτος στα κινητά των πολιτών, αλλά µάλλον
το αντίθετο ετοιµάζεστε να κάνετε, να φέρετε όλα τα κινητά µε
τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών στο κράτος, αφού µε τις
νέες διατάξεις του νοµοσχεδίου γίνεται υποχρεωτική η χρήση κι-
νητών για την ταυτοποίηση. Είναι, όµως, αυτή η πρακτική σύν-
νοµη και ποια είναι τα δεδοµένα µας που θα διακινούνται µε
αυτήν την ταυτοποίηση; Υποψιάζοµαι ότι θα µας πείτε και εσείς
ότι όλα είναι νοµικώς λυµένα, όπως είχε πει και ο κ. Κατσαφάδος,
που εξαιτίας των πολιτικών του Υπουργείου του επιβλήθηκε το
πρόστιµο της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Σε κάθε περίπτωση, όµως, ξεκαθα-
ρίστε µας ένα πράγµα: Ποια θα είναι η θέση του κράτους απέ-
ναντι στον απλό πολίτη που για οποιονδήποτε λόγο δεν θα θέλει
να ακολουθήσει αυτήν τη µέθοδο ταυτοποίησής του µέσω του
κινητού του και της ηλεκτρονικής ταυτότητας; Θα τεθεί εκτός
κοινωνίας; Θέλω να µου πείτε πρακτικά ποιες θα είναι οι συνέ-
πειες γι’ αυτόν.

Κλείνοντας, διευκρινίζω ότι θα καταψηφίσουµε το παρόν σχέ-
διο νόµου, ειδικά τα άρθρα 27, 28 και 29, διότι είναι προφανές
ότι οι µεταρρυθµίσεις που η Κυβέρνηση προσπαθεί να περάσει
ως διευκολύνσεις δεν είναι παρά εργαλεία µαζικού ελέγχου και
προάγγελλοι ενός ψηφιακού ολοκληρωτισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κουρουπάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Οικονόµου, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω εκ-

φράζοντας κι εγώ τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογέ-
νειες των δύο αδικοχαµένων συµπολιτών µας στην Κορινθία και
βέβαια εκφράζοντας και τη µεγάλη µου θλίψη για την κατα-
στροφή των εκτάσεων στην Κορινθία από την πυρκαγιά. 

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
µε την συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου

Ψηφιακής Διακυβέρνησης έρχεται να κάνει πράξη έναν στόχο
δεκαετιών, την ολοκλήρωση όλων των εκκρεµών διαδικασιών
κτηµατογράφησης και την ουσιαστική λειτουργία του Κτηµατο-
λογίου σε ολόκληρη τη χώρα το 2025, όπως ανακοίνωσε σήµερα
το πρωί εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα ο Πρωθυπουργός. Ήταν µια
πολυετής πορεία, δύσκολη και ανηφορική, µε πολλές προκλή-
σεις, αλλά και πολλές παλινωδίες που έφεραν καθυστερήσεις και
ορισµένες φορές προκάλεσαν σύγχυση στους πολίτες, όµως
όλα αυτά ανήκουν στο παρελθόν. 

Όπως αποδεικνύει και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εδώ υπάρ-
χει σύστηµα, διαφάνεια και διάθεση για συνεργασία µε όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς και εποµένως η πολιτική βούληση γίνεται
εδώ πράξη µε ένα νοµοσχέδιο σαφές και ξεκάθαρο στις προβλέ-
ψεις του, διαφανές και εφαρµόσιµο. Αυτή η συστηµατική δουλειά
θα έχει ως αποτέλεσµα πολύ σύντοµα όλες οι περιοχές της χώρας
µας να ενταχθούν πλήρως στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, προ-
σφέροντας πλέον ακριβή και ασφαλή καταγραφή του συνόλου της
ακίνητης περιουσίας, δηµόσιας και ιδιωτικής. 

Κύριε Υπουργέ, στην κατεύθυνση αυτή πολύ σηµαντική είναι
η επιτάχυνση της ολοκλήρωσης των µελετών κτηµατογράφησης
για ολόκληρη την επικράτεια, όπως προβλέπεται στα άρθρα 3
και 6. Έτσι η χώρα µετά από δεκαετίες αποκτά ένα ενιαίο, ψη-
φιακό και διαφανές σύστηµα κτηµατολογίου και κάθε ιδιοκτήτης
θα µπορεί να βλέπει αποτυπωµένη την περιουσία του σε έναν ενι-
αίο χάρτη για όλη την επικράτεια. Πλέον τυχόν διορθώσεις θα
µπορούν να γίνονται ψηφιακά στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο
είτε µέσω των υφιστάµενων διαδικασιών που απλοποιούνται είτε
µε νέες, όπως η διόρθωση γεωµετρικών στοιχείων, λόγου χάριν
ορίων οικοπέδων από πιστοποιηµένο µηχανικό, χωρίς την ανάγκη
προσφυγής των ιδιοκτητών στα δικαστήρια. 

Επίσης, για τα ακίνητα µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη»
εντός σχεδίου πόλεως ή οικισµού θα ακολουθείται αυτόµατα από
το οικείο κτηµατολογικό γραφείο η διαδικασία της διόρθωσης
πρόδηλου σφάλµατος χωρίς άσκοπες αµφισβητήσεις και ταλαι-
πωρία των πολιτών.

Είναι πολύ σηµαντικό επίσης ότι σύµφωνα µε το άρθρο 13 του
νοµοσχεδίου, η διαδικασία αυτή πλέον απεµπλέκεται από αέναες
νοµικές ενέργειες και καθίσταται πιο ευέλικτη, χωρίς την ανάγκη
παρέµβασης της δικαιοσύνης για τον καθορισµό του ιδιοκτησια-
κού καθεστώτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σταθώ λίγο περισσό-
τερο σε µια πολύ σηµαντική καινοτοµία που εισάγει το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης στο νέο Κτηµατολόγιο. Αναφέροµαι
στο άρθρο 11 και στην αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης για
την υποβοήθηση της διενέργειας νοµικών ελέγχων εκ µέρους
των κτηµατολογικών υπηρεσιών. Με αυτόν τον τρόπο θα µειωθεί
δραστικά ο χρόνος επεξεργασίας και καταχώρησης πράξεων,
ιδίως συµβολαίων, προς όφελος όλων των συναλλασσοµένων,
αλλά ταυτόχρονα θα αποσυµφορηθούν και οι αρµόδιες υπηρε-
σίες του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» που σήµερα επιβαρύνονται
µε πλήθος εκκρεµών υποθέσεων. Στην ίδια κατεύθυνση είναι και
το άρθρο 12 µε τη θέσπιση της δυνατότητας ηλεκτρονικής υπο-
βολής πράξεων στο Κτηµατολόγιο σε εικοσιτετράωρη βάση.

Κύριε Υπουργέ, και εµείς στην Ευρυτανία, την οποία έχω την
τιµή να εκπροσωπώ, έχουµε βιώσει τις δυσκολίες της κτηµατο-
γράφησης στον νοµό µας, όπως και τα διαδοχικά στάδια µιας
διαδικασίας που κάποιες φορές φαινόταν ατέρµονη. 

Σήµερα όµως πλησιάζουµε στο τέρµα της µακράς αυτής πο-
ρείας καθώς βρισκόµαστε στη φάση της δηµοσιοποίησης εκθέ-
σεων. Αυτό σηµαίνει ότι για τυχόν κατατεθείσες αιτήσεις
διόρθωσης κτηµατολογικών στοιχείων ακινήτων στην Ευρυτανία,
όσοι υπέβαλαν τέτοια αιτήµατα µετά την αρχική ανάρτηση, µπο-
ρούν πλέον να δουν την έκθεσή τους που έχει συντάξει το γρα-
φείο κτηµατογράφησης η οποία περιλαµβάνει αιτιολογία για την
αποδοχή ή την απόρριψη της αίτησής τους. Ήδη ολοκληρώθηκε
στις 24 Σεπτεµβρίου η φάση ενηµέρωσης των ιδιοκτητών που εν-
δεχοµένως θίγονται για διάφορα θέµατα. Σε περίπτωση που δια-
φωνούν µε την έκθεση θα µπορούν να υποβάλλουν τις
αντιρρήσεις τους έως τις 24 Οκτωβρίου προσκοµίζοντας νέα
σχετικά στοιχεία. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θέλω να αναφερθώ σε µία διάταξη
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του νοµοσχεδίου την οποία αξίζει να αναδείξουµε γιατί όντως επι-
λύει χρονίζοντα ιδιοκτησιακά προβλήµατα δήµων και άλλων νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Πρόκειται για την παράγραφο
4 του άρθρου 31 µε την οποία προβλέπεται ότι η µεταβίβαση ακι-
νήτων µεταξύ φορέων γενικής κυβέρνησης περιλαµβανοµένων και
δήµων θα γίνεται πλέον µε κοινή υπουργική απόφαση αντί νόµου
καθιστώντας τη διαδικασία αυτή απλούστερη και ταχύτερη. Έτσι
πλέον µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και των κατά περίπτωση αρµοδίων Υπουργών δύνα-
ται να µεταβιβάζεται η κυριότητα ακινήτων του ελληνικού δηµο-
σίου σε άλλους φορείς της γενικής Κυβέρνησης. Είναι ένα ζήτηµα
που µας έχει απασχολήσει διαχρονικά στην Ευρυτανία µε αφορµή
την προσπάθεια αξιοποίησης διαφόρων ακινήτων του δηµοσίου
από τοπικούς φορείς. Μία τέτοια περίπτωση είναι το ζήτηµα της
αποκατάστασης του Κέντρου Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυτα-
νίας, του ΚΕ.Γ.Ε., ενός εγκαταλελειµµένου κτηρίου παλαιότερα
ιδιοκτησίας του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» που βρίσκεται έξω από το
Καρπενήσι και πρόκειται για ένα ακίνητο το οποίο έχει επανειληµ-
µένα ζητήσει να αξιοποιήσει ο Δήµος Καρπενησίου επ’ ωφελεία
των πολιτών κάτι που δυστυχώς δεν κατέστη εφικτό την τελευταία
δεκαετία. Είµαι βέβαιη, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, ότι οι συναρµόδιοι Υπουργοί θα αντιµετωπίσουν θετικά
το αίτηµα αυτό και θα προχωρήσουν µε βάση τη διάταξη του
νόµου που ψηφίζουµε σήµερα µε ευκολότερο τρόπο σε όλες τις
απαραίτητες ενέργειες για τη µεταβίβαση του ΚΕ.Γ.Ε. στον Δήµο
Καρπενησίου προκειµένου να αποκτήσει το αναξιοποίητο αυτό
ακίνητο µία νέα προοπτική. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται
ένα µεταρρυθµιστικό άλµα. Τα εύσηµα στον Υφυπουργό, κ. Κων-
σταντίνο Κυρανάκη, ο οποίος αφήνει το αποτύπωµά του. Και βέ-
βαια µια τεράστια ψηφιακή πρόοδος, λόγοι για τους οποίους
υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο και καλώ και τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης να πράξουν το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

κ. Οικονόµου. Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Κεφαλά, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Καππάτος, η κ.
Βολουδάκη. Αν έχει έρθει ο κ. Κόντης θα µιλήσει ο ίδιος, αν όχι
θα µιλήσει ο κ. Σαρακιώτης. 

ΜΑΡΙΑ-ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας είναι
από τις ελάχιστες αν όχι η µοναδική µεταξύ των ανεπτυγµένων
χωρών που δεν έχει ολοκληρωµένο κτηµατολόγιο. Εδώ και τρεις
δεκαετίες έχει ξεκινήσει µια προσπάθεια η οποία διαιωνίζεται µε
καθυστερήσεις και συνεχείς παρατάσεις. Σαφώς δεν είναι αυτή η
πραγµατικότητα που θέλουµε και γι’ αυτό είµαστε αποφασισµένοι
να προχωρήσουµε, να το ολοκληρώσουµε, να βάλουµε µια τελεία
σε αυτή την κατάσταση. Πάµε να κάνουµε πράξη τα αυτονόητα.
Να συνεννοηθούµε, να ξέρουµε πού αρχίζει η περιουσία του ενός
και που τελειώνει. Τι ανήκει σε ποιον. Τι είναι ιδιωτική περιουσία,
τι κρατική, τι είναι δασικό, τι αρχαιολογικό και ούτω καθεξής. Κάθε
χάραξη που χωρίζει τη µια περιουσία από την άλλη είναι εν δυνά-
µει µια πιθανή εστία σύγκρουσης και διεκδίκησης. 

Ιδιαίτερα θα αναφερθώ στην ελληνική επαρχία –προέρχοµαι
εξάλλου από τα Ιωάννινα- όπου υπάρχουν αγροκτήµατα των
οποίων οι τίτλοι ή η αιτία κτήσης τους µπορεί να πηγαίνει πίσω
στην οθωµανική αυτοκρατορία ή σε πράξεις του ελληνικού κρά-
τους ακόµη και στον 19ο αιώνα. Τέτοιες οριοθετήσεις περιου-
σιών µε ασαφή πολλές φορές όρια, προκαλούν βάση για
διαµάχες και δικαστικές εµπλοκές. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης πάµε να βάλουµε ένα τέλος ή καλύτερα πάµε µε ορό-
σηµο το 2025 να ξεκινήσουµε µια νέα εποχή για την Ελλάδα. Την
εποχή της κτηµατογραφηµένης Ελλάδας. Μέσα από τις διατά-
ξεις του επιταχύνουµε τη διαδικασία κτηµατογράφησης που θα
µας επιτρέψει αφ’ ενός να πετύχουµε τον στόχο της µετάβασης
του συνόλου της χώρας σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατο-
λογίου εντός του 2025 και αφ’ ετέρου να ενισχύσουµε την ασφά-
λεια δικαίου και τη µείωση µακροχρόνιων δικαστικών διαµαχών.

Σε πρακτικά καθηµερινά ζητήµατα που ταλαιπωρούν ακόµη και
σήµερα τους πολίτες προχωράµε στην απλοποίηση και επιτά-
χυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων, επιστροφής αχρε-
ωστήτως καταβληθέντων τελών καταχώρισης εγγραπτέων
πράξεων και διόρθωσης κτηµατολογικών εγγραφών σε καθε-
στώς λειτουργούντος κτηµατολογίου αποφεύγοντας µε τον
τρόπο αυτό πολύπλοκες διοικητικές διαδικασίες και πολύχρονες
δικαστικές διαµάχες. 

Αξιοποιώντας την τεχνητή νοηµοσύνη και µε τη χρήση νέων
εφαρµογών αναβαθµίζονται περαιτέρω οι υπηρεσίες που παρέχει
το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Με τις νέες δυνατότητες και τη
χρήση της τεχνολογίας ενισχύονται οι δυνατότητές του αναφο-
ρικά µε την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη καταχώρηση πρά-
ξεων. Ενισχύεται η επιχειρησιακή του αποτελεσµατικότητα. Γίνεται
ουσιαστικά πιο αποδοτικό στην καθηµερινή λειτουργία του. 

Η ουσιαστική εξυπηρέτηση του πολίτη είναι στο επίκεντρο
κάθε πολιτικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησής µας. Με την ολο-
κλήρωση της κτηµατογράφησης και την ένταξη στο «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» κάθε σπιθαµής της ελληνικής γης κλείνει ένας µε-
γάλος κύκλος διάχυσης ευθυνών µεταξύ γραφείων κτηµατογρά-
φησης, υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, όπως σωστά ειπώθηκε τόσο από τους
Υπουργούς αλλά και από τον εισηγητή µας δεν έχει ιδεολογικό
χαρακτήρα. Η προσπάθεια αυτή που γίνεται εδώ και δεκαετίες
µε την καταγραφή και αποτύπωση της περιουσίας ιδιωτικής και
δηµόσιας επί της ελληνικής επικράτειας ξεπερνά πολλές κυβερ-
νήσεις και διοικήσεις των εµπλεκόµενων φορέων. Είναι στην
πραγµατικότητα µια εθνική προσπάθεια, ένα δύσκολο έργο αλλά
απόλυτα αναγκαίο. Σε αυτό θεωρώ ότι συµφωνούµε όλοι. Με τα
εργαλεία που δίνουµε ψηφιακά, νοµοθετικά και θεσµικά το ίδιο
ανθρώπινο δυναµικό διπλασίασε την αποδοτικότητά του. Χαρα-
κτηριστικά σας αναφέρω ότι µέσα σε έναν χρόνο καταφέραµε να
πάµε από τις δεκαέξι χιλιάδες αποφάσεις τον µήνα στις τριάντα
δύο χιλιάδες. Ειδικότερα στην Αθήνα πέρυσι τους δύο µήνες Ιού-
λιο και Σεπτέµβριο εκδόθηκαν περίπου εξακόσιες τριάντα δύο
αποφάσεις και φέτος πέντε χιλιάδες πεντακόσιες. 

Κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα ψηφιοποιείται. Η χώρα µετά από
δεκαετίες εντάσσεται στο ψηφιακό και νέο σύστηµα του Κτηµα-
τολογίου και κάθε ιδιοκτήτης που υπέβαλε δήλωση βλέπει αποτυ-
πωµένη την περιουσία του σε έναν ενιαίο χάρτη σε όλη την
επικράτεια. Ο κάθε πολίτης θα απευθύνεται σε έναν φορέα όπου
και θα µπορεί να δηλώνει, να διορθώνει, να τροποποιεί καθετί σχε-
τικό µε την περιουσία του. Θεσπίζουµε µια ενιαία διαδικασία διόρ-
θωσης γεωµετρικών στοιχείων εντός του λειτουργούντος
Κτηµατολογίου. Σπάµε το σηµερινό στενό χρονικό πλαίσιο συναλ-
λαγών του κοινού µε τον φορέα. Παρέχουµε τη δυνατότητα υπο-
βολής πράξεων εικοσιτέσσερις ώρες την ηµέρα, επτά ηµέρες την
εβδοµάδα. Οι εικόνες ατελείωτων ουρών, ατελείωτων ωρών έξω
από τα υποθηκοφυλακεία δεν αντιπροσωπεύουν την Ελλάδα του
αύριο. 

Στέκοµαι ειδικά σε µια πολύ σηµαντική διάταξη του νοµοσχε-
δίου στη θέσπιση δυνατότητας µονοµερών τροποποιήσεων στοι-
χείων ακινήτων. Παρέχεται η δυνατότητα διόρθωσης µονοµερώς
των συµβολαιογραφικών πράξεων γεωτεµαχίων µε κτίσµα και ορι-
ζόντιων ή καθέτων ιδιοκτησιών υπό τον βασικό όρο ότι δεν θα θί-
γονται υφιστάµενα συνολικά ποσοστά συνιδιοκτησίας στις
οριζόντιες ή κάθετες ιδιοκτησίας επί του γεωτεµαχίου καθώς και
τα δικαιώµατα και υποχρεώσεις όλων των οριζόντιων ιδιοκτησιών
του κτηρίου. Τι πετυχαίνουµε µε αυτή τη ρύθµιση; Η επιφάνεια, το
περίγραµµα και η χρήση της οριζόντιας ιδιοκτησίας καθώς και των
χώρων αποκλειστικής χρήσης τους µπορούν να διορθώνονται µε
βάση τη νεότερη µέτρηση και τα ακίνητα να µπορούν να µεταβι-
βαστούν. Σήµερα αντίστοιχες διορθώσεις απαιτούν τη συναίνεση
των ιδιοκτητών εταίρων οριζόντιων ιδιοκτησιών µε αποτέλεσµα να
δηµιουργούνται µεγάλα προβλήµατα στις συναλλαγές. 

Επίσης, επιλύεται το χρόνιο πρόβληµα των αποκλίσεων του
εµβαδού των ακινήτων εντός του γενικά αποδεκτού ορίου ανο-
χής του 2%. Υπήρχε όντως πρόβληµα καθώς σε πολλές περιπτώ-
σεις οι τροποποιήσεις κολλούσαν λόγω της δύσκολης
συνεννόησης ή της άρνησης προσέλευσης των συνιδιοκτητών.
Πλέον αυτές οι αποκλίσεις έως 2% θεωρούνται αποδεκτές και
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δεν απαιτείται η τροποποίηση ή διόρθωση των πράξεων σύστα-
σης και τίτλων κτήσης για τη µεταβίβαση οριζόντιων ή κάθετων
ιδιοκτησιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κτηµατολόγιο ολοκληρώνε-
ται. Μπήκαµε στην τελική ευθεία. Η δουλειά του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης και της πολιτικής ηγεσίας είναι ξεκάθαρα
αξιέπαινη. Μέσα από το σηµερινό νοµοσχέδιο οι πολίτες απο-
κτούν νέα ψηφιακά εργαλεία διασφάλισης της ακίνητης περιου-
σίας τους και απλοποιούνται διαδικασίες που τους ταλαιπω-
ρούσαν για καιρό. Οι ρυθµοί έκδοσης αποφάσεων καταχώρισης
ακινήτων στο Κτηµατολόγιο επιταχύνονται και τα χρόνια προβλή-
µατα θα επιλύονται άµεσα στο κτηµατολογικό γραφείο, αντί για
µετά από χρόνια στα δικαστήρια. 

Προχωράµε µπροστά, µε σύµµαχο την τεχνολογία και µε γνώ-
µονα το καλύτερο και την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κεφαλά.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ για να εξετάσουµε ένα νοµοσχέδιο που επηρεάζει
άµεσα την καθηµερινή ζωή των συµπολιτών µας και ενισχύει την
αποδοτικότητα της δηµόσιας διοίκησης. Πρόκειται για µια νοµο-
θετική πρωτοβουλία που φέρνει το Κτηµατολόγιο στον 21ο
αιώνα, µια πρωτοβουλία που πυροδοτεί την ψηφιακή εξέλιξη
στην καταγραφή και τη διαχείριση της ακίνητης περιουσίας στη
χώρα µας. 

Σήµερα προχωρούµε ένα βήµα πιο πέρα, ολοκληρώνοντας ένα
όραµα για ένα σύγχρονο λειτουργικό και ολοκληρωτικά ψηφιακό
Κτηµατολόγιο. Με αυτή την προσπάθεια επιταχύνουµε την κτη-
µατογράφηση σε ολόκληρη την επικράτεια. Μετά από δεκαετίες
αναµονής και καθυστερήσεων ήρθε η ώρα η χώρα µας να απο-
κτήσει ένα πλήρες Κτηµατολόγιο, µια βάση δεδοµένων, που θα
δίνει στους πολίτες την ευκαιρία να βλέπουν µε σαφήνεια και δια-
φάνεια την ιδιοκτησία τους, προστατεύοντας την ακίνητη περι-
ουσία τους και καθιστώντας τις συναλλαγές τους πιο ασφαλείς
και αποδοτικές. 

Ο στόχος µας είναι όλες οι περιοχές της χώρας να ενταχθούν
στο λειτουργικό Κτηµατολόγιο έως το 2025. Αυτό δεν είναι
απλώς ένα χρονοδιάγραµµα ή µια τυχαία ηµεροµηνία. Είναι µια
δέσµευση που αναλαµβάνουµε για να τερµατίσουµε την αβεβαι-
ότητα και την ταλαιπωρία που επί χρόνια ακολουθούσε την κτη-
µατογράφηση στην Ελλάδα. Επιπλέον, αποτελεί ουσιαστική
παρέµβαση που διευκολύνει την οικονοµική δραστηριότητα και
τις επενδύσεις, προσφέροντας γρήγορη και διαφανή καταγραφή
των περιουσιακών στοιχείων. 

Επίσης, εισάγουµε νέες, ενιαίες διαδικασίες για τη διόρθωση
γεωµετρικών στοιχείων µε τη χρήση ψηφιακών µέσων. Οι πολίτες
θα µπορούν, πλέον, να διορθώνουν ανακρίβειες στα γεωµετρικά
δεδοµένα των ιδιοκτησιών τους µε ταχύτητα και ευκολία. Οι µη-
χανικοί και οι νοµικοί που συµµετέχουν στη διαδικασία θα έχουν
καθοριστικό ρόλο στη διασφάλιση της ακρίβειας και όλα αυτά
θα γίνονται χωρίς την ανάγκη µακροχρόνιων προσφυγών στα δι-
καστήρια. Το Κτηµατολόγιο θα είναι πιο προσιτό για τον πολίτη
και οι συναλλαγές θα πραγµατοποιούνται µε µεγαλύτερη ασφά-
λεια, µειώνοντας τη χρόνια γραφειοκρατία που ταλαιπωρεί τον
κόσµο. 

Η επόµενη σηµαντική καινοτοµία που εισάγουµε είναι η χρήση
τεχνητής νοηµοσύνης για την υποστήριξη της διεκπεραίωσης εκ-
κρεµών υποθέσεων του Κτηµατολογίου. Εισάγουµε τεχνολογία
αιχµής στο επίκεντρο της δηµόσιας διοίκησης. Η τεχνητή νοη-
µοσύνη θα βοηθά στη λήψη αποφάσεων για τις αιτήσεις, µει-
ώνοντας σηµαντικά τους χρόνους αναµονής. 

Αυτή η αυτοµατοποίηση θα επιταχύνει τις διαδικασίες και θα
διευκολύνει το έργο των υπαλλήλων του Κτηµατολογίου προ-
σφέροντας πιο γρήγορες και αποδοτικές υπηρεσίες στους πολί-
τες. Τα χρονοβόρα γραφειοκρατικά εµπόδια θα παραχωρήσουν
τη θέση τους σε µια σύγχρονη, ορθολογική και ευέλικτη δηµόσια

υπηρεσία. 
Το νοµοσχέδιο προβλέπει, επίσης, την εξωδικαστική διόρθωση

των κτηµατολογικών εγγραφών σε περιπτώσεις όπου έχουν γίνει
δεκτές αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών. Αυτό σηµαίνει ότι
η σχετική διόρθωση θα πραγµατοποιείται αυτόµατα, χωρίς την
ανάγκη προσφυγής στη δικαιοσύνη, προστατεύοντας τους πολί-
τες από τη χρόνια ταλαιπωρία στις δικαστικές αίθουσες.

Συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση, υπό την ηγεσία του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, έχει αποδείξει πως ο εκσυγχρο-
νισµός και η ψηφιοποίηση της δηµόσιας διοίκησης αποτελούν
βασικές προτεραιότητες. 

Κατά τη διάρκεια της θητείας µας, το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης έφερε ουσιαστικές αλλαγές στη ζωή των πολι-
τών. Σύµφωνα µε τον δείκτη DESI της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η
Ελλάδα έχει καταγράψει πρόοδο σε τοµείς όπως οι ψηφιακές δη-
µόσιες υπηρεσίες και η συνδεσιµότητα, κάτι που αναγνωρίζεται
διεθνώς και αποδεικνύει τη σηµαντική ψηφιακή προσαρµογή της
χώρας µας. 

Μέσα από την ψηφιοποίηση των διαδικασιών, όπως η υποβολή
αιτήσεων, η ενηµέρωση των πολιτών και η εξ αποστάσεως εξυ-
πηρέτηση, δηµιουργούµε ένα κράτος σύγχρονο, προσβάσιµο και
κυρίως φιλικό προς τον πολίτη. Η δυνατότητα υποβολής αιτή-
σεων σε εικοσιτετράωρη βάση είναι µια καινοτοµία που αποδει-
κνύει πόσο σηµαντική είναι η εξυπηρέτηση των πολιτών. Οι
πολίτες και οι επαγγελµατίες δεν θα χρειάζεται πλέον να περι-
µένουν για να έρθουν σε επαφή µε τις δηµόσιες υπηρεσίες. Η
ηλεκτρονική υποβολή οποιαδήποτε στιγµή της ηµέρας αποδει-
κνύει το πώς η τεχνολογία µπορεί να καταστήσει το κράτος πιο
ανθρώπινο και αποτελεσµατικό. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο λύνουµε χρόνια προβλήµατα που εµ-
πόδιζαν τη γρήγορη µεταβίβαση ακινήτων, ειδικά στις περιπτώ-
σεις οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών. Με τη νέα ρύθµιση οι
ιδιοκτήτες θα µπορούν να διορθώνουν αποκλίσεις που δεν επη-
ρεάζουν τα δικαιώµατα των υπολοίπων συνιδιοκτητών, διασφα-
λίζοντας έτσι την περιουσία τους χωρίς να χρειάζεται η σύµφωνη
γνώµη όλων των εµπλεκοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνουµε
ένα µεγάλο βήµα προς τα εµπρός, ολοκληρώνουµε ένα έργο δε-
καετιών, φέρνουµε διαφάνεια και ψηφιακή τεχνολογία στο επίκεν-
τρο της δηµόσιας διοίκησης και προσφέρουµε στους πολίτες µας
τη δυνατότητα να διαχειριστούν την περιουσία τους µε ασφάλεια
και ταχύτητα. Δηµιουργούµε ένα Κτηµατολόγιο που δεν είναι
απλώς µια τεχνική υποδοµή, αλλά ένας θεσµός που προστατεύει
την ακίνητη περιουσία και ενισχύει την οικονοµία µας. 

Η Ελλάδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια χώρα που τολµά να
εξελιχθεί, που αξιοποιεί την τεχνολογία και που βάζει τον πολίτη
στο κέντρο των διαδικασιών της. Με το νοµοσχέδιο αυτό επιβε-
βαιώνουµε µια ακόµη φορά τη δέσµευσή µας να φτιάξουµε ένα
κράτος που πραγµατικά υπηρετεί τον πολίτη. Σας καλώ να υπο-
στηρίξετε αυτό το σηµαντικό βήµα προς ένα καλύτερο µέλλον
για όλους µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη και µετά θα ακο-
λουθήσει ο κ. Σαρακιώτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε µέρα

όλοι µας µιλάµε για την καθηµερινότητα των πολιτών. Η µάχη
της καθηµερινότητας αποτελεί σηµαντικό κριτήριο για το πώς
µας βλέπουν οι πολίτες. Η βελτίωση καθηµερινών ζητηµάτων στη
ζωή των πολιτών αποτελεί ευθύνη και υποχρέωση όλων εµάς που
βρισκόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα. Γι’ αυτό η έννοια των µεταρ-
ρυθµίσεων δεν είναι κάτι αόρατο. Είναι κάτι χειροπιαστό, σηµαν-
τικό και συµβολικό. Καταδεικνύει ότι σπάµε µε πράξεις τον αέναο
κύκλο της αναβλητικότητας, δίνοντας έµφαση στη λύση σε όλα
αυτά που µπορεί να θεωρούνται µικρά αλλά τελικά αποτελούν
τα πιο µεγάλα.

Σήµερα πραγµατοποιείται ένα ακόµη βήµα από το Υπουργείο
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Ψηφιακής Διακυβέρνησης που έρχεται να θεραπεύσει χρονί-
ζοντα προβλήµατα που ταλαιπωρούσαν τους πολίτες. Η υλοποί-
ηση και η λειτουργία του «Ελληνικού Κτηµατολογίου» είναι µια
ιδέα που παρέµενε ανολοκλήρωτη εδώ και τριάντα και πλέον
χρόνια. Σήµερα, λοιπόν, µετά από αναβολές και δεκαετίες καθυ-
στερήσεων η Κυβέρνηση δεσµεύεται να ολοκληρώσει την κτη-
µατογράφηση έως το 2025. Όλες οι περιοχές της χώρας θα
ενταχθούν πλήρως στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, το οποίο θα
παρέχει ακριβή και ασφαλή καταγραφή της ακίνητης περιουσίας.
Η Κυβέρνηση υλοποιεί την υπόσχεσή της και κάνει πράξη ένα
σηµαντικό και φιλόδοξο σχέδιο, µια µεγάλη καινοτοµία για τη
χώρα. Αυτή είναι και η κεντρική ιδέα του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Το νέο νοµοσχέδιο θα διευκολύνει σηµαντικά όλες τις συναλ-
λαγές, οι οποίες αφορούν στο Κτηµατολόγιο, µε τη βοήθεια της
τεχνητής νοηµοσύνης και µια συµβολαιογραφική πράξη που
µέχρι τώρα χρειαζόταν δύο ώρες, τώρα θα εκτελείται σε πέντε
λεπτά. Μάλιστα, το Κτηµατολόγιο γίνεται ο πρώτος δηµόσιος φο-
ρέας που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητι-
κών αποφάσεων. Με τη συµβολή της τεχνητής νοηµοσύνης θα
υπάρξει άµεση µείωση χρονοβόρων διαδικασιών, αύξηση της
αποτελεσµατικότητας και κυρίως επιτάχυνση των υπηρεσιών
προς τους πολίτες. 

Τι αλλάζει στη ζωή µας; Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και
την ολοκλήρωση του έργου κτηµατογράφησης επιδιώκεται η
απλοποίηση των διαδικασιών διόρθωσης προδήλων σφαλµάτων,
των γεωµετρικών µεταβολών και της λειτουργίας του ηλεκτρονι-
κού συστήµατος καταχωρήσεων πράξεων προς όφελος των
επαγγελµατιών. Και όχι µόνο αυτά. Στόχος αποτελεί και η εισα-
γωγή εργαλείων τεχνητής νοηµοσύνης για την επιτάχυνση των
διαδικασιών ελέγχου των προς καταχώρηση πράξεων και της εύ-
ρυθµης λειτουργίας του Κτηµατολογίου και του εν γένει συστή-
µατος δηµοσιότητας.

Ειδικότερα, διεκπεραιώνεται η διαδικασία κτηµατογράφησης
και εντάσσονται οι εν λόγω περιοχές σε καθεστώς λειτουργούν-
τος κτηµατολογίου. 

Ακόµη, λαµβάνεται ειδική πρόνοια για τις εκκρεµείς αιτήσεις
διόρθωσης, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των πολιτών,
ενώ προβλέπονται και ειδικότερες λύσεις για τα ακίνητα αγνώστου
ιδιοκτήτη κατά την ένταξη στο Κτηµατολόγιο, ώστε να διορθώνε-
ται η ένδειξη άµεσα και χωρίς ανάγκη δικαστικής προσφυγής. 

Επίσης, παρατείνεται εκ νέου η προθεσµία υποβολής δηλώ-
σεων ιδιοκτησίας για τους ΟΤΑ ατελώς, ώστε να γίνει εφικτή η
κατά το δυνατόν πληρέστερη και ακριβέστερη αποτύπωση των
δικαιωµάτων ιδιοκτησίας κατά την ένταξη σε λειτουργούν κτη-
µατολόγιο. 

Επιπλέον, προβλέπεται νέα διαδικασία διόρθωσης γεωµετρι-
κών στοιχείων, των γνωστών γεωµετρικών µεταβολών, πέραν των
ήδη προβλεπόµενων εξωδικαστικών και δικαστικών αιτήσεων
διόρθωσης µε πιστοποιηµένους µηχανικούς, ώστε άµεσα να
διορθώνονται και αυτές οι κτηµατολογικές εγγραφές. Επιτρέψτε
µου να σταθώ σε αυτή τη ρύθµιση, καθώς θα βοηθήσει στην τα-
χεία διόρθωση των εγγραφών και σε περιοχές που υπάρχει ση-
µαντικό ζήτηµα, όπως για παράδειγµα πολλές κτηµατολογικές
εγγραφές στην περιοχή των Χανίων. 

Άλλες σηµαντικές ρυθµίσεις οι οποίες στοχεύουν στην ελά-
φρυνση και τη διευκόλυνση των επαγγελµατιών που ασχολούνται
µε το Κτηµατολόγιο είναι η εισαγωγή συστήµατος τεχνητής νοη-
µοσύνης στον προέλεγχο, µε µορφή εισήγησης των προς κατα-
χώρηση πράξεων, αλλά και η δυνατότητα υποβολής πράξεων
προς καταχώρηση όλο το εικοσιτετράωρο, καθώς σήµερα το
ωράριο ακολουθεί αυτό των κτηµατολογικών γραφείων και είναι
πολύ περιορισµένο. 

Προβλέπεται, επίσης, και ρύθµιση για την εξωδικαστική διόρ-
θωση εγγραφών κατόπιν αποδοχής αντιρρήσεων κατά των δα-
σικών χαρτών, µία ακόµη σηµαντική διάταξη που θα ωφελήσει
και ιδιοκτήτες της περιοχής µου, καθώς είναι γνωστά τα προβλή-
µατα των δασικών χαρτών σε πολλές περιοχές και στα Χανιά,
αλλά και σε όλη την Κρήτη. Με λίγα λόγια, µειώνεται το κόστος
διόρθωσης, απλοποιείται και επιταχύνεται η διαδικασία και προ-
στατεύεται η ιδιοκτησία των πολιτών. 

Άλλο ζήτηµα το οποίο δυσχέραινε ουσιωδώς τις µεταβιβαστι-

κές πράξεις είναι εκείνο της ανάγκης διόρθωσης των τίτλων σε
περίπτωση αυθαιρεσιών, οι οποίες όµως εντοπίστηκαν µεταγε-
νέστερα. Με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου θα
ξεµπλοκάρουν περίπου δεκαεπτά χιλιάδες µεταβιβαστικές πρά-
ξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υλοποιεί ένα
όραµα δεκαετιών. Το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» θα είναι πλέον
ένα σύγχρονο ψηφιακό κτηµατολόγιο που προστατεύει την πε-
ριουσία των πολιτών, ενισχύει την ασφάλεια δικαίου και προωθεί
την οικονοµική ανάπτυξη, δίνοντας τέλος σε ένα καθεστώς αβε-
βαιότητας που ήταν αποτρεπτικό για την ανάπτυξη και τις επεν-
δύσεις. Θυµάµαι πριν από λίγα χρόνια πολλοί έβλεπαν την
τεχνολογία και ειδικότερα την εφαρµογή αυτής στον κρατικό µη-
χανισµό, σαν ένα άπιαστο όνειρο. Ειδικότερα, για την εφαρµογή
της τεχνολογίας στο ελληνικό δηµόσιο θεωρούσαν οι περισσό-
τεροι ότι επρόκειτο για ένα κακόγουστο ανέκδοτο. 

Σήµερα, η Κυβέρνηση, µε την ενεργή σύµπραξη της κοινωνίας,
έχει ψηφιοποιήσει το κράτος και συνεχίζει. Σε λίγο καιρό κάθε
σηµείο επαφής µε το κράτος θα είναι ψηφιακό, αξιόπιστο, γρή-
γορο και αποτελεσµατικό και αυτό κανείς δεν µπορεί να το αρ-
νηθεί. Φέρει και όνοµα και υπογραφή. Είναι έργο αυτής της
Κυβέρνησης και κτήµα όλων των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να ξεκι-
νήσω την οµιλία µου απευθύνοντας τα θερµά µου συλλυπητήρια
στις οικογένειες των δύο νέων ανθρώπων που έχασαν τη ζωή
τους στην µεγάλη πυρκαγιά στην Κορινθία. 

Δεν µπορώ, όµως, να µην αναφέρω ότι προκάλεσε αλγεινή εν-
τύπωση το γεγονός ότι µετά από τόσους µήνες που βρέθηκε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός στην αίθουσα της Ολοµέλειας το µόνο που
βρήκε να πει για τη µεγάλη φωτιά στην Κόρινθο είναι ότι «ο κρατι-
κός µηχανισµός είναι πλήρως κινητοποιηµένος και ελπίζω και εύ-
χοµαι σύντοµα να τελειώσουµε µε αυτή την εκκρεµότητα». Για τον
κ. Μητσοτάκη είναι εκκρεµότητα το γεγονός ότι έχουν χαθεί,
έχουν καεί δεκάδες χιλιάδες στρέµµατα Οκτώβρη µήνα, έχουν
καεί σπίτια, περιουσίες, χωράφια. Είναι µια µικρή εκκρεµότητα για
την οποία δεν µπόρεσε να διαθέσει λίγο από τον πολύτιµο χρόνο
και παρέπεµψε στη συνέντευξη Τύπου του Υπουργού του κ. Κικί-
λια, ο οποίος ουσιαστικά µας είπε ότι δεν περιµέναµε τέτοια φωτιά
Οκτώβρη µήνα. Πρέπει να ζητήσει συγγνώµη η φωτιά από την Κυ-
βέρνηση που ξέσπασε Οκτώβρη µήνα, καθώς δεν την περίµενε ο
αρµόδιος Υπουργός. Ήρθε καθυστερηµένη.

Ο κ. Μητσοτάκης -γιατί τις φωτιές, ξέρετε, τις σβήνουν κάποιοι
άνθρωποι, πυροσβέστες ονοµάζονται- δεν βρήκε να πει µια κου-
βέντα στους εποχικούς πυροσβέστες οι οποίοι µε ανακοίνωσή
τους αναφέρουν το εξής για τη συµπεριφορά του κυρίου Πρωθυ-
πουργού και οι οποίοι σε λίγες µέρες µε απόφαση της Κυβέρνησης
θα βρεθούν στον δρόµο. «Σας ρώτησαν οι συνάδελφοι τότε τι θα
γίνει µε εµάς και απευθυνθήκατε στον τότε Υφυπουργό κ. Χαρδα-
λιά λέγοντας χαρακτηριστικά: Νίκο, τι είναι αυτά που λένε τα παι-
διά; Με τον Υπουργό να απαντάει πως υπάρχει πλάνο και σχέδιο
για όλους», αναφέρουν οι εποχικοί πυροσβέστες. Για να προσθέ-
σουν: «Μας κοροϊδέψατε, κύριε Μητσοτάκη. Εµείς καταθέσαµε την
ψυχή µας στην πατρίδα κι εσείς µας κοροϊδέψατε». Οπότε τι θα
µπορούσε να πει ο Πρωθυπουργός σε αυτούς τους ανθρώπους οι
οποίοι συνεχίζουν να προσπαθούν να τελειώσουν µε την εκκρεµό-
τητα, όπως χαρακτήρισε την πυρκαγιά στην Κόρινθο; 

Και για να µην ξεχνάµε, καθώς και ο ΣΥΡΙΖΑ πέρασε από τη δια-
κυβέρνηση της χώρας, παρέλαβε εκκρεµότητες από την Κυβέρ-
νηση, σοβαρές εκκρεµότητες, όπως ήταν οι δύο χιλιάδες εκατό
πενταετείς πυροσβέστες οι οποίοι απασχολούνταν και προσέφε-
ραν στο Πυροσβεστικό Σώµα για δέκα-δεκαπέντε χρόνια ο καθέ-
νας τους και ήταν οι πρώτοι τους οποίους θα απέλυε η Νέα
Δηµοκρατία το 2015, αν έβγαινε και πάλι στην κυβέρνηση. Και
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ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και τους ενσωµάτωσε πλήρως στο Πυροσβεστικό
Σώµα. Δεν δηµιουργήσαµε εµείς Πυροσβεστική δύο, τριών και
τεσσάρων ταχυτήτων. Ήρθαµε και αποκαταστήσαµε αδικίες κι
έτσι αυτοί οι άνθρωποι έχοντας αν µη τι άλλο το εργασιακό τους
µέλλον εξασφαλισµένο, µπορούν να ρίχνονται στη µάχη για την
φωτιά. 

Ακόµη και αυτό το θέµα των δασικών πυρκαγιών πώς το χειρί-
ζεται η Κυβέρνηση, ο κ. Μητσοτάκης; Επικοινωνία, ατοµική ευ-
θύνη και αυστηροποίηση. Πολλή επικοινωνία σε όλους τους
τοµείς, ατοµική ευθύνη, καθώς ψηφίστηκε προσφάτως ουσια-
στικά η υποχρεωτική ασφάλιση όλων των ακινήτων και στην πε-
ρίπτωση των µεγάλων ακινήτων, αν δεν ασφαλιστούν δεν θα έχει
καµµία υποχρέωση η πολιτεία να καταβάλει αποζηµίωση για φυ-
σικές καταστροφές. Άρα, ατοµική ευθύνη. Την ευθύνη έχει ο πο-
λίτης. Η πολιτεία -τι να κάνουµε- νοµοθέτησε και πέταξε το
µπαλάκι στους πολίτες. 

Αυστηροποιήσατε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
πριν από κάποια χρόνια µετά το 2019 τους Ποινικούς Κώδικες
και για το θέµα των πυρκαγιών. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Αρ-
νητικά ρεκόρ σε καµένες εκτάσεις η Ελλάδα. Αυτό ήταν το απο-
τέλεσµα. Να σας συγχαρούµε, προφανώς, γιατί είχε άµεσα
αποτέλεσµα η νοµοθετική σας πρωτοβουλία και τα τελευταία
χρόνια διαρκώς καταγράφουµε ρεκόρ σε καµένες εκτάσεις. 

Το δυστύχηµα είναι ότι ακόµη και για σοβαρά κοινωνικά ζητή-
µατα, όπως αυτό της βίας των ανηλίκων, χρησιµοποιείτε και πάλι
επικοινωνία, ατοµική ευθύνη και χρησιµοποιείτε και την αυστη-
ροποίηση των ποινών. Κι αναρωτιέται κανείς: Από το 2019 µέχρι
το 2024 έχετε προχωρήσει σε δεκαεννιά τροποποιήσεις τους
Ποινικούς Κώδικες και τώρα έρχεστε να µας πείτε ότι θα τους
τροποποιήσετε και πάλι για εικοστή φορά. Τις προηγούµενες δε-
καεννιά φορές που τροποποιήσατε αυτούς τους δύσµοιρους κώ-
δικες, δεν υπήρχε το φαινόµενο της βίας ανηλίκων; Σήµερα
γεννήθηκε; Την προηγούµενη εβδοµάδα γεννήθηκε; Δεν το γνω-
ρίζατε τον Φλεβάρη, όταν έφερε ο κ. Φλωρίδης σειρά αλλαγών
σε διατάξεις στους κώδικες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρησιµοποιήσω και την δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δεδοµένο ότι ακόµη και σε αυτά τα τόσο σοβαρά ζητή-

µατα προτάσσετε την επικοινωνία και τον λαϊκισµό. Όταν η ανά-
σχεση του φαινοµένου και η καλλιέργεια της κουλτούρας
πρόληψης περνάει µέσα από την επαρκή στελέχωση σχολικών
µονάδων, αλλά και ειδικών υπηρεσιών όπως το ΚΕΔΑΣΥ, µε κοι-
νωνικούς λειτουργούς, εσείς προσπαθείτε µέσω νοµοθετηµάτων
όπως οι Ποινικοί Κώδικες να εκτυλίσσεται ένα µείζον κοινωνικό
θέµα. 

Εδώ οφείλω να θυµίσω ότι επί ΣΥΡΙΖΑ ιδρύθηκαν τα Κέντρα
Κοινότητας, επί ΣΥΡΙΖΑ δροµολογήθηκε η ύπαρξη-παρουσία ψυ-
χολόγων στα σχολεία. 

Και αντί να ενισχύσετε αυτήν την προσπάθεια, τι λένε σε ανα-
κοίνωσή τους 27 Σεπτεµβρίου ο Σύνδεσµος Κοινωνικών Λειτουρ-
γών Ελλάδος; «Εκφράζουµε την έντονη ανησυχία µας για τον
περιορισµένο αριθµό προσλήψεων σε σχέση µε τα προηγούµενα
σχολικά έτη». Αυτό απαντούν οι ειδικοί και για το θέµα της βίας
µεταξύ των ανηλίκων.

Ο κ. Μητσοτάκης, όµως, δεν βρήκε τον χρόνο -παρά το γεγο-
νός ότι απουσίαζε επί αρκετούς µήνες από την Αίθουσα της Ολο-
µέλειας- να µας µιλήσει και για ένα ζήτηµα το οποίο απασχολεί
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία -και την απασχολεί εδώ και ένα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα-, για την ακρίβεια στο ρεύµα.
Έστειλε επιστολές. Έχουµε χορτάσει επιστολές. Δεν ήρθε,
όµως, να µας σχολιάσει την απάντηση στην επιστολή για το κό-
στος της ηλεκτρικής ενέργειας, όπου ουσιαστικά η Κοµισιόν επι-
σηµαίνει ότι το πρόβληµα του ακριβού ρεύµατος στην Ελλάδα
δεν είναι ευρωπαϊκό, αλλά είναι ελληνικό και απέρριψε το σκε-
πτικό του κ. Μητσοτάκη ότι ευθύνεται ο πόλεµος στην Ουκρανία
για το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα µας και αντί-
θετα ανέφερε ότι το πλαφόν στην αγορά της λιανικής δεν είναι
µέτρο αποτρεπτικό για την πλευρά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Πού να ακούσετε, όµως, την επιβολή και να υλοποιήσετε πλαφόν,
όπως είχαµε προτείνει εδώ και ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα;

Ήρθε και ο κ. Σκυλακάκης και διαβάζουµε δελτίο Τύπου και
ανάρτηση του: «Με δική µου πρωτοβουλία απεστάλη στην Κοµι-
σιόν κοινή επιστολή για το θέµα του ρεύµατος». Πρώτα απ’ όλα
έπαθε Δένδια ο κ. Σκυλακάκης, καθώς µας ξεκαθαρίζει ότι είναι
δική του πρωτοβουλία η αποστολή της επιστολής, όπως ο κ. Δέν-
διας, που ήταν δική του πρωτοβουλία η αγορά της τέταρτης φρε-
γάτας. Χωρίς να έχει διαβάσει προφανώς τις απαντήσεις από την
Κοµισιόν, συνεχίζει στον ίδιο δρόµο µε τις επιστολές. Αναρωτιέ-
ται κανείς, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης πριν από κάποι-
ους µήνες µας είχε πει ότι ευθύνεται το γεγονός ότι δεν φύσηξε
για το ακριβό ρεύµα. Ο κ. Σκυλακάκης έχει διαφορετική άποψη;
Μας έλεγε ψέµατα; Μας κορόιδευε ο κ. Μητσοτάκης όταν έλεγε
ότι το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας εκτοξεύεται εξαιτίας του
ανέµου, της µη ύπαρξης ανέµων εκείνη την περίοδο στη χώρα
µας; Φαντάζοµαι πως όχι. Απλά ας συνεννοηθούν, αν µη τι άλλο,
µεταξύ τους και στις επιστολές που στέλνουν και στην εξήγηση
της ακρίβειας και στο κόστος ηλεκτρικής ενέργειας.

Βεβαίως για την ακρίβεια στο ράφι σε σειρά προϊόντων και
αγαθών κουβέντα δεν βρήκε να πει σήµερα ο κ. Μητσοτάκης, δεν
είπε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Προφανώς ενστερνίζε-
ται την άποψη του Υπουργού Οικονοµικών ότι είναι µια ασθένεια,
σαν την γρίπη, η ακρίβεια και θα περάσει, όποτε ο χρόνος είναι
ο καλύτερος γιατρός, θα παρέλθει ένα χρονικό διάστηµα και θα
εξαλειφθεί το ζήτηµα της ακρίβειας.

Δεν µας είπε όµως και επισηµάνθηκε από όλες τις πτέρυγες
του Κοινοβουλίου ούτε για τη συνάντηση που είχε µε τον τούρκο
Πρόεδρο πριν από κάποιες ηµέρες. Διαβάζοντας δηλώσεις του
κ. Ερντογάν, ότι τον Ιανουάριο θα συζητήσουµε µε τον Μητσο-
τάκη για το Αιγαίο, φαντάζοµαι ότι πρωτίστως θα έπρεπε να
έρθει στην Εθνική Αντιπροσωπεία και να µας ενηµερώσει για το
τι ειπώθηκε στη συνάντηση. Γιατί δεν µπορούµε να κρύψουµε
την ανησυχία µας, όταν µετά τις εκλογές του 2023, σε τηλεοπτική
του συνέντευξη ο Πρωθυπουργός, είχε πει αυτολεξεί: «Οποιαδή-
ποτε συµφωνία µε Τουρκία ενδεχοµένως να συνεπάγεται υποχω-
ρήσεις από κάποιες θέσεις». Να έρθει στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ο κ. Μητσοτάκης να µας πει αν στη συζήτηση που έλαβε
χώρα στον ΟΗΕ µίλησε και για τις υποχωρήσεις που είχε εξαγ-
γείλει πριν από έναν χρόνο.

Βεβαίως δεν µπήκε στη διαδικασία ο Πρωθυπουργός να µιλή-
σει για άλλες οικονοµικές επιτυχίες της Κυβέρνησης. Πώς θα
µπορούσε άλλωστε; Ενδεικτικά θα αναφέρω ότι αυξήθηκαν κατά
700 εκατοµµύρια ευρώ τα χρέη στον ΕΦΚΑ σε ένα τρίµηνο. Μάλ-
λον είναι απόρροια της ανάπτυξης το γεγονός ότι δεν µπορούν
οι πολίτες να πληρώσουν τις οφειλές τους προς τον ΕΦΚΑ. Είναι
πρωτοφανές να έχουµε αυτήν την τροµερή ανάπτυξη του κ. Μη-
τσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας και να αυξάνονται διαρκώς
τα χρέη των πολιτών προς τον ΕΦΚΑ.

Θα µπορούσε να µας πει για άλλη µεγάλη επιτυχία της Κυβέρ-
νησής του, όπως η νέα αρνητική πρωτιά που καταγράψαµε µε τη
µεγαλύτερη ποσοστιαία µείωση πραγµατικού εισοδήµατος από
εργασία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ή θα µπορούσε να µας µιλήσει
για µια άλλη πρωτιά, καθώς σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας η χώρα µας πλέον διαθέτει το
δεύτερο τρίµηνο του τρέχοντος έτους -κάνουµε πρωταθλητισµό
και εκεί- κατέχουµε την πρώτη θέση σε µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Περιορίστηκε να µιλήσει στα του
νοµοσχεδίου.

Έκανε µια εκτενέστατη ανάλυση ο εισηγητής µας, ο κ. Καρα-
µέρος, στα του νοµοσχεδίου. Αυτό που µου προκάλεσε µεγάλη
εντύπωση είναι ότι αναφέρθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός σε
αδράνειες, νόµους µπαλώµατα και ότι το γοργόν και χάριν έχει.
Είκοσι επτά χρόνια κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία από τη Μεταπο-
λίτευση και µετά. Δεν µπορώ να αντιληφθώ, ποιος έφερε αυτούς
τους νόµους µπαλώµατα; «Το γοργόν και χάριν έχει», όταν συµ-
πληρώνετε είκοσι επτά χρόνια στην κυβέρνηση αυτής της χώρας
και πέντε συνεχόµενα µετά από τις δύο τελευταίες εκλογικές,
πού βρίσκει το «γοργόν» ο κ. Μητσοτάκης;

Και µιας και βρίσκεται και ο Υπουργός εδώ, καλό θα ήταν να
µας απαντήσετε επιτέλους, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται µε αυτήν
την έρευνα από την ευρωπαϊκή εισαγγελία, καθώς όπως διαβά-
ζουµε έχουν διανεµηθεί 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε δέκα εται-
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ρείες και γι’ αυτό ελέγχεται η χώρα µας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαρακιώτη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης,

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µας συζήτηση

αφορά ένα θέµα που έχει απασχολήσει την ελληνική πολιτεία νο-
µοθετικά εδώ και τρεις δεκαετίες, αρχής γενοµένης από το 1995,
τη δηµιουργία για πρώτη φορά στο ελληνικό κράτος ενός πλή-
ρους δηµοσίου κτηµατολογίου. Δηλαδή κάτι το οποίο είναι αυ-
τονόητο για ένα ευρωπαϊκό κράτος όχι απλά δεν είναι ακόµα
πραγµατικότητα εδώ, αλλά χρειάστηκαν τριάντα χρόνια απ’ όταν
ξεκινήσαµε για να φτάσουµε στο σηµείο που είµαστε σήµερα και
να κατατίθεται στη Βουλή ένα σχέδιο νόµου µε τον τίτλο να ξε-
κινά ως εξής: «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης».

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι εκείνη η οποία µέσα
στα τελευταία λίγα χρόνια προχώρησε µε αποφασιστικά βήµατα
τα πράγµατα που είχαν βαλτώσει επί τρεις δεκαετίες, ώστε σή-
µερα να µπορούµε να πούµε µε βεβαιότητα ότι το 2025 η Ελλάδα
θα πάψει να είναι µια αναχρονιστική εξαίρεση στην Ευρώπη. Θα
διαθέτει ένα πλήρες και λειτουργικό δηµόσιο κτηµατολόγιο για
όλη την επικράτεια. Τα οφέλη είναι προφανές ότι θα είναι πολλά
και σηµαντικά τόσο για το κράτος όσο και για τους πολίτες. Τα
έχουν επισηµάνει και οι προηγούµενοι οµιλητές, τα συζητάµε
χρόνια τώρα.

Η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης συνιστά ταυτόχρονα
αφ’ ενός προστασία του δικαιώµατος της περιουσίας των Ελλή-
νων πολιτών και αφ’ ετέρου θεµελιώδη επένδυση για την ανά-
πτυξη της εθνικής οικονοµίας. Ας συγκρατήσουµε αυτό το
στοιχείο: Με την ολοκλήρωση των διαδικασιών κτηµατογράφη-
σης θα έχουν καταγραφεί σχεδόν σαράντα εκατοµµύρια περιου-
σιακά στοιχεία στο σύνολο της επικράτειας και θα έχουν
εποµένως διασφαλιστεί πλήρως νοµικά οι περιουσίες των Ελλή-
νων πολιτών. Την ίδια στιγµή ως κράτος και ως εθνική οικονοµία
θα έχουµε ολοκληρώσει µια από τις σηµαντικότερες επενδύσεις
στις υποδοµές και την ανάπτυξή µας. Ένα πλήρες και λειτουρ-
γικό κτηµατολόγιο θα ωφελήσει άµεσα την οικονοµία, διότι θα
επιτρέψει ταχύτερες συναλλαγές στον τοµέα των ακινήτων, ο
οποίος µας απασχολεί τόσο επενδυτικά όσο και από την άποψη
της αντιµετώπισης του στεγαστικού προβλήµατος, ειδικότερα
για τις νεότερες γενιές.

Πώς, όµως, επιτυγχάνονται όλα αυτά; Ποια είναι δηλαδή τα
κύρια χαρακτηριστικά αυτού του νοµοσχεδίου; Περιληπτικά στον
χρόνο που έχω διαθέσιµο, σηµειώνω ότι οι παρεµβάσεις του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης οργανώνονται σε δύο κύ-
ριους άξονες: Πρώτον, στην απλοποίηση των διαδικασιών και τη
µείωση της γραφειοκρατίας. Χαρακτηριστικά καθιερώνεται η ενι-
αία διαδικασία διόρθωσης στοιχείων. Πρόκειται για ένα απλοποι-
ηµένο πλαίσιο για τη διόρθωση γεωµετρικών δεδοµένων, για
παράδειγµα τα όρια οικοπέδων χωρίς την ανάγκη προσφυγής
στα δικαστήρια. Οι µηχανικοί µετά από ειδική πιστοποίηση που
θα λαµβάνουν, θα παίζουν τον σηµαντικότερο ρόλο σε αυτήν τη
διαδικασία. Την ίδια στιγµή παρέχονται εξωδικαστικές λύσεις στη
διευθέτηση των αντιρρήσεων στους δασικούς χάρτες. Σε περί-
πτωση, δηλαδή, που οι αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών
γίνονται δεκτές στις αρµόδιες επιτροπές, οι κτηµατολογικές εγ-
γραφές θα τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του ιδιοκτήτη χωρίς
να απαιτείται επιπλέον η διαδικασία της δικαστικής προσφυγής.

Δεύτερον στη χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και στην ψηφιο-
ποίηση και άρα αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Στο κοµµάτι της ψηφιοποίησης ξεχωρίζω ανάµεσα στα άλλα
τη δυνατότητα για εικοσιτετράωρη ηλεκτρονική υποβολή πρά-
ξεων. Μέσω νέας ψηφιακής πλατφόρµας οι ενδιαφερόµενοι θα
µπορούν να υποβάλλουν τις πράξεις τους ηλεκτρονικά οποιαδή-
ποτε ώρα, µειώνοντας τον φόρτο του συστήµατος και διευκολύ-
νοντας όσους έχουν προβλήµατα ωραρίου. 

Στο κοµµάτι της τεχνητής νοηµοσύνης έχουµε µία πρωτιά η
οποία έχει και συµβολική αξία. Με την εισαγωγή εργαλείων τε-

χνητής νοηµοσύνης στον νοµικό έλεγχο συµβολαίων, το κτηµα-
τολόγιο γίνεται ο πρώτος δηµόσιος φορέας που αξιοποιεί την τε-
χνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητικών αποφάσεων. Έχει και
αυτό τη σηµασία του. Από µεγάλη ιστορική εκκρεµότητα του ελ-
ληνικού κράτους επί Νέας Δηµοκρατίας το Κτηµατολόγιο γίνεται
πρωτοπόρο στην υιοθέτηση νέων εργαλείων διοίκησης. Σκε-
φτείτε για τι ανατροπή µιλάµε. Πρακτικά η τεχνητή νοηµοσύνη
θα συµβάλει στη µείωση χρονοβόρων διαδικασιών και είναι λο-
γικό να αναµένουµε µείωση στο µισό στον χρόνο των επαναλαµ-
βανόµενων πράξεων. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, τα του νοµοσχεδίου µπορεί κανείς να
επισηµάνει τα εξής: η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης έως
το 2025 συνιστά την επίτευξη ενός εθνικού στόχου δεκαετιών ο
οποίος γίνεται πραγµατικότητα χάρη στη µεταρρυθµιστική απο-
φασιστικότητα και τη διαχειριστική ικανότητα της Κυβέρνησης.
Το σύγχρονο και λειτουργικό Κτηµατολόγιο, θα αποτελέσει
κλειδί για την προσέλκυση επενδύσεων και την ανάπτυξη της οι-
κονοµίας. Η αγορά και η πώληση ακινήτων θα γίνεται πιο γρή-
γορα και µε µεγαλύτερη ασφάλεια όχι µόνο για τους επενδυτές
αλλά και για τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας προχωράµε µε σταθερότητα και αποφασιστικότητα στην ολο-
κλήρωση των µεταρρυθµίσεων που παρέµεναν στάσιµες για
δεκαετίες. Πριν από λίγους µήνες ήταν η ψυχιατρική µεταρρύθ-
µιση. Άλλη µία µεταρρύθµιση η οποία επίσης τραβούσε από τη δε-
καετία του 1990. Σήµερα είναι η σειρά του Εθνικού Κτηµα-
τολογίου, µε παρόµοια ηλικία, νοµοθετικά µιλώντας. Δεν τακτοποι-
ούµε όµως απλώς εκκρεµότητες. Ως Κυβέρνηση µεταρρυθµίζουµε
σε βάθος το κράτος και τη λειτουργία του. Εισάγουµε τα τελευταία
εργαλεία της τεχνολογίας, αναβαθµίζοντας τις παρεχόµενες υπη-
ρεσίες και διευκολύνουµε τις συναλλαγές του πολίτη µε το κράτος.
Κυρίως, όµως, δίνουµε το στίγµα της µεταρρυθµιστικής συνέπειας
για την οποία µας ανέδειξαν στη διακυβέρνηση της χώρας οι πο-
λίτες, οι οποίοι θέλουν επιτέλους να ολοκληρωθούν οι µεγάλες
τοµές. Θέλουν επιτέλους να δουν τα µεγάλα έργα να γίνονται
πραγµατικότητα. Αυτή την εντολή λάβαµε και αυτήν υπηρετούµε.
Πηγαίνουµε τη χώρα µπροστά µε σχέδιο και οργάνωση, ανοίγον-
τας νέους δρόµους για να δώσουµε απαντήσεις στα προβλήµατα
του παρόντος των πολιτών και προοπτική στο µέλλον τους. 

Υπερψηφίζοντας το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης δεν κλείνουµε µια εκκρεµότητα πα-
ρελθόντων δεκαετιών. Αντιθέτως, ανοίγουµε δρόµους για το
παρόν και το µέλλον, για περαιτέρω ανάπτυξη της εθνικής οικο-
νοµίας, διασφαλίζοντας παράλληλα ουσιαστικά δικαιώµατα των
πολιτών. Γιατί µεταρρυθµιστής σηµαίνει να έχεις διαρκώς στραµ-
µένο το βλέµµα σου στο µέλλον, να µη νιώθεις ικανοποίηση για
κάτι που ολοκληρώθηκε αλλά να θέτεις ήδη τον επόµενο στόχο.
Και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι µία Κυβέρνηση µε-
ταρρυθµίσεων, αποδεδειγµένα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου έρχονται να επιτα-
χύνουν τις διαδικασίες για την ολοκλήρωση µιας εµβληµατικής
µεταρρύθµισης και αποτελούν την πιο αδιάψευστη µαρτυρία ότι
η βούληση για σύγκρουση µε τις χρονίζουσες παθογένειες του
ελληνικού Κτηµατολογίου παραµένει ακλόνητη και ακόµα πιο έν-
τονη, θα έλεγα. Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, του σηµερινού νοµοσχε-
δίου έρχονται να προστεθούν σε όσες ήδη έχουν θεσµοθετηθεί,
να απλοποιήσουν και να επιταχύνουν διαδικασίες και να βρουν
λύσεις στα προβλήµατα που ταλανίζουν χιλιάδες συµπολίτες µας
και επαγγελµατίες που συνεργάζονται µε τον έναν ή τον άλλο
τρόπο µε τις υπηρεσίες του Κτηµατολογίου. 

Για εµάς, δε, τη µεγάλη φιλελεύθερη παράταξη, η εύρυθµη και
αποτελεσµατική λειτουργία του Κτηµατολογίου αποκτά βαρύ-
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νουσα σηµασία. Πρέπει, επιτέλους, να γνωρίζουµε άµεσα και εύ-
κολα το εύρος της περιουσίας µας, τα δικαιώµατά µας επ’ αυτής,
όλες εν γένει τις πληροφορίες που αφορούν την ιδιοκτησία µας
και το σύνολο της πραγµατικής και νοµικής της κατάστασης.

Στο φιλελεύθερο σύστηµα αξιών η ατοµική ιδιοκτησία αποτε-
λεί κινητήρια δύναµη της οικονοµικής ανάπτυξης και το δικαίωµα
ιδιοκτησίας συγκαταλέγεται µεταξύ των δέκα οικονοµικών ελευ-
θεριών. Το επίπεδο προστασίας της ατοµικής ιδιοκτησίας είναι
ταυτόχρονα και ένας καλός δείκτης του επιπέδου της οικονοµι-
κής ελευθερίας που απολαµβάνουν οι πολίτες µιας χώρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Μετά από δεκαετίες καθυστερήσεων η Κυβέρνηση υλοποιεί
και δεσµεύεται να ολοκληρώσει την κτηµατογράφηση έως το
2025. Αυτό σηµαίνει ότι όλες οι περιοχές της χώρας θα ενταχ-
θούν πλήρως στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο, προσφέροντας
ακριβή και ασφαλή καταγραφή της ακίνητης περιουσίας. Η διόρ-
θωση των χρόνιων στρεβλώσεων του ελληνικού κτηµατολογίου
θα έχει ευεργετικές συνέπειες και στην οικονοµική ζωή της
χώρας µας, αφού η ολόπλευρη προστασία και η ασφάλεια δι-
καίου γύρω από την ιδιοκτησία ενθαρρύνει τους ανθρώπους να
αναπτύσσουν την περιουσία τους και να τη χρησιµοποιούν πα-
ραγωγικά, ενώ δίνει κίνητρα και σε άλλους να προτιµήσουν να
επενδύσουν στη χώρα µας. 

Επί της ουσίας το παρόν νοµοσχέδιο δίνει διέξοδο σε χιλιάδες
ιδιοκτήτες ακινήτων που ταλαιπωρούνται επί σειρά ετών στον λα-
βύρινθο της γραφειοκρατίας εξαιτίας πολλές φορές µιας λανθα-
σµένης αρχικής εγγραφής ή ενός προδήλου σφάλµατος.
Πρωτίστως όµως, στοχεύουµε µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου
πρώτον, να επιταχύνουµε τις διαδικασίες στο «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο» και να ολοκληρώσουµε µέσα το 2025 την προγραµµατική
µας δέσµευση. Δεύτερον, να υλοποιήσουµε και να επιταχύνουµε
τη διαδικασία µεταβίβασης ακινήτων µε τη χρήση τεχνητής νοη-
µοσύνης. Αξίζει εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να επισηµάνουµε ότι
το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» θα γίνει ο πρώτος δηµόσιος φορέας
που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητικών
αποφάσεων. Τρίτον, να περιορίσουµε τη γραφειοκρατία απαλλάσ-
σοντας τους πολίτες από περιττά κόστη και τέταρτον, να αντιµε-
τωπίσουµε τις αδυναµίες που έχουν εντοπιστεί στη διοικητική και
οικονοµική λειτουργία του ελληνικού Κτηµατολογίου, µε σηµει-
ακές παρεµβάσεις και ενίσχυση του στελεχιακού δυναµικού του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωράµε σε ένα αποφασι-
στικό, σε ένα σηµαντικό µεταρρυθµιστικό βήµα και µια ψηφιακή
επανάσταση που θα δώσει λύση σε µια άκρως προβληµατική κα-
τάσταση. Δηµιουργούµε ένα σύγχρονο ψηφιακό Κτηµατολόγιο
που προστατεύει την περιουσία των πολιτών, ενισχύει µε ασφά-
λεια δικαίου και προωθεί την οικονοµική ανάπτυξη. Ως προς το ζή-
τηµα δε της υποστελέχωσης των κτηµατολογικών γραφείων το
οποίο ταλανίζει πολλές περιοχές της πατρίδας µας και ιδίως στην
επαρχία, το γνωρίζω πολύ καλά, διότι και στην Κατερίνη αντιµε-
τωπίζουµε τεράστιο πρόβληµα από τα µεγαλύτερα ίσως σε όλη
την Ελλάδα µε την έλλειψη προσωπικού, απόρροια βέβαια του
ν.4512/2018 του ΣΥΡΙΖΑ που χωρίς καµµία πρόβλεψη άφησε το
προσωπικό του υποθηκοφυλακείου να µετακινηθεί σε άλλες υπη-
ρεσίες και, πραγµατικά, έχουµε όλο αυτό το διάστηµα ασχοληθεί
εντατικά για να το λύσουµε µε διαρκείς προσπάθειες και γνήσιο
ενδιαφέρον. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω σε αυτό το σηµείο την ηγεσία του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και ιδιαιτέρως, τον Υφυ-
πουργό τον κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη ο οποίος από την πρώτη
στιγµή επέδειξε γρήγορα αντανακλαστικά και αντιλήφθηκε το
βάθος του προβλήµατος. Ήρθε στην Κατερίνη και κάθισε στο
τραπέζι του διαλόγου µε όλες τις εµπλεκόµενες πλευρές αναζη-
τώντας τις βέλτιστες λύσεις, χωρίς να αρκεστεί σε ευχολόγια και
ανέξοδες υποσχέσεις. 

Το πρόβληµα της υποστελέχωσης στο κτηµατολογικό γραφείο
Κατερίνης αµβλύνεται σήµερα µε νοµοθετική ρύθµιση του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου και χιλιάδες πολίτες που ταλαιπωρούνται
εξαιτίας της έλλειψης προσωπικού θα δουν τις διαδικασίες να
κυλούν πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά. 

Η νοµοθετική ρύθµιση του άρθρου 21, αποδεικνύει ότι η πα-

ρούσα Κυβέρνηση ασχολείται µε την καθηµερινότητα των πολι-
τών σε όλα τα επίπεδα. Έχοντας προσπαθήσει πολύ για να
βρούµε λύση, σήµερα κάνουµε ένα βήµα µπρος και θέλω για
ακόµα µια φορά προσωπικά να ευχαριστήσω τόσο την ηγεσία
του Υπουργείου, τον Πρόεδρο και τα στελέχη του ελληνικού Κτη-
µατολογίου αλλά και την προϊσταµένη και το προσωπικό του κτη-
µατολογικού γραφείου Κατερίνης που, πραγµατικά, δίνουν τον
καλύτερο τους εαυτό µέσα από αντικειµενικά δύσκολες συνθή-
κες, τους δικηγόρους και τους συµβολαιογράφους της Πιερίας,
που όλοι µαζί φροντίζουν για την ασφάλεια των συναλλαγών και
την εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
ένα επαναστατικό βήµα ψηφιακής µεταρρύθµισης και µια τελευ-
ταία µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα µας η οποία είναι ουραγός
στον συγκεκριµένο τοµέα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι µια φι-
λελεύθερη επιλογή, και επιµένω σ’ αυτό, η οποία θέλει στο επί-
κεντρο την ιδιοκτησία, την ασφάλεια δικαίου και την
καταπολέµηση της γραφειοκρατίας.

Όπως πολύ εύστοχα ειπώθηκε, δεν είναι απλώς µια νοµοθετική
πρωτοβουλία αλλά µια σηµαντική επένδυση στο µέλλον της
χώρας µας µε επίκεντρο την εξυπηρέτηση του πολίτη και τις
ασφαλείς και γρήγορες συναλλαγές ακινήτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Αναστάσιος Νικολαΐδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό ψή-

φιση νοµοσχέδιο αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση έχει ως στόχο
να ολοκληρώσει άρον-άρον τις εργασίες για το Κτηµατολόγιο.
Μάλιστα αυτό συµβαίνει χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τα προβλή-
µατα που θα δηµιουργηθούν και τα οποία µέχρι πρότινος επι-
λύονταν πριν από την οριστική ανάρτηση µε τη συµµετοχή των
πολιτών. Μάλιστα, πάνω στη βιασύνη να κλείσει η διαδικασία της
κτηµατογράφησης το αρµόδιο Υπουργείο απαξιώνει πολίτες,
όπως συµβαίνει στη Δράµα, αλλά και κλάδους που ασχολούνται
µε τη διαδικασία όπως είναι οι δικηγόροι και οι συµβολαιογρά-
φοι.

Συγκεκριµένα θα σας αναφέρω ίσως το πιο χαρακτηριστικό
παράδειγµα. Στις 7 Αυγούστου 2024, εν µέσω διακοπών για ένα
µεγάλο κοµµάτι των συµπολιτών µας, ενηµερώθηκαν οι δικηγό-
ροι της Δράµας ότι πρέπει να σπεύσουν να καταθέσουν δηλώ-
σεις κτηµατογράφησης για δικαιώµατα από χρησικτησία και
κληρονοµικά πιστοποιητικά έως τις 14 Αυγούστου. Δηλαδή µέσα
σε χρονικό διάστηµα πέντε εργάσιµων ηµερών και µε προθεσµία
την παραµονή του Δεκαπενταύγουστου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Δεν το γνώριζαν πριν;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Το γνώριζαν. Ναι, στις
14 Αυγούστου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, αν
θέλετε, µη διακόπτετε. 

Συνεχίστε, κύριε Νικολαΐδη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Δεν µε διέκοψε.
Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. Κι εγώ σας ρώτησα τρεις

φορές σε κοινοβουλευτικό έλεγχο αλλά εσείς αυτό που κάνατε
ήταν να δώσετε παράταση στον Νοµό Ροδόπης και στον Νοµό
Δράµας να µη δώσετε. Μάλλον στον Νοµό Ροδόπης είναι καλύ-
τερο από ό,τι στη Δράµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): …(Δεν ακούστηκε)

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Απαντήσατε, κύριε
Υπουργέ. Δεν ήρθαµε εδώ για κόντρα, αλλά για να πει ο καθένας
τις απόψεις του νοµίζω.

Επιπλέον, οι συµβολαιογράφοι ενηµερώθηκαν από την ίδια
ηµέρα, δηλαδή στις 7 Αυγούστου, ότι δεν θα παραλαµβάνονταν
συµβολαιογραφικές πράξεις από το γραφείο κτηµατογράφησης
και από τον ανάδοχο κτηµατογράφησης. Κι όλα αυτά ενώ το γρα-
φείο κτηµατογράφησης είχε κλεισµένα ραντεβού για παραλαβή
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ακόµα και µέσα στον Σεπτέµβριο. Νοµίζω ότι το γνωρίζει ο κύ-
ριος Υπουργός αυτό.

Να ληφθεί υπ’ όψιν, για να γίνει αντιληπτό το µέγεθος της απα-
ξίωσης, ότι η επόµενη δικάσιµος για δηµοσίευση διαθηκών είχε
οριστεί στις 5 Σεπτεµβρίου. Δηλαδή στην προθεσµία που τέθηκε
ήταν αδύνατο να προχωρήσει η δήλωση στο γραφείο κτηµατο-
γράφησης για την οποία υπήρχε απαίτηση να προηγηθεί δηµο-
σίευση διαθήκης. Ακόµη κληρονοµικά πιστοποιητικά,
τοπογραφικά διαγράµµατα και διορθώσεις στο Ε9 είναι πρακτικά
αδύνατο να εκδοθούν ή να γίνουν µέσα σε χρονικό διάστηµα
πέντε εργάσιµων ηµερών.

Δικαιολογηµένα υπήρξαν αντιδράσεις από τον Δικηγορικό
Σύλλογο Δράµας και τον Συµβολαιογραφικό Σύλλογο Εφετείου
Θράκης οι οποίες, δυστυχώς, δεν ελήφθησαν υπ’ όψιν από το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Σε σχετική επιστολή τους
κάνουν λόγο για αιφνιδιαστική, πρόχειρη και απαράδεκτη ενηµέ-
ρωση η οποία ανατρέπει συνολικά τη ρύθµιση περιουσιακών
υποθέσεων όπως είχαν δροµολογηθεί µετά από συνεννόηση µε
δικηγόρους, λογιστές, µηχανικούς και συµβολαιογράφους. Αυτό
είχε ως αποτέλεσµα –συνεχίζουν- την έντονη οργή, αγανάκτηση
και ανασφάλεια από πλευράς των εντολέων τους.

Όµως, αυτή δεν ήταν η µοναδική περίπτωση που οι τοπικές
κοινωνίες δεν εισακούστηκαν. Τον περασµένο Φεβρουάριο ο Δι-
κηγορικός Σύλλογος Δράµας αιτήθηκε από το «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο» παράταση της καταληκτικής προθεσµίας υποβολής
εκπρόθεσµων δηλώσεων και αιτήσεων διόρθωσης για τις υπό
κτηµατογράφηση περιοχές. Η απάντηση ήταν αρνητική -το γνω-
ρίζετε- καθώς, όπως αναφερόταν στη σχετική επιστολή, δεν κρί-
νεται αναγκαία η εκ νέου παράταση της προθεσµίας υποβολής
εκπρόθεσµων δηλώσεων και αιτήσεων διόρθωσης προδήλων
σφαλµάτων.

Την ίδια όµως χρονική περίοδο αντίστοιχο αίτηµα υποβλήθηκε
από τον Δικηγορικό Σύλλογο Ροδόπης το οποίο αντιµετωπίστηκε
θετικά. Ο Δικηγορικός Σύλλογος Δράµας αντέδρασε και έκανε
λόγο για διακριτική µεταχείριση σε βάρος των πολιτών της Δρά-
µας. Τόσο για το αιφνίδιο κλείσιµο της κτηµατογράφησης, όσο και
για την άρνηση παράτασης ασκήθηκε ο σχετικός κοινοβουλευτι-
κός έλεγχος αλλά το Υπουργείο συνέχισε να παραµένει αρνητικό
απέναντι στα δίκαια αιτήµατα της τοπικής κοινωνίας της Δράµας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές δεν είναι οι µοναδικές πε-
ριπτώσεις που οι πολίτες του Νοµού Δράµας, αλλά και όσοι επι-
στηµονικοί φορείς ασχολούνται µε την κτηµατογράφηση,
αισθάνονται ότι δεν ακούγονται από την Κυβέρνηση.

Άλλη µια περίπτωση που αφορά και τη Δράµα αλλά και πολλές
ακόµα περιοχές στη βόρεια Ελλάδα σχετίζεται µε τη σύσταση
οριζόντιας ιδιοκτησίας για ακίνητα τα οποία σήµερα κατέχουν
ιδιοκτήτες δυνάµει προσυµφώνου ή επικαλούµενοι τίτλο κυριό-
τητας βασισµένο σε έκτακτη χρησικτησία. Για την επίλυση του
συγκεκριµένου πολύ σηµαντικού προβλήµατος απαιτείται νοµο-
θετική ρύθµιση. Αν δεν υπάρχει λύση µέσω της αλλαγής της νο-
µοθεσίας, πλήθος ιδιοκτητών µε προσύµφωνο οριζόντιας
ιδιοκτησίας κινδυνεύουν να χάσουν τις περιουσίες τους, καθώς
αυτές εµφανίζονται ως αγνώστου ιδιοκτήτη και δεν µπορούν να
επικαλεστούν έκτακτη χρησικτησία.

Για το συγκεκριµένο ζήτηµα απευθυνθήκαµε τόσο στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, όσο και στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης απάντησε ότι η τροποποίηση
του ν.δ.1024/1971 εκφεύγει των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου
Δικαιοσύνης. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης ανέφερε
ότι η τροποποίηση της ειδικής νοµοθεσίας του Αστικού Κώδικα
και του ν.δ.1024/1971 δεν αφορά στη νοµοθετική πρωτοβουλία
αρµοδιότητας του φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και του επο-
πτεύοντος Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Αυτό σηµαίνει
ότι δύο Υπουργεία που θα µπορούσαν να αναλάβουν πρωτοβου-
λία, είτε µόνα τους είτε σε συνεργασία δηλώνουν αναρµόδια. Το
πρόβληµα όµως µε τους πολίτες που κινδυνεύουν να χάσουν τις
ιδιοκτησίες τους παραµένει και γι’ αυτό από την πλευρά µας συ-
νεχίζουµε την προσπάθεια εξεύρεσης λύσης, ελπίζοντας ότι θα
καταφέρουν τα δύο Υπουργεία να συντονιστούν, ώστε να δώ-
σουν λύση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο υπη-

ρετεί τις επικοινωνιακές ανάγκες της Κυβέρνησης και στέκεται
πολύ µακριά από τις ανάγκες της κοινωνίας όσον αφορά την κτη-
µατογράφηση. Είναι βέβαιο ότι θα προκληθούν σηµαντικά προ-
βλήµατα κατά την εφαρµογή του και είναι εξαιρετικά αµφίβολο
αν η Κυβέρνηση θα καταφέρει να ολοκληρώσει τις σχετικές δια-
δικασίες µέχρι το 2025 διασφαλίζοντας τις περιουσίες των συµ-
πολιτών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου είναι
ξεκάθαρα ένας πολύ σηµαντικός εθνικός στόχος. Η οµαλή ολο-
κλήρωσή του αποτελεί για την ελληνική κοινωνία σηµαντικό ζή-
τηµα για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί δίνει λύση σε πάγια
προβλήµατα που αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς στη χώρα
µας και, δεύτερον, διότι αποτελεί την ψηφιακή αποτύπωση της
ελληνικής ακίνητης περιουσίας, όπως αρµόζει άλλωστε σε µια
ευρωπαϊκή χώρα.

Η διαδικασία, όµως, αυτή, κύριε Υπουργέ, έχει και αρκετά προ-
βλήµατα. Σίγουρα τα προβλήµατα αυτά δεν θα λυθούν ούτε µε
κάποια πλατφόρµα ούτε µε κάποια εφαρµογή ή κάποιο app,
όµως ούτε και από την τεχνητή νοηµοσύνη. Θα λυθούν στα δι-
καστήρια. Αυτό σηµαίνει ότι οι πολίτες θα πληρώσουν τα έξοδα
για να πάνε στα δικαστήρια εάν βέβαια δεν θέλουν η περιουσία
τους να περιέλθει στο ελληνικό δηµόσιο.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, µιλάτε για ολοκλήρωση της κτη-
µατογράφησης και ουσιαστικά αναγκάζεται όλες τις περιοχές
της χώρας µέχρι τις 25 Νοεµβρίου να έχουν τερµατίσει άρον-
άρον την κτηµατογράφηση, είτε βρίσκονται στο στάδιο της ανάρ-
τησης είτε στο στάδιο της προανάρτησης, χωρίς να υπάρχει
καµµία αξιολόγηση. 

Γιατί άραγε υποβαθµίζετε µε τέτοιο τρόπο τη διαδικασία της
κτηµατογράφησης; Γιατί τερµατίζετε αιφνίδια τη διαδικασία,
όταν γνωρίζετε ότι υπάρχουν πάρα πολλά κενά σε πολλές περιο-
χές της Ελλάδος; 

Η απάντηση, βέβαια, βρίσκεται στη δέσµευσή σας απέναντι
στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Είναι µια δέσµευση
την οποία έχει αναλάβει και προσωπικά ο Πρωθυπουργός, ο
οποίος ζητά ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο το 2025. 

Όµως εδώ το στοίχηµα δεν κερδίζεται µε επικοινωνιακά παι-
χνίδια. Διότι, στο τέλος της ηµέρας µε αυτές σας τις επιλογές
δεν θα έχουµε ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο αλλά ένα Κτη-
µατολόγιο προσεχώς. Αυτό το «προσεχώς», δυστυχώς ακόµα
δεν µπορούµε να το προσδιορίσουµε χρονικά. 

Εµείς, όµως, που δεν είµαστε της επικοινωνίας -γιατί εσείς
έχετε αποδείξει ότι είστε άριστοι στην επικοινωνία- προτείνουµε
να δούµε λίγο την ουσία του σηµερινού νοµοσχεδίου. Πρώτον,
τερµατίζετε αιφνίδια το Κτηµατολόγιο και αυτό δηµιουργεί ανα-
σφάλεια δικαίου στους πολίτες. Διότι οι πολίτες δεν είναι σίγου-
ροι για τα δικαιώµατά τους. Στην πραγµατικότητα θα υπάρχει
ένα σύστηµα στο οποίο θα βασίζεται η πληροφορία σε αµφισβη-
τήσιµα δεδοµένα. Δεύτερον, ως χώρα δεν θα συµµορφωθούµε
µε τις επιταγές του Ταµείου Ανάκαµψης, αφού σε καµµία περί-
πτωση δεν θα έχουµε ένα αποτελεσµατικό και πλήρες Κτηµατο-
λόγιο. Τρίτον, υποβαθµίζετε τη διαδικασία της
κτηµατογράφησης. Αυτό νοµίζω ότι σας το έχουν αναφέρει πάρα
πολλές φορές όλες οι οµάδες επαγγελµατιών που ασχολούνται
µε τη συγκεκριµένη διαδικασία, όπως οι µηχανικοί, όπως οι δικη-
γόροι, οι οποίοι, πραγµατικά, σε πάρα πολλές περιοχές της Ελ-
λάδος, βρίσκονται σε απόγνωση.

Μία από αυτές τις περιοχές, είναι και ο δικός µου τόπος, η Λα-
κωνία, όπου αυτή τη στιγµή το 35% των ακινήτων παραµένουν
αδήλωτα. Να θυµίσουµε, επίσης, πως σε ό,τι αφορά το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς υπάρχουν και άλυτα θέµατα περιουσιών στην
περιοχή της Μάνης, στο Λάγιο και στην περιοχή Αθανιά και Κρε-
βατάς, της Σκάλας στο Δήµο Ευρώτα. 
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Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, τους αγώνες των
εκεί τοπικών φορέων και των πολιτών για το συγκεκριµένο πρό-
βληµα στο ιδιοκτησιακό καθεστώς. Επίσης, γνωρίζουν πάρα
πολύ καλά και εκείνοι τις δικές σας υποσχέσεις και περιµένουν
τις ανάλογες ενέργειες, µέχρι φυσικά τις κάλπες του 2027.

Το ΤΕΕ Πελοποννήσου, το Επιµελητήριο Λακωνίας, ο Δικηγο-
ρικός Σύλλογος της Σπάρτης ζητούσαν ήδη από τον Ιούλιο πα-
ράταση στη διαδικασία ανάρτησης των στοιχείων Κτηµατολογίου
στην Περιφερειακή Ενότητα Λακωνίας. Διότι, ήταν αδύνατον να
ολοκληρωθεί η διαδικασία µέχρι τον Αύγουστο που υπήρχε κα-
ταληκτική ηµεροµηνία. Μετά το γνωστό «κατόπιν ενεργειών µου»
των τοπικών Βουλευτών ήρθε και µια ανεπίσηµη παράταση δέκα
ηµερών, η οποία δηµιούργησε µεγαλύτερη σύγχυση στους πο-
λίτες για τις ηµεροµηνίες που ισχύουν για τις ενστάσεις, για τη
δήλωση του προδήλου σφάλµατος, για την αρχική δήλωση ή
ακόµα και για τη δήλωση την οποία θα πρέπει να κάνουν όσοι
πολίτες διαµένουν στο εξωτερικό. 

Αυτό το οποίο πρέπει να τονίσουµε -δεν χρειάζεται να το τονί-
σουµε εµείς, εδώ το έχει τονίσει η ίδια κοινωνία- είναι πως εξαρ-
χής υπήρχε µια άνιση µεταχείριση για τον Νοµό Λακωνίας παρά
το 50% το οποίο είχατε λάβει στις εθνικές εκλογές. Η προθεσµία
που δόθηκε για την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, ήταν
εξαιρετικά στενή. Αγνοήσατε τελείως τα προβλήµατα που σας
επεσήµαιναν επανειληµµένως όλοι οι εµπλεκόµενοι στη διαδικα-
σία κτηµατογράφησης στη Λακωνία. Κωφεύατε µπροστά στα σο-
βαρά προβλήµατα λειτουργίας των διαδικτυακών εφαρµογών
του φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Κάνατε σαν να µην κατα-
λαβαίνετε τη µη δυνατότητα έκδοσης πιστοποιητικών από δικη-
γόρους, συµβολαιογράφους, δηµόσιες υπηρεσίες, οι οποίες,
όπως γνωρίζουµε, τον Αύγουστο ή δεν λειτουργούν καθόλου ή
υπολειτουργούν και γενικότερα υπάρχουν και όλα αυτά τα προ-
βλήµατα υποστελέχωσης στον δηµόσιο τοµέα. Δεν ξέρω αν
έχετε έρθει στη Λακωνία, αλλά στη Σπάρτη τον Αύγουστο έχει
πάνω από 45 βαθµούς Κελσίου και οι πολίτες ήταν στις ουρές
από το πρωί µέχρι το µεσηµέρι. Υπήρξαν αρκετές φορές όπου
δεν κατάφεραν να εξυπηρετηθούν µέχρι το πέρας του ωραρίου. 

Αδιαφορήσατε, λοιπόν, και για αυτή τη µεγάλη αναµονή των
πολιτών και των επαγγελµατιών στο γραφείο κτηµατογράφησης
της Σπάρτης, λόγω της έλλειψης ικανού προσωπικού αριθµού
προσωπικού για να εξυπηρετήσει τις τρέχουσες αυξηµένες
ανάγκες.

Μετά, λοιπόν, από όλα αυτά είναι πασιφανές ότι πάλι δεν θα
έχουµε ένα ολοκληρωµένο κτηµατολόγιο αλλά κάτι σαν κτηµα-
τολόγιο, προκειµένου να µη χαθούν τα κονδύλια από το Ταµείο
Ανάκαµψης, που αυτό βέβαια δεν εξασφαλίζει ότι τις υπόλοιπες
πληρωµές θα τις πάρουµε, διότι οι επιταγές του Ταµείου Ανά-
καµψης δεν είναι µόνο να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία, αλλά
είναι και να είναι και ουσιαστικά περαιωµένη. 

Θλιβερό, λοιπόν, ότι για ακόµα µια στιγµή και για ακόµη µια
φορά βρισκόµαστε στο περίπου και στο παραπέντε. Και φυσικά
επιτρέψτε µου να πω ακόµα πιο θλιβερό το γεγονός ότι σήµερα ο
Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα µίλησε και είπε ότι είναι
εξαιρετικά ευχαριστηµένος από την κατάσταση στο Κτηµατολόγιο 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε για τη

συνέπεια στο χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γιάννης Παππάς, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, να ευχηθώ σε όλους καλό µήνα και να πω ότι σήµερα συζη-
τάµε 1η Οκτωβρίου 2024 το νοµοσχέδιο για την ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης, την απλοποίηση των διαδικασιών, τη χρήση
τεχνητής νοηµοσύνης για την λειτουργία του «Ελληνικού Κτηµα-
τολογίου». 

Θέλετε να µιλήσουµε ειλικρινά; Υπό κανονικές συνθήκες το µο-
ναδικό που θα έπρεπε να συζητάµε είναι το πώς η τεχνητή νοη-
µοσύνη µπορεί να βελτιώσει τη δουλειά που έχει γίνει ήδη από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και η πολιτική ηγεσία του

Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης να δέχεται από εµάς προ-
τάσεις και εισηγήσεις. Γι’ αυτό πρέπει να συζητάµε εδώ σήµερα. 

Και όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι η µο-
ναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία δεν έχει ολοκλη-
ρώσει ακόµα την κτηµατογράφηση της. Σας φαίνεται λογικό;
Εµένα πάντως καθόλου, ειδικά όταν αναλογίζοµαι ότι στην Ολ-
λανδία η µετάβαση στο νέο ψηφιακό κτηµατολόγιο ολοκληρώ-
θηκε το 1985, στη Σουηδία του 1995, στη Βουλγαρία το 2009 και
στην Πολωνία το 2010. 

Κυρίες και κύριοι, γεννήθηκα και µεγάλωσα στο νησί της
Ρόδου όπου υπάρχουν κτηµατογραφικά αρχεία πριν από το 1921
και το Κτηµατολόγιο υπάρχει εδώ και σχεδόν έναν αιώνα όπως
και στο νησί της Κω και στο Λακκί και Ξερόκαµπο της Λέρου. Η
διαδικασία της µετάπτωσης από το Κτηµατολόγιο της Ρόδου στο
Εθνικό Κτηµατολόγιο ήταν µια διαδικασία που µας προβληµάτισε
και µπορώ να πω ότι µας έβαλε δύσκολα.

Ξέρετε, όµως, κάτι; Για να φτάσουµε στο σηµείο αυτό να µι-
λάµε δηλαδή σήµερα εδώ για ένα ενιαίο Εθνικό Κτηµατολόγιο
έπρεπε κάποιος να πάρει την απόφαση και να αναλάβει την ευ-
θύνη να το κάνει και αυτός είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αξίζει, επίσης, να αναγνωρίσουµε άπαντες τη συµβολή της πο-
λιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, του Υπουργού και ιδιαίτερα του
Υφυπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, του Κωνσταντίνου του
Κυρανάκη για την επιµονή του και την προσήλωσή του στην υλο-
ποίηση του έργου. Κωνσταντίνε, µιλάω ειλικρινά και µέσα από
την καρδιά µου σε ευχαριστούµε πάρα πολύ γιατί έπεσες ο ίδιος
από πάνω, είδες το πρόβληµα, ήρθες στη Ρόδο αρκετές φορές
το αντιµετώπισες και προχωράµε µαζί να λύσουµε κάτι το οποίο
χρόνια τώρα είναι άλυτο και έγινε βραχνάς για την οικονοµία και
την ανάπτυξη του νησιού µας. 

Και επίσης, να ευχαριστήσω και τον µέχρι πρότινος Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, τον κ. Αλεξανδρή Πάνο
που βοήθησε πάρα πολύ στις διαδικασίες αυτές.

Για όσους πάντως έχουν ασθενή µνήµη για να καταλάβετε
πόσο έχει ταλαιπωρηθεί το έργο του Κτηµατολογίου να υπενθυ-
µίσω ότι το 2001 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζήτησε την επιστροφή
100 εκατοµµυρίων κοινοτικών πόρων και αρνήθηκε να χρηµατο-
δοτήσει το Κτηµατολόγιο στην Ελλάδα. Αυτό για να µην ξεχνιό-
µαστε.

Τελικά έπρεπε να αναλάβει πάλι η Νέα Δηµοκρατία την ολο-
κλήρωση του Κτηµατολογίου µέχρι το 2025 µε τη χώρα µετά από
δεκαετίες να εντάσσεται στο ψηφιακό και νέο σύστηµα του Κτη-
µατολογίου. Το αποτέλεσµα είναι κάθε ιδιοκτήτης που υπέβαλε
δήλωση να βλέπει αποτυπωµένη την περιουσία του σε έναν ενι-
αίο χάρτη σε όλη την επικράτεια. Οι πολίτες αποκτούν νέα ψη-
φιακά εργαλεία διασφάλισης της ακίνητης περιουσίας τους. Οι
ρυθµοί έκδοσης αποφάσεων, καταχώρηση ακινήτων στο Κτηµα-
τολόγιο επιταχύνονται. Οι διαδικασίες που ταλαιπωρούν τους πο-
λίτες απλοποιούνται. Χρόνια προβλήµατα επιλύονται άµεσα στο
κτηµατολογικό γραφείο αντί µετά από πολλά χρόνια στο δικα-
στήριο. Οι φορείς του δηµοσίου τοµέα θα διαθέτουν επιβεβαι-
ωµένα και επικαιροποιηµένα στοιχεία επικοινωνίας των πολιτών
µε τήρηση όλων των κανόνων προστασίας δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα εξασφαλίζοντας τη βέλτιστη εξυπηρέτηση τους. 

Το Εθνικό Κτηµατολόγιο γίνεται ο πρώτος δηµόσιος φορέας
που αξιοποιεί την τεχνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητικών
αποφάσεων. Η εφαρµογή τεχνητής νοηµοσύνης µέσω της λήψης
επεξεργασίας και καταχώρησης στοιχείων σε πράξεις που υπο-
βλήθηκαν στο Κτηµατολόγιο καταρτίζει σχετικές εισηγήσεις
προς τα πρόσωπα που έχουν την αποφασιστική αρµοδιότητα, τα
οποία όµως δεν δεσµεύονται αλλά υποβοηθούνται από αυτές. 

Όποιος από τους πολίτες όλα αυτά τα χρόνια έχει επιχειρήσει
να αξιοποιήσει την περιουσία του, να πουλήσει ή να αγοράσει
νέα µπορεί να καταλάβει πόσο πολύ θα συµβάλει η µείωση των
χρονοβόρων διαδικασιών και οι υπηρεσίες του κράτους είναι για
να διευκολύνουν και όχι επιτέλους να βάζουν τα δύσκολα και τρι-
κλοποδιές στους πολίτες. 

Θέλετε µήπως κι άλλο παράδειγµα; Η συντριπτική πλειονότητα
των συµπολιτών µας µένει σε πολυκατοικίες. Όταν από νεότερη
µέτρηση προκύπτει νέο εµβαδόν διαµερίσµατος, ο ιδιοκτήτης
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δεν µπορεί να τροποποιήσει τα τετραγωνικά του συµβολαίου για
το διαµέρισµά του. Απαιτείται συναίνεση των υπολοίπων ιδιοκτη-
τών διαµερισµάτων στη σύσταση οριζόντιας ιδιοκτησίας. Ξέρετε
τι σηµαίνει αυτό και είναι πολλές φορές που δεν κατέληξαν που-
θενά και είναι πολλές φορές που πήγαν στα δικαστήρια. Γι’ αυτό,
λοιπόν, εδώ µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, η επιφάνεια,
το περίγραµµα και η χρήση της οριζόντιας ιδιοκτησίας καθώς και
των χώρων αποκλειστικής χρήσης τους µπορούν να διορθώνον-
ται µε βάση τη νεότερη µέτρηση και τα ακίνητα να µπορούν να
µεταβιβαστούν. 

Να σηµειώσω τέλος µία πρόβλεψη του νοµοσχεδίου, την οποία
τόνισε και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Είναι στο
άρθρο 21. Κτηµατολογικά γραφεία και υποκαταστήµατα του «Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου» που βρίσκονται σε νησιωτικούς δήµους
ή παραµεθόριες περιοχές το πρόβληµα των κενών θέσεων προ-
σωπικού θα καλύπτεται µέσω πρόσληψης προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου αποκλειστικά ως
31-10-25, προκειµένου να καλυφθούν οι έκτακτες ανάγκες και να
δοθούν οι λύσεις. Και εδώ ευχαριστούµε πάρα πολύ το Υπουρ-
γείο, την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και τον Υφυπουργό
Κωνσταντίνο Κυρανάκη, γιατί εντόπισε το πρόβληµα, το είδε και
έδωσε αµέσως λύση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό απαντά πει-
στικά σε ένα ερώτηµα δεκαετιών το οποίο δεν απάντησε κανείς
όλα τα προηγούµενα χρόνια ή επέµενε να απαντά µε λάθος
τρόπο, όπως συνεχίζετε να κάνετε ακόµη και σήµερα οι κύριοι
της Αντιπολίτευσης. Αυτή είναι και η ουσιώδης επιτυχία µιας πο-
λιτικής ηγεσίας να απαντά στα ερωτήµατα της κοινωνίας και να
λύνει τα προβλήµατα που προκύπτουν ή που υπάρχουν από το
παρελθόν. 

Η αποστολή µας είναι να ακούµε την κοινωνία και τα αιτήµατά
της και να επιχειρούµε να δώσουµε λύσεις σε χρόνια υπαρκτά
προβλήµατα. Δεν υπάρχει κανένας απολύτως λόγος να ασχολού-
µαστε µε ερωτήµατα που δεν υπάρχουν πόσω µάλλον να µένει
περιθώριο σε προβλήµατα που κακοφορµίζουν. Όταν συµβαίνει
αυτό ανθίζουν φαινόµενα λαϊκισµού, απλούστευσης και ακραίων
λύσεων. Και είναι στιγµές που ο θόρυβος από τις µειοψηφίες γί-
νεται ο ρυθµός που πρέπει να κινείται η Πλειοψηφία. Όπως η
φύση απεχθάνεται το κενό και σπεύδει πάντα να το καλύψει, στην
πολιτική όταν δηµιουργείται το κενό καλύπτεται από τους λαϊκι-
στές και γι’ αυτόν τον λόγο δεν πρέπει να ξεχνάµε γιατί τη χρονιά
που έρχεται υπάρχουν πολλοί -κάποιοι ανάµεσά µας- που θα
γιορτάσουν τα δέκα χρόνια από το θρίαµβο εκείνων που έφτασαν
την πατρίδα µας και τους πολίτες της ένα βήµα πριν το χάος.

Και το ιδιαίτερο είναι ότι ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης ήταν κατά, αλλά όσο τον άκουγα στην τηλεόραση γιατί
δεν µπορούσα να είµαι τότε στη Βουλή άκουγα συνέχεια να µι-
λάει για τα θετικά του νοµοσχεδίου. Είναι απίστευτο! Πρέπει να
καταλάβουµε ότι εδώ µέσα είµαστε για να δίνουµε λύσεις στην
κοινωνία και στον κόσµο. Και αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νο-
µοσχέδιο που δεν έχει ιδεολογικό υπόβαθρο. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο που δίνει λύσεις στην κοινωνία και την οικονοµία και τους
πολίτες µας. 

Δεν µπορούµε και δεν πρέπει να αφήσουµε περιθώρια η ιστο-
ρία να επαναληφθεί όχι ως τραγωδία την πρώτη φορά, όπως είχε
πει ο Καρλ Μαρξ, αλλά και ως τραγωδία και ως φάρσα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στο χρόνο.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υφυπουργός, ο κ. Κυρανάκης για µια
µικρή παρέµβαση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ή θα κάνετε την οµι-
λία σας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Όχι, κύριε Πρόεδρε, µια µικρή παρέµβαση, απάν-
τηση στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, στον κ. Νικολαΐδη. Θα
ήθελα να τον ενηµερώσετε εσείς οι συνάδελφοί του γιατί απου-
σιάζει από την Αίθουσα, παρ’ ότι έβαλε κάποια ερωτήµατα. 

Δεν ισχύει καθόλου αυτό το οποίο αναφέρει. Κατ’ αρχάς του
έχω απαντήσει σε γραπτή του ερώτηση. Υπάρχουν επίσηµα κα-
τατεθειµένα έγγραφα. Θεωρώ ότι είναι ανήθικο κοινοβουλευτικά
να λέει συνάδελφος ότι δεν του έχει απαντήσει Υπουργός σε κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο. Υπάρχουν και στα Πρακτικά οι σχετικές
απαντήσεις.

Στη Δράµα, λοιπόν, που ανέφερε ότι µόλις δεκαπέντε µέρες
µέσα στον Αύγουστο είχαν ενηµέρωση και προθεσµία οι πολίτες
για να έρθουν να διορθώσουν τα σφάλµατα, ισχύουν τα εξής:
Έναρξη ανάρτησης στη Δράµα είχαµε 18-7-2022, του 2022, η
οποία τελείωσε 18-1-2022. Τελείωσε η ανάρτηση.

Εκθέσεις 6Α είχαµε από 2-11-23 µέχρι 2-1-24. Λήξη εκπρόθε-
σµων δηλώσεων και προδήλων σφαλµάτων είχαµε µέχρι 28-2-24.
Μιλάµε για διαδικασίες οι οποίες κράτησαν πολλούς µήνες, δύο
χρόνια. Από 28-2-24 µέχρι την ηµεροµηνία που ανέφερε λίγο πριν
από το Βήµα της Βουλής, δηλαδή τις µέρες µέσα στον Αύγουστο
µεσολάβησαν άλλοι πέντε µήνες στους οποίους ανταποκριθή-
καµε στα αιτήµατα τοπικών συλλόγων της Δράµας κατόπιν πα-
ρέµβασης και του κ. Κυριαζίδη, του Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας, στους οποίους πέντε µήνες οι πολίτες είχαν δυνα-
τότητα να διορθώσουν. 

Στη Δράµα, λοιπόν, είχαµε δύο χρόνια και ένα µήνα συνολικό
διάστηµα που οι πολίτες µπορούσαν να κάνουν εκπρόθεσµες δη-
λώσεις και διορθώσεις όχι δεκαπέντε µέρες µέσα στον Αύγουστο,
κάτι το οποίο συνηγορεί υπέρ του ποσοστού συλλογής δικαιωµά-
των που ξεπέρασε το 100% της προεκτίµησης. Είχαµε πάνω από
το 100% της προεκτίµησης των δικαιωµάτων, που σηµαίνει ότι
αυτές οι περιπτώσεις που αναφέρει ο κ. Νικολαΐδης είναι απειρο-
ελάχιστες και είναι περιπτώσεις οι οποίες λειτουργούν κατά των
συνεπών πολιτών της Δράµας οι οποίοι προσήλθαν στην ώρα
τους, προσήλθαν µε τις επιπλέον δυνατότητες των εκπρόθεσµων
δηλώσεων, προσήλθαν µε τις παρατάσεις οι οποίες δόθηκαν επί
δύο χρόνια και ένα µήνα µετά την ανάρτηση. Δεν λέω καν για το
συνολικό διάστηµα από την αρχή της µελέτης.

Πάω τώρα στην κ. Γρηγοράκου. 
Κυρία Γρηγοράκου, µας αδικείτε. Και αυτό διότι στη Λακωνία

όπως και σε κάθε περιοχή που συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα
έρχονται και µου λένε τα προβλήµατα πέφτουµε, όπως σωστά
είπε ο Γιάννης Παππάς, από πάνω προσωπικά. 

Στη Λακωνία, λοιπόν, είχαµε µέσα στο καλοκαίρι τη διαδικασία
της διόρθωσης. Κατόπιν παρέµβασης και του κ. Κρητικού και του
κ. Δαβάκη, δώσαµε επίσηµη όχι άτυπη όπως είπατε επίσηµη ανα-
κοινωµένη από το Διοικητικό Συµβούλιο του «Ελληνικού Κτηµα-
τολογίου». Τι είναι άτυπο σε αυτό δεν καταλαβαίνω, ειλικρινά, να
µου το εξηγήσετε. 

Είχαµε, λοιπόν, δεκαπέντε ηµέρες και ζητούσα κάθε µέρα ενη-
µέρωση να δω τι ουρές υπάρχουν στο γραφείο κτηµατογράφη-
σης. Από τις δεκαπέντε µέρες, λοιπόν, τις δεκατέσσερις -τις
δεκατρείς για να µην είµαι υπερβολικός- ήταν άδειο το γραφείο
κτηµατογράφησης. Τις τελευταίες δύο µέρες όντως γέµισε. Προ-
φανώς τελευταία µέρα ήρθαν όλοι και δώσαµε εµείς προσωπικά
εντολή στον ανάδοχο κτηµατογράφησης να παραλάβει πρωτό-
κολλα για κάθε πολίτη που στεκόταν στην ουρά, να παραλάβει
αριθµό πρωτοκόλλου για να µπορέσει να εξυπηρετήσει ακόµα και
την επόµενη µέρα όπως και έκανε. Δεν το αναγνωρίζετε αυτό
όµως.

Και τι κάνετε αντ’ αυτού; Παραπληροφορείτε τους πολίτες και
λέτε από το Βήµα της Βουλής κάτι που δεν ισχύει, ότι όλες οι
διαφορές λέτε δεν λύνονται µε µία πλατφόρµα, δεν λύνονται µε
την επίσκεψη στο Κτηµατολόγιο αλλά λύνονται λέει µόνο δικα-
στικά. Σταµατήστε, λοιπόν, να παραπληροφορείτε τους πολίτες. 

Οι πολίτες µε νόµο της Νέας Δηµοκρατίας έχουν την δυνατό-
τητα και να διορθώσουν και να δηλώσουν τα αγνώστου ιδιοκτήτη
σε οποιαδήποτε µελέτη, ακόµα και αυτές που είχαν κλείσει µε τα
πιλοτικά στην αρχή. Έχουν δυνατότητα εφόσον έχουν µεταγε-
γραµµένο τίτλο να πάνε στο Κτηµατολογικό Γραφείο και να δη-
λώσουν για να µην έχουµε αυτό που µας κατηγορείτε, αγνω-
στολόγιο, που θα είχαµε αγνωστολόγιο αν είχαµε τηρήσει απα-
ρέγκλιτα και αυστηρά τον νόµο του ΠΑΣΟΚ. 

Εδώ, λοιπόν…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μέχρι τώρα είχαµε αγνωστολόγιο; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ναι, φυσικά, κύριε Μάντζο. Όταν έχουµε αγνώ-
στους έχουµε αγνωστολόγιο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δηλαδή …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Άρα, λοιπόν, σταµατήστε ως εκπρόσωποι του κό-
σµου που σας στέλνει σ’ αυτό το Κοινοβούλιο να τους
παραπληροφορείτε για να κερδίσετε πρόσκαιρα µικροκοµµατικά
οφέλη. Για ποιον λόγο να το κάνετε αυτό; Έχουµε τόσα θέµατα
να αντιπαρατεθούµε ιδεολογικά. Πρέπει σε χρηστικά θέµατα που
αφορούν στην περιουσία του πολίτη να δίνετε λάθος πληροφό-
ρηση; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω
να εκφράσω τη θλίψη µου και την αγωνία µου για όλα αυτά που
συµβαίνουν γύρω µας τα τελευταία εικοσιτετράωρα. Από τη µία
η χώρα καίγεται για άλλη µια φορά, αυτή τη φορά στην Κόρινθο,
µετρώντας ήδη δύο θύµατα και µε τους πυροσβέστες και τους
εθελοντές µας να δίνουν µάχη µε τις φλόγες, ενώ ταυτόχρονα η
νεανική παραβατικότητα χτυπάει κόκκινο και βρισκόµαστε ακόµα
στο προοίµιο της σχολικής χρονιάς. 

Περνώντας, λοιπόν, στο σηµερινό νοµοσχέδιο φοβάµαι πως
αποτυγχάνει να αντιµετωπίσει το κεντρικό ζήτηµα ολοκλήρωσης
του Κτηµατολογίου µε ουσιαστικό τρόπο, παρ’ όλο που ο τίτλος
υπόσχεται το αντίθετο. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που όχι µόνο δεν λύνει τα προβλήµατα
αλλά αλλάζει ολόκληρη τη φιλοσοφία του Κτηµατολογίου µετα-
φέροντας πλέον ευθύνη και βάρη στους πολίτες ενώ παράλληλα
επιβαρύνει έναν ήδη υποστελεχωµένο και κορεσµένο φορέα. 

Ας µιλήσουµε όµως ανοιχτά για το τι κάνατε και κυρίως για το
τι δεν κάνατε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι τώρα το κρά-
τος είχε την ευθύνη να παρέχει ένα οργανωµένο και αξιόπιστο
χάρτη ιδιοκτησιών στους πολίτες. Τι κάνει όµως τώρα η Κυβέρ-
νηση; Μεταφέρει την ευθύνη αυτή στους πολίτες, ζητώντας τους
να διορθώσουν κατόπιν εορτής φυσικά τα όποια λάθη προκύ-
ψουν σε απροσδιόριστο χρόνο και µε απροσδιόριστο κόστος. Με
αυτή τη λογική δηµιουργούµε ένα Κτηµατολόγιο γεµάτο κενά,
ανασφάλεια και εκκρεµότητες. Αναρωτιέµαι, λοιπόν: Είναι αυτό
το µέλλον που θέλουµε για τους πολίτες µας;

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι το νοµοσχέδιο ενισχύει την
ασφάλεια δικαίου. Πώς ακριβώς, κύριε Υπουργέ, το επιτυγχάνετε
αυτό, όταν αφήνετε τους πολίτες να παλεύουν στο λαβύρινθο
των κτηµατολογικών διατυπώσεων; Το ίδιο νοµοσχέδιο παραδέ-
χεται ότι για να διορθωθούν τα λάθη και να υπερασπιστούν την
ιδιοκτησία τους όσοι δεν έχουν τίτλους, θα πρέπει οι πολίτες
αυτοί να καταφύγουν στα δικαστήρια. 

Και φυσικά ουδείς λόγος γίνεται για το αµάχητο το τεκµήριο
του δηµοσίου που έρχεται ως χαριστική βολή. Δηµιουργείται µια
τεράστια ανασφάλεια δικαίου σε όλους εκείνους που δεν έχουν
κανένα µηχανισµό να τους προστατεύσει απέναντι στην όποια
κρατική αυθαιρεσία. Και σας ρωτώ: Τι θα κάνει όλες αυτές τις
ιδιοκτησίες το δηµόσιο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας τα είπαν και οι φορείς. Το
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» είναι υποστελεχωµένο και κορεσµένο
και εσείς έρχεστε να προσθέσετε περισσότερα βάρη, περισσό-
τερες ευθύνες, περισσότερες υποχρεώσεις σε έναν φορέα που,
όπως µαρτυρούν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, αγωνίζεται να ανταπο-
κριθεί στις τρέχουσες ανάγκες. Είναι σαν να θέλουµε να γεµί-
σουµε ένα ποτήρι που ήδη ξεχειλίζει. Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο
Κτηµατολόγιο το λένε καθαρά. Δεν υπάρχουν πόροι, δεν υπάρχει
προσωπικό, δεν υπάρχουν κατάλληλες υποδοµές για να σηκώ-
σουν αυτό το φορτίο. 

Ποια είναι, λοιπόν, η απάντηση της Κυβέρνησης σε αυτό; Επι-

δεινώνουµε την κατάσταση και ευχόµαστε καλή τύχη. Αλλά φυ-
σικά το κόστος θα πέσει και πάλι στους πολίτες. Με το νέο αυτό
σύστηµα οι πολίτες θα χρειαστεί να καταφύγουν σε µηχανικούς,
σε δικηγόρους, σε συµβολαιογράφους για να διασφαλίσουν τα
δικαιώµατά τους. Δηµιουργείται ένα νέο γραφειοκρατικό τέρας
και ζητάτε από τους πολίτες να πληρώσουν για να το αντιµετω-
πίσουν. Έτσι λειτουργεί το κράτος υπέρ του πολίτη ή µήπως
µόνο υπέρ όσων µπορούν να πληρώσουν δεδοµένου ότι το κό-
στος για µία τέτοια υπόθεση είναι περίπου της τάξης των 2.500
ευρώ ανά ακίνητο. Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
και εδώ έχουµε άλλη µια περίτρανη περίπτωση µετατόπισης της
κρατικής ευθύνης στους ιδιώτες και στους πολίτες. 

Και για να φτάσουµε και στον κίνδυνο για το περιβόητο αγνω-
στολόγιο όπως πολύ ορθά χαρακτήρισε ο ειδικός µας αγορητής
Ιλχάν Αχµέτ, στην περίπτωση των ακινήτων αγνώστου ιδιοκτήτη,
χωρίς τίτλο, οι πολίτες θα βρεθούν µπλεγµένοι σε µία δικαστική
περιπέτεια για να διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους. Και αν αυτό
δεν είναι αρκετό, έχετε το ακαταµάχητο τεκµήριο του δηµοσίου
για να λειτουργήσει ως η τελική παγίδα για όσους δεν προλά-
βουν να διευθετήσουν ζητήµατα των ιδιοκτησιών τους. 

Είναι αυτό ένδειξη ασφάλειας δικαίου ή µια πράξη υφαρπαγής
ιδιωτικών περιουσιών από το κράτος; Πώς περιµένετε να εµπι-
στευτούν οι πολίτες ένα τέτοιο σύστηµα; Και δεν το λέµε εµείς
µόνο. Ο Δικηγορικός Σύλλογος Ελλάδος έχει επισηµάνει ότι
υπάρχουν πολλές χιλιάδες ακίνητα που παραµένουν αδήλωτα
λόγω άγνοιας, λόγω πολύπλοκων διαδικασιών. Ζητούν παρά-
ταση, ζητούν διευκρινίσεις, ζητούν σαφείς ρυθµίσεις για τη διόρ-
θωση των γεωµετρικών µεταβολών. Και εσείς τι κάνετε; Αγνοείτε
τις προτάσεις τους και προχωράτε σε µονοµερείς αποφάσεις. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ας δούµε τι κάνατε µε το
Νοµό Λασιθίου. Το Λασίθι αντιµετωπίζει µια κατάφορη αδικία στη
διαδικασία της κτηµατογράφησης. Παρά τις επανειληµµένες κοι-
νοβουλευτικές µας παρεµβάσεις το Υπουργείο και το Κτηµατο-
λόγιο αρνήθηκαν να παρατείνουν την προθεσµία για την
υποβολή εκπρόθεσµων δηλώσεων και τη διόρθωση πρόδηλων
σφαλµάτων. Μιλάµε για µια περιοχή που έχει αφεθεί εκτεθειµένη
χωρίς καµµία µέριµνα για τα λάθη και τις παραλείψεις που έχουν
προκύψει. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, υπάρχει η πολιτική βούληση να στηρί-
ξουµε τους πολίτες του Λασιθίου ή θα τους αφήσουµε στο έλεος
της γραφειοκρατίας; Κλείσιµο υποθηκοφυλακείων, υποστελέ-
χωση κτηµατολογικού γραφείου στην Κρήτη, πολυπλοκότητα
διαδικασιών, «κρασάρισµα» ηλεκτρονικής πλατφόρµας, στενά
χρονικά περιθώρια. Και τι απαντάτε σε όλες τις κοινοβουλευτικές
µας παρεµβάσεις; Ότι η όποια παράταση δεν κρίνεται απαραί-
τητη και πως αποτελεί καθυστέρηση περαίωσης του έργου. Και
το ερώτηµα παραµένει το ίδιο. Γιατί αρνηθήκατε την παράταση
µέχρι 30-11-2024, αφού ο νόµος το επιτρέπει;

Και δεν είναι µόνο αυτό. Η πρόσφατη ανακοίνωση για την κι-
νητή µονάδα κτηµατογράφησης στην Κρήτη αποτελεί µία ακόµα
ένδειξη ανισότητας στη µεταχείριση. Η µονάδα θα εξυπηρετήσει
µόνο τους υπόλοιπους τρεις νοµούς της Κρήτης αφήνοντας απ’
έξω το Λασίθι. Και αναρωτιέµαι αν ισχύει τελικά αυτό που όλοι
οι πολίτες φωνάζουν ότι το Λασίθι είναι φτωχός συγγενής της
Κρήτης; Γιατί τέτοια διάκριση; 

Σαν να µην έφτανε αυτό, το χάος µε τους δασικούς χάρτες συ-
νεχίζει να ταλαιπωρεί τους κατοίκους. Πάνω από δέκα χιλιάδες
αντιρρήσεις στην Περιφέρεια Κρήτης βρίσκονται σε εκκρεµό-
τητα µε την αρµόδια επιτροπή να υπολειτουργεί. Έχουµε κολλή-
σει σε ένα γραφειοκρατικό τέλµα που όχι µόνο µπλοκάρει τις
συναλλαγές αλλά καταδικάζει την περιοχή σε αναπτυξιακή στα-
σιµότητα, δεδοµένου ότι όλες οι δικαιοπραξίες έχουν παγώσει
λόγω αναντιστοιχίας µεταξύ Κτηµατολογίου και δασικών χαρτών. 

Και προκύπτουν εύλογα ερωτήµατα όπως τι θα γίνει µε τις εν-
στάσεις που κατατέθηκαν µέχρι τον Ιούλιο και πώς θα διορθω-
θούν, τι θα γίνει στις περιπτώσεις που οι δήµοι δεν έχουν
προχωρήσει σε αναγνωρίσεις των κοινόχρηστων δρόµων και κό-
βονται άρτια οικόπεδα στη µέση. Οι τοπικοί φορείς, ο Δικηγορικός
Σύλλογος, Σύλλογος Επαγγελµατιών Μηχανικών Ιεράπετρας, επι-
τροπές κτηµατολογίων των δήµων, Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος
Τµήµα Ανατολικής Κρήτης έχουν ήδη επισηµάνει το πρόβληµα και
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ζητούν παρατάσεις. Και ποια είναι η αντίδραση του Υπουργείου;
Σιγή και αδιαφορία. 

Έτσι στηρίζουµε τους πολίτες µε αµάχητο τεκµήριο υπέρ δη-
µοσίου και προθεσµίες που απειλούν να τους στερήσουν την πε-
ριουσία τους; Το Δηµοτικό Συµβούλιο Αγίου Νικολάου έχει ζητήσει
να παραταθεί η προθεσµία για τις διορθώσεις των αρχικών εγγρα-
φών σε περιοχές όπου ήδη λειτουργεί το Κτηµατολόγιο έως τις
31 Δεκεµβρίου του 2026, όπως προτείνει και η ολοµέλεια των δι-
κηγορικών συλλόγων. Είναι µια απόλυτα δίκαιη και λογική πρό-
ταση.

Και εµείς λέµε το εξής, αν δεν παραταθεί πώς περιµένουµε να
ολοκληρωθεί σωστά και δίκαια το Κτηµατολόγιο, το πιο σηµαντικό
εργαλείο, ώστε να γνωρίσει η χώρα µας τι έχουµε και πού το
έχουµε; Θέλουµε απλά να ολοκληρωθεί το Κτηµατολόγιο ή θέ-
λουµε να ολοκληρωθεί σωστά και δίκαια; Θέλουµε να ολοκληρω-
θεί υπέρ των πολιτών ή µήπως τιµά τη χώρα µας, τη χώρα της
δηµοκρατίας και της δικαιοσύνης, οι πολίτες να θεωρούν το κρά-
τος ληστρικό και να µην το εµπιστεύονται;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς το νοµοσχέδιο αυτό
δεν ολοκληρώνει το Κτηµατολόγιο, το κλείνει άρον άρον και το µε-
τατρέπει σε ένα αγνωστολόγιο. Δεν ελαφρύνει το βάρος στους
πολίτες. Τους φορτώνει µε νέα βάρη και έξοδα. Και µήπως τελικά
ήρθε η ώρα να µας πείτε ποιον εξυπηρετούν αυτές οι αλλαγές;

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να βαφτίζουµε την προχειρότητα µε-
ταρρύθµιση και ας κάνουµε πραγµατική δουλειά για ένα Κτηµα-
τολόγιο που θα λειτουργεί για τον πολίτη και όχι εναντίον του.

Και ολοκληρώνω,  κύριε Πρόεδρε, µε ένα γενικότερο στόχο που
πρέπει όλοι να θέσουµε και σε αυτή εδώ την Αίθουσα αλλά και
στην καθηµερινότητά µας, πώς θα διασφαλίσουµε την ασφάλεια
του πολίτη και πώς θα κερδίσουµε ξανά την εµπιστοσύνη του στο
κράτος και στους θεσµούς, πώς να τον κάνουµε να νιώσει ασφά-
λεια πώς ό,τι και αν συµβεί µπορεί να απευθυνθεί στο κράτος και
στη δικαιοσύνη και όχι όπως τώρα να φοβάται µη και χρειαστεί να
µπλέξει µε το κράτος και τη δικαιοσύνη. 

Γιατί αυτό πρώτον, δεν τιµά κανέναν. Δεύτερον, συντηρεί την
αποστροφή του πολίτη προς το πολιτικό σύστηµα και τρίτον, κρα-
τάει τη χώρα δέσµια σε ένα σενάριο χαµηλών προσδοκιών που
απέχει πολύ από µία ανεπτυγµένη χώρα, από µια χώρα που δεν
χωρούν ανισότητες και όπου οι πολίτες µπορούν να ζουν µε ευη-
µερία, δικαιοσύνη και ασφάλεια. Αν βάλετε όλα αυτά στο προσκή-
νιο, τότε ίσως µια µέρα µας φέρετε µια πραγµατική µεταρρύθµιση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Και τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής, ο κ. Σταύρος Μιχαηλίδης και αµέσως µετά ζήτησε και
θα έχει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτια-
τών, κ. Κόντης.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγο σε αυτή

την Αίθουσα διά στόµατος του Πρωθυπουργού της χώρας ακού-
σαµε ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα που δεν έχει ακόµα ολοκλη-
ρωµένο Κτηµατολόγιο κάτι που οπωσδήποτε δεν µας τιµά.
Προσπαθούµε ακόµα να ολοκληρώσουµε το εργαλείο που κατο-
χυρώνει εµπράγµατα δικαιώµατα των Ελλήνων, ενισχύει την οικο-
νοµία, βάζει τάξη και νοικοκυριό στη χώρα και λοιπά. Και όπως
είπε επίσης ο κύριος Πρωθυπουργός «Κτηµατολόγιο έχουν δηµι-
ουργήσει άλλες χώρες εδώ και αιώνες, όχι δεκαετίες». 

Εµείς αργήσαµε. Και όχι µόνο αργήσαµε να ξεκινήσουµε τη σύν-
ταξη ενός Κτηµατολογίου, αλλά ακόµη δεν µπορούµε να το τελει-
ώσουµε. Πάµε µπρος και πίσω. Τι µας κρατά ακόµα πίσω;
Προφανώς η έλλειψη προσωπικού, η υπερβολική γραφειοκρατία
και φυσικά σκοπιµότητες και συγκεντρωτισµός. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ήρθε στη Βουλή εξήντα πέντε µέρες,
περίπου, από τον ν.5123 που ψηφίσαµε πάλι για το Κτηµατολόγιο
τον Ιούλιο. Δεν ακυρώνουµε την προσπάθεια. Εξάλλου, όπως ανέ-
φερε και ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, κάποια άρθρα θα τα υπερψη-
φίσουµε. Φοβούµαι όµως ότι σύντοµα θα έρθει και επόµενη

τροποποίηση, αν δεν εισακουστούν οι εποικοδοµητικές προτάσεις
που έχουν ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα. 

Κύριε Υπουργέ, Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα. Εσείς προσω-
πικά το ξέρετε γιατί έχετε υπηρετήσει και την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Όπως όµως και να το κάνουµε στην Αθήνα η κτηµα-
τογράφηση είναι σαφώς πιο απλή από ό,τι είναι στην επαρχία,
στην ύπαιθρο και ιδιαίτερα στις νησιωτικές µας περιοχές. Παρ’
όλα αυτά ακόµα και στην Αθήνα τα σφάλµατα είναι πολλά και -
απαράδεκτα χρονικά- η ολοκλήρωση συναλλαγών παίρνει µήνες
για να ολοκληρωθεί. Είναι και η ύπαιθρος, λοιπόν, η ύπαιθρος που
είναι έρηµη, που κατοικούν πια ελάχιστοι υπερήλικες, που οι ιδιο-
κτήτες µπορεί να µην είναι καν στην Ελλάδα, που δεν µπορούν να
µετακινούνται, που δεν µπορούν να συναλλάσσονται και να χρη-
σιµοποιούν τις νέες τεχνολογίες όπως οι νεότεροι, µε αποτέλεσµα
να αναγκάζονται να αναθέτουν αυτά που οι νεότεροι τα χειρίζονται
µε το κινητό τους τηλέφωνο σε µηχανικούς και δικηγόρους µε τε-
ράστιες δαπάνες αβάσταχτες για το µικρό βαλάντιο των περισσό-
τερων ανθρώπων της υπαίθρου, µε αποτέλεσµα να αδυνατούν να
ολοκληρώσουν την ταυτοποίηση και δήλωση ιδιοκτησιών και στο
τέλος να τις εγκαταλείπουν.

Ο κλήρος στην επαρχία, κύριε Υπουργέ, και πάλι θα πω για τον
δικό µου τόπο, ξέρετε τι είναι; Όταν λέµε χωράφι ή κτήµα δεν εν-
νοούµε δεκάδες ή εκατοντάδες στρέµµατα όπως σε άλλες περιο-
χές της Ελλάδας. Κτήµα στην περιοχή µου, στα νησιά µας και
ακόµα πιο πολύ στα µικρά νησιά του Αιγαίου, είναι το µεγαλύτερο
διακόσια τετραγωνικά µέτρα, µισό στρέµµα το πολύ και µάλιστα
σε ορεινές και δύσβατες περιοχές. Χιλιάδες ιδιοκτησίες θα λάβουν
τον χαρακτηρισµό υπέρ αγνώστου, και αφού είναι βέβαιο ότι δεν
θα ακολουθηθούν λόγω των ιδιαιτεροτήτων που προανέφερα των
περιοχών µας οι όποιες δυνατότητες παρέχει το νοµοθετικό πλαί-
σιο, θα καταλήξουν στο δηµόσιο. Είναι κάτι δηλαδή σαν εθνικο-
ποίηση. 

Η µεγαλύτερη όµως ζηµιά για τέτοιες περιπτώσεις που αναγ-
κάζονται οι µικροϊδιοκτήτες, οµογενείς, ετεροδηµότες και λοιπά,
να εγκαταλείψουν τα χωραφάκια που τους κληροδότησαν οι παπ-
πούδες τους, από τις δυσκολίες που προανέφερα είναι ότι χάνεται
και ο δεσµός τους µε τις ρίζες τους. Αποκόπτονται από τα νησιά
µας, την άκρη του Αιγαίου. Δεν έχουν τίποτα πια να τους κρατά
και αυτό αποτελεί µεσοµακροπρόθεσµα τεράστια εθνική βλάβη
για τη χώρα µας. 

Θα έχει ενδιαφέρον να µας δίνατε, κύριε Υπουργέ, από τα µέχρι
σήµερα στοιχεία που έχετε κάποια στατιστικά από τα κτηµατολό-
για για τα ποσοστά που έχουν φτάσει οι δηλώσεις στα νησιά του
ανατολικού Αιγαίου και ιδιαίτερα στα µικρά νησιά. Να δούµε πόσο
δούλεψε η διαδικασία κτηµατογράφησης στις ευαίσθητες περιο-
χές της Ελλάδας. Να δούµε κατά πόσο οι όποιες δυσκολίες και
κόστη ανάγκασαν τους νησιώτες να αποκοπούν από τη ρίζα τους.
Να δώσουµε, δηλαδή, και µια εθνική και νησιωτική διάσταση των
πολιτικών σας. 

Οι αναβολές και οι παρατάσεις στις υποχρεώσεις µας ενδεχο-
µένως να µη λειτουργούν αποτελεσµατικά, να µην είναι τόσο χρή-
σιµες η µια αναβολή πίσω από την άλλη. Πρέπει όµως να
οµολογήσουµε ότι στην περίπτωση του Κτηµατολογίου αυτή η πο-
λύχρονη απαράδεκτη κατάσταση σε πολύ µεγάλο βαθµό οφείλε-
ται και στην ανικανότητα του κράτους, των κυβερνήσεων θα πω
εγώ, διαχρονικά. Σε αυτή τη διάσταση οφείλετε να αναλάβετε µε
θάρρος το µερτικό που σας αναλογεί και να αναλάβετε πρωτο-
βουλίες θεραπείας όπου αποδεδειγµένα η πενταετής διαχείρισή
σας δεν απέδωσε. 

Θα το συνδέσω µε την απαράδεκτη κατάσταση που επικρατεί
στον τόπο µου, την Χίο, την οποία και εσείς αναφέρατε σε παρέµ-
βασή σας ως παράδειγµα κακής διαχείρισης και σφαλµάτων εκ
µέρους του Κτηµατολογίου. Οι διαδικασίες ξεκίνησαν αν θυµάµαι
καλά το 1997 στους τότε Δήµους Αγίου Μηνά, Ανέµωνα και Ιωνίας.
Δεν θα περιγράψω τι ακολούθησε. Θα σταθώ µόνο στην περί-
πτωση του τότε Δήµου Ιωνίας. Ήταν τόσα τα λάθη που σχεδόν
όλη η καταγραφή και αποτύπωση έπρεπε να πεταχτεί στα σκου-
πίδια, γεγονός που το αποδέχτηκε το Κτηµατολόγιο και το 2012
όρισε µια επιτροπή µηχανικών για επανέλεγχο. Ήταν τόσο µεγάλο
το µέγεθος των σφαλµάτων που το Κτηµατολόγιο το 2018 -χάσαµε
και έξι χρόνια- υπέγραψε σύµβαση µε ανάδοχο εταιρεία για την
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επανακαταγραφή των δηλώσεων σφαλµάτων που ξεπέρασαν όσο
καιρό κράτησε αυτή η εργολαβία τις οκτώ χιλιάδες ιδιοκτησίες. 

Από το 2018, λοιπόν, που παραδόθηκε το αποτέλεσµα των µε-
λετών το Κτηµατολόγιο δεν έκανε τίποτα. Δεν προκήρυξε καµµία
άλλη εργολαβία µε αποτέλεσµα τώρα, το 2024, να είµαστε εκεί
που βρισκόµασταν το 2012. Με ποια λογική, λοιπόν, θα πει το
Υπουργείο ή το Κτηµατολόγιο «τα εγκαταλείπω όλα γιατί υπάρχει
µερίδιο ευθύνης ή κάποια ευθύνη στους ιδιοκτήτες»; Δεν υπάρχει
καµµία ευθύνη. Όλη η ευθύνη αναλογεί στην Κυβέρνηση και στο
Κτηµατολόγιο που το διαχειρίστηκε όλα αυτά τα χρόνια. Έχουµε
απόλυτη, λοιπόν, εγκατάλειψη. Και ξαφνικά έρχεστε αντί να δώ-
σετε λύση και βάζετε λουκέτο. 

Αυτή η συµπεριφορά, κύριε Υπουργέ, δεν υπηρετεί αρχές χρη-
στής διοίκησης, νησιωτική ή εθνική πολιτική. Καταβάλλετε προσπά-
θεια -θα το δεχτώ- να επιλύσετε κάποια προβλήµατα. Οφείλετε
όµως σε τέτοιες περιπτώσεις, όπως αυτή που προανέφερα, όχι
µόνο λόγω των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών της περιοχής µας αλλά
και λόγω της πρόδηλης ευθύνης της Κυβέρνησης να αναλάβετε
άµεσα πρωτοβουλίες για επίλυση του προβλήµατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών:
«Κύρωση σύµβασης παραχώρησης υπηρεσιών για τη χρηµατο-
δότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττικής
οδού». 

Επίσης, ο Βουλευτής Τρικάλων της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Σκρέκας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδος Σπαρτιάτες, ο κ. Ιωάννης Κόντης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα αυτό το νοµοσχέδιο αλλά πρώτα οφείλω και εγώ µε τη
σειρά µου, εκπροσωπώντας το κόµµα µας, να κάνω µια αναφορά
στους κατοίκους της Κορινθίας οι οποίοι δοκιµάζονται µε αυτές
τις πυρκαγιές, και µια ιδιαίτερη αναφορά στους δύο νεκρούς αν-
θρώπους που έχασαν τη ζωή τους και άφησαν οικογένειες και
ορφανά παιδιά. 

Δυστυχώς, είµαστε συνεχείς µάρτυρες µιας τέτοιας κατάστα-
σης. Φτάνουµε Οκτώβριο µήνα να καίγεται πάλι ένα µεγάλο
µέρος της Ελλάδος και, δυστυχώς, πάντα θα λέµε τα ίδια, πάντα
θα βρισκόµαστε εδώ και θα την πληρώνουν απλά ανώνυµοι πο-
λίτες οι οποίοι δεν έχουν φταίξει σε τίποτε, είναι στα θέµατα τα
οποία τους καίνε και τα οποία καταστρέφουν τις ζωές τους. 

Υπάρχει και ένα µεγάλο θέµα της εποχής, πριν µπω στο νοµο-
σχέδιο, που είναι η βία των νέων. Σήµερα είχε µια σύσκεψη η Κυ-
βέρνηση µε τον κύριο Πρωθυπουργό από ό,τι έµαθα. Άκουσα και
τον κ. Φλωρίδη το πρωί να αναφέρει σαν πρώτα µέτρα ότι για να
λυθεί το θέµα της βίας στους ανήλικους µαθητές ή έξω από τα
σχολεία αυτό που προέχει είναι να ποινικοποιηθούν τελείως τα
κάθε µορφής όπλα ή ό,τι µπορεί να χαρακτηριστεί όπλο. Δηλαδή,
να βγουν παράνοµα µε µορφή κακουργηµατική από ό,τι άκουγα,
τα αεροβόλα και τα µαχαίρια, κάθε είδους µαχαίρια.

Και εγώ δεν µιλάω για την οπλοφορία, µιλάω για ένα απλό µα-
χαίρι που µπορεί κάποιος να έχει στην κατοχή του -είτε είναι µι-
κρός είτε µεγάλος- στο αυτοκίνητό του για να κάνει µια δουλειά.
Αυτό θα θεωρείται κακούργηµα από ό,τι είπε ο κ. Φλωρίδης.

Όµως, δεν σκοτώνουν τα όπλα, κύριοι, όπως λένε και στην
Αµερική, όπου έχουν γίνει πάµπολλες προσπάθειες να αφαιρέ-
σουν τα όπλα από τους κατοίκους και δεν αλλάζει τίποτα στο
Σύνταγµά τους, γιατί εκεί θεωρούν ότι ο πολίτης πρέπει να έχει
το δικαίωµα στην άµυνα, τουλάχιστον, µέσα στο σπίτι του, σκο-
τώνουν οι άνθρωποι. Εάν εµείς αφαιρέσουµε οτιδήποτε θεω-

ρούµε όπλο, θα φτάσουµε να βλέπουµε ανθρώπους να σκοτώ-
νουν µε τα χέρια τους, µε σκοινιά.

Και δεν καταλαβαίνουµε αυτόν τον όρο της αφαίρεσης των
όπλων, ή το να πιστεύουµε -υποτίθεται- ότι θα αφαιρέσουµε τα
µαχαίρια και τα αεροβόλα και δεν θα υπάρχει βία των νέων. Αν
αύριο δούµε κάποιον να σκοτώνει µε χλωρίνη ή µε οξύ σε ένα
σπρέι, θα ποινικοποιήσουµε τις χλωρίνες και τα σπρέι και τα οξέα
και ό,τι υπάρχει; Δεν είναι αυτό η πρόληψη.

Η πρόληψη είναι να µάθουµε τους νέους µας να συµπεριφέ-
ρονται κοινωνικά ως άνθρωποι, να αρχίσει µέσα από τις οικογέ-
νειες, να αρχίσει µέσα από τα σχολεία, να µάθουµε τους νέους
ότι η ζωή τους δεν είναι ένα κινητό και ένα τάµπλετ. Ξέρουµε ότι
η βία σήµερα και η επίδραση των εικόνων, το βίντεο -έχει βγει σε
µελέτες τώρα στην Αµερική- η βία που βγαίνει µέσα από αυτά
προτρέπει τους νέους κατά 85% στο να την υιοθετήσουν στη ζωή
τους. Έχετε δει, έχετε καθίσει να δείτε -εγώ έχω µικρό παιδί και
βλέπω τι µου δείχνει που βλέπουν οι συµµαθητές του και παρα-
κολουθώ και εγώ- ότι υπάρχουν τράπερς, οι λεγόµενοι «τρά-
περς», οι οποίοι γεµίζουν γήπεδα όπου πηγαίνουν παιδιά
δεκατριών, δεκαπέντε ετών και οι λέξεις που ακούνε στα τραγού-
δια είναι µόνο βία, «πιάσε το σαρανταπεντάρι και ρίξ’ το σε
αυτόν» -εννοούν το πιστόλι το σαρανταπεντάρι- ή «σκότωσε τον
µπάτσο», αναφερόµενοι στους αστυνοµικούς; Αυτά τα τραγού-
δια τα επιτρέπουµε και τα προωθούµε.

Και ενώ εάν µιλήσει κάποιος για µία αγνή έννοια όπως είναι η
πατρίδα ή οτιδήποτε άλλο, ή αν κάνει µια αναφορά που θα θεω-
ρηθεί –ξέρω εγώ- ρατσιστική, οµοφοβική έστω και αν δεν είναι,
τρέχουν να τον φυλακίσουν, να του κάνουν δικογραφίες, αυτοί
οι στιχουργοί, αυτοί οι τραγουδιστές, αυτοί οι αλήτες της ζωής
µας, γιατί είναι αλήτες αυτοί που προωθούν τη βία, οποιαδήποτε
µορφή βίας και αυτοί που λένε «πιάσε ένα όπλο και σκότωσε», ή
«κάνε µια ληστεία» -γιατί αυτά λένε αυτά τα τραγούδια- τα θεω-
ρούµε τέχνη.

Και αν εσείς τα θεωρείτε τέχνη και το κράτος τα θεωρεί τέχνη,
µην ψάχνετε να κυνηγήσετε τη βία των νέων, κυνηγώντας ένα µα-
χαιράκι πέντε εκατοστών που θα έχει ο πατέρας του ή που θα
κυκλοφορεί κάποιος να τον παραπέµψετε σε µορφή κακουργή-
µατος. Αν πιστεύετε ότι κυνηγάτε τη βία, θα κοροϊδεύετε τους
εαυτούς σας, γιατί και µε ένα σκοινί, µε µια µπουνιά, µε µια κλω-
τσιά είδαµε προχθές κάτι αγρίµια να επιτίθενται. Γιατί εγώ δεν
τα θεωρώ παιδιά αυτά τα θεωρώ πλέον αγρίµια. Δεκαέξι χρονών
ή δεκαπέντε χρονών παιδιά που σκοτώνουν, χτυπάνε, σκοτώνουν
στο ξύλο ένα παιδί για οποιονδήποτε λόγο είναι αγρίµια. Πέρασε
η εφηβεία και το δεκατρία και δεκατέσσερα, πλέον φτάνουν και
σε άλλες µορφές, τα θεωρεί και η πολιτεία ικανά να ψηφίζουν,
να πηγαίνουν στρατιώτες σε λίγο. Είναι αγρίµια όταν χτυπάνε εί-
κοσι άτοµα, έχουν το ένστικτο της αγέλης πλέον όταν χτυπάνε
ένα παιδί ανυπεράσπιστο και όταν µεγαλώσουν, είτε καλυπτόµε-
νοι πίσω από πολιτικές οµάδες διαφόρων πεποιθήσεων είτε οπα-
δικές είτε οτιδήποτε άλλες, εύκολα θα βγαίνουν στις
δολοφονικές απόπειρες, εύκολα θα επιτίθενται σε κοινωνικές
οµάδες, εύκολα θα φτάνουν στις απόπειρες δολοφονίας ή τις
δολοφονίες. Και είναι πολύ εύκολο, γνωρίζω περίπτωση φίλου
που έριξε κάποτε ένα χαστούκι σε κάποιον έπεσε κάτω και πέ-
θανε ο άνθρωπος ο άλλος, φίλος παιδικός. Εύκολο είναι να χτυ-
πήσεις κάποιον και να τον σκοτώσεις, δεν είναι δύσκολο.

Εκεί, λοιπόν, πρέπει να µπούµε κοινωνικά στα µυαλά των παι-
διών οι γονείς τους πρώτα, και να τους µάθουν τι πρέπει να ζη-
τάνε από τη ζωή τους, πώς πρέπει να είναι η ζωή. Να χαιρόµαστε
και τις ψηφιοποιήσεις -µιλάµε εδώ για ψηφιακά, κύριε Υπουργέ-
να χαιρόµαστε και οτιδήποτε άλλο! Εάν δεν αποκτήσουν κοινω-
νική συνείδηση πολίτη ο οποίος βασίζεται στην ευγενή άµιλλα
και θεωρεί τους άλλους πολίτες, -ό,τι διαφορά και να έχει µαζί
τους είτε είναι οπαδική είτε πολιτική- ότι είναι σαν και αυτόν, εάν
δεν το κάνουµε αυτό δεν θα βγάλουµε άκρη ποτέ, ποτέ! Θα µι-
λάµε για τη βία και για το πώς στο τέλος θα την αφαιρέσουµε
από τα παιδιά. Και µην ξεχνάµε ότι τα παιδιά εύκολα µέσα σε
έναν χρόνο γίνονται άνδρες και πλέον εάν δεν έχουµε φτάσει στο
σηµείο να τους αφαιρέσουµε από το µυαλό και να παγιωθεί στις
σκέψεις τους το ότι η βία είναι ο µοναδικός δρόµος για να φτά-
σουν στην επιτυχία, δεν πρόκειται να πετύχουµε τίποτα.
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Είναι δυνατόν να ακούµε συζητήσεις και στατιστικές του τύπου
ότι οκτώ χιλιάδες νέοι συνελήφθησαν την περασµένη χρονιά σε
αντίθεση µε έξι χιλιάδες πρόπερσι -και να λέµε ότι συνελήφθη-
σαν, παραπέµφθηκαν και στα δικαστήρια- και είναι επίτευγµα
αυτό για µια χώρα που θέλει να επαίρεται ότι έχει αρχές, δικαίου
και δηµοκρατικές ιδέες και αντιλήψεις;

Η βία των ανηλίκων –ξαναλέω- συνδέεται πάρα πολύ µε τον
κυβερνοχώρο. Ψηφίσαµε πριν κάποιους µήνες το νοµοσχέδιο για
τη βία στο διαδίκτυο µε αυστηρούς νόµους, µε το ότι θα κατε-
βαίνει υλικό το οποίο θα προτρέπει σε βία και βλέπουµε ότι αυ-
τούς τους τύπους που προωθούν τη βία -επαναλαµβάνω και
στέκοµαι σε αυτούς- γεµάτοι τατουάζ, µε πιστόλια, µε νεκροκε-
φαλές, οι οποίοι κάνουν τους καλλιτέχνες και τραγουδάνε τρα-
γούδια που από το πρωί µέχρι το βράδυ προτρέπουν σε βία και
σε ναρκωτικά και σε ληστείες, να µην τους αγγίζει κανείς. Είναι
ανέγγιχτοι, δεν τους πειράζει κανείς! Είναι παράξενο αυτό, είναι
περίεργο. Και είναι, πραγµατικά, άξιο προσοχής. Και όχι µόνο
δεν τους αγγίζει κανείς αλλά δείτε ότι έχουν ακροαµατικότητες,
τηλεθεάσεις πάνω από είκοσι εκατοµµύρια κάποιοι, οι οποίοι όσο
πιο βίαιοι είναι, τόσο πιο πολλές θεάσεις έχουν λες και το σύ-
στηµα θέλει να επιβάλει µε αυτόν τον τρόπο -το σύστηµα εννοώ
κάποιο αόρατο και όχι το ελληνικό σύστηµα- τη βία και τη διά-
λυση των κοινωνιών µέσα από αυτά.

Όσο και να φαίνονται, κύριε Υπουργέ, παράξενα και θεωρίες
συνωµοσίας είναι πραγµατικότητα. Καθίστε ένα Σαββατοκύριακο
–είστε ειδικός στον κυβερνοχώρο- και δείτε όλα αυτά που σας
λέω. Θα απορήσετε, αν δεν τα έχετε δει ή δεν σας τα λένε οι συ-
νεργάτες σας.

Θα πρέπει οι νέοι να ενταχθούν σε εκπαιδευτικά συστήµατα
ψηφιακής παιδείας και ενσυναίσθησης, κύριε Υπουργέ, να κατα-
λάβουν τι είναι το βίαιο περιεχόµενο, να το διακρίνουν και να κα-
τανοούν τις συνέπειες της διάδοσής του. Πρέπει να ενισχυθεί η
δεξιότητά τους και να αναγνωρίζουν τις αρνητικές επιπτώσεις
της βίας στους συνοµηλίκους τους. Πρέπει να υπάρχουν αυστη-
ροί έλεγχοι περιεχοµένου στα κοινωνικά δίκτυα που προβάλλον-
ται, ο αλγόριθµος να βλέπει τα βίντεο βίας και τις εικόνες µε βία
ώστε να περιοριστούν αυτά.

Εκστρατεία κατά της βίας στη µουσική βιοµηχανία, πολύ ση-
µαντικό! Να τους διαγράψουµε και από καλλιτέχνες -θεωρητικά
λεγόµενους «καλλιτέχνες»- εάν θέλουν να προωθούν τη βία!

Εν πάση περιπτώσει -το κλείνω, για να πάω στο νοµοσχέδιο-
είναι ένα θέµα που πιστεύω ότι πρέπει να µας απασχολεί πολύ
περισσότερο και από το κάθε Κτηµατολόγιο και γι’ αυτό στάθηκα
τόσο πολύ.

Θέλω να πω ότι θεωρητικά θα µπει µια τάξη µε αυτό το σχέδιο
νόµου στην κτηµατογράφηση και στην επίτευξη του στόχου για
µετάβαση του συνόλου της χώρας σε καθεστώς λειτουργούντος
Κτηµατολογίου. Ωστόσο, υπάρχουν ορισµένα αλλά, µέσα εκεί.

Το άρθρο 1 έχει σαν αποδεκτό σηµείο τη διόρθωση των γεω-
µετρικών στοιχείων. Το θέµα, όµως, είναι ότι έχει οριστεί το 2025
ως καταληκτική ηµεροµηνία, κάτι που φαντάζει πολύ δύσκολο µε
την τωρινή διαδικασία και µε τα αρκετά στάδια ελέγχου να πραγ-
µατοποιηθεί. Σίγουρα κάποια funds του εξωτερικού είναι γνωστό
ότι πιέζουν για γρήγορη ολοκλήρωση, για να αγοράσουν ακί-
νητα, να αγοράσουν τη µισή Ελλάδα, δηλαδή, το υπόλοιπο που
µένει και χωρίς το Κτηµατολόγιο να έχει περαιωθεί σε αυτό το
χρονοδιάγραµµα.

Στο Γ’ Μέρος πρέπει να διευκρινιστεί ο ρόλος της τεχνητής
νοηµοσύνης, κύριε Υπουργέ. Θα διαβάζει συµβόλαια και θα µπο-
ρεί να επεξεργαστεί τα γεωµετρικά στοιχεία και ποιος θα είναι ο
ρόλος των µηχανικών και των δικηγόρων του Κτηµατολογίου;
Φαίνεται στο νοµοσχέδιο ότι την τελική απόφαση θα παίρνει ένας
υπάλληλος, χωρίς να συµφωνεί απαραίτητα µε το αποτέλεσµα της
τεχνητής νοηµοσύνης. Πρέπει να µπουν διακριτά όρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι σωστό ότι το κράτος διαθέτει πολλά ακίνητα τα οποία είναι
αναξιοποίητα, αλλά πρέπει να βρεθεί τρόπος µε τον οποίο θα γί-
νεται σωστή µετάβαση από Υπουργείο σε Υπουργείο.

Όσον αφορά τα ψηφιοποιηµένα αρχεία όταν περάσουν σε κάθε
δήµο πρέπει οι δήµοι να έχουν και το αντίστοιχο προσωπικό για

την εξυπηρέτηση του πολίτη. Γνωρίζουµε δε ότι το Κτηµατολόγιο
είναι υποστελεχωµένο και πρέπει να προσληφθούν ικανά άτοµα
να διεκπεραιώσουν όλη τη διαδικασία.

Επίσης, στο Μέρος Β’ βλέπουµε ότι θα αναρτηθούν από τους
αναδόχους αλλά και από το ίδιο το Κτηµατολόγιο όλα τα στοιχεία,
είτε έχουν ολοκληρωθεί είτε όχι. Θα λειτουργεί µία πλατφόρµα επί
εικοσιτετραώρου βάσεως προκειµένου κάθε πολίτης να µπορεί -
είτε ο ίδιος είτε κάποιος µηχανικός, συµβολαιογράφος- να κατα-
χωρίσει τα στοιχεία.

Τι γίνεται, όµως, όταν ένας πολίτης δεν έχει να διαθέσει το χρη-
µατικό ποσό για να πληρώσει κάποιους για τις υπηρεσίες αυτές
και δεν έχει γνώσεις ηλεκτρονικού υπολογιστή; Θα υπάρχει κάποιο
αρµόδιο γραφείο για τις περιπτώσεις αυτές; 

Ουσιαστικά στο άρθρο 5 συνεχίζει το κράτος να χρησιµοποιεί
τους αναδόχους, είτε µε τον έναν τρόπο είτε µε τον άλλο. Οι ανά-
δοχοι έχουν κοστίσει πολλά χρήµατα στο δηµόσιο και παρ’ όλο
που κάποιοι µπορεί να έχουν ολοκληρώσει το έργο συνεχίζουν να
υφίστανται. Η τεχνητή νοηµοσύνη, λοιπόν, είναι το µεγαλύτερο
θέµα για εδώ. 

Όσον αφορά δε τα άγνωστα ακίνητα, δεν είναι συνταγµατικό,
κύριε Υπουργέ, να περνάνε στο δηµόσιο χωρίς καµµία ειδοποίηση.
Εδώ υπάρχει το µεγάλο ζήτηµα της αλλαγής τεράστιων ή όχι πε-
ριουσιακών στοιχείων και δεν καταλαβαίνουµε πώς το κράτος θα
έχει το δικαίωµα να κατάσχει ουσιαστικά αυτά τα ακίνητα και να
ορίσει πού θα καταλήξουν αυτά. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, δεν είµαστε ευνοϊκά διακείµενοι στο νο-
µοσχέδιο αυτό, αλλά θα ψηφίσει ο αγορητής µας στο τέλος της
ηµέρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι εµείς
και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Παναγιώτης Παρασκευαϊδης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, τα προβλήµατα της Μυ-
τιλήνης είναι παρόµοια µε της Χίου, που άκουσα από τον συνά-
δελφό κ. Σταύρο Μιχαηλίδη και είναι πάρα πολύ σοβαρά. Είναι
χειρότερα σε εµάς.

Προτού αναφερθώ σε αυτά, θα ήθελα να αναφερθώ στο επί-
µαχο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ενέργειας για το
Χωροταξικό Τουρισµού, διότι «βαφτίζει» τις βραχονησίδες βρά-
χους από τη µια και απαγορεύει την τουριστική αξιοποίηση των
µικρών νησιών που είναι κοντά µας. Αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό
διότι οι βραχονησίδες έχουν υφαλοκρηπίδα, ενώ οι βράχοι δεν
έχουν υφαλοκρηπίδα. Πρέπει να το προσέξουµε αυτό. Είναι κάτι
πολύ σοβαρό και ειδικά εµάς τους νησιώτες που συνορεύουµε µε
την Τουρκία µάς απασχολεί πάρα πολύ. Έχω κάνει ειδική ενηµέ-
ρωση στους Υπουργούς. 

Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να συλλυπηθώ τις οικογένειες
των πυροσβεστών που έπεσαν στο καθήκον. 

Είναι σοβαρά τα προβλήµατα του Κτηµατολογίου. Θα ανα-
φερθώ λίγο στο ιστορικό. Το ‘98 ετέθη η ανάθεση για το Κτηµα-
τολόγιο στη Λέσβο. Έχουν περάσει περίπου είκοσι οκτώ χρόνια
από τότε και η κατάσταση είναι δραµατική, θα έλεγα. Το ‘98 ετέθη
η µελέτη, το ’11 παρεδόθη λανθασµένη µελέτη πολύ λανθασµένη
µελέτη. Ανεγνωρίσθη ότι είναι λανθασµένη µετά την παραλαβή βέ-
βαια και αναλαµβάνει η «Κτηµατολόγιο Α.Ε.», «mea culpa, δικά µου
είναι τα λάθη, θα τα διορθώσω». Το ’18, ύστερα από επτά χρόνια,
κάλεσαν εταιρείες να αναλάβουν τη διόρθωση. Πρέπει να ήταν επί
ΣΥΡΙΖΑ λίγο προτού φύγει. Ανέλαβαν, λοιπόν, δύο εταιρείες να
διορθώσουν το Κτηµατολόγιο. Μετά από δύο χρόνια έρχονται οι
εταιρείες και λένε «δεν µπορέσαµε να κάνουµε τίποτα, καµιά δια-
κοσαριά από τα πεντέµισι χιλιάδες που ήταν τα προβληµατικά,
φταίνε οι κάτοικοι διότι δεν προσέρχονται». Είπαν ορισµένες δι-
καιολογίες και τα παράτησαν. 

Η κατάσταση είναι δραµατική. Δεν µπορείτε να φανταστείτε. Η
Μυτιλήνη, τα Λουτρά, ο Αφάλωνας, η Μόρια, τα χωριά της Γέρας.
Στα Λουτρά είναι το 80% λάθος. Πήγαν µε τα συµβόλαιά τους οι
άνθρωποι του Αφάλωνα να καταθέσουν τα πειστήρια της ιδιοκτη-
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σίας και τους λένε «κοιτάξτε, έχουν καταγραφεί µέσα στα πειστή-
ρια της Μόριας». Είναι τόσο µπάχαλο η κατάσταση, κύριε
Υπουργέ, που δεν µένει τίποτε άλλο παρά η επανακτηµατογρά-
φηση διότι δεν πρόκειται να λυθεί το πρόβληµα. 

Όπως ειπώθηκε και για τη Χίο, τα αγροτεµάχια είναι µικρά, κο-
στίζουν 5 µε 10.000. Όταν πας να το διορθώσεις, σου λένε «πή-
γαινε βγάλε τοπογραφικό να πας στο δικαστήριο να το λύσεις».
Είναι ασύµφορο, διότι πρέπει να ξοδέψεις 2 µε 3.000 και το αγρο-
τεµάχιο κάνει 5.000, εποµένως όλα αυτά θα εγκαταλειφθούν και
είναι κρίµα για τον κόσµο που «φυλάει Θερµοπύλες». Αν φύγουν
και αυτοί οι άνθρωποι διότι δεν θα έχουν τίποτα να τους «δέσει» -
διότι η γη τούς «δένει»- θα έχουµε τεράστιο πρόβληµα και κατοί-
κων στην περιοχή µας. Θα φύγουν. Τι θα κάνουν εκεί πέρα; 

Δείτε το, σας παρακαλώ. Είναι πάρα πολύ σοβαρό το θέµα.
Εξαιρέστε τη Λέσβο από το κλείσιµο. Κάντε κάτι για να µπορέ-
σουµε να δώσουµε διέξοδο εξωδικαστικώς. Δεν µπορεί ο κόσµος
να πάει στα δικαστήρια, δεν µπορεί να τα κάνει αυτά τα πράγµατα.
Είναι παλιοί αγρότες που έχουν µείνει στα χωριά, έχουν τα πρό-
βατά τους, δεν ξέρουν να µπουν µέσα σε πλατφόρµες ώστε να δι-
ευθετήσουν τέτοια πράγµατα. Θέλουν καθοδήγηση. Υπάρχουν
προτάσεις, να οριστεί µια επιτροπή, να φέρουν τα συµβόλαιά τους
µ’ ένα τοπογραφικό και να λύσουν το πρόβληµα. Υπάρχουν τρόποι
να τους βοηθήσουµε. Προσπαθήστε το. Πιστεύουµε στην αξία σας
και στην ικανότητά σας. Δεν είναι δικά σας τα λάθη, το αναγνωρί-
ζουµε. Είναι διαχρονικά. 

Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση. Γιατί δεν αξιοποιήθηκε η
γνώση και η αποκτηθείσα εµπειρία ευρωπαϊκών κρατών στο να
γίνει το Κτηµατολόγιο, αλλά πήραµε ορισµένες εταιρείες άσχετες
που µας τα έκαναν όλα λάθος; Και µάλιστα δεν πληρώνουν. Δεν
υπάρχει δικαιοσύνη για να τους δικάσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Παρασκευαϊδης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου.

Μια µικρή παρέµβαση ζήτησε και έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτριος Μάν-
τζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Περίµενα να ολοκληρώσουν όλοι οι οµιλητές του ΠΑΣΟΚ - Κι-

νήµατος Αλλαγής, της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, για να πα-
ρέµβω για τελευταία φορά προς τον κύριο Υφυπουργό µε αφορµή
την προηγούµενη τοποθέτησή σας, απάντησή σας, κύριε Υφυ-
πουργέ, σε αναφορές συναδέλφων από τη δική µας Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα, ιδίως του κ. Νικολαΐδη και της κ. Γρηγοράκου.

Το πρώτο το οποίο κατάλαβα, αν κατάλαβα σωστά, είναι ότι για
να υπάρξει παράταση και να µην υπάρχουν ουρές στα κατά τό-
πους κτηµατολογικά γραφεία, πρέπει να υπάρξει παρέµβαση από
τους τοπικούς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Αναφέρατε τον
συνάδελφο από τη Δράµα, τους συναδέλφους από τη Λακωνία.
Άρα αυτό δεν το λες και ιδανική, χρηστή διοίκηση, να περιµένει
κανείς από τον τοπικό Βουλευτή …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η άσκηση πιέσεων είναι στα καθή-
κοντα …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ένα λεπτάκι. Δεν υπάρχει προϊστά-
µενη αρχή του κτηµατολογικού γραφείου να αναφερθεί στο επο-
πτεύον Υπουργείο; Δεν υπάρχει διοικητική ιεραρχία, η οποία
µπορεί να αναφέρει τα προβλήµατα; Χρειάζεται να έρθει ο τοπικός
Βουλευτής να ενεργοποιήσει το πελατειακό δίκτυο, να έρθει ο
Υπουργός να σκύψει πάνω από το πρόβληµα και τότε να υπάρξει
απάντηση; Μια πρώτη παρατήρηση είναι αυτή. Επαναλαµβάνω ότι
αυτό δεν το λες και χρηστή διοίκηση εν έτει 2024.

Το δεύτερο: Κύριε Υφυπουργέ, ξεκινήσαµε πολύ καλά τη συνε-
δρίαση. Να την ολοκληρώσουµε εξίσου καλά. Χρειάζεται λίγη συ-
στολή και προσοχή στους χαρακτηρισµούς σε συναδέλφους
Βουλευτές όσον αφορά σε νοµικά ζητήµατα. Είναι νοµικά τα ζη-
τήµατα τα οποία πραγµατευόµαστε σε αυτό το σχέδιο νόµου. 

Άρα το να µιλάµε για κοινοβουλευτικά ανήθικες συµπεριφορές,
να µιλάµε για Βουλευτές της Αντιπολίτευσης που παραπλανούν
συστηµατικά, θα πρέπει να το περιορίσουµε. Όταν µιλούµε για το
«Αγνωστολόγιο» -είναι ένας ευφυής όρος που χρησιµοποιήθηκε
από τον ειδικό αγορητή µας και τον επαναλάβαµε- εµείς δεν µι-
λούµε ευρέως για τις αγνώστου ιδιοκτήτη ιδιοκτησίες οι οποίες
πράγµατι, κύριε Υφυπουργέ υπάρχουν και µε το σηµερινό καθε-
στώς. Μιλούµε για εκείνες τις ιδιοκτησίες οι οποίες και είναι αγνώ-
στου ιδιοκτήτη επειδή δεν προϋπάρχει τίτλος. Για παράδειγµα,
υπάρχουν περιπτώσεις χρησικτησίας. Σε αυτές τις περιπτώσεις
εκείνοι οι οποίοι δεν έχουν προστρέξει να καταθέσουν τις σχετικές
αιτήσεις και να καταστήσουν τις ιδιοκτησίες τους γνωστού ιδιο-
κτήτη δεν το κάνουν επειδή δεν θέλουν αλλά επειδή δεν µπορούν.
Έχουν συγκεκριµένα αντικειµενικά κωλύµατα, αντικειµενικούς λό-
γους. 

Εµείς λέµε ότι για αυτές τις περιπτώσεις θα έπρεπε να προ-
βλεφθεί µια διοικητική διαδικασία εξωδικαστικής επίλυσης ώστε
να µην κατευθύνονται αυτοί οι άνθρωποι σε έναν δικαστικό
αγώνα δαπανηρό και χρονοβόρο. Να υπάρξει ενεργοποίηση της
διαµεσολάβησης που είναι ένας θεσµός το οποίον σωστά η Κυ-
βέρνηση έχει ενεργοποιήσει στον χώρο του Κτηµατολογικού Δι-
καίου και να αποφευχθούν οι άδικες συνέπειες µιας τέτοιας
επιλογής. Γιατί αν κλείσει το Κτηµατολόγιο σε αυτές τις περιπτώ-
σεις και έχουµε ευρείες οµάδες αγνώστων ιδιοκτητών, θα ενερ-
γοποιηθεί όπως πολύ σωστά ξέρετε το αµάχητο τεκµήριο υπέρ
του ελληνικού δηµοσίου το οποίο κατά τη γνώµη µας και -το προ-
τείνουµε- θα πρέπει να γίνει µαχητό ώστε να προστατεύεται µε
βάση το άρθρο 17 και το άρθρο 20 του Συντάγµατος τελικά και
η ιδιοκτησία των πολιτών. 

Αυτές είναι προτάσεις σοβαρές, µετρηµένες, υπεύθυνες από
ένα κόµµα της σοβαρής και αξιόπιστης Αντιπολίτευσης αυτού
του Κοινοβουλίου και δεν είναι προτάσεις ούτε θέσεις που πα-
ραπλανούν. Το αντίθετο. Ενηµερώνουν, ελέγχουν και κατατεί-
νουν στην προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, της
ασφάλειας δικαίου και της προστασίας των συναλλαγών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Κυρανάκη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε. 
Εσείς, κύριε Μάντζο, αγαπητέ συνάδελφε, καλά τα λέτε. Είστε

θεσµικός και εποικοδοµητικός, όπως είπα και πριν. Όταν ένας
συνάδελφος από το ίδιο κόµµα όµως έρχεται και λέει ότι τέσσε-
ρις - πέντε φορές έχει απευθυνθεί σε µένα κοινοβουλευτικά και
δεν του έχω απαντήσει ενώ του έχω απαντήσει γραπτά, οφείλω
να το πω, κύριε Μάντζο. Δεν θα το κρύψω για να είµαι ευγενικός.
Θέµα ευγένειας είναι κι αυτό. Όταν λέει συνάδελφός σας ότι
όλες οι διαφορές πρέπει υποχρεωτικά να καταλήξουν σε ένα δι-
καστήριο και την ακούει ο ψηφοφόρος της, την ακούει ο άνθρω-
πος ο όποιος την έχει στείλει ως εκπρόσωπό του στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο και λέει «για να το λέει η κυρία Βουλευτής έτσι θα
είναι», παραπληροφορεί. 

Άρα, λοιπόν, σας παρακαλώ καλοπροαίρετα. Είναι προς όφε-
λος των ανθρώπων που εκπροσωπούµε όλοι. Το λέω για τελευ-
ταία φορά. Όποιος δεν δήλωσε στη διοικητική διαδικασία
κτηµατογράφησης, το αµέλησε, δεν µπόρεσε, αδυνατούσε ή οι
γονείς του ή οι παππούδες του δεν το έκαναν γιατί δεν πιστεύαν
στη διαδικασία, δεν τον τιµωρεί το ελληνικό κράτος. Δεν θέλει
να του πάρει το σπίτι το ελληνικό κράτος. Του δίνει µια δυνατό-
τητα που ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση και του λέει ότι µπορεί να
πάει σήµερα σε κτηµατολογικό γραφείο µε γραµµένο τίτλο από
το υποθηκοφυλακείο ή µε αποδοχή κληρονοµιάς ή µε δικαστική
απόφαση για χρησικτησία και να διορθώσει µε την απλή διαδι-
κασία του προδήλου σφάλµατος την εγγραφή από αγνώστου
στο όνοµά του. Να επιστρέψει, δηλαδή, και επισήµως η περιου-
σία του στα χέρια του. Άρα, λοιπόν, σας το λέω καλοπροαίρετα,
πληροφορείστε σωστά τους πολίτες.

Για την κ. Σπυριδάκη από το Λασίθι, η οποία ζήτησε -τι πιο σύ-
νηθες- παράταση…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ας το ζητήσει κι ένας Βουλευτής της
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Αντιπολίτευσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Θα έρθω και σ’ αυτό. 
Θέλω να την ενηµερώσω ότι στο Λασίθι η συλλογή δηλώσεων

και δικαιωµάτων έχει ξεπεράσει το 93%. Έχει ξεπεράσει το 93%.
Άρα δεν συντρέχει λόγος και άλλης παράταση στο Λασίθι. Πρέ-
πει να µπει σε λειτουργούν κτηµατολόγιο για να µπορέσουµε να
έχουµε ασφάλεια δικαίου.

Τελευταίο σχόλιο για τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
τους οποίους λοιδορήσατε επειδή παρεµβαίνουν για να λύσουν
ένα ζήτηµα της περιοχής τους. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν λοιδορήσαµε. Την Κυβέρνηση
ελέγχω. Οι Βουλευτές κάνουν τη δουλειά τους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κατ’ αρχάς οι υπηρεσιακοί που αναφέρατε, οι
προϊστάµενοι των γραφείων δεν θέλουν παρατάσεις γιατί αυξά-
νεται ο όγκος της δουλειάς τους. Όταν έρχεται η πολιτική ηγεσία
ή η διοίκηση του Κτηµατολογίου και λέει: «θα δώσω µία παρά-
ταση» αυξάνεται ο όγκος δουλειάς. Δεν τις θέλουν, γι’ αυτό και
δεν τις εισηγούνται. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δηλαδή, θέλουν ουρές; Θέλουν να
ταλαιπωρείται ο κόσµος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Να συνεννοηθούµε, κύριε Μάντζο. 
Παρατάσεις σε αυτή την Αίθουσα έχουν ζητήσει από όλα τα

κόµµατα οι Βουλευτές και µε τηλέφωνο σε εµάς τους δύο, τον
κ. Παπαστεργίου και σε εµένα και µε γραπτές ερωτήσεις και µε
επίκαιρες ερωτήσεις. Όλοι οι Βουλευτές έχετε ζητήσει παρατά-
σεις. Και το θέµα των παρατάσεων το θέτει και σε θεσµικό και
σε τοπικό επίπεδο όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ.
Το ότι το κάνουν και οι Βουλευτές της  Νέας Δηµοκρατίας είναι
κάποιου είδους ρουσφέτι; Είναι κάποια αντιθεσµική παρέµβαση;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έτσι το εµφανίσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δηλαδή, όταν έρχεται ένας Βουλευτής από τη Λα-
κωνία και εξηγεί το πρόβληµα και προσπαθεί να βρει µια λύση,
είναι ρουσφέτι, αλλά όταν το κάνει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ δεν
είναι; Ας σοβαρευτούµε λίγο, κύριε Μάντζο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών και καλώ στο
Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χρήστο Μπου-
κώρο. 

Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι σηµαντικό το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαστεργίου, κύριε Υφυπουργέ Κων-

σταντίνο Κυρανάκη, πραγµατικά σήµερα ανεβαίνω µε χαρά στο
Βήµα. Ανεβαίνω µε χαρά στο Βήµα γιατί το νοµοσχέδιό σας έρ-
χεται να λύσει επιτακτικά προβλήµατα των πολιτών. Και η χαρά
µου είναι διπλή, κύριε Κυρανάκη, γιατί φαίνεται επιτέλους µια ελ-
πίδα για τον κόσµο ενός πανέµορφου νησιού, ενός παγκόσµιου
προορισµού εναλλακτικού τουρισµού, όπως είναι η Αλόννησος,
η πανέµορφη Αλόννησος. Η Αλόννησος εντάχτηκε στο Κτηµατο-
λόγιο πιλοτικά το 1995. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι η διοί-
κηση, το κράτος έµαθε στου «Κασίδη το κεφάλι» στην Αλόννησο.
Έµαθε, πειραµατίστηκε µε αποτέλεσµα επί τρεις δεκαετίες ολό-
κληρες οι κάτοικοι αυτού του αποµακρυσµένου νησιού στην καρ-
διά του Αιγαίου να ταλαιπωρούνται, να µην µπορούν να βρουν
λύσεις για περιουσίες πατρογονικές τις οποίες εκµεταλλευόταν
για επτά – οκτώ γενιές γιατί έτσι ήταν η διαδοχή από το Οθωµα-
νικό Δίκαιο, γιατί τα εργαλεία των πρώτων µελετών του Κτηµατο-
λογίου ήταν όχι σύγχρονα, όχι αποδοτικά, για χίλια γιατί. 

Σήµερα οι κάτοικοι της Αλοννήσου µε το νοµοσχέδιο αυτό,
κύριε Υπουργέ, δεν επιλύουν οριστικά το πρόβληµά τους αλλά έρ-
χονται µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου να µπορέσουν ακόµα και
σε αυτή την ολοκληρωµένη µελέτη κτηµατογράφησης είτε µε δι-
καστική απόφαση περί χρησικτησίας, είτε µε αποδοχή κληρονο-

µιάς χωρίς τίτλο να πάνε και να δηλώσουν την περιουσία του πα-
τέρα τους, του παππού τους, του προπάππου τους. Πιάνει όλες
τις περιπτώσεις; Όχι. Έρχεται το άρθρο 8 του παρόντος νοµοσχε-
δίου µε τις χωρικές µεταβολές και µε την πλατφόρµα metaboles.gr
να διορθώσει όλα τα γεωχωρικά λάθη που έγιναν στην αρχική µε-
λέτη της Αλοννήσου. Δηλαδή, αλλού ήταν η ιδιοκτησία του πολίτη,
αλλού την εµφάνιζε το Κτηµατολόγιο. Με την πλατφόρµα
metaboles.gr έρχεται, λοιπόν, να δώσει αυτή τη δυνατότητα στον
κάτοικο της Αλοννήσου, τον άνθρωπο που ασχολείται µε την αλι-
εία και µε τον τουρισµό, που προστατεύει το θαλάσσιο πάρκο Βο-
ρείων Σποράδων, που δίνει ένα άλλο τουριστικό προϊόν στην
ελληνική οικονοµία, να του πει ότι µπορείς να µείνεις στο νησί σου,
κανείς δεν θα σου πάρει την περιουσία του. 

Είναι και άλλα δυο σηµεία κρυφά που επηρεάζουν την Αλόν-
νησο, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ. Η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Πολιτικής πρέπει να είστε περήφανοι γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο. Είναι το άρθρο 15 που έρχεται και λέει ότι πολίτες
που έχουν αποφάσεις των επιτροπών αντιρρήσεων του 4685/2020
περί ανάρτησης δασικών χαρτών και πήραν δικαιωτική απόφαση
από τις επιτροπές, µπορούν δύο µήνες µετά την ανάρτηση στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» να δηλώσουν στο Κτηµατολόγιο. Και υπήρχαν πολλές
κτηµατικές περιουσίες ΑΔ στην Αλόννησο, κύριε Υπουργέ, που
ήταν αγροί και έγιναν δάσος είτε λόγω αστυφιλίας είτε γιατί ακο-
λούθησαν τη ναυτιλία οι άνθρωποι, είτε για πολλούς άλλους λό-
γους. 

Και πληροφορούµαι, κύριε Υπουργέ -είναι το δεύτερο σηµείο
που δεν περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιο- µε ιδιαίτερη χαρά ότι
αναµένεται να φέρετε ρύθµιση, πριν το τέλος του χρόνου, όπου
θα ισχύει η µαχητότητα εναντίον του τεκµηρίου κυριότητας του
ελληνικού δηµοσίου, ιδιαίτερα σε περιοχές που προέρχονται από
τη διάδοχη κατάσταση του οθωµανικού δικαίου, είτε πρόκειται για
το κράτος είτε πρόκειται για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης. Δεν ξέρω σε τι βαθµό ωρίµανσης είναι αυτή η ρύθµιση.
Εύχοµαι να τη φέρετε, όµως, γιατί όπως φαίνεται εδώ οι κάτοικοι
αυτών των νησιών και επί οθωµανικής αυτοκρατορίας ήταν ιδιο-
κτήτες της γης. Παρατύπως πέρασε στην κυριαρχία των δήµων.
Γνωρίζουµε όλοι ότι αν έρθει µια καθολική διάταξη για όλες αυτές
τις περιοχές θα µπορούν να διεκδικήσουν τις περιουσίες τους τις
οποίες καλλιεργούν και εκµεταλλεύονται επί γενιές ολόκληρες κά-
τοικοι, γιατί θα είναι µαχητό το τεκµήριο κυριότητας του ελληνικού
δηµοσίου, µε οποιαδήποτε έκφανσή του. Εάν το δηµόσιο ή ο
δήµος δεν παρουσιάζει αποφάσεις του κράτους, δεν παρουσιάζει
συµβόλαια, δεν παρουσιάζει χαρτιά, αλλά στεκόταν εκεί επάνω
είτε για τα όσα αναφέρονται στο άρθρο 15 για έναν δασικό χαρα-
κτήρα, ο οποίος εξέλιπε πια, είτε για την καθολική διαδοχή του
οθωµανικού δικαίου. 

Νοµίζω αυτά είναι πολύ δίκαια πράγµατα, κύριε Υπουργέ και
πρέπει να γίνουν σε αυτήν τη χώρα. Μόνο έτσι το ελληνικό κράτος
θα πάψει να χαρακτηρίζεται κράτος «δυνάστης» που έχει πάντα
δίκιο και µόνο έτσι θα πάψουν οι πολίτες να πιστεύουν ότι ποτέ
δεν µπορούν να βρουν το δίκιο τους. Αυτό κάνει το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, δίνει το δίκιο στους πολίτες που το έχουν, δίνει µια δεύ-
τερη ευκαιρία στην Αλόννησο, στη Μαγνησία.

Κύριε Υπουργέ, για το άρθρο 15 του νοµοσχεδίου σας ξέρετε
πόσες αντιρρήσεις κατατέθηκαν στη Μαγνησία; Δέκα χιλιάδες. Ξέ-
ρετε πόσες εξετάστηκαν µέχρι σήµερα; Πάνω από οκτώ χιλιάδες.
Ξέρετε τι ποσοστό συµπολιτών έχει δικαιωθεί; Πάνω από 97%. Τι
θα έκαναν αυτοί οι άνθρωποι, παρά τη διάταξη Αµυρά στο άρθρο
215 -στο νοµοσχέδιο για τις ΔΕΥΑ- εάν πήγαιναν στα κτηµατολο-
γικά γραφεία και δεν µπορούσαν να εγγράψουν την περιουσία
τους; Θα είχε καµµία έννοια η δικαίωσή τους από τις επιτροπές
αντιρρήσεων; Καµµία.

Και γενικά για το νοµοσχέδιο -για να µην το αδικήσω- πέρα από
τα συγκεκριµένα άρθρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι µακρά η ιστορία του Κτηµατολογίου. Ξεκινάει το
1995. Μέχρι το 2023 έχουµε ποσοστό κτηµατογράφησης 39%.
Ούτε καν 1,3% ετησίως. Και σε έναν χρόνο, έχουµε από το 39%
στο 52%, δηλαδή δέκα φορές επάνω και η φιλοδοξία είναι στο
τέλος του 2025 να έχουµε τη συντριπτική πλειοψηφία της κτηµα-
τογράφησης έτοιµη. Τα πρώτα δείγµατα και οι ταχύτητες από τότε
που η συγκεκριµένη ηγεσία -δηλαδή, ο κ. Κυρανάκης- ασχολείται
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µε το θέµα, δείχνουν ότι θα τα καταφέρουµε. Αυτό δείχνουν τα
πρώτα στοιχεία. 

Επίσης, κλείνοντας κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ευχαρι-
στήσω, γιατί ακούσατε το σύνολο των Βουλευτών και τις παρατη-
ρήσεις των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης. Αλλά, εµείς της
Συµπολίτευσης ξέρουµε ότι σας καταθέσαµε προτάσεις για πολλά
άρθρα του νοµοσχεδίου σας και σκύψατε επάνω από τις προτά-
σεις και τις είδατε µε ειλικρίνεια και ευρύ πνεύµα και όσες ήταν
δυνατόν να υιοθετηθούν και έλυναν προβλήµατα, υιοθετήθηκαν.
Κάποιες άλλες δεν υιοθετήθηκαν, γιατί, ενδεχοµένως, δεν ήταν η
συγκυρία ή δεν ήταν ώριµες οι συνθήκες να υιοθετηθούν. Άλλω-
στε, η µάχη µας µε τα προβλήµατα δεν σταµατάει. Και όταν
έχουµε τέτοιους µπροστάρηδες σαν εσάς, οι µάχες θα είναι νικη-
φόρες.

Υπερψηφίζω, µε όλη µου την καρδιά, το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο.

Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Χα-
τζηιωαννίδου Μαρία.

Ορίστε, κυρία Χατζηιωαννίδου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ – ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ήθελα, για όσους µας ακούν και δεν έτυχε κάποια στιγµή
να επισκεφθούν είτε το Υποθηκοφυλακείο είτε το Κτηµατολόγιο,
να ξεκινήσω από τα βασικά, καθώς θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό
να κατανοήσουµε όλοι τη σπουδαιότητα αυτού του νοµοσχεδίου
και την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου. 

Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τα βασικά, τι είναι το Κτηµατολό-
γιο. Το Κτηµατολόγιο είναι η υπηρεσία στην οποία καταγράφονται
όλα τα ακίνητα και τα δικαιώµατα πάνω σε αυτά, µε στόχο πάντα
την κατοχύρωση αλλά και την προστασία τους. Όχι πολύ καιρό
πριν η κατάσταση στα Κτηµατολόγια και στα Υποθηκοφυλακεία
της χώρας ήταν τραγική και δεν χρειαζόταν να τα επισκεφτείς για
να το καταλάβεις, καθώς οι ουρές ήταν µεγάλες και η αγανάκτηση
του κόσµου ακόµα µεγαλύτερη. 

Νοµίζω ότι για όλους εµάς, ειδικά τη νέα γενιά, ένα ενιαίο, σύγ-
χρονο και ψηφιακό Κτηµατολόγιο θεωρείται αυτονόητη συνθήκη.
Παρ’ όλα αυτά, για παραπάνω από τρεις δεκαετίες, όχι µόνο δεν
ήταν αυτονόητη συνθήκη, αλλά καµµία κυβέρνηση δεν είχε κατα-
φέρει να εξυγιάνει το Κτηµατολόγιο. Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης ανέλαβαν να ολοκληρώσουν αυτό το δύ-
σκολο έργο, τηρώντας την κεντρική κυβερνητική δέσµευση για
την ολοκλήρωση του έως το 2025. Και λογικό να αναρωτιέται κα-
νείς πώς γίνεται κάτι το οποίο δεν ολοκληρώθηκε σε τριάντα χρό-
νια να ολοκληρωθεί σε δύο. Και εδώ έρχεται η σκληρή δουλειά
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, του Υφυπουργού και
του Υπουργού, όπου έχουν βασιστεί σε έναν σχεδιασµό ακούγον-
τας πραγµατικά τους εµπλεκόµενους φορείς και ξεπερνώντας
κάθε πιθανή δυσκολία χρησιµοποιώντας κάθε πιθανό ψηφιακό
µέσο, όπως και τα δύο νοµοσχέδια που περνάνε µαζί µε το σηµε-
ρινό. 

Τι γίνεται λοιπόν µε το νοµοσχέδιο αυτό; Η χώρα εντάσσεται
στο ψηφιακό και ενιαίο σύστηµα του Κτηµατολογίου και κάθε ιδιο-
κτήτης που υπέβαλε τη δήλωση του βλέπει αποτυπωµένη την πε-
ριουσία του σε έναν ενιαίο χάρτη σε όλη την επικράτεια.
Καθιερώνεται ένα απλοποιηµένο πλαίσιο για τη διόρθωση γεωµε-
τρικών δεδοµένων, όπως τα όρια οικοπέδων, χωρίς την ανάγκη
προσφυγής στα δικαστήρια. Θα δίνεται εξωδικαστικά πλέον η
λύση για τα οικόπεδα που αποχαρακτηρίζονται, ως δασικά, εφό-
σον οι αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών γίνονται δεκτές και
θα επιστρέφουν αυτόµατα στους ιδιοκτήτες χωρίς δικαστική από-
φαση. Θα υποβάλλονται οι πράξεις από τους επαγγελµατίες και
τους πολίτες ψηφιακά και όλο το εικοσιτετράωρο. Απεγκλωβίζον-
ται χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων που ήταν όµηροι γραφειοκρατίας
λόγω µικρών διαφορών στα τετραγωνικά µέτρα. 

Θεσπίζεται, λοιπόν, η δυνατότητα µονοµερούς τροποποίησης
της σύστασης οριζόντιας ιδιοκτησίας όταν διαπιστώνεται η µικρή
διαφορά µεταξύ της µέτρησης τετραγωνικών µε σύγχρονα µέσα
και τετραγωνικών που αναφέρονται στο παλαιό συµβόλαιο. Εν-

τάσσεται για πρώτη φορά στην Ελλάδα υποστηρικτική χρήση ερ-
γαλείων τεχνητής νοηµοσύνης στο νοµικό έλεγχο των συµβολαίων
και τη λήψη διοικητικών αποφάσεων, όπου θα µειώσει ξεκάθαρα
τον χρόνο διεκπεραίωσης. Και όταν µιλάµε για τεχνητή νοηµο-
σύνη, δεν χρειάζεται να φοβόµαστε, καθώς ουσιαστικά είναι ένα
εργαλείο στον άνθρωπο, σε αυτόν που θα εργάζεται πάνω σε
αυτό, ώστε να µπορεί να βρίσκει και να αναζητά την πληροφορία
του µε πολύ πιο εύκολο τρόπο. 

Για να συνοψίσουµε, λοιπόν, το παρόν σχέδιο νόµου επιταχύνει
την κτηµατολόγηση, απλουστεύονται οι διαδικασίες, διορθώνονται
αδικίες ετών και χρησιµοποιούµε, ευτυχώς, διαθέσιµα ψηφιακά
εργαλεία. Και το σηµαντικότερο είναι ότι σταµατάνε να ταλαιπω-
ρούνται οι πολίτες. 

Με πνεύµα λοιπόν θετικό και όχι ιδεολογικό, το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου ξεπερνά κυβερνήσεις και διοικήσεις δεκαετιών. Και
σας ζητώ να το υπερψηφίσετε γιατί πραγµατικά σε τέτοιες ουσια-
στικές µεταρρυθµίσεις χρειάζεται να είµαστε όλες και όλοι µαζί. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Χαράλαµπος Αθανασίου. 

Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε από

συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ότι το νοµοσχέδιο είναι πρό-
χειρο, όπως και το προηγούµενο αφού µόλις πριν λίγους µήνες
ψηφίστηκε σχετικό νοµοσχέδιο για το Κτηµατολόγιο, αλλά και
για τον λόγο ότι το Υπουργείο προσπαθεί να τελειώσει µια διαδι-
κασία εσπευσµένα. 

Ως προς την πρώτη αιτίαση, έχω να τονίσω το εξής: Πρώτη
φορά ο νοµοθέτης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη λει-
τουργία ενός νοµοθετήµατος διαπιστώνει την ανάγκη βελτιώ-
σεων από ενδεχόµενες αρρυθµίες, παραλείψεις -αν θέλετε και
λάθη- που ανέκυψαν από την εφαρµογή του; Να αναφέρω δια-
χρονικά, από όλες τις κυβερνήσεις και όλες τις συνθέσεις του
Κοινοβουλίου, µεταβολές κατ’ επανάληψη και σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα που έγιναν στους ποινικούς µας κώδικες, στον Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, στον Αστικό Κώδικα, στον εξώδικο
συµβιβασµό, στη διαµεσολάβηση, στη νοµοθεσία για την κλιµα-
τική αλλαγή και άλλα. Αυτό που χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση και
το Υπουργείο είναι η τόλµη να δέχεται και να διορθώνει αυτές
τις αρρυθµίες. 

Ως προς το δεύτερο, ότι δήθεν έρχεται εσπευσµένα το νοµο-
σχέδιο. Τι είπε µε ειλικρίνεια ο Υφυπουργός, ο κ. Κυρανάκης,
στην εισαγωγική του τοποθέτηση κατά την πρώτη συνεδρίαση
της επιτροπής επί της αρχής; Διαβάζω: «Προσέρχοµαι σε αυτή
τη συζήτηση πραγµατικά µε διάθεση συνεννόησης. Έχω ούτως
ή άλλως πει τους προηγούµενους µήνες ότι η ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου είναι πραγµατικότητα. Μια προσπάθεια του ελ-
ληνικού κράτους και του κάθε πολίτη ξεχωριστά να συνεννοη-
θούµε µεταξύ µας. Να συνεννοηθούµε µεταξύ µας για το τι
ανήκει σε ποιον, πού αρχίζει και πού τελειώνει η περιουσία του
καθενός, πού αρχίζει και πού τελειώνει η περιουσία του κράτους.
Τι είναι δασικό, τι δεν είναι δασικό, τι είναι αρχαιολογικό και όχι».
Αυτή ήταν η ειλικρινής και µετριοπαθής θέση του Υπουργείου.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας αναλογιστούµε το
εξής: Μπορούµε να δεχθούµε ένα καθεστώς συνεχών παρατά-
σεων και συνεχών καθυστερήσεων για τριάντα ολόκληρα χρόνια;
Δεν εκτιθέµεθα διεθνώς να είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση χωρίς Κτηµατολόγιο; Να γιατί πρέπει να τρέ-
ξουµε τις διαδικασίες ώστε να το ολοκληρώσουµε.

Μιλάτε για προχειρότητα και εσπευσµένες διαδικασίες για ένα
πρόβληµα διαχρονικό τριάντα ετών, που η Κυβέρνηση σήµερα
θέλει να το τελειώσει. Ας δούµε, όµως, είναι πρόχειρο το νοµο-
σχέδιο µε το οποίο γίνεται πραγµατικότητα µια προσπάθεια δε-
καετιών έτσι ώστε να ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση µέχρι το
τέλος του 2025, δίνοντας τέλος σε ένα καθεστώς αβεβαιότητος;

Είναι πρόχειρο το νοµοσχέδιο µε το οποίο απαιτούνται διαδι-
κασίες που ταλαιπωρούν τους πολίτες και καταργούνται προϋπο-
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θέσεις άχρηστες που εµποδίζουν τις µεταβιβάσεις ακινήτων,
όπως η ανάγκη συναίνεσης όλων των ιδιοκτητών σε πολυκατοι-
κίες; Θα αναφερθώ παρακάτω.

Είναι πρόχειρο το νοµοσχέδιο, όταν οι κατά κυριότητα µεταβι-
βάσεις των ακινήτων θα γίνονται ταχύτερα και ασφαλέστερα;

Είναι πρόχειρο που καθιερώνει ένα απλοποιηµένο πλαίσιο για
τη διόρθωση των γεωµετρικών δεδοµένων, όπως τα όρια οικο-
πέδων, χωρίς την ανάγκη προσφυγής στη δικαιοσύνη; Αν ρίξετε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µατιά στα δικαστήρια ουσίας
της χώρας µας, κυρίως στα επαρχιακά, τα πρωτοδικεία και εφε-
τεία, αλλά και στο τρίτο τµήµα του ακυρωτικού δικαστηρίου µας,
του Αρείου Πάγου, θα διαπιστώσετε τις χρονοβόρες και δαπα-
νηρές δίκες για τα όρια των ακινήτων, ειδικά αυτών που λέµε
«αδελφοµοίρια» ή αυτά που η έκτασή τους δεν ταυτίζεται µε το
εµβαδόν τους.

Είναι πρόχειρο το νοµοσχέδιο που µε τη χρήση της ψηφιοποί-
ησης και της τεχνητής νοηµοσύνης αναβαθµίζονται οι παρεχόµε-
νες υπηρεσίες, τουλάχιστον στον ασφαλέστερο και ταχύτερο
νοµικό έλεγχο, αλλά και στην ασφαλή λήψη διοικητικών αποφά-
σεων;

Να πω για κάτι για τον αγαπητό φίλο και καλό συνάδελφο τον
κ. Καραµέρο. Νοµίζω, κύριε Καραµέρο, ότι αδικείτε την προσπά-
θεια ψηφιοποίησης των υπηρεσιών του Κτηµατολογίου ισχυριζό-
µενος -λέω ακριβώς από τα Πρακτικά τι είπατε- ότι «αυτή η
προσπάθεια δεν αποτελεί µεγάλη ψηφιακή δουλειά, αλλά όλα γί-
νονται µόνο και µόνο για να απορροφηθούν πόροι από το Ταµείο
Ανάκαµψης», αν αποδίδω σωστά αυτό που είπατε. Αν όχι, είµαι
πρόθυµος να ανακαλέσω.

Είναι κακό, όµως, να απορροφά κονδύλια το κατ’ εξοχήν αρµό-
διο Υπουργείο για την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών του δηµοσίου;
Και δεν είναι σπουδαία δουλειά η ψηφιοποίηση του Κτηµατολο-
γίου; Διαβάσετε µε προσοχή το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου, µε το
οποίο δίδεται η δυνατότητα να χρησιµοποιηθούν ψηφιακές τεχνο-
λογίες που δεν υπήρχαν µέχρι τώρα, δυνατότητα που απαλλάσσει
τον αρµόδιο υπάλληλο από την πολύωρη ανάγνωση ενός συµβο-
λαίου και να κρατά σηµειώσεις µε το µολύβι του για να µην παρα-
λείψει καίριες παρατηρήσεις που θα πρέπει να ελέγξει αργότερα;

Είναι πρόχειρο, τέλος, το νοµοσχέδιο µε το οποίο απλοποιείται
η διαδικασία διορθώσεων υπέρ του πραγµατικού ιδιοκτήτη, κυ-
ρίως για τα αγνώστου ιδιοκτήτη ακίνητα εντός σχεδίου πόλεως ή
οικισµού, ώστε να δύναται να ολοκληρωθεί άµεσα στο κτηµατο-
λογικό γραφείο χωρίς ανάγκη προσφυγής στη δικαιοσύνη; 

Επίσης, είναι πρόχειρο το νοµοσχέδιο, όταν οι κτηµατολογικές
εγγραφές τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του ιδιοκτήτη, χωρίς
δικαστική προσφυγή -τονίζω χωρίς δικαστική προσφυγή- στις πε-
ριπτώσεις που οι αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών γίνονται
δεκτές σύµφωνα µε τις σωρευτικώς αναφερόµενες προϋποθέσεις
του άρθρου 15 του νοµοσχεδίου; Έτσι δεν προστατεύονται οι ιδιο-
κτήτες και δεν εξασφαλίζεται η ορθή απεικόνιση των ακινήτων
τους;

Είναι κακό που παρατείνεται η προθεσµία επικύρωσης των ανω-
µάλων δικαιοπραξιών που έληξαν στις 22 Μαρτίου τρέχοντος
έτους και η παράταση είναι µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2027; Και
γιατί δίνεται αυτή η παράταση; Δίνεται για να επικυρωθούν οι συµ-
βολαιογραφικές πράξεις και όσα ιδιωτικά συµφωνητικά φέρουν
βεβαία χρονολογία τα οποία έχουν συνταχθεί κατά παράβαση της
αγροτικής νοµοθεσίας κι έτσι να δοθεί η δυνατότητα στους απο-
κτώντες εµπράγµατο δικαίωµα επ’ ακινήτων -αναφέροµαι στην κυ-
ριότητα και στις πραγµατικές ή προσωπικές δουλείες- να
επικυρώσουν τη δικαιοπραξία και να αποφύγουν έτσι τον κίνδυνο
να εκποιηθεί το ακίνητό τους σε τρίτον. 

Αποτελεί προχειρότητα το ότι δίνεται η δυνατότητα στους συ-
ναλλασσόµενους πολίτες να υποβάλλουν τις εγγραπτέες πράξεις
στο Κτηµατολόγιο ηλεκτρονικά επί εικοσιτετραώρου βάσης, τη-
ρουµένης βεβαίως της αρχικής της προτεραιότητος; Για τους νο-
µικούς είναι αυτό που λέµε «prior in tempore potior in iure». 

Τέλος, είναι προχειρότητα που λύνεται το σύνθετο και δυσχερές
ζήτηµα των αγνώστων ιδιοκτητών; Διερωτώµαι πώς µπορούν να
χαθούν περιουσίες, όταν κανείς διαβάσει µε προσοχή το νοµοσχέ-
διο και τι προβλέπεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Συγκεκριµένα, το είπε και ο Υφυπουργός, ο κ. Κυρανάκης, αλλά

θα ήθελα να το πω κι εγώ, αν κάποιος έχει µετεγγεγραµµένο συµ-
βολαιογραφικό τίτλο µε οποιοδήποτε αιτία, έχει προβεί σε απο-
δοχή κληρονοµίας µε αποδοχή κληρονοµίας ή έχει δικαστική
απόφαση που στηρίζει την κτήση της κυριότητος σε χρησικτησία
-αναφέροµαι στην έκτακτη χρησικτησία, αλλά και στην τακτική θα
µπορούσε µε προϋποθέσεις, αν υπάρχει τίτλος ή νοµιζόµενος τίτ-
λος, αλλά είναι λεπτοµέρειες αυτές που δεν χρειάζεται να αναλύ-
σουµε τώρα- µπορεί να εγγράψει κανονικά το περιουσιακό του
δικαίωµα στο Κτηµατολόγιο. 

Συνεπώς µε τη διαδικασία αυτή εξασφαλίζεται η ασφάλεια δι-
καίου, διότι ο φορέας που την εξασφαλίζει είναι το Κτηµατολόγιο,
δηλαδή ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.

Και µια ρύθµιση καθαρά για οικοδοµές, για τις πολυκατοικίες.
Αν από νεότερη µέτρηση προκύπτει νέο εµβαδόν διαµερίσµατος,
ο ιδιοκτήτης δεν µπορεί µέχρι τώρα να τροποποιήσει τα τετραγω-
νικά του συµβολαίου του για το διαµέρισµά του, παρά µόνο µε συ-
ναίνεση των υπολοίπων ιδιοκτητών διαµερισµάτων, στη σύσταση
της οριζόντιας ιδιοκτησίας βεβαίως. Με τη νέα ρύθµιση, όµως, θα
µπορεί να προβαίνει στη µονοµερή τροποποίηση του συµβολαίου
του, υπό τον όρο ότι δεν θα θίγονται τα δικαιώµατα των υπολοίπων
συνιδιοκτητών στην οριζόντια ιδιοκτησία, ενώ αντίστοιχη ρύθµιση
θα υπάρχει και για γεωτεµάχια µε κτίσµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο το οποίο δεν
έχει ιδεολογικό χαρακτήρα, όπως εύστοχα παρατήρησε ο εισηγη-
τής µας ο κ. Λοβέρδος, δηµιουργούµε ένα σύγχρονο ψηφιακό
Κτηµατολόγιο που προστατεύει την περιουσία των πολιτών, ενι-
σχύει την ασφάλεια δικαίου και προωθεί την οικονοµική ανάπτυξη.
Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι απλώς µια νοµοθετική πρωτοβουλία,
αλλά µια σηµαντική επένδυση στο µέλλον της χώρας µας, µε επί-
κεντρο την εξυπηρέτηση του πολίτη και τις ασφαλείς και γρήγο-
ρες ανταλλαγές ακινήτων. 

Τελείωσα, κύριε Υπουργέ, αλλά θέλω να συµφωνήσω κι εγώ
µαζί µε τον συνάδελφό τον κ. Παρασκευαΐδη, ο οποίος ανέφερε
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει πράγµατι η Λέσβος. Αναγνω-
ρίζω ότι το Υπουργείο σας και µε τις συνεχείς επαφές έκανε τοµές
όσον αφορά τα νησιά µας, ειδικά τη Λέσβο και τη Λευκάδα, αλλά
δεν προχωρεί πολύ το πιλοτικό πρόγραµµα και όπως µε διαβεβαι-
ώσατε -και κύριε Παρασκευαΐδη σας το λέω κι εσάς για τη διαβε-
βαίωση- ήδη θα έχουµε µία επαφή πάλι να δούµε τι πρέπει να γίνει
στο δυσεπίλυτο αυτό θέµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Αθανασίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε να πά-
ρετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το να πει το όνοµά

σας δεν αποτελεί προσωπικό. 
Θα σας δώσω τον λόγο µόνο αν υπάρχει διαφοροποίηση. Το

άκουσα. Αναφέρθηκε σε εσάς και είπε τι είπατε στην πρωτοµιλία
σας. Αν παραποίησε τα δεδοµένα, ορίστε, έχετε τον λόγο να
πείτε σε ποιο σηµείο. Και µάλιστα ο κ. Αθανασίου είπε ότι είναι
πρόθυµος να ανακαλέσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ο κ. Αθανασίου που ξέρει πάρα
πολύ καλά τα νοµικά ζητήµατα δεν νοµίζω ότι έκανε εκ προθέ-
σεως.

Μου δίνει, όµως, την ευκαιρία να επαναδιατυπώσω τι ακριβώς
είπα. Γιατί πήρε δύο σηµεία της οµιλίας µου και τα συνέπτυξε,
ενώ ήταν σε διαφορετική παράγραφο. Θα τα επαναλάβω, λοιπόν,
σύντοµα µέσα σε ένα λεπτό.  

Εγώ, κύριε Υπουργέ, είπα ότι εν ολίγοις η αρχική σύνθεση της
Κυβέρνησης και του Γραφείου του Πρωθυπουργού επέλεξε να
µετατρέψει την υπόθεση Κτηµατολόγιο σε µια µεγάλη δουλειά,
γιατί µετέφερε το Κτηµατολόγιο από το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος -ένα ζήτηµα κατ’ εξοχήν χωροταξίας- στο Υπουργείο Ψηφια-
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κής Διακυβέρνησης και ο νοών νοείτω.
Δευτερευόντως είπα για το θέµα του Ταµείου Ανάκαµψης που

αναφέρατε σε άλλη παράγραφο ότι το ότι φτάνουµε σε ένα ση-
µείο αιχµής για την ασφάλεια των κοινοτικών πόρων αποδεικνύε-
ται από το νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση στη Βουλή.
Εκτιµώ ότι δεν έγινε σκοπίµως για την αλλοίωση των λεγοµένων
µου, αλλά µου έδωσε την ευκαιρία ο κ. Αθανασίου να διευκρινίσω
και να επαναδιατυπώσω. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, δόθηκαν οι δι-

ευκρινίσεις. 
Τον λόγο τώρα ζήτησε και έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.
Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω

αυτή την παρέµβαση σχολιάζοντας τη σηµερινή οµιλία, παρου-
σία του κυρίου Πρωθυπουργού εδώ στη Βουλή και να πω ότι εν-
τάξει, παρά το γεγονός ότι ο πήχης των προσδοκιών δεν είναι
ποτέ υψηλός από τις οµιλίες του κ. Μητσοτάκη, σήµερα κατά-
φερε να ξεπεράσει και τον χειρότερο εαυτό του. Ενώ έχει να εµ-
φανιστεί πάνω από δύο, δυόµισι µήνες στη Βουλή -αν θυµάµαι
καλά η τελευταία του παρουσία στη Βουλή ήταν σίγουρα πριν
την έναρξη της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου, σίγουρα έχει
να έρθει στη Βουλή περίπου από τον Ιούλιο, τρεις µήνες σχεδόν-
σήµερα ήρθε και µετά από αυτούς τους τρεις µήνες της πλήρους
απουσίας από τον κοινοβουλευτικό διάλογο περιορίστηκε να πα-
ραστήσει τον τεχνικό σύµβουλο επί του Κτηµατολογίου. Αυτό
έκανε. Έκανε τον τεχνικό σύµβουλο επί ζητηµάτων του Κτηµα-
τολογίου και δεν βρήκε µια λέξη να πει για το γεγονός ότι µέσα
στον Οκτώβρη µε είκοσι πέντε βαθµούς καίγεται η Κορινθία και
θρηνούµε ήδη δύο νεκρούς από την πυρκαγιά.

Δεν βρήκε µια λέξη να πει για το γεγονός ότι ενώ στη Μέση Ανα-
τολή απειλείται γενικευµένος πόλεµος -προσέξτε, έχει να εµφανι-
στεί τρεις µήνες στο Κοινοβούλιο- έχουν µεσολαβήσει όσα έχουν
µεσολαβήσει, υπάρχει γενικευµένη ανάφλεξη στη Μέση Ανατολή,
συνεχίζεται η γενοκτονία των Παλαιστινίων, έχουµε σύγκρουση
πλέον και στον Λίβανο µε τις δυνάµεις της Ζεζµπολάχ από τη
µεριά του Ισραήλ και η χώρα µας αντί να πρωταγωνιστεί στην προ-
σπάθεια για διπλωµατική λύση και ειρηνική λύση, βαθαίνει τη
στρατιωτική της συνεργασία µε το Ισραήλ και ο κύριος Πρωθυ-
πουργός δεν έχει να πει µια λέξη για όλα αυτά.

Όπως δεν βρήκε να πει µια λέξη για την έκρηξη της νεανικής
βίας που πλέον έχει φτάσει σε σηµείο παροξυσµού. Να εξηγήσει
-να επιχειρήσει εν πάση περιπτώσει µια εξήγηση- τι είναι αυτό που
οδηγεί σε αυτή την έκρηξη της νεανικής βίας και πώς η Κυβέρ-
νηση θα επιχειρήσει να παρέµβει.

Όπως δεν βρήκε και µια λέξη να πει για το γεγονός ότι µέσα σε
µια εβδοµάδα δύο άνθρωποι έχουν βρεθεί νεκροί µέσα σε αστυ-
νοµικά τµήµατα στην εκσυγχρονισµένη Ελλάδα του καθεστώτος
του. Στην εκσυγχρονισµένη και δηµοκρατική Ελλάδα του καθε-
στώτος σας, κύριοι της Κυβέρνησης, µέσα σε µια εβδοµάδα δύο
άνθρωποι έχουν βρεθεί νεκροί σε αστυνοµικά τµήµατα. Κουβέντα.

Και ενώ έχουµε καταθέσει -έχω καταθέσει προσωπικά- επί-
καιρη ερώτηση στον κ. Χρυσοχοΐδη, σήµερα ενηµερώθηκα ότι
δεν πρόκειται να παρευρεθεί στη Βουλή για να απαντήσει σε
αυτή την επίκαιρη ερώτηση ο κ. Χρυσοχοΐδης, θα στείλει αντ’
αυτού τον Υφυπουργό του, διότι δεν έχει το πολιτικό σθένος να
εµφανιστεί εδώ και να πάρει την πολιτική ευθύνη. Γιατί αν το είχε
αυτό το πολιτικό σθένος ο κ. Χρυσοχοΐδης, θα έπρεπε να έχει
ήδη παραιτηθεί.

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ούτε ο κ. Μητσοτάκης είχε το
πολιτικό σθένος ή -θα προσέθετα- τη στοιχειώδη ευπρέπεια,
έστω τη στοιχειώδη ευπρέπεια να ακούσει και να απαντήσει στην
αντιπολιτευτική κριτική. Εδώ θα µου πείτε ο κ. Μητσοτάκης δεν
είχε τη στοιχειώδη ευπρέπεια να επιτρέψει την ολοκλήρωση του
κύκλου των εισηγητών. Διέκοψε τον κύκλο των εισηγητών και των
ειδικών αγορητών, ήρθε, έδωσε την παράστασή του και σηκώ-
θηκε και έφυγε χωρίς να ακούσει τους πολιτικούς αρχηγούς,
χωρίς να ακούσει τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Αυτή

είναι η αντίληψή του για τον κοινοβουλευτικό διάλογο, για τη δη-
µοκρατική διαδικασία, για τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η δη-
µόσια συζήτηση. Νοµίζω ότι δεν ήταν απλώς και µόνο µια ατυχής
στιγµή του κ. Μητσοτάκη αυτή. Ήταν µια σκηνοθετηµένη παρά-
σταση, διότι γνωρίζει ο κύριος Πρωθυπουργός ότι αν αναφερό-
ταν έστω σε ένα από αυτά τα ζητήµατα, το πουλόβερ της
εικονικής πραγµατικότητας που επιχειρεί να φιλοτεχνήσει, θα άρ-
χιζε να ξηλώνεται και θα αποκαλυπτόταν η πραγµατική εικόνα
της χώρας και η πραγµατική ουσία της κυβερνητικής πολιτικής.
Διότι αν αναφερόταν σε ένα από αυτά τα ζητήµατα, θα έπρεπε
να µιλήσει για την ακραία ταξική ανισότητα και τη φτώχεια η
οποία γεννά βία. Θα έπρεπε, όµως, να µιλήσει -επειδή η νεανική
βία δεν αφορά µόνο τα φτωχά λαϊκά στρώµατα, τα παιδιά της
εργατικής τάξης- και για την εξαχρείωση των πλουσίων. Θα
έπρεπε να µιλήσει γι’ αυτή την εξαχρείωση των πλουσίων στη
σύγχρονη Ελλάδα που νοµίζουν ότι κανείς δεν µπορεί να τους
θέσει κανόνες στη συµπεριφορά τους και επίσης γεννά βία και
οικονοµική βία, αλλά και πραγµατική.

Να το ξαναπώ από αυτό εδώ το Βήµα, οι παρεµβάσεις της Κυ-
βέρνησης σε ό,τι αφορά…

Σας παρακαλώ, αν µπορείτε και θέλετε να συζητήσετε, κύριοι
της Κυβέρνησης µε τους Βουλευτές σας, µπορείτε να πάτε έξω.
Διότι εδώ όταν προσπαθούµε να αρθρώσουµε ένα πολιτικό επι-
χείρηµα, δεν είναι δυνατόν να σας έχουµε να κουτσοµπολεύετε
δίπλα. Με συγχωρείτε πολύ. Κύριε Πρόεδρε, αν µπορείτε, επιβά-
λετε την τάξη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν κουτσοµπολεύουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν είναι εικόνα Κοι-

νοβουλίου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί βλέπετε αταξία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως βλέπω αταξία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επικρατεί απόλυτη

ησυχία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούω δίπλα στο αυτί µου

δύο ανθρώπους να κουτσοµπολεύουν την ώρα που θα έπρεπε
να ακούν τους Βουλευτές και όσους βρίσκονται πάνω στα
έδρανα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Επί του νοµοσχεδίου µιλάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι η πρώτη φορά

που το κάνουν. Έχουν διαµαρτυρηθεί και άλλοι συνάδελφοι και
συναδέλφισσες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Να είστε προσεκτικός, κύριε συνά-
δελφε. Δεν κουτσοµπολεύουµε. Μιλάµε για το νοµοσχέδιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω τι κάνετε. Αν θέ-
λετε να µιλήσετε για το νοµοσχέδιο, περάστε έξω. Σας παρα-
καλώ πολύ, κύριε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν κουτσοµπολεύουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό βλέπω να κάνετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Κάνετε λάθος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θέλετε να µιλήσετε επί

του νοµοσχεδίου, όχι δίπλα σε αυτόν ο οποίος τοποθετείται από
τα έδρανα τrης Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να λήξει αυτή η πα-
ρέµβαση, παράκληση θερµή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε πολύ, αυτό
δεν είναι εικόνα Βουλής. Αυτό που κάνετε δεν είναι εικόνα Βου-
λής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Οι λέξεις αυτές δεν είναι εικόνα Βου-
λής. Συνεχίστε, κύριε. Δεν θα µου κάνετε εµένα µαθήµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εφόσον δεν σας κάνει ο
Πρόεδρος και δεν σας επαναφέρει στην τάξη, διότι αυτό που κά-
νετε είναι εκτός Κανονισµού. Το γνωρίζετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα µου µάθετε εσείς τον Κανονισµό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θέλετε να συζητήσετε,

πηγαίνετε έξω. Βεβαίως θα σας τον µάθω, άµα δεν µπορείτε να
τον διαβάσετε µόνος σας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τώρα τι να σας απαντήσω;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα επαναλάβω, λοιπόν,

από αυτό εδώ το Βήµα, φαίνεται ότι αυτά τα οποία συζητάµε εδώ
στη Βουλή δεν ενδιαφέρουν τους κυρίους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είτε βρίσκονται στην Κοινοβουλευτική τους Οµάδα, είτε βρί-
σκονται στην Κυβέρνηση της. Έχουν πολύ σηµαντικότερα
πράγµατα να συζητήσουν απ’ αυτά τα οποία θέτει η Αντιπολί-
τευση. Φαίνεται ότι τους απασχολούν άλλα ζητήµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το θέµα της οµιλίας σας αυτό είναι;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να ξαναπώ, λοιπόν, απ’

αυτό εδώ το Βήµα ότι οι όποιες πρωτοβουλίες -επανέρχοµαι στο
ζήτηµα της νεανικής βίας για την οποία µιλούσα πριν διακοπώ
από το κουτσοµπολιό των συναδέλφων- παίρνει η Κυβέρνηση
είναι σε απολύτως λανθασµένη κατεύθυνση, διότι έχει βρει τον
τρόπο να απαντά σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν την παρα-
βατικότητα. «Να αυξήσουµε τις ποινές, να αυστηροποιήσουµε
τις ποινές». Όλα τα ζητήµατα της παραβατικότητας, είτε αφο-
ρούν τη νεανική παραβατικότητα, είτε αφορούν την αντεγκληµα-
τική πολιτική στο σύνολό της έχουν µια και µόνη απάντηση:
αυστηροποίηση του ποινικού δικαίου. Να σας πω ότι αυτή είναι
πολιτική η οποία θα έλεγε κανείς ότι βρίσκεται περίπου διακόσια,
διακόσια πενήντα χρόνια πίσω. Αυτή είναι η πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας, η υποτιθέµενη πολιτική του εκσυγχρονισµού και
σε αυτή ακριβώς την πολιτική είναι που συµπλέετε και υιοθετείτε
τις χειρότερες -αν θέλετε- παραδόσεις της άκρας Δεξιάς.

Και υποχωρώντας εσείς, µια υποτιθέµενα φιλελεύθερη παρά-
ταξη ακριβώς στις πιέσεις της άκρας Δεξιάς για αυστηροποίηση
των ποινικών νόµων, διαρκώς παραχωρείτε το έδαφος στην άκρα
Δεξιά. Και ακριβώς αυτή είναι η εγγυηµένη µέθοδος για να δούµε
και στην Ελλάδα αυτά τα οποία παρατηρούνται στην υπόλοιπη
Ευρώπη. 

Εν πάση περιπτώσει, επανέρχοµαι. Θα έπρεπε ο κ. Μητσοτά-
κης αν µιλούσε για αυτά τα ζητήµατα, τα οποία είναι τα κρίσιµα
πολιτικά ζητήµατα της περιόδου να αιτιολογήσει τη στάση της
Κυβέρνησής του που υποστηρίζει χωρίς ντροπή την εγκληµατική
πολιτική του Ισραήλ. Θα έπρεπε να παραδεχθεί επίσης την κα-
τάρρευση του κρατικού µηχανισµού της Πυροσβεστικής, που
λειτουργεί µε χιλιάδες οργανικά κενά εδώ και πέντε χρόνια και
µε απλήρωτες δύο εκατοµµύρια ώρες υπερωριών. Και παρά τις
υπεράνθρωπες προσπάθειες των ανθρώπων της Πυροσβεστικής
η κατάσταση έχει οδηγήσει µέσα σε µια πενταετία σε τέσσερα
εκατοµµύρια καµένα στρέµµατα κατά τη διάρκεια της διακυβέρ-
νησής σας. Πρόκειται για ρεκόρ στην ιστορία του ελληνικού κρά-
τους. Θα έπρεπε να µιλήσει για τον προϊόντα εκφασισµό της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Και αυτά είναι µόνο µερικά από όσα θα
έπρεπε να πει ο κ. Μητσοτάκης και για τα οποία θα έπρεπε να
απολογηθεί. 

Θα µπορούσα να αναφέρω και πολλά άλλα για τη στεγαστική
κρίση, για την ακρίβεια, για την κατάρρευση του ΕΣΥ, για τη συγ-
χώνευση των τµηµάτων. Άνοιξαν τα σχολεία µε συγχωνεύσεις
τµηµάτων και µετά αναρωτιόµαστε για ποιο λόγο έχουµε έξαρση
της νεανικής βίας, όταν καταρρέει το εκπαιδευτικό σύστηµα,
όταν οι τάξεις έχουν είκοσι έξι, είκοσι επτά, είκοσι οκτώ, είκοσι
εννέα παιδιά. Να, ένας απλός λόγος. Θέλετε να αντιµετωπίσετε
τα ζητήµατα της νεανικής παραβατικότητας; Μειώστε τους µα-
θητές ανά τµήµα, αυξήστε τους καθηγητές, δώστε χρήµατα για
την εκπαίδευση. Αλλά εσείς τα χρήµατα ξέρετε να τα δίνετε
στους ολιγάρχες, ξέρετε να τα δίνετε στις µεγάλες και πολύ µε-
γάλες επιχειρήσεις διότι ακριβώς αυτά είναι τα κοινωνικά συµ-
φέροντα τα οποία εκπροσωπείτε. 

Αντί λοιπόν ο κύριος Πρωθυπουργός µετά από δυο, τρεις
µήνες απουσίας από το Κοινοβούλιο να έρθει να απολογηθεί, να
ακούσει την κριτική, να απαντήσει ήρθε και πανηγύριζε για την
υποτιθέµενη µεγάλη µεταρρύθµιση του κτηµατολογίου. Η ειση-
γήτρια της Νέας Αριστεράς νοµίζω ότι έχει αναπτύξει αναλυτικά
την κριτική µας στο νοµοσχέδιο. Έχει εξηγήσει ότι το νοµοσχέδιο
αυτό όχι µόνο δεν πρόκειται να οδηγήσει στην ολοκλήρωση της

διαδικασίας κτηµατογράφησης, αλλά οδηγεί σε ξαφνική διακοπή
της διαδικασίας, την αποσταθεροποιεί και ενώ θέλει να την επι-
ταχύνει, αυτό δεν µπορεί να επιτευχθεί µε απουσία ελέγχων και
µε τη λογική του ο καθένας κάνει ό,τι καταλαβαίνει. Διότι είναι
ακριβώς αυτή η λογική την οποία ακολουθείτε, η οποία θα θέσει
σε διακινδύνευση την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης και θα
οδηγήσει σε µακροχρόνιες δικαστικές διαµάχες που θα θέσουν
επίσης σε διακινδύνευση το σύνολο αυτού του πραγµατικά δύ-
σκολου έργου. Κανείς δεν αµφιβάλλει σε σχέση µε αυτό. Εξάλ-
λου να σας πω το εξής: υπάρχουν και άλλα παραδείγµατα,
αντίστοιχων, µεγάλων µεταρρυθµίσεων που έχουν διαφηµιστεί
είτε από τον κύριο Πρωθυπουργό είτε από άλλους Υπουργούς
της Κυβέρνησης οι οποίες έχουν πάει στον κουβά. Παράδειγµα:
διαφηµίζετε εδώ και έναν χρόνο την µεγάλη µεταρρύθµιση της
υποτιθέµενης συγχώνευσης του Α’ και του Β’ βαθµού δικαιοδο-
σίας των δικαστηρίων. Πηγαίντε λίγο στα δικαστήρια να δείτε τι
έχει γίνει µε τη συγχώνευση του Α’ και Β’ βαθµού δικαιοδοσίας,
που την κάνατε άρπα κόλλα, ανεξαρτήτως ουσιαστικής διαφω-
νίας που µπορεί να έχει κανείς. Για πηγαίντε να δείτε τι έχει δη-
µιουργηθεί στα δικαστήρια, που κουβαλάνε από τις σκάλες µε
τους σάκους τις δικογραφίες. Πηγαίντε να δείτε και να µου πείτε
περί µεταρρύθµισης και εκσυγχρονισµού και ψηφιοποίησης.
Αυτό είναι το αποτέλεσµα της λογικής αυτής. Άντε να τελει-
ώνουµε για να παρουσιάσουµε µεταρρυθµιστικό έργο.

Τα ίδια προβλέπονται και στην περίπτωση του Κτηµατολογίου.
Κάνω λοιπόν αυτήν ακριβώς την εκτίµηση, ότι το νοµοσχέδιο
πρόκειται να δηµιουργήσει εφόσον γίνει νόµος του κράτους µε-
γαλύτερο χάος από το σηµερινό. 

Εν πάση περιπτώσει, µακάρι τα προβλήµατα να ήταν απλώς
και µόνο διαχειριστικά. Δεν είναι διαχειριστικά, είναι στρατηγικά,
είναι βαθύτατα εγγεγραµµένα στην ιδεολογική αντίληψη της Κυ-
βέρνησης για το κράτος, για την κοινωνία, για τη θέση της χώρας
στο διεθνές στερέωµα. Και το δυστύχηµα εδώ είναι ότι τα µεγα-
λύτερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν συγκρούονται δοµικά
και στρατηγικά µε την Κυβέρνηση. Συµµερίζονται τις αντιλήψεις
της για την κοινωνική διαστρωµάτωση, συµµερίζονται τις αντιλή-
ψεις της σε σχέση µε την οικονοµία συγκλίνουν µε τους κυβερ-
νητικούς στόχους, δεν τους αµφισβητούν και κάνουν µια αν
θέλετε πολύ επιφανειακή διαχειριστική κριτική. 

Από τη δική µας πλευρά δεν πρόκειται να µπούµε σε αυτή τη
λογική. Θα συνεχίσουµε να συγκρουόµαστε δοµικά. Παρά το γε-
γονός ότι δεν το θέλετε, θα συνεχίσουµε να συγκρουόµαστε ιδε-
ολογικά και θα συνεχίσουµε να θεωρούµε ότι η βασική διαιρετική
τοµή και στη χώρα, αλλά και σε ολόκληρο τον κόσµο είναι η δι-
αιρετική τοµή Αριστεράς και Δεξιάς, παρά το γεγονός ότι ο κ.
Βελόπουλος θέλησε σήµερα να την καταργήσει και πάνω σε
αυτή τη διαιρετική τοµή θα κριθούµε όλοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός προκειµένου να καταθέσει τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Σε συνέχεια της συνεργασίας που προηγήθηκε τις προηγού-
µενες µέρες καταθέτουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και πα-
ράλληλα µια τροπολογία. 

Με δυο λόγια, γιατί είναι τελείως απλή. Έρχεται σαν συνέχεια
της συµφωνίας Ελλάδα - Κύπρου για την ψηφιακή διακυβέρνση.
Περιγράφουµε τον τρόπο µε τον οποίο η Κυπριακή Δηµοκρατία
θα πληρώσει, θα φέρει τα χρήµατα στη Τράπεζα της Ελλάδος
και αυτά θα έλθουν στην κοινωνία της πληροφορίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Δη-

µήτριος Παπαστεργίου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Παρακαλώ να φωτοτυπηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
να διανεµηθούν στους εισηγητές, ειδικούς αγορητές και στους
συναδέλφους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Υπουργέ, µπορώ να έχω τον λόγο για µια
διευκρίνιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κυρα-
νάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Να ενηµερώσω, κύριε Πρόεδρε, τους εισηγητές
και τους ειδικούς αγορητές του νοµοσχεδίου ότι πέραν των νο-
µοτεχνικών που ανακοίνωσα στη χθεσινή µας, τελευταία, συνε-
δρίαση των επιτροπών, η µόνη ουσιαστική αλλαγή η οποία έχει
προστεθεί είναι µετά από πρόταση της Νίκης και του συναδέλ-
φου του κ. Ρούντα σε σχέση µε µία προσθήκη για την επιλογή
µηχανικού στη διάθεση για τα προσύµφωνα του άρθρου 18. 

Άρα λοιπόν εκεί αλλάζει, κύριοι συνάδελφοι το ότι ακριβώς
επειδή έχουµε αυτοσύµβαση ουσιαστικά ο αγοραστής είναι
αυτός ο οποίος θα ορίζει τον µηχανικό, διότι είναι αδύνατον να
βρεις τον πωλητή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βα-

σίλειος Βασιλειάδης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι γνωρί-

ζουµε εδώ και αρκετά χρόνια πόσα πολλά έχει συνεισφέρει το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης στον εκσυγχρονισµό του
κράτους, στην εισαγωγή της ψηφιακής εποχής στην υπηρεσία
των πολιτών, αλλά και στη διευκόλυνση της καθηµερινότητας. 

Σήµερα λοιπόν, το Υπουργείο έρχεται µε ένα ακόµα πολύ ση-
µαντικό σχέδιο νόµου, το οποίο θα δώσει πραγµατικά οριστικές
λύσεις σε µία σειρά από σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν το
κτηµατολόγιο, δίνοντας έτσι ένα τέλος σε ταλαιπωρίες δεκαετιών
και διοικητικά προβλήµατα. 

Κάποτε όλοι ακούγαµε, πως οι παππούδες µε µια χειραψία όρι-
ζαν το ιδιοκτησιακό καθεστώς µε τον γείτονά τους. Μία πρακτική
προφανώς, που δηµιούργησε πολλά προβλήµατα και στους ίδι-
ους, αλλά και στους κληρονόµους τους. Αυτό γινόταν βέβαια,
διότι εν απουσία Κτηµατολογίου κυριαρχούσε το χάος. 

Πλέον, µε την ολοκλήρωση της µεταρρύθµισης θα λήξει και
αυτή η εκκρεµότητα διαπαντός για την Ελλάδα, ξεκαθαρίζοντας
πλέον καταστάσεις αυθαιρεσίας και ανοµίας. 

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου αυτό αποτελεί µία προσπάθεια να
διορθωθούν ζητήµατα που προέκυψαν στη µέχρι τώρα εφαρ-
µογή της νέας κατάστασης και δείχνει ότι η Κυβέρνηση προσπα-
θεί να επιλύει ζητήµατα και να διορθώνει παραλείψεις και κενά.
Θα πρέπει να αναγνωρίσουµε επιτέλους ότι δεν υπάρχει ένα µα-
γικό ραβδάκι που διορθώνει τα προβλήµατα σε µία µέρα, µε έναν
νόµο και ένα άρθρο. 

Τα προβλήµατα διορθώνονται µε συνεχή παρακολούθηση και
συζήτηση µε τους φορείς και όσους εµπλέκονται καθηµερινά µε
τα εκάστοτε αυτά θέµατα και φυσικά έρχονται µετά βελτιωτικές
κινήσεις οι οποίες προσπαθούν να συµπληρώσουν το ψηφιδωτό
αυτό που ονοµάζεται δηµόσια διοίκηση.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, κανένα πρόβληµα δεν µένει αναπάν-
τητο. Και ξέρετε, δεν θα τα έλεγα όλα αυτά, εάν δεν το έβλεπα και
ο ίδιος ότι τα προβλήµατα τα οποία προκύπτουν εισακούονται και
ρυθµίζονται -θα έλεγα- άµεσα και αποτελεσµατικά.

Η παρούσα λοιπόν νοµοθετική πρωτοβουλία επιλύει οριστικά
ζητήµατα που ταλαιπωρούσαν τους πολίτες, τους δικηγόρους και
άλλους επαγγελµατίες του χώρου εδώ και πάρα πολλές δεκαε-
τίες, ρυθµίσεις όπως η επίλυση του προβλήµατος των προσυµφώ-
νων πώλησης και εργολαβίας µε την κατάργηση των
δικαιολογητικών, επίσης του προβλήµατος ιδιοκτητών ακινήτων
µε µεταγεγραµµένα συµβόλαια στα πρώην υποθηκοφυλάκεια µε
την ένδειξη «άγνωστος». Θα γλιτώσουν από τεράστια γραφειοκρα-

τική διαδικασία και τους πολίτες και το κράτος.
Τα προβλήµατα αυτά λοιπόν τα συναντούσα και στην Πέλλα και

γνωρίζω πραγµατικά από πρώτο χέρι την ταλαιπωρία των πολιτών
αυτών που προσπαθούσαν να λύσουν ιδιοκτησιακά τους θέµατα
µε το δηµόσιο και έφταναν πάρα πολύ συχνά σε αδιέξοδο και ήταν
από τα πρώτα θέµατα που είχα ασχοληθεί ως Βουλευτής προσπα-
θώντας να βρεθεί µια πάγια και οριστική λύση. Και η λύση αυτή
δίνεται πλέον µετά από βελτιώσεις, που είχαν γίνει, οριστικά µε
αυτό το σχέδιο νόµου.

Το µέτρο όµως αυτό έχει αντίκτυπο και στην υπόλοιπη χώρα.
Πλέον εντάσσονται περισσότερες περιπτώσεις για τα ακίνητα µε
ένδειξη άγνωστου ιδιοκτήτη που βρίσκονται εντός σχεδίου πό-
λεως και οικισµών, βοηθώντας πολλούς συµπολίτες µας να επι-
διορθώσουν πρόδηλα σφάλµατα των κτηµατολογικών εγγράφων.
Η διεύρυνση αυτή καθίσταται σηµαντική ιδιαιτέρως για την επαρ-
χία και περιοχές όπως η Πέλλα µε τις ιδιαιτερότητες στις κάθετες
και οριζόντιες ιδιοκτησίες.

Άλλα βασικά σηµεία του σχεδίου νόµου είναι η ολοκλήρωση
της κτηµατογράφησης µετά από καθυστερήσεις δεκαετιών. Αυτό
σηµαίνει λοιπόν ότι όλες οι περιοχές της χώρας θα ενταχθούν
πλήρως στο Κτηµατολόγιο προσφέροντας ακριβή και ασφαλή
καταγραφή της ακίνητης περιουσίας.

Εδώ να πω βέβαια και ένα θέµα που το έχω πει στον Υφυ-
πουργό κ. Κυρανάκη το οποίο αφορά µια τοπική κοινότητα της
Πέλλας, το Άνω και Κάτω Γραµµατικό. Παντού έχει γίνει η κτη-
µατογράφηση στην Πέλλα, πλην αυτής της τοπικής κοινότητας.
Τελικά ο λόγος είναι ότι θα εξετάζονταν οι εκπρόθεσµες ενστά-
σεις του δηµοσίου από την αρµόδια επιτροπή. Οι πολίτες κλήθη-
καν να καταθέσουν τα δικαιολογητικά, αλλά οι επιτροπές δεν
έχουν συνεδριάσει, αναµένουν τρία χρόνια, µε αποτέλεσµα να
παρακωλύονται και οι συναλλαγές. Είναι σηµαντικό να προωθεί-
ται και η κτηµατογράφηση και να έχουν και αυτοί ένα λειτουργικό
Κτηµατολόγιο. Νοµίζω ότι θα δώσουµε και σε αυτό λύση.

Προβλέπεται επίσης η εξωδικαστική επίλυση για οικόπεδα που
αποχαρακτηρίστηκαν ως δασικά και επιστρέφουν και πάλι στους
ιδιοκτήτες τους χωρίς τη µέχρι τώρα ταλαιπωρία. Είναι ένα ση-
µαντικό µέτρο που προστατεύει τους ιδιοκτήτες και εξασφαλίζει
σωστή απεικόνιση των ακινήτων τους. Θα µπορέσουµε έτσι να
µειώσουµε τον φόρτο εργασίας από τα δικαστήρια πάνω σε ξε-
κάθαρες υποθέσεις. Οι αντιρρήσεις που θα γίνονται δεκτές κα-
τόπιν ελέγχου θα µπορούν πλέον να τροποποιούνται αυτόµατα.

Ταυτόχρονα, µε βοηθό την τεχνολογία και ειδικότερα την τε-
χνητή νοηµοσύνη στον έλεγχο των συµβολαίων, το Κτηµατολόγιο
θα γίνει ο πρώτος δηµόσιος φορέας που θα επωφεληθεί και θα
συµβάλλει στη µείωση χρονοβόρων διαδικασιών αυξάνοντας έτσι
την αποτελεσµατικότητά του. Επιπλέον, προφανώς τελειώνει ο
παραλογισµός µε την απαιτούµενη σύµφωνη γνώµη όλων των
ιδιοκτητών µιας πολυκατοικίας όταν πρέπει να αλλάξουν τα τε-
τραγωνικά σε ένα νέο συµβόλαιο.

Πέρα από αυτά τα µέτρα όµως το σχέδιο νόµου ρυθµίζει µια
σειρά από σηµαντικά θέµατα γύρω από τις ιδιοκτησίες δίνοντας
τέλος στην αβεβαιότητα χρόνων που δηµιουργούσε η γραφει-
οκρατία και εµπόδιζε και την ανάπτυξη αλλά και τις επενδύσεις,
µε απλοποιηµένες διαδικασίες οι οποίες δεν θα στερούνται ου-
σιαστικών ελέγχων. Με τη χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης και
την ψηφιοποίηση µειώνουµε τη γραφειοκρατία και απλοποιούµε
διαδικασίες διευκολύνοντας τους πολίτες, περιορίζοντας τις κα-
θυστερήσεις.

Έχουµε όµως δρόµο µπροστά µας για να πετύχουµε την
πλήρη εξάλειψη των δυσκολιών που υπάρχουν στο σύστηµα. Ει-
δικά στην επαρχία και µιλώντας και για την Πέλλα, όπου υπάρ-
χουν αρκετές προβληµατικές καταστάσεις, είναι απαραίτητη -θα
έλεγα- και η επιπλέον πρόσληψη προσωπικού, ώστε να επισπεύ-
δονται τα αιτήµατα των πολιτών και να ελέγχονται πιο αποτελε-
σµατικά οι εκάστοτε υποθέσεις. Επίσης, θα είναι πολύ βοηθητικό
εάν θα µπορούσε να δοθεί παράταση για τη διόρθωση των αρχι-
κών εγγραφών ώστε να ολοκληρωθεί πιο οµαλά η διαδικασία.

Είµαι σίγουρος πως το Υπουργείο γνωρίζει τις ελλείψεις, γνω-
ρίζει τα προβλήµατα και όλα αυτά θα τα επιλύσει σύντοµα.

Κύριε Πρόεδρε, για όλους αυτούς τους λόγους που ανέφερα
θα υπερψηφίσω το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ευάγγελος Λιάκος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-

πουργέ, σήµερα συζητάµε ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο
το οποίο έρχεται να ολοκληρώσει µια εµβληµατική µεταρρύθµιση
για τη χώρα µας, αυτή της κτηµατογράφησης. Πρόκειται για ένα
έργο που εκκρεµεί εδώ και δεκαετίες και το οποίο έχουµε δε-
σµευτεί να ολοκληρώσουµε έως το 2025. Το νοµοσχέδιο αυτό
θέτει τα θεµέλια για την απλοποίηση των διαδικασιών και τη
χρήση σύγχρονων τεχνολογιών, όπως αυτή της τεχνητής νοηµο-
σύνης, οι οποίες τεχνολογίες θα οδηγήσουν στη βελτίωση της
λειτουργίας του «Ελληνικού Κτηµατολογίου».

Θα ήθελα να σταθώ σε κάποια σηµαντικά σηµεία:
Πρώτον, η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης είναι κεντρικός

στόχος. Με τις διατάξεις των άρθρων 3 έως 6 προχωρούµε στην
παράδοση των µελετών κτηµατογράφησης σε όλη την επικρά-
τεια. Αυτό αποτελεί τοµή, καθώς εξασφαλίζεται η σταδιακή ολο-
κλήρωση ενός έργου που καρκινοβατεί πάνω από τριάντα
χρόνια. Είναι το µέσο για να βάλουµε τέλος στα αγνώστου ιδιο-
κτήτη ακίνητα και να διασφαλίσουµε την ασφάλεια δικαίου για
τους πολίτες.

Δεύτερον, προβλέπεται η χρήση τεχνητής νοηµοσύνης για τη
διεκπεραίωση εκκρεµών πράξεων του Κτηµατολογίου. Στο
άρθρο 11 εισάγεται αυτή η καινοτοµία, η οποία θα βοηθήσει να
µειωθούν οι καθυστερήσεις και να εξασφαλιστεί µε µεγαλύτερη
ακρίβεια ό,τι έχει να κάνει µε τις διαδικασίες.

Ας µην φοβόµαστε την τεχνολογία. Η τεχνητή νοηµοσύνη είναι
εδώ για να µας βοηθήσει, όχι για να µας αντικαταστήσει. Θα συµ-
βάλλει στην ταχύτερη επεξεργασία συµβολαίων και εγγράφων,
που σήµερα καθυστερούν εξαιτίας γραφειοκρατίας.

Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω, διότι γνωρίζω ότι προκαλεί
ανησυχία το άκουσµα της χρήσης της τεχνητής νοηµοσύνης -και
ίσως δικαίως- ότι έχει ήδη θεσπιστεί η ορθή χρήση της από κάθε
φορέα του δηµοσίου µε τον ν.4961/2022. Ο κ. Πιερρακάκης, τότε
Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, είχε εγκαίρως αντιλη-
φθεί την ταχεία διάχυση των σύγχρονων τεχνολογιών και είχε
φροντίσει να ορίσει το νοµοθετικό πλαίσιο της χρήσης τους.
Εποµένως, όπως ενηµέρωσε επανειληµµένως ο Υφυπουργός κ.
Κυρανάκης, για το παρόν ζήτηµα έχει εκπονηθεί αλγοριθµική
εκτίµηση αντικτύπου. 

Τρίτον, δίνεται η δυνατότητα υποβολής πράξεων στον φορέα
επί εικοσιτετράωρης βάσης. Με αυτό το βήµα, που προβλέπεται
στο άρθρο 12, εξυπηρετούµε τους πολίτες και τους επαγγελµα-
τίες που θέλουν να προχωρήσουν σε συναλλαγές οποιαδήποτε
ώρα της ηµέρας. Είναι ένα µέτρο που ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες απαιτήσεις της αγοράς και της καθηµερινότητας.

Τέταρτον, παρέχει τη δυνατότητα εξωδικαστικής λύσης για οι-
κόπεδα που αποχαρακτηρίστηκαν ως δασικά και επιστρέφουν
στους ιδιοκτήτες τους χωρίς καµµία ταλαιπωρία. Σε περιπτώσεις
στις οποίες οι αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών γίνονται δε-
κτές, οι κτηµατολογικές εγγραφές θα τροποποιούνται αυτόµατα
υπέρ του ιδιοκτήτη, χωρίς δικαστική προσφυγή. Αυτό προστα-
τεύει τους ιδιοκτήτες και εξασφαλίζει σωστή απεικόνιση των ακι-
νήτων τους. Μέσω της ρύθµισης, διασφαλίζεται ότι στις
περιπτώσεις αυτές ο ιδιοκτήτης βάσει δηµοσίου εγγράφου θα
διορθώνει υπέρ αυτού την κτηµατολογική εγγραφή, χωρίς να
υποχρεωθεί να καταφύγει σε µακροχρόνιες δικαστικές διαµάχες,
όπως έκανε µέχρι σήµερα. Επιπλέον, απελευθερώνονται τερά-
στιες εκτάσεις γης οι οποίες εκτός των άλλων µπορούν να φιλο-
ξενήσουν και σηµαντικές επενδύσεις.

Πέµπτον, µε το άρθρο 14, εξασφαλίζουµε ότι οι δήµοι οι οποίοι
το επιθυµούν, θα µπορούν να λάβουν τα ψηφιοποιηµένα αρχεία
των υποθηκοφυλακείων. Πρόκειται για µία ανταπόκριση σε πάγιο
αίτηµα των δήµων, οι οποίοι θα µπορούν να διατηρούν για λό-
γους ιστορικότητας επί τόπου το φυσικό αρχείο µετά την ψηφιο-
ποίησή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται
σε δηµόσιο έλεγχο και µε δηµόσιο χαρακτήρα η κτηµατογρά-
φηση και η λειτουργία του Κτηµατολογίου. Η ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου αποτελεί µία εθνική υπόθεση και για αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο το χρονοδιάγραµµα της υλοποίησής του είναι
ακόµα πιο σηµαντικό. 

Η ηγεσία του Υπουργείου και ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, έχουν πάρει την πολιτική απόφαση να ολοκληρωθεί
έως το 2025. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλει τον πο-
λίτη να εξυπηρετείται άµεσα και µε ασφάλεια, χωρίς να ταλαιπω-
ρείται από Κτηµατολόγιο σε Υποθηκοφυλακείο και αντίστροφα.
Αυτός είναι ο σχεδιασµός άλλωστε, να εξυπηρετείται ο πολίτης
από µόνο έναν φορέα. Όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό είναι ένα τε-
ράστιο εγχείρηµα και τα τριάντα χρόνια στα οποία εκτείνεται, το
καθιστούν ακόµα πιο δύσκολο. 

Οι αλλαγές που έχουν ήδη εφαρµοστεί, όπως η σάρωση του
αρχείου του Υποθηκοφυλακείου και η αποµακρυσµένη εξυπηρέ-
τηση των πολιτών για πιστοποιητικά που αφορούν το Κτηµατο-
λόγιο έχουν αποδώσει τα µέγιστα στην εξυπηρέτηση των
πολιτών. Είναι δεδοµένη, όµως, και η πίεση που ασκείται στους
δηµόσιους λειτουργούς είτε από φόρτο εργασίας είτε από
ανάγκη εκπαίδευσης στις νέες τεχνολογίες. Το γνωρίζω, είναι λο-
γικό και το έχω µεταφέρει και εγώ ο ίδιος στους Υπουργούς.
Όµως, πρέπει να αναγνωρίσω ότι η ηγεσία αυτού του Υπουρ-
γείου έχει αποδείξει ότι ακούει. Ακούει τους πολίτες και την κοι-
νωνία και βρίσκει λύσεις στα προβλήµατά τους. Το απέδειξε
άλλωστε και σε όλη τη διάρκεια της διαβούλευσης, αλλά και των
επιτροπών, εντάσσοντας πολλές προτάσεις στην τελική µορφή
του νοµοσχεδίου.

Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, σας αξίζουν θερµά συγ-
χαρητήρια και για αυτά τα οποία κάνατε, αλλά και για αυτό το
οποίο µας δίνει αισιοδοξία ότι το αποτέλεσµα αυτό, παρά το γε-
γονός ότι είναι δύσκολο, θα είναι σίγουρα προς τη σωστή κατεύ-
θυνση και θα το φέρετε εις πέρας. 

Σας καλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να υπερψηφίσετε το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αθα-
νάσιος Δαβάκης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζεται οι συνάδελφοι της

Πλειοψηφίας να συγχαίρουν την Κυβέρνηση, συνήθως για τα νο-
µοσχέδια που µε νοµοθετική πρωτοβουλία αυτή φέρνει. Αυτό
συµβαίνει, όπως συνέβη πριν από λίγο από τον καλό νέο συνά-
δελφο, που µόλις πριν κατήλθε του Βήµατος.

Όµως, πέρα από οποιαδήποτε συγχαρητήρια και καλές εκ-
φράσεις, πρέπει όλη η Εθνική Αντιπροσωπεία να καταλάβει ότι
σήµερα νοµοθετούµε κάτι το οποίο απετέλεσε για δύο αιώνες
περίπου µία µεγάλη ιδέα του ελληνικού κράτους. Ήταν µία µε-
γάλη ιδέα, η οποία εξαιτίας διαφόρων προβληµάτων και εγγενών
αδυναµιών των συµπολιτών µας, όπως η αναβλητικότητα και
άλλα θέµατα τα οποία ακόµα και τώρα τα συναντήσαµε κατά την
κατάρτιση αυτής της υπόθεσης, ανέστειλαν και δηµιούργησαν
την κατάσταση που όλοι γνωρίζουµε. 

Η πρώτη προσπάθεια του Εθνικού Κυβερνήτη του Ιωάννη Κα-
ποδίστρια, µετά η προσπάθεια του Όθωνα, αλλά και όλων αυτών,
οι οποίοι προσπάθησαν να δηµιουργήσουν µία πραγµατικότητα
στο τι υπάρχει σ’ αυτόν τον τόπο, όσον αφορά και τις ατοµικές
και τις δηµόσιες ιδιοκτησίες, ναυάγησαν. Σήµερα έρχεται αυτή
η Κυβέρνηση, µε ένα εκλεκτό κυβερνητικό επιτελείο, να δώσει
επιτέλους µια λύση σε κάτι που για άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
είναι αυτονόητο. 

Θέλω κατά τούτο και εγώ να επαναλάβω τα συγχαρητήρια των
νέων συναδέλφων και να συγχαρώ την παρούσα πολιτική ηγεσία
πρώτον για αυτό το οποίο ως νοµοθετική πρωτοβουλία έφεραν,
αλλά και για την εξαιρετική συνεργασία όλο αυτό το διάστηµα
που είχαµε µαζί, γιατί ο τόπος µου, ο Νοµός Λακωνίας έχει σο-
βαρά ζητήµατα ιδιοκτησιακού καθεστώτος λόγω πολλών ζητη-
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µάτων και ιστορικών αν θέλετε συνθηκών και γι’ αυτό και πάλι
θέλω να τους συγχαρώ.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητούµε, όπως ελέχθη και προ-
ηγουµένως, φέρει ένα βαθύ οικονοµικό, κοινωνικό και αναπτυ-
ξιακό χαρακτήρα παράλληλα µε ένα πολύ σηµαντικό για
νοµοσχέδιο τεχνολογικό αποτύπωµα. Πλέον θα γνωρίζουµε τι
ανήκει στο κράτος, τι στον πολίτη όσον αφορά δράσεις, όπως η
οικονοµία, οι επενδύσεις, οι αγορές κατοικίας, το περιβάλλον, η
διαφάνεια µε τους ψηφιακούς χάρτες, το κτηµατολόγιο σε δασι-
κές περιοχές, σε αρχαιολογικούς χώρους και σε όλα αυτά τα
οποία συνθέτουν τη βούληση του οποιονδήποτε επενδυτή να
θέλει να επενδύσει στον τόπο µας και να δηµιουργήσει την περι-
πόθητη οικονοµική ανάπτυξη. 

Είπα για τεχνολογικό αποτύπωµα, διότι για πρώτη φορά χρη-
σιµοποιείται η τεχνητή νοηµοσύνη και επιταχύνεται έτσι η διαδι-
κασία. Με το «Μεταβολές» στο Ktimatologio.gr δηµιουργείται και
η εµπιστοσύνη στον πολίτη εκ µέρους του κράτους, κάτι το οποίο
είναι πρωτόγνωρο θα έλεγα εξαιτίας της γνωστής κρατικής κα-
χυποψίας τόσων ετών και από την άλλη µεριά η δυνατότητα στον
Έλληνα πολίτη να συνδιαµορφώσει το λειτουργούν Κτηµατολό-
γιο µε όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία έχουν να κάνουν, όπως
παραδείγµατος χάριν παλαιά προσύµφωνα µπορούν έτσι να µε-
τατραπούν σε οριστικά συµβόλαια.

Υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα, γιατί πολλές φορές έχω πει σ’
αυτή την Αίθουσα και από του Βήµατος ότι όλοι κρινόµαστε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, και για αυτό το οποίο ψηφίζουµε από
την υλοποίηση και από την πρακτική εφαρµογή τους. Γιατί υπάρ-
χουν πολλές φορές νοµοσχέδια, τα οποία έχουν ψηφιστεί, κύριε
Υπουργέ, σ’ αυτή την Αίθουσα και δυστυχώς ακόµα αναζητούµε
την εφαρµογή τους. 

Υπάρχουν, λοιπόν, ορισµένα ζητήµατα που αφορούν το Κτη-
µατολογικό Γραφείο της Σπάρτης, το οποίο -όπως νοµίζω και όλα
τα κτηµατολογικά γραφεία της χώρας, δεν είναι µόνο στη
Σπάρτη- έχει ανάγκη σηµαντικής στελέχωσης µε εξειδικευµένο
προσωπικό, νοµικούς, τεχνικούς πληροφορικής, διοικητικούς και
εξοπλισµό. Εφόσον οι διορθώσεις, που δεν πρόλαβαν να γίνουν
στα γραφεία κτηµατογράφησης, µεταφερθούν τώρα στα κτηµα-
τολογικά γραφεία πρέπει αυτά, όπως είπα, να ενισχυθούν µε
προσωπικό, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στα αιτήµατα
των πολιτών, που στην περίπτωσή µας είναι αρκετά, δεδοµένου
ότι πολλοί συµπολίτες δεν πρόλαβαν την προθεσµία. 

Κατ’ επανάληψη, κύριε Υπουργέ, τα είπαµε. Είδα το ευήκοον
ους που τείνατε και αισθάνοµαι ιδιαίτερη χαρά, διότι πραγµατικά
υπήρξε µια σηµαντική συνεργασία νοµοθετικής εξουσίας, κύριοι
συνάδελφοι, µε την εκτελεστική και αυτό πρέπει να επιδιώκουµε
εµείς οι απλοί Βουλευτές. Η πρόβλεψη για την πρόσληψη ενός
µόνο ατόµου για οκτώ µήνες δεν καλύπτει πλήρως τις ανάγκες
και νοµίζω ότι παραβιάζω ανοιχτές θύρες. Και επισηµαίνω ότι
µετά την ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης των αρχείων αυτά θα
πρέπει να αρχειοθετηθούν σωστά, σε σωστές εγκαταστάσεις, και
να συντηρούνται. 

Όταν λέω για αρχεία, θέλω εδώ να εξάρω, επίσης, την τοπο-
θέτηση του άρθρου 14, όπου δίνεται η δυνατότητα στους δή-
µους να παραλάβουν τα αρχεία των υποθηκοφυλακείων τους, τα
οποία πραγµατικά σε περιοχές όπως η ιδιαιτέρα µου πατρίδα, η
Μάνη, αλλά και όλη η Ελλάδα έχουν και µια σηµαντική ιστορική
αποτύπωση και αξία και νοµίζω ότι αυτό είναι µία ιδιαίτερη πινε-
λιά στο νοµοσχέδιο το οποίο φέρατε. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να απασχολήσω και εσάς ως συναρµό-
διο Υπουργείο ή Υπουργείο το οποίο «προκάλεσε» το θέµα σε
παλαιότερες εποχές και είναι το εξής, στη Σκάλα της Λακωνίας,
πρωτεύουσα του Δήµου Ευρώτα τη δεκαετία του ’50 τα Υπουρ-
γεία Γεωργίας και Οικονοµικών -αυτό έχει συµβεί σε πολλές πε-
ριοχές της χώρας, δεν είναι µόνο στη Λακωνία- πραγµατο-
ποίησαν διανοµή δηµοσίων εκτάσεων για την αποκατάσταση
ακτηµόνων κτηνοτρόφων µε την επωνυµία η περιοχή αυτή, το το-
πωνύµιο, Αφανιά - Κρεβατά. 

Οι εκτάσεις καταµετρήθηκαν περίπου σε δεκατρείς χιλιάδες
στρέµµατα, µε πολλές από αυτές ήδη καταληφθείσες από συµπο-
λίτες. Ένα µικρό τµήµα της διανοµής συµπεριλήφθηκε τα τελευ-
ταία χρόνια στο ρυµοτοµικό σχέδιο της Σκάλας, της πρωτεύουσας

του Δήµου Ευρώτα. Η Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτη-
νιατρικής, η πρώην Διεύθυνση Γεωργίας Λακωνίας, όπως όλοι
γνωρίζουµε, δεν προέβη σε δηλώσεις ιδιοκτησίας κατά το στάδιο
της κτηµατογράφησης της συγκεκριµένης περιοχής. Αργότερα,
όµως, κατόπιν υπόδειξης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης,
απέστειλε φάκελο µε απόψεις και στοιχεία στο Γραφείο του Νοµι-
κού Συµβουλίου στη Σπάρτη, πρώην Δικαστικό Γραφείο Σπάρτης,
το οποίο µέχρι σήµερα εγείρει αγωγές κατά των αυθαίρετων κα-
τόχων. 

Αναφορικά µε τις διατάξεις του άρθρου 16 του ν.5024, κατόπιν
εγγράφου ερωτήµατος του Νοµικού Συµβούλου στη Σπάρτη, ζη-
τήθηκαν διευκρινίσεις από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και από την απάντηση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που
χορηγήθηκε δεν προκύπτει ότι το ελληνικό δηµόσιο δικαιολογεί-
ται να µην εγείρει ένδικα µέσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δηλαδή έχουµε ένδικα µέσα κατά συγκεκριµένων πρωτόδικων

αποφάσεων. Εµείς πριν από ενάµιση χρόνο ψηφίσαµε τον Φε-
βρουάριο του 2023 συγκεκριµένη διάταξη -έχω και το ΦΕΚ εδώ-
µε την οποία το δηµόσιο απέχει πλέον, από τούδε δηλαδή, της
ασκήσεως αγωγών κατά των συγκεκριµένων συµπολιτών µας.
Αντ’ αυτού, έρχεται σήµερα το ελληνικό δηµόσιο και ασκεί σω-
ρηδόν, κύριοι Υπουργοί, εφέσεις σε αυτούς που κέρδισαν σε
πρωτοβάθµιο δικαστήριο για τα σπίτια τους. Είναι ένα κοινωνικό
ζήτηµα, το οποίο πρέπει να το ακούσουµε και να δώσουµε λύση. 

Δεν πιστεύω ότι αυτές οι εφέσεις θα έχουν τύχη. Αντιλαµβά-
νεστε ότι είναι κάτι το οποίο νοµοθετήθηκε σε αυτή την Αίθουσα
τον Φεβρουάριο του 2023, µε το άρθρο 16. Θα δείτε τα Πρα-
κτικά, όπως µπορούν και οι συνεργάτες σας. Είναι, λοιπόν, τρα-
γικό να έρχονται εφέσεις, όταν ήδη αυτό εδώ που νοµοθετήσαµε
λέει ότι πρέπει να παραιτηθεί το ελληνικό δηµόσιο από τις αγω-
γές. 

Κλείνω και θέλω και πάλι να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία για
αυτή την οραµατική νοµοθετική πρωτοβουλία στην οποία προέβη
και να πω «συνεχίστε έτσι», γιατί πάνω από όλα το Υπουργείο
σας δεν είναι µόνο συµπαθές -ας το πούµε έτσι- σε όλες τις τά-
ξεις του ελληνικού λαού, αλλά είναι κυρίως χρήσιµο για το µέλ-
λον αυτού του τόπου, που είναι η ελληνική νεολαία, η οποία όπως
παρατηρώ κι εγώ, γιατί έχω µια κόρη δεκαέξι χρόνων, είναι συν-
δεδεµένη απόλυτα µε την τεχνολογία, µε τη νεωτερικότητα και
µε όλα αυτά τα οποία συνθέτουν το αύριο. 

Θερµά συγχαρητήρια. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Δαβάκη. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Αναστάσιος Μπαρτζώκας, και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μπορώ να περιµένω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορείτε να περιµέ-
νετε λίγο περισσότερο; Εντάξει. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Να µιλήσουν οι Βουλευτές πρώτα,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί µε ανακούφιση
δέχτηκαν αυτή την αναµονή. Ξέρετε, όταν Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ζητήσει τον λόγο, είµαι υποχρεωµένος να τον δώσω. 

Ορίστε, κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητές και αγα-

πητοί Βουλευτές, θέλω και εγώ να ξεκινήσω δίνοντας τα συγχα-
ρητήριά µου στον Υπουργό και στον Υφυπουργό, όπως
ανέφεραν όλοι σχεδόν οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Είµαι
βέβαιος ότι θα ήθελαν να το αναφέρουν και οι Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης, αλλά δυστυχώς στη χώρα αυτά ακόµη δεν τα ξε-
περάσαµε. Κάποια στιγµή θα γίνει κι αυτό.

Να αναφέρω και εγώ, όπως και το έζησα και όταν υπήρξα ει-
σηγητής σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου αυτού, ότι είναι πολύ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Θ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 21451



σηµαντικό, πολύ σπουδαίο, πέραν του γεγονότος ότι περνάµε
άλλες νοοτροπίες έµπρακτα σε αυτή τη χώρα, να ακούγονται όχι
µόνο οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, όχι µόνο οι Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης, αλλά και πολλοί άλλοι φορείς και έτσι όλοι
µαζί, οι Υπουργοί, το Υπουργείο, οι Βουλευτές, αλλά και η κοι-
νωνία να συνδιαµορφώνουµε αυτά τα οποία αφορούν εµάς, αλλά
κυρίως αυτά που αφορούν τα παιδιά µας και το µέλλον της
χώρας. 

Και εγώ, λοιπόν, θέλω να δώσω θερµά συγχαρητήρια σε όλους
εσάς και στους Υπουργούς, αλλά και στην οµάδα των Υπουργών,
στα παιδιά που ξέρω ότι δουλεύουν νύχτα µέρα, για να είµαστε
εδώ πέρα εµείς όλοι έτοιµοι να ψηφίσουµε νόµους και να τους
εφαρµόσουµε. 

Η σηµερινή, λοιπόν, νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης αφορά σε ένα νοµοθέτηµα που, όπως
προδίδει ο τίτλος του, έρχεται να παρέµβει στοχευµένα, για να
ξεπεράσουµε προβλήµατα, καθυστερήσεις και δυσλειτουργίες
που έρχονται από το παρελθόν, από το µακρινό παρελθόν, αλλά
και να αξιοποιήσουµε τις πλέον σύγχρονες τεχνολογίες, ώστε να
οδηγηθούµε στην ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης στη χώρα
µας. 

Έχουµε συζητήσει πάρα πολύ τα τελευταία χρόνια για το ότι
η Ελλάδα είναι η τελευταία χώρα στην Ευρώπη που δεν διαθέτει
ακόµα πλήρη χαρτογράφηση και καταγραφή των ακινήτων της.
Το έχουµε ζήσει όλες και όλοι πάρα πολλές φορές. Η πραγµατι-
κότητα είναι αυτή κι είναι ακόµα πιο δυσάρεστα, αν αναλογι-
στούµε ότι έχουν περάσει τριάντα χρόνια από τότε που
ξεκινήσαµε τη διαδικασία αυτή. Όµως είναι η πρώτη φορά σε
αυτά τα τριάντα χρόνια που ένας Πρωθυπουργός και µια Κυβέρ-
νηση, που είναι µέχρι σήµερα απόλυτα συνεπής στο πρόγραµµά
της, δεσµεύεται ότι θα έχει ολοκληρώσει το Κτηµατολόγιο µέχρι
το 2025. 

Πρόκειται, λοιπόν, για έναν στόχο σίγουρα πιεστικό -το γνω-
ρίζω όµως προσωπικά και από τον κ. Κυρανάκη- αλλά ταυτό-
χρονα είναι ένας στόχος απόλυτα εφικτός και η πιο απτή
απόδειξη είναι ότι όχι απλώς υπάρχει αυστηρό χρονοδιάγραµµα,
αλλά και αυτό το χρονοδιάγραµµα έχει πλέον έναν πολύ κοντινό
σε εµάς ορίζοντα. Εξάλλου για πρώτη φορά σχεδόν το 85% των
δικαιωµάτων ιδιοκτησίας πανελλαδικά έχουν φτάσει στο στάδιο
της δηµόσιας ανάρτησης. 

Εποµένως η κριτική που ακούστηκε από την πλευρά της Αντι-
πολίτευσης, ότι έχουµε δει κι άλλα νοµοσχέδια ή και άλλες δια-
τάξεις για το Κτηµατολόγιο από το Υπουργείο αυτό, δεν είναι το
πρόβληµα. Είναι αντιθέτως µέρος της λύσης του προβλήµατος.
Είναι η έµπρακτη διαβεβαίωση ότι το Υπουργείο αυτό νοµοθετεί
όποτε πραγµατικά χρειάστηκε και όποτε χρειαστεί, προκειµένου
να προσαρµοστεί στις ανάγκες και στα προβλήµατα που κατα-
γράφει, αλλά και να βελτιώσει τόσο την αποτελεσµατικότητα των
υπηρεσιών όσο και την ταχύτητα στην εκτέλεση των εργασιών. 

Αυτό ακριβώς, λοιπόν, είναι που επιδιώκει και το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, µε διατάξεις και παρεµβάσεις που έρχονται µόνο για
να συνδράµουν θετικά και νοµίζω πως αυτό είναι γενικώς απο-
δεκτό από όλες τις πλευρές. Δεν είναι τυχαίο πως µεγάλο µέρος
από τις ρυθµίσεις που συζητάµε είναι αιτήµατα τόσο της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Ιδιοκτητών Ακινήτων όσο και του κόσµου
των συµβολαιογράφων.

Από τις ρυθµίσεις που έρχονται σήµερα προς ψήφιση ξεχωρί-
ζει φυσικά η δυνατότητα για κάθε πολίτη να διορθώσει τα στοι-
χεία της ιδιοκτησίας του µε µονοµερή τροποποίηση της
σύστασης οριζόντιας ιδιοκτησίας στις πολυκατοικίες, χωρίς δη-
λαδή τη σύµφωνη γνώµη όλων των ιδιοκτητών. Είναι µια ρύθµιση
απόλυτα εύλογη, η απουσία της οποίας µέχρι σήµερα δηµιουρ-
γούσε τεράστια προβλήµατα και έφερνε µεγάλες καθυστερήσεις
σε κάθε προσπάθεια να έχουµε µια σωστή απεικόνιση µιας ορι-
ζόντιας ή κάθετης ιδιοκτησίας. 

Επίσης, ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που αφο-
ρούν τους πολίτες για τους οποίους έγιναν δεκτές οι αντιρρήσεις
κατά των δασικών χαρτών. Σε αυτές τις περιπτώσεις παύει να
χρειάζεται πια και δικαστική προσφυγή και πλέον ο ιδιοκτήτης
θα διορθώνει την κτηµατολογική εγγραφή χωρίς καµµία περαι-
τέρω οικονοµική επιβάρυνση και ταλαιπωρία. 

Μία επίσης µεγάλη και καινοτόµος αλλαγή που θεσµοθετείται
σήµερα είναι η αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης για την επι-
τάχυνση των διαδικασιών στον έλεγχο των συµβολαίων της κτη-
µατογράφησης. Έχουν ακουστεί άλλωστε πολλά σε σχέση µε
αυτό, επιφυλάξεις, διαφωνίες, ακόµα και υπερβολές. 

Η τεχνητή νοηµοσύνη µπαίνει σιγά σιγά στη ζωή µας και αν
κάπου πρέπει να τη χρησιµοποιήσουµε άµεσα είναι σε περιπτώ-
σεις όπως αυτή, στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», όπου η χρήση
της έγκειται στην τάχιστη ανάγνωση των συµβολαίων και στη
σύνταξη µιας έκθεσης προς τον αρµόδιο προϊστάµενο, αυτό και
µόνο. Δεν υπάρχει τίποτα επικίνδυνο ούτε τίποτα στρεβλό. Φυ-
σικά το αρµόδιο πρόσωπο συνεχίζει να έχει τον τελικό έλεγχο
και τον τελικό λόγο. 

Εποµένως µόνο θετική µπορεί να είναι η εφαρµογή της τεχνη-
τής νοηµοσύνης, αφού τηρούνται όλοι οι απαραίτητοι κανόνες
συµµόρφωσης µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες, ενώ ο ρόλος της είναι
υποβοηθητικός και σε καµµία περίπτωση καθοριστικός για το
αποτέλεσµα. Θέτουµε, λοιπόν, την τεχνολογία στην υπηρεσία
του ανθρώπου και µειώνουµε, κατά τις προβλέψεις, στο µισό τον
χρόνο του νοµικού ελέγχου για ένα συµβόλαιο. 

Υπάρχουν όµως ακόµα πολλές, µικρότερης ή µεγαλύτερης
αξίας, διατάξεις, που κατευθύνονται στην καλύτερη πάντα εξυ-
πηρέτηση του πολίτη αλλά και των επαγγελµατιών, των δικηγό-
ρων, των συµβολαιογράφων, των µηχανικών και άλλων κλάδων
που ασχολούνται µε το αντικείµενο αυτό. Έτσι ανοίγει το σύ-
στηµα και πλέον είναι εφικτή η καταχώριση µιας πράξης στο Κτη-
µατολόγιο ολόκληρο το εικοσιτετράωρο και όχι µόνο κατά τις
ώρες που αυτό λειτουργεί. 

Επίσης, απλοποιείται και επιταχύνεται η διαδικασία διόρθωσης
προδήλου σφάλµατος, αφού περιορίζεται στον έλεγχο του δη-
µοσίου εγγράφου που επικαλείται ο πολίτης. Βεβαίως, έχει ιδι-
αίτερη αξία για την καθηµερινή πρακτική και το γεγονός ότι
άµεσα ο πολίτης για όλα τα αιτήµατά του θα απευθύνεται πλέον
µόνο στο νοµικό πρόσωπο του Κτηµατολογίου και όχι σε διά-
σπαρτες υπηρεσίες και φορείς, όπως κτηµατολογικά γραφεία,
υποθηκοφυλακεία και άλλους. Θα έχουµε, λοιπόν, πια έναν δη-
µόσιο φορέα που θα επιλαµβάνεται για όλα τα θέµατα και θα
διεκπεραιώνει όλα τα αιτήµατα. 

Τελικώς, το Κτηµατολόγιο χωρίς αµφιβολία τα τελευταία χρό-
νια και ακόµα περισσότερο την τελευταία χρονιά έχει κάνει πραγ-
µατικά άλµατα, άλµατα στο να ξεπερνάει διαρκώς µε επιτυχία τα
εµπόδια και τις δυσκολίες και να µην ξεφεύγει από τον υπέρτατο
στόχο του, που είναι το 2025. Γιατί η ολοκλήρωση του Κτηµατο-
λογίου είναι µια άκρως σοβαρή υπόθεση για όλους εµάς, για
όλους τους Έλληνες, όχι γιατί συναρτάται µε το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, όπως ακούσαµε τις προηγούµενες ηµέρες, αλλά γιατί πρό-
κειται για µια πραγµατική εθνική υπόθεση για όλους µας. 

Η ύπαρξη, λοιπόν, ολοκληρωµένου Κτηµατολογίου συνδέεται
άµεσα µε τη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, µε
την αύξηση της ασφάλειας δικαίου για όλους και τελικώς µε την
καλύτερη δυνατή απόδοση της οικονοµικής και επενδυτικής δρα-
στηριότητας στην Ελλάδα. Λύνει, λοιπόν, µια εθνική υπόθεση και
ένα εθνικό στοίχηµα που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
µε τη συνδροµή του Υπουργού κ. Παπαστεργίου και του κ. Κυ-
ρανάκη, υλοποιεί µε αληθινή προσήλωση. 

Κλείνοντας, θα αναφέρω κι εγώ ότι το σηµερινό νοµοθέτηµα
αξίζει τη στήριξη προφανώς όλων µας, όλων των πλευρών του
Κοινοβουλίου, για να οδηγηθούµε µε ακόµα ταχύτερους ρυθ-
µούς στην ψηφιακή µετάβαση, τη µείωση της γραφειοκρατίας
και την επιτυχή κτηµατογράφηση όλης της επικράτειας.

Να είστε καλά.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν την καλέσω στο
Βήµα την κ. Καραµπατσώλη, θα µου επιτρέψετε και µένα ένα
σχόλιο, µόνο επειδή άκουσα έναν διάλογο νωρίτερα. 

Ο ρόλος του Βουλευτή -είµαι πάρα πολλά χρόνια Βουλευτής-
είναι να ακούει τους πολίτες, να ακούει τους φορείς, να ακούει
τις τοπικές κοινωνίες που εκπροσωπούνται από τους δηµάρχους
και αυτή την ακοή να µην την κρατάει για τον εαυτό του, να την
κάνει πράξη, προφανώς µε διάφορα κοινοβουλευτικά εργαλεία
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που υπάρχουν αλλά και µε παρεµβάσεις προς την Κυβέρνηση,
προκειµένου να λυθούν θέµατα. Εγώ αυτόν τον ρόλο ξέρω για
πολλές δεκαετίες που είµαι Βουλευτής.

Και θα µου επιτρέψετε και µένα να ευχαριστήσω ιδιαίτερα και
τον Υπουργό αλλά και τον έχοντα την αρµοδιότητα για το Κτη-
µατολόγιο Υφυπουργό τον κ. Κυρανάκη και τον κ. Παπαστεργίου
ως Υπουργό, γιατί πράγµατι -και εγώ προσωπικά είµαι Βουλευ-
τής- παρενέβην πάρα πολλές φορές για την περιοχή µου την
οποία εκπροσωπώ -και αυτό περιµένουν από µένα οι πολίτες-,
προκειµένου να λυθούν τεράστια θέµατα στη δυτική Αττική, το
τονίζω αυτό, αλλά και ιδιαίτερα στην περιοχή Μεγάρων και Οι-
νόης, όπου έτειναν πράγµατι επανειληµµένα ευήκοον ους, όχι
για ένα ατοµικό συµφέρον, αλλά για το γενικότερο συµφέρον της
περιοχής.

Και απλά επειδή σας ευχαρίστησα, πιστεύω ότι και αν υπάρξει
και κάποιο νεότερο πρόβληµα θα ανταποκριθείτε όπως µέχρι
τώρα. Και εγώ, λοιπόν, σας ευχαριστώ, γιατί και εγώ Βουλευτής
είµαι, άλλο που δεν µπορώ να µιλάω τακτικά. 

Τον λόγο έχει η κ. Καραµπατσώλη, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας από την ωραία Εύβοια, την οποία και αυτή την υπη-
ρέτησα ως Νοµάρχης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Το γνωρίζω, και µάλιστα
πολύ άξια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα
εδώ για τη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου τεχνολογικά προοδευτι-
κού, καινοτόµου και τολµηρού, µε το βλέµµα στο αύριο, στον
δρόµο που ανοίξαµε από το 2019 και συνεχίζουµε έως και σή-
µερα. 

Αναφέροµαι φυσικά στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης µε τίτλο: «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφη-
σης, απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και
διατάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ. �Ελληνικό Κτηµατολό-
γιο�…», το οποίο αναµένεται να αναβαθµίσει έτι περαιτέρω τη λει-
τουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου και να το καταστήσει ικανό
να εξυπηρετεί γρήγορα και αποτελεσµατικά τις ανάγκες των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει µια σειρά από σηµαντικές και-
νοτοµίες. Πρώτο και κύριο επιδιώκει την ολοκλήρωση της κτη-
µατογράφησης το έτος 2025, µιας διαδικασίας που βρίσκεται
ήδη σε εξέλιξη και εκκρεµότητα εδώ και πολλά χρόνια, πολλές
δεκαετίες. Το Εθνικό Κτηµατολόγιο θα είναι πλέον ο µοναδικός
φορέας που θα διαχειρίζεται τις συναλλαγές ακινήτων µε ψηφιο-
ποιηµένο αρχείο υποθηκοφυλακείων, τα οποία αναµένεται να
κλείσουν οριστικά στο τέλος του 2024. Αναµένεται, δηλαδή, να
δοθεί τέλος στο διπλό καθεστώς λειτουργίας υποθηκοφυλακείων
και κτηµατολογικών γραφείων.

Το νοµοσχέδιο αυτό θα θέσει στη διάθεση των πολιτών, αλλά
κυρίως των νοµικών, ένα νέο πολύ σηµαντικό εργαλείο, αυτό της
τεχνητής νοηµοσύνης. Παρέχεται ένα σαφές πλαίσιο για την
ασφαλή της χρήση στο νοµικό έλεγχο συµβολαίου, µε άµεσο
αποτέλεσµα τη µείωση του χρόνου διεκπεραίωσης πολύπλοκων
υποθέσεων. Χιλιάδες συµπολίτες µας πλέον µε το νοµοσχέδιο
αυτό δεν θα είναι όµηροι της γραφειοκρατίας, καθώς οι διαδικα-
σίες µεταβίβασης των ακινήτων, επιστροφής αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντων τελών, καταχώρισης και γραπτών πράξεων και
διόρθωση κτηµατολογικών εγγραφών απλοποιούνται και επιτα-
χύνονται, ενώ και η επικοινωνία θα απελευθερωθεί σηµαντικά, µε
τη δηµιουργία βελτιωµένης εθνικής υποδοµής αυθεντικοποίησης
µε βάση τα πρότυπα του Κανονισµού eIDAS.

Παράλληλα θα υλοποιηθεί ένα χρόνιο αίτηµα, µε τη θέσπιση
της µονοµερούς τροποποίησης σύστασης οριζόντιων ιδιοκτη-
σιών, ένα θέµα που µας ταλαιπωρούσε πάρα πολύ, σε περιπτώ-
σεις µικρής διαφοράς µεταξύ µέτρησης των τετραγωνικών
µέτρων µε σύγχρονα µέσα και των τετραγωνικών µέτρων που
αναφέρονται στα παλαιά συµβόλαια. 

Άλλη µια καινοτόµα προσέγγιση είναι αυτή της θεσµοθέτησης
πιστοποιηµένου µηχανικού µε δικαίωµα υπογραφής για τις χω-
ρικές µεταβολές που έρχονται. Με τη νέα δυνατότητα αυτή τα

λάθη παλαιών µελετών κτηµατογράφησης θα διορθώνονται πολύ
πιο εύκολα µε µια νέα ψηφιακή πλατφόρµα. Δεν θέλω να παρα-
λείψω το άρθρο 14 του νοµοσχεδίου, το οποίο κατοχυρώνει τη
δυνατότητα των δήµων να διατηρούν το έγχαρτο αρχείο της πε-
ριοχής τους µετά την ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης, µε απο-
τέλεσµα να µπορεί να διατηρηθεί σηµαντικός αριθµός αρχείων. 

Με αφορµή, ωστόσο, τη σηµερινή συνεδρίαση, επιθυµώ να
αφιερώσω την οµιλία πέρα από το νοµοσχέδιο σε ένα άλλο συ-
ναφές µε αυτό ζήτηµα. Από την εµπειρία µου ως νοµικός µπορώ
να κατανοήσω τα µεγάλα οφέλη που αναµένεται να φέρει η ολο-
κλήρωση της κτηµατογράφησης και η αναβάθµιση των υπηρε-
σιών του Εθνικού Κτηµατολογίου. Για να µπορέσουν όµως τα
ωφελήµατα αυτά να αναπτύξουν ισχύ, θα πρέπει οι πολίτες να
έχουν ελεύθερη πρόσβαση στις υπηρεσίες του Κτηµατολογίου. 

Παίρνοντας ως παράδειγµα τον νοµό µου που έχω τιµή να
υπηρετώ, την Εύβοια, όπου λειτουργεί ένα Γραφείο Κτηµατογρά-
φησης και ένα Κτηµατολογικό Γραφείο στη Χαλκίδα, οι πολίτες
δυσκολεύονται λόγω του οδικού δικτύου και της απόστασης να
κάνουν χρήση των υπηρεσιών. Ευχή όλης της τοπικής κοινωνίας
είναι η δηµιουργία τουλάχιστον ενός υποκαταστήµατος στην πε-
ριοχή της Καρύστου, όπου ήδη υπάρχει σχετική υποδοµή, µιας
και ήδη λειτουργεί αρχειοφυλάκιο για την ταχύτερη και καλύτερη
εξυπηρέτηση της περιοχής της νότιας Εύβοιας, µιας µεγάλης γε-
ωγραφικά περιοχής, η οποία απέχει σηµαντικά από τη Χαλκίδα.
Άλλωστε αυτό θα φέρει ελάφρυνση του Κτηµατολογικού Γρα-
φείου Χαλκίδας, το οποίο δέχεται µεγάλη πίεση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όµως, έχει δείξει ότι στέ-
κεται πάντα δίπλα στους πολίτες. Ακούει τα αιτήµατά τους και
δίνει λύσεις. Δεν αµφιβάλλω ότι το ίδιο θα πράξει και τώρα. 

Κλείνοντας τη σηµερινή µου οµιλία, θέλω να εκφράσω τη χαρά
µου ως νοµικός, ως Βουλευτής, αλλά και ως απλός πολίτης για
το πολύ καινοτόµο, νοµοτεχνικά άρτιο και προοδευτικό νοµοσχέ-
διο το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το
οποίο βελτιώνει σηµαντικά τις παρεχόµενες υπηρεσίες. Όσον
αφορά την ιδιαίτερη πατρίδα µου, έχουµε εµπιστοσύνη στην Κυ-
βέρνηση και ξέρουµε ότι στέκεται δίπλα µας, αναγνωρίζει τις
ανάγκες µας, πάντοτε µε γνώµονα τις ιδιαίτερες συνθήκες της
Εύβοιας και θα πράξει τα δέοντα. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Καραµπατσώλη για την οικονοµία του χρόνου.

Και καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Αριστεράς τον κ.
Οζγκιούρ Φερχάτ και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο συνάδελ-
φος κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.

Ορίστε, κύριε Φερχάτ, έχετε τον λόγο.
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ να εκφράσω τα

θερµά µου συλλυπητήρια για τον άδικο θάνατο των δύο εθελον-
τών πυροσβεστών στη φωτιά, που δυστυχώς καίει για τρίτη µέρα
και δοκιµάζει τους συµπολίτες µας.

Για το παρόν νοµοσχέδιο η κτηµατογράφηση, ενώ είναι απα-
ραίτητη για την ανάπτυξη, την προστασία της ιδιοκτησίας και την
αξιοποίηση της γης, έχει µετατραπεί σε έναν αδιέξοδο λαβύ-
ρινθο και µια κοστοβόρα διαδικασία για πολλούς συµπολίτες
µας. Ενώ η Κυβέρνηση υπόσχεται επιτάχυνση της διαδικασίας,
διευκόλυνση και υποστήριξη των πολιτών, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο, το οποίο χαρακτηρίζεται από µεγάλη προχειρότητα για ένα
τόσο σηµαντικό έργο, νοµοθετεί κάτι τελείως διαφορετικό. 

Στο τέλος της ηµέρας το αποτέλεσµα θα είναι η απώλεια κρα-
τικής γης, η νοµιµοποίηση ανύπαρκτων ιδιοκτησιών ή προβληµα-
τικών ιδιοκτησιακών καταστάσεων και η νοµιµοποίηση
παράνοµων αλλαγών στη χρήση και τον χαρακτήρα εκτάσεων.
Διότι η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης το 2025, όπως προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο, γίνεται µε µεγάλες εκκρεµότητες για πάνω
από πέντε εκατοµµύρια άγνωστα δικαιώµατα για κτηµατογραφη-
µένα ακίνητα που εντοπίζονται ακόµα και µέσα στη θάλασσα, για
εµπλοκές στην εξαγορά καταπατηµένων εκτάσεων και ιδιοκτη-
σιακές αµφισβητήσεις στα δασικά. Με βεβαιότητα µπορούµε να
πούµε πως ο όγκος των σφαλµάτων και των εκκρεµοτήτων στις
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µελέτες κτηµατογράφησης είναι τόσο µεγάλος, ώστε δεν είναι
δυνατή η διόρθωση από τους πολίτες χωρίς µεγάλα κόστη σε
χρήµατα και χρόνο. 

Επιπρόσθετα, η επόµενη µέρα που επιφυλάσσεται για πάρα
πολλούς ιδιοκτήτες, οι οποίοι δεν µπόρεσαν να παρακολουθή-
σουν τη διοικητική διαδικασία της καταγραφής της ιδιοκτησίας
είναι πάρα πολύ σκληρή, καθώς θα βρεθούν αντιµέτωποι µε το
αµάχητο τεκµήριο του δηµοσίου, όπου θα χάσουν τα περιου-
σιακά τους στοιχεία, απλώς και µόνο γιατί δεν µπόρεσαν να συµ-
µετάσχουν σε αυτή τη διαδικασία. Ένας από τους κύριους
λόγους που οι πολίτες δυσκολεύονται να συµµετέχουν στη δια-
δικασία είναι το υπερβολικό κόστος. Οι αµοιβές για συµβολαι-
ογράφους, τοπογράφους, τα παράβολα και τα πρόστιµα
νοµιµοποίησης αυθαιρέτων δηµιουργούν ανυπέρβλητα οικονο-
µικά εµπόδια. 

Πώς να συµµετέχουν οι πολίτες, κύριε Υπουργέ, στη διαδικα-
σία, όταν το κόστος αυτό ξεπερνά πολλές φορές τις οικονοµικές
τους δυνατότητες; 

Θα αναφέρω παράδειγµα από την εκλογική µου περιφέρεια,
τη Ροδόπη. Στις Κοινότητες Οργάνης και Κέχρου του Δήµου Αρ-
ριανών το 60% των πολιτών δεν έχει δηλώσει στο Κτηµατολόγιο.
Οι περισσότεροι βασίζονται στη χρησικτησία, όµως η οικονοµική
επιβάρυνση για να καταφέρουν να κατοχυρώσουν την περιουσία
τους ξεπερνά τις 10.000 ευρώ. Αυτές οι υπερβολικές απαιτήσεις
εµποδίζουν τους πολίτες να ολοκληρώσουν τη διαδικασία και
αφήνουν τις περιοχές αυτές στην αβεβαιότητα. 

Δεύτερος σηµαντικός παράγοντας είναι οι τραγικά υποστελε-
χωµένες υπηρεσίες. Είναι επιλογή σας ο κρατικός φορέας να πα-
ραµένει υποστελεχωµένος και απαξιωµένος, γιατί στην πράξη
δεν επιδιώκετε την ανάπτυξή του. Συνεχίζετε να επιλέγετε την
ανάθεση σε ιδιώτες, αντί να στελεχώσετε τις υπηρεσίες µε µό-
νιµο προσωπικό που θα αποκτά εµπειρία και θα λύνει τα προβλή-
µατα. Και σας ρωτώ: Πώς θα ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση
χωρίς προβλήµατα, όταν οι υπηρεσίες δεν έχουν έµπειρο και κα-
ταρτισµένο προσωπικό; 

Ήδη από τον Φεβρουάριο, µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, επισηµάναµε τα προβλήµατα και τις αντικειµενικές δυσκο-
λίες που αντιµετωπίζουν οι πολίτες της Ροδόπης. Στην ερώτηση
που καταθέσαµε, και δεν έχουµε πάρει ακόµη απάντηση, αναδει-
κνύαµε και το µείζον θέµα της υποστελέχωσης του Γραφείου
Κτηµατογράφησης της Κοµοτηνής, το οποίο τελικά κλείσατε
άρον-άρον, δίχως οι πολίτες να προλάβουν να δώσουν τους φα-
κέλους στο γραφείο κτηµατογράφησης. 

Επιλέγετε να κωφεύετε στα αιτήµατα του Δικηγορικού Συλλό-
γου Ροδόπης, των αρµόδιων φορέων, αλλά και των πολιτών για
παράταση της προθεσµίας διόρθωσης σε χρόνο ικανό για την
άσκηση των προβλεπόµενων ενδίκων βοηθηµάτων και τον εξορ-
θολογισµό των συνεπειών της µη εµπρόθεσµης διόρθωσης,
ώστε να εξυπηρετείται η ανάγκη µετάβασης στο νέο σύστηµα,
χωρίς όµως να παραβιάζεται η αρχή της αναλογικότητας και να
οδηγούνται οι Έλληνες πολίτες σε απώλεια εµπράγµατων δι-
καιωµάτων. 

Ένα ακόµη µεγάλο ζήτηµα που ταλανίζει την περιοχή µας είναι
τα τµήµατα του δασικού χάρτη, καθώς µεγάλες εκτάσεις χαρα-
κτηρίζονται δασικές. Όταν ένα κοµµάτι γης ανακηρυχθεί ως δα-
σική έκταση, το πρόστιµο είναι υπερβολικά τσουχτερό. Πολλοί
συµπολίτες µας φοβούνται να κάνουν δηλώσεις στο Κτηµατολό-
γιο, καθώς κινδυνεύουν να βρεθούν αντιµέτωποι µε µεγάλα πρό-
στιµα και επιπλέον να χάσουν τη γη τους. Αυτό οδηγεί σε µαζικές
µετεγκαταστάσεις σε άλλες περιοχές, µε την ελπίδα ευνοϊκότε-
ρων συνθηκών. 

Επιπλέον, οι δασικές εκτάσεις είναι και ένας από τους λόγους
έλλειψης τίτλων ιδιοκτησίας, καθώς µεγάλο µέρος της Ροδόπης
καλύπτεται από δάση. Πολλές από αυτές τις εκτάσεις δεν έχουν
καθαρογραφτεί ως ιδιοκτησίες, λόγω των δασικών χαρτών, που
συχνά δεν είναι πλήρως ενηµερωµένοι ή ακριβείς. Αυτό είναι το
κυρίαρχο και διαχρονικό πρόβληµα της ορεινής Ροδόπης, της
Ξάνθης και του Έβρου, δηλαδή ολόκληρης της Θράκης, η έλ-
λειψη τίτλων ιδιοκτησίας, που χρονολογούνται από την περίοδο
της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας, ειδικά σε περιοχές µε παραδο-
σιακές και ηµιαυτοσχέδιες χρήσεις γης. Πρόκειται για αποτέλε-

σµα ιστορικών, κοινωνικών και γεωγραφικών παραγόντων. Σε
πολλές περιοχές η χρήση γης καθορίζεται από παλιές τοπικές
συµφωνίες ή και από παραδοσιακές µορφές ιδιοκτησίας, που
όµως ποτέ δεν καταγράφηκαν επίσηµα. Εποµένως η καταγραφή
ιδιοκτησιών στην ορεινή Ροδόπη παρουσιάζει ιδιαίτερες δυσκο-
λίες, εξαιτίας της έλλειψης σαφών τίτλων, της γεωµορφολογίας
και της ανάπτυξης πολλών αποµακρυσµένων οικισµών. 

Αλλά και στην περίπτωση κατά την οποία οι συµπολίτες µας
έχουν στην κατοχή τους τίτλους ιδιοκτησίας, το κράτος τούς
απορρίπτει. Επιπλέον, οι κτηµατολογικές δηλώσεις που υποβλή-
θηκαν µε βάση τα έντυπα Ε9 και τις ένορκες βεβαιώσεις δεν εγ-
κρίθηκαν από τις υπηρεσίες κτηµατογράφησης. Αυτό δηµιουργεί
ανυπέρβλητες δυσκολίες για τους πολίτες που προσπαθούν να
αποδείξουν τα δικαιώµατά τους στην περιουσία τους. 

Η έλλειψη επίσηµων τίτλων έχει ως αποτέλεσµα την αδυναµία
αξιοποίησης ή πώλησης της γης. Αναµενόµενα η κατάσταση
αυτή οδηγεί σε αποθάρρυνση επενδύσεων και στην αδυναµία έν-
ταξης σε αγροτικά και αναπτυξιακά προγράµµατα και σε προ-
γράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε αρνητικές συνέπειες όχι
µόνο για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους της ορεινής Ρο-
δόπης, αλλά και για την ανάπτυξη της περιοχής και τη δυναµική
της τοπικής οικονοµίας. 

Επιπρόσθετα, οι κάτοικοι βρίσκονται σε συνεχείς διαµάχες,
τόσο µεταξύ τους όσο και µε τους κρατικούς φορείς, µε πολλές
υποθέσεις να καταλήγουν στα δικαστήρια. Είναι επώδυνο και
οξύµωρο το γεγονός ότι, ακόµα και αν έχουν τη γη τους στα
χέρια τους, η Δασική Υπηρεσία αρνείται να τους δώσει την άδεια
να τη χρησιµοποιήσουν, εγκλωβίζοντάς τους σε έναν φαύλο
κύκλο αβεβαιότητας και γραφειοκρατίας.

Η πολιτική σας απέναντι στην κτηµατογράφηση έχει αποτύχει
να δώσει λύσεις σε προβλήµατα που συνεχώς επιδεινώνονται. Οι
πολίτες είναι αντιµέτωποι µε ένα υπερβολικά πολύπλοκο και
ακριβό σύστηµα, το οποίο όχι µόνο δεν προστατεύει τα δικαιώ-
µατά τους, αλλά τους οδηγεί σε απόγνωση. Προκειµένου να ολο-
κληρωθεί η κτηµατογράφηση προς όφελος των πολιτών, είναι
αναγκαία η παράταση της προθεσµίας διόρθωσης, η µείωση του
κόστους συµµετοχής στη διαδικασία κτηµατογράφησης, ο εξορ-
θολογισµός των συνεπειών της µη εµπρόθεσµης διόρθωσης και
η αναθεώρηση των δασικών χαρτών µε τρόπο που να προστα-
τεύονται οι πολίτες. 

Συγκεκριµένα για τους κατοίκους των ορεινών όγκων Ροδόπης,
Έβρου και Ξάνθης είναι αναγκαία η αναγνώριση των τίτλων ιδιο-
κτησίας και η κάθε δυνατή προσπάθεια διευκόλυνσης των αγρο-
τών και των κτηνοτρόφων. Ως προς αυτό οι πολίτες έχουν ζητήσει
την παραχώρηση από τη Δασική Υπηρεσία των χορτολιβαδικών
εκτάσεων, δηλαδή εκτάσεων χωρίς δασικά δέντρα, έστω και
έναντι χρηµατικού αντιτίµου, για να µπορέσουν να τις καλλιεργή-
σουν ή να αναπτύξουν το ζωικό τους κεφάλαιο. Αυτή η παραχώ-
ρηση θα µπορούσε να ενισχύσει την τοπική οικονοµία και να
συµβάλει στην ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής, η οποία
αποτελεί τον κύριο µοχλό επιβίωσης σε αυτές τις περιοχές. 

Αυτά τα µέτρα είναι αναγκαία και επείγοντα. Ο χρόνος πιέζει
και η Κυβέρνησή σας οφείλει να ανταποκριθεί άµεσα στις ανάγ-
κες των πολιτών. Η κτηµατογράφηση πρέπει να αποτελεί µια δια-
δικασία µε στόχο την ενίσχυση της οικονοµίας και την προστασία
των πολιτών. Επιβάλλεται να προστατεύει τα δικαιώµατα και όχι
να αποτελεί µια νέα πηγή ανασφάλειας και αδικίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να αναφέρω στον κ. Φερχάτ ότι σε καµµία περίπτωση δεν ζητά

το ελληνικό κράτος σε κάποιον πολίτη να υποβάλει δήλωση µε
κόστος 10.000 ευρώ, όπως ψευδώς αναφέρατε, σε καµµία περί-
πτωση.

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Δεν εννοούσα αυτό, κύριε Υπουργέ.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Είπατε ότι το κόστος πολλές φορές για τις δηλώ-
σεις στο Κτηµατολόγιο υπερβαίνει τις 10.000 ευρώ. Δεν υπάρχει
καµµία απολύτως περίπτωση αυτό να συµβαίνει πουθενά στην
Ελλάδα. Το κόστος στον ίδιο νοµό, αν κάποιος έχει παραπάνω
από δύο ακίνητα, άρα πρέπει να υποβάλει παραπάνω από δύο
δηλώσεις, είναι 35 ευρώ ανά δήλωση και, αν έχει παραπάνω από
δύο, σταµατά στα 70 ευρώ. Αυτό είναι το κόστος. 

Αν εσείς αναφέρεστε στο κόστος των τοπογραφικών, έχει δη-
λαδή κάποιος πόσα ακίνητα, για να κοστίζουν 10.000 ευρώ τα το-
πογραφικά του; Πολλά φαντάζοµαι είναι. Είναι ένας άνθρωπος
ευκατάστατος, έχει πολύ µεγάλη γη. Ωραία, µπορεί να µπει σή-
µερα στο maps.ktimatologio.gr, όπου οι ανάδοχες εταιρείες
έχουν φτιάξει την οριοθέτηση, υπάρχει οριοθέτηση πάνω στον
ψηφιακό χάρτη, και, αν συµφωνεί µε αυτό που βλέπει ή βλέπει
µια µικρή απόκλιση, δεν χρειάζεται να υποβάλει και τοπογρα-
φικό. Μπορεί να δηλώσει την περιουσία του όπως είναι. Στις πε-
ριοχές που αναφέρατε είµαστε στη φάση της ανάρτησης.
Σύντοµα, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα
θα περάσουµε στην περαίωση.

Πάµε στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο. Οι πολίτες αυτοί που
αναφέρατε, αν έχουν τίτλο, όπως ανέφερα και πριν τις τρεις πε-
ριπτώσεις, αποδοχή κληρονοµιάς ή δικαστική απόφαση µε αιτία
τη χρησικτησία, µπορούν να δηλώσουν και στο λειτουργούν Κτη-
µατολόγιο την περιουσία τους, χωρίς να πληρώσουν αυτά τα
υπέρογκα ποσά τα οποία αναφέρετε.

Ενηµερώστε τους, λοιπόν, σωστά: Δεν χρειάζεται να πάνε στα
δικαστήρια. Τώρα, αν υπάρχουν περιπτώσεις πολιτών στις πε-
ριοχές αυτές που αναφέρετε που απλά επικαλούνται χρησικτη-
σία, να ενηµερώσω ότι στο ελληνικό κράτος χρησικτησία κατά
του δηµοσίου δεν νοείται ούτε νοείται χρησικτησία χωρίς έκδοση
δικαστικής απόφασης. Αυτά τα οποία γίνονταν τόσα χρόνια στην
Ελλάδα πρόχειρα και χωρίς τίτλους και χωρίς τίποτα τελειώνουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.
Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

χρησιµοποιήσω τον χρόνο της δευτερολογίας και της τριτολο-
γίας µου.

Θα ήθελα και εγώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να εκφράσω
τη βαθιά µας θλίψη για τον τραγικό θάνατο των δύο εθελοντών
που έχασαν τη ζωή τους στην πυρκαγιά στο Ξυλόκαστρο. Απευ-
θύνουµε τα ειλικρινή συλλυπητήριά µας στις οικογένειες και
στους συγγενείς των δύο νέων ανθρώπων.

Την ίδια στιγµή, ωστόσο, έχουµε πάλι µια πυρκαγιά που µαί-
νεται για τρίτη συνεχή µέρα, που έχει κάψει κοντά στις πενήντα
χιλιάδες στρέµµατα, ενώ ο Υπουργός Πολιτικής Προστασίας
προέβη ξανά στις γνωστές µοιρολατρικές δηλώσεις στις οποίες
µας έχει πλέον συνηθίσει η Κυβέρνηση. «Αντιµετωπίζουµε» -είπε-
«µια πολύ δύσκολη κατάσταση. Πρέπει να προσπαθούµε να ορ-
γανωνόµαστε και ούτω καθεξής». Μια δήλωση γεµάτη ευχολό-
για.

Ταυτόχρονα, κύριε Πρόεδρε, λάβαµε επιτέλους χθες την πο-
λυαναµενόµενη απάντηση της Προέδρου της Δηµοκρατίας στο
αίτηµα που έθεσε προ διµήνου η επικεφαλής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας να δηµοσιοποιηθούν τα πρακτικά του ιστορικού Συµβου-
λίου Πολιτικών Αρχηγών της 6ης Ιουλίου 2015. Σε εκείνο το
Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών πάρθηκαν κρίσιµες αποφά-
σεις, οι οποίες µετέτρεψαν το περήφανο «όχι» του ελληνικού
λαού στο δηµοψήφισµα της 5ης Ιουλίου 2015 σε ένα ταπεινωτικό
και καταστροφικό τρίτο µνηµόνιο σκληρής λιτότητας.

Η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει ότι οι πολίτες δικαιούνται να
γνωρίζουν πώς και γιατί οι περισσότεροι πολιτικοί Αρχηγοί που
συνεδρίαζαν τότε -πλην, βεβαίως, ελαχίστων εξαιρέσεων, όπως
του κ. Κουτσούµπα- συµφώνησαν να παραβιαστεί η δηµοκρατικά
εκφρασµένη βούλησή του. Για να το πούµε απλά, η παραβίαση
της απόφασης ενός δηµοψηφίσµατος είναι µια ακραία πράξη όχι
µόνο εξαπάτησης του λαού, αλλά παραβίασης των θεµελιωδών

αρχών του Συντάγµατος και του πολιτεύµατος.
Τα επιχειρήµατα που πρόβαλε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας

στην απαντητική της επιστολή προς τη Ζωή Κωνσταντοπούλου
όχι µόνο δεν ευσταθούν, αλλά πολιτικά δεν πείθουν. Μέσα από
αυτή φαίνεται ξεκάθαρα πως το πολιτικό κατεστηµένο που πήρε
τις κρίσιµες αποφάσεις καταστρατήγησης του δηµοψηφίσµατος
και επιβολής του τρίτου µνηµονίου ακόµη και τώρα φοβάται να
αποκαλύψει στον ελληνικό λαό τι ακριβώς αποφασίστηκε τη
µέρα εκείνη.

Βεβαίως, η µη δηµοσιοποίηση αυτών των αποφάσεων δεν τις
ακυρώνει, απλώς κρύβει το µέγεθος της εξαπάτησης και παρα-
βίασης της λαϊκής βούλησης από τους τότε άρχοντες του λαού.

Όµως, η Πλεύση Ελευθερίας θα επιµείνει µέχρι τέλους, µέχρι
να αποκαλυφθεί στα µάτια όλων πώς παραβιάστηκε η βούληση
της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού από την πολιτική ελίτ που
κυβερνά τη χώρα τα τελευταία χρόνια και που ακόµη προστα-
τεύει, όπως έδειξε η χθεσινή απάντηση της Προέδρου της Δη-
µοκρατίας, τις αντιδηµοκρατικές µεθόδους της εις βάρος των
πολιτών.

Χθες, επίσης, είχαµε άλλη µία αποκαλυπτική και άκρως απο-
γοητευτική εξέλιξη για το κράτος δικαίου στη χώρα µας, αυτή τη
φορά σε σχέση µε την υπόθεση συγκάλυψης του σκανδάλου των
τηλεφωνικών παρακολουθήσεων. Την περασµένη εβδοµάδα η
Ζωή Κωνσταντοπούλου υπέβαλε επίκαιρη ερώτηση στον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ως πρόσωπο που
παρακολουθείτο από την ΕΥΠ και για λόγους -υποτίθεται- εθνι-
κής ασφάλειας.

Όµως, ο κ. Χατζηδάκης αρνήθηκε να εµφανιστεί στη Βουλή
για να απαντήσει. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας έχει στην
πραγµατικότητα να εµφανιστεί στη Βουλή εδώ και δύο µήνες,
από τις 31 Ιουλίου, όταν δέχτηκε καταιγισµό ερωτήσεων για το
θέµα αυτό από την Πλεύση Ελευθερίας. Όµως, φανταστείτε γιατί
αρνήθηκε χθες ο κ. Χατζηδάκης να απαντήσει στην επίκαιρη ερώ-
τηση της Ζωής Κωνσταντοπούλου. Διότι, όπως πληροφορηθή-
καµε, είναι -λέει- αναρµόδιος. Αυτή ήταν η επίσηµη απάντηση. Ο
κ. Χατζηδάκης είναι αναρµόδιος να απαντήσει για τις δικές του
ενέργειες, αφότου έµαθε ότι παρακολουθείται από την ΕΥΠ. Με
άλλα λόγια, όπως είπε εύστοχα η Ζωή Κωνσταντοπούλου, ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας δήλωσε πως είναι αναρµόδιος να
απαντήσει για τον εαυτό του.

Αυτή η συµπεριφορά δεν είναι µόνο τραγελαφική, είναι και
αποκαλυπτική της αµηχανίας και του πολιτικού αδιεξόδου στο
οποίο βρίσκεται η Κυβέρνηση, στην προσπάθειά της να συγκα-
λύψει το σκάνδαλο των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων.

Η Πλεύση Ελευθερίας, όµως, δεν θα πάψει να πιέζει, µέχρι να
µάθουµε όλη την αλήθεια και για το σκάνδαλο των τηλεφωνικών
παρακολουθήσεων αλλά και για το δεύτερο σκάνδαλο, που είναι
η συγκάλυψή του.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο τελευταίο θέµα της οµι-
λίας µου και το οποίο αφορά τις θλιβερές εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή. Χθες το κράτος του Ισραήλ εξαπέλυσε χερσαία επί-
θεση στον Λίβανο, ένα ανεξάρτητο κράτος-µέλος του ΟΗΕ, το
οποίο ήδη µετρά πάνω από χίλιους νεκρούς, κυρίως γυναίκες και
παιδιά, από τους βοµβαρδισµούς των τελευταίων ηµερών. Αυτές
τις µέρες συµπληρώνεται επίσης ένας χρόνος από το ξέσπασµα
του πολέµου στη Γάζα. Παρά την ασύγκριτη στρατιωτική υπε-
ροχή του Ισραήλ, ο πόλεµος αυτός όχι µόνο δεν πέτυχε να εξαρ-
θρώσει τη Χαµάς -ακριβώς διότι πρόκειται για πρόσχηµα και όχι
για πραγµατικό στόχο-, αλλά εξαπλώνεται ραγδαία σε τρία
κράτη, τον Λίβανο, τη Συρία και την Υεµένη, θέτοντας σε κίνδυνο
την ασφάλεια και ειρήνη σε όλη τη Μέση Ανατολή.

Πριν από λίγα λεπτά, µάλιστα, µάθαµε ότι το Ιράν εξαπέλυσε
επίθεση µε εκατόν πενήντα πυραύλους -σύµφωνα µε ισραηλινές
πηγές- κατά του Ισραήλ. Οι πηγές αυτές δείχνουν πως έχουν αρ-
χίσει να υπάρχουν και Ισραηλινοί νεκροί. Ήταν οκτώ τον αριθµό
την τελευταία στιγµή που τις ήλεγξα.

Οι εξελίξεις αυτές, δυστυχώς, επιβεβαιώνουν τις ανησυχίες
που διατύπωσε η Πλεύση Ελευθερίας από την πρώτη µέρα των
επιθέσεων της 7ης Οκτωβρίου 2023, όταν καταδίκασε την αναζω-
πύρωση των εχθροπραξιών και ζήτησε την άµεση και µόνιµη
παύση πυρός από όλα τα µέρη.
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Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν ζητάµε προσωρινή παύση πυρός εί-
κοσι ενός ηµερών -όπως έκανε ξανά ο κ. Μητσοτάκης µιλώντας
στη Νέα Υόρκη-, που είναι στην ουσία µια πολιτική συνέχισης του
πολέµου, αφού υποστηρίζει την επανέναρξη του πολέµου µετά
από είκοσι µία µέρες. Η Πλεύση Ελευθερίας ζητά διακοπή των
διπλωµατικών σχέσεων µε το Ισραήλ, άµεση αναγνώριση του πα-
λαιστινιακού κράτους και µόνιµη κατάπαυση πυρός, που είναι η
µόνη πραγµατική πολιτική ειρήνης για τη Μέση Ανατολή.

Σήµερα, έναν χρόνο µετά, η πολιτική του Νετανιάχου δεν είναι
παρά µια τυφλή και άσκοπη εξάπλωση της βίας, µε µόνο κίνητρο
την επίδειξη υπεροχής και την τροµοκράτηση εκατοµµυρίων
αθώων Αράβων. Εντούτοις, ο κ. Μητσοτάκης -ο οποίος ήρθε και
έφυγε σήµερα το πρωί από τη Βουλή, χωρίς να πει λέξη για την
κλιµάκωση του πολέµου στη Μέση Ανατολή- παραµένει συνένο-
χος σε αυτή την εγκληµατική πολιτική. Στην πρόσφατη οµιλία του
από το βήµα του ΟΗΕ, αναµασώντας µε υποτελή µιµητισµό τα
κούφια συνθήµατα των Ηνωµένων Πολιτειών, είπε ότι η Ελλάδα
πάντα υποστήριζε και υποστηρίζει το νόµιµο δικαίωµα του Ισ-
ραήλ στην αυτοάµυνα.

Όπως η Πλεύση Ελευθερίας έχει κατ’ επανάληψη τονίσει, το
Ισραήλ ως κράτος-κατακτητής που κατέχει παράνοµα τα παλαι-
στινιακά εδάφη και το οποίο διαπράττει σήµερα µια φρικτή γε-
νοκτονία στη Γάζα, δεν έχει κανένα νόµιµο δικαίωµα στην
αυτοάµυνα. Δικαίωµα στην αυτοάµυνα δεν έχουν ούτε οι κατα-
κτητές ούτε και τα κράτη που διαπράττουν γενοκτονία. Τέτοιο
δικαίωµα έχουν µόνο οι κατακτηµένοι, στη συγκεκριµένη περί-
πτωση οι Παλαιστίνιοι, κάτι το οποίο ο κ. Μητσοτάκης αρνείται
πεισµατικά να αναγνωρίσει.

Δυστυχώς, η συµπαράσταση του κ. Μητσοτάκη στη γενοκτο-
νική πολιτική του Νετανιάχου δεν είναι µόνο ηθικά απαράδεκτη.
Είναι συνάµα ιδιαιτέρως ζηµιογόνα για τα ελληνικά εθνικά συµ-
φέροντα. Αν η Κυβέρνηση δεν εγκαταλείψει σύντοµα την πολι-
τική αυτή, αύριο η Ελλάδα δεν θα µπορεί να επικαλείται το
Διεθνές Δίκαιο για να πετύχει µια δίκαιη λύση του Κυπριακού και
να διεκδικήσει τα νόµιµα δικαιώµατά της στο Αιγαίο.

Η στρατηγική συµµαχία της χώρας µας µε το Ισραήλ είναι µια
καταστροφική πολιτική για τα εθνικά µας συµφέροντα και για τον
λόγο αυτόν πρέπει να διακοπεί άµεσα και καθαρά. Αυτό δεν το
επιβάλλουν µόνο οι κανόνες της παγκόσµιας ηθικής και του Διε-
θνούς Δικαίου. Είναι µια εθνική επιταγή που υπαγορεύεται από
τα ζωτικά ελληνικά συµφέροντα στην Κύπρο και στο Αιγαίο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αγ-

γελική Δεληκάρη.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου για να συζητήσουµε
και να υπερψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης µε το οποίο ουσιαστικά οριστικοποιείται η
ολοκλήρωση του εµβληµατικού έργου της κτηµατογράφησης,
ενός έργου που επιτέλους ολοκληρώνεται, έχοντας διαρκέσει
σχεδόν τριάντα χρόνια. Μέσα από µια σειρά προβληµάτων, αντι-
κειµενικών δυσχερειών, µέσα από τεχνολογικές εξελίξεις µπο-
ρούµε να πούµε ότι φτάσαµε στο τέλος αυτής της διαδροµής,
επισφραγίζοντας το πέρας του έργου µε το κατατεθέν νοµοσχέ-
διο.

Στην αρµόδια επιτροπή έγινε διεξοδική συζήτηση και αναλυ-
τική παρουσίαση του νοµοσχεδίου, τόσο από τον εισηγητή µας,
τον συνάδελφο κ. Ιωάννη Λοβέρδο, όσο και από τον Υφυπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, τον κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη. Ακού-
στηκαν οι παρατηρήσεις των συναδέλφων και παρουσιάστηκαν,
όπου χρειάστηκε, οι αναγκαίες βελτιώσεις. 

Δεν θα εστιάσω σε αµιγώς τεχνικά ζητήµατα, για τα οποία άλ-
λωστε έχουν τοποθετηθεί οι ειδικοί. Θα ήθελα, όµως, να συνο-
ψίσω ορισµένα σηµεία, τα οποία θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικά. 

Πρώτον, ο κάθε πολίτης θα µπορεί εύκολα και γρήγορα µετά
το τέλος της διαδικασίας της κτηµατογράφησης να βλέπει την
περιουσία του ανά την επικράτεια. Όπου απαιτούνται διορθώ-
σεις, µπορούν να γίνουν ψηφιακά στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο

είτε µέσω των υφιστάµενων διαδικασιών που απλοποιούνται είτε
µέσω νέων, όπως η διόρθωση γεωµετρικών στοιχείων από πιστο-
ποιηµένο µηχανικό. Θα έχουµε εποµένως µια σαφή και ασφαλή
καταγραφή της ακίνητης περιουσίας σε µια ενιαία πλατφόρµα. 

Δεύτερον, γίνεται χρήση των νέων τεχνολογιών και ιδίως της
τεχνητής νοηµοσύνης. Κάνουµε το µεγάλο βήµα για την καλύ-
τερη εξυπηρέτηση του κάθε ενδιαφερόµενου πολίτη. Όπως άλ-
λωστε έχει επισηµανθεί, το Κτηµατολόγιο καθίσταται ο πρώτος
φορέας που αξιοποιεί αυτές τις δυνατότητες. Μειώνεται δρα-
στικά ο χρόνος επεξεργασίας και καταχώρισης πράξεων, ιδίως
συµβολαίων, προς όφελος των πολιτών και των εν γένει συναλ-
λασσόµενων.

Τρίτον, εισάγεται η δυνατότητα εικοσιτετράωρης υποβολής
πράξεων. Μέσω νέας ψηφιακής πλατφόρµας οι πολίτες και οι
επαγγελµατίες θα µπορούν να υποβάλλουν τις πράξεις τους ηλε-
κτρονικά οποιαδήποτε ώρα, διευκολύνοντας όσους έχουν περιο-
ρισµένο χρόνο κατά τις εργάσιµες ώρες. Το Κτηµατολόγιο
ξεφεύγει από τα τυπικά όρια λειτουργίας µιας δηµόσιας υπηρε-
σίας. 

Τέταρτον, σε περιπτώσεις όπου οι αντιρρήσεις κατά των δα-
σικών χαρτών γίνονται δεκτές, οι κτηµατολογικές εγγραφές θα
τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του ιδιοκτήτη, χωρίς δικαστική
προσφυγή. Αυτό προστατεύει τους ιδιοκτήτες και εξασφαλίζει
τη σωστή απεικόνιση των ακινήτων τους. Για εµένα, επειδή γνω-
ρίζω περιπτώσεις αντίστοιχες και στην εκλογική µου περιφέρεια
και κατά το παρελθόν έχουν προκύψει προβλήµατα µε τους δα-
σικούς χάρτες, αυτή η ρύθµιση είναι ουσιώδης για την αποφυγή
της περαιτέρω ταλαιπωρίας των πολιτών. 

Πέµπτον, διασώζονται αυτά τα ακίνητα που σήµερα χαρακτη-
ρίζονται αγνώστου ιδιοκτήτη, ενώ στην πραγµατικότητα υπάρχει
ιδιοκτήτης. Απλοποιείται η διαδικασία διόρθωσης υπέρ του πραγ-
µατικού ιδιοκτήτη µε έµφαση στα εν λόγω ακίνητα εντός σχεδίου
πόλεως ή οικισµού, ώστε να µπορεί να ολοκληρωθεί άµεσα στο
κτηµατολογικό γραφείο αντί του δικαστηρίου. Αυτή είναι ακόµα
µία ρύθµιση υπέρ των συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας γνωρίζουµε το πόσο
δύσκολο έργο ήταν αυτό της κτηµατογράφησης, χρονοβόρο
αναπόφευκτα. Σε άλλες περιοχές «έτρεξε» πιο γρήγορα. Σε
άλλες χρειάστηκε περισσότερος χρόνος. Σήµερα, όµως, µπο-
ρούµε να πούµε στις Ελληνίδες και στους Έλληνες πως δια-
νύουµε τα τελευταία µέτρα αυτού του «µαραθωνίου» µε σταθερά
βήµατα, µε όραµα, µε τη διαρκή προσπάθεια της ηγεσίας του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης να φέρει σε πέρας την
κτηµατογράφηση, σκύβοντας πάνω από το κάθε πρόβληµα,
ακούγοντας τις ενστάσεις και προτείνοντας λύσεις.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, που ήταν πάντα διαθέσιµος
για εξηγήσεις επί της διαδικασίας, όπως άλλωστε πολύ αναλυ-
τικά απάντησε και στην πρόσφατη επίσκεψή του στην Καβάλα το
καλοκαίρι σε όλες τις ερωτήσεις που τέθηκαν από τους ενδια-
φερόµενους. Το ότι βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητή-
σουµε το παρόν νοµοσχέδιο οφείλεται σε σηµαντικό βαθµό στην
επιµονή και τη σκληρή δουλειά του, µαζί φυσικά µε τους συνερ-
γάτες του, τον Υπουργό µας και τον φορέα ασφαλώς του Κτη-
µατολογίου. 

Η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης είναι ένα ορόσηµο για
την ελληνική πολιτεία. Η απλοποίηση των διαδικασιών υπέρ του
πολίτη, η χρήση των νέων τεχνολογιών, η µείωση της γραφει-
οκρατίας που οδηγεί και σε επιτάχυνση των επενδύσεων, η επί-
λυση προβληµάτων µέσω της άµβλυνσης των υφιστάµενων
στρεβλώσεων είναι ένα δείγµα της πολιτικής που εφαρµόζει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κάνοντας το κράτος πιο λει-
τουργικό. 

Για όλους αυτούς τους λόγους σάς καλώ να υπερψηφίσετε το
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς την κ. Δεληκάρη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανά-
σιος Καββαδάς.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας

προσπαθεί εδώ και εκατόν πενήντα χρόνια να αποκτήσει Κτηµα-
τολόγιο. Η πιο πρόσφατη προσπάθεια -που ακόµα συνεχίζεται-
κρατάει ήδη τριάντα χρόνια. Οι δυσκολίες πολλές. Παλιοί ή ανύ-
παρκτοι τίτλοι, ιστορικά διαφορετικές διοικητικές συνθήκες, ρα-
γδαία οικιστική ανάπτυξη και πολλά άλλα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 έβαλε έναν
στόχο, µέχρι το 2025 να έχει η Ελλάδα Κτηµατολόγιο. Πρόκειται
για µια βαθιά και δύσκολη µεταρρύθµιση, που αντιµετωπίζει
υπαρκτά προβλήµατα στον πολύ ευαίσθητο τοµέα της ιδιωτικής
και της δηµόσιας περιουσίας. 

Σταθµός σε αυτή την προσπάθεια είναι το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης που έρχεται σήµερα προς
συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή και περιλαµβάνει σηµαντικές
διατάξεις για την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης και την
απλοποίηση διαδικασιών. Το Κτηµατολόγιο γίνεται πλέον ο µο-
ναδικός φορέας που θα διαχειρίζεται όλες τις συναλλαγές των
ακινήτων µε ενιαίους κανόνες, ψηφιακά εργαλεία για όλους και
ψηφιοποιηµένο αρχείο υποθηκοφυλακείων και αυτό αποτελεί ένα
µεγάλο βήµα προόδου. 

Θετικό στοιχείο είναι επίσης η σύµπτυξη των τελικών σταδίων
στις µελέτες κτηµατογράφησης που εκκρεµούν, προκειµένου να
επιτευχθεί ο στόχος ολοκλήρωσης της κτηµατογράφησης εντός
του 2025. Βρισκόµαστε στην τελική ευθεία, προκειµένου να εν-
ταχθούν όλες οι περιοχές της χώρας στο Κτηµατολόγιο, παρέ-
χοντας σε όλους µια ακριβή και ασφαλή καταγραφή της ακίνητης
περιουσίας. Αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση χρειάστηκε αποφασι-
στικότητα αλλά και διορθωτικές παρεµβάσεις από την Κυβέρ-
νηση που διευκόλυναν τη σχετική διαδικασία και, αν χρειαστεί,
θα συνεχιστούν. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα διευκολύνει, επιτα-
χύνει και ψηφιοποιεί τη διαδικασία διόρθωσης χωρικών µεταβο-
λών. 

Είναι αυτονόητη η ωφέλεια για τον πολίτη αλλά και για την τα-
χύτερη ολοκλήρωση της διαδικασίας. Θεσπίζεται ένα απλοποι-
ηµένο πλαίσιο για τη διόρθωση γεωµετρικών δεδοµένων, όπως
τα όρια οικοπέδων, χωρίς να χρειαστεί να οδηγηθούν οι πολίτες
στη δικαιοσύνη, για να βρουν το δίκιο τους. Μέσα από µία νέα
ψηφιακή πλατφόρµα πολίτες και επαγγελµατίες θα έχουν τη δυ-
νατότητα να υποβάλλουν ηλεκτρονικά πράξεις διόρθωσης χωρι-
κών µεταβολών. Είναι επίσης σηµαντικό ότι η υποβολή των
συγκεκριµένων πράξεων διόρθωσης δεν θα υπόκειται σε οποι-
οδήποτε τέλος ή παράβολο. Θα είναι δωρεάν. Επίσης, σε περί-
πτωση απόρριψης των πράξεων διόρθωσης, ο πολίτης θα έχει
και µια δεύτερη δυνατότητα να διεκδικήσει την περιουσία του.
Θα µπορεί, δηλαδή, να ζητήσει σε δεύτερο βαθµό κρίση από πι-
στοποιηµένο µηχανικό και νοµικό του Κτηµατολογίου πριν πάει
στα δικαστήρια. 

Μια σηµαντική καινοτοµία είναι η αξιοποίηση της τεχνητής
νοηµοσύνης σε ό,τι αφορά στον νοµικό έλεγχο συµβολαίων.
Μέσα από αυτή την καινοτόµα πρακτική το Κτηµατολόγιο θα
γίνει ο πρώτος φορέας του ελληνικού δηµοσίου που θα αξιοποι-
ήσει την τεχνητή νοηµοσύνη για τη λήψη διοικητικών αποφά-
σεων, διευκολύνοντας µε αυτόν τον τρόπο και τους πολίτες στη
διαδικασία ελέγχου πράξεων του Κτηµατολογίου. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου επέρχεται, επίσης, η απλο-
ποίηση και επιτάχυνση µιας σειράς διαδικασιών. Αναφέροµαι
στις διαδικασίες µεταβίβασης ακινήτων, επιστροφής αχρεωστή-
τως καταβληθέντων τελών, καταχώρισης πράξεων και διόρθω-
σης κτηµατολογικών εγγραφών, προκειµένου να απλοποιηθούν
οι διοικητικές διαδικασίες αλλά και να αποφευχθούν δικαστικές
εκκρεµότητες. Το σηµαντικό είναι ότι παρέχεται η δυνατότητα
εξωδικαστικής λύσης σε ό,τι αφορά στα οικόπεδα που αποχαρα-
κτηρίστηκαν ως δασικά, προκειµένου να επιστραφούν στους
ιδιοκτήτες τους. Αυτό σε πρακτικό επίπεδο σηµαίνει ότι για τις
περιπτώσεις εκείνες που οι αντιρρήσεις που έχουν υποβάλει οι
πολίτες κατά των δασικών χαρτών γίνονται δεκτές, τότε οι κτη-
µατολογικές εγγραφές θα τροποποιούνται αυτόµατα υπέρ του
ιδιοκτήτη. Δεν θα χρειάζεται προσφυγή στη δικαιοσύνη από τον
πολίτη. Επιπρόσθετα, σε περιπτώσεις είτε γεωτεµαχίων µε κτί-

σµα είτε οριζόντιων και κάθετων ιδιοκτησιών ο ιδιοκτήτης θα
µπορεί να διορθώνει ή να συµπληρώνει µονοµερώς στοιχεία που
αφορούν την ιδιοκτησία του, εφόσον βέβαια δεν θίγονται άλλοι
ιδιοκτήτες. Έτσι οι κατά κανόνα µικρές αποκλίσεις θα διορθώ-
νονται εύκολα και γρήγορα, χωρίς χρονοβόρες διαδικασίες και
προστριβές. 

Στην κατεύθυνση της διευκόλυνσης του πολίτη κινείται και η
διάταξη µε την οποία απλοποιείται η διαδικασία διορθώσεων για
τα ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη. Έτσι οι διορθώσεις σε αυτά τα
ακίνητα θα µπορούν να γίνονται πλέον στο κτηµατολογικό γρα-
φείο µε τη διαδικασία του πρόδηλου σφάλµατος και όχι στα δι-
καστήρια, αν βέβαια οι πολίτες έχουν τους σχετικούς τίτλους ή
τις πράξεις αποδοχής κληρονοµιάς. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, η µεταρρύθµιση που φέρνει
αυτό το νοµοσχέδιο σε µια πληγή που µένει ανοιχτή εδώ και εκα-
τόν πενήντα χρόνια είναι ριζική, θετική και ελπίζουµε όλοι ότι θα
αποδειχθεί και αποτελεσµατική. Το Κτηµατολόγιο είναι από τα
πιο περίπλοκα θέµατα του κράτους και σας αξίζουν συγχαρητή-
ρια για όλη την προσπάθεια. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχουµε µια άριστη συνεργασία όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα. Στο τέλος της δεκαετίας του 1990 ξεκίνησε
στη Λευκάδα ένα πιλοτικό πρόγραµµα κτηµατογράφησης, χωρίς
ακόµα να έχει ολοκληρωθεί, αφού λόγω των αστοχιών ξεκίνησε
µια διαδικασία επαναπροσδιορισµού, που όµως ούτε αυτή είχε
αποτέλεσµα. Εδώ και έναν χρόνο έχει ξεκινήσει ένας νέος πιλο-
τικός επαναπροσδιορισµός σε επιλεγµένα γεωτεµάχια. Αφορούν
σαράντα εννέα δικαιώµατα στα οποία εµπλέκονται εκατόν εβδο-
µήντα τέσσερις ιδιοκτησίες. Τα αποτελέσµατα είναι ανάµεικτα.
Σε κάθε περίπτωση, όµως, η διαδικασία θα πάρει χρόνο. Γι’ αυτό
θα ήθελα και από εδώ να σας ζητήσω να εξετάσετε τη δυνατό-
τητα καθορισµού ειδικού χρονοδιαγράµµατος µε διαφορετικές
προθεσµίες για τις περιοχές του επαναπροσδιορισµού. 

Μια ακόµα ιδιαιτερότητα, όπως ξέρετε, είναι το ειδικό ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς των Ιονίων Νήσων, όπου δεν ισχύει το τεκµήριο
κυριότητας υπέρ του δηµοσίου. Υπάρχουν διάφορες διατάξεις
στο νοµοσχέδιο που αγγίζουν αυτό το θέµα. Για παράδειγµα σε
ποιον πηγαίνουν τα ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη και τι γίνεται µε
εκτάσεις που φαίνονται δασικές αλλά υπάρχουν και θετικές απο-
φάσεις υπέρ τρίτων που θέλουν να διορθώσουν τις αντίστοιχες
κτηµατολογικές εγγραφές. 

Τέλος, οφείλω να µεταφέρω την ανάγκη στελέχωσης των αρ-
µόδιων κτηµατολογικών υπηρεσιών της Λευκάδας µε περισσό-
τερο προσωπικό. Θέλω να συγχαρώ από το Βήµα αυτό το
υφιστάµενο προσωπικό για τις προσπάθειες που καταβάλλει
απέναντι σε έναν µεγάλο φόρτο υποθέσεων. Ξέρω ότι είναι στις
προθέσεις σας και όταν γίνουν προσλήψεις και σε συνδυασµό
µε την πρόσφατη µετεγκατάσταση της κτηµατικής υπηρεσίας
στο νέο σύγχρονο κτήριο στη Λευκάδα θα έχει ένα πλήρως λει-
τουργικό κτηµατολογικό γραφείο, το οποίο σας έχω καλέσει και
σας καλώ και τους δυο σας να επισκεφτείτε στη Λευκάδα. Τέτοια
θέµατα πρέπει να διευθετηθούν και είµαι βέβαιος ότι θα κάνετε
ό,τι χρειάζεται, διότι έχετε αποδείξει ότι και θέλετε και µπορείτε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτές είναι χρέος µας
να αφουγκραζόµαστε τους πολίτες και τους φορείς, όπως είπατε
και εσείς, κύριε Πρόεδρε. Να προτείνουµε και να διεκδικούµε
βελτιωτικές παρεµβάσεις. Ειδικά στο Κτηµατολόγιο, που αγγίζει
το πολύ ευαίσθητο θέµα της ιδιοκτησίας, οφείλουµε ως Βουλευ-
τές να σταθούµε στο πλευρό και της πολιτείας και των πολιτών
για το καλύτερο και δικαιότερο αποτέλεσµα για όλους. Στο πλαί-
σιο αυτής της προσπάθειας στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο,
διότι υπηρετεί την προστασία ιδιωτικής και δηµόσιας περιουσίας
αλλά και ενθαρρύνει τις επενδύσεις και την ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και θα ολοκληρώσουµε τον µακρύ κατάλογο των οµιλητών

Βουλευτών µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιο
Βρεττάκο. 

Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο αρµόδιος για το Κτηµατο-
λόγιο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης. Θα ακολουθήσουν οι δευτε-
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ρολογίες όσων εκ των εισηγητών και ειδικών αγορητών το επι-
θυµούν από τα µικρότερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα
προς τα µεγαλύτερα. Την πολύωρη διαδικασία θα κλείσει στο
τέλος ο Υπουργός κ. Παπαστεργίου.

Κύριε Βρεττάκο, έχετε το προνόµιο να είστε ο τελευταίος οµι-
λητής. Έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε πριν ξεκινήσω ένα µικρό σχόλιο σχετικά µε κάτι που είδα
και σαν νέος συνάδελφος µου κίνησε το ενδιαφέρον. Έχει να
κάνει µε την εικόνα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Για ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που αφορά εκατον-
τάδες χιλιάδες, ίσως και εκατοµµύρια πολίτες, µόνο ένας συνά-
δελφος Βουλευτής από τον ΣΥΡΙΖΑ τοποθετήθηκε. Αυτό είναι
ενδεικτικό για την εικόνα που παρουσιάζει η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση σήµερα και δεν σχολιάζω τα άδεια έδρανα για πάρα
πολύ µεγάλο διάστηµα. Τώρα ήρθε ο εισηγητής. Όµως όσο
αυτοί θα ασχολούνται µε τα προβλήµατά τους και θα έχουν αυτή
την εικόνα, εµείς πρέπει να κυβερνάµε τον τόπο, πρέπει να λύ-
νουµε προβλήµατα και να προχωράµε εφαρµόζοντας…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εσείς είστε εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές. Πόσοι είστε τώρα; Ένας; Μία; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ήµασταν πολύ περισσότεροι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Καραµέρο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Σας παρακαλώ, µη µε διακόπτετε. 
Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνησή µας σε αυτή τη δεύτερη τετραετία

έρχεται σε συνέχεια της πρώτης, που αντιµετωπίσαµε τις συνε-
χόµενες και επαναλαµβανόµενες κρίσεις, να λύσει ιστορικές, θα
τις χαρακτήριζα εκκρεµότητες. Να ολοκληρώσει µεταρρυθµίσεις
που για χρόνια ήταν στο περιθώριο, να βάλει τάξη στο κράτος
µας, ώστε να γίνουµε ένα πραγµατικά σύγχρονο ευρωπαϊκό κρά-
τος που δεν θα έχει να ζηλέψει τίποτα από τις προηγµένες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Αυτό σίγουρα δεν είναι κάτι εύκολο. Αυτό
απαιτεί πολλούς πόρους, πολύ µεγάλη προσπάθεια και απαιτεί
σύγκρουση µε νοοτροπίες του παρελθόντος που υπάρχουν µέσα
στον κρατικό µηχανισµό µέχρι και σήµερα, που υπάρχουν στις
υπηρεσίες µας. Πρέπει να «σπάσουµε αυγά», να πάρουµε δύσκο-
λες αποφάσεις που ξεβολεύουν τους λίγους, αλλά ευνοούν τε-
λικά τους πολλούς. 

Μέσα σε ένα πολύ µικρό χρονικό διάστηµα η Κυβέρνηση µας,
στηριζόµενη στις ψήφους κυρίως της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, έχει περάσει µια σειρά δύσκολων µεταρ-
ρυθµίσεων που για πολλά χρόνια για το κράτος µας ήταν απλά
ευσεβείς πόθοι. Η ενοποίηση του δικαστικού χάρτη, µια µεταρ-
ρύθµιση που ξεκίνησε πολλά χρόνια πριν, η ολοκλήρωση της ψυ-
χιατρικής µεταρρύθµισης, η θεσµοθέτηση του εθελοντικού
έργου των γιατρών και των απογευµατινών χειρουργείων, η
εφαρµογή του µέτρου της ψηφιακής κάρτας εργασίας για τους
εργαζόµενους, τα µέτρα για την πάταξη της φοροδιαφυγής, που
για πολλά χρόνια δεν τολµούσε να πάρει κανείς, είναι λίγα µόνο
από όσα έχουµε κάνει τον τελευταίο χρόνο. 

Παράλληλα, σχεδιάσαµε και υλοποιούµε πραγµατικά µία ψη-
φιακή επανάσταση, ξεκινώντας από το gov.gr, που ξεκίνησε την
προηγούµενη τετραετία και σήµερα συνεχίζει η ανάπτυξή του,
µε αποτέλεσµα να έχει πάνω από χίλιες εννιακόσιες υπηρεσίες
για τους πολίτες, µε στόχο στο τέλος τετραετίας όλες οι υπηρε-
σίες να παρέχονται ψηφιακά, παράλληλα, µε πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης, γίνεται η µεγαλύτερη ψηφιοποίηση του
έγχαρτου υλικού σχεδόν σε όλες τις υπηρεσίες του κράτους,
προκειµένου να περάσουµε µε σταθερά βήµατα στη νέα ψηφιακή
εποχή και να αφήσουµε µια για πάντα πίσω τις δαιδαλώδεις γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες, που τόσο πολύ µας ταλαιπώρησαν.
Βλέπουµε, λοιπόν, να ψηφιοποιούνται πλέον όλα τα αρχεία και
όλα τα δεδοµένα που υπάρχουν σε έγχαρτο υλικό. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σε άλλη µια µεγάλη εκκρεµότητα, που το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης φιλοδοξεί να λύσει µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι επιτέλους η ολοκλήρωση του Εθνι-
κού µας Κτηµατολογίου. Να γνωρίζει, δηλαδή, ο κάθε ιδιοκτήτης
ποια είναι η περιουσία του, ποια είναι τα όριά της και πώς µπορεί
να την αξιοποιήσει. Πρόκειται για µια µεταρρύθµιση που είχε µεί-

νει για πολλά χρόνια σε αναµονή και τώρα αυτή η Κυβέρνηση έρ-
χεται και βρίσκει τους τρόπους προκειµένου να µπορέσει να την
ολοκληρώσει. 

Έχουµε έναν σαφή στόχο -και επάνω σε αυτόν δουλεύει το
Υπουργείο-, που είναι έως το τέλος του 2025 να τελειώσει επιτέ-
λους στη χώρα µας το Κτηµατολόγιο σε όλη την Ελλάδα. Στο
πλαίσιο αυτό, το προηγούµενο διάστηµα ήρθε ένα νοµοσχέδιο
που έλυνε ζητήµατα και έβαλε σε τάξη διαδικασίες. Έτσι και
τώρα έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αρχικά αξιοποιεί τις νέες
τεχνολογίες, όπως είναι η τεχνητή νοηµοσύνη, προκειµένου να
επιταχύνει διαδικασίες, για να πετύχουµε πιο γρήγορα αυτόν τον
στόχο, αλλά και από την άλλη φέρνει διατάξεις προκειµένου να
βελτιώσουµε το λειτουργούν Κτηµατολόγιο, το οποίο σε πολλές
περιπτώσεις παρουσιάζει δυσλειτουργίες. Για να το κάνουµε,
λοιπόν, αυτό, αξιοποιούµε την τεχνητή νοηµοσύνη -όπως σας
είπα-, που µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο µπαίνει για πρώτη φορά
στο Κτηµατολόγιο και φιλοδοξούµε να µπει σταδιακά και σε άλ-
λους τοµείς του κράτους µας, προκειµένου να µας βοηθήσει να
πετύχουµε όλους τους στόχους µας, κάτι πολύ σηµαντικό που
ξεκινάει από εδώ.

Με όλα αυτά, µπορούµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες, να
µειώσουµε χρόνους και τελικά να φτάσουµε στο αποτέλεσµα
που είναι να µην ταλαιπωρείται άλλο ο πολίτης, αλλά και να δώ-
σουµε κίνητρα σε επιχειρήσεις να έρθουν, αφού πλέον παράλ-
ληλα και µε τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια που είναι σε εξέλιξη,
αλλά και µε το Κτηµατολόγιο, θα έχουµε έναν πλήρως ψηφιακό
χάρτη, όπου εκεί θα µπορεί να βλέπει ο κάθε επενδυτής όλη την
πληροφορία, για να ξέρει τι µπορεί να κάνει και πού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θέλω να σταθώ
ιδιαίτερα στο άρθρο 16 του νοµοσχεδίου, γιατί τα περισσότερα
άρθρα έχουν αναλυθεί και από τον εισηγητή, αλλά και γενικό-
τερα και από άλλες τοποθετήσεις των συναδέλφων.

Θα πρέπει να πω ότι είναι ένα άρθρο όπου και εγώ, µε δικές
µου προτάσεις, είχα ζητήσει από τον Υπουργό και τον αρµόδιο
Υφυπουργό και, βεβαίως, µε την ιδιότητά µου ως µηχανικός να
γίνουν κάποιες κινήσεις ως προς αυτό. Είχαµε ζητήσει να πά-
ρουµε αυτές τις πρωτοβουλίες, προκειµένου να δώσουµε λύσεις
σε πάρα πολλούς συµπολίτες µας που ταλαιπωρούνται για µι-
κροδιαφορές στα διαµερίσµατά τους. 

Ουσιαστικά, µε τις διατάξεις του άρθρου δίνεται η δυνατότητα
σήµερα, που ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, σε περιπτώσεις
που έχουµε επαναµέτρηση λόγω της ηλεκτρονικής ταυτότητας
κτηρίου και έχουµε µικρές διαφορές -που είναι και φυσιολογικές,
όταν µετράµε πλέον µε τα λέιζερ και µε σύγχρονα µέσα, ενώ πα-
λαιότερα µετρούσαµε µε τις µεζούρες- να µπορούν όλοι αυτοί
οι ιδιοκτήτες να βρουν µια λύση. 

Ξέρετε πόσοι συµπολίτες µας, σήµερα που µιλάµε, δεν µπο-
ρούν να µεταβιβάσουν το ακίνητό τους, δεν µπορούν να κάνουν
καµµία πράξη, επειδή πρέπει να συµφωνήσει όλη η πολυκατοικία
για να γίνει τροποποίηση της σύστασης οριζοντίου ιδιοκτησίας;
Αυτό, λοιπόν, πλέον όταν οι διαφορές είναι µικρές, δεν θα χρει-
άζεται ή θα µπορεί να γίνει µε µονοµερή τροποποίηση της σύ-
στασης.

Παράλληλα, από την άλλη, δίνεται µε τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου λύση σε µια σειρά από ιδιοκτήτες που στο παρελθόν είχε
κάποιο λάθος το συµβόλαιό τους. Κάποιο λάθος, λοιπόν, που
είχε κάνει ο παλιός ιδιοκτήτης σε ένα ακίνητο που µπορεί να το
είχε πάρει ένας αγοραστής και πριν δέκα χρόνια, εάν είχε πρό-
βληµα το παλιό συµβόλαιο, έπρεπε ουσιαστικά να βρει τον παλιό
ιδιοκτήτη και να συµφωνήσουν να ακυρωθεί το συµβόλαιο και να
ξαναγίνουν όλα από την αρχή.

Αναφέρω, παραδείγµατος χάριν, µια περίπτωση που γνωρίζω
εγώ προσωπικά από δικό µου φίλο που πήγε να πουλήσει το ακί-
νητό του και, επειδή υπήρχε ένα λάθος στο συµβόλαιο, έπρεπε
να βρει τον παλιό ιδιοκτήτη, ο οποίος είχε φύγει από τη ζωή και
οι κληρονόµοι του ήταν τα τρία του παιδιά, τα οποία ήταν και στο
εξωτερικό. Αυτός ο άνθρωπος ποτέ δεν θα µπορούσε να µεταβι-
βάσει το ακίνητό του. Τώρα, µε τις διατάξεις που φέρνουµε, ο
τελευταίος αγοραστής θα µπορεί να τακτοποιεί το ακίνητο και
να προχωρά σε συµβόλαια. 

Άρα αυτή είναι µια διαδικασία που πραγµατικά απλοποιεί και

21458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ξεµπλοκάρει µια σειρά από υποθέσεις που σήµερα οι ιδιοκτήτες
δεν µπορούν να αξιοποιήσουν όπως θέλουν την περιουσία τους.
Βλέπουµε, λοιπόν, ότι δίνουµε λύσεις σε συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Και είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος που οι προτάσεις αυτές γί-
νονται πραγµατικότητα. Αυτός είναι ο ρόλος του Βουλευτή, να
προτείνει λύσεις. Αλλά, από την άλλη, ευχαριστώ πολύ την ηγε-
σία του Υπουργείου -και τον Υπουργό αλλά και τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό, τον κ. Κυρανάκη- που είχαν ανοιχτά αυτιά, άκουσαν την
Κοινοβουλευτική Οµάδα και άλλους συναδέλφους και µπορούµε
σήµερα να βλέπουµε πράγµατα τα οποία εµείς συζητάγαµε να
γίνονται πραγµατικότητα. Αυτός είναι ο ρόλος µας σαν Βουλευ-
τές. Και για µένα δεν υπάρχει µεγαλύτερη ικανοποίηση από το
να βλέπω πράγµατα τα οποία έξω, ως πολίτης, ως επαγγελµα-
τίας, τα έβλεπα και τα θεωρούσα παράλογα, µέσα από τη συµ-
βολή µου και από την κοινοβουλευτική διαδικασία να τα βλέπω
να γίνονται νόµοι του κράτους, να βλέπω τους πολίτες πλέον να
µη βιώνουν παράλογες διαδικασίες και παράλογη γραφειοκρα-
τία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο, γιατί είναι κα-
θοριστικό για να κλείσουµε άλλη µια µεγάλη εκκρεµότητα και να
έχουµε επιτέλους στο τέλος του 2025 ένα σύγχρονο, λειτουργικό
Κτηµατολόγιο για όλους τους πολίτες. Και είµαι σίγουρος ότι µε
τις πρωτοβουλίες αυτές θα το καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. Έχει ολοκληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο
κ. Κυρανάκης, και θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες όσων συ-
ναδέλφων το επιθυµούν. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω, λόγω της προχωρηµένης ώρας και της υπο-

µονής που έχουν δείξει οι συνάδελφοι εισηγητές και ειδικοί αγο-
ρητές, να είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται και να απευθυνθώ προς
το Σώµα στο ίδιο πνεύµα που προσήλθα και στην πρώτη συνε-
δρίαση των επιτροπών, σε πνεύµα συνεννόησης. 

Και θέλω πραγµατικά να πω ότι είµαστε πολύ χαρούµενοι µε
τον Υπουργό, τον Δηµήτρη Παπαστεργίου, που αυτό το νοµο-
σχέδιο αποτελεί προϊόν συνεργασίας µε πάρα πολλούς συναδέλ-
φους από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά -σε µεταγενέστερο στάδιο- όχι µόνο. Με χαρά κάναµε δε-
κτές αρκετές από τις στοχευµένες προτάσεις και των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης και φυσικά νοµίζω ήταν σαφές στην ακρόαση
των φορέων ότι οι βασικοί χρήστες της υπηρεσίας του Κτηµατο-
λογίου, δηλαδή δικηγόροι, συµβολαιογράφοι και µηχανικοί, ήταν
υπέρ των διατάξεων που φέρνουµε προς ψήφιση και προφανώς
συµµετείχαν και αυτοί σε άτυπες και τυπικές διαβουλεύσεις όλο
το προηγούµενο διάστηµα. 

Άρα, λοιπόν, πέραν του εισηγητή της Πλειοψηφίας, του κ. Λο-
βέρδου, τον οποίο ευχαριστώ για όλες αυτές τις ηµέρες που
συµµετείχε ενεργά στις επιτροπές αλλά και για τη συνεργασία
που είχαµε προηγουµένως, πριν έρθουµε στην κοινοβουλευτική
διαδικασία, θα ήθελα να αναφέρω ονοµαστικά και να ευχαρι-
στήσω τους συναδέλφους: Χρήστο Μπουκώρο, Λάκη Βασιλει-
άδη, Φώντα Μπαραλιάκο, τον Γιώργο Βρεττάκο, ο οποίος µόλις
κατέβηκε από το Βήµα και µε τον οποίον δουλέψαµε εδώ και
µήνες τη λογική πρόταση για να µπορέσουν να απεγκλωβιστούν
όλοι οι ιδιοκτήτες ακινήτων οι οποίοι περίµεναν πότε κάποιος
ιδιοκτήτης άλλου διαµερίσµατος σε µια πολυκατοικία θα συµφω-
νήσει για να µπορέσει να µεταβιβαστεί το δικό του ακίνητο. Έτσι,
λοιπόν, η διάταξη µε τις µονοµερείς τροποποιήσεις, την οποία
επικρότησε και η ΠΟΜΙΔΑ, επιτέλους γίνεται νόµος του κράτους. 

Να ευχαριστήσω, επίσης, συναδέλφους από τα Χανιά, οι
οποίοι βοήθησαν και συνεργαστήκαµε στις διατάξεις, για να µπο-
ρέσουν οι δήµοι να υποβάλλουν ατελώς µέχρι και τις 15 Οκτω-
βρίου και να εξοικονοµήσουν έτσι πάρα πολλούς πόρους από τη
διαδικασία της κτηµατογράφησης. Να ευχαριστήσω τους συνα-

δέλφους από την Α’ και Β’ Θεσσαλονίκης µε τους οποίους συ-
νεργαστήκαµε για τη διάταξη των προσυµφώνων, ένα ζήτηµα αρ-
κετά διαδεδοµένο στη βόρεια Ελλάδα. Να ευχαριστήσω
Βουλευτές της Δωδεκανήσου, µε τους οποίους προετοιµάζουµε
την επόµενη µέρα του Κτηµατολογίου Ρόδου και οι οποίοι πρό-
τειναν -και υιοθετήσαµε την πρότασή τους- να υπάρχει ένα έκτα-
κτο µέτρο στελέχωσης, όπως προβλέπεται στο άρθρο 21, για να
µπορέσουν µέχρι την πρόσληψη µονίµων υπαλλήλων -που θα
γίνει στον φορέα Κτηµατολόγιο- να έχουµε υπαλλήλους οι οποίοι
θα µπορέσουν να ανταποκριθούν στον πολύ µεγάλο όγκο των
συναλλαγών. 

Και φυσικά να ευχαριστήσω και τους συναδέλφους από δύ-
σκολες περιοχές, όπως η Λευκάδα, τον κ. Καββαδά, τον κ. Μη-
ταράκη, τον κ. Αθανασίου, σε περιοχές που λόγω των πιλοτικών
προγραµµάτων και της ισχύουσας νοµοθεσίας παρέµεναν και
παραµένουν σε µεγάλο βαθµό εγκλωβισµένοι. 

Άρα, λοιπόν, αυτές οι διατάξεις που φέρνουµε, µαζί και µε τα
συναρµόδια Υπουργεία, τον κ. Σκυλακάκη από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος, τον κ. Λιβάνιο από το Υπουργείο Εσωτερικών και
τον κ. Χατζηδάκη από το Υπουργείο Οικονοµικών, θεωρούµε ότι
σε πολύ µεγάλο βαθµό λύνουν απλά και κατανοητά και ψηφιακά,
κάποιες φορές, προβλήµατα που ταλαιπωρούν πάρα πολύ
κόσµο. 

Έτσι, λοιπόν, όπως είπα και στην πρώτη συνεδρίαση, πρέπει
να συνειδητοποιήσουµε ότι κάθε γραµµή η οποία οριοθετεί την
ακίνητη περιουσία του Έλληνα πολίτη, κάθε γραµµή νοητή, η
οποία µπαίνει στον χάρτη του Κτηµατολογίου, τον ψηφιακό
χάρτη, είναι µια πιθανή εστία συγκρούσεων, ενστάσεων, προ-
σφυγών, διαφωνιών. Αυτό το κατανοούµε, το αναδεικνύουµε και
γι’ αυτό ψηφίζουµε σήµερα εργαλεία, για να µπορέσουµε να τα
λύσουµε χωρίς να παραπέµπουµε οπωσδήποτε τον πολίτη στα
δικαστήρια κι έτσι να γλιτώνει και χρόνο και έξοδα. 

Τα βασικά νοµίζω στοιχεία αυτού του νοµοσχεδίου, τα οποία
όλοι οι συνάδελφοι καλό θα είναι να επικοινωνήσουµε στις τοπι-
κές µας κοινωνίες, στον κόσµο που εκπροσωπούµε, για να µπο-
ρέσουµε να λύσουµε τα δικά του προβλήµατα, βαίνοντας προς
την ολοκλήρωση αυτού του πολύ µεγάλου έργου, είναι τα εξής:
Ξεκινώ από τις διατάξεις µε τις οποίες, νοµίζω, έχουµε συµφωνία
όλα τα κόµµατα. 

Πρώτον, αν έχεις δικαιωθεί σε επιτροπή αντιρρήσεων για τα
δασικά, έχεις ταλαιπωρηθεί -το γνωρίζουµε- πολλά χρόνια και
όπως σε κάποιες περιπτώσεις -στη Μαγνησία κατά 97%- αυτές
οι επιτροπές έχουν οδηγήσει σε δικαίωση του ιδιώτη έναντι της
Δασικής Υπηρεσίας, µέχρι σήµερα έπρεπε να πας δικαστήριο.
Με αυτό το νοµοσχέδιο, µε το άρθρο 15, µπορείς σε δύο µήνες
από την απόφαση να πας στο κτηµατολογικό γραφείο και ο προ-
ϊστάµενος είναι υποχρεωµένος να σου επιστρέψει την ακίνητη
περιουσία σου. Είναι τόσο απλό. Νοµίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι
στις περιοχές µας αντιµετωπίζουµε τέτοια προβλήµατα, τα οποία
σήµερα λύνονται. 

Δεύτερη πολύ σηµαντική ρύθµιση αυτή που ανέφερε και ο κ.
Βρεττάκος στην οµιλία του. Να την πω όσο πιο απλά γίνεται. Κά-
νεις ταυτότητα κτηρίου σήµερα, το 2024. Η ταυτότητα κτηρίου,
λόγω των σύγχρονων µεθόδων, προφανώς θα βγάλει µία άλλη
µέτρηση µε µικρές αποκλίσεις. Μέχρι σήµερα έπρεπε να ψάξεις
κάθε ιδιοκτήτη διαµερίσµατος στην ίδια πολυκατοικία. Κάποιοι
µπορεί να µην είναι εν ζωή, κάποιοι να έχουν φύγει στο εξωτε-
ρικό, κάποιοι απλά να µη θέλουν να συµφωνήσουν απλά για να
σε ταλαιπωρήσουν, κακόβουλα. Αυτό, λοιπόν, σήµερα λύνεται
και λύθηκε µε πολύ µεγάλη προσπάθεια και διαβούλευση µε υπη-
ρεσίες, µε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, µε δικαστικές
αρχές, µε ανθρώπους οι οποίοι είχαν προσκρούσει σε παλαιότε-
ρες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε τους συµ-
βολαιογράφους. Θέλω να το καταλάβετε ότι είναι µια πολύµηνη
προσπάθεια η οποία ευνοεί όλους, ανεξαρτήτως της κοµµατικής
µας ιδιότητας. 

Επίσης, οι διατάξεις για τις χωρικές µεταβολές. Μέχρι τώρα
αυτή η διαδικασία είναι έγχαρτη και ταλαιπωρεί τον πολίτη σε
πολύ µεγάλο βαθµό. Διότι φτάνει µε έγχαρτη διαδικασία στο κτη-
µατολογικό γραφείο. Γίνεται ένας πρώτος νοµικός έλεγχος από
τον προϊστάµενο. Φεύγει αυτός ο φάκελος, πάει στα κεντρικά.
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Τον εξετάζει ένας µηχανικός. Μετά από κάποιες µέρες εκδίδει
τη δική του εισήγηση. Αυτή η εισήγηση ξαναπηγαίνει εγχάρτως
στο κτηµατολογικό γραφείο. Ξαναγίνεται νοµικός έλεγχος. Ενη-
µερώνεται ο πολίτης να παραλάβει διά ζώσης. Αυτό µε τις δια-
τάξεις για τις χωρικές µεταβολές τελειώνει. 

Δηµιουργούµε ένα σύστηµα στο οποίο κυρίαρχο ρόλο θα
έχουν οι µηχανικοί του φορέα, του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Επειδή, όµως, προβλέπουµε
µεγάλο όγκο χωρικών µεταβολών, µεγάλο όγκο αιτήσεων για χω-
ρικές µεταβολές, φτιάχνουµε µαζί µε ΤΕΕ ένα µητρώο πιστοποι-
ηµένων µηχανικών, το οποίο επικουρικά, σε όποιες περιοχές
υπάρχει µεγάλος όγκος, θα µπορούν και αυτοί να εκδίδουν απο-
φάσεις. 

Η διαδικασία αυτή θα γίνεται ψηφιακά µέσω του metavoles.kti-
matologio.gr, το οποίο θα λειτουργήσει από τον Ιανουάριο. Δεν
είναι έτοιµο ακόµη. Έπρεπε πρώτα να νοµοθετηθεί. Το µητρώο
θα είναι επίσης ενεργό και θα µπορεί ο πολίτης γρήγορα και ψη-
φιακά µία νέα µέτρηση, µία χωρική µεταβολή, για την οποία εν-
δεχοµένως να έχει και συναίνεση του γείτονά του, να την περνάει
αυτόµατα. Αν δεν έχει συναίνεση, θα φτάνει στον πιστοποιηµένο
µηχανικό ο οποίος θα βγάζει µία απόφαση την οποία προφανώς
µπορεί να προσβάλει. Δεν υπάρχει, δηλαδή, αυτό το οποίο εκ-
φράστηκε ως ανησυχία από κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι
ένας µηχανικός αποφασίζει και τέλος, ο πολίτης δεν έχει καµµία
άλλη δυνατότητα. Θα έχει και δικαίωµα προσφυγής.

Θέλω να αναφερθώ επίσης στις δικαιολογηµένες, εύλογες,
σωστές επισηµάνσεις που έγιναν για το σύστηµα τεχνητής νοη-
µοσύνης. Εγώ ξέρετε θεωρώ ότι δύο κοινωνικές οµάδες είναι οι
πρώτες που πρέπει να εκπαιδευτούν στην ουσία της τεχνητής
νοηµοσύνης. Η µία είναι η νέα γενιά, οι µαθητές των σχολείων
µας, οι οποίοι θα κληθούν να αντιµετωπίσουν αυτές τις νέες προ-
κλήσεις µόλις βγουν στην αγορά εργασίας, όταν θα πρέπει να
ανταγωνιστούν παιδιά της ηλικίας τους, νέους ηλικίας τους οι
οποίοι θα γνωρίζουν και θα χειρίζονται καλά τα συστήµατα τε-
χνητής νοηµοσύνης και θα ζήσουν σε έναν εντελώς άλλο κόσµο
από αυτόν που µεγαλώσαµε εµείς.

Η δεύτερη κοινωνική οµάδα είµαστε εµείς οι Βουλευτές, εµείς
που καλούµαστε να νοµοθετήσουµε για µια τεχνολογία, την
οποία ενδεχοµένως να µην κατανοούµε όλοι σε βάθος. Ο καλύ-
τερος τρόπος να την κατανοήσουµε σε βάθος είναι να τη δούµε
στην πράξη, συνάδελφοι. Να ξεκινήσουµε από απλά παραδείγ-
µατα, από απλές εφαρµογές, οι οποίες µπορούν να λύσουν ζη-
τήµατα της δηµόσιας διοίκησης που λίγο-πολύ όλοι τα έχουµε
αντιµετωπίσει και να δούµε στην πράξη τι κάνει αυτή η τεχνολο-
γία, ποιοι είναι οι κίνδυνοι, ποια είναι τα οφέλη, τι µπορούµε να
εξοικονοµήσουµε σε δηµόσιους πόρους, τι µπορούµε να εξοικο-
νοµήσουµε σε χρόνο.

Γι’ αυτό θέλω να ενηµερώσω τους συναδέλφους από τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης που ζήτησαν διαβεβαιώσεις για το πώς
θα λειτουργεί νοµίµως αυτό το σύστηµα, ότι τα µέτρα που
έχουµε λάβει είναι τα εξής: Έχει συνταχθεί η αλγοριθµική εκτί-
µηση αντικτύπου. Τι είναι αυτό; Επειδή το αναφέρατε, συνάδελ-
φοι από την Ελληνική Λύση, σαν κάτι το οποίο δεν πολυκα-
ταλαβαίνουµε. Αυτό είναι µια υποχρέωση κατ’ αρχάς νοµοθετική
την οποία έχουµε. Προκύπτει και από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
και από την εθνική νοµοθεσία, από τον ν.4961. Υποχρεωτικά σε
κάθε νέα ψηφιακή εφαρµογή υπάρχει µία έκθεση αλγοριθµικού
αντικτύπου, η οποία υπολογίζει τον όγκο των δεδοµένων που πα-
ράγονται, άρα την επιβάρυνση στις ψηφιακές υποδοµές που
πρέπει να έχει η χώρα, τους σέρβερς, τα δίκτυα κ.λπ., για να µπο-
ρέσει το ελληνικό κράτος να προϋπολογίσει και τα έξοδα και τις
υποδοµές πρέπει να έχει στο διηνεκές, µακροπρόθεσµα, για να
µη γίνονται εφαρµογές οι οποίες αργότερα δεν θα µπορούν να
υποστηριχθούν και ενδεχοµένως να υπολειτουργούν.

Το δεύτερο που έχουµε συντάξει κι έχουµε φυσικά υποχρέωση
εκ του νόµου, είναι οι γνωστές DPIA, δηλαδή το Data Protection
Impact Assessment. Αυτό τι είναι; Είναι µία έκθεση η οποία υπο-
λογίζει, διευκρινίζει πώς διαχειρίζονται τα προσωπικά δεδοµένα
τα οποία εισρέουν, αλλά και δηµιουργούνται ενδεχοµένως, από
τέτοιες εφαρµογές.

Αυτά, λοιπόν, είναι δύο κείµενα τα οποία έχουµε συντάξει ήδη

από τον Ιούλιο τα οποία είναι έτοιµα και βεβαίως είναι στη διά-
θεση και της επιτροπής και θα τα καταθέσουµε κι εµείς τις επό-
µενες µέρες.

Επίσης, υπενθυµίζω ότι τελικό λόγο -και το τονίζω- στις απο-
φάσεις έχει ο προϊστάµενος ο οποίος αν διαφωνεί µε την εισή-
γηση την οποία αυτόµατα του δηµιουργεί η τεχνητή νοηµοσύνη,
προφανώς -επειδή ερωτηθήκαµε- δεν χρειάζεται και να την αι-
τιολογήσει. Ο ανθρώπινος παράγοντας είναι ο κυρίαρχος, παρα-
µένει ο κυρίαρχος και αυτό το εργαλείο γίνεται καθαρά προς
διευκόλυνση και επιτάχυνση της δικής του δουλειάς.

Κύριε Καραµέρο, επειδή ρωτήσατε αν είναι υψηλού ή χαµηλού
κινδύνου το συγκεκριµένο σύστηµα, αναφέρω στην Αντιπροσω-
πεία ότι είναι προφανώς χαµηλού κινδύνου. Καταθέτω, όµως, για
τα Πρακτικά προς διάθεσή σας όλες τις κατηγορίες των πράξεων
στη δηµόσια διοίκηση που σύµφωνα µε το AI Act θα έπρεπε να
κατηγοριοποιούνται ως υψηλού κινδύνου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Κωνσταντίνος Κυρανάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υφυπουργέ,
έχω την αίσθηση ότι επειδή έχετε αρµοδιότητα εσείς για το συγ-
κεκριµένο αντικείµενο θα σας δώσω λίγο περισσότερο χρόνο,
αλλά µπορεί να περιορίσω λίγο τον χρόνο του κυρίου Υπουργού
να ξέρετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Εντάξει, δεν θα αναλύσω τότε περισσότερο δια-
τάξεις οι οποίες έχουν παρουσιαστεί και από τους περισ-
σότερους συναδέλφους και τους ευχαριστώ πολύ γι’ αυτό.

Η αλήθεια είναι ότι προσπαθήσαµε όλο αυτό το διάστηµα να
καταγράψουµε προτάσεις από Βουλευτές και επαγγελµατικές
οµάδες όλων των κοµµάτων. Αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία
για εµάς είναι να δείχνουµε συνέπεια απέναντι και σε προηγού-
µενα νοµοθετήµατα, γι’ αυτό και θα ήθελα πολύ γρήγορα να ανα-
φέρω ότι η επιτάχυνση, η οποία έχει επέλθει και στη διαδικασία
κτηµατογράφησης, είναι ορατή. Έχουµε ήδη ξεπεράσει το 52%
και τον Ιανουάριο θα είµαστε στο 75%, σηµειωτέον µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, χωρίς να έχει βρει καν εφαρµογή η νέα νο-
µοθεσία η οποία περνά σήµερα από το Κοινοβούλιο.

Δεύτερον, ο αριθµός των αποφάσεων έχει ήδη αυξηθεί. Ανέ-
φερα τους αριθµούς. Πανελλαδικά έχουµε διπλασιασµό, στην
Αθήνα έχουµε δεκαπλασιασµό. Όµως είµαστε πάρα πολύ αισιό-
δοξοι ότι πρώτον µε το σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης, δεύτερον
µε το δικαίωµα υπογραφής και µε αµοιβή στους δικηγόρους µε
έµµισθη εντολή εντός του φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», τρί-
τον µε τη µεταφορά προσωπικού από τη Διεύθυνση Έργων, όταν
τελειώσει η κτηµατογράφηση στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο και
δικηγόρων και µηχανικών, τέταρτον µε τις µόνιµες προσλήψεις
από τους οριστικούς πίνακες του ΑΣΕΠ τους οποίους αναµέ-
νουµε τις επόµενες εβδοµάδες, πέµπτον µε τις προσλήψεις οι
οποίες θα γίνουν µε το άρθρο 21 µε σχέση ιδιωτικού δικαίου, µε
προσόντα, όµως, τα οποία προβλέπονται στον ΑΣΕΠ. Αυτή είναι
µια διάταξη η οποία αφορά νησιά, αφορά ακριτικές περιοχές,
αφορά περιοχές όπου η προηγούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία
του ν.4512/18 δεν είχε προβλέψει για τις περιπτώσεις που κά-
ποιος υπάλληλος υποθηκοφυλακείου δεν επιθυµεί να έχει τον
έρθει στον φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Έτσι προκύπτουν
τα προβλήµατα. Δεν λέω ότι θα έπρεπε έξι χρόνια µετά να έχετε
τον µαγικό τρόπο να προβλέψετε ακριβώς ποιος θα ενδιαφέρεται
µέσω ΑΣΕΠ και για ποια περιοχή. Η αλήθεια είναι, όµως, συνά-
δελφοι ότι σε πάρα πολλές περιοχές, κυρίως νησιωτικές, το εν-
διαφέρον ακόµη και για µόνιµες προσλήψεις είναι πολύ χαµηλό
και εµείς πρέπει να το λύσουµε. Και έκτον, µε προκήρυξη ενός
διαγωνισµού ο οποίος βρίσκεται σε φάση κατακύρωσης για έκτα-
κτες προσλήψεις ιδιωτικού δικαίου, οι οποίες θα µπορέσουν να
ενισχύσουν τα γραφεία για δουλειές οι οποίες δεν θα έχουν απο-
φασιστικό χαρακτήρα. Με άλλα λόγια άνθρωποι οι οποίοι µπορεί
να είναι στην είσοδο, µπορεί να είναι στην εξυπηρέτηση, µπορεί
να είναι στις σαρώσεις, για να απελευθερώσουν προσωπικό µό-
νιµο, να µπουν στις εισηγήσεις, να µπουν στις καταχωρίσεις και
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να µπορέσουµε να µηδενίσουµε τον πολύ µεγάλο όγκο εκκρεµο-
τήτων που έρχεται από τα υποθηκοφυλακεία.

Άρα κλείνω µε µια παρότρυνση προς το Σώµα, να αφήσουµε
τις κοµµατικές παρωπίδες στην άκρη. Υπάρχουν αρκετές διατά-
ξεις αυτού του νοµοσχεδίου που οποιοσδήποτε από εσάς ήταν
στη θέση µας, ήταν στην Κυβέρνηση, ήταν στην εποπτεία και στη
διοίκηση ενός οργανισµού, όπως το Κτηµατολόγιο, θα τις έφερνε
ή θα προσπαθούσε να τις φέρει προς ψήφιση και διευκολύνουν
πάρα πολύ κόσµο, ανεξαρτήτως του τι ψηφίζει στις εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Δηµητριάδης
από τους Σπαρτιάτες.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το πρωί τοποθετήθηκα για ποιον λόγο εµείς δεν ψηφίσαµε
«υπέρ» του νοµοσχεδίου. Εµµένουµε σε αυτή τη στάση µας και
θα εξηγηθώ γιατί.

Διότι µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο θεωρητικά ολοκληρώνε-
ται η κτηµατογράφηση. Στην πράξη, όµως, υπάρχουν πάρα πολ-
λές εκκρεµότητες και πάρα πολλά σφάλµατα. Δυστυχώς σε
αντίθεση µε ό,τι ειπώθηκε, όταν µεταβούµε από το 2025 σε κα-
θεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου πολλοί πολίτες δεν θα
γνωρίζουν ακριβώς τι συµβαίνει µε το ακίνητό τους, διότι θα
υπάρξει είτε µια εσφαλµένη καταχώρηση είτε θα έχει καταχωρη-
θεί ως αγνώστου ιδιοκτήτη. Για τους µεν πολίτες που θα έχουν
καταχωρηθεί -τα ακίνητά τους- ως αγνώστου ιδιοκτήτη θα µπο-
ρούν να πηγαίνουν να το διορθώσουν µε αίτηση δήλωσης προ-
δήλου σφάλµατος, όµως εάν από λάθος του αναδόχου που θα
είναι πλέον οριστική η εγγραφή έχει καταχωρηθεί το ακίνητό
τους ως άλλο ιδιώτη τότε θα πρέπει να πάνε δικαστικώς. Εποµέ-
νως, λοιπόν, πάρα πολλοί πολίτες θα υποβληθούν σε µεγάλη τα-
λαιπωρία.

Κατά την άποψή µας αυτό δεν συνιστά ορθή ολοκλήρωση της
Κτηµατογράφησης, γι’ αυτόν τον λόγο είχα ρωτήσει τον επικε-
φαλής του Κτηµατολογίου εάν θεωρεί ότι µια ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης µε αυτόν τον τρόπο θεωρείται επιτυχής. Δεν
µου είχε απαντήσει ευθέως. Εγώ δεν την θεωρώ επιτυχή πάντως,
γιατί δεν τη θεωρώ και ολοκλήρωση για να είµαστε και εξηγηµέ-
νοι. Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης σηµαίνει ότι θα πρέπει
να υπάρχει κατοχύρωση της περιουσίας ακριβώς που ο κάθε πο-
λίτης να γνωρίζει τι συµβαίνει και όχι να ανακτήσουµε κάτι σε
πολλές περιοχές προχείρως, το οποίο θα έχει ελλείψεις, θα έχει
σφάλµατα και θα πρέπει µετά ο ίδιος ο πολίτης που χρηµατοδό-
τησε τόσο καιρό το Κτηµατολόγιο -µε τις αιτήσεις του, µε τις δη-
λώσεις δικαιωµάτων- να πηγαίνει ξανά στα δικαστήρια για να
διορθώσει µια εσφαλµένη εγγραφή. Αυτό για εµάς δεν είναι
σωστό.

Ένα άλλο, δε, που έχω ακούσει είναι το λειτουργούν Κτηµα-
τολόγιο. Ναι, να υπάρχει ένας φορέας ενιαίος, πράγµατι, να
υπάρχουν διάφοροι ανάδοχοι, όµως -ξέρετε- αυτός ο φορέας
για να λειτουργήσει αποτελεσµατικά θα πρέπει να είναι επαρκώς
στελεχωµένος. Δεν ισχύει αυτό δυστυχώς. Υπάρχει υποστελέ-
χωση. Μάλιστα το είχα πει και το πρωί, το λέω και σήµερα,
θεωρώ αντίφαση να πανηγυρίζουµε για το ότι θα υπάρχει στη ει-
σήγηση νοµικού ελέγχου το σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης και
την ίδια στιγµή πάρα πολλά κτηµατολογικά γραφεία ειδικά στην
περιφέρεια να µην έχουν σωστό ίντερνετ, να υπάρχει χαµηλό
σήµα, να πέφτει το ίντερνετ. Είναι αντιφατικό αυτό. Δεν µπο-
ρούµε να έχουµε εκσυγχρονισµένο Κτηµατολόγιο και να έχουµε
θέµα στο ίντερνετ και υποστελέχωση. Επίσης δεν µπορούµε να
βασιζόµαστε στις προσλήψεις εποχικού προσωπικού για έκτα-
κτες ανάγκες για δώδεκα µήνες ειδικά σε νησιωτικές και παρα-
µεθόριες περιοχές. Θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη
µόνιµου προσωπικού. Εάν δεν τα πράξουµε αυτά εδώ, πολύ φο-
βάµαι ότι θα έχουµε µονίµως πρόβληµα.

Εµείς θεωρούµε πως δεν συνιστά ολοκλήρωση ο τρόπος µε
τον οποίον γίνεται το νοµοσχέδιο. Ναι, πράγµατι υπάρχουν κά-
ποιες διατάξεις, όµως αυτές οι θετικές διατάξεις δεν µας πείθουν

να ψηφίσουµε «υπέρ» της αρχής του νοµοσχεδίου, διότι κατά την
άποψή µας θα υπάρξουν προβλήµατα, θα υπάρξουν ελλείψεις
ακόµα και σήµερα. Θεωρούµε πως το 2025 πάρα πολλοί πολίτες
µε τον τρόπο που περιέγραψα θα υποβληθούν σε µεγάλη ταλαι-
πωρία, δυστυχώς.

Αυτά ήθελα να πω. Εµµένουµε στο «κατά». Ευχαριστώ πάρα
πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευ-
θερίας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ενδεικτικό της ανάγκης σας, κύριοι της Κυβέρνησης, να πεί-
σετε τους πολίτες για το «καλώς έχειν» του τέρατος της δήθεν
ολοκλήρωσης της κτηµατογράφησης είναι η προσπάθεια χειρο-
κρότησης του πειράµατος µε οµιλίες πολλών Βουλευτών σας σή-
µερα. Βαθιά γνώση, όµως, του αντικειµένου έχουν ελάχιστοι. Η
επανάληψη της επιφανειακής έγκρισης από µερίδα των συναδέλ-
φων της Πλειοψηφίας δεν καθιστά ουδόλως αληθινά όσα παρου-
σιάσατε.

Με την απόπειρα όλα όσα προβληµατικά συνθέτουν την εικόνα
του Κτηµατολογίου σήµερα να ενσωµατωθούν σε ένα ενιαίο σύ-
στηµα Κτηµατολογίου, το µόνο που θα επιτευχθεί θα είναι κανείς
πολίτης και οριακά κανένας επαγγελµατίας, ούτε ακόµα το ίδιο
το Κτηµατολόγιο, να µη γνωρίζει τι ισχύει σε κάθε νοµό της
χώρας, όπως: Εάν ήταν υπόχρεος δήλωσης δικαιωµάτων το ελ-
ληνικό δηµόσιο όταν έκλεισε η µελέτη και αν δήλωσε το σύνολο
των δικαιωµάτων που το αντιστοιχούν, απαλλοτριώσεις, δηµόσια
κτήµατα, αιγιαλοί, αν το δηµόσιο έχει υποβάλει τις αντιρρήσεις
του επί της κτηµατογράφησης, αν είχε περαστεί ορθά ο µεγάλος
όγκος των απαλλοτριώσεων που δεν δηλώθηκε ποτέ από το Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο, αν έχουν ενσωµατωθεί οι δασικοί χάρτες
και σε τι ποσοστό, αν έχουν ενσωµατωθεί οι εκατοντάδες χιλιά-
δες αντιρρήσεις κατά των δασικών χαρτών και µέχρι ποια ηµε-
ροµηνία και ποιον αριθµό επιτροπής εξέτασης αντιρρήσεων, αν
έχουν ενσωµατωθεί έστω τα αντίστοιχα πρόδηλα σφάλµατα των
δασικών χαρτών και µέχρι ποια ηµεροµηνία, αν έχουν δηλωθεί
κατά κυριότητα ή όχι οι περιοχές εκτός ανάρτησης δασικών χαρ-
τών από τα δασαρχεία και σε ποιους τύπους οριοθετηµένων οι-
κισµών, αν γι’ αυτές τις περιπτώσεις οι οριοθετηµένοι οικισµοί
εξαιρέθηκαν ή όχι από τις διεκδικήσεις του δηµοσίου από τους
αναδόχους, αν έγινε χρήση από τον ανάδοχο µιας µελέτης των
διατάξεων περί χρησικτησίας σε εντός οικισµού οικόπεδα για τις
διεκδικήσεις του δηµοσίου στις εντός οικισµών και εκτός ανάρ-
τησης δασικών περιοχές, ώστε να προασπιστούν τα δικαιώµατα
των πολιτών, αν τα παραδοτέα των αναδόχων είναι ορθά, αν η
φωτογράφιση αρχείων έγινε ορθά που δεν ψηφιοποιήθηκαν,
αλλά φωτογραφήθηκαν τα αρχεία µέχρι τώρα και σίγουρα όχι
στο σύνολο, αν οι ακριβές πλατφόρµες που δυσλειτουργούν
αποτύπωσαν ορθά την κατάσταση, όπως παρουσιάζετε από τις
φωτογραφίες.

Υπάρχουν λοιπόν, αυτά τα δεδοµένα κάπου καταγεγραµµένα;
Προφανώς, όχι. Συνεπώς η φράση σας ότι ενιαίοι είναι οι κανόνες
πλέον για το Κτηµατολόγιο µε την ολοκλήρωση, είναι κενή πε-
ριεχοµένου. Πριν τη σκέψη για οποιαδήποτε ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου, το ορθό θα ήταν οι µελέτες σε πρώτη φάση να
διορθωθούν ώστε κατ’ ελάχιστον να συγκλίνουν ως προς τις προ-
διαγραφές µε τις οποίες θα περαιωθούν, ενώ τώρα γίνεται ακρι-
βώς το αντίθετο. Δηµιουργείται ένα µεγάλο ποσοτικό και
ποιοτικό χάσµα µεταξύ των µελετών, τερµατίζοντας µε απόλυτη
προχειρότητα κάθε προσπάθεια σύγκλισης τελικών παραδοτέων
ανά µελέτη. Τα λένε πολιτικοί µηχανικοί τοπογράφοι που έχουν
εργαστεί για το Κτηµατολόγιο. Δεν τα λέµε µόνο εµείς. Οι παρα-
πάνω εκκρεµότητες, διαφορετικές για κάθε µελέτη χωρίς ανα-
λυτική καταγραφή, αποτελούν έναν τεράστιο όγκο που το νέο
νοµοσχέδιο, αυτό το νοµοσχέδιο, θα έπρεπε να αντιµετωπίζει
ατελώς, ενώ µε τη µορφή που έχει λάβει αφήνει να πλανάται µία
γενικότερη εντύπωση πως τα ζητήµατα θα λυθούν σταδιακά ή
θα επιταχυνθεί η αντιµετώπισή τους µε µια απλή γενική ανα-
φορά.
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Ο όγκος των ακινήτων που θα βγουν εκτός συναλλαγής θα
είναι τεράστιος. Προφανώς, δεν θα υπάρξει καµµία ασφάλεια
των συναλλαγών. Οι επαγγελµατίες που εργάζονται στον χώρο,
συµβολαιογράφοι, δικηγόροι και πολιτικοί µηχανικοί ή τοπογρά-
φοι, αγρονόµοι θα έχουν τεράστιο ζήτηµα στον τρόπο εργασίας
τους. Και σε αυτό φυσικά θα υπάρχει και η ένταση της εικοσιτε-
τράωρης λειτουργίας της ηλεκτρονικής καταχώρισης που θεσπί-
ζετε σήµερα για την οποία ο Υφυπουργός δεσµεύτηκε -και ποιος
πιστεύει πλέον- ότι στην περίπτωση που θα εµφανιστεί δυσλει-
τουργία, δηλαδή στην περίπτωση που κάποιος θα πουλήσει και
στο µεσοδιάστηµα και µέχρι να γίνει καταχώρηση θα υπάρξει
servicer και fund που θα κατάσχει το ακίνητο ή θα το προσηµει-
ώσει. Δεσµευτήκαµε, δήθεν, ότι θα το δει ο φορέας και αναλό-
γως θα πράξει και θα παρέµβει, ώστε να υπάρξουν εξαιρέσεις
στο εικοσιτετράωρο.

Μας είπατε επίσης σε άλλη χρονική στιγµή ότι κλειδώνει ο
ΚΑΕΚ στον ψηφιακό φάκελο µεταβίβασης ακινήτου και αυτό είναι
το απολύτως ασφαλές. Μιλάµε για το 1% των µεταβιβάσεων που
γίνονται µε τον ψηφιακό φάκελο, γιατί οι πολύ απλές περιπτώ-
σεις µπορούν µόνο να υπαχθούν σε αυτή την κατηγορία µεταβί-
βασης µε ψηφιακό ηλεκτρονικό φάκελο. Σε όλες τις άλλες
περιπτώσεις αυτό είναι ανέφικτο και το γνωρίζετε. Απλά το κρύ-
βετε.

Η εικόνα για τον κόσµο που παρουσιάζετε, τον κόσµο των νο-
µικών, τον κόσµο του Κτηµατολογίου είναι απλά µια εικόνα.
Όµως δεν είναι η πραγµατικότητα. Και αυτό το γνωρίζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νίκη ο κ. Γεώργιος Ρούντας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω χρήση της

δευτερολογίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν επιθυµεί ο κ.

Ρούντας.
Τον λόγο έχει από την Νέα Αριστερά, η κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι θα ξεκινήσω λίγο µε

την παρέµβαση του Πρωθυπουργού. Πέρα από το σχόλιό ότι δεν
µας είπε τίποτα για τα φλέγοντα θέµατα -όπως θα περίµενε κα-
νείς από έναν απλό εξωκοινοβουλευτικό εκπρόσωπο-, ήταν εν-
τυπωσιακό, γιατί έκανε µία τοποθέτηση επί του Κτηµατολογίου
που δεν καταλάβαµε γιατί ήλθε. Ωστόσο είπε µερικά πράγµατα
που αξίζει να σχολιαστούν.

Μας είπε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός ότι είναι ένα έργο δύ-
σκολο. Έχει ξεκινήσει πολλές δεκαετίες, από τον Καποδίστρια -
και συµφωνώ σε όλα αυτά-, ότι είµαστε η µόνη χώρα της
Ευρώπης που δεν έχει Κτηµατολόγιο, βεβαίως και εγώ θα έλεγα
ότι και αυτό αποτελεί ένα τροχοπέδη σε µια αειφόρο ανάπτυξη.
Θα συµπληρώσω ότι δεν είναι µόνο αυτό. Είµαστε µια χώρα που
δεν έχει κυρώσει δασικούς χάρτες -στην Ευρώπη η µοναδική-,
που δεν έχει ολοκληρώσει πολεοδοµικά σχέδια. Πριν ένα, δύο
χρόνια εδώ είχαµε κάποιον Υπουργό που µας έλεγε ότι τα έχει
έτοιµα. Δεν είχε γίνει τίποτα, τοπικά, πολεοδοµικά. Είµαστε µία
χώρα που δεν έχει καθορίσει αιγιαλούς, αρχαιολογικούς χώρους
και παραλίες, που έχει έλλειψη τίτλων, πολυνοµία, εκτεταµένη
χρήση της χρησικτησίας, καταπατήσεις, µοναστηριακή περιου-
σία και όλα αυτά.

Τι δεν µας είπε, όµως, ο κύριος Πρωθυπουργός; Ότι τα πολλά
χρόνια αυτού του κράτους κυβερνούσε η παράταξή του. Δεν
µπορεί να ανασκευάσει την ιστορία. Έχει την µεγαλύτερη ευθύνη
η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά. Γιατί έγινε αυτό; Ήταν ανίκανοι;
Όχι. Ήταν επιλογή. Το να µην τακτοποιείς τον χώρο, σου αφήνει
ακριβώς το περιθώριο να κάνεις deal µε επενδυτές, «θα σου
δώσω αυτό», να κάνεις ρυθµίσεις, να δίνεις όρους δόµησης και
χρήσεις γης όπου σε βολεύει. Γι’ αυτό φτάσαµε σε αυτό το ση-
µείο.

Εποµένως γι’ αυτό τον φωνάζουµε, επειδή ξέρουµε την ιστο-
ρία της χώρας. Ειδικά στα θέµατα του χώρου θα πρέπει να µας
σέβεστε λίγο περισσότερο, κύριε Κυρανάκη. Δεν έχουµε κάτι

άλλο στο µυαλό µας, χρόνια δουλεύουµε σε αυτά.
Αυτά να πούµε στον κύριο Πρωθυπουργό. Ανησύχησα και µε

τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης που βγήκαν σήµερα -είναι
πρωτοφανές αυτό- και έχουν µιλήσει περισσότερο από ποτέ, όλη
η Νέα Δηµοκρατία και όλοι είναι ενθουσιασµένοι. Έχει γίνει µια
εξαιρετική κουβέντα από όλες τις πλευρές, θα παραδεχτώ, µε
επιχειρήµατα και φαίνεται ότι κάποιοι δεν θέλουν να δουν ποια
είναι η πραγµατικότητα. 

Εγώ θα πω το εξής: τόσα χρόνια, τόσες κυβερνήσεις, τόσες
διοικήσεις, τόσο επιστηµονικό δυναµικό, τόσες υπηρεσίες πάλε-
ψαν γι’ αυτό το Κτηµατολόγιο. Δύσκολο έργο. Πραγµατικά δύ-
σκολο. Έχει τεχνικά, είναι δύσκολο. Κανένας δεν είχε αυτή τη
φαεινή ιδέα που µας είπε ο κ. Κυρανάκης. Δηλαδή, µπράβο! Ούτε
ο Καποδίστριας δεν µπορούσε να το σκεφτεί. Το ανοίγω, τα βάζω
όλα µέσα και τελειώσαµε. Δεν είναι έτσι, όµως. Πραγµατικά. Λέει
ο κύριος Πρωθυπουργός –και τον έχετε παραπλανήσει- «η δυνα-
τότητα του πολίτη να διορθώνει αντί για µακροχρόνιους δικαστι-
κούς αγώνες». Αλήθεια; Εγώ έχω δηλώσεις. Όταν λέγαµε εµείς
ότι µε το νοµοσχέδιο τερµατίζεται η λογική της συνολικής και
ορθής καταγραφής ακινήτων µε τεράστια κενά ανά περιοχές, η
Κυβέρνηση µάς απάντησε ότι θα λυθούν µε την πάροδο του χρό-
νου µέσα από τη φυσική ροή των δικαιοπραξιών. Έχει έρθει ένα
ταµείο ανάπτυξης και ανθεκτικότητας και να µην επεκταθώ που
µοιράζονται τα λεφτά και αντί να µείνει κάτι σε αυτή τη χώρα,
πάµε και κλείνουµε. Ελπίζω ειλικρινά να διαψευστώ και να έχετε
δίκιο. Να µη βρεθούµε µετά από πέντε, έξι χρόνια και έχουµε τη
µισή χώρα στα δικαστήρια και όλα άλυτα και να µη δούµε και εµ-
πλοκή µε το Ταµείο Ανάκαµψης που παραβιάζετε προφανώς
τους όρους. Μιλάνε για τεχνικές αποκλίσεις και εδώ έχουν πάει
τα πάνω κάτω.

Η φιλοσοφία του, καθολική και ενιαία -καµµία σχέση- στο ότι
λειτουργούν όλα τα διαφορετικά στάδια. Τα είπαµε και τα ξανα-
είπαµε. Αλλά και η δέσµευση απέναντι στον πολίτη. Πραγµατικά
οι πολίτες ζητάνε χρηµατοδότηση του έργου και τώρα επιβαρύ-
νονται µε επιπλέον κόστος. Και δικαστικού επιµελητή και πιστο-
ποιηµένου µηχανικού. Και αυτό αποτυπώνεται στην ανάλυση
συνεπειών ρύθµισης. Και γι’ αυτό δεν ακούσαµε κουβέντα.

Ακούστε λίγο, το Κτηµατολόγιο αναµετρήθηκε µε τις τερά-
στιες αδυναµίες του ελληνικού κράτους από την ίδρυσή του.
Είναι γεγονός. Και από εκεί και πέρα κάθε φορά δικαιώνονταν
όσοι παραβίαζαν, όσοι καταπατούσαν. Είναι πραγµατικά ένα από
τα µεγαλύτερα έργα. Έτσι πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Γι’
αυτό και το πονάµε, γι’ αυτό και λέµε ότι ένας πιστοποιηµένος
µηχανικός δεν µπορεί να καταργεί την προανάρτηση και την
ανάρτηση.

Κύριε Υπουργέ, θα κλείσω τώρα, αλλά µόλις επαναλάβετε κάτι
το οποίο είναι σωστό. Ότι κάθε γραµµή ορίου ιδιοκτησίας είναι
εστία διαφωνιών. Όταν δεν υπάρχει σαφής οριοθέτηση στον χώρο
και δεν υπάρχει τοπογραφικό µε συντεταγµένες. Σωστό είναι. Σκε-
φτείτε ότι αν έχουµε τριάντα εκατοµµύρια εγγραφές, είναι πάνω
από ένα δισεκατοµµύριο αυτές οι διαφωνίες. Τι γίνεται τώρα;
Μέχρι τώρα υπήρχε αυτή η διαδικασία puzzle, όπως ανέφερα, δη-
λαδή η εξέταση των οριογραµµών γινόταν µε τη συµµετοχή όλων
των όµορων και έπρεπε να κουµπώσει το ένα πάνω στο άλλο. Επί-
πονη, αλλά κάπου οδηγούσε. Τώρα η ατοµική η προσφυγή. Εδώ
είναι και ο πυρήνας της διαφορετικής αντίληψης.

Σταµατάω εδώ. Δεν µας δώσατε στοιχεία βέβαια που ζητή-
σαµε. Είπατε συµφωνούν οι µηχανικοί, αλλά δεν τους είδαµε να
έρχονται στην ακρόαση των φορέων. Εν πάση περιπτώσει, ξανα-
λέω ότι εύχοµαι να διαψευστώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει από την Ελληνική Λύση ο κ. Γραµµένος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερο-

λογήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν επιθυµεί ο κ.

Γραµµένος.
Περνάµε στο Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος και την κ.

Μαρία Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Πραγµατικά δεν θα υπήρχε λόγος να πάρω τον χρόνο της δευ-
τερολογίας, γιατί έχουµε εξαντλητικά τοποθετηθεί και στις επι-
τροπές και στην αρχική πρωινή τοποθέτηση.

Με προκάλεσε, όµως, η τοποθέτηση του Υφυπουργού και τα
αλληλοσυχαρίκια µε τους Βουλευτές, ιδιαίτερα των προβληµα-
τικών περιοχών της πιλοτικής κτηµατογράφησης, µεταξύ των
οποίων ενέταξε και την περιοχή της Λέσβου για τη Μυτιλήνη, τη
Γέρα, τη Μόρια και τις περιοχές που είναι προβληµατικές.

Και λέω ή κάτι δεν έχω καταλάβει εγώ ή περιµένω να µας ανα-
κοινώσετε πώς λύθηκαν τελικά αυτά τα προβλήµατα για τα οποία
αλληλοσυγχαίρεστε για τη µεγάλη επιτυχία και τη συζήτηση για
λάθη που ξεπερνούν το 90% -σας ακούω- για λάθη των σχεδίων
κτηµατογράφησης για ακίνητα που δεν αποτυπώνονται και δεν
συναντιούνται πουθενά τα όρια κτηµατογράφησης µε τα πραγ-
µατικά όρια των ακινήτων -Πότε αυτά, λοιπόν, θα ολοκληρωθούν;
Με τι κόστος; Σε τι χρόνο;-, για διαδικασίες που επειδή άκουσα
και άλλους ξεχασιάρηδες Βουλευτές που αναφέρθηκαν -για πα-
ράδειγµα και ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ- στα προβλήµατα το
2011-2012 γιατί µιλάµε για προβλήµατα δεκαπενταετίας τουλά-
χιστον. Δεν είπαν ποιος ήταν κυβέρνηση όταν παραλάµβαναν την
προβληµατική κτηµατογράφηση, για την οποία βεβαίως το έργο
προ πολλού παραδόθηκε, ελέγχθηκε υποτίθεται και εξοφλήθηκε.
Δεν είπαν ποιες ήταν οι κυβερνήσεις την περίοδο που δεν απαν-
τήθηκαν, το 2011 και το 2012, οι ενστάσεις των κατοίκων που
µπήκαν στη διαδικασία να ζητήσουν να καταγραφούν τα ακίνητά
τους. Δεν απαντήθηκε ποιος ήταν κυβέρνηση στο 2015 που δεν
συµπεριλήφθηκε, όπως είχε δεσµευτεί και η τότε πολιτική ηγε-
σία, στην επανακτηµατογράφηση η περιοχή. Και τώρα περιµέ-
νουµε να δούµε πώς πραγµατικά και αν θα λυθεί αυτό το
πρόβληµα τέτοιας µεγάλης έκτασης. Γιατί, ξέρετε, συχαρίκια
ακούσαµε και λίγους µήνες πριν που είχε έρθει νοµίζω ο προκά-
τοχός σας Υπουργός, ενώ από τα πεντέµισι χιλιάδες και τα δέκα
χιλιάδες µισό ακίνητα έχουν µέχρι σήµερα διορθωθεί τα διακόσια
και ούτε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κρατάµε την επιφύλαξή µας για τον τρόπο µε
τον οποίο πάτε µε όλες αυτές τις εκατοντάδες χιλιάδες εκκρε-
µότητες που υπάρχουν στο Κτηµατολόγιο να προχωρήσετε την
ολοκλήρωσή του και το πέρασµα στη φάση του εν λειτουργία
Κτηµατολογίου και δεν επανέρχοµαι σε αυτά.

Βεβαίως, από αυτή την άποψη, και ορισµένες θετικές ρυθµί-
σεις, τις οποίες, ναι, τις αναγνωρίζουµε και θα τις ψηφίσουµε -
για παράδειγµα το άρθρο 16- θεωρούµε ότι µένουν στο κενό σε
µια συνολικά προβληµατική διαδικασία.

Όπως για παράδειγµα -και οφείλω να το πω γιατί δεν πρόλαβα
στην πρωινή µου τοποθέτηση- το άρθρο 15, όπου σωστά λύνον-
ται για παράδειγµα οι περιπτώσεις της περιοχής της Λαυρεωτι-
κής που ήταν µια περίπτωση, η οποία ταλανίζει για χρόνια τους
κατοίκους και τους ιδιοκτήτες. Όµως, επειδή το άρθρο δεν
αφορά µόνο τη συγκεκριµένη περίπτωση, αλλά αφορά συνολικά
την περίπτωση της αποδοχής αντιρρήσεων, εµείς µε δεδοµένο
ότι η αποδοχή των αντιρρήσεων για τους δασικούς χάρτες µε
βάση τον ρυθµό εξέτασης µπορεί να φτάσει και τα δέκα χρόνια,
λόγω της µεγάλης υποστελέχωσης των υπηρεσιών και των τρα-
γικών λαθών που και εκεί οι µελετητικές εταιρείες που ανέλαβαν
να τους υλοποιήσουν έχουν κάνει, θεωρούµε ότι εξ αυτού του
λόγου συνεχίζεται η ανασφάλεια. Βεβαίως, υπάρχουν και κενά
στις περιοχές των εκτός κυρωµένων δασικών χαρτών για να
υπάρξουν κίνδυνοι για τους αποχαρακτηρισµούς κ.λπ., γι’ αυτό
σε αυτό το άρθρο θα τοποθετούµε «παρών», παρ’ ότι θεωρούµε
ότι σωστά λύνονται ορισµένα ζητήµατα και ξαναλέω και για την
περιοχή της Λαυρεωτικής και για άλλες περιοχές που ταλαιπω-
ρούνται. Όµως, κρατούµε την επιφύλαξή µας γιατί ο χρόνος εξέ-
τασης των αντιρρήσεων επί των δασικών χαρτών είναι
πραγµατικά τεράστιος. Η κατάσταση και στην περίπτωση των δα-
σικών χαρτών, όπως και στην κτηµατογράφηση, απέχει πάρα
πολύ από την πραγµατική εικόνα και έχουν δηµιουργηθεί τερά-
στια προβλήµατα και ασυµφωνίες.

Και από αυτή την άποψη, δεν θεωρούµε ότι µπορεί πραγµατικά
να λυθούν έγκαιρα και σωστά τα προβλήµατα που υπάρχουν,
αλλά νοµίζω ότι θα διαιωνίζεται η αβεβαιότητα που υπάρχει και
σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα για το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Ιλχάν
Αχµέτ.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς δεν θέλω να µακρηγορήσω, αλλά επειδή ο κύριος

Υπουργός κατέθεσε νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αυτό πρακτικά ση-
µαίνει ότι οποιαδήποτε άλλη αλλαγή από δω και µπρος δεν µπο-
ρεί να γίνει. Φυσικά, θεωρητικά, µπορεί να γίνει µέχρι να µιλήσει
ο κύριος Υπουργός και να κηρυχθεί περαιωµένη η συζήτηση.
Όµως, όλοι ξέρουµε στη Βουλή χρόνια ότι κατόπιν αυτού δεν
µπορούν να υπάρξουν άλλες αλλαγές. Οπότε, θα ήθελα να µι-
λήσω λίγο για το µέλλον, το τι µπορούµε να κάνουµε. Γιατί κατά
τη διαδικασία των επιτροπών -όντως, αυτό το οµολογούµε και
εκπλαγήκαµε ευχάριστα ως ΠΑΣΟΚ- είχαµε µια καλή συνεργασία
στις επιτροπές και, όντως, κάποιες προτάσεις, όχι µόνο δικές
µας, αλλά και άλλων συναδέλφων από άλλες πτέρυγες, έγιναν
δεκτές. Βέβαια, εµείς ως πολιτική παράταξη µε διαφορετική φι-
λοσοφία έχουµε διαφορετικό τρόπο προσέγγισης του ζητήµα-
τος. Τα είπαµε σε γενικές γραµµές, οπότε επί της αρχής δεν
πειστήκαµε και θα καταψηφίσουµε.

Όµως, θέλω να κάνω κάποιες προτάσεις και να δώσω κάποιες
απαντήσεις για το τι µπορούµε να κάνουµε. Κοιτάξτε, υπάρχει
ένα τεράστιο θέµα µε τα αγνώστου ιδιοκτησίας, µε αυτά που
έχουν χαρακτηριστεί ως άγνωστα. Κατ’ αρχάς, πώς χαρακτηρί-
ζεται µια περιουσία ως άγνωστη; Όταν δεν δηλώνεται καθόλου
από κάποιον, διότι αν δηλωθεί και µπει το όνοµά του ονοµαστικά
και αυτός δεν προσκοµίσει τίτλους ιδιοκτησίας, θα λέει «εκκρεµεί
αποδοχή κληρονοµιάς» ή «εκκρεµεί συµβόλαιο». Άρα αυτό που
λέτε ως προς τις άγνωστες ιδιοκτησίες ότι µπορούν ανά πάσα
στιγµή, και τώρα, να πάνε να προσκοµίσουν συµβόλαιο και να το
δηλώσουν, αφορά απειροελάχιστες περιπτώσεις. Γιατί; Για ένα
ακίνητο που είναι άγνωστο κι εγώ θεωρώ ότι είναι δικό µου, πώς
θα κάνω συµβόλαιο αν δεν έχω κτηµατογράφηση; Για να κάνω
ένα συµβόλαιο αγοραπωλησίας, για να κάνω µια αποδοχή, απα-
ραίτητο για το παραδεκτό του συµβολαίου είναι να προσκοµίσω
κτηµατολογική εγγραφή, κτηµατολογικό φύλλο. Τουλάχιστον,
εκεί –έτσι είναι κύριε Υπουργέ, το ξέρετε και θα απαντήσει ο κύ-
ριος Υπουργός- πρέπει ο συµβολαιογράφος απαραιτήτως να επι-
ζητά κτηµατολογικό διάγραµµα και να αναφέρεται το όνοµα.
Μπορεί εκεί να λέει ανήκει ότι στον Κωνσταντίνο τάδε, αλλά να
λέει «εκκρεµεί αποδοχή». Εκεί, ναι. Άρα σε πραγµατικές κατα-
στάσεις αγνώστου ιδιοκτήτη δεν θα δουλέψει αυτό το άρθρο.
Άρα αυτό που λέτε µε συµβόλαιο αφορά λίγους. Πρώτον αυτό.

Δεύτερον, θα υπάρχουν πολλές εγγραφές που έγιναν εσπευ-
σµένα και υπάρχει το θέµα µε την προθεσµία. Γι’ αυτό θα σας
πρότεινα να φέρετε ένα νοµοσχέδιο, αφού το επεξεργαστείτε,
που θα αφορά µόνο αυτές τις περιπτώσεις, έστω µε πέντε
άρθρα. Τι θα κάνουµε µε τις ιδιοκτησίες που έχουν χαρακτηρι-
στεί ως αγνώστου ιδιοκτησίας; Πώς µπορούµε να τα θεραπεύ-
σουµε µε λιγότερο κόστος, χωρίς βέβαια να παραβιάσουµε; Ας
πούµε, µια πρόταση θα ήταν -επίκαιρα το λέω- εάν δεν ανήκει
στη δασική υπηρεσία, αν δεν διεκδικείται από το δηµόσιο, αν δεν
διεκδικείται από κάποιον άλλον και αποδεικνύεται η µακροχρόνια
χρήση του –απλά σας λέω τώρα µια σκέψη, σκέφτοµαι φωναχτά,
όπως λέµε- να µπορέσει να διεκπεραιωθεί και να δηλωθεί χωρίς
να πάει στο δικαστήριο. Αλλιώς, κάθε ιδιοκτησία που είναι αγνώ-
στου πρέπει να πάει στον κτηµατολογικό δικαστή, να κοινοποι-
ηθεί στο ελληνικό δηµόσιο, το ελληνικό δηµόσιο να έρθει να πει:
«Είναι δικό µου ή δεν είναι δικό µου». Και ξέρετε, κατά τεκµήριο,
κάθε ιδιοκτησία που είναι αγνώστου τεκµαίρεται µαχητά ότι είναι
του ελληνικού δηµοσίου. Άρα, κύριε Υπουργέ, θα βρεθείτε µπρο-
στά σε χιλιάδες τέτοια προβλήµατα.

Εµείς θα υπερψηφίσουµε πολλές από τις διατάξεις σας. Δεν
θα αναφερθώ στο ποιες είναι, θα το δείτε µετά την ψηφοφορία.
Θα επιµείνω στην αρχική θέση, όµως, πραγµατικά θέλω να προ-
σεγγίσετε αυτό το ζήτηµα πιο τεχνοκρατικά και εµείς ως ΠΑΣΟΚ
είµαστε εδώ να βοηθήσουµε και σε αυτήν τη διαδικασία, διότι αν
δεν λύσουµε το πρόβληµα µε τις ιδιοκτησίες «αγνώστου ιδιο-
κτήτη», δεν θα ολοκληρωθεί ποτέ ουσιαστικά το Κτηµατολόγιο.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Προς διευκρίνιση κάποιων ζητηµάτων, που ακόµη δεν έχουν
γίνει ενδεχοµένως κατανοητά.

Κατ’ αρχάς, υπάρχει και η περίπτωση που ένας πολίτης έχει
πάει να δηλώσει, αλλά απορρίφθηκε η αίτηση του. Και αυτό, στις
πρώτες εγγραφές, µπορεί να καταλήξει να είναι «αγνώστου». Ευ-
ρείας εφαρµογής περίπτωση.

Αυτό που λέτε µε το συµβόλαιο ισχύει µόνο για τη στενή χρο-
νική περίοδο, όπου τρέχει η διαδικασία κτηµατογράφησης στη
συγκεκριµένη περιοχή. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα: Έχω εγώ
τον παππού µου, ο οποίος δεν πήγε να δηλώσει σε µια περιοχή,
η οποία µπορεί να έκλεισε το 2015. Και αυτή ιδιοκτησία, στην
οποία έχουµε το σπίτι µας, φαίνεται «αγνώστου». Το συµβόλαιο
αγοραπωλησίας είναι παλιό, είναι προ της διαδικασίας κτηµατο-
γράφησης. Αυτό έχει µεταγεγραµµένο τίτλο, προφανώς, στο
υποθηκοφυλακείο. Με αυτό τον τίτλο πας και γράφεις δικαίωµα.
Άρα, λοιπόν, δεν είναι καθόλου στενή η εφαρµογή αυτής της διά-
ταξης.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Δεν υπάρχει περίπτωση να µην πάει να το δη-
λώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, µη διακόπτετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Δεν υπάρχει περίπτωση να µην πάει να το δηλώ-
σει; Προφανώς, δεν έχετε καλή εικόνα της συµµετοχής του
κόσµου ανά περιοχή.

Εµείς, όµως, δεν το κατακρίνουµε αυτό και του λέµε ότι δεν
αντιµετωπίζουµε τιµωρητικά τον πολίτη ή τον πρόγονό του που
δεν πήγε να δηλώσει. Του δίνουµε και άλλη ευκαιρία. Άρα, λοι-
πόν, θέλω να είναι σαφές και κατανοητό.

Δεύτερον, στην πρότασή σας για τη νοµοθετική αντιµετώπιση
για τα «αγνώστου». Ναι, είµαστε θετικοί. Το είπαµε ότι ακριβώς
µετά από αυτό το νοµοσχέδιο, ανοίγει ο διάλογος µε την ολοµέ-
λεια των δικηγορικών συλλόγων, για να µπορέσει να εξευρεθεί
µία λύση.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτή η λύση δεν µπορεί να κατα-
πατά και τη δηµόσια περιουσία. Ένα µεγάλο κοµµάτι γης σε όλη
την επικράτεια, ο νόµος του 1995 του ΠΑΣΟΚ σωστά είχε προ-
βλέψει, έλεγε ότι «το Κτηµατολόγιο θα αποκαλύψει και τη δηµό-
σια περιουσία». Γιατί και η δηµόσια περιουσία σε πάρα πολλές
περιπτώσεις έχει πολυπλοκότητες, έχει αναφορές στο µακρινό
παρελθόν, έχει αναφορές στο οθωµανικό δίκαιο, κ.λπ..

Άρα, λοιπόν, µην τα ισοπεδώνουµε όλα. Υπάρχουν και πάρα
πολλά ακίνητα, τα οποία, ναι µεν έχουν εγγραφεί «αγνώστου»,
τα οποία, όµως, σωστά θα καταλήξουν στο ελληνικό κράτος και
το ελληνικό κράτος θα πρέπει να αποφασίσει πώς θα τα αξιοποι-
ήσει υπέρ των νέων γενιών, των νέων οικογενειών, των νέων ζευ-
γαριών και ούτω καθεξής.

Αυτά προς το παρόν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει, από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Γεώργιος Καραµέ-

ρος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο. Νοµίζω ότι εκ-

φράζει εν συνόλω την Εθνική Αντιπροσωπεία. Να εκφράσουµε την
ανησυχία µας για τη γενίκευση του πολέµου στη Μέση Ανατολή.
Μετά το βοµβαρδισµό της Γάζας, µετά τους βοµβαρδισµούς στην
Υεµένη, στη Συρία, στο Λίβανο έχουµε και βοµβαρδισµούς στο Ισ-
ραήλ. Αυτό που φάνταζε µέχρι πριν από λίγα χρόνια µια κρίση,
που δεν θα µπορούσε να προβλεφθεί ουσιαστικά, είναι σε εξέλιξη.
Συνεδριάζει αύριο το ΚΥΣΕΑ. Ας ελπίσουµε ότι ο χειρισµός από
πλευράς της ελληνικής Κυβέρνησης και κυρίως η µη εµπλοκή σε
όλη αυτή την υπόθεση, θα κυριαρχήσει ως αντίληψη.

Βέβαια, οι πολίτες µπορούν και παρακολουθούν στα άλλα κα-
νάλια, αν κάνουν ζάπινγκ τώρα και µας βλέπουν στο κανάλι της

Βουλής, λεπτοµέρειες για κάθε πύραυλο που αποκρούει το «Iron
Dom» στο Ισραήλ, ενώ δεν έχουν ιδιαίτερη εικόνα -παρά µόνο
κάποια βίντεο στα δελτία ειδήσεων- για το τι συµβαίνει για τρίτη
µέρα, ξηµερώνει τέταρτη σε λίγο, στην Κορινθία.

Ξέρετε κάτι, κύριοι Υπουργοί; Η σηµερινή θλιβερή παρουσία
του κ. Μητσοτάκη, που ήρθε και έφυγε σαν κλέφτης και δεν είπε
µία κουβέντα για τις ευθύνες της Κυβέρνησης, όταν Οκτώβριο
µήνα καίγεται η Κορινθία για τέταρτη ηµέρα, χωρίς άλλο ανοιχτό
µέτωπο µε 19 βαθµούς Κελσίου αυτή τη στιγµή που µιλάµε και
24 βαθµούς κατά τη διάρκεια της ηµέρας, οπότε και το αφήγηµα
της «κλιµατικής κρίσης» κάπου χωλαίνει, µε πολύ περιορισµένα
πτητικά µέσα, δείχνει την ανεπάρκεια στον σχεδιασµό και την
προβληµατική διαχείριση που έχετε κάνει.

Τώρα θα ήθελα να πω κάποια πράγµατα πολύ διαφορετικά
από την πρώτη µου τοποθέτηση και πράγµατα που δεν έχουν
ακουστεί εδώ σήµερα. Ακούω µε σεβασµό και τη δική σας προ-
σπάθεια, κύριε Κυρανάκη, που ως νοµικός προφανώς ασχολεί-
στε τόσο καιρό µε το Κτηµατολόγιο, προσπαθείτε να τα λύσετε
και κάποιες διατάξεις θα τις υπερψηφίσουµε. Ακούω και τους ει-
σηγητές νοµικούς ή συµβολαιογράφους ή µηχανικούς των άλλων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που εύστοχες παρατηρήσεις σας
κάνουν και νοµίζω καλόπιστες.

Είπαµε και εµείς για την ανασφάλεια δικαίου, για το αµάχητο
τεκµήριο του δηµοσίου, τη διπλή δήλωση της ίδιας περιουσίας,
το µπέρδεµα που θα προκύψει µε τα ακίνητα «αγνώστου» ιδιο-
κτήτη. Καταλαβαίνω ότι θέλετε να κλείσετε τις εκκρεµότητες και
να κοιτάξετε στα µάτια τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης.

Αυτό το οποίο, όµως, πρέπει να εξηγηθεί και θέλω να το κάνω
τώρα είναι γιατί ήρθε ο κ. Μητσοτάκης σήµερα εδώ, γιατί από-
ρησαν πολλοί. Ήρθε και έφυγε σαν τον κλέφτη. Ήρθε για τη «MI-
CROSOFT». Γιατί τέτοιες µέρες πριν τέσσερα χρόνια στο
Μουσείο της Ακρόπολης, 5 Οκτωβρίου, συναντήθηκε µε τον Πρό-
εδρο της «MICROSOFT», τον κ. Brad Smith, εξήγγειλαν λαγούς
µε πετραχήλια. Τίποτα δεν έχει γίνει από όλα αυτά. Τώρα θα ξε-
κινήσει στα Σπάτα µετά από τέσσερα χρόνια ένα από τα τρία
Data Center, που είχατε υποσχεθεί µε υπεργολάβο την «ΤΕΡΝΑ».
Τουλάχιστον ελπίζω να έχει ενηµερώσει ο κ. Μητσοτάκης την
«MICROSOFT» για την «ΤΕΡΝΑ» ότι παίρνει το Ultra-fast Broad-
band, έργο 880 εκατοµµυρίων ευρώ και κάνει πίσω. Πίσω δεν
έκανε, κύριε Υπουργέ; Παίρνει τη «ΛΑΡΚΟ» και κάνει πίσω. Θα
πάρει την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ» µεθαύριο, που θα το συζητήσουµε πάλι
εδώ, γιατί εκεί είναι εγγυηµένα τα κέρδη.

Τι θέλετε, λοιπόν, να κάνετε; Θέλετε ουσιαστικά να νοµιµοποι-
ήσετε, να νοµοθετήσετε τη χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης,
προκειµένου να αγοράσετε τα προϊόντα της «MICROSOFT». Δεν
µας είπατε κουβέντα για το πόσο θα κοστίσει. Θα είχε ενδιαφέ-
ρον, κύριε Παπαστεργίου, να µας κάνετε µια εκτίµηση, γιατί
άκουσα µε προσοχή τον κ. Κυρανάκη και εκεί είπε το αυτονόητο.
Θα ελέγχει η τεχνητή νοηµοσύνη και ο προϊστάµενος θα ελέγχει
την εισήγηση της τεχνητής νοηµοσύνης αν ευσταθεί ή όχι και θα
έχει δικαίωµα να την ακυρώσει ή όχι. Έτσι δεν το είπατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Προφανώς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Καµµία αντίρρηση, συµφωνούµε.
Εµείς δεν είµαστε τεχνοφοβικοί. Είµαστε υπέρ της τεχνητής νοη-
µοσύνης. Απλά ο κ. Μητσοτάκης και εσείς που εκτελείτε, κύριοι
Υπουργοί, κάνει µία ακόµα µπίζνα. Ποια είναι η διαφάνεια; Πόσο
θα κοστίσει η τεχνητή νοηµοσύνη; Γιατί δεν επενδύετε σε ανθρώ-
πινο δυναµικό, που σας το λέει εδώ όλη η αγορά, όπως εκπρο-
σωπείται από τους Βουλευτές, µηχανικούς, δικηγόρους που
ξέρουν τα προβλήµατα;

Άρα, εδώ υπάρχει ένα συγκεκριµένο νήµα που πρέπει κάποιος
να το ακολουθήσει φτάνοντας σήµερα στη νοµοθέτηση σας στην
πρώτη συνάντηση του κ. Μητσοτάκη µε τη «MICROSOFT» στο
Μουσείο της Ακρόπολης, τη συνάντησή του το 2023 στο Ντουµ-
πάι, τότε είχε στηθεί και µια ολόκληρη φιέστα.

Και να κλείσω λέγοντας γι’ αυτά που αλληλοσυγχαίρεστε καθ’
όλη τη διάρκεια της συζήτησης. Είστε έκτο χρόνο Κυβέρνηση.
Εµείς υπερψηφίζουµε τις θετικές διατάξεις, που λύνουν τα όποια
προβλήµατα στο Κτηµατολόγιο µε τις συνθήκες που υπάρχουν.
Είστε έκτο χρόνο Κυβέρνηση. Δεν θέλω να κάνω αναδροµή στις
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παλινωδίες στο Κτηµατολόγιο, αλλά όταν εσείς δίνετε στη δηµο-
σιότητα και µε την επικοινωνιακή κυριαρχία που έχετε ότι ολο-
κληρώνεται η κτηµατογράφηση θα πρέπει να θυµίσουµε τις
αλλαγές διοικήσεων, τον διοικητή της µιας µέρας µε τον πρό-
εδρο της µίας µέρας, δύο που είχατε βάλει και όλα αυτά τα οποία
καθυστέρησαν.

Έρχεστε, λοιπόν και λέτε, τα καταφέραµε, ενώ έχετε να ανα-
µετρηθείτε µε τον κακό σας εαυτό την τελευταία πενταετία. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και αυτές είναι και οι καθυστερήσεις και
στις επενδύσεις που υποσχεθήκατε σε σχέση και µε την ψηφιακή
µετάβαση και µε τον τρόπο που νοµοθετείτε, προκειµένου να
εξυπηρετήσετε ένα αφήγηµα και κυρίως αυτό το οποίο είχε
ακουστεί από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης από την αείµνηστη
Φώφη Γεννηµατά την πρόθεση και τη διάθεση να λειτουργεί η
«Μαξίµου Α.Ε.». Αυτήν υπηρετείτε κατά κύριο λόγο και µε τη ση-
µερινή σας τοποθέτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Λοβέρδος και
ολοκληρώνονται οι δευτερολογίες.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Σας το είχα πει από το πρωί, από τις 10 το πρωί ότι θα πάει

πολύ µακριά η σηµερινή µέρα και πήγε. Όµως, ενώ είχα κάνει
την παράκληση να σκεφτούµε το πόσο σηµαντικό είναι αυτό το
νοµοσχέδιο και να το υπερψηφίσουµε όλοι, γιατί είναι θετικό για
τον πολίτη, καταλήξαµε να συζητάµε θέµατα που δεν έχουν απο-
λύτως καµµία σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς να πω κι εγώ µε τη σειρά µου -και απαντώ στον
αγαπητό φίλο, τον κ. Καζαµία από την Πλεύση Ελευθερίας- ότι
και εµείς όλοι, δεν νοµίζω να υπάρχει λογικά σκεπτόµενος άν-
θρωπος που να µην ανησυχεί από την κλιµάκωση του πολέµου
στη Μέση Ανατολή και πολύ περισσότερο εµείς οι Έλληνες που
είµαστε στη γειτονιά αυτή. Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο δεν
χρειάζονται ούτε ακρότητες ούτε οξύτητες ούτε υψηλοί τόνοι.
Αύριο µε υπευθυνότητα και συνέπεια προς το εθνικό συµφέρον
συνέρχεται, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Καραµέρος, εκτάκτως
το ΚΥΣΕΑ και θα πάρει εκείνο τις αποφάσεις που χρειάζεται για
να προστατεύσει τα εθνικά συµφέροντα.

Επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω κάτι, κύριε Καζαµία,
επειδή ακούστηκε εδώ στη Βουλή στην Ολοµέλεια το πρωί από
την Πρόεδρο του κόµµατός σας, την αξιότιµη κ. Κωνσταντοπού-
λου, σε µια αντιπαράθεση που είχε µε τον Γενικό Γραµµατέα της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, ότι της φέρ-
θηκε -προφανώς το θεώρησε- άσχηµα ο κ. Καλαφάτης επειδή
είναι γυναίκα.

Να σας πω ότι για µας στη Νέα Δηµοκρατία και υποθέτω για
όλους εδώ µέσα στη Βουλή, όταν βρισκόµαστε στην Αίθουσα
αυτή δεν υπάρχουν ούτε άνδρες ούτε γυναίκες ούτε κρίνονται
ούτε αξιολογούνται οι Βουλευτές που βρίσκονται εδώ µέσα ούτε
από τις θρησκευτικές τους πεποιθήσεις ούτε από τις σεξουαλι-
κές τους προτιµήσεις, ούτε από το αν είναι ψηλοί ή κοντοί, αν
έχουν περισσότερα κιλά ή λιγότερα.

Αποκλειστικά εδώ µέσα είµαστε τριακόσιοι πολιτικοί και αξιο-
λογούµαστε από την αφοσίωσή µας στο Σύνταγµα, στο οποίο
έχουµε υποσχεθεί υποταγή και υπακοή, από τον σεβασµό µας
στον Κανονισµό της Βουλής, από τα κοινοβουλευτικά ήθη που
τηρούµε και από τη στοιχειώδη θα έλεγα ανθρώπινη ευγένεια,
την οποία υποχρεούµαστε σαν ανθρώπινα όντα να έχουµε. Και
έχουµε δικαίωµα φυσικά να λέµε τις απόψεις µας, αλλά µε ήθος
και ευγένεια.

Και έρχοµαι τώρα σε αυτό που άκουσα προηγουµένως. Το
άκουσα και από την κ. Κωνσταντοπούλου, το άκουσα τώρα και
από τον κ. Καραµέρο. Δεν ξέρω αν το είπε και κάποιος άλλος,
ότι ο κ. Μητσοτάκης ήρθε και έφυγε σαν κλέφτης. Αυτή τη λέξη
θα µπορούσατε να την αποφύγετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Το «σαν»;
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
Θα µπορούσατε να την αποφύγετε γιατί ο Πρωθυπουργός

ήρθε και µίλησε για ένα µείζονος σηµασίας νοµοσχέδιο, έκανε

την οµιλία του και αποχώρησε, όπως και πάρα πολλοί άλλοι συ-
νάδελφοι έρχονται κάνουν την οµιλία τους και αποχωρούν. Δεν
ήταν συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών αρχηγών, ώστε να παρα-
µείνει εδώ για να απαντήσει στους υπόλοιπους πολιτικούς αρχη-
γούς. Αυτό το «σαν κλέφτης», το οποίο συνδέθηκε και µε το
«Μαξίµου Α.Ε.» από τον κ. Καραµέρο, κατά τη γνώµη µου υπο-
βαθµίζει και το κύρος της Κυβέρνησης, προσπαθεί να υποβαθ-
µίσει και να προσβάλει την Κυβέρνηση, αλλά και το έργο που
επιτελεί. Δεν θα το συνεχίσουµε.

Αυτό που δεν κατάλαβα, επειδή το ανέφερε και αυτό ο ειση-
γητής της Μειοψηφίας, είναι τι εννοούσε µε τη «MICROSOFT».
Τώρα πως µπερδεύτηκε το Εθνικό Κτηµατολόγιο µε την «MI-
CROSOFT» δεν το έχω καταλάβει. Η «MICROSOFT» είναι µια από
τις µεγαλύτερες εταιρείες παγκοσµίως, µια από τις µεγαλύτερες
εταιρείες παγκοσµίως που αν βρεθεί και επενδύσει στην Ελλάδα
είναι προς το συµφέρον της Ελλάδος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Το περιµένουµε πέντε χρόνια.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν έρθει και

αν γίνει, θα είναι καλό. Διαφωνούµε. Τώρα τι σχέση έχει αυτό µε
την τεχνητή νοηµοσύνη που θα χρησιµοποιεί το Κτηµατολόγιο;
Δεν ξέρω ποιος αναλαµβάνει το έργο, αλλά αν το αναλάµβανε η
«MICROSOFT», ποιο είναι το κακό; Αν δεν το αναλάβει η «MI-
CROSOFT» που είναι κορυφαία στον χώρο αυτό, ποιος θα το
αναλάβει;

Να πάµε, όµως, και παρακάτω. Είδα ότι στην ουσία στις πε-
ρισσότερες διατάξεις του νοµοσχεδίου όλοι συµφωνούσαµε.
Κάτι µικροεπισηµάνσεις υπήρχαν. Σε όλα συµφωνούσαµε. Δεν
υπήρξαν πραγµατικές διαφορές. Στοιχειώδη λογική αν έχεις και
παρακολουθήσεις τι λέει ο κάθε οµιλητής, καταλαβαίνεις ότι στη
βάση του συµφωνεί. Υπήρξαν κάποιες µικροδιαφορές. Τις διευ-
κρίνισε µε πολύ επεξηγηµατική και σαφή τρόπο ο Κώστας Κυρα-
νάκης, ο Κωνσταντίνος Κυρανάκης. Εµείς είµαστε παλιάς γενιάς,
το «Κωνσταντίνος» το λέγαµε «Κώστας». Δεν κατάλαβα ποια είναι
η διαφορά µας.

Στον µόνο τοµέα, στο οποίο δείξατε κάποια µικρή διαφορά και
διαφωνία όλοι είναι στον τοµέα της τεχνητής νοηµοσύνης. Πράγ-
µατι εκφράσατε κάποιες επιφυλάξεις. Τις δέχτηκε ο Υφυπουργός
-ο Υπουργός θα µιλήσει σε λίγο- τις απάντησε, τις διευκρίνισε
σαφέστατα. Εγώ δεν βρήκα κάτι που να είναι ασαφές από τις δι-
ευκρινίσεις του Υφυπουργού και από εκεί και πέρα θα έπρεπε να
σταµατήσει εκεί.

Τώρα αν υπάρχει µια γενικότερη καχυποψία έναντι της τεχνη-
τής νοηµοσύνης και των νέων τεχνολογιών, αυτό υπάρχει. Υπάρ-
χει µια παγκόσµια συζήτηση µέχρι πού µπορεί να φτάσει, τι
µπορεί να κάνει, αλλά είναι ένα παγκόσµιο θέµα, µια παγκόσµια
συζήτηση την οποία δεν µπορούµε να απαντήσουµε αυτή την
ώρα και σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Αν είσαστε γενικά κατά της τεχνολογίας και της τεχνητής νοη-
µοσύνης, δεν τη θέλετε µε τίποτα, τότε να σας πω ότι δεν είµαστε
Άµις, δεν ζούµε στην εποχή του Μεσαίωνα. Καλώς ή κακώς η τε-
χνολογία υπάρχει. Εάν µπαίνετε, όπως σας βλέπω όλους σας στα
κινητά σας, στο Instagram, χρησιµοποιείτε τεχνητή νοηµοσύνη.
Αν µπαίνετε στη Google, χρησιµοποιείτε τεχνητή νοηµοσύνη. Αν
µπαίνετε στο Facebook, χρησιµοποιείτε τεχνητή νοηµοσύνη. Αν
µπαίνετε στο X/Tweet, χρησιµοποιείτε τεχνητή νοηµοσύνη. Εκεί
είναι εντάξει η τεχνητή νοηµοσύνη; Στο Κτηµατολόγιο είναι
λάθος; Εκεί έχετε το πρόβληµα;

Δεν έχω να πω τίποτα άλλο. Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε
καλά και ελπίζω, έστω και την ύστατη στιγµή να επικρατήσει η
λογική για το σύνολο, αν όχι το σύνολο, τις περισσότερες διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου που είναι ευλογοφανείς γι’ αυτή την πολύ
µεγάλη µεταρρύθµιση. Και γι’ αυτό ήρθε ο Πρωθυπουργός εδώ,
για να τονίσει το πόσο µεγάλη µεταρρύθµιση είναι και για κανέ-
ναν άλλο λόγο και ήρθε, µίλησε και έφυγε σαν κύριος που είναι.
Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνεται η

συνεδρίαση µε την τοποθέτηση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, του κ. Παπαστεργίου.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ
λεπτά. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από δω-
δεκάµισι περίπου ώρες κλείνουµε τη συνεδρίαση για ένα ακόµη
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
οφείλω να παραδεχτώ ότι τουλάχιστον τη φορά αυτή, σε αντί-
θεση µε τα υπόλοιπα νοµοσχέδια του Υπουργείου, στα οποία συ-
νήθως δεν συζητάµε για το νοµοσχέδιο, σήµερα έγινε αρκετή
συζήτηση για τον πυρήνα του νοµοσχεδίου που είναι το Κτηµα-
τολόγιο.

Το είπαµε και στις προηγούµενες συνεδριάσεις, ότι το Κτηµα-
τολόγιο είναι ένα τεράστιο έργο για τη χώρα και αποτελεί σί-
γουρα και ένα πολύ µεγάλο έργο πληροφορικής, χωρίς να είναι
µόνο έργο πληροφορικής. Και είναι ένα εξαιρετικά δύσκολο
έργο, το οποίο θυµάµαι από φοιτητής στο Πολυτεχνείο, τότε που
µάθαινα ότι στην πόλη µου, στα Τρίκαλα που ήταν από τις πρώ-
τες πόλεις στις οποίες είχε ξεκινήσει η κτηµατογράφηση, πως
κάτι πάει να γίνει.

Τα χρόνια πέρασαν. Πέρασαν είκοσι χρόνια και ερχόµαστε
τώρα πλέον να δώσουµε οριστικές λύσεις, χωρίς αυτές να είναι
µαγικές, γιατί δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις σε µια τόσο δύσκολη
περίπτωση όπως το Κτηµατολόγιο και η αλήθεια είναι πως αν δεν
παίρναµε την τελευταία πενταετία γενναίες αποφάσεις, σήµερα
προς το κλείσιµο του Κτηµατολογίου, το έργο θα είχε καταρρεύ-
σει.

Είναι τόσες χιλιάδες οι υποθέσεις οι οποίες σωρεύονται σε όλη
την Ελλάδα και µε τόσα και πολύπλοκα τα ζητήµατα που έχουµε
να αντιµετωπίσουµε που, αν δεν είχαν ληφθεί αυτές οι γενναίες
αποφάσεις, τότε σίγουρα θα φέρναµε και άλλα είκοσι τουλάχι-
στον χρόνια για να το κλείσουµε. Και κλείνει το έργο οµαλά; Κα-
νείς δεν είπε κάτι τέτοιο. Και λάθη υπάρχουν και προβλήµατα
υπάρχουν, αλλά και προτάσεις και από τη µεριά σας και από τη
µεριά µας και διορθώσεις υπάρχουν και θα υπάρξουν.

Για τον λόγο αυτό θέλω κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω όλα τα
κόµµατα τα οποία και τις προηγούµενες µέρες καταθέσαµε προ-
τάσεις και πολλές από αυτές τις είδατε στις νοµοτεχνικές να πε-
ριλαµβάνονται. Πλέον συµµαζευτήκαµε. Τα υποθηκοφυλακεία
έκλεισαν, ο φορέας είναι ένας, άρα έχουµε έναν φορέα, έχουµε
ανθρώπους συγκεκριµένους στους οποίους απευθυνόµαστε, µε
συγκεκριµένες διαδικασίες για να δώσουµε συγκεκριµένες τυπο-
ποιηµένες λύσεις. Αυτή η πανσπερµία που υπήρχε στο παρελθόν
δεν βοηθούσε στην ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου.

Τα άρθρα του Κτηµατολογίου οι λύσεις και η αλήθεια για το
πώς θα προχωρήσουµε αναλύθηκαν πάρα πολύ στοχευµένα από
τον Υφυπουργό Κώστα Κυρανάκη ακριβώς πριν. Θα πω µόνο δύο
λόγια για την τεχνητή νοηµοσύνη, γιατί αναλύθηκε αρκετά και
είναι ένα κοµµάτι το οποίο είναι και πιο κοντά στο δικό µου γνω-
στικό αντικείµενο. Δεν είµαι νοµικός οπότε δεν θα αναπτυχθώ σε
νοµικά ζητήµατα, µε κίνδυνο να κάνω λάθος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Το κόστος!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Το κόστος; Η αλήθεια είναι, κύριε Καραµέρο, πως
βρήκατε το µεγάλο σκάνδαλο και πως το ξεσκεπάσατε!

Για κάθε ένα συµβόλαιο πληρώνουµε περίπου από 0,11 µέχρι
0,30 λεπτά του ευρώ. Άρα εάν έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες
συµβόλαια µε µια τιµή περίπου 0,20 είναι τριάντα χιλιάδες ευρώ.
Είναι τεράστιο το νούµερο και φυσικά δεν είναι συγκρίσιµα µε
τις εργατοώρες που κερδίζονται. Αστειεύοµαι. Δεν είναι θέµα κό-
στους. Είναι θέµα πρωτοβουλίας το να µπορέσουµε να δώσουµε
νέα εργαλεία, γιατί αν βρούµε τέτοιες σύγχρονες, καινοτόµες
διαδικασίες δεν θα τελειώσουµε ποτέ.

Και φυσικά η τεχνητή νοηµοσύνη δεν έρχεται να αποφασίσει
αν το χωράφι ή το οικόπεδο αυτό είναι δικό µου ή δικό σας. Έρ-
χεται απλά να βοηθήσει τους νοµικούς που έχουν να ξεφυλλί-
σουν χιλιάδες σελίδες, εκατοντάδες πιθανώς σε κάθε συµβόλαιο,
να φέρουν µπροστά στην οθόνη τους αυτά τα πέντε, δέκα, δε-
καπέντε σηµεία τα οποία πρέπει να ελέγξουν. Μια δεύτερη µατιά
και οριστική από τον νοµικό του Κτηµατολογίου και πλέον η κα-
ταχώριση προχωρά.

Και δεν είναι µόνο αυτή η εφαρµογή τεχνητής νοηµοσύνης και
δεν είναι καθόλου ευκαιριακή. Και παίρνω την αφορµή από την

πρώτη σας τοποθέτηση για το αν τελικά είναι πυροτέχνηµα όπως
είπατε, κύριε Καραµέρο, η τεχνητή νοηµοσύνη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Δεν είπα ποτέ τη λέξη «πυροτέ-
χνηµα».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Την έχω σηµειώσει. Εάν κάνω λάθος, συµπαθάτε µε.

Είµαστε από τις πολύ πρώτες χώρες που πολύ έγκαιρα ενσω-
µατώσαµε λύσεις τεχνητής νοηµοσύνης στη δηµόσια διοίκηση
αρχικά µε το myGov για να δώσουµε λύσεις και να οµαδοποι-
ήσουµε τις ψηφιακές υπηρεσίες. Στη συνέχεια τρέξαµε όλα τα
νοµοθετήµατα που απαιτούνται για να µπορέσουµε να κάνουµε
χρήση τεχνητής νοηµοσύνης. Ήρθε η δουλειά του Κτηµατολο-
γίου που είναι πάρα πολύ κρίσιµη. Και την ώρα αυτή έχουµε ξε-
κινήσει και δοµούµε µια πάρα πολύ σηµαντική πρόταση σε σχέση
και µε το τι γίνεται στην Ευρώπη, σε σχέση µε τα εργοστάσια τε-
χνητής νοηµοσύνης, τα AI Factories.

Τι είναι αυτά τα AI Factories; Είναι αυτό ακριβώς το οποίο νω-
ρίτερα είπατε πως δεν πρέπει να γίνει και δεν θα γίνει. Δηλαδή
τι; Το να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε τοπικά οικοσυστήµατα
τεχνητής νοηµοσύνης, να µπορέσουµε µέσα από τις δικές µας
υποδοµές από τον «Δαίδαλο» τον υπερυπολογιστή -του οποίου
ο διαγωνισµός τρέχει τώρα και είναι στον αέρα- να φτιάξουµε
αυτές τις κοιτίδες που θα λύνουν προβλήµατα τεχνητής νοηµο-
σύνης.

Τον πολλαπλασιασµό κάνατε τώρα, το 0,20 επί 150.000. Τόσο
βγαίνει. Σας είδα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Το θέµα είναι πόσο θα το αγορά-
σετε, όχι πόσο κοστίζει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Μα υπάρχει η υπηρεσία Cloud που έχουµε στο
Υπουργείο µας µέσω του οποίου αντλούµε πόρους. Αλλά σας
λέω και πάλι ότι το ποσό είναι αστείο προς την προσπάθεια αλλά
και στην καινοτοµία της σύλληψης από τη µεριά των ανθρώπων
του Κτηµατολογίου για να µπορέσουν να υλοποιήσουν αυτό.

Και ακριβώς επειδή δεν πρέπει να στηριζόµαστε µόνο σε κλει-
στά µοντέλα, στο AI Factories έχουµε τρεις άξονες. Έχουµε,
πρώτον, το κοµµάτι της υγείας και το πώς θα µπορέσουµε να
διαχειριστούµε αυτά τα δεδοµένα και να παραγάγουµε νέες πο-
λιτικές. Έχουµε τα γλωσσικά µοντέλα. Και εδώ έχει πολύ µεγάλη
σηµασία να πούµε ότι σκοπός µας δεν είναι να πάµε σε κλειστού
τύπου µοντέλα, αλλά να συλλέξουµε δεδοµένα από συγγραφείς,
από βιβλιοθήκες, από την ΕΡΤ, από το ΕΚΤ και να µπορέσουµε
πλέον σε ένα ανοιχτό υπόβαθρο, σε ένα ανοιχτό µεγάλο γλωσ-
σικό µοντέλο να φτιάξουµε πλέον κάτι πολύ αξιόπιστο για την ελ-
ληνική γλώσσα. Γιατί αν δεν καταφέρουµε να το πράξουµε, σε
µερικά χρόνια η τεχνητή νοηµοσύνη δεν θα µιλάει καλά ελληνικά
και τότε θα έχουµε θέµα µε τη γλώσσα µας. Και βέβαια ο τρίτος
άξονας είναι το περιβάλλον και η βιωσιµότητα.

Αυτά, λοιπόν, είναι µερικές µόνο από τις πρωτοβουλίες που
παίρνουµε ως χώρα µαζί µε τον «Δηµόκριτο» και πανεπιστήµια
για το AI Factories. Στις 4 Νοεµβρίου καταθέτουµε την πρότασή
µας.

Επίσης είπατε αν είναι στελεχωµένη η Εθνική Αρχή Κυβερνο-
ασφάλειας ή όχι. Κάνετε λάθος. Είναι στελεχωµένη. Έχει πάνω
από εκατό άτοµα. Ήδη, χάρις και στην πρωτοβουλία που πήραµε
να τραβήξουµε κόσµο από το υπόλοιπο δηµόσιο, που θέλουν να
δουλέψουν για µία τέτοια αρχή. Οπότε συνεχίζουµε δυναµικά και
αποκτούµε γνώσεις.

Στις 15 Σεπτέµβρη τελείωσε ο διαγωνισµός για τις δεξιότητες
και εκεί κάλεσαν τους κοινωνικούς εταίρους να έρθουν για να
φέρουν προτάσεις. Και δεν ζητήσαµε να φέρουν προτάσεις µόνο
για σουίτες γραφείου. Ζητήσαµε να φέρουν προτάσεις σεµινα-
ρίων για τεχνητή νοηµοσύνη, για κυβερνοασφάλεια. Άρα για
πολύ σηµαντικά και πολύ επίκαιρα θέµατα τεχνολογίας, έτσι
ώστε, όντως, να αποκτήσουµε όλοι µία κοινή βάση για το τι µι-
λάµε. Αυτά, λοιπόν, ως προς το Κτηµατολόγιο.

Δεν θα εξαντλήσω τον χρόνο, κυρίες και κύριοι, αγαπητέ Πρό-
εδρε. Τρία συν ένα άρθρα, τα οποία δεν έχουν σχέση µε την τε-
χνητή νοηµοσύνη, είναι εξίσου σηµαντικά. Πρώτον επέκταση της
χρήσης του Εθνικού Μητρώου Επικοινωνίας. Στη χώρα αυτή πρέ-
πει να ξέρουµε ποιοι είµαστε και αν χρειαστεί το κράτος να επι-
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κοινωνήσει µαζί µας, πώς θα µπορέσει να το κάνει. Θέλουµε το
κινητό τηλέφωνο -και δεν χρειάζεται να είναι smartphone, γιατί
ειπώθηκε αυτό, κι ένα απλό τηλέφωνο θα µπορούσε- για να µπο-
ρούµε να στείλουµε ένα µήνυµα για κάτι το οποίο µπορεί να συµ-
βεί. Αλλά εάν δεν έχουµε κινητό τηλέφωνο, δεν αποκλείουµε
κανέναν και δεν θα µπορέσουµε να το κάνουµε. Ζητάµε πλέον
να πιστοποιήσουµε τη διεύθυνση κατοικίας έτσι ώστε να µπορεί
το κράτος να σου επιδώσει οτιδήποτε µε φυσικό τρόπο.

Πόσες φορές χάθηκαν δικαιώµατα πολιτών επειδή δεν είχαµε
σωστές διευθύνσεις ή σωστό τηλέφωνο; Πόσες φορές πρόστιµα
επιβλήθηκαν και αυξήθηκαν για τον ίδιο λόγο;

Το δεύτερο άρθρο που αφορά και συσχετίζεται µε το Εθνικό
Μητρώο Επικοινωνίας είναι το άρθρο 27 για την κοινοποίηση εγ-
γράφων στη θυρίδα του πολίτη. Και να διευκρινίσω, επειδή ειπώ-
θηκε στις επιτροπές, ότι δεν αφορά δικαστικές αποφάσεις, αλλά
µόνο διοικητικές αποφάσεις και έγγραφα. Συνεπώς δεν αφορά
σε καµµία περίπτωση αυτά τα οποία επιδίδονται από δικαστικούς
επιµελητές, όπως περιγράφονται στο άρθρο 122α του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας.

Η κοινοποίηση αυτή σε θυρίδα του πολίτη επέχει θέση επίδο-
σης και είναι πάρα πολύ σηµαντικό για φορείς του δηµοσίου,
όταν θέλουν να επιδώσουν για παράδειγµα ένα πρόστιµο για
ακαθάριστο οικόπεδο µιας και µιλούσαµε για τις πυρκαγιές και
καταλαβαίνω την ευαισθησία σας. Αυτό το πράγµα για τους δή-
µους ήταν ένας γολγοθάς. Θα σας πω ότι µόνο στον δήµο µου -
και το θυµάµαι λόγω της παλιάς µου ιδιότητας- έπρεπε κάθε
χρόνο να πληρώνει περίπου 100.000 ευρώ για τις συστηµένες
επιστολές οι οποίες δεν έφταναν και ποτέ, γιατί δεν είχαµε σω-
στές διευθύνσεις. Πλέον µε το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας και
ένα σωστό τρόπο διεπαφής του δήµου ή του κράτους µε τον πο-
λίτη αυτό θα µπορέσει να γίνει πιο γρήγορα, έτσι ώστε όλοι να
είναι µέσα στην ίδια σελίδα για τα δικαιώµατα αλλά και τις υπο-
χρεώσεις που έχουµε απέναντι στο κράτος. Και φυσικά -θα το
πω και πάλι- δεν αποκλείουµε κανέναν. Αν κάποιος δεν έχει δη-
λώσει κινητό τηλέφωνο, θα µπορεί να πάει στο ΚΕΠ και να πα-
ραλάβει αυτά τα έγγραφα.

Τέλος κάτι πολύ σηµαντικό που είναι ακόµα περισσότερο εξαι-
ρετικής σηµασίας σε µια κοινωνία και σε µια ψηφιακή πραγµατι-
κότητα που αλλάζει, είναι ένας τρόπος αυθεντικοποίησης στο
ελληνικό δηµόσιο. Μέχρι σήµερα οι κωδικοί «TAXIS» ξέρετε πως
είναι κωδικοί οι οποίοι έχουν µόνο το username και το password.
Αυτό σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να κριθεί ασφαλές, όταν
οι προκλήσεις σε θέµατα κυβερνοασφάλειας έχουν αυξηθεί. Λοι-
πόν ξεκινάµε πλέον έναν πολύ πιο ασφαλή τρόπο -είναι ήδη
έτοιµο και στηµένο, απλά σήµερα το νοµοθετούµε- που είναι η
αυθεντικοποίηση πολλών παραγόντων. Δηλαδή µπορούµε πλέον
και µε το να χτυπήσει το κινητό µας, εφόσον έχουµε κινητό, smart
ή απλό, να µπορούµε πλέον να δίνουµε µια επιπλέον δικλίδα

ασφαλείας στους ανθρώπους που χρησιµοποιούν ψηφιακές υπη-
ρεσίες.

Τελευταία µία µικρή αναφορά στην τροπολογία που βάλαµε -
το είπα νωρίτερα και από µικροφώνου- ότι για να ολοκληρωθεί η
πολύ σηµαντική και για τις δύο πλευρές και τις δύο χώρες συµ-
φωνία της Ελλάδας και της Κύπρου, πρέπει να βρούµε έναν
τρόπο τα χρήµατα που η Κυπριακή Δηµοκρατία θέλει να στείλει
στην Ελλάδα για να τρέξει ο διαγωνισµός για το Wallet, να περά-
σουν στην κοινωνία της πληροφορίας. Αυτό ακριβώς στην ουσία
τακτοποιούµε, ένα οικονοµικής φύσης θέµα.

Κλείνοντας θέλω να ευχαριστήσω όλους όσοι συµµετείχαν στη
συζήτηση αυτές τις τέσσερις ηµέρες, τον εισηγητή µας, ο οποίος
µε εξαιρετική ευκρίνεια ξεκαθάρισε µε πολύ απλά λόγια τι είναι
το θέµα και πώς µπαίνει σήµερα το θέµα. Και φυσικά τον Υφυ-
πουργό, Κώστα Κυρανάκη, και όλη την οµάδα του Κτηµατολο-
γίου για την πολύ σηµαντική και καθόλου εύκολη δουλειά που
έκαναν όλο αυτό το διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ
κύριε Υπουργέ.

Να αναφέρω, βέβαια, και εγώ ως Προεδρεύων ότι είναι ένα νο-
µοσχέδιο που και η τροπολογία που είχε ήταν σχετική µε τις αρ-
µοδιότητες του Υπουργείου. Και νοµίζω έγινε µία πολύ
ουσιαστική συζήτηση σήµερα.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, απλοποίηση
διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη
λειτουργία του ν.π.δ.δ. "Ελληνικό Κτηµατολόγιο", λοιπές διατά-
ξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα δύο άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολό του.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης,απλοποίηση διαδικα-
σιών,χρήση τεχνητής νοηµοσύνης & διατάξεις για τη λειτουρ-
γία του ν.π.δ.δ.«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατάξεις του

Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 24 (αρχικό 25) όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Νέο Άρθρο 25 (αρχικό 26) ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 26 (αρχικό 27) όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Νέο Άρθρο 27 (αρχικό 28) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Νέο Άρθρο 28 (αρχικό 29) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Νέο Άρθρο 29 (αρχικό 30) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Νέο Άρθρο 30 (Υπ. τροπ. 247/11) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-
ΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Ολοκλήρωση
της κτηµατογράφησης, απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνη-
τής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, απλοποίηση διαδικα-
σιών, χρήση τεχνητής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη λειτουρ-
γία του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», λοιπές διατάξεις 

του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΝΤΑΞΗΣ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ ΣTO ΛΕΙΤΟΥΡ-

ΓΟΥΝ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ - ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ ΓΕΩΜΕΤΡΙ-
ΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΚΙΝΗΤΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΝΤΑΞΗΣ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ ΣΤΟ ΛΕΙΤΟΥΡ-

ΓΟΥΝ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Άρθρο 3 Ολοκλήρωση ένταξης της Επικράτειας σε καθεστώς

λειτουργούντος Κτηµατολογίου - Προσθήκη άρθρου 11Α στον ν.
2308/1995

Άρθρο 4 Διεκπεραίωση κτηµατογράφησης εντός λειτουργούν-
τος Κτηµατολογίου - Προσθήκη άρθρου 12Α στον ν. 2308/1995

Άρθρο 5 Παράταση ατελούς υποβολής δηλώσεων κυριότητας
από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε διαδικασία Κτηµα-
τογράφησης - Τροποποίηση άρθρου 29   ν. 5123/2024

Άρθρο 6 Εργασίες αναδόχων εντός λειτουργούντος Κτηµατο-
λογίου

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ ΓΕΩΜΕΤΡΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΚΙΝΗ-

ΤΟΥ
Άρθρο 7 Πιστοποιηµένοι Μηχανικοί Κτηµατολογίου
Άρθρο 8 Υποβολή αίτησης διόρθωσης και κοινοποιήσεις - Έκ-

δοση απόφασης
Άρθρο 9 Έκδοση απόφασης επί αιτήσεων διόρθωσης κατόπιν

υποβολής αντιρρήσεων
Άρθρο 10 Δευτεροβάθµια κρίση επί αιτήσεων διόρθωσης
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΠΛΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΚΑΙ ΜΕΙΩΣΗ ΓΡΑΦΕΙΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΤΟ Ν.Π.Δ.Δ. «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»
Άρθρο 11 Εισήγηση νοµικού ελέγχου µε τη χρήση συστήµατος

τεχνητής νοηµοσύνης
Άρθρο 12 Δυνατότητα εικοσιτετράωρης ψηφιακής υποβολής

πράξεων στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 14 ν. 2664/1998

Άρθρο 13 Διαδικασία διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων των
κτηµατολογικών εγγραφών - Τροποποίηση υποπερ. αα) περ. β)
παρ. 1 άρθρου 18 ν. 2664/1998

Άρθρο 14 Παράδοση αρχείων υποθηκοφυλακείων σε δήµους
- Δυνατότητα έκδοσης ακριβούς αντιγράφου από δήµους

Άρθρο 15 Διόρθωση κτηµατολογικής εγγραφής σε     περί-
πτωση απόφασης αποδοχής αντιρρήσεων κατά του    δασικού
χάρτη - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 19 του         ν. 2664/1998

Άρθρο 16 Δυνατότητα µονοµερούς διόρθωσης στοιχείων συµ-
βολαίων - Προϋποθέσεις και επιτρεπτές αποκλίσεις εµβαδοµε-
τρήσεων - Άρση ακυρότητας µεταβίβασης ή σύστασης
εµπράγµατου δικαιώµατος επί µεταγενέστερης υπαγωγής αυ-
θαιρεσιών - Τροποποίηση περ. α) παρ. 1 άρθρου 82 ν. 4495/2017

Άρθρο 17 Υποβολή τοπογραφικών διαγραµµάτων στο Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» για τη χορήγηση οικοδοµικής άδειας -
Τροποποίηση περ. ιθ) πρώτου εδαφίου παρ. 1 άρθρου 40 ν.
4495/2017

Άρθρο 18 Σύνταξη µε αυτοσύµβαση οριστικών συµβολαίων µε-

ταβίβασης ακινήτων µε επαχθή αιτία σε εκτέλεση προσυµφώνων,
χωρίς την προσκόµιση πιστοποιητικών - Αντικατάσταση παρ. 5
άρθρου 18 ν. 1587/1950

Άρθρο 19 Παράταση προθεσµίας επικύρωσης ανώµαλων δι-
καιοπραξιών

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ Ν.Π.Δ.Δ. 
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»
Άρθρο 20 Ανάθεση έκδοσης απόφασης επί καταχώρισης πρά-

ξεων σε δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντολής που υπηρετούν
στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση παρ. 9 άρ-
θρου 18 ν. 4512/2018

Άρθρο 21 Πρόσληψη προσωπικού στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» για την κάλυψη έκτακτων αναγκών

Άρθρο 22 Πάγια προκαταβολή κτηµατολογικών        γραφείων
και υποκαταστηµάτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» -
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 26               ν. 4512/2018

Άρθρο 23 Επιστροφή αχρεωστήτως καταβληθέντων τελών
Υποθηκοφυλακείων -Τροποποίηση παρ. 1α άρθρου 38 ν.
4512/2018

Άρθρο 24 Έκδοση βεβαιώσεων επί ακινήτων - Τροποποίηση
παρ. 2 άρθρου 36 Κώδικα Δικηγόρων

ΜΕΡΟΣ E’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-

ΝΗΣΗΣ
Άρθρο 25 Ανακύκλωση αρχείων µετά από την περαίωση της

διαδικασίας κτηµατογράφησης του ν. 2308/1995
Άρθρο 26 Υποχρεωτικά στοιχεία εγγραφής πολιτών στο Εθνικό

Μητρώο Επικοινωνίας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 17 ν.
4704/2020

Άρθρο 27 Επικοινωνία και ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων
µεταξύ δηµοσίων φορέων και φυσικών ή νοµικών προσώπων ή
νοµικών οντοτήτων - Τροποποίηση άρθρων 29, 105 και 107 ν.
4727/2020

Άρθρο 28 Σύστηµα Αυθεντικοποίησης και Εξουσιοδότησης
Προσώπων - Προσθήκη άρθρου 24Α στον                ν. 4727/2020
και προσθήκη παρ. 15Α στο άρθρο 107 του ν. 4727/2020

Άρθρο 29 Προστασία εκποµπών ραδιοφωνικών προγραµµά-
των Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. - Προσθήκη άρθρου 16Β στον      ν. 4173/2013

Άρθρο 30 Προϊόν του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ Ελλά-
δας και Κύπρου στον τοµέα του ψηφιακού µετασχηµατισµού

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑ-

ΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 31 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 32 Μεταβατική διάταξη
Άρθρο 33 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 34 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοποί του παρόντος είναι:
α) η επιτάχυνση της διαδικασίας κτηµατογράφησης, για την

επίτευξη του στόχου για µετάβαση του συνόλου της χώρας σε
καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου εντός του 2025, η ενί-
σχυση της ασφάλειας δικαίου και η µείωση των µακροχρόνιων
δικαστικών διαµαχών και η διευκόλυνση των οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης στην υποβολή των δηλώσεων κτηµατογράφησης,

β) η αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης, καθώς και νέων
εφαρµογών, για την περαιτέρω αναβάθµιση των υπηρεσιών που
παρέχει το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την
επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»,

γ) η απλοποίηση και η επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβα-
σης ακινήτων, επιστροφής αχρεωστήτως καταβληθέντων τελών,
καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων και διόρθωσης κτηµατολο-
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γικών εγγραφών, σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου,
για την αποφυγή πολύπλοκων διοικητικών διαδικασιών και πολύ-
χρονων δικαστικών διαµαχών, 

δ) η επίλυση ζητηµάτων σχετικών µε τους τίτλους εµπραγµά-
των δικαιωµάτων, προς κατοχύρωση των δικαιούχων,

ε) η ενίσχυση των δυνατοτήτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» µε σκοπό την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη κα-
ταχώριση πράξεων,

στ) η ενίσχυση της επιχειρησιακής αποτελεσµατικότητας και
αποδοτικότητας στη λειτουργία του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», της ανταπόκρισης των Κτηµατολογικών Γραφείων και
Υποκαταστηµάτων στις άµεσες ανάγκες υλικοτεχνικής υποστή-
ριξης και καθηµερινής λειτουργίας, που προκύπτουν από την έν-
ταξη της χώρας στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο,

ζ) η διασφάλιση ασφαλούς και απρόσκοπτης επικοινωνίας µε
τους πολίτες, καθώς και η δηµιουργία βελτιωµένης εθνικής υπο-
δοµής αυθεντικοποίησης, συµβατής µε τον Κανονισµό eΙDAS, και

η) η αντιµετώπιση των προβληµάτων της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. στην
οµαλή εκποµπή των ραδιοφωνικών της προγραµµάτων για τη ρα-
διοφωνική κάλυψη όλης της χώρας.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η ολοκλήρωση των µελετών κτηµατογράφησης στις περι-

γραφόµενες στο άρθρο 3 του παρόντος περιοχές της επικρά-
τειας της χώρας, 

β) η παράταση της προθεσµίας ατελούς υποβολής δηλώσεων
κυριότητας από οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης σε διαδι-
κασία κτηµατογράφησης,

γ) η θέσπιση νέας διαδικασίας διόρθωσης γεωµετρικών στοι-
χείων εντός λειτουργούντος Κτηµατολογίου,

δ) η χρήση νέας εφαρµογής τεχνητής νοηµοσύνης για την
υποβοήθηση της διεκπεραίωσης εκκρεµών πράξεων του Κτηµα-
τολογίου, καθώς και η θέσπιση δυνατότητας υποβολής πράξεων
στον φορέα επί εικοσιτετράωρης βάσης,

ε) η τροποποίηση της διαδικασίας διόρθωσης προδήλου
σφάλµατος,

στ) η µεταβίβαση ακινήτων µεταξύ φορέων Γενικής Κυβέρνη-
σης µε κοινή υπουργική απόφαση αντί νόµου, καθώς και η ανά-
ληψη από µέρους των Δήµων αρχείων υποθηκοφυλακείων, τα
οποία έχουν ψηφιοποιηθεί,

ζ) η διόρθωση κτηµατολογικών εγγραφών σε περίπτωση από-
φασης αποδοχής αντιρρήσεων κατά του δασικού χάρτη, η θέ-
σπιση δυνατότητας µονοµερών τροποποιήσεων στοιχείων
ακινήτων και η παράταση της προθεσµίας επικύρωσης ανώµα-
λων δικαιοπραξιών,

η) η θέσπιση πάγιας ρύθµισης σχετικά µε τη δυνατότητα σύν-
ταξης µε αυτοσύµβαση οριστικών συµβολαίων µεταβίβασης ακι-
νήτων µε επαχθή αιτία σε εκτέλεση προσυµφώνων,

θ) η αύξηση της πάγιας προκαταβολής Κτηµατολογικών Γρα-
φείων και Υποκαταστηµάτων του και η επιστροφή αχρεωστήτως
καταβληθέντων τελών Υποθηκοφυλακείων στους δικαιούχους
αυτών, 

ι) η ανάθεση αποφασιστικής αρµοδιότητας σε δικηγόρους του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µε έµµισθη εντολή,

ια) η θέσπιση ρυθµίσεων για την πρόσληψη προσωπικού για
την κάλυψη έκτακτων αναγκών στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο»,

ιβ) η ρύθµιση της διαδικασίας ανακύκλωσης αρχείων κτηµα-
τογράφησης,

ιγ) η συνέχιση της παροχής στους δικηγόρους της δυνατότη-
τας έκδοσης βεβαιώσεων που αφορούν στη µεταγραφή, την ιδιο-
κτησία, τα βάρη και τις διεκδικήσεις επί ακινήτων,

ιδ) ο ορισµός υποχρεωτικών στοιχείων εγγραφής πολιτών στο
Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας, η ρύθµιση της επικοινωνίας και
ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων µεταξύ δηµοσίων φορέων
και φυσικών ή νοµικών προσώπων ή νοµικών οντοτήτων και η δη-
µιουργία Σύστηµατος Αυθεντικοποίησης και Εξουσιοδότησης
Προσώπων.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΝΤΑΞΗΣ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 

ΣTO ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΝ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ - ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ 
ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ ΓΕΩΜΕΤΡΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΚΙΝΗΤΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΕΝΤΑΞΗΣ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 

ΣΤΟ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΝ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ

Άρθρο 3
Ολοκλήρωση ένταξης της Επικράτειας σε καθεστώς 

λειτουργούντος Κτηµατολογίου - Προσθήκη
άρθρου 11Α στον ν. 2308/1995

Στον ν. 2308/1995 (Α’ 114), µετά από το άρθρο 11, προστίθεται
άρθρο 11Α ως εξής: 

«Άρθρο 11Α
Ένταξη περιοχών στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο 
µετά την ολοκλήρωση του ελέγχου νοµιµότητας 

του άρθρου 3A

1. Στις υπό κτηµατογράφηση περιοχές της χώρας στις οποίες
δεν έχει διενεργηθεί η ανάρτηση των προσωρινών κτηµατολογι-
κών στοιχείων σύµφωνα µε το άρθρο 4, µετά από την επεξεργα-
σία των δηλώσεων και των λοιπών στοιχείων, όπως αυτά
ορίζονται στο άρθρο 3, και µετά από την ολοκλήρωση του ελέγ-
χου νοµιµότητας του άρθρου 3A, το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», αξιολογώντας την αναγκαιότητα ένταξης κάθε
περιοχής σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου, δύναται,
µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, να αιτείται τη σύνταξη
κτηµατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων από τους αναδόχους
της κτηµατογράφησης. Οι κτηµατολογικοί πίνακες και τα δια-
γράµµατα του πρώτου εδαφίου αναρτώνται στην ιστοσελίδα του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Η παρούσα εφαρµόζεται και
στην περίπτωση των ακινήτων που εµπίπτουν στην τοπική αρµο-
διότητα του Κτηµατολογίου Πρωτευούσης για τα οποία διενερ-
γούνται εργασίες κτηµατογράφησης βάσει του άρθρου 19 του
ν. 4821/2021 (Α’ 134). Για τις περιοχές του πρώτου εδαφίου, ως
απώτατη ηµεροµηνία υποβολής εκπρόθεσµων δηλώσεων ορίζε-
ται η 30ή.11.2024.

2. Στις υπό κτηµατογράφηση περιοχές της χώρας στις οποίες
έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες της ανάρτησης και έχουν υπο-
βληθεί οι αιτήσεις διόρθωσης του άρθρου 6A, αλλά δεν έχει ξε-
κινήσει η δηµοσιοποίηση των εκθέσεων επί των αιτήσεων
διόρθωσης της παρ. 8 του άρθρου 6A, το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο», αξιολογώντας την αναγκαιότητα ένταξης κάθε
περιοχής σε καθεστώς λειτουργούντος Κτηµατολογίου, δύναται,
µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, να αιτείται τη σύνταξη
κτηµατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων από τους αναδόχους
της κτηµατογράφησης. Στην περίπτωση του πρώτου εδαφίου, το
γραφείο κτηµατογράφησης ενηµερώνει τους προσωρινούς κτη-
µατολογικούς πίνακες της ανάρτησης µε τις δηλώσεις που απο-
στέλλονται από τον προϊστάµενο του αρµόδιου Κτηµατολογικού
Γραφείου ή Υποκαταστήµατος σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 5 και µε τις αιτήσεις διόρθωσης προδήλου σφάλµατος.

Το Γραφείο Κτηµατογράφησης ενηµερώνει τις εγγραφές του
τελικού κτηµατολογικού πίνακα για τα ακίνητα που επηρεάζονται
από αιτήσεις διόρθωσης του άρθρου 6A, καταχωρίζοντας στο
πεδίο των παρατηρήσεων τους αριθµούς πρωτοκόλλου των αι-
τήσεων διόρθωσης, µε σήµανση τυχόν επηρεαζόµενων ακινήτων.
Το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» ελέγχει την ενσωµάτωση
των επηρεαζόµενων ακινήτων στο πληροφοριακό σύστηµα.

Σε κάθε περίπτωση, στη στήλη των παρατηρήσεων του κτηµα-
τολογικού πίνακα καταχωρίζεται σύντοµη αιτιολόγηση για τις µε-
ταβολές που επέρχονται σε σχέση µε τον αντίστοιχο
κτηµατολογικό πίνακα της ανάρτησης. 

3. Οι κτηµατολογικοί πίνακες και τα διαγράµµατα των παρ. 1
και 2 αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο». Στους ως άνω πίνακες και στα διαγράµµατα δεν πε-
ριλαµβάνονται: 

21472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Θ’ - 1 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 21473

α) Δηλώσεις, η καταχώριση του επικαλούµενου δικαιώµατος
των οποίων θα συνεπαγόταν τον εκτοπισµό δικαιούχου που είχε
περιληφθεί στον κτηµατολογικό πίνακα της ανάρτησης ή δηλώ-
σεις επί ακινήτου που έχει καταχωρισθεί µε την ένδειξη «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη» στους κτηµατολογικούς πίνακες της ανάρτησης, 

β) εκπρόθεσµες δηλώσεις που υποβλήθηκαν µετά από την
ανάρτηση δυνάµει τίτλου/πράξης που είχε συνταχθεί πριν από
την ηµεροµηνία έναρξης της ανάρτησης, και 

γ) δηλώσεις που υποβλήθηκαν µετά από την ανάρτηση, µε
αιτία κτήσης τη χρησικτησία ή την κληρονοµική διαδοχή, και πριν
από τη σύνταξη και µεταγραφή της πράξης αποδοχής κληρονο-
µίας ή άλλης ισοδύναµης µε αυτήν πράξης, όταν δεν συνοδεύον-
ται από νόµιµο τίτλο. Στους τελικούς κτηµατολογικούς πίνακες
διενεργείται σχετική σηµείωση σχετικά µε τις δηλώσεις των περ.
α), β) και γ).

Σε κάθε περίπτωση, στους πίνακες και τα διαγράµµατα συµ-
περιλαµβάνονται δηλώσεις εµπραγµάτων δικαιωµάτων, τα οποία
στηρίζονται σε ειδική ή καθολική διαδοχή στο δικαίωµα που είχε
περιληφθεί στους κτηµατολογικούς πίνακες της ανάρτησης,
καθώς και δηλώσεις εµπραγµάτων δικαιωµάτων, τα οποία στη-
ρίζονται σε δικαστική απόφαση, µε την οποία επιλύεται διαφορά
µεταξύ των δηλούντων.

4. Οι δηλώσεις της παρ. 3 καταχωρίζονται ως εξής:
α) Μετά από την έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου, ο Προ-

ϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου καταχωρίζει αυτεπάγ-
γελτα στα κτηµατολογικά φύλλα τις εγγραπτέες πράξεις που
αφορούν σε σύσταση, µετάθεση, αλλοίωση ή κατάργηση εγγρα-
πτέου δικαιώµατος, λόγω καθολικής ή ειδικής διαδοχής, ή συµ-
µόρφωση σε εκδοθείσα δικαστική απόφαση, µεταφέροντας
αυτές από τους κτηµατολογικούς πίνακες και τα διαγράµµατα
των παρ. 1 και 2, όπου υπάρχει η σηµείωση της παρ. 3 λόγω υπο-
βολής δήλωσης µετά την ανάρτηση. 

β) Σε περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιο-
κτήτη», για το οποίο είχε υποβληθεί εκπρόθεσµη δήλωση για το
δικαίωµα της κυριότητας δυνάµει έγγραφου τίτλου, η δήλωση,
κατά µεταφορά από τους κτηµατολογικούς πίνακες και τα δια-
γράµµατα των παρ. 1 και 2, επέχει θέση αίτησης διόρθωσης πρό-
δηλου σφάλµατος του άρθρου 18 του ν. 2664/1998  (Α’ 275). Το
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» κοινοποιεί στο Ελληνικό Δη-
µόσιο πίνακες µε τα ακίνητα του πρώτου εδαφίου εντός τριάντα
(30) ηµερών από την έκδοση της απόφασης για την περαίωση
της κτηµατογράφησης. Το Ελληνικό Δηµόσιο τεκµαίρεται ότι συ-
ναινεί στην αίτηση και ο προϊστάµενος οφείλει να προβεί στην
αιτούµενη διόρθωση, εάν δεν αποσταλεί από την αρµόδια υπη-
ρεσία αρνητική απάντηση που απευθύνεται στον Προϊστάµενο
του αρµόδιου κτηµατολογικού γραφείου εντός εξήντα (60) ηµε-
ρών από την κοινοποίηση των πινάκων του δεύτερου εδαφίου.

γ) Σε περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιο-
κτήτη» σε περιοχή για την οποία περαιώνεται η κτηµατογράφηση
κατά το παρόν άρθρο και για το οποίο είχε υποβληθεί δήλωση,
µετά την ανάρτηση, εγγραπτέου δικαιώµατος κυριότητας λόγω
κληρονοµικής διαδοχής, πριν από τη σύνταξη και µεταγραφή
αποδοχής κληρονοµιάς ή άλλης ισοδύναµης µε αυτήν πράξης,
εάν υποβληθεί προς καταχώριση στο κτηµατολογικό γραφείο
συµβολαιογραφική πράξη αποδοχής κληρονοµιάς, ή άλλου ισο-
δύναµου τίτλου, από τους αρχικώς δηλούντες κατά την κτηµα-
τογράφηση κληρονόµους, για το ίδιο ακίνητο, δικαίωµα,
ποσοστό και λόγο επαγωγής κληρονοµιάς εκ του ιδίου κληρονο-
µούµενου, αυτή καταχωρίζεται στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο,
χωρίς να απαιτείται άλλη ενέργεια για τη διόρθωση της κτηµα-
τολογικής εγγραφής.

5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο», καθορίζεται το ακριβές περιεχόµενο των
πινάκων και ρυθµίζονται ζητήµατα τεχνικού και λεπτοµερειακού
χαρακτήρα για την ανάρτηση. Με όµοια απόφαση διαπιστώνον-
ται η ολοκλήρωση των διαδικασιών σύνταξης και ανάρτησης κτη-
µατολογικών πινάκων και διαγραµµάτων και η περαίωση της
κτηµατογράφησης.»

Άρθρο 4
Διεκπεραίωση κτηµατογράφησης εντός λειτουργούντος 

Κτηµατολογίου - Προσθήκη άρθρου 12Α 
στον ν. 2308/1995

Στον ν. 2308/1995 (Α’ 114), µετά από το άρθρο 12, προστίθεται
άρθρο 12Α ως εξής:

«Άρθρο 12Α
Διεκπεραίωση κτηµατογράφησης 

εντός λειτουργούντος Κτηµατολογίου

1. Μετά από την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης περαίωσης
της κτηµατογράφησης, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 11Α,
το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο προβαίνει στις πρώτες εγ-
γραφές στα κτηµατολογικά βιβλία για τα ακίνητα που περιλαµ-
βάνονται στην πράξη αυτή κατά µεταφορά από τους
κτηµατολογικούς πίνακες και τα διαγράµµατα των παρ. 1 και 2
του άρθρου 11Α.

2. Αιτήσεις διόρθωσης του άρθρου 6Α ή ενστάσεις του άρ-
θρου 7 ή εκκρεµείς αποφάσεις των Επιτροπών Εξέτασης του άρ-
θρου 7Α σηµειώνονται στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο. Η
δηµοσιοποίηση των εκθέσεων του αναδόχου κτηµατογράφησης
και η εξέταση των υποθέσεων από τις Επιτροπές Εξέτασης του
άρθρου 7Α διενεργούνται κατά το στάδιο λειτουργίας του Κτη-
µατολογίου. Εάν η υποβληθείσα αίτηση ή ένσταση απορριφθεί,
η απόφαση σηµειώνεται στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο. Εάν η
υποβληθείσα αίτηση ή ένσταση γίνει δεκτή, ο προϊστάµενος του
αρµόδιου κτηµατολογικού γραφείου ή υποκαταστήµατος προ-
βαίνει σε διόρθωση της πρώτης εγγραφής σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στην απόφαση, η οποία σηµειώνεται στο οικείο
κτηµατολογικό φύλλο, επιτρεπόµενης µόνο της αιτιολογηµένης
άρνησης. Για την κατά τα ανωτέρω διορθωµένη πρώτη εγγραφή
εφαρµόζονται όλες οι διατάξεις που αφορούν σε κάθε πρώτη
κτηµατολογική εγγραφή. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται τα άρθρα
6Α, 7 και 7Α.

3. Η ηµεροµηνία καταχώρισης των πρώτων εγγραφών στα κτη-
µατολογικά βιβλία σηµειώνεται στα βιβλία αυτά.»

Άρθρο 5
Παράταση ατελούς υποβολής δηλώσεων κυριότητας 

από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
σε διαδικασία Κτηµατογράφησης - Τροποποίηση 

άρθρου 29 ν. 5123/2024

1. Στο άρθρο 29 του ν. 5123/2024 (Α’ 109), περί της δυνατότη-
τας υποβολής δηλώσεων κυριότητας ατελώς από Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε διαδικασία κτηµατογράφησης, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η λέξη «Σεπτεµβρίου» αν-
τικαθίσταται από τη λέξη «Οκτωβρίου», β) προστίθεται δεύτερο
εδάφιο και το άρθρο 29, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 29
Δυνατότητα υποβολής δηλώσεων κυριότητας ατελώς από

Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
σε διαδικασία Κτηµατογράφησης

Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού υποβάλ-
λουν ατελώς δηλώσεις κυριότητας του άρθρου 2 του ν.
2308/1995 (Α’ 114) έως τη 15η Οκτωβρίου 2024, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν έχει παρέλθει η προθεσµία υποβολής δηλώσεων
της παρ. 5 και της περ. β) της παρ. 8 του ίδιου άρθρου, στην πε-
ριοχή εντός των διοικητικών ορίων της οποίας βρίσκονται τα ακί-
νητα για τα οποία υποβάλλεται η δήλωση κυριότητας.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και για δηλώσεις, οι οποίες υποβλή-
θηκαν από τη 15η Σεπτεµβρίου 2024. 



Άρθρο 6
Εργασίες αναδόχων 

εντός λειτουργούντος Κτηµατολογίου

Εργασίες οι οποίες είχαν αναληφθεί από τους αναδόχους της
κτηµατογράφησης και δεν έχουν ολοκληρωθεί κατά την εφαρ-
µογή του άρθρου 11Α του ν. 2308/1995 (Α’ 114), καθώς και συ-
ναφείς υποστηρικτικές εργασίες αναδόχων σε περιοχές
λειτουργούντος Κτηµατολογίου, δύνανται να διενεργούνται από
τους αναδόχους και κατόπιν της έναρξης λειτουργίας του Κτη-
µατολογίου, µε τροποποίηση των σχετικών συµβάσεων κατ’
εφαρµογή του ν. 4412/2016 (Α’ 147). Για την εκτέλεση των εργα-
σιών αυτών λαµβάνονται υπόψη και στοιχεία που παραλαµβάνον-
ται από το Κτηµατολογικό Γραφείο µετά την έναρξη λειτουργίας
του Κτηµατολογίου για τις περιοχές κάθε σύµβασης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ 

ΓΕΩΜΕΤΡΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΚΙΝΗΤΟΥ

Άρθρο 7
Πιστοποιηµένοι Μηχανικοί Κτηµατολογίου

1. Στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» δηµιουργείται Μη-
τρώο Πιστοποιηµένων Μηχανικών Κτηµατολογίου. Από την ένταξή
του στο µητρώο, ο Πιστοποιηµένος Μηχανικός αποκτά δικαίωµα
διενέργειας ελέγχου και λήψης απόφασης σε περίπτωση εµπρό-
θεσµης υποβολής αιτιολογηµένων αντιρρήσεων σύµφωνα µε την
παρ. 12 του άρθρου 8, επί των αιτήσεων του άρθρου 8. Η ιδιότητα
του πιστοποιηµένου µηχανικού για το Κτηµατολόγιο αποκτάται: 

α) από υπαλλήλους και προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης
έργου κλάδου Μηχανικών του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»,
κατόπιν σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» ή β) από ιδιώτες µηχανικούς,
µε την εγγραφή τους στο µητρώο, κατόπιν υποβολής αίτησης του
υποψηφίου που διαθέτει τα προσόντα της παρ. 2 και ολοκλήρω-
σης της διαδικασίας πιστοποίησης από τις υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», όπως εξειδικεύονται στην απόφαση της
περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 31.

2. Για την ένταξη στο µητρώο, απαιτούνται τα ακόλουθα τουλά-
χιστον προσόντα:

α) Πτυχίο ή δίπλωµα κλάδου µηχανικού κατηγορίας Π.Ε. ή Τ.Ε.
ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισότιµος τίτλος αντίστοιχης ειδικότη-
τας σχολών της αλλοδαπής, µε αναγνωρισµένα επαγγελµατικά
προσόντα στην Ελλάδα, κατ’ εφαρµογή της σχετικής ενωσιακής
και εθνικής νοµοθεσίας, και εγγραφή σε µητρώο ή στο Βιβλίο Τε-
χνικών Επωνυµιών του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας (Τ.Ε.Ε.),
µε επαγγελµατικό δικαίωµα εκπόνησης τοπογραφικών µελετών
και εργασιών, και

β) παρακολούθηση εξειδικευµένου σεµιναρίου για τις διαδικα-
σίες και τον έλεγχο γεωµετρικών µεταβολών στη χωρική κτηµα-
τολογική βάση και επιτυχής ολοκλήρωση του σεµιναρίου, υπό την
εποπτεία του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».

3. Η διαδικασία πιστοποίησης διενεργείται από το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο». Με προγραµµατική συµφωνία που συνά-
πτεται µε το Τ.Ε.Ε., δύνανται να εξειδικεύονται οργανωτικά και
διαδικαστικά ζητήµατα της διαδικασίας πιστοποίησης, πριν από
την έκδοση της απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» σύµφωνα µε την περ. α) της
παρ. 2 του άρθρου 31.

4. Η έκδοση απόφασης επί αίτησης διόρθωσης είναι υποχρεω-
τική στην περίπτωση ανάθεσης αυτής σε πιστοποιηµένο µηχανικό,
κατά τις ειδικότερες προβλέψεις του παρόντος Κεφαλαίου. Σε πε-
ρίπτωση µη έκδοσης απόφασης εντός δέκα (10) ηµερολογιακών
ηµερών από την ανάθεση: α) δεν καταβάλλεται αµοιβή για την
ανατεθείσα υπόθεση, και β) µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ο πιστοποιηµένος µη-
χανικός, κατόπιν στάθµισης της υπαιτιότητάς του, δύναται να
διαγράφεται από το µητρώο. 

5. Οι ιδιώτες πιστοποιηµένοι µηχανικοί αµείβονται για την έκ-
δοση εκάστης απόφασης µε την καταβολή σε αυτούς αµοιβής από

το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Για τη χρηµατοδότηση της
αµοιβής καταβάλλεται ειδικό τέλος υπέρ του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο». Υπάλληλοι κλάδου Μηχανικών του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» λαµβάνουν επιµίσθιο ύψους διακοσίων
(200) ευρώ µηνιαίως για το χρονικό διάστηµα για το οποίο ασκούν
καθήκοντα Πιστοποιηµένου Μηχανικού. Προσωπικό κλάδου Μη-
χανικών του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µε σύµβαση µί-
σθωσης έργου λαµβάνει πρόσθετη αµοιβή ύψους διακοσίων (200)
ευρώ µηνιαίως για το χρονικό διάστηµα για το οποίο ασκεί καθή-
κοντα Πιστοποιηµένου Μηχανικού, µε ανάλογη τροποποίηση των
συµβάσεων αυτού.

Άρθρο 8
Υποβολή αίτησης διόρθωσης και κοινοποιήσεις - 

Έκδοση απόφασης

1. Δικαίωµα υποβολής αίτησης διόρθωσης γεωµετρικών στοι-
χείων έχει κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει έννοµο
συµφέρον, καθώς και κάθε εξουσιοδοτηµένο από αυτά πρόσωπο.
Η αίτηση συνοδεύεται από τοπογραφικό διάγραµµα γεωµετρικών
µεταβολών, το οποίο υποβάλλεται ηλεκτρονικά στη βάση δε-
δο�ένων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και λαµβάνει Κω-
δικό Ηλεκτρονικού �ιαγρά��ατος, βάσει του τελευταίου τίτλου που
είναι καταχωρισµένος στο κτηµατολογικό φύλλο. Στο διάγραµµα
αποτυπώνεται η γεωµετρική µεταβολή που επέρχεται µε την αι-
τούµενη διόρθωση. Προϋπόθεση για την υποβολή αίτησης διόρ-
θωσης αποτελεί η µη ύπαρξη εκκρεµούς κρίσης επί αιτήσεων
διόρθωσης του άρθρου 6Α ή ενστάσεων του άρθρου 7 ή αποφά-
σεων των Επιτροπών Εξέτασης του άρθρου 7Α του ν. 2308/1995
(Α’ 114), δυνάµει των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του παρόντος
Μέρους.

2. Αιτήσεις διόρθωσης γεωµετρικών στοιχείων των κτηµατολο-
γικών εγγραφών, υποβάλλονται για περιοχές, οι οποίες έχουν εν-
ταχθεί στην τοπική αρµοδιότητα κτηµατολογικών γραφείων και
υποκαταστηµάτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και στις
οποίες περιοχές υφίσταται λειτουργούν Κτηµατολόγιο.

3. Πιστοποιητικά, αντίγραφα και αποσπάσµατα που εκδίδονται
από τα βιβλία των υποθηκοφυλακείων και των κτηµατολογικών
γραφείων, ύστερα από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον και
προορίζονται για να συνυποβληθούν µε την αίτηση διόρθωσης του
παρόντος, καθώς και οι αιτήσεις που υποβάλλονται για την έκδοσή
τους, απαλλάσσονται από κάθε τέλος και δικαίωµα, πάγιο ή ανα-
λογικό.

4. Η αίτηση διόρθωσης υποβάλλεται ηλεκτρονικά, µέσω ειδικής
ηλεκτρονικής εφαρµογής διόρθωσης γεωµετρικών στοιχείων που
δηµιουργείται για τον σκοπό αυτόν, κύριος και διαχειριστής της
οποίας είναι το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Ο αιτών συν-
δέεται στην εφαρµογή, αυθεντικοποιείται µέσω κωδικών της Γενι-
κής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
αποτυπώνει στον ψηφιακό χάρτη της εφαρµογής τα νέα όρια τα
οποία αιτείται. Η αίτηση καταχωρίζεται, µε ποινή απαραδέκτου,
στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου του αιτούντος και των ακι-
νήτων των δικαιούχων που επηρεάζονται από την αποδοχή της.
Τα ακίνητα που επηρεάζονται από την αίτηση διόρθωσης αποτυ-
πώνονται στον ψηφιακό χάρτη της εφαρµογής από τον αιτούντα.

5. Αν η αίτηση διόρθωσης, όπως το περιεχόµενό της αποτυπώ-
νεται στον ψηφιακό χάρτη της εφαρµογής, επηρεάζει όµορα ακί-
νητα, ο αιτών µεριµνά για την κοινοποίησή της στους δικαιούχους
όµορων ακινήτων των οποίων τα εµπράγµατα δικαιώµατα επηρε-
άζονται από την αποδοχή της, εντός είκοσι (20) ηµερών από την
υποβολή της, επί ποινή απαραδέκτου, όπως ειδικότερα ορίζεται
στο παρόν άρθρο. Αν η αίτηση διόρθωσης, όπως το περιεχόµενό
της αποτυπώνεται στον ψηφιακό χάρτη της εφαρµογής, επηρεάζει
όµορα ακίνητα, των οποίων δικαιούχος είναι το Ελληνικό Δηµόσιο
ή φορέας της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την έννοια της περ. β)
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), η κοινοποίηση
γίνεται, εφόσον η σχετική δυνατότητα υφίσταται, ψηφιακά, µέσω
της εφαρµογής, προς την αρµόδια υπηρεσία, µε διαλειτουργική
πιστοποίηση λήψης της κοινοποίησης.

6. Αν ο αιτών δεν έχει πλήρες δικαίωµα κυριότητας, µεριµνά για
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την κοινοποίηση της αίτησης διόρθωσης στους συγκυρίους του
υπό διόρθωση ακινήτου εντός είκοσι (20) ηµερών από την υπο-
βολή της, επί ποινή απαραδέκτου.

7. Κοινοποίηση της αίτησης στους δικαιούχους επηρεαζόµενων
ακινήτων των οποίων τα εµπράγµατα δικαιώµατα επηρεάζονται
από την αποδοχή της, ή προς συγκυρίους, δεν απαιτείται, εφόσον
αυτοί συγκατατίθενται ή έχουν ήδη πριν από την έναρξη της δια-
δικασίας του παρόντος συγκατατεθεί µε την αιτούµενη διόρθωση,
όπως αυτή αποτυπώνεται στο συνυποβαλλόµενο µε την αίτηση
τοπογραφικό διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών, είτε µε σχετική
δήλωσή τους ενώπιον συµβολαιογράφου, είτε µε υπεύθυνη δή-
λωσή τους επί της οποίας βεβαιώνεται αρµοδίως το γνήσιο της
υπογραφής τους, είτε µε δήλωση συγκατάθεσής τους µέσω της
εφαρµογής. Στις τελευταίες περιπτώσεις η δήλωσή τους περιλαµ-
βάνει ρητά την αποδοχή της αιτούµενης γεωµετρικής διόρθωσης,
όπως αυτή αποτυπώνεται στο συνυποβαλλόµενο µε την αίτηση
τοπογραφικό διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών. Στην περί-
πτωση επηρεαζόµενων ακινήτων µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιο-
κτήτη», η αίτηση κοινοποιείται στο Ελληνικό Δηµόσιο, εκτός εάν
αυτό συγκατατίθεται σύµφωνα µε την παρούσα.

8. Οι δικαστικοί επιµελητές που διενεργούν τις κοινοποιήσεις
του παρόντος εγγράφονται υποχρεωτικά στην εφαρµογή µε την
υποβολή σχετικής ηλεκτρονικής αίτησης. Ο αιτών δύναται µέσω
της εφαρµογής να αναθέτει τη διενέργεια των κοινοποιήσεων του
παρόντος σε εγγεγραµµένο στην εφαρµογή δικαστικό επιµελητή.

9. Ο δικαστικός επιµελητής, αφού αποδεχτεί την ανάθεση, απο-
κτά πρόσβαση στο σύνολο των δεδοµένων των κτηµατολογικών
βιβλίων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» επί της αιτούµενης
µεταβολής και των επηρεαζόµενων ακινήτων.

10. Αν ο δικαιούχος εµπράγµατου δικαιώµατος είναι φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο, το οποίο δεν ανήκει στους φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης, κατά την έννοια της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014, διενεργείται ψηφιακή κοινοποίηση απευθείας
µέσω της εφαρµογής, µε καταχώριση στην ψηφιακή θυρίδα του
πολίτη και µε ειδοποίηση στη διεύθυνση ηλεκτρονικής αλληλογρα-
φίας ή στον αριθµό κινητού τηλεφώνου που το πρόσωπο αυτό έχει
δηλώσει στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας (Ε.Μ.Επ.) µε εξακρί-
βωση του ακριβούς χρόνου, κατά τον οποίο έλαβαν χώρα η απο-
στολή, η παραλαβή και η πρόσβαση. Τεκµαίρεται ότι το πρόσωπο
προς το οποίο διενεργείται η κοινοποίηση αποκτά πρόσβαση στο
περιεχόµενο αυτής δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την κοινοποί-
ηση, εκτός εάν το πρόσωπο αυτό αποδείξει τη συνδροµή λόγων
ανωτέρας βίας που δεν επέτρεψαν την πρόσβαση στο περιεχό-
µενο του εγγράφου ή εφόσον αυτή η αδυναµία οφείλεται σε λό-
γους που αφορούν στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Αν δεν
υφίσταται δήλωση διεύθυνσης ηλεκτρονικής αλληλογραφίας στο
Ε.Μ.Επ. ή δεν πραγµατοποιηθεί η σύνδεση του προηγούµενου
εδαφίου, η επίδοση διενεργείται από δικαστικό επιµελητή.

11. Για την ολοκλήρωση κάθε κοινοποίησης που διενεργείται
από τον ίδιο, ο δικαστικός επιµελητής υποβάλλει την οικεία έκθεση
επίδοσης ψηφιακά, µέσω της εφαρµογής, συµπληρώνει σε ειδικό
πεδίο την ηµεροχρονολογία της κοινοποίησης και επιλέγει το
είδος αυτής, ανά επηρεαζόµενο δικαιούχο εµπράγµατου δικαιώ-
µατος.

12. Μετά από την κοινοποίηση, κάθε επηρεαζόµενος δικαιούχος
ή συνδικαιούχος εµπράγµατου δικαιώµατος δύναται ψηφιακά,
µέσω της εφαρµογής, να συναινέσει στην αίτηση διόρθωσης ή να
υποβάλει αιτιολογηµένες αντιρρήσεις, εντός τριάντα (30) ηµερών,
άλλως τεκµαίρεται η συναίνεσή του. Κατά την υποβολή της συναί-
νεσης ή των αντιρρήσεων ο επηρεαζόµενος δικαιούχος επιβεβαι-
ώνει ή καταχωρίζει τη διεύθυνση ηλεκτρονικής αλληλογραφίας
του στην οποία γίνονται όλες οι τυχόν µεταγενέστερες κοινοποι-
ήσεις.

13. Σε περίπτωση ρητής ή τεκµαιρόµενης συναίνεσης, ή µη
ύπαρξης επηρεαζόµενων ακινήτων, και µη υπέρβασης της αποδε-
κτής απόκλισης εµβαδού που ορίζεται στην απόφαση της παρ.1
του άρθρου 13Α του  ν. 2664/1998 (Α’275), οι οριζόµενες στην εν
λόγω απόφαση υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
προβαίνουν στην έκδοση απόφασης η οποία καταχωρίζεται προ-
σωρινά στα κτηµατολογικά διαγράµµατα και βιβλία της βάσης δε-
δοµένων του, υπό την προϋπόθεση ότι δεν θίγονται δικαιώµατα

τρίτων για τους οποίους δεν υπάρχει ρητή ή τεκµαιρόµενη συναί-
νεση, και οριστικά υπό τις προϋποθέσεις της παρ.14. Η απόφαση
κοινοποιείται µέσω της εφαρµογής στον αιτούντα και σε κάθε επη-
ρεαζόµενο δικαιούχο ή συνδικαιούχο εµπράγµατου δικαιώµατος.

14. Αντιρρήσεις κατά της απόφασης της παρ. 13 υποβάλλονται
µε προσφυγή από τον έχοντα έννοµο συµφέρον ενώπιον του Κτη-
µατολογικού Δικαστή εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την
κοινοποίηση της απόφασης, και η προσφυγή εγγράφεται στο κτη-
µατολογικό φύλλο του ακινήτου. Ο Κτηµατολογικός Δικαστής, που
δικάζει κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας, ελέγχει αν
η αντίρρηση έχει εγγραφεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινή-
του και σε αρνητική περίπτωση την απορρίπτει ως απαράδεκτη.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι παρ. 2, 4 και 5 του άρ-
θρου 791 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’ 182).
Εντός προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την κατάθεση της
προσφυγής και επί ποινή απαραδέκτου, η προσφυγή καταχωρίζε-
ται στα κτηµατολογικά φύλλα των ακινήτων, όπου έχει καταχωρι-
σθεί η αίτηση επί της οποίας εκδόθηκε η προσβαλλόµενη
απόφαση. Η διόρθωση των κτηµατολογικών εγγραφών αναστέλ-
λεται έως την έκδοση οριστικής απόφασης επί της προσφυγής
από τον Κτηµατολογικό Δικαστή. Η προθεσµία και η άσκηση των
ενδίκων µέσων κατά της απόφασης του Κτηµατολογικού Δικαστή
δεν έχουν ανασταλτικό αποτέλεσµα. Μετά από την άπρακτη πα-
ρέλευση της προθεσµίας άσκησης προσφυγής, οριστικοποιείται
η καταχώριση της απόφασης της παρ. 13 και διενεργείται η διόρ-
θωση στα κτηµατολογικά διαγράµµατα. Σε περίπτωση άσκησης
προσφυγής, αναστέλλεται η διόρθωση των κτηµατολογικών εγ-
γραφών, κατά τα οριζόµενα στην παρούσα. Ο Προϊστάµενος του
αρµόδιου κτηµατολογικού γραφείου ή υποκαταστήµατος τρέπει,
σύµφωνα µε την απόφαση του Κτηµατολογικού Δικαστή επί της
προσφυγής, την προσωρινή καταχώριση της απόφασής του σε
οριστική, σηµειώνοντας την τροπή στην οικεία θέση του κτηµατο-
λογικού φύλλου. Ως ηµεροµηνία της οριστικής καταχώρισης θε-
ωρείται η ηµεροµηνία της προσωρινής καταχώρισης. Μετά από
την προσωρινή καταχώριση της απόφασης, ο Προϊστάµενος του
αρµόδιου Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος δεν επι-
τρέπεται να προβεί σε καταχώριση µεταγενέστερης εγγραφής,
πριν οριστικοποιηθεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου η
προσωρινή καταχώριση. Η υποβολή αίτησης διόρθωσης του πα-
ρόντος δεν συνιστά αναγκαία προδικασία για την υποβολή και συ-
ζήτηση ενώπιον του δικαστηρίου αγωγών και αιτήσεων διόρθωσης
των κτηµατολογικών εγγραφών, αρχικών και µεταγενέστερων.

15. Έως ότου ορισθεί Κτηµατολογικός Δικαστής οι αντιρρήσεις
της παρ. 14 υποβάλλονται στο Μονοµελές Πρωτοδικείο της περι-
φέρειας του αρµόδιου κτηµατολογικού γραφείου, το οποίο δικάζει
κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας, εφαρµόζοντας και
τις παρ. 2 έως 5 του άρθρου 791 του Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας.

Άρθρο 9
Έκδοση απόφασης επί αιτήσεων διόρθωσης 

κατόπιν υποβολής αντιρρήσεων

1. Σε περίπτωση εµπρόθεσµης υποβολής αιτιολογηµένων αν-
τιρρήσεων σύµφωνα µε την παρ. 12 του άρθρου 8 ή υπέρβασης
της αποδεκτής απόκλισης εµβαδού που     ορίζεται στην από-
φαση της παρ. 1 του άρθρου 13Α του    ν. 2664/1998 (A’ 275),
αποφασιστική αρµοδιότητα επί των αιτήσεων του άρθρου 8 έχει
ο Πιστοποιηµένος Μηχανικός του άρθρου 7.

2. Η ανάθεση αιτήσεων σε Πιστοποιηµένο Μηχανικό γίνεται
µέσω αλγοριθµικής κληρωτίδας της ειδικής ηλεκτρονικής εφαρ-
µογής διόρθωσης γεωµετρικών στοιχείων, µε βάση την αρχή της
τυχαιότητας. Προϋποθέσεις ανάληψης αποτελούν: α) η υπεύ-
θυνη δήλωση του Πιστοποιηµένου Μηχανικού ότι για την υπό-
θεση που του ανατίθεται δεν συντρέχει στο πρόσωπό του
περίπτωση σύγκρουσης συµφέροντος, που ανάγεται, ιδίως: αα)
σε ύπαρξη συζυγικής σχέσης ή συµφώνου συµβίωσης κατά την
έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 (Α’ 181) ή σε ύπαρξη συγ-
γένειας, εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας, κατ’ ευθεία γραµµή απεριό-
ριστα, εκ πλαγίου δε, έως και δευτέρου βαθµού, ή αβ)
επαγγελµατικών συµφερόντων, ιδίως στη µη συµµετοχή του στη
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σύνταξη και υπογραφή των συνυποβαλλόµενων µε την αίτηση ή
τις αντιρρήσεις τοπογραφικών διαγραµµάτων, και β) ότι το ακίνητο
δεν βρίσκεται στην περιοχή της επαγγελµατικής έδρας αυτού.

3. Ο Πιστοποιηµένος Μηχανικός, αφού αποδεχθεί την ανάθεση,
αποκτά πρόσβαση στο σύνολο των δεδοµένων των κτηµατολογι-
κών στοιχείων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» επί της αι-
τούµενης µεταβολής και των επηρεαζόµενων δικαιούχων
εµπραγµάτων δικαιωµάτων.

4. Για τη λήψη της απόφασής του ο Πιστοποιηµένος Μηχανικός
λαµβάνει υπόψη το σύνολο των υποβληθέντων στοιχείων, καθώς
και των διαθέσιµων στη βάση δεδοµένων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» πληροφοριών. Δύναται να απευθύνεται προς τις
αρµόδιες νοµικές υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολό-
γιο» για τη διευκρίνιση ερωτηµάτων νοµικής φύσης.

5. Η απόφαση του Πιστοποιηµένου Μηχανικού κοινοποιείται
µέσω της εφαρµογής της παρ. 2 στον αιτούντα και στους επηρε-
αζόµενους δικαιούχους εµπραγµάτων δικαιωµάτων. Αν η προθε-
σµία προσφυγής κατά της απόφασης του Πιστοποιηµένου
Μηχανικού, ενώπιον του δευτεροβάθµιου οργάνου του άρθρου
10, παρέλθει άπρακτη, οι οριζόµενες στην απόφαση της περ. δ)
της παρ. 2 του άρθρου 31 υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» προβαίνουν, βάσει του περιεχοµένου της απόφασης,
στην ενσωµάτωση των µεταβολών στα κτηµατολογικά διαγράµ-
µατα και βιβλία της βάσης δεδοµένων του. Η απόφαση κοινοποι-
είται µέσω της εφαρµογής στον αιτούντα και σε κάθε
επηρεαζόµενο δικαιούχο ή συνδικαιούχο εµπράγµατου δικαιώµα-
τος.

Άρθρο 10
Δευτεροβάθµια κρίση επί αιτήσεων διόρθωσης

1. Αν η αίτηση διόρθωσης απορριφθεί ολικά ή µερικά, ο αιτών
έχει δικαίωµα να προσφύγει κατά της απόρριψης, εντός τριάντα
(30) ηµερών από την κοινοποίηση αυτής. Αν γίνει δεκτή αίτηση
διόρθωσης για την οποία έχουν υποβληθεί εµπροθέσµως αιτιολο-
γηµένες αντιρρήσεις, κάθε επηρεαζόµενος δικαιούχος ο οποίος
είχε υποβάλει εµπροθέσµως αιτιολογηµένες αντιρρήσεις, έχει δι-
καίωµα να προσφύγει κατά της αποδοχής, εντός τριάντα (30) ηµε-
ρών από την κοινοποίηση αυτής.

2. Κάθε προσφυγή κρίνεται από δευτεροβάθµιο όργανο κρίσης,
το οποίο συγκροτείται στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και
αποτελείται από: α) έναν Πιστοποιηµένο Μηχανικό, υπάλληλο κλά-
δου Μηχανικών του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», και β) έναν
δικηγόρο µε έµµισθη εντολή ή υπάλληλο Κλάδου ΠΕ Διοικητικού
- Οικονοµικού, Ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού (Νοµικών) του Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µε αποφασιστική αρµοδιότητα επί υπο-
βαλλοµένων πράξεων. Τα µέλη του δευτεροβάθµιου οργάνου κρί-
σης επιλέγονται µέσω αλγοριθµικής κληρωτίδας της ειδικής
ηλεκτρονικής εφαρµογής διόρθωσης γεωµετρικών στοιχείων, µε
βάση την αρχή της τυχαιότητας. Πιστοποιηµένος Μηχανικός που
εξέδωσε την απόφαση κατά της οποίας έχει ασκηθεί η κρινόµενη
προσφυγή ή δικηγόρος µε έµµισθη εντολή που γνωµοδότησε επί
ερωτήµατος του µηχανικού σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 9
δεν µετέχει στη συγκρότηση του δευτεροβάθµιου οργάνου κρί-
σης.

3. Αν αµφότερα τα µέλη του δευτεροβάθµιου οργάνου κρίσης
συµφωνήσουν την αποδοχή της προσφυγής, οι οριζόµενες στην
απόφαση της περ. δ) της παρ. 2 του άρθρου 31 υπηρεσίες του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» προβαίνουν στην προσωρινή
καταχώρηση της απόφασης επί της προσφυγής στα κτηµατολο-
γικά διαγράµµατα και βιβλία της βάσης δεδοµένων του. Αν αµφό-
τερα τα µέλη του δευτεροβάθµιου οργάνου κρίσης δεν
συµφωνήσουν, η προσφυγή απορρίπτεται και οι οριζόµενες στην
απόφαση της περ. δ) της παρ. 2 του άρθρου 31 υπηρεσίες του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» προβαίνουν στην προσωρινή
καταχώρηση της απόφασης κατά της οποίας στρέφεται η προ-
σφυγή στα κτηµατολογικά διαγράµµατα και βιβλία της βάσης δε-
δοµένων του. Η καταχώριση τρέπεται σε οριστική υπό τις
προϋποθέσεις της παρ. 5.

4. Η απόφαση του δευτεροβάθµιου οργάνου κρίσης κοινοποι-
είται στον αιτούντα τη διόρθωση και στους επηρεαζόµενους δι-

καιούχους.
5. Αντιρρήσεις κατά της απόφασης του δευτεροβάθµιου οργά-

νου κρίσης υποβάλλονται µε προσφυγή από τον έχοντα έννοµο
συµφέρον ενώπιον του Κτηµατολογικού Δικαστή, εντός προθε-
σµίας δύο (2) µηνών από την κοινοποίηση της απόφασης, και η
προσφυγή εγγράφεται στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου. Ο
Κτηµατολογικός Δικαστής, που δικάζει κατά τη διαδικασία της
εκούσιας δικαιοδοσίας, ελέγχει αν η αντίρρηση έχει εγγραφεί στο
κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου και σε        αρνητική περίπτωση
την απορρίπτει ως απαράδεκτη. Κατά     τα λοιπά εφαρµόζονται
αναλόγως οι παρ. 2, 4 και 5 του άρθρου 791 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας       (π.δ. 503/1985, Α’ 182). Εντός προθεσµίας δεκα-
πέντε (15) ηµερών από την κατάθεση της προσφυγής και επί ποινή
απαραδέκτου, η προσφυγή καταχωρίζεται στα κτηµατολογικά
φύλλα των ακινήτων, όπου έχει καταχωρισθεί η αίτηση επί της
οποίας εκδόθηκε η προσβαλλόµενη απόφαση. Η διόρθωση των
κτηµατολογικών εγγραφών αναστέλλεται έως την έκδοση οριστι-
κής απόφασης επί της προσφυγής από τον Κτηµατολογικό Δικα-
στή. Η προθεσµία και η άσκηση των ενδίκων µέσων κατά της
απόφασης του Κτηµατολογικού Δικαστή δεν έχουν ανασταλτικό
αποτέλεσµα. Μετά από την άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας
άσκησης προσφυγής, οριστικοποιείται η καταχώριση της απόφα-
σης της παρ. 3 και διενεργείται η διόρθωση στα κτηµατολογικά
διαγράµµατα. Σε περίπτωση άσκησης προσφυγής, αναστέλλεται
η διόρθωση των κτηµατολογικών εγγραφών, κατά τα οριζόµενα
στην παρούσα. Ο Προϊστάµενος του αρµόδιου κτηµατολογικού
γραφείου ή υποκαταστήµατος τρέπει, σύµφωνα µε την απόφαση
του Κτηµατολογικού Δικαστή επί της προσφυγής, την προσωρινή
καταχώριση της απόφασης του δευτεροβάθµιου οργάνου σε ορι-
στική, σηµειώνοντας την τροπή στην οικεία θέση του κτηµατολο-
γικού φύλλου. Ως ηµεροµηνία της οριστικής καταχώρισης
θεωρείται η ηµεροµηνία της προσωρινής καταχώρισης. Μετά από
την προσωρινή καταχώριση της απόφασης, ο Προϊστάµενος του
αρµόδιου Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος δεν επι-
τρέπεται να προβεί σε καταχώριση µεταγενέστερης εγγραφής,
πριν οριστικοποιηθεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου η
προσωρινή καταχώριση. Η υποβολή αίτησης διόρθωσης του πα-
ρόντος δεν συνιστά αναγκαία προδικασία για την υποβολή και συ-
ζήτηση ενώπιον του δικαστηρίου αγωγών και αιτήσεων διόρθωσης
των κτηµατολογικών εγγραφών, αρχικών και µεταγενέστερων.

6. Έως ότου ορισθεί Κτηµατολογικός Δικαστής οι αντιρρήσεις
υποβάλλονται στο Μονοµελές Πρωτοδικείο της περιφέρειας του
αρµόδιου Κτηµατολογικού Γραφείου, το οποίο δικάζει κατά τη δια-
δικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας, εφαρµόζοντας και τις παρ. 2
έως 5 του άρθρου 791 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΠΛΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΚΑΙ ΜΕΙΩΣΗ 

ΓΡΑΦΕΙΟΚΡΑΤΙΑΣ ΣΤΟ Ν.Π.Δ.Δ. 
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 11 
Εισήγηση νοµικού ελέγχου µε τη χρήση συστήµατος

τεχνητής νοηµοσύνης

1. Για την υποστήριξη της διαδικασίας ελέγχου πράξεων Κτη-
µατολογίου, το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» δύναται να χρη-
σιµοποιεί σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης. Ειδικότερα, η
Εφαρµογή Πλατφόρµας Νοµικού Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων
µε τη χρήση συστήµατος τεχνητής νοηµοσύνης, µέσω της λήψης,
επεξεργασίας και καταχώρισης στοιχείων επί υποβληθεισών πρά-
ξεων προς καταχώριση στις υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο», καταρτίζει εισηγήσεις προς τα αρµόδια όργανα,
µε αντικείµενο τον έλεγχο των προϋποθέσεων καταχώρισης της
αιτούµενης πράξης. Η εισήγηση δεν δεσµεύει κατ’ ουδένα τρόπο
την κρίση του αποφασίζοντος οργάνου, το οποίο δεν απαιτείται
να αιτιολογεί ενδεχόµενη αποκλίνουσα απόφασή του.

2. Το σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης της παρ. 1 λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2024/1689 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Ιουνίου 2024, για τη θέσπιση
εναρµονισµένων κανόνων σχετικά µε την τεχνητή νοηµοσύνη και
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την τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΚ) 300/2008, (ΕΕ) 167/2013,
(ΕΕ) 168/2013, (ΕΕ) 2018/858, (ΕΕ) 2018/1139 και (ΕΕ) 2019/2144
και των Οδηγιών 2014/90/ΕΕ, (ΕΕ) 2016/797 και (ΕΕ) 2020/1828
(Κανονισµός για την τεχνητή νοηµοσύνη) (L 2024/1689), τον Κα-
νονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των φυσικών
προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων
αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (L 119) και τον ν.
4624/2019 (A’ 137).

Άρθρο 12
Δυνατότητα εικοσιτετράωρης ψηφιακής υποβολής πράξεων

στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 ν. 2664/1998

Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί αι-
τήσεων εγγραφής και συνυποβαλλόµενων δικαιολογητικών, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:      α) στο τέταρτο εδάφιο,
αα) µετά από τις λέξεις «Με απόφαση του Δ.Σ. του», η λέξη
«Φορέα» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο»» και αβ) η λέξη «Φορέα» αντικαθίσταται από το αρκτι-
κόλεξο «Ν.Π.Δ.Δ.», β) προστίθεται πέµπτο εδάφιο και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα των πράξεων
του άρθρου 12 απαιτείται, πλην των περιπτώσεων που ορίζονται
διαφορετικά στον νόµο, υποβολή αιτήσεως και ταυτόχρονη κατα-
βολή των τελών και δικαιωµάτων της παραγράφου 2 του άρθρου
4.

Η αίτηση που απευθύνεται στο Κτηµατολογικό Γραφείο και τα
συνυποβαλλόµενα σε αυτήν έγγραφα, όπως αυτά ορίζονται στις
επόµενες παραγράφους και στην κείµενη νοµοθεσία, επιτρέπεται
να υποβάλλονται και να διακινούνται µε ηλεκτρονικά µέσα. Με
όµοιο τρόπο είναι δυνατόν να καταβάλλονται τα τέλη και δικαιώ-
µατα της παρ. 2 του άρθρου 4.

Με απόφαση του Δ.Σ. του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
καθορίζεται η ηµεροµηνία από την οποία η υποβολή των εγγρα-
πτέων πράξεων του πρώτου εδαφίου στα Κτηµατολογικά Γραφεία
και Υποκαταστήµατα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» διε-
νεργείται υποχρεωτικά µόνο ηλεκτρονικά. Με όµοια απόφαση κα-
θορίζεται η ηµεροµηνία κατά την οποία οι εγγραπτέες πράξεις,
που υποβάλλονται υποχρεωτικά ηλεκτρονικά, δύνανται να υπο-
βάλλονται επί εικοσιτετράωρης βάσης, σύµφωνα µε την αρχή της
χρονικής προτεραιότητας κατά την επεξεργασία αυτών.»

Άρθρο 13
Διαδικασία διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων 
των κτηµατολογικών εγγραφών - Τροποποίηση 

υποπερ. αα) περ. β) παρ. 1 άρθρου 18 ν. 2664/1998

Στην υποπερ. αα) του τέταρτου εδαφίου της περ. β) της παρ. 1
του άρθρου 18 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί της διαδικασίας
διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων των κτηµατολογικών εγγρα-
φών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται νέο,
δεύτερο, εδάφιο, β) στο ένατο εδάφιο, οι λέξεις «και από τον συ-
σχετισµό του προσκοµιζόµενου τίτλου κτήσης του αιτούντος και
των δικαιοπαρόχων του προς την πράξη σύστασης της οριζόντιας
ή κάθετης, αντίστοιχα, ιδιοκτησίας, διαπιστώνεται ότι εξαντλείται
το σύνολο των εξ αδιαιρέτου ποσοστών του εγγραπτέου δικαιώ-
µατος επί της οριζόντιας ή κάθετης αυτής ιδιοκτησίας» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «ή το ακίνητο βρίσκεται εντός εγκεκριµένου
σχεδίου πόλεως ή οικισµού» και η υποπερ. αα) διαµορφώνεται ως
εξής:

«αα) Προκύπτει από δηµόσιο έγγραφο που καταχωρίσθηκε στα
βιβλία του Υποθηκοφυλακείου πριν από την ανάρτηση των στοι-
χείων της κτηµατογράφησης, η οποία προηγείται της έκδοσης της
διαπιστωτικής πράξης του άρθρου 11 του ν. 2308/1995, ή και µετά
από αυτήν, εφόσον στηρίζεται σε προηγούµενη πράξη καταχωρι-
σθείσα στα βιβλία του Υποθηκοφυλακείου πριν από την εν λόγω
ανάρτηση, υπό την προϋπόθεση ότι µέσω της διορθώσεως δεν
αντικαθίσταται (εκτοπίζεται) δικαίωµα τρίτου, εκτός αν ο τρίτος

συναινεί στη διόρθωση, συνυπογράφοντας την αίτηση, η συναί-
νεση δε αυτή δεν υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση ή µεταβολή τίτ-
λου του ακινήτου. Σε κάθε περίπτωση, ο έλεγχος επί της αίτησης
περιορίζεται στην ύπαρξη του δηµόσιου εγγράφου ως καταχωρι-
σθέντος στα βιβλία αυτού υπό τις περιγραφόµενες στο παρόν
προϋποθέσεις και δεν εκτείνεται στην αξιολόγηση της περιγρα-
φόµενης σε αυτό διαδοχής δικαιοπαρόχων ή των αναφερόµενων
σε αυτό τίτλων κτήσης.

Εκτοπισµός δεν υφίσταται και δεν απαιτείται συναίνεση, εάν ο
τρίτος συµπεριλήφθηκε ως δικαιούχος,  ο οποίος αναγράφεται
στις κτηµατολογικές εγγραφές, λόγω σφάλµατος που εµφιλοχώ-
ρησε κατά την επεξεργασία της δήλωσης και των δηµοσίων εγ-
γράφων που συνυπέβαλε κατά τη διαδικασία κτηµατογράφησης
του       ν. 2308/1995 (Α’ 114) και τούτο προκύπτει από το αρχείο
κτηµατογράφησης και τα δηµόσια βιβλία του Υποθηκοφυλακείου.

Στην περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιοκτήτη»,
η αίτηση επιδίδεται υποχρεωτικά εντός δέκα (10) ηµερών από την
κατάθεσή της στο Ελληνικό Δηµόσιο.

Το Ελληνικό Δηµόσιο τεκµαίρεται ότι συναινεί στην αίτηση και
ο προϊστάµενος οφείλει να προβεί στην αιτούµενη διόρθωση, εάν
δεν αποσταλεί από την αρµόδια υπηρεσία αρνητική απάντηση που
απευθύνεται στον προϊστάµενο του αρµόδιου κτηµατολογικού
γραφείου εντός εξήντα (60) ηµερών από την επίδοση της αίτησης
στο Ελληνικό Δηµόσιο. Σε περίπτωση αρνητικής απάντησης,
ακόµη και χωρίς ειδική αιτιολογία, ο προϊστάµενος οφείλει να
απορρίψει την αίτηση. Η παραπάνω επίδοση δεν απαιτείται εάν
πρόκειται για δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο έχουν καταχω-
ρισθεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου δικαιώµατα συνδι-
καιούχων.

Επίδοση στο Ελληνικό Δηµόσιο δεν απαιτείται και στην περί-
πτωση που το δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο ζητείται η διόρ-
θωση της εγγραφής, αποτελεί τίτλο εγγραπτέου δικαιώµατος επί
άλλου κτηµατογραφηθέντος ακινήτου της ίδιας κτηµατογραφη-
θείσας περιοχής, το οποίο δηλώθηκε και καταχωρίσθηκε στο κτη-
µατολόγιο, καθώς και όταν ο τίτλος του αιτούντος τη διόρθωση ή
των δικαιοπαρόχων του (άµεσων ή απώτερων) είναι παραχωρητή-
ριο του Ελληνικού Δηµοσίου ή Ν.Π.Δ.Δ.. Το ίδιο ισχύει επίσης όταν
το ακίνητο µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιοκτήτη», για το οποίο ζη-
τείται η διόρθωση, είναι οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία ή το ακίνητο
βρίσκεται εντός εγκεκριµένου σχεδίου πόλεως ή οικισµού.

Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται και στην περίπτωση που
στην οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία δεν αντιστοιχεί αυτοτελές κτη-
µατολογικό φύλλο, αλλά το αντιστοιχούν σε αυτήν ποσοστό συγ-
κυριότητας επί του γεωτεµαχίου εµφανίζεται µε την ένδειξη
«άγνωστου ιδιοκτήτη». Στην περίπτωση αυτή, εφόσον συντρέχουν
οι προϋποθέσεις της διορθώσεως της αρχικής εγγραφής µε τη
διαδικασία του πρόδηλου σφάλµατος, δηµιουργείται αυτοτελές
κτηµατολογικό φύλλο για την οριζόντια ή κάθετη, αντίστοιχα, ιδιο-
κτησία,».

Άρθρο 14
Παράδοση αρχείων υποθηκοφυλακείων σε δήµους -

Δυνατότητα έκδοσης ακριβούς αντιγράφου 
από δήµους

1. Το αρχείο των υποθηκοφυλακείων της επικράτειας που έχει
παραδοθεί στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» βάσει του άρ-
θρου 38 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της παράδοσης και της πα-
ραλαβής αρχείων έµµισθων και άµισθων υποθηκοφυλακείων, και
έχει ψηφιοποιηθεί, δύναται, µε απόφαση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», να παραχωρεί-
ται κατά κυριότητα και να παραδίδεται στον δήµο της
τοποθεσίας του αρχείου, κατόπιν αιτήµατος του οικείου δηµοτι-
κού συµβουλίου. Για τον προσδιορισµό του προς παράδοση αρ-
χείου εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 1 του άρθρου 38 του ν.
4512/2018. Στο αίτηµα του δηµοτικού συµβουλίου τεκµηριώνονται
η καταλληλότητα και η προσβασιµότητα του χώρου στον οποίο
φυλάσσεται το αρχείο, καθώς και τα µέτρα συντήρησης και προ-
στασίας του έγχαρτου αρχείου και βεβαιώνεται η ύπαρξη του ανα-
γκαίου προσωπικού και των απαιτούµενων οικονοµικών πόρων για
την ανάληψη της υποχρέωσης της παρ. 5. Το Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» δύναται να ζητεί από τον δήµο περαιτέρω διευκρι-
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νίσεις επί των στοιχείων του προηγούµενου εδαφίου, καθώς και
να θέτει επιπλέον προϋποθέσεις σχετικά µε αυτά.

2. Στην απόφαση του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 πιστοποιείται
η ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης του αρχείου που παραχωρείται,
ορίζονται οι προϋποθέσεις του τέταρτου εδαφίου της παρ. 1, ο
χρόνος της παράδοσης, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την παράδοση και παραλαβή του αρχείου.

3. Για την παράδοση και παραλαβή του αρχείου συντάσσεται
πρωτόκολλο που υπογράφεται µεταξύ υπαλλήλων που εξουσιο-
δοτούνται για τον σκοπό αυτόν από το Διοικητικό Συµβούλιο του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και από το δηµοτικό συµβούλιο
του οικείου δήµου, αντίστοιχα. Στο πρωτόκολλο καταγράφονται η
ηµεροµηνία παράδοσης και παραλαβής, η επωνυµία του υποθη-
κοφυλακείου του οποίου το αρχείο παραδίδεται, ο δήµος που το
παραλαµβάνει, το ονοµατεπώνυµο αυτού που παραδίδει και αυτού
που παραλαµβάνει, ο αριθµός και το είδος των βιβλίων και αρ-
χείων που παραδίδονται, καθώς και τυχόν προβλήµατα στην κα-
τάστασή τους.

4. Αντίγραφα του πρωτοκόλλου παράδοσης και παραλαβής πα-
ραδίδονται από τον υπάλληλο του δήµου που υπογράφει το πρω-
τόκολλο: α) στο οικείο Κτηµατολογικό Γραφείο ή στο
υποκατάστηµα του κτηµατολογικού γραφείου και στον οικείο
δήµο προς αρχειοθέτηση, και β) στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο».

5. Από την παράδοση του αρχείου, ο δήµος αναλαµβάνει την
υποχρέωση: α) λειτουργίας των υπηρεσιών αρχειοφυλακείων µε
διασφάλιση της πρόσβασης και έρευνας των προσώπων που
έχουν το σχετικό δικαίωµα βάσει του άρθρου 21 του ν. 2664/1998
(Α’ 275), περί του δικαιώµατος πρόσβασης στα κτηµατολογικά
στοιχεία, β) φύλαξης των σχετικών αρχείων, καθώς και γ) παροχής
δυνατότητας λήψης πιστοποιηµένων αντιγράφων από τα εν λόγω
αρχεία.

6. Τα δικαιώµατα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» στην
πρόσβαση και στη χρήση των αρχείων δεν θίγονται. Το Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» διατηρεί το δικαίωµα ανάκλησης της
απόφασης παραχώρησης, σε περίπτωση διαπίστωσης µη τήρη-
σης των προϋποθέσεων καταλληλότητας και προσβασιµότητας
του χώρου, καθώς και των µέτρων συντήρησης του έγχαρτου αρ-
χείου. Στην περίπτωση αυτή το αρχείο επιστρέφεται. Για την επι-
στροφή εφαρµόζεται αναλόγως το παρόν.

Άρθρο 15
Διόρθωση κτηµατολογικής εγγραφής σε περίπτωση 

απόφασης αποδοχής αντιρρήσεων κατά του δασικού χάρτη -
Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 19 

του ν. 2664/1998

Στο άρθρο 19 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί της διόρθωσης
των κτηµατολογικών εγγραφών, προστίθεται     παρ. 5 ως εξής: 

«5. Αν για το ακίνητο, σωρευτικά:
α) υφίσταται στα κτηµατολογικά βιβλία εγγραφή µε εµφαινό-

µενο ως ιδιοκτήτη το Ελληνικό Δηµόσιο ή τη Διεύθυνση Δασών
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

β) υφίσταται απόφαση Επιτροπής Εξέτασης Αντιρρήσεων µε
την οποία έγινε δεκτή προβληθείσα αντίρρηση κατά του δασικού
χάρτη, σύµφωνα µε το άρθρο 15 του    ν. 3889/2010 (Α’ 182), και
έχει παρέλθει χρονικό διάστηµα δύο (2) µηνών από την έκδοση
αυτής, ή το ακίνητο βρίσκεται εκτός των περιοχών κυρωµένου δα-
σικού χάρτη, ή υφίσταται βεβαίωση της παρ. 41 του άρθρου 7 του
ν. 1160/1981 (Α’ 147), περί συνδροµής των προϋποθέσεων του άρ-
θρου 19 του ν. 719/1977 (Α’ 301),

γ) προκύπτει εµπράγµατο δικαίωµα φυσικού ή νοµικού προσώ-
που ή δικαιοπαρόχου αυτών, από δηµόσιο έγγραφο που καταχω-
ρίσθηκε στα βιβλία του οικείου υποθηκοφυλακείου πριν από την
περαίωση της κτηµατογράφησης ή και µετά από αυτή, εφόσον
στηρίζεται σε προηγούµενη πράξη, καταχωρισθείσα στα βιβλία
του υποθηκοφυλακείου πριν από την περαίωση, και

δ) η κτηµατολογική εγγραφή ερείδεται αποκλειστικά στο τεκ-
µήριο κυριότητας του δηµοσίου επί δασικών   εκτάσεων ή των
εκτάσεων που περιγράφονται στην  υπ’ αρ. 1151/1872 απόφαση
του Εφετείου Αθηνών, στις υπ’ αρ. 116/1868 και 698/1876 αποφά-

σεις του Εφετείου Ναυπλίου και στην υπ’ αρ. 110/1878 απόφαση
του Αρείου Πάγου,

το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή ο δικαιοπάροχος αυτών, των
οποίων το εµπράγµατο δικαίωµα προκύπτει από δηµόσιο έγγραφο
σύµφωνα µε την περ. γ), δύναται να αιτηθεί τη διόρθωση της κτη-
µατολογικής εγγραφής υπέρ του ιδίου. Το αρµόδιο όργανο του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» προβαίνει στην καταχώριση
της σχετικής µεταβολής στα οικεία κτηµατολογικά βιβλία, κατόπιν
ελέγχου των προϋποθέσεων των περ. α) έως δ) του πρώτου εδα-
φίου, επιτρεπόµενης µόνο της αιτιολογηµένης απόρριψης της αί-
τησης λόγω µη συνδροµής των προϋποθέσεων αυτών. Επίδοση
της αίτησης στο Ελληνικό Δηµόσιο δεν απαιτείται. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 2.»

Άρθρο 16
Δυνατότητα µονοµερούς διόρθωσης στοιχείων 

συµβολαίων - Προϋποθέσεις και επιτρεπτές αποκλίσεις 
εµβαδοµετρήσεων - Άρση ακυρότητας µεταβίβασης 

ή σύστασης εµπράγµατου δικαιώµατος 
επί µεταγενέστερης υπαγωγής αυθαιρεσιών - 

Τροποποίηση περ. α) της παρ. 1 άρθρου 82 ν. 4495/2017

1.α) Ο κύριος οριζοντίου ή καθέτου ιδιοκτησίας δύναται να προ-
βαίνει µονοµερώς σε συµβολαιογραφική πράξη τροποποίησης της
οριζόντιας ή καθέτου ιδιοκτησίας, καθώς και των παρακολουθη-
µάτων ή των χώρων αποκλειστικής χρήσης αυτών, ως προς την
επιφάνεια, το περίγραµµα και τη χρήση της οριζόντιας ή κάθετης
ιδιοκτησίας, όπως αυτά έχουν αποτυπωθεί ή περιγραφεί στη σύ-
σταση οριζοντίων/καθέτων ιδιοκτησιών, εφόσον η σηµερινή πραγ-
µατική κατάσταση έχει δηµιουργηθεί από τον χρόνο κατασκευής
της οικοδοµής και αποτυπώνεται στην Ηλεκτρονική Ταυτότητα
Κτιρίου ή Αυτοτελούς Διηρηµένης Ιδιοκτησίας του άρθρου 53 του
ν. 4495/2017, υπό τις εξής προϋποθέσεις: αα) δεν θίγονται υφι-
στάµενα συνολικά ποσοστά συνιδιοκτησίας της οριζόντιας ή κά-
θετης ιδιοκτησίας επί του γεωτεµαχίου και κατανοµής
κοινοχρήστων δαπανών, καθώς και τα δικαιώµατα και οι υποχρε-
ώσεις όλων των οριζοντίων ιδιοκτησιών του κτιρίου, αβ) έχει κα-
ταβληθεί ο οφειλόµενος εκ της µεταβολής φόρος, και αγ)
υφίστανται νοµίµως ή έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν.
4495/2017.

β) Σε περιπτώσεις οικοπέδων ή γηπέδων, επί των οποίων έχουν
συσταθεί οριζόντιες ή κάθετες ιδιοκτησίες, µετρήσεις µε απόκλιση
εµβαδού έως δύο τοις εκατό (2%) από τις αναγραφόµενες στις
πράξεις σύστασης µετρήσεις θεωρούνται αποδεκτές και δεν απαι-
τείται η τροποποίηση ή διόρθωση των πράξεων σύστασης και των
τίτλων κτήσης, προκειµένου για τη µεταβίβαση των οριζοντίων ή
καθέτων ιδιοκτησιών ή για τη σύσταση εµπραγµάτων δικαιωµάτων
επί αυτών. Η παρούσα εφαρµόζεται και για τις αποκλίσεις οριζον-
τίων ιδιοκτησιών και τµηµάτων αποκλειστικής χρήσης καθέτων
ιδιοκτησιών που δεν υπερβαίνουν το ποσοστό του πρώτου εδα-
φίου.

γ) Κύριος οριζοντίου ιδιοκτησίας δύναται να προβαίνει µονοµε-
ρώς σε συµβολαιογραφική πράξη τροποποίησης της σύστασης
οριζόντιας ιδιοκτησίας ως προς τη µεταφορά του δικαιώµατος
αποκλειστικής χρήσης της συγκεκριµένης οριζόντιας ιδιοκτησίας
σε έτερη οριζόντια ιδιοκτησία δικής του κυριότητας, υπό την προ-
ϋπόθεση, ότι η έτερη οριζόντια ιδιοκτησία στην οποία µεταφέρεται
το δικαίωµα αποκλειστικής χρήσης βρίσκεται επί της ιδίας οικο-
δοµής και δεν διαθέτει, ήδη, δικαίωµα αποκλειστικής χρήσης ιδίου
σκοπού.

2. Στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 82 του                  ν.
4495/2017 (Α’ 167), περί απαγόρευσης δικαιοπραξιών σε ακίνητα
µε αυθαίρετες κατασκευές ή πολεοδοµικές παραβάσεις, προστί-
θενται εδάφια, τρίτο, τέταρτο, πέµπτο και έκτο, και η περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 82, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«α) Απαγορεύεται και είναι απολύτως άκυρη η µεταβίβαση ή η
σύσταση εµπράγµατου δικαιώµατος σε ακίνητο στο οποίο έχει
εκτελεστεί αυθαίρετη κατασκευή κατά την παράγραφο 1α του άρ-
θρου 81, ή έχει εγκατασταθεί αυθαίρετη αλλαγή χρήσης κατά την
παράγραφο 1β του άρθρου 81, ή έχει εκτελεστεί πολεοδοµική πα-
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ράβαση των περιπτώσεων β), γ), δ) της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 81. Στην ανωτέρω απαγόρευση εµπίπτουν και τα ακίνητα τα
οποία εισφέρονται σε εταιρεία.

Η ανωτέρω ακυρότητα των µεταβιβάσεων και των συστάσεων
εµπράγµατων δικαιωµάτων που έχουν πραγµατοποιηθεί προ της
1ης.5.2024 αίρεται µε µεταγενέστερη υπαγωγή στις διατάξεις
του παρόντος των αυθαιρεσιών ή των ανωτέρω πολεοδοµικών
παραβάσεων που είχαν εγκατασταθεί προ των ανωτέρω πρά-
ξεων, εφόσον αυτή είναι επιτρεπτή, και υπό την προϋπόθεση
σύνταξης Ηλεκτρονικής Ταυτότητας Κτιρίου ή Αυτοτελούς Διη-
ρηµένης Ιδιοκτησίας του άρθρου 53. Σε περίπτωση που η συµ-
βολαιογραφική πράξη που καταρτίστηκε κατά παράβαση του
πρώτου εδαφίου χρήζει διόρθωσης ως προς τα στοιχεία του ακι-
νήτου, αυτή δύναται να διορθωθεί από τον τελευταίο αποκτώντα
το εµπράγµατο δικαίωµα, µονοµερώς, ενεργούντα για λογαρια-
σµό του και για λογαριασµό του µεταβιβάζοντος, τεκµαιροµένου
ότι ο αποκτών ενεργεί δυνάµει των διατάξεων των άρθρων 235,
223 και 726 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164). Κατά τη
σχετική διόρθωση της οικείας πράξης προσαρτώνται     µόνον το
Πιστοποιητικό ΕΝΦΙΑ του τελευταίου αποκτώντος, το Πιστοποι-
ητικό Πληρότητας Ηλεκτρονικής      Ταυτότητας Κτιρίου ή της
Ηλεκτρονικής Ταυτότητας Αυτοτελούς Διηρηµένης Ιδιοκτησίας
της παρ. 3 του          άρθρου 53, η βεβαίωση υπαγωγής, το σχε-
διάγραµµα της κάτοψης, και το απόσπασµα κτηµατολογικού δια-
γράµµατος. Τυχόν απαιτούµενη δήλωση φόρου υποβάλλεται
µονοµερώς.»

Άρθρο 17
Υποβολή τοπογραφικών διαγραµµάτων στο Ν.Π.Δ.Δ. 

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» για τη χορήγηση 
οικοδοµικής άδειας - Τροποποίηση περ. ιθ) πρώτου 

εδαφίου παρ. 1 άρθρου 40 ν. 4495/2017

Στην περ. ιθ) του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 40
του ν. 4495/2017 (Α’ 167), περί των δικαιολογητικών για τη χορή-
γηση της οικοδοµικής άδειας, προστίθενται οι λέξεις «το οποίο
έχει υποβληθεί στη βάση δεδοµένων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» και έχει λάβει Κωδικό Ηλεκτρονικού Διαγράµµατος,»
και η περ. ιθ) διαµορφώνεται ως εξής:

«ιθ) τοπογραφικό διάγραµµα εξαρτηµένο από το κρατικό σύ-
στηµα συντεταγµένων, σύµφωνα µε τις ισχύουσες προδιαγρα-
φές, το οποίο έχει υποβληθεί στη βάση δεδοµένων του Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και έχει λάβει Κωδικό Ηλεκτρονικού
Διαγράµµατος,».

Άρθρο 18
Σύνταξη µε αυτοσύµβαση οριστικών συµβολαίων 

µεταβίβασης ακινήτων µε επαχθή αιτία σε εκτέλεση 
προσυµφώνων, χωρίς την προσκόµιση πιστοποιητικών - 

Αντικατάσταση παρ. 5 άρθρου 18 ν. 1587/1950

Η παρ. 5 του άρθρου 18 του ν. 1587/1950 (Α’ 294), περί µετα-
βατικών διατάξεων, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Κατά τη σύνταξη µε αυτοσύµβαση οριστικών συµβολαίων
µεταβίβασης ακινήτων µε επαχθή αιτία σε εκτέλεση προσυµφώ-
νων, που έχουν συνταχθεί µέχρι και την 31η Αυγούστου 2004,
επιτρέπονται η σύνταξη και η υπογραφή των οριστικών συµβο-
λαίων χωρίς προηγούµενη πρόσκληση προς τον πωλητή ή τους
καθολικούς διαδόχους αυτού και η υποβολή δήλωσης φόρου µε-
ταβίβασης ακινήτων µόνο από τον αγοραστή ή τους ειδικούς ή
καθολικούς διαδόχους αυτού. Κατά τη σύνταξη των συµβολαίων
αυτών δεν απαιτείται η προσκόµιση του αποδεικτικού ενηµερό-
τητας του άρθρου 12 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν.
5104/2024, Α’ 58) και αποδεικτικού ασφαλιστικής ενηµερότητας.
Ειδικά για τις περιπτώσεις σύνταξης µε αυτοσύµβαση οριστικών
συµβολαίων µεταβίβασης ακινήτων σε εκτέλεση εργολαβικών και
προσυµφώνων πώλησης από τον εργολάβο προς τρίτο, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο πρώτο εδάφιο, δεν απαιτείται η προ-
σκόµιση του πιστοποιητικού ΕΝΦΙΑ του άρθρου 60 του Κώδικα
Φορολογικής Διαδικασίας. Για τα προσύµφωνα που έχουν συν-
ταχθεί µέχρι και την 29η Ιουνίου 1999, δεν απαιτείται η αναγραφή

του αριθµού φορολογικού µητρώου του πωλητή. Αντίγραφα των
οριστικών συµβολαίων, που καταρτίζονται κατά την παρούσα,
αποστέλλονται, µε ευθύνη του συµβολαιογράφου, και στην αρ-
µόδια για τη φορολογία του εισοδήµατος του πωλητή υπηρεσία
της φορολογικής διοίκησης. Για οριστικά συµβόλαια που έχουν
συνταχθεί δυνάµει της παρούσας, το τρίτο εδάφιο ισχύει από την
1η.1.2014. Αγοραστής ή ειδικοί ή καθολικοί διάδοχοι αυτού σε
οριστικό συµβόλαιο, το οποίο συντάσσεται σε εκτέλεση προσυµ-
φώνου που έχει συνταχθεί υπό τις προϋποθέσεις της παρούσας,
δύνανται: α) να ορίζουν εξουσιοδοτηµένο µηχανικό, ο οποίος
συµπληρώνει τα στοιχεία της Ηλεκτρονικής Ταυτότητας του Κτι-
ρίου ή της διηρηµένης ιδιοκτησίας, και β) να λαµβάνουν από τον
εξουσιοδοτηµένο µηχανικό τον µοναδικό ηλεκτρονικό κωδικό Πι-
στοποιητικού Πληρότητας    Ταυτότητας Κτιρίου σύµφωνα µε τις
παρ. 2 και 5 του      άρθρου 56 του ν. 4495/2017 (Α’ 167).»

Άρθρο 19
Παράταση προθεσµίας 

επικύρωσης ανώµαλων δικαιοπραξιών

Οι προθεσµίες των παρ. 1 και 2 του άρθρου 31 του        ν.
4061/2012 (Α’ 66) για την επικύρωση των ανώµαλων δικαιοπρα-
ξιών, όπως παρατάθηκαν µε την παρ. 3 του άρθρου 39 του ν.
4673/2020 (Α’ 52), παρατείνονται από τη λήξη τους, την 22α Μαρ-
τίου 2024, έως την 31η Δεκεµβρίου 2027.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ Ν.Π.Δ.Δ. 

«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 20
Ανάθεση έκδοσης απόφασης επί καταχώρισης 

πράξεων σε δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντολής 
που υπηρετούν στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό 

Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 18 
ν. 4512/2018

Στην παρ. 9 του άρθρου 18 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της
σύστασης κλάδου και θέσεων προϊσταµένων Κτηµατολογικών
Γραφείων και προσόντων διορισµού, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) µετά από τις λέξεις
«του άρθρου 14» η λέξη «και» αντικαθίσταται από το σηµείο στί-
ξης «,» και αβ) προστίθενται οι λέξεις «και σε υπηρετούντες στον
Φορέα δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντολής», β) προστίθεται
τρίτο εδάφιο και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Με απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, που λαµβάνεται µετά
από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή του Φορέα, δύναται να ανα-
τίθενται, στους Αναπληρωτές Προϊσταµένους Κτηµατολογικών
Γραφείων ή Υποκαταστηµάτων, στον Προϊστάµενο της Διεύθυν-
σης Νοµικού Έργου Λειτουργούντος Κτηµατολογίου της παρ.
11 του άρθρου 14, σε υπαλλήλους κλάδου ΠΕ Διοικητικού Οικο-
νοµικού Ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού (Νοµικών) του Φορέα και σε
υπηρετούντες στον Φορέα δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντο-
λής, ο νοµικός έλεγχος των εγγραπτέων     πράξεων και η έκδοση
απόφασης σύµφωνα µε τον    ν. 2664/1998 για την αποδοχή ή
την απόρριψη της καταχώρισής τους, ή οι εξαλείψεις καταχωρί-
σεων της παρ. 4 του άρθρου 16 του ν. 2664/1998, ιδίως για τη
διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων, είτε πρόκειται για το Κτηµατολο-
γικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα στο οποίο υπηρετούν είτε για οι-
οδήποτε άλλο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα. Στην
περίπτωση αυτή, οι αποφάσεις που εκδίδονται ή οι εξαλείψεις
καταχωρίσεων της παρ. 4 του άρθρου 16 του ν. 2664/1998 που
διενεργούνται από τα αναφερόµενα στο πρώτο εδάφιο πρόσωπα
προσβάλλονται ενώπιον του κατά τόπον αρµόδιου κτηµατολογι-
κού δικαστή της περιφέρειας του Κτηµατολογικού Γραφείου ή
του Υποκαταστήµατος όπου υποβλήθηκε η προς έλεγχο και
καταχώριση εγγραπτέα πράξη σύµφωνα µε τον  ν. 2664/1998.
Στους υπαλλήλους κλάδου ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού Ειδικό-
τητας ΠΕ Διοικητικού (Νοµικών) του Φορέα, σε υπηρετούντες
στον Φορέα δικηγόρους µε σχέση έµµισθης εντολής που ασκούν
τα καθήκοντα του πρώτου εδαφίου και σε υπαλλήλους της παρ.
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1Α του άρθρου 17, στους οποίους έχουν ανατεθεί τα καθήκοντα
νοµικού ελέγχου βάσει της παρ. 3 του άρθρου 14Α, καταβάλλε-
ται από τους πόρους του Φορέα επιµίσθιο ύψους διακοσίων
(200) ευρώ µηνιαίως.»

Άρθρο 21
Πρόσληψη προσωπικού στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό 

Κτηµατολόγιο» για την κάλυψη έκτακτων αναγκών

1. Ανάγκες σε προσωπικό Κτηµατολογικών Γραφείων και Υπο-
καταστηµάτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», που βρί-
σκονται σε νησιωτικούς δήµους κατά την έννοια των περ. ε) και
στ) της παρ. 1 του άρθρου 2α του ν. 3852/2010 (Α’ 87) ή παραµε-
θόριες περιοχές κατά την έννοια του άρθρου 24 του ν. 1892/1990
(Α’ 101) ή σε Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα του Φορέα
όπου δεν πληρούται καµία από τις οργανικές θέσεις αυτού, δύνα-
ται να καλύπτονται, αποκλειστικά έως τις 31.12.2025, µε πρόσ-
ληψη υπαλλήλων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου σε κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα των αντίστοιχων θέ-
σεων. Η διάρκεια της απασχόλησης του προσωπικού αυτού δύνα-
ται να ανέρχεται σε έως δώδεκα (12) µήνες. Η ισχύς των
συµβάσεων του πρώτου εδαφίου παύει αυτοδικαίως µε την πλή-
ρωση των θέσεων κατά τις ισχύουσες διατάξεις πρόσληψης.

2. Ειδικά για την πρόσληψη προσωπικού σύµφωνα µε την παρ.
1 στον κλάδο Προϊσταµένων Κτηµατολογικών Γραφείων και Υπο-
καταστηµάτων Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ισχύουν τα
προσόντα της παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), µε
εξαίρεση την προϋπηρεσία της περ. γ) του δεύτερου εδαφίου της
παρ. 1, η οποία ορίζεται σε πέντε (5) έτη συνολικά. Οι υπάλληλοι
που προσλαµβάνονται για την κάλυψη των αναγκών του κλάδου
αυτού έχουν τα ίδια δικαιώµατα υπογραφής µε τους υπαλλήλους
που διορίζονται στον κλάδο αυτόν για όσο χρόνο διαρκεί η σύµ-
βασή τους.

3. Για τις αποδοχές και την ένταξη σε µισθολογικά κλιµάκια του
προσωπικού που προσλαµβάνεται σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2
εφαρµόζονται οι ισχύουσες διατάξεις για τους αντίστοιχους κλά-
δους του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».

4. Η µετατροπή των συµβάσεων που συνάπτονται σύµφωνα µε
την παρ. 1, σε συµβάσεις αορίστου χρόνου,       απαγορεύεται.

5. Οι υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις τους στο Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο». Επιτροπή, η οποία ορίζεται µε απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολό-
γιο», αξιολογεί τις αιτήσεις και συντάσσει τον πίνακα προσλη-
πτέων.

6. Η διαδικασία του παρόντος υπόκειται σε έλεγχο σύµφωνα µε
το άρθρο 42 του ν. 4765/2021 (Α’ 6).

Άρθρο 22
Πάγια προκαταβολή κτηµατολογικών γραφείων 
και υποκαταστηµάτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό 

Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 26
ν. 4512/2018

Στην παρ. 5 του άρθρου 26 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί του
τρόπου πληρωµής των δαπανών και προπληρωµών, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) οι λέξεις
«και των Υποκαταστηµάτων τους» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«και Υποκαταστηµάτων του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου
µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» (εφεξής ο Φορέας)»
και αβ) προστίθενται οι λέξεις «και Υποκατάστηµα», β) τα εδάφια
δεύτερο και τρίτο αντικαθίστανται, γ) στο τέταρτο εδάφιο οι λέξεις
«κατατίθενται για κάθε Κτηµατολογικό Γραφείο» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «για κάθε Κτηµατολογικό Γραφείο και Υποκατά-
στηµα του Φορέα κατατίθενται», δ) στο πέµπτο εδάφιο προστίθεν-
ται οι λέξεις «για τα Κτηµατολογικά Γραφεία» και η παρ. 5, κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Για την εκπλήρωση άµεσων αναγκών λειτουργίας των Κτη-
µατολογικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» (εφεξής ο Φορέας) συστήνεται σε κάθε Κτηµατο-
λογικό Γραφείο και Υποκατάστηµα πάγια προκαταβολή χρηµατι-

κού σε βάρος του σχετικού κωδικού αριθµού του προϋπολογισµού
του Φορέα. Το συνολικό ποσό της πάγιας προκαταβολής ανά Κτη-
µατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα ορίζεται στο ποσό των
πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ. Το ανώτατο ποσό του δεύτερου εδα-
φίου δύναται να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του Φορέα, χωρίς να υπερβαίνει σε κάθε περίπτωση
το ποσό των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ.

Τα ποσά της πάγιας προκαταβολής για κάθε Κτηµατολογικό
Γραφείο και Υποκατάστηµα του Φορέα κατατίθενται σε πιστωτικά
ιδρύµατα, σε λογαριασµούς ειδικού σκοπού που ανήκουν στον
Φορέα.

Διαχειριστής της πάγιας προκαταβολής και υπεύθυνος κίνησης
των λογαριασµών ορίζεται για τα Κτηµατολογικά Γραφεία ο εκά-
στοτε προϊστάµενος του Τµήµατος Διοικητικής και Οικονοµικής
Υποστήριξης του Κτηµατολογικού Γραφείου, στο όνοµα του
οποίου εκδίδεται το ένταλµα και ο οποίος ενεργεί τις πληρωµές
σύµφωνα µε τις έγγραφες εντολές του προϊσταµένου Κτηµατολο-
γικού Γραφείου.

Μέχρι τη σύσταση και πλήρη στελέχωση των Κτηµατολογικών
Γραφείων τα παραπάνω διενεργούνται από τον ίδιο τον Προϊστά-
µενο Κτηµατολογικού Γραφείου, κατά περίπτωση, όταν δεν έχει
συσταθεί το Κτηµατολογικό Γραφείο, τον Προϊστάµενο ενός από
τα Υποκαταστήµατα που υπάγονται σε αυτό, µε σχετική απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου του Φορέα. Για τις προµήθειες, ερ-
γασίες, µελέτες και υπηρεσίες που πληρώνονται από την πάγια
προκαταβολή αξίας µέχρι πεντακόσια (500) ευρώ χωρίς Φ.Π.Α.,
εφαρµόζεται αναλογικά το πρώτο εδάφιο του άρθρου 117Α του
ν. 4412/2016 (Α’ 147), χωρίς να απαιτείται η σύνταξη µελέτης ή τε-
χνικών προδιαγραφών.

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζονται οι λε-
πτοµέρειες σχετικά µε τη διαχείριση, τις υποχρεώσεις των διαχει-
ριστών, τον έλεγχο της πάγιας προκαταβολής και κάθε άλλο
σχετικό θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 23
Επιστροφή αχρεωστήτως καταβληθέντων τελών 

Υποθηκοφυλακείων - Τροποποίηση παρ. 1α 
άρθρου 38 ν. 4512/2018

Στην παρ. 1α του άρθρου 38 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί πα-
ράδοσης και παραλαβής αρχείων έµµισθων και άµισθων υποθη-
κοφυλακείων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
πέµπτο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις «υπέρ του Ελληνικού Δηµο-
σίου, του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. και του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»»,
β) προστίθεται νέο, έκτο εδάφιο, γ) στο όγδοο εδάφιο, γα) η λέξη
«καθορίζονται» αντικαθίσταται από τη λέξη «καθορίζεται», γβ) οι
λέξη «επιστροφής» αντικαθίσταται από τη λέξη «απόδοσης» και
γγ) οι λέξεις «και απόδοσής τους» διαγράφονται, και η παρ. 1α
διαµορφώνεται ως εξής:

«1α. Οι Προϊστάµενοι των έµµισθων Υποθηκοφυλακείων, οι άµι-
σθοι Υποθηκοφύλακες και οι εκτελούντες ή αναπληρούντες στα
έργα Υποθηκοφύλακα, Συµβολαιογράφοι ή Προϊστάµενοι ή Ανα-
πληρωτές Τµηµάτων Γραµµατείας Ειρηνοδικείων, των Υποθηκο-
φυλακείων που καταργούνται µε την παρ. 5 του άρθρου 1,
υποχρεούνται να διεκπεραιώσουν το σύνολο των αιτήσεων που
έχουν υποβληθεί στο Υποθηκοφυλακείο για την καταχώριση εγ-
γραπτέων πράξεων στα τηρούµενα βιβλία µεταγραφών, υποθη-
κών, κατασχέσεων και διεκδικήσεων ή στα κτηµατολογικά βιβλία,
κατά περίπτωση, και να προβούν σε σχετικές εγγραφές και κατα-
χωρίσεις στα ίδια βιβλία οπωσδήποτε µέχρι και την τελευταία
ηµέρα λειτουργίας της υπηρεσίας του οικείου Υποθηκοφυλακείου,
όπως αυτή ορίζεται στην απόφαση της παρ. 7 του άρθρου 1, εκ-
δίδοντας και τα σχετικά πιστοποιητικά. Σε κάθε περίπτωση, εφό-
σον διαπιστώνεται από τον Φορέα τεχνική αδυναµία έγκαιρης
διεκπεραίωσης των εκκρεµοτήτων νοµικού ελέγχου εντός της
προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, οι σχετικές εκκρεµότητες κα-
ταγράφονται στο πρωτόκολλο της παρ. 2 και διεκπεραιώνονται
από το κατά τόπον αρµόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατά-
στηµα, όπως αυτό προσδιορίζεται στην απόφαση της παρ. 7 του
άρθρου 1, τηρούµενης της αρχής της χρονικής προτεραιότητας.
Τα προβλεπόµενα στο πρώτο και το δεύτερο εδάφιο ισχύουν και
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για το Κτηµατολογικό Γραφείο Θεσσαλονίκης κατά την κατάρ-
γησή του σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 1. Με απόφαση του
Δ.Σ. του Φορέα, καθορίζονται η διαδικασία µεταφοράς των εκκρε-
µοτήτων, καθώς και κάθε συναφές θέµα τεχνικού ή λεπτοµερει-
ακού χαρακτήρα.

Τέλη που καταβλήθηκαν κατά τον χρόνο λειτουργίας του κα-
ταργηθέντος έµµισθου ή άµισθου Υποθηκοφυλακείου υπέρ του
Ελληνικού Δηµοσίου, του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. και του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» για την καταχώριση εγγραπτέων πράξεων στα τη-
ρούµενα βιβλία του συστήµατος µεταγραφών και υποθηκών ή στα
κτηµατολογικά βιβλία, κατά περίπτωση, εφόσον οι σχετικές πρά-
ξεις διεκπεραιώθηκαν, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, από το κατά
τόπον αρµόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα, επιστρέ-
φονται από τον Φορέα, σε περίπτωση απόρριψης του αιτήµατος
εγγραφής τους, ως αχρεωστήτως καταβληθέντα. Οι προϋποθέ-
σεις και η διαδικασία επιστροφής των τελών καθορίζονται µε την
απόφαση της περ. β) της παρ. 9 του άρθρου 40.

Το Ελληνικό Δηµόσιο και κάθε τρίτος, προς τον οποίο έχουν
αποδοθεί τα σχετικά ποσά από τον πρώην Προϊστάµενο του κα-
ταργηθέντος έµµισθου ή άµισθου Υποθηκοφυλακείου, υποχρε-
ούνται σε περαιτέρω απόδοσή τους προς τον Φορέα. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζε-
ται η διαδικασία απόδοσης των προαναφερόµενων ποσών από το
Ελληνικό Δηµόσιο και κάθε τρίτο στον Φορέα, καθώς και κάθε συ-
ναφές θέµα τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα.»

Άρθρο 24
Έκδοση βεβαιώσεων επί ακινήτων - Τροποποίηση 

παρ. 2 άρθρου 36 Κώδικα Δικηγόρων

Στην περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 36 του Κώδικα Δικηγόρων
(ν. 4194/2013, Α’ 208), περί της περιγραφής του έργου του δικη-
γόρου επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο
εδάφιο, οι λέξεις «που υπάγονται στην τοπική αρµοδιότητα εµµί-
σθου υποθηκοφυλακείου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «για το
χρονικό διάστηµα που αυτά υπάγονται ή υπάγονταν στην τοπική
αρµοδιότητα υποθηκοφυλακείων ή Κτηµατολογικών Γραφείων αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, οι αρµοδιότητες των
οποίων έχουν περιέλθει σε Κτηµατολογικά Γραφεία και Υποκατα-
στήµατα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»», β) στο δεύτερο
εδάφιο, η λέξη «υποθηκοφυλακείο» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα» και η περ. β), κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Η έκδοση βεβαιώσεων που αφορούν στη µεταγραφή, την
ιδιοκτησία, τα βάρη και τις διεκδικήσεις επί ακινήτων, για το χρο-
νικό διάστηµα που αυτά υπάγονται ή υπάγονταν στην τοπική αρ-
µοδιότητα υποθηκοφυλακείων ή Κτηµατολογικών Γραφείων
αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, οι αρµοδιότητες των
οποίων έχουν περιέλθει σε Κτηµατολογικά Γραφεία και Υποκατα-
στήµατα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Οι βεβαιώσεις
της παρούσας επέχουν, ως προς όλες τις έννοµες συνέπειες,
θέση πιστοποιητικού µεταγραφής, ιδιοκτησίας, βαρών ή διεκδική-
σεων, αντίστοιχα, ισόκυρου προς εκείνο που εκδίδεται από το αρ-
µόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα. Οι ισχύουσες
διατάξεις για τη δυνατότητα έκδοσης πιστοποιητικών από τα υπο-
θηκοφυλακεία και τα Κτηµατολογικά Γραφεία δεν θίγονται.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 25
Ανακύκλωση αρχείων µετά από την περαίωση της 
διαδικασίας κτηµατογράφησης του ν. 2308/1995

1. Μετά από την περαίωση της κτηµατογράφησης του ν.
2308/1995 (Α’ 114), µε απόφαση του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο» συστήνονται τριµελείς Επιτροπές Εκκαθάρισης, µε αν-
τικείµενο εργασίας την καταγραφή των εγγράφων (δηλώσεις,
τίτλοι εγγραπτέων δικαιωµάτων, πιστοποιητικά, τοπογραφικά

διαγράµµατα, µελέτες) που έχουν προσκοµιστεί σε έγχαρτη
µορφή στο πλαίσιο της διαδικασίας κτηµατογράφησης, τα οποία
έχουν καταστεί ηµιενεργά ή ανενεργά, κατά την έννοια του άρ-
θρου 161 του ν. 4610/2019 (Α’ 70).

2. Οι Επιτροπές Εκκαθάρισης της παρ. 1 καταγράφουν σε πί-
νακες τα προς εκκαθάριση αρχεία και συντάσσουν σχετικά πρα-
κτικά, τα οποία υπογράφονται και διαβιβάζονται στο Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Τα πρακτικά του πρώτου εδαφίου πα-
ραµένουν στο αρχείο του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».

3. Τα αρχεία του παρόντος, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν
ψηφιοποιηθεί, ανακυκλώνονται, κατόπιν χορήγησης άδειας των
Γενικών Αρχείων του Κράτους σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 162 του ν. 4610/2019 (Α’ 70) και του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».

Άρθρο 26
Υποχρεωτικά στοιχεία εγγραφής πολιτών 

στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 17 ν. 4704/2020

Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4704/2020 (A’ 133), περί του
Εθνικού Μητρώου Επικοινωνίας (Ε.Μ.Επ.), επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) οι λέξεις «και ιδίως
της ταχυδροµικής διεύθυνσης διαµονής, διεύθυνσης επικοινω-
νίας, αριθµού κινητού τηλεφώνου και διεύθυνσης ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου» διαγράφονται, και αβ) οι λέξεις «του άρθρου 3
του ν. 3979/2011» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του άρθρου 2
του ν. 4727/2020 (Α’ 184)», β) προστίθεται νέο, δεύτερο, εδάφιο
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης λειτουργεί κεντρική βάση µοναδικής κατα-
χώρισης των στοιχείων επικοινωνίας όλων των πολιτών,
αποκλειστικά µέσω της οποίας ενηµερώνονται τα αντίστοιχα δε-
δοµένα των πληροφοριακών συστηµάτων των φορέων του δη-
µόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια του
άρθρου 2 του ν. 4727/2020 (Α’184). Κάθε πολίτης καταχωρεί υπο-
χρεωτικά στη βάση κατ’ ελάχιστον τον αριθµό κινητού τηλεφώ-
νου, εφόσον υφίσταται, και είτε τη διεύθυνση ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου είτε την ταχυδροµική διεύθυνση διαµονής ή τη δι-
εύθυνση επικοινωνίας του. Οι διατάξεις του παρόντος δεν επη-
ρεάζουν τις διατάξεις της φορολογικής νοµοθεσίας σχετικά µε
την κατοικία των φορολογουµένων.»

Άρθρο 27
Επικοινωνία και ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων 
µεταξύ δηµοσίων φορέων και φυσικών ή νοµικών 
προσώπων ή νοµικών οντοτήτων - Τροποποίηση 

άρθρων 29, 105 και 107 ν. 4727/2020

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4727/2020           (A’ 184),
περί της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων µεταξύ δηµοσίων
φορέων και φυσικών ή νοµικών προσώπων ή νοµικών οντοτήτων,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο,
οι λέξεις «µόνο όταν ο ενδιαφερόµενος έχει προηγουµένως επι-
λέξει την ηλεκτρονική επίδοση εγγράφων στο Εθνικό Μητρώο
Επικοινωνίας Πολιτών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «εκτός αν
ο ενδιαφερόµενος έχει προηγουµένως επιλέξει στο Εθνικό Μη-
τρώο Επικοινωνίας Πολιτών να µην του επιδίδονται ηλεκτρονικά
έγγραφα», β) προστίθεται νέο, τρίτο, εδάφιο και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Η αποστολή στον ενδιαφερόµενο µε χρήση ΤΠΕ δηµοσίου
εγγράφου, το οποίο έχει εκδοθεί µετά από αίτησή του, επέχει
θέση επίδοσης ή κοινοποίησης. Η αποστολή στον ενδιαφερό-
µενο µε χρήση ΤΠΕ δηµοσίου εγγράφου, το οποίο έχει εκδοθεί
χωρίς αίτησή του, επέχει θέση επίδοσης ή κοινοποίησης, εκτός
αν ο ενδιαφερόµενος έχει προηγουµένως επιλέξει στο Εθνικό
Μητρώο Επικοινωνίας Πολιτών να µην του επιδίδονται ηλεκτρο-
νικά έγγραφα. Στην ανωτέρω περίπτωση, και µε την επιφύλαξη
ειδικότερων διατάξεων, οι επιδόσεις ή κοινοποιήσεις εγγράφων
µπορούν να πραγµατοποιούνται µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτη-
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σης Πολιτών. Οι φορείς του δηµόσιου τοµέα που επιδίδουν ή κοι-
νοποιούν έγγραφα σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή νοµικές ον-
τότητες µε χρήση ΤΠΕ υποχρεούνται να αντλούν τα στοιχεία
επικοινωνίας των ανωτέρω προσώπων από το Εθνικό Μητρώο
Επικοινωνίας Πολιτών.»

2. Στο άρθρο 105 του ν. 4727/2020, περί των µεταβατικών δια-
τάξεων για την Ενιαία Ψηφιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης,
προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Όσοι πολίτες έχουν ήδη καταχωρίσει τα στοιχεία που προ-
βλέπονται στην παρ. 1 του άρθρου 17, περί Εθνικού Μητρώου
Επικοινωνίας (Ε.Μ.Επ.), µέχρι την 30ή.9.2024, και δεν έχουν επι-
λέξει την ηλεκτρονική επίδοση εγγράφων στο Εθνικό Μητρώο
Επικοινωνίας Πολιτών, δύνανται να αντιταχθούν στην ηλεκτρο-
νική κοινοποίηση πράξεων µε βάση την παρ. 3 του άρθρου 29
µέχρι την 31η.12.2024, άλλως τεκµαίρεται ότι επιθυµούν να λαµ-
βάνουν επιδόσεις και κοινοποιήσεις στο Εθνικό Μητρώο Επικοι-
νωνίας Πολιτών, εφαρµοζοµένης της παρ. 3 του άρθρου 29.»

3. Στην παρ. 20 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020, περί των
εξουσιοδοτικών διατάξεων ψηφιακής διακυβέρνησης, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «Με απόφαση του
Υπουργού» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Με κοινή απόφαση
των Υπουργών», β) προστίθενται οι λέξεις «και Εσωτερικών», γ)
προστίθενται οι λέξεις «η διαδικασία επιδόσεων ή κοινοποιήσεων
µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών,», και η παρ. 20 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«20. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης και Εσωτερικών ορίζεται κάθε τεχνικό θέµα ως προς τις
προδιαγραφές και τα πρότυπα για τον σχεδιασµό και την υλο-
ποίηση του συστήµατος επίδοσης ή κοινοποίησης µε χρήση ΤΠΕ
δηµοσίου εγγράφου, µε τρόπο ώστε να ανταποκρίνεται στον
σκοπό της εξακρίβωσης του ακριβούς χρόνου αποστολής και πα-
ραλαβής ενός εγγράφου και πρόσβασης στο περιεχόµενό του,
η διαδικασία επιδόσεων ή κοινοποιήσεων µέσω των Κέντρων
Εξυπηρέτησης Πολιτών, καθώς και κάθε ειδικότερο θέµα για την
εφαρµογή του άρθρου 29.»

Άρθρο 28
Σύστηµα Αυθεντικοποίησης και Εξουσιοδότησης 

Προσώπων - Προσθήκη άρθρου 24Α στον ν. 4727/2020 και
προσθήκη παρ. 15Α στο άρθρο 107 του ν. 4727/2020

1. Στον ν. 4727/2020 (Α’ 184), µετά από το άρθρο 24, προστί-
θεται άρθρο 24Α ως εξής:

«Άρθρο 24Α 
Σύστηµα Αυθεντικοποίησης 

και Εξουσιοδότησης Προσώπων

1. Δηµιουργείται πληροφοριακό σύστηµα µε τίτλο «Σύστηµα
Αυθεντικοποίησης και Εξουσιοδότησης Προσώπων (Σ.Α.Ε.Π.)».
Σκοπός του Σ.Α.Ε.Π. είναι η αυθεντικοποίηση φυσικών προσώ-
πων κατά την πρόσβασή τους      σε ψηφιακά συστήµατα φορέων
του Δηµοσίου κατά την έννοια της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου
14 του  ν. 4270/2014 (Α’ 143) και φορέων του ιδιωτικού τοµέα,
καθώς και η εξουσιοδότηση τρίτου προσώπου για τη χρήση των
συστηµάτων αυτών για λογαριασµό τους.

2. Η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης είναι αρµόδια για την παραγωγική λειτουργία και την
τεχνολογική υποστήριξη του Σ.Α.Ε.Π.. Το Σ.Α.Ε.Π. εγκαθίσταται
στο Κυβερνητικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud) της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης.

3. Κάθε φυσικό πρόσωπο δύναται να εγγραφεί και να δηµιουρ-
γήσει λογαριασµό στο Σ.Α.Ε.Π. για τον σκοπό της παρ. 1. 

4. Για τη λειτουργία του Σ.Α.Ε.Π. συστήνονται κατ’ ελάχιστον
τα κάτωθι υποσυστήµατα:

α) Υποσύστηµα Καταλόγου Χρηστών, 
β) Ψηφιακή Πύλη (Portal),
γ) Υποσύστηµα Υπηρεσιών Αυθεντικοποίησης,
δ) Υποσύστηµα Διοικητικής Πληροφόρησης,

ε) Υποσύστηµα Καταγραφής Ενεργειών Χρηστών,
στ) Υποσύστηµα Εξουσιοδοτήσεων Τρίτου Προσώπου.»
2. Στο άρθρο 107 του ν. 4727/2020, περί των εξουσιοδοτικών

διατάξεων για την ψηφιακή διακυβέρνηση, προστίθεται παρ. 15Α
ως εξής:

«15Α. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και
Προστασίας του Πολίτη, ρυθµίζονται οι προϋποθέσεις και η δια-
δικασία για την εγγραφή και τη δηµιουργία λογαριασµού Έλληνα
πολίτη στο Σύστηµα Αυθεντικοποίησης και Εξουσιοδότησης
Προσώπων (Σ.Α.Ε.Π.), ζητήµατα σχετικά µε τη διασύνδεσή του
µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα και µητρώα και σχετικά µε
την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα, ο τρόπος χρήσης του από τους φορείς του ιδιωτικού
τοµέα, και οι προϋποθέσεις ένταξής τους σε αυτό, ο χρόνος
έναρξης της παραγωγικής του λειτουργίας, καθώς και κάθε τε-
χνικό ή άλλο σχετικό ζήτηµα. 

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Μετανάστευσης και Ασύλου ρυθµίζονται οι προϋποθέ-
σεις, η διαδικασία και οι όροι για την εγγραφή πολιτών τρίτης
χώρας στο Σ.Α.Ε.Π. και για τη δηµιουργία λογαριασµού τους, ζη-
τήµατα σχετικά µε την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµέ-
νων προσωπικού χαρακτήρα καθώς και κάθε τεχνικό ή άλλο
σχετικό ζήτηµα.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζεται ο τρόπος λειτουργίας εκάστου υποσυστήµατος της
παρ. 4 του άρθρου 24Α, οι τρόποι αυθεντικοποίησης που υπο-
στηρίζονται, τα αναλυτικά ανά κατηγορία δεδοµένα που δύνανται
να διαβιβάζονται και να τηρούνται, καθώς και η µορφή και το πε-
ριεχόµενό τους, ο χρόνος έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας
εκάστου υποσυστήµατος, τα οργανωτικά και τεχνικά µέτρα
ασφαλείας, καθώς και κάθε τεχνικό ή άλλο σχετικό ζήτηµα για
τη λειτουργία τους. Για την έκδοση της απόφασης της περ. α)
δεν απαιτείται να έχει εκκινήσει η παραγωγική λειτουργία όλων
των υποσυστηµάτων της παρ. 4 του άρθρου 24Α.»

Άρθρο 29
Προστασία εκποµπών ραδιοφωνικών προγραµµάτων Ε.Ρ.Τ.

Α.Ε. - Προσθήκη άρθρου 16Β στον ν. 4173/2013

Στον ν. 4173/2013 (Α’ 169), µετά από το άρθρο 16Α, προστίθε-
ται άρθρο 16Β ως εξής:

«Άρθρο 16Β
Προστασία εκποµπών ραδιοφωνικών προγραµµάτων Ε.Ρ.Τ.

Α.Ε.

1. Για τον σκοπό της διασφάλισης της υποχρέωσης της Ε.Ρ.Τ.
Α.Ε. για συνεχή και αδιάλειπτη γεωγραφική κάλυψη όλης της επι-
κράτειας στη µετάδοση του συνόλου των ραδιοφωνικών προ-
γραµµάτων της και την εκπλήρωση της αποστολής της σύµφωνα
µε το άρθρο 2, επιτρέπεται, µέχρι την επικαιροποίηση και έκδοση
του νέου χάρτη συχνοτήτων και τη νέα απονοµή συχνοτήτων, και
πάντως όχι πέραν της 31ης.12.2025, η διατήρηση ως έχουν των
λειτουργούντων µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, υφιστα-
µένων υποδοµών λειτουργίας, εγκατάστασης, εκποµπής και µε-
τάδοσης των ραδιοφωνικών ποµπών της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. και των
συχνοτήτων µε τη διαµόρφωση εύρους και την ισχύ τους ανά ση-
µείο εκποµπής και µετάδοσης, εφόσον κατά τη µετάδοση από
αυτές δεν προκαλούνται επιζήµιες παρεµβολές στις επικοινωνίες
των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και της Υπη-
ρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, καθώς και σε κάθε άλλο νοµίµως
λειτουργούντα σταθµό, δίκτυο ή υπηρεσία.

2. Στις περιπτώσεις υφιστάµενων θέσεων µετάδοσης και εκ-
ποµπής και συχνοτήτων εκποµπής των ραδιοφωνικών σταθµών
της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. της παρ. 1, µέχρι την επικαιροποίηση και έκδοση
του νέου χάρτη συχνοτήτων σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου
13 του ν. 3592/2007 (Α’ 161), και πάντως όχι πέραν της
31ης.12.2025, παύουν οι διαδικασίες επιβολής και εκτέλεσης
παντός είδους κυρώσεων και προστίµων εις βάρος της Ε.Ρ.Τ.
Α.Ε., των νόµιµων εκπροσώπων της και του προσωπικού της,
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εφόσον δεν έχουν εκτελεστεί µέχρι την έκδοση του παρόντος.
3. Οι διατάξεις των παρ. 1 και 2 εφαρµόζονται για τις εν λειτουρ-

γία υφιστάµενες θέσεις µετάδοσης και εκποµπής και τις υφιστά-
µενες συχνότητες εκποµπής του ραδιοφωνικού προγράµµατος της
Ε.Ρ.Τ. Α.Ε., οι οποίες δεν έχουν δηλωθεί ή προβλεφθεί στον
ισχύοντα χάρτη συχνοτήτων και για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί
µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος απόφαση αποξήλωσης του
Δ.Σ. της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. ή απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. περί ορι-
στικής διακοπής λειτουργίας αυτών µε την οποία να χαρακτηρίζον-
ται ως ανενεργές, εφόσον υποβληθεί µέχρι την 31η Δεκεµβρίου
2024 δήλωση ενώπιον της Γενικής Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων για τις υφιστάµενες θέσεις µετάδοσης και συ-
χνότητες εκποµπής, στην οποία αναφέρονται κατ’ ελάχιστον η υφι-
στάµενη συχνότητα κάθε ραδιοφωνικού προγράµµατος και οι
πρωτεύουσες και τυχόν δευτερεύουσες θέσεις µετάδοσης και εκ-
ποµπής µε τις ακριβείς συντεταγµένες τους (ΕΓΣΑ’ 87).

4. Μέχρι την έκδοση του νέου χάρτη συχνοτήτων, και πάντως
όχι πέραν της 31ης.12.2025, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί της Ε.Ρ.Τ.
Α.Ε. δύνανται να χρησιµοποιούν και δευτερεύουσες θέσεις µε-
τάδοσης και εκποµπής, πέραν των προβλεπόµενων στον
ισχύοντα χάρτη συχνοτήτων, εφόσον λόγω γεωµορφολογικών ή
άλλων ιδιοµορφιών ή λόγω παρεµβολών από αλλοδαπά δίκτυα
δεν είναι τεχνικώς εφικτή η ικανοποιητική κάλυψη όλης της επι-
κράτειας και εφόσον από τη χρήση αυτών δεν προκαλούνται επι-
ζήµιες παρεµβολές στους διαύλους συχνοτήτων των Ενόπλων
Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και της Υπηρεσίας Πολιτι-
κής Αεροπορίας.

Για τον σκοπό αυτό εφαρµόζονται αναλογικά και για τους ρα-
διοφωνικούς σταθµούς της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. οι διατάξεις των άρθρων
65 του ν. 4155/2013 (Α’ 120) και 61 του ν. 4313/2014 (Α’ 261).

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του αρµόδιου για θέµατα της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε. Υπουργού δύ-
ναται να καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι, οι τεχνικές
προϋποθέσεις και τυχόν περαιτέρω στοιχεία που απαιτούνται για
τη δήλωση της παρ. 3.»

Άρθρο 30
Προϊόν του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ 

Ελλάδας και Κύπρου στον τοµέα 
του ψηφιακού µετασχηµατισµού

Το προϊόν της υποπαρ. 6.1 της παρ. 6 του από 19.6.2024 Μνη-
µονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υφυπουργείου
Έρευνας, Καινοτο�ίας και Ψηφιακής Πολιτικής της Κυπριακής
Δηµοκρατίας στον τοµέα του ψηφιακού �ετασχη�ατισ�ού, το
οποίο κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο τον ν. 5133/2024 (Α’ 142),
και µέχρι του ποσού των ενός εκατοµµυρίου πεντακοσίων χιλιά-
δων (1.500.000) ευρώ, εισέρχεται µέσω τραπεζικού λογαριασµού
που συστήνεται στην Τράπεζα της Ελλάδος στα έσοδα του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού, προκειµένου να διατεθεί στην Κοινωνία
της Πληροφορίας Α.Ε., µέσω ισόποσης πίστωσης του τακτικού
προϋπολογισµού του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 74 του ν. 4270/2014 (Α’ 143).

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 31
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κατόπιν γνώµης του
Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», καθορίζονται τα πάγια και ανα-
λογικά τέλη για την εγγραφή πράξεων και την έκδοση και τη χο-
ρήγηση αντιγράφων, πιστοποιητικών και διαγραµµάτων από τις
υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».

2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» καθορίζονται:

α) οι ειδικότερες προϋποθέσεις της διαδικασίας πιστοποίησης

µηχανικών του άρθρου 7, οι υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. οι οποίες επι-
φορτίζονται µε τη διενέργειά της και ρυθµίζεται ο τρόπος υποβο-
λής των αιτήσεων εγγραφής, καθώς και των διαδικασιών
διαγραφής από το µητρώο πιστοποιηµένων µηχανικών, 

β) το ύψος του ειδικού τέλους της παρ. 5 του άρθρου 7 για την
ολοκλήρωση έκδοσης κάθε απόφασης, καθώς και το ύψος της
αµοιβής του ιδιώτη πιστοποιηµένου µηχανικού,

γ) τα ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε την ανάπτυξη και λειτουρ-
γία της ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής διόρθωσης γεωµετρικών
στοιχείων, οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες µε πληροφοριακά
συστήµατα, η διαδικασία εξουσιοδότησης των χρηστών, τα οργα-
νωτικά και τεχνικά µέτρα ασφαλείας και κάθε τεχνική ή άλλη λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 8,

δ) η διαδικασία υποβολής αίτησης για διόρθωση γεωµετρικών
στοιχείων ακινήτων, η διαδικασία κοινοποίησης της αίτησης και
της απόφασης που εκδίδεται επ’ αυτής, η διαδικασία λήψης από-
φασης επί της αίτησης, η διαδικασία ανάθεσης υποθέσεων σε πι-
στοποιηµένους µηχανικούς και παράδοσης αποφάσεων από
αυτούς, η διαδικασία ελέγχου των αποφάσεων, η διαδικασία αντι-
µετώπισης κωλυµάτων, οι διαδικασίες προσφυγών και αντιρρή-
σεων των άρθρων 8 και 10, οι υπηρεσίες του Ν.Π.Δ.Δ. οι οποίες
ενσωµατώνουν τις αποφάσεις της παρ. 13 του άρθρου 8, της παρ.
5 του άρθρου 9 και της παρ. 3 του άρθρου 10, και η διαδικασία
ενσωµάτωσης στη βάση δεδοµένων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο» των αποφάσεων: δα) της παρ. 13 του άρθρου 8, δβ)
των Πιστοποιηµένων Μηχανικών και δγ) του δευτεροβάθµιου ορ-
γάνου κρίσης, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη δια-
δικασία διόρθωσης των γεωµετρικών στοιχείων ακινήτων του
Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Β’,

ε) η ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους
Β’. 

3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο», καθορίζονται ο τρόπος και ο χρόνος τήρη-
σης των αρχείων κτηµατογράφησης, η διαδικασία ψηφιοποίησης
του έγχαρτου αρχείου και ο χρόνος διατήρησης αυτού µετά από
την ψηφιοποίηση, η διαδικασία καταστροφής και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την ασφαλή εκκαθάριση και ανακύκλωση των αρχείων
του άρθρου 25. 

4. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και των κατά περίπτωση αρµοδίων Υπουργών, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, δύναται να µε-
ταβιβάζεται η κυριότητα ακινήτων του Ελληνικού Δηµοσίου ιδιο-
κτησίας φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την έννοια της
περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), σε
άλλους φορείς της Γενικής Κυβέρνησης. Ειδικά για τη µεταβί-
βαση της κυριότητας ακινήτων ιδιοκτησίας των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης α’ ή β’ βαθµού απαιτείται η προηγούµενη
σύµφωνη γνώµη του οικείου δηµοτικού ή περιφερειακού συµ-
βουλίου. Για τη µεταβίβαση της κυριότητας ακινήτων κυριότητας
νοµικών προσώπων δηµόσιου και ιδιωτικού δικαίου του Μητρώου
Φορέων Γενικής Κυβέρνησης, απαιτείται η προηγούµενη σύµ-
φωνη γνώµη του αρµόδιου κατά το καταστατικό οργάνου τους,
µε την επιφύλαξη του Κεφαλαίου ΙΓ’ του Μέρους Τέταρτου του
ν. 4389/2016 (Α’ 94). Στην απόφαση του πρώτου εδαφίου περι-
γράφεται το ακίνητο και αναφέρονται ο Κωδικός Αριθµός
Eθνικού Kτηµατολογίου του, ο µεταβιβάζων φορέας, ο αποδεχό-
µενος τη µεταβίβαση φορέας, η αιτία κτήσης και µεταβίβασης,
καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο στοιχείο για την πραγµατοποίηση
της µεταβίβασης. Η απόφαση µεταβίβασης καταχωρίζεται ατελώς
στα κτηµατολογικά φύλλα ως πράξη του άρθρου 12 του ν.
2664/1998 (Α’ 275), περί των πράξεων που καταχωρίζονται στα
κτηµατολογικά φύλλα.

5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο», ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα σχε-
τικά µε την ανάπτυξη και τη λειτουργία της εφαρµογής εισήγησης
νοµικού ελέγχου µε τη χρήση συστήµατος τεχνητής νοηµοσύνης
του άρθρου 11, όπως τα αντλούµενα έγγραφα ή πληροφορίες, οι
αναγκαίες διαλειτουργικότητες µε πληροφοριακά συστήµατα και
τα οργανωτικά και τεχνικά µέτρα ασφαλείας.

6. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» εκδίδεται προκήρυξη για την πλήρωση των
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θέσεων της παρ. 1 του άρθρου 21, στην οποία καθορίζονται: α) ο
αριθµός ανά ειδικότητα του προσωπικού που θα προσληφθεί, β)
τα απαιτούµενα ανά ειδικότητα προσόντα (κύρια, πρόσθετα ή επι-
κουρικά), γ) τα κριτήρια κατάταξης, δ) η προθεσµία υποβολής αι-
τήσεων των υποψηφίων και ο τρόπος υποβολής τους, ε) τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά, στ) η διάρκεια των συµβάσεων,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια. Η προκήρυξη εγκρίνε-
ται ή τροποποιείται µέσα σε τρεις (3) εργάσιµες ηµέρες από την
περιέλευση του αντίστοιχου σχεδίου στο Ανώτατο Συµβούλιο Επι-
λογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.). Εάν παρέλθει άπρακτη η ως άνω
προθεσµία, τεκµαίρεται η σύµφωνη γνώµη του Α.Σ.Ε.Π.. Η προκή-
ρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Ν.Π.Δ.Δ..

7. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» ρυθµίζονται:

α) ο τρόπος, οι όροι άσκησης του δικαιώµατος πρόσβασης στα
προσωρινά κτηµατολογικά στοιχεία της ανάρτησης του άρθρου 4
του ν. 2308/1995 (Α’ 114), τα οποία έχουν αναρτηθεί στην ιστοσε-
λίδα του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», καθώς και τα πρό-
σωπα που έχουν δικαίωµα να έχουν πρόσβαση σε αυτά, όπως και
κάθε άλλο σχετικό θέµα τεχνικού και λεπτοµερειακού χαρακτήρα, 

β) ζητήµατα τεχνικού και λεπτοµερειακού χαρακτήρα που αφο-
ρούν στη διαδικασία κτηµατογράφησης των ακινήτων, τα οποία
εµπίπτουν στην τοπική αρµοδιότητα του Κτηµατολογίου Πρω-
τευούσης, καθώς και στην κατάργηση του Γραφείου Κτηµατολο-
γίου Πρωτευούσης,

γ) διαδικαστικά ζητήµατα και τεχνικές λεπτοµέρειες για την
εφαρµογή των ρυθµίσεων του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Β’.

Άρθρο 32
Μεταβατική διάταξη

Όπου στον ν. 2664/1998 (Α’ 275) ορίζεται ανάλογη εφαρµογή
της παρ. 2 του άρθρου 19 νοείται ανάλογη εφαρµογή του άρθρου
8 του παρόντος.

Άρθρο 33
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται:
α) Από τη δηµοσίευση της απόφασης της παρ. 1 του άρθρου

31 του παρόντος, περί καθορισµού του ύψους πάγιων και αναλο-
γικών τελών, τα άρθρα 6 και 7 του         ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί
των πάγιων και αναλογικών τελών για την εγγραφή πράξεων και
περί των τελών για την έκδοση και τη χορήγηση αντιγράφων, πι-
στοποιητικών και διαγραµµάτων.

β) Από τη δηµοσίευση της απόφασης της περ. ε) της παρ. 2 του
άρθρου 31, περί της έναρξης ισχύος του Κεφαλαίου Β’ του Μέ-
ρους Β’ του παρόντος, η παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 2664/1998
(Α’ 275), περί διόρθωσης γεωµετρικών στοιχείων των κτηµατολο-
γικών εγγραφών, και η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν.
2664/1998, περί πρόδηλου σφάλµατος που αφορά σε γεωµετρικά
στοιχεία γεωτεµαχίου.

γ) Από τη δηµοσίευση του παρόντος το δεύτερο εδάφιο της
παρ. 3 του άρθρου 6, περί αιτήσεων διόρθωσης κτηµατολογικής
εγγραφής, το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 6Α, περί αι-
τήσεων διόρθωσης κτηµατολογικών στοιχείων πινάκων και δια-
γραµµάτων και το δεύτερο εδάφιο της περ β) της παρ. 1 του
άρθρου 7, περί ενστάσεων, του ν. 2308/1995 (Α’ 114), πλην των
περιοχών στις οποίες έχει ήδη εκκινήσει η προθεσµία υποβολής
αιτήσεων διόρθωσης ή ενστάσεων.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 34
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η ισχύς του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Β’ αρχίζει από τη δη-
µοσίευση της απόφασης της περ. ε) της παρ. 2 του άρθρου 31. 

Αθήνα,...........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.17’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 2 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επί-
καιρων ερωτήσεων.
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ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

14. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

16. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

18. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


